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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie 
voor de Huisvesting

door mevrouw Joëlle MAISON (F)

RAPPORT

fait au nom de la commission 
du Logement

par Mme Joëlle MAISON (F)

Mesdames, Messieurs,

La commission du Logement a examiné au cours de 
ses réunions du 18 et 25 novembre 2021 la mission 25 du 
budget général des dépenses.

Confiance a été faite à la rapporteuse pour la rédaction 
du rapport.

Dames en Heren,

De commissie voor de Huisvesting heeft tijdens haar 
vergadering van 18 en 25 november 2021 de opdracht 25 
van de algemene uitgavenbegroting onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden : de heer Martin Casier, mevr. Nadia El Yousfi, de heer 
Mohamed Ouriaghli, mevr. Zoé Genot, de heren Pierre-Yves Lux, Vincent 
De Wolf, Bertin Mampaka Mankamba mevr. Ariane de Lobkowicz, mevr. 
Joëlle Maison, mevr. Françoise De Smedt, de heren Petya Obolensky, 
Arnaud Veratraete, Mathias Vanden Borre, mevr. Carla Dejonghe.

Plaatsvervangers : mevr. Céline Fremault.

Andere leden : de heren Fouad Ahidar, Sadik Köksal.

Membres effectifs : M. Martin Casier, Mme Nadia El Yousfi, 
M. Mohamed Ouriaghli, Mme Zoé Genot, MM. Pierre-Yves Lux, Vincent 
De Wolf, Bertin Mampaka Mankamba Mmes Ariane de Lobkowicz, Joëlle 
Maison, Françoise De Smedt, MM. Petya Obolensky, Arnaud Veratraete, 
Mathias Vanden Borre, Mme Carla Dejonghe.

Membres suppléants : Mme Céline Fremault.

Autres membres : MM. Fouad Ahidar, Sadik Köksal.
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MISSION 25 
Logement et habitat

I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Nawal Ben Hamou

La secrétaire d’État Nawal Ben Hamou a tenu devant 
les commissaires le discours suivant :

« Monsieur le Président,

Mesdames, Messieurs les Députés, 
 

Les constats en matière de logement en Région de 
Bruxelles-Capitale, nous les connaissons tous.

Chiffres sans appel, au 1er novembre 2021, 
51.171 ménages sont inscrits sur la liste d’attente pour 
l’octroi d’un logement social.

51.171 familles qui comptent sur les pouvoirs publics 
pour pouvoir accéder à un logement de qualité, digne dont 
le loyer est juste et raisonnable.

Nous ne pourrons malheureusement pas apporter une 
solution à l’ensemble de ces familles dans l’immédiat 
mais l’objectif est d’assurer la mise en œuvre de solutions 
concrètes pour répondre à minimum 15.000 d’entre elles 
sous cette législature, comme nous nous y sommes engagés 
en 2019.

Depuis plus de 18 mois, nous devons faire face à une 
crise sanitaire. Les périodes de confinement qui se sont 
succédées ont mis en exergue, encore plus, si besoin était, 
les inégalités existantes en matière de logement et les désé-
quilibres du marché immobilier bruxellois.

L’expérience de la crise actuelle a mis l’accent sur le 
constat déjà ancien de l’inadaptation - voire de l’insalubrité 
parfois - du logement des populations défavorisées mais 
aussi sur la hausse constante des loyers et des prix d’acqui-
sition rendant le marché inaccessible pour la majorité des 
Bruxellois.

Comme vous le savez, le Gouvernement bruxellois 
a donc adopté le 18 décembre 2020 un Plan d’Urgence 
Logement : 5 chantiers déclinés en 33 actions avec pour 
objectif d’endiguer cette crise.

Ce plan répond à 5 objectifs principaux :

OPDRACHT 25 
Huisvesting en woonomgeving

I. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Nawal Ben Hamou

Staatssecretaris Nawal Ben Hamou heeft voor de com-
missieleden de volgende toespraak gehouden :

« Mijnheer de Voorzitter,

Dames, Heren Volksvertegenwoordigers, beste 
collega’s,

We kennen allemaal de situatie op het vlak van 
huisvesting in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

De cijfers spreken voor zich : op 1 november 2021 
stonden er 51.171 gezinnen op de wachtlijst voor een 
sociale woning.

Dat zijn 51.171 gezinnen die op de overheid rekenen 
om toegang te krijgen tot een kwaliteitsvolle en degelijke 
woning tegen een correcte en redelijke huurprijs.

Jammer genoeg zullen we op korte termijn geen 
oplossing kunnen bieden aan al deze gezinnen, maar het is 
de bedoeling om concrete oplossingen te vinden om tijdens 
deze legislatuur aan de huisvestingsbehoefte van ten minste 
15.000 gezinnen te voldoen. Daartoe hebben we ons in 
2019 verbonden.

We hebben al 18 maanden te maken met een gezond-
heidscrisis. De opeenvolgende lockdownperiodes hebben 
de bestaande ongelijkheid op het vlak van huisvesting en de 
onevenwichten van de Brusselse vastgoedmarkt nog meer 
aan het licht gebracht, als dat al nodig was.

Door de huidige crisis werd de aandacht gevestigd op 
de al lang bekende problematiek van ongeschikte en soms 
zelfs onbewoonbare woningen van minderbedeelde bevol-
kingsgroepen, maar ook op de voortdurende stijging van de 
huur- en aankoopprijzen waardoor de woningmarkt voor de 
meeste Brusselaars ontoegankelijk wordt.

Zoals u weet, heeft de Brusselse Regering daarom 
op 18 december 2020 het Noodplan voor Huisvesting 
goedgekeurd : Vijf werkterreinen opgedeeld in 33 
actiepunten met de bedoeling deze crisis aan te pakken.

De voornaamste doelstellingen van dit plan zijn :
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1. Augmenter l’offre et la qualité des logements à finalité 
sociale ;

2. Améliorer l’action publique en matière de logement ;

3. Soutenir tous les locataires ;

4. Garantir le droit au logement ;

5. Favoriser l’accès à la propriété.

Pour atteindre ces objectifs, le Gouvernement a décidé 
de mettre en œuvre tous les leviers à sa disposition : les 33 
actions très concrètes de ce plan portent donc non seulement 
sur le parc immobilier, mais aussi sur les mesures d’accom-
pagnement des plus vulnérables, les mesures de soutien aux 
locataires et les mesures de simplification et d’accélération 
des procédures. 
 

Au-delà des budgets déjà disponibles dans le cadre 
de la politique du logement, un budget extraordinaire de 
190 millions d’euros a été dégagé et permettra de financer 
les nouvelles mesures du Plan sur l’ensemble de la 
législature.

Comme vous avez eu l’occasion de suivre dans la 
presse, les négociations budgétaires dans le cadre de l’éla-
boration du budget initial 2022 ont été très intenses et se 
sont articulées autour d’un objectif budgétaire de dégager 
360 millions d’euros.

La politique du logement a été impactée par ces 
efforts budgétaires à concurrence de 9.487.000 euros. Au 
niveau des investissements, on postpose certains investis-
sements réguliers dans le logement social à concurrence 
de 12 millions d’euros à l’ajusté 2021 et de 23 millions à 
l’initial 2022 en raison d’une part du retard pris par certains 
chantiers en raison de la crise Covid et d’autre part du 
retard en termes de délivrance de permis d’urbanisme. 
Néanmoins, je précise que le taux d’exécution des budgets 
d’investissement de la SLRB reste supérieur à 90 %. 
 

Cependant, la mise en œuvre et l’exécution des 
différentes actions définies dans le Plan d’Urgence 
Logement sont bien garanties.

35 millions seront donc dévolus à ces nouvelles 
politiques en 2022.

Concernant le budget général, l’ensemble des crédits de 
liquidation de la mission 25 sont en augmentation de plus 
de 34 millions d’euros depuis le début de la législature pour 
atteindre plus de 535 millions d’euros.

Soit une augmentation de près de 6,7 % !

1. Het aanbod en de kwaliteit van sociale woningen 
verhogen ;

2. Het overheidsoptreden op het vlak van huisvesting 
verbeteren ;

3. Alle huurders ondersteunen ;

4. Het recht op huisvesting waarborgen ;

5. Eigendomsverwerving bevorderen

Om deze doelstellingen te bereiken, heeft de Regering 
besloten alle beschikbare hefbomen in te zetten : de 33 
zeer concrete acties van dit plan hebben dus niet enkel 
betrekking op het woningenbestand, maar ook op begelei-
dingsmaatregelen voor de meest kwetsbaren, steunmaatre-
gelen voor huurders en maatregelen om de procedures te 
vereenvoudigen en te versnellen.

Naast de reeds beschikbare budgetten voor het huisves-
tingsbeleid, werd een buitengewoon budget van 190 miljoen 
euro uitgetrokken waarmee de nieuwe maatregelen van het 
Plan gedurende de hele legislatuur gefinancierd kunnen 
worden.

Zoals u in de pers hebt kunnen volgen, waren de begro-
tingsonderhandelingen in het kader van de opmaak van de 
initiële begroting van 2022 zeer intens, en gingen ze uit 
van de begrotingsdoelstelling om 360 miljoen euro uit te 
trekken.

Het huisvestingsbeleid werd beïnvloed door deze 
begrotingsinspanningen van 9.487.000 euro. Wat de inves-
teringen betreft, schuiven we dus bepaalde reguliere inves-
teringen in sociale huisvesting door, voor 12 miljoen euro 
op de aangepaste begroting van 2021 en voor 23 miljoen 
euro op de initiële begroting van 2022, enerzijds door de 
opgelopen vertraging bij sommige werven als gevolg van 
de coronacrisis en anderzijds door de vertraging bij de 
afgifte van stedenbouwkundige vergunningen. Ik wil erop 
wijzen dat het uitvoeringspercentage van de investerings-
budgetten van de BGHM niettemin boven de 90 % blijft.

De implementatie en uitvoering van de verschillende 
acties van het Noodplan voor Huisvesting zijn echter 
gewaarborgd.

In 2022 zal dus 35 miljoen euro worden uitgetrokken 
voor dit nieuwe beleid.

Wat de algemene begroting betreft, stijgen alle veref-
feningskredieten voor opdracht 25 in vergelijking met het 
begin van de legislatuur met meer dan 34 miljoen euro, tot 
een bedrag van meer dan 535 miljoen euro.

Dit is een verhoging met bijna 6,7 % !
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Si l’on excepte les codes 8, qui n’affectent pas 
directement le solde net à financer de la Région, on constate 
encore plus de 29 % d’augmentation entre 2020 et 2022 ; 
passant de 201 millions d’euros à plus de 259 millions 
d’euros.

Mesdames, Messieurs les Députés,

2021 a été l’année 2021 a été l’année du déploiement et 
de mise en œuvre des premières mesures du Plan Urgence 
Logement.

Augmenter l’offre des logements sociaux. Pour ce 
faire, la construction de nouveaux logements sociaux a été 
accélérée avec le lancement de la nouvelle stratégie d’acqui-
sition en janvier 2021. Cette stratégie a déjà porté ses fruits 
puisque plus de 640 logements sont en cours de prospection 
par la SLRB après seulement 10 mois. L’objectif des 650 
acquisitions sous cette législature devrait être atteint sans 
problème.

65 millions supplémentaires seront consacrés sous cette 
législature à cette stratégie. Ces montants s’ajoutent aux 
budgets initialement prévus dans le cadre du programme 
Régional Logement et de l’Alliance Habitat. 
 

Comme vous le savez, toutes les pistes sont étudiées 
pour augmenter le parc des logements et dans ce cadre, 
nous réservons une attention particulière à la reconver-
sion d’espaces de bureaux en logements, au soutien des 
communes dans l’acquisition et la rénovation de logements 
à finalité sociale et à la croissance du parc des AIS.

Dans le cadre du Plan – action 4 − 7,5 millions d’euros 
seront attribués en 2021 aux communes afin d’acquérir et 
de rénover des logements à finalité sociale.

Un nouvel appel sera relancé en 2022. Il en sera de 
même les années suivantes.

Comme vous le savez, l’allocation loyer a été réformée 
en profondeur. La règlementation, la procédure d’attribu-
tion et les critères d’octroi ont été simplifiées au maximum. 
Cette allocation variera en moyenne entre 120 à 280 euros 
en fonction de la situation et de la composition du ménage 
bénéficiaire.

Résultat, alors que seulement 400 ménages bénéfi-
ciaient de l’allocation loyer ancienne moutures, aujourd’hui 
plus de 10.000 demandes sont en cours de traitement et les 
premiers paiements interviendront en janvier-février 2022.

Je rappelle que plus de 30 millions sont prévus pour la 
mise en œuvre de cette nouvelle politique en 2022.

Ook als we de codes 8 uitsluiten, die geen rechtstreekse 
impact hebben op het netto te financieren saldo van het 
Gewest, zien we tussen 2020 en 2022 nog een stijging 
met meer dan 29 % : van 201 miljoen euro tot meer dan 
259 miljoen euro.

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

2021 was het jaar waarin de eerste maatregelen van dit 
Noodplan voor Huisvesting zijn genomen en ten uitvoer 
gebracht.

Het aanbod sociale woningen vergroten. Daartoe werd 
de bouw van nieuwe sociale woningen versneld met de 
lancering in januari 2021 van de nieuwe aankoopstrategie. 
Deze aankoopstrategie heeft reeds vruchten afgeworpen : 
na 10 maanden heeft de BGHM al meer dan 640 woningen 
geprospecteerd. Het streefcijfer van 650 aankopen tijdens 
deze legislatuur zou zonder problemen moeten worden 
bereikt.

Tijdens deze legislatuur zal er 65 miljoen euro extra 
worden uitgetrokken voor deze strategie. Dit bedrag komt 
boven op de budgetten die oorspronkelijk waren uitgetrok-
ken voor het Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie 
Wonen.

Zoals u weet, worden alle pistes onderzocht om het 
woningenbestand uit te breiden en daartoe besteden wij 
bijzondere aandacht aan de omvorming van kantoorruimtes 
tot woningen, aan de ondersteuning van gemeenten bij de 
aankoop en renovatie van woningen met sociaal oogmerk 
en aan de groei van het SVK-woningenbestand.

In het kader van het Plan - actie 4 - zal in 2021 7,5 miljoen 
euro worden toegewezen aan gemeenten voor de aankoop 
en renovatie van woningen met sociaal oogmerk.

In 2022 zal een nieuwe oproep worden gedaan. Dat 
geldt ook voor de volgende jaren.

Zoals u weet, is de huurtoelage grondig hervormd. Het 
reglement, de toewijzingsprocedure en de toekenningscri-
teria zijn zoveel mogelijk vereenvoudigd. Deze toelage 
ligt gemiddeld tussen 120 en 280 euro, in functie van de 
gezinstoestand en -samenstelling van de begunstigde. 
 

Terwijl er slechts 400 gezinnen begunstigde waren van 
de oude versie van de huurtoelage, zijn er vandaag meer 
dan 10.000 aanvragen in behandeling. De eerste betalingen 
zullen in januari-februari 2022 plaatsvinden.

Ik herinner u eraan dat voor de uitvoering van dit nieuwe 
beleid in 2022 meer dan 30 miljoen euro is uitgetrokken.
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2021, c’est aussi l’année de la mise en œuvre de la 
socialisation des loyers des logements communaux /CPAS/
régie régional.

Ce système permet donc aux locataires de logements 
communaux, CPAS ou ces bailleurs publics de bénéficier 
d’un loyer réellement adapté à leurs revenus sans que cela 
n’impacte les recettes communales. 
 

Plusieurs projets pilotes sont en cours de finalisation qui 
portent sur un peu plus de 500 logements. Cela signifie très 
concrètement que 500 ménages bénéficieront d’un loyer 
social d’ici la fin de cette année.

Le processus de socialisation se poursuivra tout au long 
de la législature avec les autres communes bruxelloises. 
 

Environ 5.000 ménages logements devraient bénéficier 
du tarif social d’ici la fin de cette législature.

4 millions seront dédiés à cette politique l’année 
prochaine.

Vous le savez, intensifier la lutte contre l’insalubrité est 
une de mes priorités ;

La Direction de l’Inspection du Logement (DIRL) qui a 
notamment pour mission de contrôler le respect des critères 
de sécurité, de salubrité et d’équipement des logements a été 
renforcée. 7 nouveaux agents ont été engagés dans le cadre 
du Plan d’Urgence Logement, 7 nouveaux agents le seront 
en 2022. Ces renforts en personnel permettent d’augmenter 
le nombre d’enquêtes et notamment de réaliser davantage 
d’inspections et d’assurer un meilleur suivi des décisions 
d’interdiction à la location. 
 

En 2021, dans le cadre du PUL -Action 25, nous avons 
également acquis 9 logements de transit pour un montant 
de 2.500.000 millions d’euros. Ces logements de transit 
sont mis à disposition des familles dont le logement a été 
déclaré interdit à la location et qui présente un réel danger 
imminent pour la sécurité de ses occupants.

Dans le cadre de l’action 26 du PUL, trois refuges à 
destination de jeunes LGBTQi+ et des victimes de violences 
intrafamiliales ont été acquis pour un montant de 5 millions 
d’euros. Ils ouvriront respectivement leurs portes en 2022 
et 2023. 50 places d’accueil sont prévues en tout. 
 

2021 is ook het jaar van de invoering van de sociali-
sering van de huurprijzen van woningen van gemeenten, 
OCMW’s en de Gewestelijke Grondregie.

Dankzij dit systeem kunnen huurders woningen van 
gemeenten, OCMW’s of openbare woningeigenaars 
een huurprijs betalen die ook echt is aangepast aan hun 
inkomen zonder dat dit een impact heeft op de gemeente-
lijke inkomsten.

Er worden momenteel verschillende proefprojecten 
afgerond, die iets meer dan 500 woningen omvatten. Dit 
betekent zeer concreet dat er tegen het einde van dit jaar 
500 gezinnen een sociale huurprijs zullen genieten.

Het proces van socialisering zal tijdens de gehele 
legislatuur worden voortgezet samen met de andere 
Brusselse gemeenten.

Ongeveer 5.000 gezinnen zouden tegen het einde van 
deze legislatuur recht moeten hebben op het sociale tarief.

Volgend jaar zal voor dit beleid 4 miljoen euro worden 
uitgetrokken.

U weet dat het opvoeren van de strijd tegen ongezonde 
woningen een van mijn prioriteiten is ;

De Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie 
(DGHI), die de opdracht heeft de naleving van de criteria 
in verband met de veiligheid, gezondheid en uitrusting van 
woningen te controleren, werd versterkt. In het kader van 
het Noodplan voor Huisvesting werden er zeven nieuwe 
medewerkers aangenomen, en in 2022 zullen er nog eens 
zeven medewerkers worden aangeworven. Dankzij deze 
personeelsuitbreiding kunnen er meer onderzoeken en 
vooral meer inspecties worden uitgevoerd, en kunnen de 
beslissingen tot verhuurverbod beter opgevolgd worden.

In 2021 hebben we in het kader van actie 25 van het 
NPH ook 9 transitwoningen aangekocht voor een bedrag 
van 2.500.000 miljoen euro. Deze transitwoningen worden 
ter beschikking gesteld van gezinnen met een woning 
waarvoor een verhuurverbod werd opgelegd en die een 
dreigend gevaar vormt voor de veiligheid van de bewoners.

In het kader van actie 26 van het NPH werden drie 
opvangcentra voor LGBTQI+-jongeren en slachtoffers 
van intrafamiliaal geweld aangekocht voor een bedrag van 
5 miljoen euro. Deze centra zullen respectievelijk in 2022 
en 2023 worden geopend. Er worden in totaal 50 opvang-
plaatsen voorzien.



 — 10 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

Permettez-moi à présent, Mesdames et Messieurs les 
Députés, de venir plus en détails sur certains éléments 
budgétaires figurant dans la proposition de budget initial 
2022.

Dans le programme 01 de la mission 25 du budget 
général des dépenses, programme relatif au support de la 
politique générale du logement, vous trouverez une aug-
mentation sensible des moyens liés aux dépenses de fonc-
tionnement pour des études, expertises, publications et 
information en matière de politique sociale du logement 
dans le cadre de la réalisation des mesures du PUL.

Dans le programme 02, nous n’observons pas de 
grandes modifications budgétaires.

Les crédits d’initiative prévus pour les frais de fonc-
tionnement des associations privées ont été augmentés 
de 10.000 euros en liquidation. L’enveloppe des crédits 
d’engagements a été maintenu au niveau de l’initial 2021 
à savoir à 200.000 euros. Ces crédits subventionnent 
notamment des associations qui s’occupent de la promotion 
et de l’aménagement de la politique sociale du logement 
dont les missions me tiennent à cœur, comme l’aide aux 
réfugiés ou aux mineurs non accompagnés. 
 

La subvention de fonctionnement à la fondation d’utilité 
publique CLTB est prévue dans ce second programme 
pour un montant de 425.000 euros, en augmentation de 
85.000 euros pour l’engagement d’un ETP pour la profes-
sionnalisation de la structure dans le cadre de ses actions du 
Plan d’Urgence pour le Logement.

Comme vous le savez, le CLTB développe des projets 
de logements abordables pour des personnes à revenus 
limités en appliquant le principe de démembrement de 
propriété : les briques étant dissociées du terrain, les 
acquéreurs financent uniquement l’achat de ces dernières.

Outre ces subsides de fonctionnement, des subsides 
d’investissement sont également octroyés au CLTB en 
fonction des projets introduits par leurs soins dont les 
budgets sont repris dans le programme 8 de la mission 25.

C’est également dans ce second programme que vous 
trouverez les budgets provenant du PUL allouées à l’action 
10 portant sur les contrats communes ainsi que les budgets 
relatifs à l’action 3 portant sur la socialisation du parc de 
logements communaux et pour laquelle trois nouvelles 
allocations de base ont été créées.

Passons, à présent, au programme 03 de la mission 25 
relatif aux initiatives spécifiques dans le domaine du Code 
du Logement.

Dames en heren volksvertegenwoordigers, ik zou nu 
graag enkele budgettaire elementen uit dit initiële begro-
tingsvoorstel 2022 meer in detail met u willen bekijken. 
 

In programma 01 van opdracht 25 van de algemene uit-
gavenbegroting, het programma ter ondersteuning van het 
algemeen huisvestingsbeleid, ziet u een gevoelige stijging 
van de middelen voor de werkingsuitgaven voor studies, 
expertises, publicaties en informatie inzake het sociale 
huisvestingsbeleid, in het kader van de verwezenlijking 
van de maatregelen van het NPH.

In programma 02 krijgen we geen grote budgettaire ver-
schuivingen te zien.

De initiatiefkredieten die voorzien zijn voor de wer-
kingskosten van de privéverenigingen werden verhoogd 
met 10.000 euro in vereffening. De vastleggingskredieten 
werden behouden op het niveau van de initiële begroting 
2021, namelijk op 200.000 euro. Met deze kredieten 
worden onder meer verenigingen gesubsidieerd die instaan 
voor de bevordering en inrichting van het sociale huisves-
tingbeleid, waarvan de opdrachten me nauw aan het hart 
liggen, zoals de hulp aan vluchtelingen of niet-begeleide 
minderjarigen.

De werkingssubsidie voor de stichting van openbaar nut 
Community Land Trust Brussels (CLTB) is opgenomen in 
dit tweede programma, voor een bedrag van 425.000 euro, 
met een verhoging van 85.000 euro voor de aanwerving van 
een VTE voor de professionalisering van de structuur in het 
kader van haar acties uit het Noodplan voor Huisvesting.

Zoals u weet, ontwikkelt de CLTB projecten rond 
betaalbaar wonen voor mensen met een beperkt inkomen 
door het principe van de gesplitste eigendom toe te passen. 
Daarbij worden de bakstenen losgekoppeld van de grond en 
betalen de kopers enkel voor de aankoop van de bakstenen.

Behalve die werkingssubsidies, worden ook investe-
ringssubsidies toegekend aan de CLTB op basis van door 
de CLTB ingediende projecten, waarvan de budgetten zijn 
opgenomen in programma 8 van opdracht 25.

Ook in dit tweede programma vindt u de budgetten uit 
het NPH die zijn toegewezen aan actie 10 betreffende de 
gemeentecontracten, en ook de budgetten met betrekking 
tot actie 3 inzake de socialisering van het gemeentelijk 
woningbestand, waarvoor drie nieuwe basisallocaties zijn 
gecreëerd.

Laten we nu overgaan tot programma 03 van 
opdracht 25, dat gaat over de specifieke initiatieven op het 
vlak van de Huisvestingscode.
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Ce programme prévoit les crédits de rétrocession aux 
communes des amendes administratives infligées par la 
Cellule régionale en charge de la lutte contre les logements 
inoccupés. Pour mémoire, les communes bénéficiaires sont 
celles ayant abandonné leur propre règlement taxe sur les 
logements inoccupés en faveur du système régional. 
 

Les moyens servant à verser des aides au relogement 
pour les locataires dont les logements ont été frappés d’une 
interdiction de mise en location suite à un contrôle de l’Ins-
pection, se montent à 600.000 euros pour l’initial 2022. 
Il s’agit d’un outil indispensable à la réussite du travail 
d’accompagnement social lorsqu’un logement est déclaré 
insalubre.

J’en viens maintenant aux programmes 04 et 05 relatifs 
aux subventions en faveur de la SLRB. 
 

La SLRB est l’outil essentiel de la mise en œuvre de la 
politique du Logement social dans notre Région.

Ma volonté, pleinement partagée par le Gouvernement, 
se traduit budgétairement.

En effet, le budget 2022 de la SLRB prévoit une aug-
mentation de dépenses de plus de 75 millions d’euros en 
crédit de liquidation, portant ainsi ceux-ci à 531 millions 
d’euros. Les crédits d’engagement, eux progressent de 
220 millions d’euros, soit une augmentation de 63 %. Cette 
hausse des crédits d’engagements est ventilée comme 
suite : + 90 millions d’euros consacrés à de nouveaux 
programmes de rénovation, + 33 millions d’euros représen-
tant les coûts de construction liés à l’exécution des plans 
d’investissement Alliance Habitat et PRL, + 62 millions 
d’euros réservés aux financements des avances Alliance 
Habitat et PRL ainsi qu’au préfinancement des projets clés 
sur poste et enfin + 35 millions d’euros réservés au préfi-
nancement des futurs chantiers de rénovation octroyés sous 
forme de prêts au SISP. 
 

Je souhaite aborder les crédits alloués en 2022 à la 
SLRB en cinq points :

–    le fonctionnement de la SLRB ;

–    les politiques d’accompagnement social des locataires ;

–    la prise en charge de la SLRB d’une partie du 
financement des loyers des SISP ;

–    la production de logements,

–    enfin, la politique de rénovation du parc de logements 
sociaux.

Dit programma voorziet in het doorstorten aan de 
gemeenten van de administratieve boetes die werden 
opgelegd door de gewestelijke Cel belast met de strijd tegen 
leegstaande woningen Ter herinnering : de begunstigde 
gemeenten zijn de gemeenten die van hun eigen leegstand-
belasting zijn afgestapt en in het gewestelijke systeem zijn 
gestapt.

De middelen die aangewend worden voor de herhuis-
vestingstoelage voor huurders van wie de woningen na 
controle door de Inspectie een verhuurverbod kregen, 
bedragen 600.000 euro op de initiële begroting 2022. Het 
betreft hier een onmisbaar instrument voor het welslagen 
van de sociale begeleiding van huurders van wie de woning 
onbewoonbaar is verklaard.

Ik wil het nu graag hebben over de programma’s 04 en 
05 met betrekking tot de subsidies voor de BGHM. Dames 
en heren volksvertegenwoordigers,

De BGHM is hét essentiële instrument voor de uitvoering 
van het sociale huisvestingsbeleid in ons Gewest.

De Regering deelt mijn ambitie volledig en dat vertaalt 
zich ook budgettair.

De begroting 2022 van de BGHM voorziet immers ook 
in een verhoging van de uitgaven met meer dan 75 miljoen 
euro aan vereffeningskrediet, tot een totaal van 531 miljoen 
euro. De vastleggingskredieten stijgen met 220 miljoen 
euro, wat een stijging is met 63 %. Deze verhoging van de 
vastleggingskredieten is als volgt verdeeld : + 90 miljoen 
euro voor nieuwe renovatieprogramma’s, + 33 miljoen 
euro voor de bouwkosten in verband met de uitvoering 
van de investeringsplannen van de Alliantie Wonen en het 
Gewestelijk Huisvestingsplan, + 62 miljoen euro voor de 
financiering van de voorschotten van Alliantie Wonen en het 
Gewestelijk Huisvestingsplan en voor de voorfinanciering 
van sleutel-op-de-deurprojecten en tot slot + 35 miljoen 
euro voor de voorfinanciering van toekomstige renovatie-
projecten die in de vorm van leningen aan de OVM wordt 
toegekend.

Ik bespreek die kredieten die voor 2022 aan de BGHM 
zijn toegekend op vijf punten :

–    de werking van de BGHM ;

–    het beleid inzake sociale begeleiding van de huurders ;

–    de overname door de BGHM van een deel van de finan-
ciering van de huur van de OVM’s ;

–    de bouw van woningen ;

–    tot slot het beleid inzake renovatie van het sociale 
woningenbestand.
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La subvention de fonctionnement de l’organisme a été 
augmentée de 500.000 euros, soit une augmentation de 
plus de 3 %.

Cette augmentation, malgré le contexte d’économie 
budgétaire, reflète bien ma volonté de continuer à renforcer 
l’organisme notamment en matière de personnel, pour lui 
permettre de suivre l’ensemble des missions qui lui sont 
confiées.

Ce renforcement vise tant la poursuite et l’accéléra-
tion de la production de nouveaux logements, que la mise 
en œuvre concrète et rapide des programmes importants 
de rénovation de logements sociaux. L’accélération des 
processus d’acquisition mais aussi de rénovation implique 
immanquablement une augmentation des ressources 
humaines.

En ce qui concerne les politiques d’accompagnement 
social des locataires, les crédits prévus pour le financement 
de l’ASBL Service d’Accompagnement Social aux 
Locataires Sociaux (SASLS) sont revus à la hausse pour 
atteindre un total de 3,478 millions d’euros. Cet accompa-
gnement personnalisé est essentiel à mes yeux et a démontré 
toute son importance dans le cadre de la crise sanitaire que 
nous traversons.

Dans le budget de la SLRB, les crédits concernant les 
plans de Cohésion Sociale (PCS) sont bien maintenus, voire 
globalement renforcés. Ils atteignent 2,9 millions d’euros.

L’objectif est de renforcer et de développer des 
politiques d’action sociales visant à améliorer la qualité de 
vie des locataires.

Dans le cadre de l’action 23 du PUL, le Service d’ac-
compagnement Social aux locataires Sociaux (SASLS) a 
également été renforcé par la création d’une équipe mobile 
d’appui psychologique en soutien aux travailleurs sociaux 
qui interviennent en première ligne dans les SISP ; le 
budget global de la SASLS augmente de 164.000 euros. 
 

Deux ETP supplémentaires ont été engagés en 2021, un 
psychiatre vendra renforcer cette équipe en 2022.

Pour ce qui concerne la prise en charge par la SLRB 
d’une partie du financement des loyers des SISP, deux 
allocations de bases sont concernées : la première vise 
l’Allocation Régionale de Solidarité (ARS) qui permet 
de financer les SISP qui subissent une perte de revenus 
en raison de la faiblesse ou de l’absence de revenus des 
locataires. La seconde AB permet le remboursement des 
remises de loyer octroyées aux locataires avec enfants à 
charge ou membres du ménage portant un handicap. 
 

De werkingssubsidie van de instelling is met 
500.000 miljoen euro gestegen. Dat is een toename met 
meer dan 3 %.

Deze toename, ondanks de context van begrotingsbespa-
ringen, weerspiegelt goed mijn ambitie om het organisme 
te blijven versterken, zeker op het vlak van personeel, zodat 
het al zijn opdrachten kan blijven uitvoeren. 
 

Die versterking is zowel bedoeld om de bouw van 
nieuwe woningen voort te zetten en te bespoedigen, als om 
de omvangrijke programma’s voor de renovatie van sociale 
woningen concreet en snel uit te voeren. De bespoediging 
van de aankoop- en renovatieprocessen vereist onvermijde-
lijk meer personele middelen. 
 

Wat betreft het beleid inzake sociale begeleiding van 
de huurders, worden de kredieten voor de financiering 
van de vzw Dienst voor Maatschappelijke Begeleiding 
van Sociale Huurders (DMBSH) opgetrokken tot in totaal 
3,478 miljoen euro. Die gepersonaliseerde begeleiding is in 
mijn ogen essentieel en heeft haar belang bewezen in de 
huidige gezondheidscrisis. 
 

In het budget voor de BGHM blijven de kredieten voor 
de Projecten voor Sociale Cohesie (PSC’s) behouden. Ze 
bedragen 2,9 miljoen euro.

De doelstelling is om het sociale actiebeleid te 
versterken en uit te breiden om zo de huurders een betere 
levenskwaliteit te kunnen bieden.

In het kader van actie 23 van het NPH is de Dienst 
voor Maatschappelijke Begeleiding van Sociale Huurders 
(DMBSH) ook versterkt door de oprichting van een mobiel 
psychologisch ondersteuningsteam ter ondersteuning van 
de maatschappelijk werkers die optreden als eerstelijns-
actoren in de OVM’s. Het totale budget van de DMBSH 
wordt met 164.000 euro verhoogd.

In 2021 zijn twee extra VTE’s aangenomen en in 2022 
zal een psychiater dit team komen versterken.

Wat betreft de overname door de BGHM van een deel 
van de financiering van de huurprijzen van de OVM’s, 
gaat het om twee basisallocaties : de eerste betreft de 
Gewestelijke Solidariteitstoelage (GST) die het mogelijk 
maakt om OVM’s te financieren die een inkomstenver-
lies lijden omdat zij geen of weinig huurdersopbrengsten 
genieten. De tweede basisallocatie voorziet in de terug-
betaling van huurverminderingen die werden toegekend 
aan huurders die kinderen ten laste of gezinsleden met een 
handicap hebben.
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Les crédits alloués à l’ARS augmentent de 3,6 millions 
entre l’initial 2021 et l’initial 2022 alors que le budget 
réservé aux locataires avec enfants à charge est maintenu 
au niveau de l’initial 2021. Ces crédits totalisent ensemble 
près de 54 millions d’euros en crédits d’engagement et de 
liquidation à l’initial 2022. Ils sont essentiels au maintien 
des équilibres financiers des SISP, en lien avec le calcul du 
loyer. 
 

Par ailleurs, les prévisions budgétaires de ces dépenses 
spécifiques aux politiques sociales au sein des SISP, laissent 
entrevoir des augmentations continues et nécessaires pour 
les prochaines années. En raison premièrement de la 
croissance du déficit social au sein des SISP ; deuxième-
ment, en raison du nombre des réductions à accorder aux 
ménages et troisièmement en raison du nombre de ménages 
bénéficiaires qui augmente.

Dans le cadre du budget initial 2022, en mission 25, 
c’est plus de 17 millions d’euros qui sont prévus pour le 
Plan Régional du Logement et près de 28 millions d’euros 
pour l’Alliance Habitat.

À ce titre, je souhaiterais attirer votre attention sur deux 
allocations. La première qui se retrouve dans le programme 
05, est dotée de 125 millions d’euros. La seconde dans 
le programme 07, est quant à elle dotée de 100 millions 
d’euros. Ces allocations de base pour lesquelles deux 
cavaliers budgétaires ont été prévus, permettent à la Région 
d’octroyer des prêts à long terme directement à la SLRB et 
au Fonds du logement, aux conditions du marché.

La gestion de ce mécanisme de financement, via un ou 
plusieurs prêts à long terme, est réalisé en étroite collabora-
tion avec l’Agence de la Dette régionale.

Enfin, en ce qui concerne la politique de rénovation 
du parc de logements sociaux, le budget a été augmenté 
à concurrence d’1 million d’euros pour atteindre un total 
en crédits de liquidation de 45 millions d’euros qui seront 
consacrés à la construction et à la rénovation de logements 
sociaux dans le cadre des programmes quadriennaux 
d’investissements.

Le programme 06 de la mission 25 concerne les sociétés 
de crédit social pour lesquelles le budget est maintenu à la 
hauteur de l’initial 2021.

Pour rappel, les sociétés de crédit social constituent 
un secteur original dans le paysage du logement. Il s’agit 
de sociétés privées (avec un actionnariat constitué le plus 
souvent par des banques et des assureurs classiques) mais 
dont la raison d’être est sociale puisqu» elle consiste à offrir 
l’accès du plus grand nombre, à un emprunt hypothécaire.

De kredieten voor de GST stijgen met 3,6 miljoen euro 
tussen de initiële begroting 2021 en de initiële begroting 
2022, terwijl het budget voor de huurders met kinderen 
ten laste wordt behouden op het niveau van de initiële 
begroting 2021. Deze kredieten bedragen in totaal bijna 
54 miljoen euro aan vastleggings- en vereffeningskredie-
ten op de initiële begroting 2022. Ze zijn van essentieel 
belang voor het behoud van het financieel evenwicht van 
de OVM’s, in verband met de berekening van de huurprijs.

De begrotingsramingen voor die specifieke uitgaven 
rond het sociaal beleid binnen de OVM’s, wijzen voor de 
komende jaren overigens op een voortdurende en noodza-
kelijke stijging. Om te beginnen is dat door het toenemende 
sociaal tekort van de OVM’s. Ten tweede zijn er de talrijke 
kortingen die aan gezinnen worden toegekend en ten derde 
het toenemend aantal gezinnen dat daar recht op heeft. 
 

In het kader van de initiële begroting 2022 wordt voor 
opdracht 25 voorzien in meer dan 17 miljoen euro voor 
het Gewestelijk Huisvestingsplan en bijna 28 miljoen euro 
voor de Alliantie Wonen.

Ik zou in dat verband uw aandacht willen vestigen 
op twee allocaties. De eerste vinden we in programma 
05, waarvoor 125 miljoen euro wordt voorzien. Voor de 
tweede, in programma 07, is 100 miljoen euro ingeschre-
ven. Die basisallocaties, waarvoor twee begrotingsruiters 
gereserveerd zijn, stellen het Gewest in staat om recht-
streeks en tegen marktvoorwaarden langetermijnleningen 
toe te kennen aan de BGHM en aan het Woningfonds.

Het beheer van dit financieringsmechanisme, via één of 
meer leningen op lange termijn, gebeurt in nauwe samen-
werking met het gewestelijke Agentschap van de Schuld.

Wat ten slotte het beleid voor de renovatie van het 
sociale woningbestand betreft, is het budget met 1 miljoen 
euro verhoogd tot een totaal aan vereffeningskredieten 
van 45 miljoen euro, dat zal worden besteed aan de bouw 
en renovatie van sociale woningen in het kader van de 
vierjarige investeringsprogramma’s. 
 

Programma 06 van opdracht 25 betreft de sociale kre-
dietmaatschappijen waarvoor het budget wordt behouden 
op het niveau van de initiële begroting 2021.

Ter herinnering : de sociale kredietmaatschappijen 
vormen een originele sector in het huisvestingsland-
schap. Het zijn privébedrijven (met aandelen van meestal 
banken en traditionele verzekeraars), maar met een sociale 
bestaansreden : namelijk het aanbieden van hypothecaire 
leningen aan zoveel mogelijk mensen.
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Bénéficiant de la garantie de bonne fin de la Région 
de Bruxelles-Capitale, elles peuvent octroyer des crédits 
hypothécaires à taux réduit à des personnes qui sans cela 
ne trouveraient aucune solution à leur portée sur le marché 
privé.

J’en viens à présent tout naturellement au programme 
07 qui porte les crédits en faveur du Fonds du logement.

En ce qui concerne les prêts hypothécaires, le Fonds 
a accordé un total de 765 crédits en 2020 et compte en 
octroyer plus de 900 cette année. En 2022, le Fonds 
ambitionne d’égaler ce niveau de 900 crédits hypothécaires 
à des ménages qui ne trouvent pas ou difficilement des 
solutions de crédits dans le secteur bancaire commercial. 
À ce titre, il faut souligner que près de 85 % des ménages 
emprunteurs ont des revenus inférieurs aux plafonds du 
logement social. 
 

L’intervention régionale consiste ici à financer le diffé-
rentiel entre le taux d’intérêt auquel emprunte le Fonds sur 
les marchés financiers et le taux auquel le Fonds prête aux 
particuliers.

À cet effet, 1,2 million d’euros sont prévus en 2022. 
Ils sont encore en diminution sensible par rapport à 
2021 (− 376.000 euros). Cette diminution en crédits de 
liquidation s’explique principalement par la faiblesse des 
taux d’intérêt sur les marchés financiers.

Cependant, les crédits d’engagements par rapport à 
2021 ont été fortement revus à la hausse à concurrence 
de 3,8 millions d’euros pour répondre à l’augmentation 
estimée des taux d’intérêt de marché et de la marge de 
crédit à payer par le Fonds du logement pour son refinan-
cement en 2022.

Le Fonds va également accorder des prêts à des fins 
de travaux de rénovation et économiseurs d’énergie. Il 
ambitionne d’accorder plus de 430 prêts pour « travaux » 
en 2022.

Enfin, il propose aux ménages aux revenus moyens ou 
modestes, deux systèmes pour les aider à constituer une 
garantie locative :

–    Soit un crédit à la consommation à taux zéro allant 
jusqu’à 100 % du montant de la garantie locative pour 
les personnes en capacité de rembourser ;

–    Soit, pour ceux qui n’ont pas la capacité de rembourser 
un prêt, une garantie via un système assurantiel : c’est 
le fonds BRUGAL. Dans ce cas, la personne paie 
mensuellement une cotisation, allant de 5 à 30 euros au 
Fonds. Celle-ci demeure inférieure aux mensualités en 
cas de prêt. La cotisation se verse durant toute la durée 

Ze genieten de waarborg voor goede afloop van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest en kunnen hypothecaire 
kredieten verlenen tegen een verlaagd tarief aan personen 
die anders geen betaalbare oplossing zouden vinden op de 
privémarkt.

Nu kom ik bij programma 07 met de kredieten ten 
voordele van het Woningfonds.

In het kader van de toekenning van hypothecaire 
leningen heeft het Fonds in 2020 een totaal van 765 
kredieten toegekend, en verwacht het er dit jaar meer dan 
900 toe te kennen. Voor 2022 heeft het Woningfonds de 
ambitie om eveneens rond de 900 hypothecaire kredieten 
toe te kennen aan gezinnen die in de commerciële banken-
sector geen of maar moeilijk kredietoplossingen vinden. 
We moeten in dit verband ook onderstrepen dat bijna 85 % 
van de gezinnen die een krediet aangingen, een inkomen 
heeft dat onder het plafond voor sociale huisvesting ligt.

De tussenkomst van het Gewest bestaat erin het verschil 
te financieren tussen de rentevoet waartegen het Fonds op 
de financiële markten leent en de rentevoet waartegen het 
Fonds uitleent aan particulieren.

Daartoe wordt voor 2022 1,2 miljoen euro uitgetrok-
ken. Dat is een aanzienlijke daling ten opzichte van 2021 
(− 376.000 euro). Die daling in vereffeningskredieten is 
voornamelijk te verklaren door de lage interestvoeten op de 
financiële markten.

De vastleggingskredieten zijn ten opzichte van 2021 
echter aanzienlijk verhoogd met 3,8 miljoen om rekening 
te houden met de geraamde stijging van de marktrente en 
de kredietmarge die het Woningfonds moet betalen voor 
zijn herfinanciering in 2022. 
 

Het Fonds zal ook leningen verstrekken voor renovatie- 
en energiebesparende werken. Het heeft de ambitie om in 
2022 430 leningen voor werken toe te kennen. 
 

Tot slot biedt het ook gezinnen met bescheiden en mid-
deninkomens twee systemen van steun aan bij de samen-
stelling van een huurwaarborg :

–    Ofwel een renteloos verbruikskrediet, dat tot 100 % 
gaat van het bedrag van de huurwaarborg voor personen 
die het kunnen aflossen ;

–    Ofwel, voor wie niet in staat is om een lening af te 
betalen, een waarborg via een verzekeringssysteem : dat 
is het BRUHWA-fonds. In dat geval betaalt de persoon 
in kwestie maandelijks een bijdrage tussen 5 en 30 euro 
aan het Fonds. Dat is minder dan de maandelijkse terug-
betaling bij een lening. De bijdrage is verschuldigd 
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du bail et, à la fin de celui-ci, le locataire rembourse 
la garantie et reçoit en retour l’entièreté des cotisations 
qu’il a versées. Si le demandeur ne peut pas payer sa 
cotisation, la règlementation prévoit qu’il peut en être 
dispensé à condition qu’un CPAS se porte caution 
auprès du Fonds du logement. 
 

Enfin, le Fonds organise dans le cadre de ses missions, 
un accompagnement social des ménages, tant emprunteurs 
que locataires.

Afin d’assurer cette mission d’accompagnement social, 
la Région lui octroie une subvention de fonctionnement. 
Le montant de la subvention en 2022 est de 1,7 millions 
d’euros, en légère diminution par rapport à 2021 suite aux 
mesures d’économies linéaires.

Passons à présent au programme 08 qui comprend les 
crédits relatifs à la politique en faveur des plus démunis, 
directement opérée par Bruxelles Logement. 
 

C’est dans ce programme que se retrouve le crédit 
relatif à l’allocation loyer.

À l’initial 2022, les crédits B et C sont évalués à 
30 millions d’euros. Soit les 12 millions prévus à l’initial 
2021 en politique constante auxquels s’ajoutent près de 
18 millions d’euros provenant des crédits PUL. 
 

Le programme 08 comprend également les crédits 
relatifs aux AIS, en légère diminution conformément aux 
prévisions de 630.000 euros pour atteindre 22,9 millions 
d’euros en crédit de liquidation dans le budget de 2022 Cette 
diminution s’explique par une révision de la croissance de 
la mise en AIS des logements dans le cadre de l’ajusté 2021.

Le recensement du parc actuel des AIS fait état de 7420 
unités, soit une augmentation de plus de de 1500 unités en 
deux ans.

Les AIS sont un partenaire indispensable pour arriver 
à réaliser l’objectif du Gouvernement d’apporter une 
solution concrète à 15.000 ménages bruxellois en attente 
d’un logement social.

Dans le cadre du PUL action 11, nous avons néanmoins 
mis en place un monitoring financier des AIS pour s’assurer 
de leur stabilité budgétaire afin qu’elles puissent saisir 
au maximum les opportunités de création de logement à 
finalité sociale qui émergent et qui doivent immanquable-
ment retenir notre attention. Cette stabilité financière est 
également l’assurance de la pérennité du système.

voor de hele looptijd van de huurovereenkomst en op 
het einde daarvan betaalt de huurder de waarborg terug 
en krijgt hij of zij het volledige bedrag van de betaalde 
bijdragen terug. Indien de aanvrager zijn bijdrage niet 
kan betalen voorziet de regelgeving in een vrijstelling, 
op voorwaarde dat een OCMW zich garant stelt bij het 
Woningfonds.

Tot slot organiseert het Fonds in het kader van zijn 
opdracht ook een sociale begeleiding voor gezinnen, zowel 
voor leners als huurders.

Om die opdracht op het vlak van sociale begeleiding te 
verzekeren kent het Gewest aan het Fonds een werkings-
subsidie toe. Het subsidiebedrag in 2022 is 1,7 miljoen 
euro, iets minder dan in 2021 als gevolg van de lineaire 
besparingsmaatregelen.

Kijken we dan nu even naar programma 08 dat 
de kredieten omvat voor het beleid ten gunste van de 
meest hulpbehoevenden en dat rechtstreeks via Brussel 
Huisvesting loopt.

In dat programma is het krediet voor de huurtoelage 
opgenomen.

Op de initiële begroting 2022 worden de B- en 
C-kredieten geraamd op 30 miljoen euro. Namelijk 
12 miljoen die voorzien was op de initiële begroting 2021 
op constant beleid, waarbij nog bijna 18 miljoen euro komt 
uit de kredieten van het NPH.

Programma 08 omvat ook de kredieten voor de SVK’s, 
die conform de ramingen lichtjes dalen met 630.000 euro, 
tot een bedrag van 22,9 miljoen euro aan vereffeningskre-
dieten op de begroting 2022. Deze daling is te verklaren 
door een herziening van de groei van de door de SVK’s 
beheerde woningen bij de begrotingsaanpassing 2021.

Het huidige woningenbestand van de SVK’s telt 
7420 woningen. Dat is een toename met meer dan 1.500 
woningen in twee jaar.

De SVK’s zijn een onmisbare partner om de doelstel-
ling van de Regering te kunnen verwezenlijken, namelijk 
een concrete oplossing vinden voor de 15.000 Brusselse 
gezinnen die wachten op een sociale woning.

In het kader van actie 11 van het NPH hebben we 
een financiële monitoring van de SVK’s ingevoerd om 
hun budgettaire stabiliteit te waarborgen, zodat zij zoveel 
mogelijk kansen kunnen grijpen voor het creëren van 
woningen met een sociaal oogmerk die absoluut onze 
aandacht moeten krijgen. Door deze financiële stabiliteit 
kan het voortbestaan van het systeem ook worden verzekerd.
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Par ailleurs, une étude afin d’envisager une option 
d’achat à la fin du bail de socialisation a été lancée et des 
modifications légistique interviendront en 2022.

En plus de la subvention de base aux AIS, la Région 
fournit également un soutien à la Fédération des AIS.

Enfin, ce programme 08 comprend les crédits relatifs 
aux subventions allouées aux AIPL, les Associations 
d’Insertion par le Logement. Ces crédits sont en aug-
mentation de 3,7 millions à 4,1 millions d’euros, soit une 
augmentation de 400.000 euros. Ce crédit est dorénavant 
divisé en trois allocations de base, en fonction de la nature 
économique des bénéficiaires.

Pour rappel, cette année 46 AIPL ont reçu un agrément 
pour une durée de trois ans.

À la suite de cet agrément un comité d’accompagne-
ment du secteur a été mis en place. Il est chargé de suivre 
l'évolution des AIPL dans la mise en œuvre des recomman-
dations identifiées dans le rapport d’audit du secteur. 
 

Enfin, je terminerai le tour de la mission 25, en abordant 
brièvement le programme 09 dédié au projet CALICO. 
 

Le programme s’est achevé en 2020 et il ne reste dans le 
budget 2021 que les crédits destinés à financer les dernières 
opérations ou à liquider l’encours. 
 

Voilà qui clôt mon exposé général sur cette première 
proposition budgétaire de la nouvelle législature. 
 

Monsieur le Président,

Mesdames et Messieurs les Députés,

Au terme de cet exposé et à la lecture de ce budget 
pour l’année 2022, il doit vous apparaître clairement que 
nous ne sommes plus au stade des intentions. Avec le plan 
d’urgence logement, nous sommes entrés dans le concret et 
l’opérationnalisation.

Les budgets nécessaires à nos ambitions ont été 
préservés.

15.000 solutions pour 15.000 ménages en attente d’un 
logement social n’est pas uniquement un slogan mais bien 
un objectif que j’entends dépasser.

Voorts is er een studie opgestart om een koopoptie aan 
het einde van de sociale huurovereenkomst te overwegen 
en zullen in 2022 wetswijzigingen worden doorgevoerd.

Boven op de basissubsidie aan de SVK’s, verleent het 
Gewest ook steun aan de Federatie van de SVK’s.

Tot slot omvat programma 08 ook de kredieten voor de 
subsidies die zijn toegekend aan de VIH’s, de Verenigingen 
voor Integratie via Huisvesting. Deze kredieten worden 
verhoogd van 3,7 miljoen tot 4,1 miljoen euro, een stijging 
met 400.000 euro. Dit krediet wordt thans opgedeeld in 
drie basisallocaties, in functie van de economische aard van 
de begunstigden.

Ter herinnering : dit jaar hebben 46 VIH’s een erkenning 
gekregen voor een periode van drie jaar.

Na deze erkenning werd een begeleidingscomité voor de 
sector samengesteld. Dit comité staat in voor het opvolgen 
van de vorderingen van de VIH’s bij het uitvoeren van de 
aanbevelingen die in het verslag van de audit van de sector 
werden geformuleerd.

Ik wil mijn overzicht van opdracht 25 beëindigen met 
een korte bespreking van programma 09 dat gewijd is aan 
het CALICO-project.

Het programma is afgerond in 2020 en in de begroting 
2021 blijven alleen de kredieten over die bestemd zijn 
voor de financiering van de laatste operaties of voor de 
vereffening van het uitstaande bedrag.

Hiermee ben ik aan het einde gekomen van mijn 
algemene uiteenzetting over dit eerste begrotingsvoorstel 
van de nieuwe legislatuur.

Geachte voorzitter,

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

Na deze uiteenzetting en de lezing van deze begroting 
voor het jaar 2022 moet het duidelijk geworden zijn dat we 
het stadium van intenties voorbij zijn. Met het Noodplan 
voor Huisvesting hebben we de stap naar de concrete ver-
wezenlijking genomen.

De budgetten die nodig zijn voor onze ambities werden 
gevrijwaard.

15.000 oplossingen voor 15.000 gezinnen die op een 
sociale woning wachten, is niet zomaar een slogan maar 
een doel dat ik wil overtreffen.
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L’augmentation globale prévue sous la législature est 
de plus de 500 millions d’euros pour le financement du 
Plan d’Urgence Logement et la finalisation des plans de 
création de nouveaux logements, force est de constater que 
le Gouvernement consacre des moyens importants pour 
répondre aux besoins en termes de logement.

Dans un contexte budgétaire régional difficile, c’est une 
preuve que l’ensemble du Gouvernement continue à faire 
du Logement, une de ses grandes priorités.

Je vous remercie pour votre attention, et reste à votre 
disposition pour répondre à l’ensemble de vos questions ».

II. Discussion générale

Mme Joëlle Maison salue l’enthousiasme et la 
proactivité de la Secrétaire d’État.

La députée se dit d’abord satisfaite, au nom du groupe 
DéFI, de la poursuite de la diversification des outils en 
rapport avec le logement public : la construction dans le 
cadre des différents programmes de la Société du logement 
de la Région de Bruxelles-Capitale (SLRB), du Fonds du 
logement, du Plan régional du logement et du programme 
Alliance habitat, les acquisitions clé-sur-porte et classiques 
ainsi que la collaboration avec le secteur privé. Toujours 
à propos du logement social, elle souligne également le 
fait que les logements réceptionnés en 2022 seront plus 
nombreux qu’en 2021 et se réjouit de la poursuite de la 
mise en œuvre de la stratégie d’acquisition – rénovation. 
 

L’oratrice se félicite ensuite de la généralisation de 
l’allocation loyer pour laquelle le groupe DéFI plaide 
depuis plus de quinze ans et qui apportera aux quelque 
12.500 ménages en attente d’un logement social une réelle 
bouffée d’oxygène.

Se référant au rapport de la Cour des comptes, l’inter-
locutrice observe en outre que « les crédits destinés à l’al-
location loyer généralisée ont augmenté de 20,9 millions 
d’euros par rapport au budget ajusté 2021 et s’élèvent à 
29,4 millions d’euros. Cette augmentation résulte de l’action 
18 du Plan d’urgence Logement Réforme de l’allocation 
loyer et de l’allocation de relogement pour les personnes en 
attente d’un logement social. Le montant prévu à cet effet 
dans le plan d’urgence a été réduit de 7,5 millions d’euros 
dans le budget ». Considérant que les premiers versements 
ont été annoncés pour le mois de janvier 2022 et que le 
développement des modules de traitement des allocations 
sur la plateforme régionale se poursuivra mais que la mise 
en œuvre de l’outil complet ne doit pas être attendue avant 
le 31 décembre 2022, elle s’inquiète des incidences sur les 
nouveaux postulants.

Met de totale geplande verhoging tijdens de legislatuur 
van meer dan 500 miljoen euro voor de financiering van het 
Noodplan voor Huisvesting en de voltooiing van de plannen 
voor de bouw van nieuwe woningen, is het duidelijk dat 
de Regering aanzienlijke middelen heeft uitgetrokken om 
tegemoet te komen aan de huisvestingsnoden.

In een moeilijke gewestelijke budgettaire context is dit 
een bewijs dat huisvesting voor de hele Regering een grote 
prioriteit blijft.

Ik dank u voor uw aandacht en blijf graag ter beschikking 
om op uw vragen te antwoorden ».

II. Algemene bespreking

Mevrouw Joëlle Maison prijst het enthousiasme en de 
daadkracht van de staatsecretaris.

Namens de DéFI-fractie toont de volksvertegenwoor-
digster zich in de eerste plaats tevreden over de voortdu-
rende diversificatie van de instrumenten in verband met 
openbare huisvesting : bouw in het kader van de ver-
schillende programma’s van de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij (BGHM), het Woningfonds, 
het Gewestelijk Huisvestingsplan en het Alliantie Wonen-
programma, sleutel-op-de-deur aankopen en traditionele 
aankopen, alsook de samenwerking met de privé-sector. 
Wat de sociale huisvesting betreft, benadrukt zij dat er 
in 2022 meer woningen zullen worden opgeleverd dan 
in 2021, en zij is verheugd over de uitvoering van de 
aankoop-renovatiestrategie.

Vervolgens toont zij zich verheugd over de veralge-
mening van de huurtoelage, waarvoor de DéFI-fractie al 
meer dan vijftien jaar pleit en die een echte verademing 
zal zijn voor de 12.500 gezinnen die op een sociale woning 
wachten.

De spreekster verwijst naar het verslag van het Rekenhof 
en merkt voorts op dat « de kredieten voor de algemene 
huurtoelage ten opzichte van de aangepaste begroting 
2021 met 20,9 miljoen euro zijn gestegen en 29,4 miljoen 
euro bedragen. Deze stijging is het resultaat van actie 
18 van het noodplan voor de huisvesting - hervorming 
van de huurtoelage en de herhuisvestingstoelage voor 
mensen die op een sociale woning wachten. Het bedrag 
dat in het noodplan voor dit doel was uitgetrokken, is in 
de begroting met 7,5 miljoen euro verlaagd ». Aangezien 
de eerste betalingen zijn aangekondigd voor januari 2022 
en de ontwikkeling van de modules voor de verwerking 
van de toelagen op het gewestelijk platform zal worden 
voortgezet, maar de invoering van het volledige instrument 
niet vóór 31 december 2022 mag worden verwacht, maakt 
zij zich zorgen over de gevolgen voor nieuwe aanvragers.
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Autre motif de réjouissance pour le groupe DéFI : la 
socialisation d’une partie du parc public qui appartient 
aux communes, aux CPAS et aux régies foncières, qui 
permet d’alléger la liste des personnes en attente d’un 
logement social et dont le loyer n’est donc pas calculé 
par rapport à leurs revenus. Cette mesure toucherait, 
selon les projections les plus pessimistes, 1.439 ménages. 
Démarrant dans deux communes pilotes (Ville de 
Bruxelles et Ixelles), elle sera ensuite étendue aux autres 
communes. Les membres de la commission ont appris, à 
la suite d’une réponse à une question orale de l’oratrice, 
que les locataires qui bénéficieront de ce tarif social 
auront les mêmes droits et obligations que les locataires 
sociaux, et d’autre part, que l’opérateur public conservera 
la pleine maîtrise de sa liste. Est-ce conciliable compte 
tenu du type et de la nature des futurs contrats ?

La députée se réjouit par ailleurs des contrats logement 
passés avec les communes, mais s’interroge toutefois sur 
les raisons pour lesquelles seuls dix-sept référents (sur 
dix-neuf communes) sont prévus dans le budget.

L’oratrice se dit encore pleinement satisfaite du renfor-
cement du dispositif de lutte contre la vacance immobilière 
et des équipes y dédiées. Elle place à ce niveau beaucoup 
d’espoir dans le développement de l’outil d’identifica-
tion générale des logements inoccupés dont la systémati-
cité empêchera de remettre en location des logements qui 
auraient été frappés d’interdiction.

Concernant le renforcement de la lutte contre l’insa-
lubrité – autre motif de satisfaction, la députée rappelle 
ce souci d’éviter de nouvelles domiciliations dans des 
logements interdits à la location via la collaboration entre 
la Direction de l’inspection régionale du logement (DIRL) 
et les communes. Elle met également en exergue la future 
révision des normes de sécurité, de salubrité, d’équipe-
ment et d’incendie en 2022 ainsi que celle du certificat de 
conformité.

La députée s’interroge par contre sur la diminution des 
crédits d’engagement dévolus aux agences immobilières 
sociales (AIS) de plus d’un million d’euros. Est-ce un coup 
d’arrêt à la croissance du nombre de logements pris en AIS 
en 2021 ? Au 30 septembre 2021, combien de logements 
et de logements en zone à loyer majoré sont-ils pris en 
gestion ?

L’interlocutrice s’inquiète aussi de la portée de 
l’« encadrement de la croissance » dont il est fait mention 
dans le budget, au regard notamment des marchés en cours 
(audit de performance des AIS, finalisation du monitoring 
financier et évaluation de la faisabilité de l’option d’achat 
dans le cadre des logements neufs).

Een andere reden tot vreugde voor de DéFI-fractie is dat 
een deel van de openbare woningen die toebehoren aan de 
gemeenten, het OCMW en de Grondregies sociale woningen 
worden, waardoor de lijst van personen die op een sociale 
woning wachten en van wie de huur dus niet op basis van 
hun inkomen wordt berekend, minder lang wordt. Volgens 
de meest pessimistische prognoses zou deze maatregel 1.439 
huishoudens treffen. Het programma begint in twee proefge-
meenten (Brussel-Stad en Elsene) en zal vervolgens worden 
uitgebreid tot andere gemeenten. De leden van de commissie 
hebben via een antwoord op een mondelinge vraag van de 
spreker vernomen dat de huurders die van dit sociaal tarief 
zullen profiteren dezelfde rechten zullen hebben als de 
sociale huurders en dat de openbare operator de volledige 
controle over zijn lijst zal behouden. Is dat verenigbaar gelet 
op het type en de aarde van de toekomstige contracten ?

Voorts toont zij zich ingenomen met de huisves-
tingscontracten met de gemeenten, maar vraagt zij zich af 
waarom slechts 17 referenten (van de 19 gemeenten) in de 
begroting zijn opgenomen.

Zij is ook zeer verheugd over de versterking van het 
mechanisme ter bestrijding van leegstand en de teams die 
zich daarmee bezighouden. In dit verband stelt zij veel 
hoop op de ontwikkeling van het algemene identificatie-in-
strument voor leegstaande woningen, waarvan het syste-
matische karakter het opnieuw verhuren van woningen met 
een verbod zou voorkomen.

Wat de versterking van de strijd tegen de onbewoon-
bare huisvesting betreft - een andere reden tot tevredenheid 
- herinnert de volksvertegenwoordiger aan deze inspanning 
om nieuwe vestigingen in woningen met een verhuur-
verbod te voorkomen via de samenwerking tussen de 
Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie (DGHI) en de 
gemeenten. Zij wijst ook op de toekomstige herziening van 
de veiligheids-, gezondheids-, uitrustings- en brandnormen 
in 2022, alsook op de herziening van het conformiteitsattest.

De volksvertegenwoordigster heeft echter vragen bij de 
verlaging van de vastleggingskredieten voor sociale ver-
huurkantoren (SVK’s) met meer dan een miljoen euro. Is 
dit een halt toeroepen aan de groei van het aantal woningen 
dat de SVK’s in 2021 zullen aannemen ? Hoeveel woningen 
en woningen in zones met verhoogde huur worden er tegen 
30 september 2021 beheerd ?

Ook maakt zij zich zorgen over de reikwijdte van de in 
de begroting genoemde « controle van de groei », met name 
in verband met lopende contracten ( audit van de prestaties 
van SVK’s, afronding van de financiële monitoring en 
beoordeling van de haalbaarheid van de aankoopoptie voor 
nieuwe woningen).
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L’oratrice s’étonne encore de l’absence de moyens 
dévolus à la mise en place de la commission paritaire 
locative au budget 2022.

L’intervenante s’inquiète en outre de l’augmenta-
tion constante substantielle de l’allocation régionale de 
solidarité (ARS) et de sa répartition entre les seize sociétés 
immobilières de service public (SISP). À cette probléma-
tique, plusieurs solutions avaient été mises en avant : la 
révision du mode de calcul des loyers sociaux (qui n’est pas 
soutenue par la secrétaire d’État) ou la révision du mode de 
financement de l’allocation, éventuellement sur la base du 
modèle flamand.

L’oratrice déplore également l’absence d’une enveloppe 
budgétaire spécifique qui permettrait au Fonds du logement 
d’octroyer des primes à l’acquisition ou des prêts à taux 
zéro pour les frais d’acte. Si le second dispositif, quoique 
dans la déclaration de politique générale, ne semble pas 
offrir de gain significatif, les primes – dégressives – à 
l’acquisition semblent constituer un système susceptible 
d’aider de nombreux ménages à accéder à la propriété.

La députée s’interroge ensuite sur l’efficacité et la 
viabilité du fonds d’aide à la constitution de la garantie 
locative – Brugal – qui semble ne pas fonctionner dès lors 
qu’on ne parvient pas à récupérer la mise.

Enfin, elle souligne l’absence de moyens visibles pour 
financer la politique de conventionnement des loyers 
conformes à la grille.

M. Vincent de Wolf, rappelant que le gouvernement 
bruxellois a fait du logement sa priorité, observe que la note 
d’orientation, dont il cite des extraits, fait à nouveau état de 
la crise à laquelle est confrontée notre Région et qui s’est 
encore accentuée du fait de la pandémie. 
 

Quoique des avancées concrètes peuvent être enre-
gistrées, le député constate que, quand bien même les 
objectifs que s’est fixés le gouvernement étaient atteints, ils 
ne constitueraient une réponse que pour 12 % des ménages 
en attente d’un logement social. Dans ces conditions, le 
groupe MR ne peut que plaider pour l’effectivité de l’allo-
cation loyer généralisée dont l’exécution a été suspendue, 
et s’interroge sur le calendrier de sa mise en œuvre. 
 
 

Pour ce qui concerne plus particulièrement l’augmen-
tation de la qualité et de l’offre des logements à finalité 
sociale, l’orateur ne peut que constater que la construction 
des logements prévus par le Plan régional du logement et 
l’Alliance habitat continuent à mobiliser le gouvernement. 
Le Fonds du logement aurait livré en 2021 quelque 344 

Het verbaast haar dat in de begroting voor 2022 geen 
middelen zijn uitgetrokken voor de oprichting van de 
paritaire huurcommissie.

Zij is ook bezorgd over de aanzienlijke constante 
stijging van de gewestelijke solidariteitstoelage (GST) en 
de verdeling ervan onder de 16 openbare huisvestingsmaat-
schappijen (OVM). Er waren verschillende oplossingen 
voor dit probleem voorgesteld : de herziening van de bere-
keningswijze van de sociale huurprijzen (die niet door de 
staatssecretaris werd gesteund) of de herziening van de 
financieringswijze van de toelage, eventueel op basis van 
het Vlaamse model.

Zij betreurt ook dat er geen specifieke begrotingsmidde-
len zijn uitgetrokken om het Woningfonds in staat te stellen 
aankooppremies of renteloze leningen voor de aktekosten 
toe te kennen. Dit laatste staat in de beleidsverklaring, maar 
lijkt geen noemenswaardige winst op te leveren, terwijl de 
degressieve aankooppremies een systeem lijken te zijn dat 
veel gezinnen zou kunnen helpen om toegang te krijgen tot 
onroerend goed.

Voorts heeft zij vragen bij de doeltreffendheid van het 
huurwaarborgfonds - Brugal - dat niet lijkt te werken als de 
borg niet wordt terugbetaald. 
 

Ten slotte wijst zij op het gebrek aan zichtbare 
middelen om het beleid te financieren dat erop gericht is de 
huurprijzen in overeenstemming te brengen met het rooster.

De heer Vincent de Wolf herinnert eraan dat de 
Brusselse Regering van huisvesting haar prioriteit heeft 
gemaakt, en merkt op dat de beleidsnota, waaruit hij 
citeert, eens te meer gewag maakt van de crisis waarmee 
ons Gewest wordt geconfronteerd en die nog is verergerd 
door de pandemie.

Hoewel er concrete vooruitgang kan worden gecon-
stateerd, merkt de volksvertegenwoordiger op dat, zelfs 
indien de door de regering vastgestelde doelstellin-
gen zouden worden bereikt, deze slechts een antwoord 
zouden vormen voor 12 % van de gezinnen die op sociale 
huisvesting wachten. Onder deze omstandigheden kan de 
MR-fractie alleen maar pleiten voor de doeltreffendheid 
van de veralgemeende huurtoelage, waarvan de uitvoering 
is opgeschort, en vraagt zij zich af wat het tijdschema voor 
de invoering ervan zal zijn.

Wat meer in het bijzonder de verhoging van de kwaliteit 
en het aanbod van sociale woningen betreft, kan de spreker 
alleen maar vaststellen dat de bouw van woningen waarin 
het Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie Wonen 
voorzien, onder de aandacht van de regering blijft. In 2021 
zou het Woningfonds ongeveer 344 van de 1 500 aan het 
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logements sur les 1.500 qui lui ont été confiés. En 2022, il 
ne serait plus question que de 95 logements acquisitifs (de 
quoi atteindre 50 % de l’objectif). La SLRB devrait en outre 
achever 6.400 logements d’ici 2025 et aurait livré en 2021 
933 nouveaux logements, alors que jusqu’en mai 2019 la 
SLRB n’était parvenue à livrer que 1.600 logements. Au 
regard du budget 2022, le groupe MR craint toutefois que 
cet élan soit interrompu. Alors que le budget 2021 réservait 
60 millions d’euros aux subventions d’investissement à la 
SLRB à la construction de logements sociaux et moyens et 
que le taux de consommation réel en 2021 avait été revu 
à près de 75 millions d’euros, le budget 2022 se limite à 
28,2 millions d’euros. 
 

Observant que la stratégie d’acquisition – rénovation 
déployée depuis quelques années par des opérations d’ac-
quisition clé-sur-porte et par des partenariats publics-privés 
se poursuit, le groupe MR rappelle qu’il est favorable à de 
tels partenariats. La lettre d’orientation précise à cet égard 
qu’en janvier 2021, la SLRB a lancé une nouvelle stratégie 
d’acquisition afin d’augmenter ces acquisitions. Les deux 
premiers appels avaient porté leurs fruits, plusieurs dossiers 
pouvaient déboucher sur 800 logements. Le Fonds du 
logement aurait pour sa part pris en acquisition 233 unités 
en 2021 et une centaine est annoncée en 2022. Notant que 
l’objectif est d’arriver à 650 nouveaux logements acquis 
par cette stratégie, le député se demande si le gouvernement 
envisage de revoir à la hausse son ambition pour compléter 
son parc de logements à finalité sociale.

Concernant la socialisation du parc de logements, 
l’orateur s’interroge également sur les moyens budgétaires 
réservés à cette politique dès lors que la Région entend 
socialiser entre 2.800 et 5.400 logements. Le député ne 
voudrait en tout cas pas que la politique de socialisation 
en vienne à réduire le nombre de logements moyens ou 
modérés déjà très largement insuffisant.

À propos de la rénovation du parc de logements sociaux 
(axe 1), le groupe MR regrette que la lettre d’orientation 
n’illustre pas plus l’impact concret de cette politique. 
Combien de logements seront-ils rénovés ? Quels sont 
les objectifs ? Il reste au sein du patrimoine des SISP un 
nombre important de logements nécessitant des rénovations 
et mises en conformité. De façon globale, le groupe MR 
s’inquiète des incidences de la conjoncture actuelle sur la 
dynamique de rénovation du parc locatif, le respect des 
délais ou le maintien des coûts. Le gouvernement a-t-il 
défini une stratégie et viendra-t-il en soutien des SISP ? 
Le groupe MR plaide également pour que les travaux 
soient l’occasion d’améliorer la performance énergétique 
des bâtiments existants et diminuent ainsi les charges des 
locataires. Si le développement des panneaux photovol-
taïques semble faire l’objet d’une attention prioritaire, cet 
objectif paraît fort éloigné de l’ambition du gouvernement 
précédent d’y réserver 10 millions d’euros. 
 

Fonds toevertrouwde woningen hebben opgeleverd. Tegen 
2022 zullen er nog maar 95 koopwoningen zijn (om 50 % 
van het streefcijfer te halen). Ook wordt verwacht dat de 
BGHM tegen 2025 6 400 woningen zal hebben voltooid 
en in 2021 933 nieuwe woningen zal hebben opgeleverd, 
terwijl de BGHM er tot mei 2019 slechts in was geslaagd 
1 600 woningen op te leveren. De MR-fractie vreest echter 
dat dit momentum in de begroting voor 2022 zal worden 
onderbroken. Terwijl in de begroting voor 2021 60 miljoen 
euro was uitgetrokken voor investeringssubsidies aan de 
BGHM voor de bouw van sociale en middelgrote woningen 
en het werkelijke verbruik in 2021 werd bijgesteld tot bijna 
75 miljoen euro, is de begroting voor 2022 beperkt tot 
28,2 miljoen euro.

De MR-fractie wijst erop dat de aankoop-renovatie-stra-
tegie die de afgelopen jaren is gevoerd via de aankoop van 
sleutelklare woningen en publiek-private partnerschappen, 
wordt voortgezet. In dit verband wordt in de beleidsnota 
vermeld dat de BGHM in januari 2021 een nieuwe aan-
koopstrategie heeft gelanceerd om deze aankopen te doen 
toenemen. De eerste twee oproepen waren succesvol 
geweest, met verschillende dossiers die mogelijk tot 800 
woningen hebben geleid. Het Woningfonds zou in 2021 233 
eenheden hebben aangekocht en voor 2022 zijn er honderd 
aangekondigd. De volksvertegenwoordiger merkt op dat 
het de bedoeling is 650 nieuwe woningen te verwerven via 
deze strategie, en vraagt zich af of de regering overweegt 
meer ambitie aan de dag te leggen om haar bestand van 
woningen met een sociaal doeleinde te voltooien.

Wat het omvormen van het woningbestand tot sociale 
woningen betreft, vraagt hij zich ook af welke begrotings-
middelen voor dit beleid zijn gereserveerd, aangezien het 
Gewest voornemens is tussen 2.800 en 5.400 woningen te 
socialiseren. In ieder geval wil hij niet dat dit beleid zou 
leiden tot een vermindering van het aantal middelgrote of 
bescheiden woningen, dat reeds zeer laag is.

Wat de renovatie van het bestand sociale woningen 
(as 1) betreft, betreurt de MR-fractie dat de beleidsnota de 
concrete gevolgen van dit beleid niet illustreert. Hoeveel 
huizen zullen worden gerenoveerd ? Wat zijn de doelstel-
lingen ? Er is nog steeds een aanzienlijk aantal woningen in 
de OVM-portefeuille die moeten worden gerenoveerd en 
in overeenstemming gebracht met de nieuwe voorschrif-
ten. In het algemeen maakt de MR-fractie zich zorgen over 
de gevolgen van de huidige economische situatie voor de 
dynamiek van de renovatie van het huurbestand, de naleving 
van de termijnen of de handhaving van de kosten. Heeft 
de regering een strategie uitgestippeld en zal zij de OVM’s 
steunen ? De MR-fractie pleit er ook voor de werken aan te 
grijpen om de energieprestaties van bestaande gebouwen 
te verbeteren en zo de kosten voor de huurders te drukken. 
Hoewel de ontwikkeling van fotovoltaïsche panelen 
een prioriteit lijkt te zijn, lijkt deze doelstelling ver af te 
staan van de ambitie van de vorige regering om hiervoor 
10 miljoen euro uit te trekken.
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Soulignant la qualité des échanges à propos des 
contrats logement, le député se réjouit que des moyens y 
soient consacrés. Rappelant aussi que le groupe MR avait 
maintes fois dénoncé la volonté de limiter la croissance du 
parc locatif des AIS, il se dit aujourd’hui plus rassuré dès 
lors qu’il n’est plus question de plafonner le nombre de 
logements mais d’atteindre 2.500 logements supplémen-
taires. 
 

À propos de l’amélioration de l’action publique en 
matière de logements (axe 2), le député insiste, concernant 
la mise en place d’un nouveau dispositif de lutte contre 
les logements inoccupés, pour que les effets de cette 
nouvelle dynamique soient évalués. Le groupe MR sera 
particulièrement attentif également à l’exécution du droit 
de préemption et à la mise en place de balises claires, de 
manière à respecter le droit légitime de vendre à la personne 
de son choix mais aussi à éviter que l’acquisition de biens 
par l’État n’implique une hausse des prix. 
 
 

À propos du soutien aux locataires (axe 3), le groupe 
MR regrette le temps mis par le gouvernement à la 
rédaction d’un nouvel arrêté d’application et plaide pour 
que le dossier ne soit pas mis au frigo. La lettre d’orien-
tation laisse entrevoir des avancées puisque les moyens 
budgétaires y dévolus augmentent. Un calendrier a-t-il été 
établi ?

À propos de la commission paritaire locative et de la 
mise à jour des grilles de référence, le groupe MR constate 
que le gouvernement persiste dans sa volonté, sans répondre 
aux questions posées. Comment aboutir dès lors qu’une 
partie refuse d’y prendre part ? Le groupe MR insiste en 
tout cas pour que les grilles de référence conservent un 
caractère indicatif. Quid de l’idée d’établir un enregistre-
ment régional des baux d’habitation afin d’alimenter une 
base de données reflétant une image fidèle du marché 
locatif ? Le groupe MR soutient la volonté du gouverne-
ment de faire proposition au bailleur de conventionner l’ap-
plication de loyers de référence et de bénéficier en contre-
partie d’une garantie que les loyers soient payés (à l’instar 
du régime des AIS). 
 

Concernant la garantie du droit au logement (axe 4), le 
groupe MR continuera à soutenir toute initiative visant à 
lutter contre les discriminations à l’accès au logement et 
contre les logements insalubres. Il participera avec le même 
intérêt aux initiatives annoncées de réforme des exigences 
élémentaires en termes de sécurité, de salubrité et d’équi-
pement des logements. Il plaide également pour une plus 
grande synergie entre la Région et les communes dans le 
cadre de l’identification des logements non conformes et 
de l’accompagnement des propriétaires pour remettre plus 
rapidement des logements conformes sur le marché locatif. 

De volksvertegenwoordiger onderstreept de kwaliteit 
van de besprekingen over de huisvestingscontracten en is 
verheugd dat er middelen voor worden uitgetrokken. Hij 
herinnert er ook aan dat de MR-fractie vaak de wens om 
de groei van het huurwoningenbestand van de SVK’s te 
beperken aan de kaak heeft gesteld, maar zegt vandaag 
meer gerustgesteld te zijn omdat er geen sprake meer is van 
een plafonnering van het aantal wooneenheden, maar van 
het bereiken van 2.500 extra eenheden.

Wat de verbetering van het overheidsoptreden op het 
gebied van huisvesting (as 2) betreft, dringt de volksver-
tegenwoordiger erop aan dat de gevolgen van deze nieuwe 
dynamiek worden geëvalueerd, met name wat de tenuit-
voerlegging van een nieuw mechanisme ter bestrijding 
van leegstaande woningen betreft. De MR-fractie zal ook 
bijzondere aandacht besteden aan de tenuitvoerlegging van 
het voorkooprecht en de vaststelling van duidelijke richt-
snoeren, ten einde het legitieme recht om aan de persoon 
van zijn keuze te verkopen te eerbiedigen, maar tevens te 
voorkomen dat de aankoop van eigendom door de Staat een 
prijsstijging tot gevolg heeft.

Met betrekking tot de steun aan huurders (as 3) betreurt 
de MR-fractie dat de regering zoveel tijd heeft genomen 
om een nieuw toepassingsbesluit op te stellen en pleit zij 
ervoor het dossier niet te bevriezen. De beleidsnota geeft 
een glimp van vooruitgang te zien, aangezien de begro-
tingsmiddelen die ervoor worden uitgetrokken, toenemen. 
Is er een tijdschema opgesteld ?

Wat de paritaire huurcommissie en de bijwerking van 
de referentieroosters betreft, stelt de MR-fractie vast dat 
de regering volhardt in haar wens, zonder op de gestelde 
vragen te antwoorden. Hoe kan dit worden bereikt als 
één partij weigert deel te nemen ? In ieder geval dringt de 
MR-fractie erop aan dat de referentieroosters indicatief 
blijven. Hoe zit het met het idee om een gewestelijke 
registratie van huurovereenkomsten voor woningen op 
te zetten, zodat een databank ontstaat die een getrouw 
beeld geeft van de huurmarkt ? De MR-fractie steunt het 
voornemen van de regering om een voorstel te doen aan 
de verhuurder om in te stemmen met de toepassing van 
referentiehuurprijzen en als tegenprestatie de garantie te 
krijgen dat de huurprijzen zullen worden betaald (naar het 
voorbeeld van de SVK-regeling).

Wat het waarborgen van het recht op huisvesting  
(as 4) betreft, zal de MR-fractie elk initiatief blijven steunen 
dat gericht is op de bestrijding van discriminatie bij de 
toegang tot huisvesting en van ongezonde huisvesting. Zij 
zal met dezelfde belangstelling deelnemen aan de aange-
kondigde initiatieven tot hervorming van de basisvereisten 
op het gebied van veiligheid, gezondheid en uitrusting 
van woningen. Tevens pleit zij voor meer synergie tussen 
het Gewest en de gemeenten bij de identificatie van niet-
conforme woningen en de ondersteuning van eigenaars 
om sneller conforme woningen terug op de huurmarkt 



 — 22 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

La réflexion mise en place en vue d’un outil informatique 
d’alerte devrait nécessiter une révision des instructions 
fédérales.

Enfin, à propos de l’accès à la propriété (axe 5), le 
groupe MR se dit comme chaque année déçu du manque 
d’ambition du gouvernement et de la faiblesse des moyens 
y consacrés. On ne peut que constater le peu d’évolution 
dans les actions qui relèvent de la politique du logement. 
 

M. Mathias Vanden Borre constate qu’il y avait 
encore 50.602 ménages qui figuraient sur la liste d’attente 
le 1er septembre 2021. Cela signifie que plus de 133.000 
Bruxellois (plus de 10,5 % de la population) se trouvent 
sur une liste d’attente, et parmi eux, près de 35.000 
enfants âgés de moins de 12 ans. Depuis le début de la 
crise sanitaire, la demande pour des habitations sociales 
a énormément augmenté. Depuis 2020, la liste d’attente a 
augmenté de 7,7 % (+ 3.640 ménages). La crise sanitaire a 
mis en exergue un certain nombre de problèmes structurels 
à Bruxelles, que le groupe N-VA avait déjà signalés à 
plusieurs reprises.

Les chiffres sont encore plus dramatiques parce que 
le nombre de logements sociaux donnés en location a 
diminué en 2020. La Société du Logement de la Région 
de Bruxelles-Capitale (SLRB) a pris 40.215 logements en 
gestion, toutefois parmi ceux-ci seuls 35.573 sont habités. 
Cela représente une diminution de 272 logements par 
rapport à l’année dernière. Par conséquent, nous reculons 
au lieu d’avancer.

La secrétaire d’État impute cette diminution au virus, 
mais en réalité il y a bien plus. La construction et la 
rénovation de logements sociaux se font trop lentement en 
à Bruxelles. Ce gouvernement continue de réaliser les plans 
d’il y a seize ans (+ 5.000 logements) et 10 ans (+ 6.720 
logements). Seuls 65 % et 34 % de ces plans ont été réalisés 
actuellement. L’ambition de construire 5.500 logements à 
l’horizon 2024 semble à présent totalement irréaliste. La 
croissance du parc locatif bruxellois est en outre principale-
ment le chef des agences immobilières sociales (AIS). Cette 
offre ne satisfera pas la demande. L’orateur se demande 
comment les priorités seront établies et rencontrées et 
également si les mécanismes de contrôle seront surveillés 
afin d’éviter tout abus et que l’allocation loyer soit effecti-
vement accordés aux familles qui y ont droit.

Le budget 2022 laisse l’intervenant sceptique en ce 
qui concerne les améliorations structurelles. La secrétaire 
d’État annonce des montants exceptionnels, mais cela 
ressemble surtout à des reports parce que l’examen du 
budget de la mission 25 montre toute autre chose.

En ce qui concerne les totaux dans le domaine du 
logement, les crédits de liquidation diminuent d’environ 

te brengen. De bezinning die is ingesteld met het oog op 
een geautomatiseerd waarschuwingsinstrument zou een 
herziening van de federale instructies vereisen.

Wat ten slotte de toegang tot eigendom van een woning 
(as 5) betreft, is de MR-fractie zoals elk jaar teleurgesteld 
over het gebrek aan ambitie van de regering en de beperkte 
middelen die zij daarvoor uittrekt. Wij kunnen alleen maar 
vaststellen dat er geen vooruitgang is geboekt bij de acties 
die onder het huisvestingsbeleid vallen.

De heer Mathias Vanden Borre stelt vast dat er op 
1 september 2021 50.602 huishoudens op de wachtlijst 
stonden. Dit betekent dat er meer dan 133.000 Brusselaars 
(meer dan 10,5 % van de bevolking) op een wachtlijst staan, 
waarvan bijna 35.000 kinderen onder 12 jaar. Sinds het 
begin van de coronacrisis is de vraag naar sociale woningen 
enorm gestegen. Sinds 2020 groeide de wachtlijst met 
7,7 % (+ 3.640 huishoudens). Zoals de N-VA-fractie reeds 
meermaals heeft aangegeven, heeft de coronacrisis een 
aantal structurele problemen in Brussel pijnlijk duidelijk 
gemaakt. 
 

De cijfers zijn des te dramatischer omdat het aantal 
verhuurde sociale woningen zelfs in 2020 is gedaald. 
De Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 
(BGHM) heeft 40.215 woningen in beheer, maar daarvan 
waren er slechts 35.573 bewoond. Ten opzichte van een 
jaar eerder nam dit cijfer af met 272 woningen af. We gaan 
dus achteruit in plaats van vooruit. 
 

De staatssecretaris steekt het op corona, maar in realiteit 
is er meer aan de hand. De bouw en renovatie van sociale 
woningen verlopen gewoon hopeloos traag in Brussel. Deze 
regering is nog bezig met het plan van zestien jaar (+ 5.000 
woningen) en tien jaar geleden (+ 6.720 woningen) uit te 
voeren. Ze zit daarbij aan een realisatiegraad van respec-
tievelijk 65 % en 34 %. De ambitie om 5.500 woningen op 
te leveren tegen 2024 is dus onrealistisch. Bovendien is het 
bijna toe te wijzen aan sociale verhuurkantoren (SVK) dat 
het aanbod van sociale woningen toeneemt in Brussel. Dat 
aanbod zal de vraag niet dekken. De spreker is benieuwd 
hoe men prioriteit zal verlenen en voldoen en ook de contro-
lemechanismen onder de loep neemt dat er geen misbruik 
kan worden gemaakt maar de huur te laag enkel kan gaan 
naar de gezinnen die recht op hebben.

De begroting 2022 laat weinig goeds vermoeden inzake 
structurele verbeteringen. De staatssecretaris benadrukt 
extra bedragen, maar die lijken vooral verschuivingen, 
want als we de totaalbegroting voor opdracht 25 bekijken, 
is het een ander verhaal.

Wat de totalen voor het beleidsdomein huisvesting 
betreft, valt op dat de vereffeningskredieten afnemen met 
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40 millions d’euros en 2022 par rapport à 2021. Si la 
secrétaire d’État envisage des dépenses extraordinaires, 
alors il est logique qu’elle explique où celles-ci se situent 
concrètement et aussi, voire même encore plus important, 
où elle économisera et pour quels postes elle dépensera 
moins. Si elle souhaite investir quelque part, alors que 
les budgets totaux diminuent, il est évident qu’elle doit 
chercher des ressources ailleurs. L’orateur lie ce constat 
aux objectifs budgétaires. Les ministres doivent parvenir 
à des économies totales de 105 millions dans leurs dépar-
tements. S’il ressort du contrôle budgétaire aux alentours 
de Pâques 2022 que les accords n’ont pas été tenus, le 
ministre Gatz a déjà annoncé la réalisation d’une économie 
linéaire. Combien de millions d’euros sont économisés en 
matière de logement et dans quels postes ? Vu le contexte 
budgétaire, où la secrétaire d’État trouvera-t-elle l’argent ? 
Il faudra encore davantage économiser dans le domaine des 
logements sociaux. 

La secrétaire d’État n’ose pas l’admettre. Au contraire, 
elle dit qu’elle dépensera plus d’argent. Ce n’est pas 
possible quand on voit les chiffres.

L’orateur demande à la secrétaire d’État de confirmer 
que la réduction comprend tant la diminution de 12 millions 
en investissements réguliers dans le logement social, que 
le report de 23 millions dans les crédits d’investissement 
pour le logement social. Mieux vaut expliquer clairement 
maintenant où elle ira chercher l’argent. Il en va de son 
obligation de transparence de rendre des comptes au 
Parlement.

De nouveau, la politique menée durant cette 
législature semble reposer sur des effets d’annonce. 
Concernant le nombre de rénovations, l’orateur relève 
du document explicatif que nous n’avions réalisées que 
13,5 %. Il est clairement indiqué 4.313 sur l’ensemble 
des rénovations globales. Il cite les chiffres : seules 67 
rénovations intégrales ont été réalisées sur 1.616 (4,1 %) ; 
seules 699 rénovations de bâtiments sont intervenues sur 
6.320 (10,9 %) et seules 3.247 rénovations de composants 
techniques ont eu lieu sur 21.872 (14,8 %). L’orateur 
demande à la secrétaire d’État que les rénovations 
mentionnées seront effectivement réalisées durant cette 
législature. Cette tâche ne pourra être menée à bien si un 
budget minimum de 300 millions n’est pas dégagé. La 
secrétaire d’État peut-elle préciser si elle dispose pour 
l’instant de ce budget nécessaire et si cela suffira pour 
atteindre les objectifs de rénovation ? Si elle se contente 
de rédiger des objectifs sans avancer, elle ne fait pas de la 
politique mais seulement des promesses. 
 
 

L’orateur souhaite connaître le nombre de nouveaux 
logements sociaux qui ont déjà été construits durant cette 
législature, ceux qui ont déjà été rénovés et ceux qui le 
seront encore durant cette législature. Pour combien de 

ongeveer 40 miljoen in 2022 ten opzichte van 2021. Als de 
staatssecretaris van ongeziene uitgaven spreekt dan moet 
ze het logisch uitleggen waar die extra uitgaven concreet 
zijn maar meer nog, en belangrijker misschien, waar er 
zal worden bespaard, waarvoor er minder zal worden 
uitgegeven. Als ze ergens meer wil investeren als de totaal-
budgetten dalen dan moet ze natuurlijk ergens anders 
middelen zoeken. Die vaststelling koppelt de spreker aan de 
begrotingsdoelstelling. In totaal moet er 105 miljoen euro 
bespaard worden door de vakministers op de eigen departe-
menten. Indien bij de begrotingscontrole rond Pasen 2022 
blijkt dat de afspraken niet nageleefd worden, zal volgens 
minister Gatz een lineaire besparing doorgevoerd worden. 
Hoeveel miljoen euro wordt in de huisvesting bespaard en 
op welke posten ? Gezien de budgettaire context, waar zal 
de staatssecretaris het geld vandaan halen ? In de sociale 
huisvesting zal er dus ook meer bespaard moeten worden. 
 

De staatssecretaris durft dat niet toegeven. Integendeel 
zegt ze dat ze extrageld uitgeeft. Gezien de cijfers kan dat 
niet.

De spreker vraagt de staatssecretaris te bevestigen dat 
de verlaging inderdaad de vermindering van de reguliere 
investeringen in de sociale huisvesting met 12 miljoen 
euro omvat alsook de vertraging in de investeringskredie-
ten voor de sociale huisvesting van 23 miljoen euro. Het 
is beter om het nu gewoon duidelijk te maken waar ze het 
geld zal zoeken. Dat is ook de verplichting die ze heeft 
inzake transparantie om te rapporteren aan het Parlement.

Het beleid lijkt in deze legislatuur opnieuw een sterk 
staaltje aankondigingspolitiek. Inzake het aantal renovaties 
stelt de spreker vast dat er uit het toelichtingsdocument 
blijkt dat we in juli 2021 slechts op 13,5 % gerealiseerd 
zaten. Er staat letterlijk 4.313 uit globale renovaties. Hij 
citeert de cijfers : van de volledige renovaties zijn er slechts 
67 gerealiseerd op 1.616 (4,1 %) ; van de renovaties van 
de gebouwen zijn er slechts 699 op 6.320 gerealiseerd 
(10,9 %) ; van de renovaties van technische componenten 
zijn er slechts 3.247 op 21.872 gerealiseerd (14,8 %). 
De spreker vraagt de staatssecretaris garant te staan dat 
de vooropgestelde renovaties effectief deze legislatuur 
zullen behaald worden. Een slaagvoorwaarde is dat er 
een minimumbudget van minstens 300 miljoen euro moet 
vrijgemaakt worden. Hij vraagt zich af wat de impact van 
de nood aan besparingen op dit vereiste minimumbudget 
is. Kan de staatssecretaris toelichten of ze die middelen die 
voorzien zijn momenteel ter beschikking heeft en dat die 
voldoende zijn om de renovatiedoelstellingen te halen ? Als 
ze enkel doelstellingen op papier heeft en geen stap verder 
zet, is dat geen beleid maken, dat zijn gewoon beloftes.

De spreker wenst het aantal nieuwe sociale woningen 
te kennen die er in totaliteit reeds deze legislatuur zijn 
gebouwd, die gerenoveerd zijn en die nog deze legislatuur 
gerenoveerd zullen worden. Voor hoeveel gezinnen werd 
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familles a-t-on trouvé une autre solution concrète durant 
cette législature ? Combien de logements supplémentaires 
les agences immobilières sociales ont-elles pris en gestion ? 
Combien de logements vides a-t-on mis à jour et inscrits 
dans le registre central depuis le début de la législature ? 
 

La secrétaire d’État a annoncé plusieurs ordonnances 
et arrêtés. L’orateur lui demande de préciser quand elle les 
déposera. 
 

Les crédits pour l’allocation générale de loyer ont 
augmenté de 20,9 millions d’euros par rapport à l’ajusté 
2021 et s’élèvent à 29,4 millions d’euros. Le budget 
pour l’allocation générale de loyer indiqué dans le Plan 
d’urgence logement est réduit de 7,5 millions d’euros. Il 
s’agit d’une grande différence entre son plan et ce qui figure 
aujourd’hui au budget. L’orateur se demande les raisons de 
cette différence. 
 

En ce qui concerne la commission paritaire locative, 
l’orateur demande à la secrétaire d’État l’état d’avancement 
de ce projet et ce qui est prévu pour l’année prochaine.

L’orateur renvoie à l’audit réalisé sous le contrôle de la 
Cour des comptes qui a déjà suscité beaucoup de réactions. 
La Cour des comptes y constate des réductions dans les 
encours liés aux plans quadriennaux pour les rénovations 
(− 38 millions d’euros) et l’affectation de crédits corres-
pondants (− 25 millions d’euros), ainsi que la construction 
de projets de logements publics (− 17,6 millions d’euros) 
pour l’exercice budgétaire 2020.

Dans sa note de politique, la secrétaire d’État annonce 
la révision des critères d’attribution de logements sociaux. 
Dans cette optique, elle a constitué un groupe de travail 
réunissant des représentants de la SLRB, des SISP et de 
son cabinet. Ce groupe avait rédigé un rapport dans lequel 
il explorait toutes les pistes. L’orateur souhaite que la 
secrétaire d’État transmette ce rapport au Parlement.

Les conventions avec les dix-neuf communes forment 
une pierre angulaire de la politique de la secrétaire d’État. 
Jusqu’à présent, à la moitié de la législature, seules sept 
conventions (avec les communes d’Auderghem, la ville de 
Bruxelles, Etterbeek, Woluwe-Saint-Lambert, Molenbeek-
Saint-Jean, Jette et Ixelles) ont été signées avec des 
objectifs ventilés et la manière de les atteindre. L’orateur 
se demande comment la secrétaire d’État compte réaliser 
son Plan d’urgence, alors qu’elle n’a pas encore conclu 
d’accord avec douze communes. Pense-t-elle parvenir à 
signer une convention avec chaque commune durant cette 
législature ? Quel sera la conséquence de la rupture de ces 

er deze legislatuur al een andere concrete woonoplossing 
gevonden ? Hoeveel extra woningen werden er sedert de 
aanvang van de legislatuur door de sociale verhuurkanto-
ren in beheer genomen ? Hoeveel leegstaande woningen 
werden sedert de aanvang van de legislatuur opgespoord en 
in het centraal register opgenomen ?

De staatssecretaris heeft een aantal ordonnanties en 
besluiten aangekondigd. De spreker vraagt de staatssecre-
taris om een overzicht te bezorgen wanneer ze deze zal 
indienen.

De kredieten voor de algemene huurtoelage zijn 
toegenomen met 20,9 miljoen euro ten opzichte van de 
aangepaste begroting 2021 en belopen 29,4 miljoen euro. 
Het budget voor de algemene huurtoelage dat voorzien werd 
in het Noodplan Huisvesting, is in de begroting verminderd 
met 7,5 miljoen euro. Dat is toch een opmerkelijk verschil 
tussen haar plan en hetgeen vandaag in de begroting 
staat ingeschreven. De spreker vraagt hoe dat verschil te 
verklaren is.

Wat de paritaire huurcommissie betreft, vraagt de 
spreker hoever de staatssecretaris met de uitvoering van dit 
project staat en wat nog volgend jaar kan worden verwacht.

De spreker verwijst naar de rapportering onder de 
controle van het Rekenhof die al reeds wat stof heeft doen 
opwaaien. Daar stelt het Rekenhof vast voor het begro-
tingsjaar 2020 dat er verminderingen zijn in de uitstaande 
bedragen in verband met vierjarenplannen voor renovaties 
(− 38 miljoen euro) en de toekenning van de bijbehorende 
kredieten (− 25 miljoen euro), alsook de bouw van publieke 
woonprojecten (− 17,6 miljoen euro).

In haar beleidsnota kondigt de staatssecretaris de 
herziening van toewijzingscriteria voor sociale woningen 
aan. Daarvoor heeft ze een werkgroep met vertegenwoor-
digers van de BGHM, de OVM’s en haar kabinet opgericht. 
Die heeft een voorafgaand rapport opgemaakt met daarin 
alle pistes die werden onderzocht. De spreker wenst dat de 
staatssecretaris dit rapport aan het Parlement overmaakt.

Het beleid van de staatssecretaris steunt voor een groot 
deel op de huisvestingsovereenkomsten met de negentien 
gemeenten. Tot nu toe, in de helft van de legislatuur, 
werden er amper zeven overeenkomsten afgesloten (met 
de gemeenten Oudergem, Stad Brussel, Etterbeek, Sint-
Lambrechts-Woluwe, Sint-Jans-Molenbeek, Jette en 
Elsene) waarin de gedeelde doelstellingen en de middelen 
om die te verwezenlijken worden vastgelegd. De spreker 
vraagt zich af hoe de staatssecretaris de acties van 
haar Noodplan ten uitvoer wil leggen als ze met twaalf 
gemeenten nog steeds geen overeenkomst heeft gesloten. 
Is ze ervan overtuigd dat het deze legislatuur zal lukken om 



 — 25 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

conventions pour sa politique ? 
 
 

La commission discute régulièrement de la lutte contre 
les logements inoccupés. Cette mission a été attribuée 
aux communes qui n’ont jamais réussi à la mener à bien. 
La direction Allocations loyer et Logements inoccupés 
(DAL) de Bruxelles Logement a été renforcée par 8 ETP. 
Ce service doit collaborer avec les référents logements des 
communes qui sont subsidiées par la Région. Combien 
de référents logements sont déjà opérationnels dans les 
communes ?

La réalisation d’une « étude de faisabilité et de l’opé-
rationalité du dénombrement de logements inoccupés dans 
la Région de Bruxelles-Capitale » a été confiée le 31 août 
2020 à l’ULB et à la VUB en vue du lancement d’un outil 
qui identifierait les logements inoccupés en Région de 
Bruxelles-Capitale et indexerait les données annuellement. 
Le rapport devait être publié pour le mois d’octobre 2021. La 
secrétaire d’État peut-elle transmettre au Parlement l’étude 
de faisabilité et d’opérationnalité d’un dénombrement des 
logements inoccupés dans la Région de Bruxelles-Capitale.

Le gouvernement semble vouloir réaliser une étude 
sur le profil des bailleurs en Région de Bruxelles-Capitale, 
ainsi qu’une étude de faisabilité pour la création et l’analyse 
d’un fonds d’assurance garantie locative ». La secrétaire 
d’État peut-elle préciser où en sont ces projets ? 
 

M. Mohamed Ouriaghli se réjouit d’abord du 
maintien de la trajectoire budgétaire du Plan d’urgence 
logement (PUL) d’ici 2024, lequel permettra de financer 
les nouvelles politiques mises en place pour accélérer la 
construction et la rénovation de logements publics. Le seul 
PUL représente quelque 170 millions d’euros et 20 millions 
d’euros de relance, montants conséquents mais nécessaires 
pour mener une politique ambitieuse et réaliste au service 
des Bruxelloises et des Bruxellois.

Aux yeux du député, le budget initial 2022 de la 
mission 25 traduit les ambitions de la Région en matière 
de soutien à la politique de logement et doit permettre la 
remise à flot des moyens nécessaires à la poursuite de la 
politique du logement. Plus de 430 logements seront ainsi 
réceptionnés en 2022 dans le cadre de l’exécution du Plan 
régional du logement et de l’Alliance habitat par la SLRB. 
En outre, le financement du programme de production 
de logement du Fonds du logement en lien avec le Plan 
régional du logement et l’Alliance habitat sera également 
poursuivi. 
 

De manière générale, l’orateur ne peut que constater que 
l’objectif d’assurer la mise en œuvre de 15.000 solutions 

met elke gemeente een overeenkomst te sluiten ? Wat zal 
het impact zijn van het ontbreken van die overeenkomsten 
voor haar beleid ?

De bestrijding van leegstand wordt regelmatig ter spraak 
gebracht in deze commissie. Dat is eigenlijk een taak die aan 
de gemeenten werd toegekend die altijd hebben nagelaten om 
die taak naar behoren uit te voeren. De directie Huurtoelagen 
& Leegstaande Woningen (DHLW) van Brussel Huisvesting 
wordt versterkt met 8 VTE. Deze dienst moet samenwerken 
met de huisvestingsreferenten bij de gemeenten die gesubsi-
dieerd worden door het Gewest. Hoeveel huisvestingsrefe-
renten zijn reeds werkzaam bij de gemeenten ?

Op 31 augustus 2020 werd de opdracht « Analyse van 
de haalbaarheid en de operationaliteit van een telling van 
de leegstaande woningen in het BHG » gegund aan de 
ULB en de VUB betreffende de lancering van een tool die 
de leegstaande woningen in het BHG identificeert en de 
gegevens jaarlijks moet updaten. Het rapport moest voor 
oktober 2021 klaar zijn. Kan de staatssecretaris de analyse 
van de haalbaarheid en de operationaliteit van een telling 
van de leegstaande woningen in het BHG aan het Parlement 
overmaken ?

De regering wil blijkbaar een studie laten uitvoeren 
over het profiel van de verhuurders in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest alsook een haalbaarheidsstudie 
voor de oprichting van een fonds « huurgarantieverzeke-
ring » en analyse ervan. Kan de staatssecretaris toelichten 
hoever ze hiermee reeds staat ?

De heer Mohamed Ouriaghli is verheugd dat het 
begrotingstraject van het noodplan voor huisvesting 
(NPH) tot 2024 wordt gehandhaafd, waardoor het nieuwe 
beleid om de bouw en renovatie van openbare woningen 
te versnellen, kan worden gefinancierd. Het NPH alleen 
al vertegenwoordigt zo’n 170 miljoen euro en 20 miljoen 
euro aan stimuleringsmaatregelen, bedragen die aanzienlijk 
zijn, maar noodzakelijk om een ambitieus en realistisch 
beleid voor de Brusselaars uit te voeren.

Volgens de volksvertegenwoordiger weerspie-
gelt de initiële begroting 2022 voor opdracht 25 de 
ambities van het Gewest op het vlak van steun aan het 
woonbeleid en moet ze het mogelijk maken om opnieuw 
de nodige middelen vrij te maken om het woonbeleid 
voort te zetten. Zo zullen in 2022 meer dan 430 woningen 
worden opgeleverd in het kader van de uitvoering van 
het Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie Wonen 
door de BGHM. Daarnaast zal ook de financiering van 
het woningbouwprogramma van het Woningfonds in het 
kader van het Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie 
Wonen worden voortgezet.

In het algemeen kan de spreker alleen maar vaststellen 
dat de doelstelling om tegen het einde van de zittingspe-
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concrètes pour les ménages d’ici à la fin de la législature 
est maintenu. Moins d’un an après l’adoption du PUL, 
les effets de ce plan ambitieux et multifacette se font déjà 
ressentir.

Le groupe PS salue également le travail mené durant 
la crise sanitaire, dont témoigne d’ailleurs le budget, avec 
les mesures d’accompagnement des personnes les plus 
vulnérables et les mesures de soutien aux locataires. Il se 
réjouit aussi du fait que les moyens humains nécessaires à 
la réalisation des nouvelles politiques pour lutter contre la 
discrimination dans l’accès au logement, pour lutter contre 
les logements inoccupés ou insalubres sont dégagés. La 
lecture du budget 2022 atteste globalement de l’opération-
nalisation des mesures essentielles pour endiguer la crise 
du logement bruxellois. 
 

Le député constate, concernant le programme 1, une 
augmentation des dépenses de fonctionnement liées aux 
expertises, études, publications et information en matière 
de politique sociale du logement (AB 25.001.08.03.1211) 
dans le cadre de la réalisation des mesures inscrites dans 
le Plan d’urgence logement. La secrétaire d’État peut-elle 
donner une explication sur les différentes études et 
expertises prévues pour 2022 dans le cadre la réalisation 
du PUL ?

Insistant en outre sur la nécessité d’inclure étroitement 
toutes les forces locales, les communes en première 
ligne, dans la stratégie régionale du logement et dans la 
réalisation des objectifs décrits dans la déclaration de 
politique générale, et d’endiguer la crise de l’accessibilité 
à un logement décent et accessible pour les Bruxelloises 
et Bruxellois, l’interlocuteur ne peut que se réjouir des 
initiatives dégagées grâce à cette collaboration accrue 
entre Région et communes : socialisation de logements 
communaux, rénovation des logements sociaux ou encore 
accompagnement des locataires.

L’orateur observe aussi, au sein du programme 2, une 
augmentation des subventions de fonctionnement aux 
communes pour l’information et l’accompagnement en 
matière d’aide au logement (AB 25.002.27.01.4322), 
passant à 1,1 million en crédits d’ordonnancement et à 
3,1 millions en crédit d’engagement. Cette augmenta-
tion s’explique par l’engagement de dix-sept équivalents 
temps-plein en 2022 pour une période de trois ans. Des 
appels à candidature pour ces postes ont-ils déjà été 
réalisés ? Ce soutien financier sous la forme d’un subside 
pour le recrutement d’un référent logement au sein de 
chaque commune doit être bien accueilli tant la coordina-
tion et l’ampleur du travail sont importantes.

Par ailleurs, le groupe PS est heureux d’entendre que la 
mise en œuvre de la socialisation des loyers des logements 
communaux s’est amorcée avec plus de 500 logements au 

riode 15.000 concrete oplossingen voor gezinnen te ver-
wezenlijken wordt gehandhaafd. Minder dan een jaar na 
de goedkeuring van het NPH zijn de gevolgen van dit 
ambitieuze en veelzijdige plan al merkbaar.

De PS-fractie is ook ingenomen met het werk dat tijdens 
de gezondheidscrisis is verricht en dat ook in de begroting 
tot uiting komt, met maatregelen ter ondersteuning van de 
meest kwetsbaren en maatregelen ter ondersteuning van 
huurders. Hij is tevens verheugd over het feit dat de nodige 
personele middelen beschikbaar worden gesteld voor de 
uitvoering van nieuwe beleidsmaatregelen ter bestrijding 
van discriminatie bij de toegang tot huisvesting en ter 
bestrijding van leegstaande of onbewoonbare woningen. 
De lezing van de begroting 2022 bevestigt in grote lijnen 
de operationalisering van de essentiële maatregelen om de 
Brusselse huisvestingscrisis te beteugelen.

De volksvertegenwoordiger stelt met betrekking tot 
programma 1 een verhoging vast van de werkingsuitga-
ven in verband met expertise, studies, publicaties en voor-
lichting over het beleid inzake sociale huisvesting (BA 
25.001.08.03.1211) in het kader van de tenuitvoerlegging 
van de maatregelen die zijn opgenomen in het noodplan 
voor huisvesting Kan de staatssecretaris de verschillende 
studies en deskundigenverslagen toelichten die voor 2022 
zijn gepland in het kader van de uitvoering van het NPH ?

Tevens benadrukt hij de noodzaak om alle lokale 
krachten, met de gemeenten op kop, nauw te betrekken bij 
de gewestelijke huisvestingsstrategie en bij de verwezen-
lijking van de doelstellingen die in de algemene beleids-
verklaring worden beschreven, en om de crisis van de toe-
gankelijkheid tot degelijke en bereikbare woningen voor de 
Brusselaars te bezweren. Hij toont zich verheugd over de 
initiatieven die als gevolg van deze versterkte samenwer-
king tussen het Gewest en de gemeenten zijn genomen : het 
socialiseren van de gemeentelijke huisvesting, de renovatie 
van sociale woningen en de begeleiding van huurders.

Voorts merkt de spreker op dat de werkingssubsidies 
aan de gemeenten voor informatie en ondersteuning op 
het gebied van huisvestingssteun (AB 25.002.27.01.4322) 
zijn verhoogd tot 1,1 miljoen aan machtigingskredieten 
en 3,1 miljoen aan vastleggingskredieten. Deze stijging 
is het gevolg van de aanwerving van zeventien voltijdse-
quivalenten in 2022 voor een periode van drie jaar. Zijn er 
al oproepen tot het indienen van kandidaturen voor deze 
posten gedaan ? Deze financiële steun in de vorm van een 
subsidie voor de aanwerving van een huisvestingsrefe-
rent in elke gemeente moet worden toegejuicht, omdat de 
coördinatie en de omvang van het werk zo belangrijk zijn. 
 

Voorts is de PS-fractie verheugd te vernemen dat de 
tenuitvoerlegging van de socialisering van de huurprijzen 
voor gemeentewoningen van start is gegaan met meer dan 
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sein de plusieurs projets pilotes. Ce qui compte, effective-
ment, c’est que ces loyers soient réellement adaptés aux 
revenus des publics visés, sans pour autant plomber les 
budgets communaux. Les chiffres sont-ils disponibles sur la 
différence de loyer due à la socialisation de ces logements 
communaux ? En d’autres termes, quelle est la réduction 
moyenne de loyer pour le locataire ? La secrétaire d’État 
peut-elle donner un aperçu de la répartition de ces 500 
logements dans la Région ou citer les principaux projets 
pilotes ? Afin d’arriver à l’objectif de 5.000 ménages 
bénéficiant d’un loyer au tarif social à la fin de la législature, 
une augmentation des budgets alloués à cette politique 
est-elle envisagée dans les prochaines années ? 
 

Le député se réjouit enfin de l’accélération de la 
construction de nouveaux logements sociaux grâce au 
lancement d’une nouvelle stratégie d’acquisition au 
début de cette année. Quelque 640 logements sont ainsi 
en cours de prospection par la SLRB après seulement dix 
mois, alors que l’objectif pour la législature est d’aboutir 
à 650 logements. Quand cet objectif de 650 acquisitions 
sera-t-il réalisé ? Est-il possible de l’envisager avant la 
fin de la législature ? Cette prospection encourageante 
réalisée par la SLRB est-elle de nature à envisager la 
possibilité d’augmenter le nombre d’acquisitions sous cette 
législature ?

M. Martin Casier se félicite de la multiplication des 
pistes destinées à enrayer la crise de l’accessibilité au 
logement. Parmi celles-ci : l’extension du soutien aux 
communes dans l’acquisition et la rénovation de logements 
à finalité sociale. Constatant qu’un montant de 7,5 millions 
d’euros a été attribué en 2021 aux communes dans le cadre 
du PUL afin d’acquérir et de rénover des logements à 
finalité sociale, le député se demande à combien peut être 
estimé le nombre de logements acquis et rénovés par les 
communes en 2021 grâce à ces moyens spécifiquement 
dédiés du PUL.

À propos du budget 2022 de la SLRB, l’intervenant 
souligne l’augmentation des dépenses de 75 millions 
d’euros en crédit de liquidation et de 220 millions d’euros 
en crédits d’engagement. Parmi les crédits d’engagements 
ventilés, une large partie de ces 220 millions est consacrée à 
de nouveaux programmes de rénovation. En effet, le budget 
pour cette mission a augmenté de 90 millions d’euros. 
A-t-on une estimation du nombre de biens qui pourront être 
rénovés suite à cette augmentation des crédits ? L’objectif 
ambitieux fixé par le PUL de rénover de 36.758 logements 
sociaux d’ici la fin de la législature semble-t-il toujours 
atteignable ? Pour l’exercice 2022, le chiffre de 3.431 
logements à rénover est-il toujours d’actualité ?

L’orateur croit encore que la réforme de l’alloca-
tion loyer offrira aux nouveaux bénéficiaires une vraie 
bouffée d’air lors des fins de mois difficiles et se félicite 
des 30 millions d’euros alloués à cette mesure. En effet, ce 

500 woningen in het kader van verschillende proefpro-
jecten. Belangrijk is dat deze huurprijzen werkelijk zijn 
aangepast aan het inkomen van de doelgroepen, zonder 
de gemeentelijke begrotingen te belasten. Zijn er cijfers 
beschikbaar over het verschil in huurprijs als gevolg van 
het socialiseren van deze gemeentewoningen ? Met andere 
woorden, wat is de gemiddelde huurverlaging voor de 
huurder ? Kan de staatssecretaris een overzicht geven van 
de verdeling van deze 500 woningen in het Gewest of de 
belangrijkste proefprojecten noemen ? Is voor de komende 
jaren een verhoging van de voor dit beleid uitgetrokken 
budgetten gepland om de doelstelling te bereiken dat aan 
het einde van de zittingsperiode 5.000 gezinnen een sociaal 
huurtarief kunnen genieten ?

Tot slot verheugt de volksvertegenwoordiger zich over 
de versnelde bouw van nieuwe sociale woningen dankzij 
de lancering van een nieuwe aankoopstrategie begin dit 
jaar. Na slechts tien maanden prospecteert de BGHM 
momenteel 640 woningen, terwijl de doelstelling voor de 
zittingsperiode 650 woningen is. Wanneer zal dit streef-
cijfer van 650 aankopen worden bereikt ? Is het mogelijk 
dit voor het einde van de zittingsperiode te overwegen ? Is 
dit bemoedigende onderzoek van de BGHM van dien aard 
dat kan worden overwogen om het aantal aankopen tijdens 
deze zittingsperiode op te voeren ? 
 

De heer Martin Casier is verheugd over het toenemend 
aantal manieren om de crisis in verband met de huisves-
tingsmogelijkheden aan te pakken. Een daarvan is de 
uitbreiding van de steun aan gemeenten voor de aankoop 
en renovatie van sociale woningen. De volksvertegen-
woordiger merkt op dat in 2021 7,5 miljoen euro is uit-
getrokken voor gemeenten in het kader van het NPH om 
sociale woningen te verwerven en te renoveren, en vraagt 
zich af hoeveel woningen naar schatting in 2021 door 
gemeenten zullen zijn verworven en gerenoveerd dankzij 
deze specifiek daarvoor bestemde middelen van het NPH.

Wat de begroting voor 2022 van de BGHM betreft, 
wijst hij op de verhoging van de uitgaven met 75 miljoen 
euro aan vereffeningskredieten en 220 miljoen euro aan 
vastleggingskredieten. Van deze vastleggingskredieten 
was 220 miljoen bestemd voor nieuwe renovatieprogram-
ma’s. Het budget voor deze opdracht is namelijk met 
90 miljoen euro verhoogd. Is er een raming van het aantal 
eigendommen dat kan worden gerenoveerd als gevolg van 
deze verhoging van de financiering ? Lijkt de ambitieuze 
doelstelling van het NPH om tegen het einde van de zit-
tingsperiode 36.758 sociale woningen te renoveren nog 
haalbaar ? Is het cijfer van 3.431 te renoveren woningen 
voor het jaar 2022 nog relevant ?

De spreker is nog steeds van mening dat de hervorming 
van de huurtoelage de nieuwe begunstigden echt zal helpen 
aan het einde van een moeilijke maand en is verheugd over 
de 30 miljoen euro die voor deze maatregel is uitgetrok-
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dispositif permettra aux bénéficiaires, à savoir des ménages 
inscrits sur la liste d’attente pour un logement social, 
d’obtenir une allocation qui variera de 120 à 280 euros 
en fonction de la composition du ménage, ce qui est loin 
d’être négligeable. Se référant à la Cour des comptes qui 
remarque que « les crédits destinés à l’allocation loyer 
généralisée ont augmenté de 20,9 millions d’euros par 
rapport au budget ajusté 2021 et s’élèvent à 29,4 millions 
d’euros ; [que] cette augmentation résulte de l’action 18 
du PUL comprenant l’allocation loyer et l’allocation de 
relogement pour les personnes en attente d’un logement 
social [et que] le montant prévu à cet effet dans le plan 
d’urgence a été réduit de 7,5 millions d’euros dans le 
budget », et sachant que 10.000 demandes sont en cours de 
traitement par les services, le député se demande comment 
expliquer cette baisse de 7,5 millions dans le budget pour 
l’année 2022 par rapport au montant prévu dans le PUL. 
S’agit-il d’un problème d’opérationnalisation ou l’objectif 
initial de 12.500 bénéficiaires pour cette année 2022 ne 
pourra-t-il pas être rencontré ? 
 

Mme Nadia El Yousfi, observant que des moyens 
ont déjà été dégagés lors de l’ajustement en vue d’aider 
les familles, à travers notamment des remises de loyers 
octroyées par les SISP aux locataires avec enfants à charge 
ou personnes présentant un handicap, s’interroge sur le 
nombre de ménages concernés et le montant moyen des 
remises.

La députée se réjouit également, au nom de son groupe, 
de l’augmentation des moyens destinés à l’ASBL de 
service d’accompagnement social aux locataires sociaux 
pour atteindre un total de 3,5 millions euros.

Le groupe PS salue par ailleurs la priorité accordée à la 
lutte contre les logements inoccupés, comme en témoigne 
le PUL, et la mise en place d’un nouveau dispositif de lutte 
contre les logements inoccupés. Parmi les mesures prises 
dans ce cadre : le renforcement de la cellule y consacrée ou 
la centralisation de l’identification des logements inoccupés 
au niveau régional via Bruxelles Logement. Le recrutement 
a-t-il eu lieu ? Des avancées ont-elles été enregistrées en 
vue d’établir ce cadastre ? 
 

Dans cette même perspective de lutte contre les 
logements inoccupés, il est également prévu de renforcer 
la DIRL. Combien d’agents y travaillent-ils ? Est-il prévu 
d’augmenter le nombre d’enquêtes ?

La députée s’interroge ensuite sur le nombre de 
logements de transit acquis par la Région et le nombre de 
places disponibles.

ken. Dankzij deze regeling zullen de begunstigden, dat 
wil zeggen de gezinnen die op de wachtlijst voor sociale 
huisvesting staan, namelijk een toelage kunnen krijgen die 
varieert van 120 tot 280 euro, afhankelijk van de gezinssa-
menstelling, wat verre van verwaarloosbaar is. Verwijzend 
naar het Rekenhof, dat opmerkt dat de kredieten voor de 
algemene huurtoelage ten opzichte van de aangepaste 
begroting 2021 met 20,9 miljoen euro zijn gestegen en 
29,4 miljoen euro bedragen ; [dat] deze stijging het gevolg 
is van actie 18 van het NPH, die de huurtoelage en de her-
huisvestingstoelage voor mensen die op een sociale woning 
wachten omvat [en dat] het daarvoor in het noodplan uit-
getrokken bedrag in de begroting met 7,5 miljoen euro 
is verlaagd, en wetende dat 10.000 aanvragen worden 
behandeld door de diensten, vraagt de volksvertegen-
woordiger zich af hoe deze afname met 7,5 miljoen in de 
begroting voor het jaar 2022 in vergelijking met het in het 
NPH voorziene bedrag kan worden verklaard. Is dit een 
probleem van operationalisering of zal de oorspronkelijke 
doelstelling van 12.500 begunstigden voor dit jaar 2022 
niet worden gehaald ?

Mevrouw Nadia El Yousfi merkt op dat bij de aanpassing 
reeds middelen beschikbaar waren gesteld om gezinnen te 
helpen, met name via verlagingen van de huurprijs die door 
de OVM’s werden toegekend aan huurders met kinderen 
ten laste of mensen met een handicap, vraagt zich af om 
hoeveel gezinnen het gaat en wat het gemiddelde bedrag 
van de kortingen is.

Namens haar fractie is de volksvertegenwoordigster 
ook verheugd over de verhoging van de middelen voor de 
vzw ter ondersteuning van sociale huurders tot een totaal 
van 3,5 miljoen euro.

De PS-fractie is ook verheugd over de prioriteit die 
wordt gegeven aan het bestrijden van leegstand, zoals 
blijkt uit het NPH, en over de invoering van een nieuw 
mechanisme voor het bestrijden van leegstand. Een 
van de maatregelen die in dit verband zijn genomen : de 
versterking van de cel die zich hiermee bezighoudt of de 
centralisatie van de identificatie van leegstaande woningen 
op gewestelijk niveau via Brussel Huisvesting. Heeft de 
aanwerving plaatsgevonden ? Is er vooruitgang geboekt bij 
de opstelling van dit kadaster ?

In hetzelfde kader van de strijd tegen leegstand is ook 
een versterking van de DGHI gepland. Hoeveel agenten 
werken er ? Is het de bedoeling het aantal onderzoeken uit 
te breiden ?

Vervolgens vraagt zij naar het aantal door het gewest 
aangekochte transitwoningen en het aantal beschikbare 
plaatsen.
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Des chiffres peuvent-ils également être transmis sur 
le nombre de logements interdits à la location et sur leur 
répartition au sein de la Région ?

Enfin, trois logements pour victimes de violence 
intrafamiliale et jeunes LGBTQIA+ ont été acquis cette 
année pour un montant total de 5 millions d’euros. Quand 
seront-ils ouverts ? Des budgets sont-ils prévus pour l’ac-
compagnement social ? L’acquisition d’autres refuges 
est-elle prévue dans les années à venir ?

M. Arnaud Verstraete constate que les défis en termes 
de logement sont énormes en termes énergétiques comme 
en termes sociaux puisqu’on compte aujourd’hui plus de 
ménages en attente d’un logement social que de logements 
sociaux. La crise sanitaire continue en outre à aggraver les 
problèmes, la quatrième vague se conjuguant maintenant 
avec l’augmentation des prix de l’énergie.

Le logement étant un fondement de notre société, 
le plan d’urgence mis en place par le gouvernement est 
une réponse importante. Et, malgré les circonstances 
financières difficiles, le groupe Groen se félicite du budget 
engagé. Soucieux de la production de logements au vu de 
la pénurie, il plaide toutefois pour qu’on redouble d’efforts.

Soulignant les importantes innovations, le député 
s’interroge sur le nombre de ménages bénéficiant de l’al-
location loyer.

Se référant par ailleurs à la commission paritaire 
locative, l’orateur se demande comment ralentir la 
croissance du montant des loyers. De manière générale, 
il s’inquiète de la mise en application et des implications 
budgétaires de l’ordonnance votée au Parlement. Il s’agit 
en tout cas de sensibiliser l’ensemble des acteurs à l’im-
portance de cet outil pour faire en sorte que les prix des 
loyers soient plus justes à Bruxelles. En plus de l’engage-
ment de deux équivalents temps-plein et du développement 
d’un logiciel, il estime que d’autres mesures pourraient être 
prises concomitamment et que l’on pourrait par exemple 
déjà s’employer à sensibiliser les juges de paix. Toujours 
à ce propos, il s’étonne encore qu’il faille attendre 2023 
pour que l’étude relative aux critères permettant d’établir 
la grille de référence des loyers soit clôturée ; en quoi les 
critères diffèreront-ils de la mission confiée à l’ULB ? 
 

Constatant en outre qu’en matière d’acquisition de 
logements, le budget annonce un chiffre de 800 alors que 
l’accord de gouvernement s’est fixé un objectif de 650 en 
fin de législature, l’orateur se demande s’il n’y a pas lieu de 
revoir cet objectif à la hausse. 
 

Kunnen ook cijfers worden verstrekt over het aantal 
woningen waarvoor een verhuurverbod geldt en de 
spreiding daarvan over het Gewest ?

Ten slotte werden dit jaar drie wooneenheden voor 
slachtoffers van intrafamiliaal geweld en LGBTQIA+-
jongeren aangekocht voor een totaalbedrag van 5 miljoen 
euro. Wanneer worden ze geopend ? Zijn middelen voorzien 
voor sociale steun ? Zijn er plannen om in de komende 
jaren meer opvangcentra te verwerven ?

De heer Arnaud Verstraete merkt op dat de uitdagingen 
op het gebied van huisvesting zowel in energetisch als in 
sociaal opzicht enorm zijn : er wachten meer huishoudens 
op een sociale woning dan dat er sociale woningen zijn. 
Ook de gezondheidscrisis blijft de problemen verergeren, 
nu de vierde golf gepaard gaat met stijgende energieprij-
zen. 

Huisvesting is een hoeksteen van onze samenleving en 
het noodplan van de regering is een belangrijk antwoord. 
En ondanks de moeilijke financiële omstandigheden is de 
Groen-fractie verheugd over het toegezegde budget. Zij 
maakt zich echter zorgen over de productie van woningen in 
het licht van het tekort en dringt aan op meer inspanningen.

De volksvertegenwoordiger onderstreept de belangrijke 
vernieuwingen en vraagt zich af hoeveel gezinnen de 
huurtoelage ontvangen.

Verwijzend naar de paritaire huurcommissie vraagt 
hij zich af hoe de stijging van de huurprijzen kan worden 
afgeremd. In het algemeen is hij bezorgd over de uitvoering 
en de gevolgen voor de begroting van de door het Parlement 
aangenomen ordonnantie. Het komt er in ieder geval 
op aan alle actoren bewust te maken van het belang van 
dit instrument om ervoor te zorgen dat de huurprijzen in 
Brussel eerlijker zijn. Naast de aanwerving van twee vol-
tijdsequivalenten en de ontwikkeling van software, kunnen 
volgens hem tegelijkertijd ook andere maatregelen worden 
genomen en bijvoorbeeld inspanningen worden gedaan om 
de vrederechters bewust te maken van de problematiek. 
In dit verband was hij ook verbaasd dat de studie over de 
criteria voor de vaststelling van het referentierooster van 
de huurprijzen zou moeten wachten tot 2023 ; hoe zouden 
de criteria verschillen van de opdracht die aan de ULB is 
toevertrouwd ?

Daarnaast merkt hij op dat in de begroting een cijfer 
van 800 is aangekondigd voor de aankoop van woningen, 
terwijl in het regeerakkoord een streefcijfer van 650 voor 
het einde van de zittingsperiode is vastgesteld. Hij vraagt 
zich af of dit streefcijfer niet naar boven moet worden 
bijgesteld.



 — 30 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

À propos des logements inoccupés, l’intervenant se 
demande comment mieux faire, peinant à déceler les efforts 
envisagés à travers le budget. Nombreux sont effectivement 
les ménages devant s’appuyer sur ce dispositif pour trouver 
un logement abordable. Où se situent les aides financières ? 
Quid des mises à jour attendues ? Quid de la réforme du 
droit de gestion publique ? L’accélération de la collabora-
tion avec les communes est-elle envisagée ?

Le groupe Groen se réjouit également du fait qu’on 
puisse recourir au Community Land Trust (CLT) de 
manière plus structurelle et s’interroge sur la manière dont 
le Fonds du logement le mettra en œuvre dans le cadre des 
plans d’aménagement directeurs (PAD) ?

Quant à la socialisation de bâtiments existants, le 
député se demande comment sera calculé le prix des 
loyers et quelles seront les implications pour les personnes 
concernées.

Si le groupe Groen se réjouit des innovations en matière 
de politique sociale du logement, il se dit plus sceptique sur 
les ambitions en termes de climat et d’économies d’énergie 
dans le budget. Or, il est capital que ces objectifs soient 
poursuivis de manière transversale. Les prix de l’énergie 
augmentent et touchent particulièrement les ménages 
précaires. Il importe donc d’agir maintenant sur les perfor-
mances énergétiques des bâtiments de sorte à leur éviter 
des dépenses mensuelles importantes. Si des aides ont bien 
été annoncées via les CPAS, elles sont à elles seules insuf-
fisantes sur le long terme. Il importe aussi d’adapter le bâti. 
Or, ce qui est prévu au budget, en termes de panneaux pho-
tovoltaïques ou de biodiversité par exemple, ne semble de 
ce point de vue pas suffisant. Que compte faire la secrétaire 
d’État ?

À propos de la lutte contre les discriminations, l’orateur 
s’interroge encore sur le calendrier 2022.

Faisant part de sa satisfaction à propos de la lutte contre 
les logements insalubres et de la réforme annoncée des 
prescrits en termes de sécurité incendie, il rappelle que le 
groupe Groen est favorable à son extension à l’ensemble 
des logements, locatifs et acquisitifs. De nouvelles mesures 
sont-elles prévues sur ce plan ?

Ensuite, à propos des agences immobilières sociales, 
le député insiste sur la nécessité de prévenir l’utilisation 
abusive des subsides qui, au départ versés au profit d’ha-
bitations sociales, le seraient in fine au profit d’habitations 
classiques. Il espère dès lors que la réforme prévue pour 
2022 ira dans cette direction.

Wat de leegstaande woningen betreft, vraagt hij zich af 
hoe het beter kan en ziet hij met moeite de inspanningen 
die in de begroting zijn gepland. Veel gezinnen zijn op deze 
regeling aangewezen om een betaalbare woning te vinden. 
Waar is de financiële steun ? Hoe zit het met de verwachte 
updates ? Hoe zit het met de hervorming van de wet op het 
openbaar beheer ? Zijn er plannen om de samenwerking 
met de gemeenten te versnellen ?

De Groen-fractie is ook verheugd over het feit dat de 
Community Land Trust (CLT) op een meer structurele 
manier kan worden gebruikt en vraagt zich af hoe het 
Woningfonds dit in het kader van de richtplannen van 
aanleg (RPA) zal implementeren ?

Inzake het omvormen van bestaande gebouwen tot 
sociale woningen vraagt hij zich af hoe de huurprijs zal 
worden berekend en wat de gevolgen zullen zijn voor de 
betrokken personen.

De Groen-fractie juicht de vernieuwingen in het sociale 
huisvestingsbeleid toe, maar is sceptischer over de ambities 
op het gebied van klimaat en energiebesparing in de 
begroting. Het is van belang dat deze doelstellingen op een 
horizontale manier worden nagestreefd. De energieprijzen 
stijgen en treffen vooral de gezinnen met een laag inkomen. 
Daarom is het belangrijk om nu in te grijpen in de ener-
gieprestaties van gebouwen om aanzienlijke maandelijkse 
uitgaven te vermijden. Hoewel er hulp is aangekondigd via 
de OCMW’s, is dit alleen op lange termijn onvoldoende. 
Het is ook belangrijk dat de gebouwen worden aangepast. 
Wat in de begroting is voorzien, bijvoorbeeld in de vorm 
van fotovoltaïsche panelen of biodiversiteit, lijkt vanuit dit 
oogpunt echter niet voldoende te zijn. Wat is de staatssecre-
taris van plan te doen ?

Wat de bestrijding van discriminatie betreft, heeft hij 
vragen bij het tijdschema voor 2022.

Hij uit zijn voldoening uit over de strijd tegen onbe-
woonbare woningen en de aangekondigde hervorming van 
de brandveiligheidsvoorschriften, en herinnert eraan dat 
de Groen-fractie ervoor pleit deze uit te breiden tot alle 
woningen, zowel huur- als koopwoningen. Zijn daarvoor 
nieuwe maatregelen gepland ?

Ten tweede benadrukt hij, wat de sociale verhuurkan-
toren betreft, de noodzaak om misbruik te voorkomen van 
subsidies die aanvankelijk worden betaald voor sociale 
huisvesting, uiteindelijk betaald zouden worden voor de 
klassieke huisvesting. Hij hoopt dan ook dat de voor 2022 
geplande hervorming in die richting zou gaan.
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Enfin, l’interlocuteur se réjouit de la mise sur pied de 
logements de transit destinés aux femmes et aux personnes 
LGBTQIA+ victimes de violence et aux initiatives prises 
en faveur des personnes sans abri.

Mme Françoise De Smedt partage le constat 
dramatique mis en exergue à l’occasion de ces discussions 
budgétaires : augmentation de la précarité, hausse du 
nombre de personnes sans abri et de bénéficiaires du CPAS, 
importance du nombre de ménages vivant sous le seuil du 
risque de pauvreté et du nombre de familles en attente d’un 
logement social, loyers impayables…

Or, malgré une crise profonde du logement profonde, 
le groupe PTB ne peut que déplorer la diminution de plus 
de 42 millions du budget dévolu à la mission 25 ainsi 
qu’un retard de 23 millions d’euros attendu pour les crédits 
d’investissement dans le logement social. Que couvre en 
particulier ce retard (constructions, rénovations…) ? 
 

Si les subventions à la SLRB pour les logements sociaux 
et moyens demeurent stables en 2022, les subventions 
pour le programme Alliance habitat baissent pour 2022 à 
28,7 millions. L’exposé du budget évoque 430 logements 
réceptionnés en 2022 par la SLRB et 95 par le Fonds du 
logement ; la note d’orientation mentionne 344 logements 
réceptionnés en 2021 par le Fonds du logement et 311 par 
la SLRB. La secrétaire d’État dispose-t-elle des chiffres 
complets des réceptions provisoires en 2021 et prévues en 
2022 ? À ce rythme, la députée doute qu’on parvienne à la 
construction annoncée de 6.400 logements publics. 
 
 

Se référant à la répartition dans la production de 
logements en 2020 (112 logements sociaux sur 640), elle 
craint également que la liste d’attente ne diminue pas. Or, 
ce sont avant tout des logements sociaux dont les familles 
ont besoin. Et, constatant que le nombre de permis de bâtir 
pour le logement résidentiel ne cesse d’augmenter sans pour 
autant se traduire par une augmentation pour le logement 
social, elle plaide pour un système de quotas plus clair.

Concernant la rénovation des logements que la 
secrétaire d’État déclare vouloir, l’oratrice comptabilise, 
en juillet 2021, quelque 67 rénovations complètes sur les 
1.616 prévues et quelque 4.000 rénovations globales sur 
les 29.800 annoncées. Ce dont il résulte encore une fois 
une stagnation, voire une baisse, du nombre de logements 
sociaux occupés.

À propos de la réforme de l’allocation loyer généralisée, 
l’interlocutrice s’interroge sur les raisons de la diminution 
de 7,5 millions d’euros relevée par la Cour des comptes. 
Rappelant ses réserves sur la capacité d’un tel dispositif 
à diminuer les loyers sans encadrement de ceux-ci, le 

Tot slot toont de spreker zich verheugd over het tot 
stand brengen van transitwoningen voor vrouwen en 
LGBTQIA+-slachtoffers van geweld en over de initiatie-
ven die ten behoeve van daklozen zijn genomen.

Mevrouw Françoise De Smedt deelt de dramatische 
vaststelling die tijdens deze begrotingsbesprekingen naar 
voren is gekomen : toename van de bestaansonzekerheid, 
stijging van het aantal daklozen en OCMW-begunstigden, 
aanzienlijk aantal gezinnen dat onder de armoederisicod-
rempel leeft en het aantal gezinnen dat op een sociale 
woning wacht, onbetaalbare huurprijzen.

Ondanks een diepe huisvestingscrisis kan de 
PTB-fractie echter alleen maar betreuren dat het budget 
voor opdracht 25 met meer dan 42 miljoen euro is gedaald 
en dat er een vertraging van 23 miljoen euro wordt verwacht 
voor de investeringskredieten in sociale huisvesting. Wat 
houdt deze vertraging in het bijzonder in (bouw, renovatie, 
enz.) ?

Terwijl de subsidies aan de BGHM voor sociale en 
middelgrote huisvesting in 2022 stabiel blijven, dalen 
de subsidies voor het programma alliantie wonen tot 
28,7 miljoen in 2022. In de toelichting bij de begroting 
is sprake van 430 woningen die in 2022 door de BGHM 
worden ontvangen en 95 door het Woningfonds ; in de 
beleidsnota is sprake van 344 woningen die in 2021 
door het Woningfonds worden ontvangen en 311 door de 
BGHM. Beschikt de staatssecretaris over de volledige 
cijfers voor de voorlopige opleveringen in 2021 en de 
geplande opleveringen in 2022 ? Ze betwijfelt of in dit 
tempo de aangekondigde bouw van 6.400 overheidswonin-
gen zal worden verwezenlijkt.

Verwijzend naar de verdeling in de productie van 
woningen in 2020 (112 sociale woningen op 640), vreest 
zij ook dat de wachtlijst niet zal afnemen. Het is echter 
vooral sociale huisvesting die gezinnen nodig hebben. En 
aangezien het aantal bouwvergunningen voor woningen 
blijft stijgen zonder dat er een stijging is voor sociale 
woningen, pleit zij voor een duidelijker quotasysteem. 
 

Wat betreft de renovatie van woningen die de staats-
secretaris zegt te willen, heeft de spreekster tot juli 2021 
ongeveer 67 volledige renovaties geteld van de 1.616 
geplande en ongeveer 4.000 volledige renovaties van de 
29.800 aangekondigde renovaties. Dit resulteert opnieuw 
in een stagnatie of zelfs een daling van het aantal bewoonde 
sociale woningen.

Wat de hervorming van de algemene huurtoelage 
betreft, vraagt de spreekster naar de redenen voor de door 
het Rekenhof vastgestelde daling met 7,5 miljoen euro. 
De PTB-fractie herinnert aan haar bedenkingen over het 
vermogen van een dergelijke regeling om de huurprijzen 
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groupe PTB sera en tout cas attentif au suivi des personnes 
bénéficiant de cette allocation et au délai pour l’obtenir. Il 
espère aussi que son octroi ne sera pas aussi lent que celui 
de la prime loyer de 215 euros accordée pendant la crise du 
Covid et qui n’a finalement profité qu’à 34 % des 80.600 
bénéficiaires identifiés dans un premier temps. 
 
 
 

Pour ce qui concerne la socialisation du parc de logements 
publics, la députée s’interroge sur le chiffre annoncé de 500 
unités en 2022. Est-ce bien exact ? Une ventilation peut-elle 
être faite entre ceux concernés par les régies foncières 
communales, les CPAS et la Régie foncière régionale ? 

Elle souhaiterait également que la secrétaire d’État fasse 
part, de manière plus détaillée, des résultats des contrats 
logement passés avec les communes.

À propos de la stratégie d’acquisition, constatant que 
la note d’orientation évoque surtout le logement acquisitif 
promis dans le cadre de l’alliance habitat, l’intervenante 
s’inquiète du nombre de logements sociaux locatifs prévus.

Concernant les AIS, elle s’interroge sur les résultats du 
courrier envoyé à la Fédération des agences immobilières 
sociales (Fédais) pour soutenir les projets de logements 
issus de personnes physiques plutôt que ceux des 
promoteurs. Une réforme visant à empêcher les promoteurs 
immobiliers d’investir dans les AIS ne serait-elle pas 
opportune ? Quelles sont en outre les AIS concernées par la 
subvention exceptionnelle de 24 millions d’euros en 2021 
afin de prendre plus de 700 logements en charge ? Peut-on 
distinguer parmi ces logements ceux donnés en gestion par 
les personnes physiques et ceux confiés en gestion par des 
promoteurs ?

À propos de la commission paritaire locative, le 
groupe PTB regrette évidemment qu’il ne soit prévu 
ni obligation pour le juge de paix de faire respecter un 
plafond maximum ni sanction en cas de loyer abusif. Par 
ailleurs, puisqu’il est prévu d’actualiser la grille des loyers 
pour qu’elle corresponde au marché actuel, comment 
parvenir à réduire le montant des loyers ? Il est important 
sur ce point de réfléchir à la manière de faire contribuer le 
secteur immobilier au développement du logement public 
abordable.

La députée constate ensuite une hausse des dépenses 
de fonctionnement liées aux expertises, études, publi-
cations et information en matière de politique sociale du 
logement (AB 25.001.08.03.1211) et voudrait en obtenir la 
ventilation.

te verlagen zonder controle op de huurprijzen, en zal in 
ieder geval aandacht besteden aan de follow-up van de 
personen die voor deze toelage in aanmerking komen en 
aan de termijn voor het verkrijgen van deze toelage. Zij 
hoopt ook dat de toekenning van deze toelage niet zo traag 
zal verlopen als die van de huurpremie van 215 euro die 
tijdens de Covid-crisis werd toegekend en die uiteindelijk 
slechts ten goede kwam aan 34 % van de 80.600 aanvanke-
lijk geïdentificeerde begunstigden.

Inzake het omvormen van openbare woningen tot 
sociale woningen heeft zij vragen bij het aangekondigde 
aantal van 500 eenheden in 2022. Is dit juist ? Kan er een uit-
splitsing worden gemaakt tussen die van de gemeentelijke 
grondregies, de OCMW’s en de Gewestelijke Grondregie ?

Zij wenst ook dat de staatssecretaris meer gedetail-
leerde informatie verstrekt over de resultaten van de met de 
gemeenten gesloten huisvestingscontracten.

Inzake de aankoopstrategie merkt zij op dat de 
beleidsnota hoofdzakelijk betrekking heeft op de in het 
kader van de Alliantie Wonen toegezegde aankoop van 
woningen, en uit zij haar bezorgdheid over het aantal 
geplande sociale huurwoningen.

Wat de SVK’s betreft, vraagt zij zich af wat de 
resultaten zijn van de brief aan de Federatie van Sociale 
Verhuurkantoren (FSVK) met het op steun voor de huis-
vestingsprojecten van natuurlijke personen, eerder dan 
die van projectontwikkelaars. Zou een hervorming om te 
verhinderen dat projectontwikkelaars in SVK’s investeren, 
niet aangewezen zijn ? Voor welke SVK’s zou de uit-
zonderlijke subsidie van 24 miljoen euro bestemd zijn 
om meer dan 700 woningen in beheer te nemen ? Kan er 
een onderscheid worden gemaakt tussen woningen die in 
beheer worden gegeven door privépersonen/door project-
ontwikkelaars ? 

Wat de paritaire huurcommissie betreft, betreurt de 
PTB-fractie uiteraard dat de vrederechter niet verplicht is 
een maximumgrens af te dwingen of sancties op te leggen 
in geval van buitensporig hoge huurprijzen. Hoe kan 
trouwens een verlaging van de huurprijzen bereikt worden, 
aangezien het de bedoeling is de huurprijzen af te stemmen 
op de huidige markt ? In dit verband is het van belang na te 
denken over de vraag hoe men de vastgoedsector kan laten 
bijdragen tot de ontwikkeling van betaalbare openbare 
woningen.

Vervolgens stelt de volksvertegenwoordigster een 
verhoging vast van de werkingsuitgaven verbonden met 
studies, expertises, publicaties en informatie inzake sociaal 
huisvestingsbeleid (BA 25.001.08.03.1211) en zou zij 
graag een uitsplitsing daarvan krijgen.
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Est-il encore possible d’obtenir la répartition des 
subventions à la SLRB en fonction du type de logement 
produit (social, moyen, acquisitif) ? Idem en ce qui concerne 
les 430 logements évoqués dans la note d’orientation et 
dont la livraison est prévue en 2022 ? Sur la diminution de 
272 logements sociaux occupés, peut-on préciser combien 
sont concernés par les retards de rénovation et combien 
sont concernés par la fusion de logements ? Combien 
de logements publics sont-ils encore concernés par la 
rénovation en 2022 et de quel type de rénovation (lourde, 
d’enveloppe, technique…) s’agit-il ?

L’oratrice s’interroge enfin sur la diminution des 
dépenses relatives à la mise en œuvre du Plan logement, 
passant de 40 millions à 3,8 millions d’euros. A quoi ces 
crédits sont-ils destinés ?

Mme Zoé Genot rappelle l’importance du levier que 
constitue le logement pour lutter contre la pauvreté et les 
inégalités et le fait que les Bruxellois sont pour la plupart 
des locataires, dont la situation s’est encore détériorée 
du fait de la crise sanitaire. Avoir un logement décent et 
abordable est donc une question fondamentale dont le gou-
vernement a fait sa priorité.

Dans ces conditions, le groupe Écolo est impatient 
de lire le prochain rapport de l’Observatoire des loyers. 
Ce budget de mi-mandat permet dans l’attente de voir 
comment les priorités sont effectivement implémentées et 
éventuellement influencées par le Covid. 
 

Citant les cinq grands chantiers du Plan d’urgence 
logement élaboré à l’entame de la législature (augmenter 
l’offre et la qualité des logements à finalité sociale, 
améliorer l’action publique en matière de logement, 
soutenir tous les locataires, garantir le droit au logement 
et favoriser l’accès à la propriété), la députée se félicite 
du tableau de suivi établi par l’administration. Toutefois, 
face à un budget de 535 millions d’euros dont 35 millions 
déployés en 2022 pour des nouvelles politiques (sur plus 
de 190 millions seront investis d’ici 2024), il n’est pas 
toujours évident de déceler les grandes avancées au travers 
des lignes budgétaires. Certaines dimensions du PUL ne 
relevant en outre pas directement de la secrétaire d’État, il 
est d’autant plus difficile de percevoir ce que font les autres 
membres du gouvernement en la matière. 
 
 

L’oratrice relève également que les administrations et 
associations de première ligne ont été moins accessibles du 
fait de la crise et insiste sur la nécessité d’un remaillage 
entre ces services et le public qui en a besoin. 
 

Is het ook mogelijk om de verdeling van de subsidies 
aan de BGHM te krijgen volgens het soort woning (sociaal, 
middelgroot, koopwoning) ? Idem voor de 430 woningen 
die in de beleidsnota worden vermeld en waarvan de 
oplevering voorzien is in 2022 ? Kan gespecificeerd worden 
hoeveel van de 272 bewoonde sociale woningen te lijden 
hebben onder de vertragingen bij de renovatie en hoeveel 
onder de samenvoeging van woningen ? Hoeveel openbare 
woningen zullen er in 2022 nog gerenoveerd worden 
en over wat voor soort renovatie (zwaar, gebouwschil, 
technisch.) gaat het ?

Ten slotte plaatst de spreekster vraagtekens bij de daling 
van de uitgaven voor de uitvoering van het huisvestings-
plan van 40 miljoen tot 3,8 miljoen euro. Waarvoor zijn 
deze middelen bestemd ?

Mevrouw Zoé Genot herinnert aan het belang van 
huisvesting als hefboom in de strijd tegen armoede en 
ongelijkheid, en aan het feit dat de meeste Brusselaars 
huurders zijn, van wie de situatie nog is verslechterd door 
de gezondheidscrisis. Het hebben van fatsoenlijke en 
betaalbare huisvesting is daarom een fundamentele kwestie 
die de regering tot prioriteit heeft gemaakt.

Onder deze omstandigheden kijkt de Ecolo-fractie uit 
naar het volgende verslag van het Observatorium van de 
huurprijzen. In afwachting stelt deze begroting halverwege 
het mandaat ons in staat te zien hoe de prioriteiten daadwer-
kelijk worden ingevoerd en eventueel door Covid worden 
beïnvloed.

Verwijzend naar de vijf actieterreinen van het noodplan 
huisvesting dat aan het begin van de zittingsperiode werd 
uitgewerkt (het aanbod en de kwaliteit van woningen van 
sociale aard verhogen, het overheidsoptreden op het gebied 
van huisvesting verbeteren, alle huurders ondersteunen, 
het recht op wonen waarborgen en eigendomsverwer-
ving bevorderen), toont de volksvertegenwoordigster zich 
verheugd over de door de administratie opgestelde opvol-
gingstabel. Echter, met een budget van 535 miljoen euro, 
waarvan 35 miljoen in 2022 wordt aangewend voor nieuw 
beleid (van de meer dan 190 miljoen die tegen 2024 geïn-
vesteerd zullen worden), is het niet altijd gemakkelijk om 
de grote vorderingen te zien over de begrotingslijnen heen. 
Bovendien maakt het feit dat sommige aspecten van het 
NPH niet onder de directe controle van de staatssecretaris 
staan, het moeilijk om te zien wat de andere leden van de 
regering op dit gebied doen.

Tevens merkt de spreekster op dat de eerstelijnsadmi-
nistraties en -verenigingen als gevolg van de crisis minder 
toegankelijk zijn geworden en benadrukt dat deze diensten 
weer in contact moeten worden gebracht met het publiek 
dat ze nodig heeft.
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Elle s’interroge par ailleurs sur le budget destiné à la 
mise en place du comité de pilotage du PUL. Sachant qu’il 
sera intégré au SPRB, se retrouve-t-il dans ce budget ou 
dans celui d’un autre ministre ?

De manière plus particulière, l’intervenante salue la 
création d’un acteur central au service de la rénovation de 
toutes les AIS mais ne voit pas où trouver le budget qui 
lui est dévolu. Elle ne soit pas davantage où trouver le 
budget du fonds de gestion publique dont l’usage entend 
être facilité.

Elle s’interroge aussi sur les raisons pour lesquelles 
seule la moitié des personnes qui devaient être recrutées 
dans le cadre de la lutte contre les logements inoccupés 
l’ont été.

Elle s’étonne également qu’aucun crédit ne soit spéci-
fiquement alloué au soutien des occupations temporaires 
dans le secteur privé. Or, il existe de gros immeubles qui 
permettraient des occupations temporaires.

Concernant l’allocation loyer généralisée, effective 
dès janvier 2022, l’intervenante s’interroge sur les moyens 
humains y consacrés et se demande si tous les CPAS ont 
été informés.

À propos de la grille des loyers, elle se demande si 
les 5.000 enquêtes masses seront ajoutées à l’enquête de 
l’ULB.

Par rapport à l’axe garantie locative, l’interlocutrice 
constate que les deux services ont pu soutenir 700 et 600 
personnes en 2021 et que la secrétaire d’État souhaite en 
soutenir 800 et 900 en 2022. Comment espère toucher ce 
nombre plus important de personnes ?

Quant à la politique de conventionnement, qui visait à 
garantir des loyers raisonnables et en échange à soutenir 
les propriétaires contre le risque d’impayés et les aider 
à la rénovation, la députée s’interroge sur l’évolution de 
l’étude sur le profil des bailleurs. Si la création d’un fonds 
d’assurance garantie est bien évoquée, rien n’est dit sur 
les efforts climatiques. Quid du volet isolation ? Les deux 
équivalents temps-plein ont-ils bien été sont budgétés ? 
 
 

En matière de lutte contre les discriminations, l’interve-
nante estime que les avancées sont encore lentes et espère 
donc davantage de résultats en 2022.

Zij vraagt ook naar het budget voor de oprichting van 
het stuurcomité van het NPH. Aangezien het in de GOB 
zal worden geïntegreerd, komt het dan in deze begroting 
terecht of in de begroting van een andere minister ?

Meer in het bijzonder juicht de spreekster de oprichting 
van een centrale instantie voor de renovatie van alle 
SVK’s toe, maar zij ziet niet waar de middelen daarvoor 
zich bevinden. Evenmin weet zij waar zij de middelen kan 
vinden voor het fonds voor openbaar beheer, waarvan het 
gebruik moet worden vergemakkelijkt.

Tevens vraagt zij zich af waarom slechts de helft van 
de personen die moesten worden aangeworven in de strijd 
tegen leegstaande woningen effectief werd aangeworven. 
 

Het verbaast haar ook dat er geen specifieke middelen 
zijn toegewezen om tijdelijke bezettingen in de privé-sector 
te steunen. Er zijn echter grote gebouwen waarin tijdelijke 
bezettingen mogelijk zou zijn.

Wat de veralgemeende huurtoelage betreft, die vanaf 
januari 2022 van kracht is, vraagt de spreekster hoeveel 
personeel daarvoor wordt ingezet en of alle OCMW’s op 
de hoogte zijn gebracht.

Wat het huurprijzenrooster betreft, vraagt zij of de 
5.000 massa-enquêtes aan de ULB-enquête zullen worden 
toegevoegd.

Wat de as huurwaarborg betreft, merkt de spreekster op 
dat de twee diensten in 2021 700 en 600 personen hebben 
kunnen ondersteunen en dat de staatssecretaris in 2022 800 
en 900 personen wenst te ondersteunen. Hoe hoopt men dit 
grotere aantal mensen te bereiken ?

Wat het conventioneringsbeleid betreft, dat tot doel 
had redelijke huurprijzen te garanderen en in ruil daarvoor 
de verhuurders te ondersteunen tegen het risico van 
wanbetaling en hen te helpen met renovatie, vraagt de volks-
vertegenwoordigster naar de evolutie van de studie over het 
profiel van de verhuurders. Er wordt wel gesproken over de 
oprichting van een garantieverzekeringsfonds, maar niets 
gezegd over de klimaatinspanningen. Hoe zit het met de 
isolatie ? Zijn de twee voltijdsequivalenten in de begroting 
opgenomen ?

Wat de strijd tegen discriminatie betreft, vindt de 
spreekster dat er nog maar langzaam vooruitgang wordt 
geboekt en zij hoopt dus op meer resultaten in 2022.
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En matière de lutte contre les logements insalubres, il 
semble aussi que l’on avance moins vite que prévu. On 
parle encore d’appels à candidatures plutôt que d’engage-
ments. Pourquoi ?

En parallèle toutefois, la députée ne peut que souligner 
les évolutions dans le cadre des logements de transit et 
de la lutte contre les violences faites aux femmes et aux 
personnes LGBTQIA+. La secrétaire d’État peut-elle en 
dire davantage ?

Ensuite, considérant que les expulsions seraient plus 
facilement évitées si certains pouvaient bénéficier d’une 
aide ponctuelle et que le juge de paix pouvait s’appuyer 
sur une enveloppe pour dégager un accord entre les parties, 
l’oratrice s’interroge sur la création d’un fonds des arriérés 
de loyers. Une étude a-t-elle été commandée ? Quelles sont 
les étapes prévues ?

Enfin, des suites de l’inflation, de l’indexation et de la 
hausse des prix de l’énergie, une augmentation des dépenses 
est à craindre. Comment est-elle intégrée dans le budget ?

M. Pierre-Yves Lux entend axer son intervention sur le 
logement public et, dans ce cadre, pointer trois volets : 
 

À propos du développement du parc immobilier public, 
le député souligne les différentes initiatives (Plan régional 
du logement et Alliance habitat, stratégie dynamique d’ac-
quisition-rénovation, soutien des communes et des CPAS 
dans l’acquisition de logements) venant gonfler le parc 
et les dizaines de millions d’euros investis par la région 
mais aussi par les SISP via des mécanismes de financement 
divers. 
 

Sur ce volet, relevant que plus les logements sociaux 
seront nombreux, plus les dépenses en fonctionnement 
augmenteront, il s’interroge sur la pérennité du système. 
 

Par ailleurs, rappelant la pression foncière en Région 
bruxelloise, les évolutions du travail et l’évolution des 
besoins, notamment en matière d’espaces verts, imposant 
de devoir construire la ville sur la ville, l’intervenant se 
réjouit de voir la reconversion d’immeubles de bureaux 
figurer parmi les objectifs de la SLRB et constituer l’objet 
d’un rapport de perspective.brussels. 
 

Il s’inquiète par ailleurs des besoins en personnel de la 
SLRB et espère que la secrétaire d’État en a conscience. 
 

Ook in de strijd tegen ongezonde woningen lijkt de 
vooruitgang trager te verlopen dan verwacht. Er wordt nog 
over sollicitatieoproepen gesproken in de plaats van over 
aanwervingen. Waarom ?

Tegelijkertijd kan de volksvertegenwoordigster echter 
alleen maar wijzen op de ontwikkelingen in het kader van 
de transitwoningen en de bestrijding van geweld tegen 
vrouwen en LGBTQIA+-personen. Kan de staatssecretaris 
daar meer over vertellen ?

Vervolgens, aangezien uithuiszettingen gemakkelijker 
voorkomen zouden kunnen worden als sommige mensen 
een eenmalige bijstand konden krijgen en de vrederechter 
op een enveloppe zou kunnen rekenen om een akkoord 
tussen de partijen te bereiken, vraagt de spreekster naar de 
oprichting van een fonds voor huurachterstanden. Werd een 
studie besteld ? Wat zijn de geplande stappen ?

Ten slotte valt, ten gevolge van de inflatie, de indexering 
en de stijgende energieprijzen, een stijging van de uitgaven 
te vrezen. Hoe wordt die in de begroting opgenomen ?

De heer Pierre-Yves Lux wil zijn betoog toespitsen 
op de openbare huisvesting en in dat verband drie aspecten 
belichten :

Wat de ontwikkeling van het openbare vastgoedbe-
stand betreft, onderstreept de volksvertegenwoordiger de 
verschillende initiatieven (gewestelijk huisvestingsplan 
en alliantie wonen, dynamische aankoop-renovatiestra-
tegie, steun aan gemeenten en OCMW’s bij de aankoop 
van woningen) die het bestand hebben uitgebreid en de 
tientallen miljoenen euro’s die door het Gewest, maar ook 
door de OVM’s via verschillende financieringsmechanis-
men werden geïnvesteerd.

Wat dit punt betreft, merkt hij op dat hoe meer sociale 
woningen er zijn, hoe meer de werkingsuitgaven zullen 
stijgen, en vraagt hij hoe het met de duurzaamheid van het 
systeem gesteld is.

Voorts herinnerend aan de vastgoeddruk in het Brussels 
Gewest, de evolutie van het werk en de evolutie van de 
behoeften, met name op het gebied van groene ruimten, 
die de noodzaak opleggen de stad op de stad te bouwen, 
verheugt de spreker zich erover dat de verbouwing van 
kantoorgebouwen tot de doelstellingen van de BGHM 
wordt gerekend en het onderwerp vormt van een verslag 
van perspective.brussels.

Hij is overigens bezorgd over de personeelsbehoeften 
van de BGHM en hoopt dat de staatssecretaris zich hiervan 
bewust is.
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Toujours à ce sujet et rappelant que différents leviers 
permettant de soutenir cette politique sociale du logement 
sont dans les mains d’autres membres du gouvernement 
(droit de gestion publique, périmètre de préemption, réo-
rientation des charges d’urbanisme vers le logement social, 
et, évidemment, production de logement public social dans 
les grands projets urbanistiques), il demande à la secrétaire 
d’État de veiller à ce qu’ils soient activés. 
 

À propos de la rénovation de ce parc de logements, 
le député se réjouit des 55 millions d’euros de crédits de 
subventions à l’initial 2022 et insiste sur l’importance de 
soutenir les dispositifs de soutien et d’accompagnement 
des SISP dans leurs démarches de rénovation.

Il souligne par ailleurs l’évolution favorable en matière 
de prise en compte des enjeux énergétiques et climatiques 
dans les rénovations et plaide pour un renforcement des 
mesures de sorte que le logement public soit exemplaire 
et innovant en la matière, et invite à intégrer dans les 
réflexions du gouvernement des projets innovants tels que 
la cogénération, les communautés d’énergie ou encore les 
réseaux de chaleur.

À propos des contrats logement passés avec les 
communes, le député rappelle le soutien du groupe Écolo 
à ce dispositif mais craint que la socialisation des loyers 
des logements modérés et moyens des communes, régies 
communales et CPAS n’engendre des dépenses très élevées. 
Le groupe Écolo pense que cet argent serait plus adéquate-
ment utilisé pour permettre à des locataires précarisés de 
quitter le marché privé (dont on sait qu’il est trop cher et 
de piètre qualité pour les segments les plus bas) grâce à un 
logement public ou à un logement AIS. 
 
 

Enfin, rappelant que nombre d’acteurs œuvrent en 
faveur du logement à Bruxelles, l’intervenant s’interroge 
sur la situation des associations d’insertion par le logement 
(AIPL), tant par rapport aux évolutions que la secrétaire 
d’État entend apporter au secteur que par rapport aux chiffres 
présentés dans le budget 2022. Il s’interroge aussi sur la 
manière dont l’année 2022 va s’organiser pour les conseils 
consultatifs des locataires (Cocolo) ou pour le Community 
Land Trust Brussels (CLTB) qui va devoir gérer l’absence 
d’évolution de ses subventions de fonctionnement parallè-
lement à la perte de près de 200.000 euros subséquente à la 
fin du projet « Care and Living in Community » (Calico). 
Enfin, il se réjouit de voir l’augmentation de près d’un 
million d’euros de subventions d’investissement au CLTB. 
 

Mme Carla Dejonghe explique que les députés savent 
tous que la crise du logement à Bruxelles est une réalité 
depuis des années et que nous ne voyons pas encore la 

Nog steeds in verband met dit onderwerp, en eraan 
herinnerend dat verschillende hefbomen om dit sociale 
huisvestingsbeleid te ondersteunen in handen zijn van 
andere leden van de regering (openbaar beheersrecht, 
voorkoopperimeter, ombuiging van de stedenbouwkun-
dige lasten naar sociale huisvesting, en natuurlijk de bouw 
van openbare sociale huisvesting in de grote stadsontwik-
kelingsprojecten), vraagt hij de staatssecretaris erop toe te 
zien dat ze geactiveerd worden.

Wat de renovatie van dit woningenbestand betreft, is de 
volksvertegenwoordiger verheugd over de 55 miljoen euro 
aan subsidiekredieten in de initiële begroting 2022 en dringt 
hij aan op het belang van ondersteuning en begeleiding van 
de OVM’s bij hun renovatie-inspanningen.

Hij onderstreept ook de gunstige evolutie wat betreft 
het rekening houden met energie- en klimaataspecten bij 
renovaties en pleit voor een versterking van de maatregelen, 
zodat de openbare huisvesting op dit gebied een voor-
beeldfunctie krijgt en innoverend is, en nodigt uit om in 
de overwegingen van de regering innoverende projecten op 
te nemen, zoals warmtekrachtkoppeling, energiegemeen-
schappen of warmtenetten.

Wat de huisvestingscontracten met de gemeenten 
betreft, herinnert de volksvertegenwoordiger aan de steun 
van de Ecolo-fractie voor dit systeem, maar hij vreest dat 
de socialisering van de huurprijzen voor bescheiden en 
middelgrote woningen van de gemeenten, de gemeentebe-
drijven en de OCMW’s tot zeer hoge kosten zou leiden. De 
Ecolo-fractie is van mening dat dit geld beter gebruikt zou 
worden om huurders die in moeilijke omstandigheden leven 
in staat te stellen de particuliere markt te verlaten (waarvan 
bekend is dat die te duur en van erbarmelijke kwaliteit is 
voor de laagste segmenten) dankzij een openbare woning 
of een SVK-woning.

Tot slot herinnert de spreker eraan dat veel spelers zich 
inzetten voor de huisvesting in Brussel, en vraagt hij hoe het 
staat met de verenigingen voor integratie via huisvesting 
(VIH), zowel wat betreft de veranderingen die de staats-
secretaris in de sector wil aanbrengen, als wat betreft de 
cijfers die in de begroting 2022 worden voorgesteld. Hij 
vraagt ook hoe het jaar 2022 georganiseerd zal worden 
voor de adviesraden van de huurders (Cocolo) of voor de 
Community Land Trust Brussels (CLTB), die te maken zal 
krijgen met het onveranderd blijven van zijn werkingssub-
sidies, tegelijk met het verlies van bijna 200.000 euro na het 
einde van het project « Care and Living in Community » 
(Calico). Tot slot is hij verheugd over de verhoging van de 
investeringssubsidies voor CLTB met bijna een miljoen 
euro.

Mevrouw Carla Dejonghe legt uit dat alle volksver-
tegenwoordigers weten dat de wooncrisis in Brussel al 
jaren een vaststaand feit is en we zien nog niet het licht 



 — 37 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

lumière au bout du tunnel. Le secrétaire d’État a mentionné 
le chiffre : un nombre incroyable de personnes attendent 
un logement social, et c’est pourquoi toutes les ressources 
doivent être mises en place pour s’attaquer à cette crise du 
logement.

À cela s’est ajoutée la pandémie de la Covid, qui a 
également eu une incidence importante sur le marché locatif 
cette année. Dans le logement social, il y a eu des retards 
dans les rénovations et dans l’attribution des logements, ce 
qui a entraîné encore plus de coûts.

Ces retards durent depuis des années et, chaque année, 
nous parlons de faire mieux l’année suivante. Si nous 
dépensons tant d’argent quelque part et que nous en tirons 
si peu, l’oratrice se demande où cela coince. La SLRB ne 
peut pas tout faire seul. Elle se demande s’il ne faudrait 
pas collaborer plus étroitement avec les partenaires 
privés si nous voulons vraiment accélérer les choses. Son 
expérience avec le secteur est qu’il y a effectivement des 
acteurs socialement conscients qui veulent répondre à cette 
crise de manière durable avec les autorités. 
 

Une grande partie du parc de logements sociaux 
est également extrêmement désuète et donc aussi 
énergivore. Cela signifie que les coûts sont encore plus 
élevés, car avec un seul vitrage et des systèmes électriques 
et de chauffage désuets, la facture énergétique sera plus 
élevée que le loyer. Par conséquent, les locataires sociaux 
demeurent dans une situation critique.

De plus, ils risquent de tomber dans la précarité 
énergétique et, par conséquent, les rénovations doivent 
demeurer la priorité absolue de ce gouvernement. L’oratrice 
se demande comment la secrétaire d’État fera face à la 
hausse des prix de l’énergie et si le secteur dispose d’une 
planification pluriannuelle pour la rénovation du parc 
social. Les ressources financières sont-elles disponibles 
pour cela ?

Il est vrai qu’investir dans la rénovation n’est pas 
seulement un défi financier. L’audit des AIS de l’année 
dernière a révélé un certain nombre de problèmes qui 
causent encore plus de retards, notamment le suivi des 
chantiers, le déroulement des projets, les objectifs qui 
n’évoluent pas de façon cohérente, le manque de connais-
sance des manuels et des processus.

A-t-on déjà fait des efforts dans ce domaine pour 
régler ces problèmes progressivement ? Cela nécessite une 
adaptation de la culture d’entreprise, et pas seulement le 
développement de nouveaux logiciels ou l’acquisition 
de nouvelles compétences. Dans le cadre de sa tutelle, la 
SLRB a-t-elle élaboré un plan directeur pour ajuster ces 
points sensibles avec les AIS ? La secrétaire d’État pré-

aan het einde van de tunnel. De staatssecretaris heeft het 
cijfer genoemd : ongelooflijk veel mensen wachten op een 
sociale woning en daarom moeten alle middelen worden 
ingezet om deze wooncrisis te lijf te gaan. 
 

Daarbovenop komt de Covid-19-pandemie dan ook nog 
eens, die ook dit jaar zwaar heeft ingehakt op de huurmarkt. 
In de sociale huisvesting waren er vertragingen in de 
renovaties en in de toewijzing van woningen, wat voor nóg 
meer kosten zorgde.

Deze vertragingen duren al jaren en elk jaar opnieuw 
hebben we het erover dat we het volgend jaar weer beter 
gaan doen. Als we ergens zoveel geld insteken en er zo 
weinig uit halen, dan vraagt de spreekster zich af waar het 
precies fout loopt. De BGHM kan niet alles op haar eentje 
doen. Ze vraagt zich af of het niet beter zou zijn nauwer 
samen te werken met de privé-partners als we écht een 
versnelling hoger willen schakelen. Haar ervaring met de 
sector is dat er wel degelijk sociaal bewuste actoren zijn 
die samen met de overheid een duurzaam antwoord willen 
bieden op deze crisis.

Een groot deel van het sociaal woningpark is bovendien 
enorm verouderd en dus ook energieverslindend. Hierdoor 
lopen de kosten nog hoger op, want als men bijvoorbeeld 
enkele beglazing heeft en verouderde elektriciteits- en ver-
warmingsinstallaties, dan valt de energiefactuur hoger uit 
dan de huur. Zo blijven de sociale huurders in een uitzicht-
loze situatie.

Bovendien lopen ze het risico om ook in energiear-
moede te belanden en daarom moeten de renovaties dus de 
absolute prioriteit blijven voor deze regering. De spreekster 
vraagt zich af hoe de staatssecretaris zal omgaan met de 
stijgende energieprijzen en of de sector een meerjarenplan-
ning voor de renovatie van het sociaal park heeft. Zijn de 
financiële middelen hiervoor beschikbaar ? 
 

Weliswaar is investeren in de renovatie niet enkel een 
financiële uitdaging. De audit bij de OVM’s van vorig jaar 
heeft een paar problematieken blootgelegd die voor nóg 
meer vertraging zorgen, waaronder de opvolging van de 
werven, de workflow van de projecten, de doelstellingen 
die niet op een coherente manier evolueren, de gebrekkige 
kennis van de handleidingen en de processen.

Zijn er op dat vlak al inspanningen geleverd om 
die pijnpunten beetje bij beetje op te lossen ? Dit vraagt 
een aanpassing van de bedrijfscultuur, niet enkel het 
ontwikkelen van nieuwe software of het aantrekken van 
nieuwe competenties. Heeft de BGHM hieromtrent, in 
haar functie van voogdij, een masterplan uitgewerkt om 
deze pijnpunten bij de OVM’s bij te sturen ? Voorziet u in 
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voit-elle de fournir des ressources supplémentaires aux AIS 
pour régler ce problème ? Il est clair qu’elles ne peuvent 
pas le faire seules et c’est un travail de longue haleine.

L’intervenante vient de mentionner la hausse des prix de 
l’énergie dont tout le monde parle. Mais les prix des matières 
premières de base augmentent également. Comment la 
secrétaire d’État règlera-t-elle ce problème ?

Un autre problème est celui des logements inoccupés. Il 
y a beaucoup de logements dans les logements sociaux qui 
sont vides. Cela doit être réglé de toute urgence. ce sujet a 
été abordé à plusieurs reprises. Des questions ont déjà été 
posées sur les chiffres.

Les plans de logement ne doivent pas être absorbés dans 
les nombreuses structures. Non seulement les locataires 
sociaux ont souffert de la crise sanitaire. De nombreux 
locataires « ordinaires » éprouvent également des difficultés 
pour payer le loyer. En raison des conditions économiques 
instables et de la quatrième vague qui est à nos portes, il 
faut être également vigilant pour ces locataires.

Depuis l’année dernière, beaucoup de ressources ont été 
allouées pour répondre à cette crise.

Cette année, il y a eu environ 20 millions de subventions 
à l’investissement supplémentaires dans le cadre de la 
politique de relance. On espérait ainsi une accélération de 
la politique d’acquisition. Il est question d’un montant de 
170 millions d’euros durant cette législature pour accélérer 
la construction et la rénovation de logements publics et 
pour introduire des mesures de soutien.

En ce qui concerne les crédits d’investissement pour le 
logement social, l’intervenant a observé qu’un ralentisse-
ment de 23 millions d’euros est attendu.

Cela représente beaucoup, mais elle comprend qu’il 
s’agit de retards à prévoir, et apparemment cela ne signifie 
pas que la nouvelle politique soit en danger.

Le déploiement d’un plan d’urgence pour la politique 
de logement social est aussi un véritable fer de lance 
pour le groupe Open-Vld. Toutes les forces doivent être 
rassemblées, aussi bien le secteur public que le marché 
privé.

Parce que nous ne devrions pas nous concentrer 
uniquement sur le logement social. Nous devons élargir la 
portée de la loi et envisager toutes les formes de soutien 
pour les gens qui sont en mesure d’acquérir la propriété. En 
ce qui concerne la politique des subventions, l’intervenante 
remarque que 7,6 millions d’euros sont économisés.

bijkomende middelen voor de OVM om deze problema-
tiek weg te werken ? Het is duidelijk dat zij dit niet alleen 
kunnen doen en het is een werk van lange adem.

De spreekster had het daarnet over de stijgende ener-
gieprijzen waar iedereen het momenteel over heeft. Maar 
ook de prijzen van de basisgrondstoffen zijn aan het stijgen. 
Hoe zal de staatssecretaris dit aanpakken ?

Leegstand is nog zo’n probleem. Heel wat woningen 
in de sociale huisvesting staan leeg. Dit moet dringend 
opgelost worden. Het is al meermaals aan bod gekomen. 
Over de cijfers hierover werden reeds vragen gesteld. 
 

De huisvestingsplannen mogen niet verzuipen in de 
vele structuren. Niet enkel de sociale huurders hebben 
door Covid afgezien trouwens. Ook vele « gewone » 
huurders hebben het moeilijk om de huur te betalen. Door 
de wankelende economische omstandigheden en de vierde 
golf die aan haar opmars bezig is moet men ook voor deze 
huurders waakzaam zijn.

Sinds vorig jaar zijn er heel wat middelen uitgetrokken 
om te beantwoorden aan deze crisis.

Dit jaar zijn er ongeveer 20 miljoen extra investerings-
subsidies geweest in het kader van het relancebeleid. Op 
die manier hoopte men het aankoopbeleid te versnellen. We 
spreken in deze legislatuur van een bedrag van 170 miljoen 
om de bouw en de renovatie van openbare woningen te 
versnellen en steunmaatregelen in te voeren. 
 

In de investeringskredieten voor de sociale huisvesting 
zag de spreekster dat er een vertraging wordt verwacht van 
23 miljoen euro.

Veel, maar ze beseft uiteraard wel dat het hier gaat over 
te verwachten vertragingen, en blijkbaar betekent dit niet 
dat het nieuw beleid in gevaar komt.

Ook de uitrol van een noodplan voor het sociaal huis-
vestingsbeleid is een echt speerpunt voor haar fractie. Alle 
krachten moeten gebundeld worden uit zowel de over-
heidssector als de privé-markt. 
 

Want we moeten ons niet enkel richten op de sociale 
woningen. We moeten het breder trekken en kijken naar 
alle vormen van ondersteuning van de mensen die in bij 
machte zijn om eigendom te verwerven. Wat het subsidie-
beleid betreft, wordt 7,6 miljoen bespaard. 
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C’est une bonne nouvelle qu’environ 6 milllions 
d’euros soient consacrés à de nouvelles politiques et que 
des crédits supplémenbtaires soient affectés à l’allocation 
loyer. Ils peuvent être un outil important pour résoudre 
la crise du logement. En outre, ceuci ne répondraient pas 
seulement au problème du logement d’environ 12.500 
familles bruxelloises. Ils constitueraient également des 
investissements directs par le gouvernement bruxellois 
dans le marché locatif. Par conséquzent, cela améliorerait 
l’offre et la qualité.

Nous devrions donc franchir le cap, parce que l’ordon-
nance a déjà été adoptée lors de la législature précédente. 
C’est pourquoi l’intervenante insiste à nouveau sur ce point.

Malheureusement, chaque année, nous constatons qu’il 
n’y a encore que des personnes malhonnêtes sont actives sur 
le marché locatif privé et que, par conséquent, des mesures 
urgentes et strictes sont nécessaires contre tout abus tel 
que les marchands de sommeil. Elles doivent disparaître, 
et c’est pourquoi le renforcement de l’inspection des 
logements constitue une priorité. À cet égard, il convien-
drait que l’Inspection régionale du logement informe la 
commission de ses activités annuellement ou semestriel-
lement. Cela nous permettra d’ajuster ou de réviser notre 
politique au besoin.

La grille de référence pour les prix des loyers et la 
commission paritaire locative sont de bons signaux pour 
le marché, mais l’intervenante souligne néanmoins les 
vertus pour toutes les parties, y compris les propriétaires, 
de s’asseoir autour de la table et de trouver un compromis. 
Toutes les parties doivent être réunies et trouver une 
solution. 
 

Dans le domaine de l’égalité des chances, l’intervenante 
a noté que 300.000 euros ont été économisés par rapport à 
des projets qui y sont liés. La secrétaire d’État pourrait-elle 
expliquer exactement ce que cela signifie ?

Ce qui lui rappelle que la SLRB avait un accord avec 
Bruxelles Environnement, notamment pour la participa-
tion et la sensibilisation. De l’avis du groupe Open Vld, les 
interconnexions et la coopération entre les institutions des 
services publics sont extrêmement importantes.

Cela signifie que l’on ne prévoit pas seulement 
une habitation, mais aussi qu’un programme d’orien-
tation est conçu pour rendre les gens plus indépen-
dants. L’intervenante salue le fait que la secrétaire d’État 
fournisse des ressources supplémentaires pour le Service 
d’accompagnement social des locataires sociaux (SASLS).

Elle pense donc aux projets participatifs innovants qui 
ont dû être lancés pour renforcer les liens entre les habitants 

Het is goed nieuws dat er ongeveer 6 miljoen in nieuw 
beleid gestoken wordt en dat er bijkomende kredieten 
voor de huurtoelages komen. Ze kunnen een belangrijke 
tool zijn in het verhelpen van de wooncrisis. Bovendien 
zouden ze niet alleen een antwoord bieden op het huisves-
tingsprobleem van om en bij de 12.500 Brusselse gezinnen. 
Ze zorgen ook voor rechtstreekse investeringen van de 
Brusselse Regering in de privé-huurmarkt. Zo wordt het 
aanbod en de kwaliteit verbeterd. 
 

Er zou dus schot in de zaak moeten komen, want de 
ordonnantie werd al de vorige legislatuur aangenomen. 
Vandaar dus dat de spreekster hierop blijft hameren.

Spijtig genoeg stellen we elk jaar vast dat er nog altijd 
louche figuren actief zijn op de private huurmarkt en daarom 
moet er dringend en streng worden opgetreden tegen elke 
vorm van misbruik zoals huisjesmelkerij. Deze moeten 
verdwijnen en daarom is een versterking van de woonin-
spectie een prioriteit. In dit opzicht zou het aangewezen 
zijn dat de Gewestelijke wooninspectie jaarlijks of zes-
maandelijks de commissie op de hoogte brengt van haar 
activiteiten. Dit zal ons toelaten om ons beleid desgeval-
lend aan te passen of bij te sturen. 
 

Het referentierooster van de huurprijzen en de paritaire 
huurcommissie zijn goede tekens naar de markt toe maar 
de spreekster benadrukt toch nog altijd graag dat het 
ontzettend belangrijk is om steeds met alle partijen rond 
de tafel te gaan zitten en een compromis te vinden. Dit 
houdt ook de eigenaars in. Zij mogen niet over het hoofd 
gezien worden. Het hele spectrum moet samenzitten en een 
oplossing vinden.

Op het vlak van gelijke kansen merkte de spreekster 
op dat er 300.000 euro bespaard wordt op projecten die 
daarmee te maken hebben. Kan de staatssecretaris uiteen-
zetten wat dit precies inhoudt ?

Wat haar trouwens doet denken aan de BGHM die 
een overeenkomst had met Leefmilieu Brussel voor onder 
meer participatie en sensibilisering. Dwarsverbindingen en 
samenwerking tussen instellingen van openbaar nut zijn 
volgens de Open Vld-fractie van uiterst belang.

Dat wil zeggen dat men niet enkel een woonst voorziet, 
maar ook een begeleidingstraject uitstippelt om mensen 
zelfstandiger te laten worden. De sprekster juicht toe dat 
de staatssecretaris bijkomende middelen voorziet voor de 
Dienst voor Maatschappelijke Begeleiding van Sociale 
Huurders (of de SASLS in het Frans).

Ze denkt dan ook aan de innoverende participatieve 
projecten die moesten worden opgestart om de banden 
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des SISP. Elles espéraient ainsi stimuler la fibre citoyenne 
de leurs citoyens et finalement améliorer leur propre qualité 
de vie. Quel est l’état actuel de ces projets qui coûtent aussi 
de l’argent ? Elle ne pense pas que le but soit que les SISP 
soutiennent sur fonds propres. 
 

En ce qui concerne la nouvelle politique, elle se 
demandait si le lien entre les mesures de relance et la 
nouvelle politique est clair. Le plus important est d’équili-
brer le budget à la fin de cette législature. 
 

Maintenant, même si le nombre de locataires à Bruxelles 
est beaucoup plus important que dans les autres régions, il 
ne faut pas nier que même les Bruxellois ont une brique 
dans le ventre. De plus, de nombreuses études internatio-
nales montrent que la propriété rend les gens socialement 
aisés et, de façon plus durable, les enracine dans notre 
région.

Le groupe Open-Vld veut continuer à donner à tous les 
Bruxellois la possibilité d’acquérir leur propre maison, y 
compris à ceux qui ont les revenus les plus faibles. En fait, 
ce n’est pas seulement une question de propriété. Pour les 
célibataires, par exemple, c’est souvent un plan de retraite, 
pour d’autres c’est l’ascenseur social par excellence.

Pour y parvenir, les possibilités du Fonds du logement 
doivent être étendues. Ils font déjà un excellent travail. 
Grâce à eux, environ 1.000 familles reçoivent un prêt 
hypothécaire abordable par an. Ce n’est pas rien, et elles 
pourraient être plus nombreuses. La grande majorité des 
familles bénéficiaires répondent aux critères du logement 
social. 
 

Mais un autre élément important pour résoudre le 
problème de l’accès au logement consiste simplement 
en une augmentation en une amélioration de l’offre. Il 
est essentiel qu’il y ait suffisamment d’espace pour des 
projets à grande et à petite échelle pour l’acquisition de 
propriété, publique ou privée. Il faut regarder le marché 
avec bienveillance et saluer toutes les nouvelles formes 
d’habitation. Si le cadre législatif doit être adapté, il faut le 
faire. Ces nouvelles formes de vie – comme le cohousing 
où l’on vit parfois entre générations – font aussi partie de la 
solution. 

En ce qui concerne le Community Land Trust (CLT), 
ce petit joueur très actif a prouvé par le passé qu’il faisait 
partie de la réponse à la crise du logement. On sait que 
toutes les subventions à la politique du logement n’ont 
pas été pleinement utilisées dans le passé et que le secteur 
connait une forme plus que normale de sous-utilisation. Le 
CLT peut aider la secrétaire d’État à mettre en œuvre son 

tussen de bewoners van de OVM’s aan te halen. Zo hoopte 
men hun burgerzin aan te wakkeren en uiteindelijk hun 
eigen levenskwaliteit te verbeteren. Wat is de huidige stand 
van zaken van deze projecten die ook geld kosten ? Ze 
denkt niet dat het de bedoeling is dat de OVM’s dit met 
eigen middelen dienen te ondersteunen.

Wat betreft het nieuw beleid, vroeg ze zich af of de 
link tussen de relancemaatregelen en het nieuwe beleid 
inmiddels duidelijk was. Het belangrijkste is namelijk om 
de begroting op het einde van deze legislatuur in evenwicht 
te krijgen.

Nu, al is het aantal huurders in Brussel veel groter dan 
in de andere gewesten, toch mogen we niet ontkennen 
dat ook Brusselaars een baksteen in de maag hebben. 
Bovendien zijn er genoeg internationale studies die 
aantonen dat eigendom mensen sociaal vooruit doet gaan 
en hen bovendien op een meer duurzame wijze verankert 
aan onze gewest. 

De Open Vld-fractie wil iedereen in Brussel een kans 
blijven geven om een eigen woning te verwerven, ook 
degenen met de laagste inkomens. Het gaat trouwens over 
meer dan enkel eigendom. Voor alleenwoners is het bij-
voorbeeld vaak een pensioenplan, voor anderen is het dan 
weer de sociale lift bij uitstek.

Om dit te stimuleren, moeten de mogelijkheden van 
het Woningfonds uitgebreid worden. Ze leveren nu al 
uitstekend werk : ze lenen hen een groter aandeel, én 
begeleiden ze. Dankzij hen krijgen zo’n 1000-tal gezinnen 
per jaar een betaalbare hypothecaire lening. Dat is niet 
niets, en het zouden er meer kunnen zijn. Het overgrote 
gedeelte van de begunstigde gezinnen beantwoordt aan de 
criteria van sociale huisvesting.

Maar een ander belangrijk element in het oplossen van 
de woonmarkt, is ook gewoon het aanbod verhogen en 
verbeteren. Het is essentieel dat er voldoende plaats is voor 
grootschalige en kleinschalige projecten voor eigendoms-
verwerving, publiek en privé. Daarbij moeten we met een 
open blik naar de markt kijken en alle nieuwe woonvormen 
verwelkomen. Als daarbij het wetgevend kader aangepast 
moet worden, dan moeten we dat maar doen. Deze nieuwe 
woonvormen – zoals cohousing waarbij men soms inter-
generationeel samenwoont – zijn ook een deel van de 
oplossing.

Wat de Community Land Trust betreft : deze kleine, 
zeer actieve, speler heeft in het verleden al bewezen dat zij 
een deel van het antwoord zijn op de wooncrisis. Men weet 
dat in het verleden niet alle subsidies in de woningpolitiek 
volledig werden opgebruikt en dat de sector een meer dan 
normale vorm van onderbenutting kent. Community Land 
Trust kan de staatssecretaris helpen om haar begroting uit te 
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budget, ils ont des projets concrets qui sont des réponses 
socialement appropriées aux besoins d’habitation des 
moins bien nantis de notre société.

Pour conclure, le groupe Open-Vld regarde positi-
vement vers l’avenir, mais demeure vigilant, et continue 
donc d’insister sur la rigueur budgétaire, y compris la 
spending review. En tout état de cause, un suivi permanent 
du budget logement et la création de marges internes avec 
des objectifs clairs reste important. Chaque ministre ou 
secrétaire d’État doit compenser les nouvelles dépenses 
internes, et l’oratrice est certaine que la secrétaire d’État 
agira dans le plus grand respect de ce budget. Ce n’est que 
de cette façon que de nouvelles politiques pourront être 
menées. Elle souhaite connaître la situation de la spending 
review concernant le logement.

M. Fouad Ahidar souligne que beaucoup de personnes 
avec de faibles revenus attendent une réponse sociale suite 
à la crise du logement qui les a touchés. Cette crise n’est 
pas seulement une crise de l’accès au logement à prix 
abordable. La liste d’attente comprend plus de 50.000 
habitants qui attendent toujours un logement social. Ces 
chiffres sont en constante augmentation, en ne parlant que 
des gens qui ont déposé un dossier. La secrétaire d’État 
apporte un peu d’espoir dans cette crise sombre.

Lors des nombreuses questions adressées aux gouver-
nements précédents de nombreux plans étaient avancés. 
Or ces plans ne peuvent plus se faire attendre. En effet, 
la secrétaire d’État a accéléré les projets là où cela était 
nécessaire. L’intervenant la félicite pour l’allocation 
loyer généralisée et l’allocation de relogement, en bonne 
voie. Ces allocations représentent une véritable bouffée 
d’air pour un grand nombre de Bruxellois en attente d’un 
logement social et qui pourront palier cette attente avec 
une compensation financière. Il s’agissait d’une demande 
du groupe Vooruit qui est rencontrée. C’est du concret : 
10.000 familles ont introduit un dossier. Dès le début de 
l’année 2022, elles pourront bénéficier d’une somme entre 
120 et 200 euros. La production et la mise à disposition de 
logements de type clé sur porte ont permis de répondre de 
façon rapide et efficace au manque de logement public au 
sein de la Région de Bruxelles-Capitale.

La mise en place de la Commission paritaire du logement 
(CPL), compétente pour négocier les loyers raisonnables au 
regard d’une grille des loyers tenant eu égard aux caracté-
ristiques techniques des logements constitue aussi une très 
belle avancée. Il en va de même pour les progrès dans la 
collaboration entre les communes et la Région afin de lutter 
ensemble contre les logements insalubres. Sept inspecteurs 
ont été engagés cette année et sept autres le seront l’année 
prochaine. Remettre ces logements disponibles sur le 
marché locatif permettra de diminuer certains loyers mais 
surtout d’accueillir des familles. 
 

voeren, zij hebben concrete projecten die een sociaal gepast 
antwoord zijn voor de woonnood van de minder bedeelden 
van onze maatschappij.

Om af te sluiten, kijkt de Open Vld-fractie positief 
naar de toekomst maar ze blijft waakzaam. En ze blijft 
dus ook hameren op budgettaire rigueur…waaronder de 
spending reviews. Een permanente monitoring van de 
begroting huisvesting en het creëren van interne marges 
met duidelijke doelstellingen blijft hoe dan ook belangrijk. 
Elke minister of staatssecretaris moet nieuwe uitgaven 
intern compenseren, en de spreekster is ervan overtuigd 
dat de staatssecretaris dit ook deftig zal doen wat betreft 
deze begroting. Enkel zo komt er ruimte voor nieuw beleid. 
Graag had ze daarom ook nog geweten wat de stand van 
zaken was van de spending reviews huisvesting.

De heer Fouad Ahidar onderstreept dat veel mensen 
met lage inkomens wachten op een sociaal antwoord op 
de huisvestingscrisis die hen heeft getroffen. Deze crisis is 
niet alleen een crisis van toegang tot betaalbare huisvesting. 
Op de wachtlijst staan meer dan 50.000 inwoners die nog 
steeds op een sociale woning wachten. Deze cijfers nemen 
voortdurend toe, en dan hebben we het alleen nog maar 
over mensen die een dossier hebben ingediend. De staats-
secretaris brengt enige hoop in deze sombere crisis.

In de vele vragen aan de vorige regeringen werden 
vele plannen naar voren gebracht. Die plannen kunnen 
niet langer op zich laten wachten. De staatssecretaris heeft 
de projecten inderdaad versneld waar dat nodig was. De 
spreker feliciteert haar met de veralgemeende huurtoelage 
en de herhuisvestingstoelage, die goed op weg zijn. Deze 
toelagen zijn een echte verademing voor een groot aantal 
Brusselaars die op een sociale woning wachten en die dit 
zullen kunnen verzachten met een financiële compensatie. 
Dit was een verzoek van de Vooruit-fractie, dat werd 
ingewilligd. Dit is concreet : 10.000 gezinnen hebben 
een dossier ingediend. Vanaf begin 2022 kunnen zij een 
bedrag tussen 120 en 200 euro ontvangen. Door sleu-
tel-op-de-deurwoningen te bouwen en ter beschikking 
te stellen kon snel en doeltreffend worden gereageerd 
op het gebrek aan openbare huisvesting in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

De oprichting van de paritaire huurcommissie (PHC), 
die bevoegd is om te onderhandelen over redelijke 
huurprijzen volgens een huurprijzenrooster dat rekening 
houdt met de technische kenmerken van de woningen, 
is ook een zeer goede stap vooruit. Hetzelfde geldt voor 
de vooruitgang in de samenwerking tussen de gemeenten 
en het Gewest om samen te strijden tegen ongezonde 
woningen. Dit jaar werden zeven inspecteurs aangeworven 
en volgend jaar zullen het er nog eens zeven zijn. Door 
deze woningen weer op de huurmarkt te brengen, kunnen 
sommige huurprijzen worden verlaagd en kunnen vooral 
gezinnen worden opgevangen.
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L’intervenant se réjouit du travail de réflexion 
concernant la durée d’attente pour les familles nombreuses 
en attente d’un logement social. Cependant, l’attente ne 
représente pas le seul problème majeur vu qu’un manque de 
grands logements du type 4 chambres et plus est clairement 
identifiable au sein du parc locatif social. Comment y 
remédier pour ces grandes familles qui attendent depuis 
des années ? Les projets déjà réceptionnés ne tiennent pas 
assez compte des familles nombreuses.

La lutte contre les logements vides et insalubres a été 
renforcée avec l’engagement du personnel tant au niveau 
régional que communal. En matière de logements vides, 
l’orateur souhaite savoir de quelle manière la lutte contre les 
logements vides au sein du parc locatif social est menée ? 
À combien s’élève le vide locatif au sein du logement 
public ? Un grand nombre d’allocataires sociaux vivent 
actuellement dans des logements qui ne correspondent pas 
à la composition de leur ménage, des logements sous-adap-
tés ou sur-adaptés. Comment inciter les SISP à mener une 
politique accrue en ce domaine ? Par exemple, une famille 
dispose d’une maison avec 6 chambres dans la commune de 
Molenbeek, qu’elle demande de quitter depuis 3 ans pour 
un appartement avec 2 chambres, toujours sans réponse du 
Fonds du logement.

En matière de certificat de conformité sur base 
volontaire, l’intervenant salue cette avancée qui se traduira 
par une politique plus contraignante que volontaire. Les 
citoyens ont besoin de solutions concrètes : comment 
réaliser plus de logements publics, comment garantir un 
accès au logement pour tous ? Par ailleurs, le taux de suren-
dettement pour les allocataires sociaux explose en matière 
de facture d’énergie. Que faire pour y remédier ? 
 

Mme Céline Fremault rappelle que la Déclaration 
de politique régionale de 2019 mentionnait la nécessité 
d’accroitre le parc des logements publics. 43.000 ménages 
étaient en attente. En 2021, ce nombre a augmenté de 
7.000. La secrétaire d’État a souligné le retard d’un certain 
nombre de chantiers en matière de logements sociaux. Cela 
pose la question des effets du dispositif législatif voté il y 
a un an qui accélère la délivrance des permis d’urbanisme 
quand ils ont trait à des dispositifs de logements sociaux. 
Une série de chantiers avancent : Woluwé Saint Pierre pour 
les Dames Blanches, Boitsfort est plus résistant pour le 
Chant des Cailles qui a été mis en suspens pour pouvoir 
être étudié.

Le dispositif clé sur porte fait à présent l’unanimité, 
alors que c’était compliqué sous la précédente législature 
de convaincre au sein du gouvernement le fait de passer 
par cette procédure d’acquisition clé sur porte. 650 acqui-
sitions sont en cours par la SLRB. La question porte sur 
la réalisation concrète de ces 650 unités. Les 640 déjà 
identifiées pourront-elles accueillir des habitants avant la 
fin de la législature ? À partir du moment où le chiffre de 

De spreker is verheugd over het denkwerk in verband 
met de wachttijd voor grote gezinnen die op een sociale 
woning wachten. Het wachten is echter niet het enige grote 
probleem, want er is een duidelijk aanwijsbaar tekort aan 
grote woningen met 4+ slaapkamers binnen het sociale 
huurwoningenbestand. Hoe kan dit worden verholpen 
voor deze grote gezinnen die al jaren wachten ? De reeds 
ontvangen projecten houden niet voldoende rekening met 
grote gezinnen.

De strijd tegen leegstaande en ongezonde woningen 
is opgevoerd met de aanwerving van personeel op zowel 
gewestelijk als gemeentelijk niveau. Wat de leegstaande 
woningen betreft, wil de spreker weten hoe de strijd tegen 
leegstand in het sociale huurwoningenbestand wordt 
gevoerd. Hoe groot is de huurleegstand in de openbare 
huisvesting ? Een groot aantal uitkeringsgerechtigden 
woont momenteel in een woning die niet overeenkomt 
met hun gezinssamenstelling, een woning die te klein of 
te groot is. Hoe kunnen de OVM’s worden aangemoedigd 
om een intensiever beleid te voeren op dit gebied ? Zo heeft 
een gezin bijvoorbeeld een huis met 6 slaapkamers in de 
gemeente Molenbeek, dat zij al 3 jaar willen verlaten voor 
een appartement met 2 slaapkamers, maar het Woningfonds 
heeft nog niet gereageerd.

Wat de vrijwillige conformiteitsattesten betreft, 
verwelkomt de spreker deze stap voorwaarts, die zal 
leiden tot een meer bindend dan vrijwillig beleid. De 
burgers hebben behoefte aan concrete oplossingen : hoe 
kunnen we meer openbare woningen krijgen, hoe kunnen 
we de toegang tot huisvesting voor iedereen garanderen ? 
Bovendien stijgt de overmatige schuldenlast van uitke-
ringsgerechtigden explosief in verband met de energiefac-
tuur. Hoe kan dit verholpen worden ?

Mevrouw Céline Fremault herinnert eraan dat in 
de gewestelijke beleidsverklaring van 2019 staat dat het 
sociale woningenbestand moet worden uitgebreid. 43.000 
gezinnen stonden op de wachtlijst. In 2021 is dit aantal 
met 7.000 toegenomen. De staatssecretaris wees op de 
vertraging bij een aantal projecten voor sociale woningen. 
Dit doet de vraag rijzen naar de effecten van de wetgeving 
die een jaar geleden is aangenomen en die de afgifte van 
stedenbouwkundige vergunningen versnelt wanneer het 
gaat om sociale huisvestingsprojecten. Een reeks projecten 
vordert : Sint-Pieters-Woluwe voor Witte Vrouwen, 
Bosvoorde heeft meer weerstand voor Kwartelzang, dat in 
de wacht is gezet om onderzocht te worden.

Er is nu unanieme steun voor het sleutel-op-de-deur-
systeem, terwijl het in de vorige zittingsperiode moeilijk 
was de regering te overtuigen om via deze kant-en-klare 
aankoopprocedure te werken. Er zijn 650 aankopen aan 
de gang door de BGHM. De vraag gaat over de concrete 
verwezenlijking van deze 650 eenheden. Zullen in de 640 
reeds vastgestelde eenheden voor het einde van de zit-
tingsperiode bewoners kunnen worden ondergebracht ? 
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640 est évoqué et l’objectif fixé à 650 la secrétaire d’État 
s’arrêtera-t-elle au chiffre de 650 ou redonnera-t-elle une 
mission à la SLRB et au Fonds du logement pour continuer.
 

En ce qui concerne la reconversion des bureaux en 
logements, l’intervenante souhaite obtenir des précisions. 
Perspective brussels travaille aussi sur cette question. On 
est à 2 millions de m² de bureaux vides. Tout le monde est 
d’accord sur la nécessité de mobiliser cette capacité pour 
l’injecter au niveau des logements publics mais à attendre 
on risque d’arriver en fin de législature sans avoir enclenché 
quelque chose de concret.

L’intervenante interroge ensuite sur le dispositif mis 
en place sous la législature précédente qui permettait aux 
femmes victimes de violences conjugales de recevoir une 
priorité dans le logement social en collaboration avec les 
SISP. Lors des deux dernières années de la législature 
précédente, 150 femmes en avaient bénéficié. Ce système 
continue-t-il à fonctionner ? La secrétaire d’État évoquait 
trois espaces refuges à créer. Sous la législature précédente, 
un deuxième endroit avait été ouvert dit secret pour les 
femmes victimes de violences. Il avait été rempli en moins 
d’une semaine. Les trois lieux évoqués incluent-ils le projet 
initial ou sont-ils en plus ? 
 
 

Mme Nawal Ben Hamou, secrétaire d’État répond 
qu’il y en a deux en plus pour les femmes victimes de 
violences conjugales et un en plus pour les personnes 
LGBTQI+ qui font leur coming out.

Mme Céline Fremault souhaite interroger sur l’accès 
à la propriété. Dans le PUL, le ministre Sven Gatz renvoie 
généralement à la secrétaire d’État. Toutefois, les dernières 
réponses du ministre ont été jugées faibles. Il y a un 
problème budgétaire important sur cette matière. Il existe 
une vraie difficulté au sujet de l’accès à la propriété à 
Bruxelles. Cela passera par un levier fiscal mais continuera 
à passer par une collaboration renforcée avec le Fonds 
du logement qui reste une administration prospective 
exemplaire. La secrétaire d’État compte-t-elle missionner 
le Fonds du logement pour renforcer les outils d’acquisi-
tion de la propriété

Toujours concernant l’accès à la propriété, on retrouve 
le démembrement depuis quelques années. Bien que ce soit 
lent et guère évident, la DPR était très claire puisque le 
gouvernement s’engageait à inviter les opérateurs publics à 
faire usage de mécanismes d’emphytéose et de superficie et 
implémenter de nouveaux mécanismes de dissociation du 
foncier. Par rapport au budget accordé au CLT à toutes les 
configurations d’emphytéose et de superficie, comment le 
gouvernement peut considérer qu’il a accordé une priorité ? 
L’intervenante considère que c’est un outil à développer vu 

Aangezien het cijfer 640 wordt genoemd en de doelstelling 
op 650 wordt gesteld, zal de staatssecretaris dan stoppen bij 
650 of zal zij de BGHM en het Woningfonds opnieuw een 
opdracht geven om door te gaan.

Wat de omzetting van kantoren in woningen betreft, 
vraagt de spreekster om nadere toelichting. Perspective 
brussels is ook met die kwestie bezig. Er staat 2 miljoen 
m² kantoorruimte leeg. Iedereen is het erover eens dat deze 
capaciteit ingezet en in openbare huisvesting geïnjecteerd 
moet worden, maar als wij wachten, lopen wij het risico 
aan het eind van de zittingsperiode te komen zonder iets 
concreets in gang te hebben gezet.

Vervolgens vraagt de spreekster naar het instrument 
dat tijdens de vorige zittingsperiode werd ingevoerd en dat 
het mogelijk maakte om in samenwerking met de OVM’s 
voorrang te geven aan vrouwen die het slachtoffer zijn van 
huiselijk geweld in sociale woningen. In de laatste twee 
jaar van de vorige zittingsperiode hadden 150 vrouwen 
daarvan gebruikgemaakt. Blijft dit systeem werken ? De 
staatssecretaris noemde drie veilige toevluchtsoorden die 
zullen worden gecreëerd. Tijdens de vorige zittingsperi-
ode werd een tweede zogenaamde geheime plaats geopend 
voor vrouwelijke slachtoffers van geweld. Die was in 
minder dan een week volzet. Omvatten de drie genoemde 
plaatsen het oorspronkelijke project of zijn het bijkomende 
plaatsen ?

Mevrouw Nawal Ben Hamou, staatssecretaris, 
antwoordt dat er twee extra zijn voor vrouwen die het 
slachtoffer zijn van huiselijk geweld en één extra voor 
LGBTQI+-personen die uit de kast komen.

Mevrouw Céline Fremault wenst een vraag te stellen 
over de toegang tot eigendom. In het NPH verwijst minister 
Sven Gatz over het algemeen naar de staatssecretaris. De 
laatste antwoorden van de minister werden echter als zwak 
beschouwd. Op dit gebied is er een aanzienlijk begro-
tingsprobleem. Er is een echt probleem met de toegang 
tot eigendom in Brussel. Dit zal gebeuren via een fiscale 
hefboom, maar ook via een versterkte samenwerking met 
het Woningfonds, dat een voorbeeldige, toekomstgerichte 
administratie blijft. Zal de staatssecretaris het Woningfonds 
de opdracht geven om de instrumenten om eigendom te 
verwerven te versterken ?

Nog steeds op het gebied van de toegang tot eigendom, 
is er al enkele jaren sprake van versnippering. Hoewel het 
traag en weinig voor de hand liggend is, was de GBV zeer 
duidelijk in die zin dat de regering zich ertoe verbond de 
openbare operatoren uit te nodigen om gebruik te maken van 
mechanismen van erfpacht en recht van opstal en nieuwe 
mechanismen voor het loskoppelen van grond in te voeren. 
In verband met de middelen die aan CLT zijn toegekend 
voor alle configuraties van erfpacht en recht van opstal, 
hoe kan de regering stellen dat zij voorrang heeft gegeven ? 
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l’étroitesse du territoire bruxellois. 
 
 

Elle partage les inquiétudes émises à propos des AIS. 
Elle se réjouit de l’augmentation de 7.000 logements 
qui constituent un outil majeur dans cette région. Les 
budgets accordés aujourd’hui permettent-ils d’assurer une 
croissance alors que dans les documents budgétaires la 
volonté de continuer à développer cet outil ne transparait 
pas. Les ambitions du gouvernement sur les AIS en début 
de législature sont peu lisibles. Le signal budgétaire envoyé 
risque de se traduire en une crainte de ne pas voir l’outil 
continuer à se développer alors qu’il est fondamental. 
 

L’oratrice a entendu les auteurs de la proposition d’or-
donnance relative à la CPL s’inquiéter. Comment répondre 
à cette crainte de voir un texte a été voté récemment pas 
activé alors que des crédits suffisants n’ont pas été inscrits 
au budget 2022 ? 
 

La DPG parle assez longuement de la notion de grille de 
référence, encore faut-il voir quels sont les délais envisagés. 
La DPG évoque aussi une base de données centralisée pour 
avoir une image du marché locatif. Où en est-on ? 
 

La notion de vacance immobilière est problématique. 
La DPG parlait de la mise en place des observatoires du 
logement inoccupé dans les 19 communes avec la centra-
lisation régionale. Comment cela se traduit-il au niveau 
budgétaire ?

Il est important de donner des moyens humains à la DIRL 
pour travailler. La DPG parlait de tripler les moyens mis à 
sa disposition pour lutter contre les logements insalubres et 
les marchands de sommeil. La secrétaire d’État a évoqué 
l’engagement de sept équivalents temps plein par rapport à 
cette thématique. Le problème n’est pas de pouvoir engager 
et budgéter mais de faire tourner les équipes sur place parce 
qu’il y avait un grand absentéisme dans cette cellule. 
 

Concernant la question énergétique, la secrétaire d’État 
a parlé du rôle du Fonds du logement et d’une possibilité de 
450 unités de financement de petits travaux par ce Fonds. 
Pourquoi ce chiffre de 450 ? Une étude en termes de pré-
visibilité des demandes a-t-elle eu lieu ? L’intervenante 
se dit inquiète au sujet des primes énergie et des primes 
rénovation parce que le montant obtenu par le propriétaire 
d’un logement en AIS qui obtient une prime énergie quand 
il veut changer tous les châssis montants est ridicule. Par 
rapport à ces outils qui incitent les propriétaires privés à 
mettre en location pour un public fragilisé quelle est la 
coordination avec le ministre Alain Maron ?

De spreekster is van mening dat dit een instrument is dat 
moet worden ontwikkeld, gezien de geringe omvang van 
het Brusselse grondgebied.

Zij deelt de bezorgdheid die is uitgesproken over de 
SVK’s. Zij is verheugd over de toename met 7.000 woningen, 
die een belangrijk instrument vormen in dit Gewest. Maken 
de vandaag toegekende middelen het mogelijk een groei 
te verzekeren, terwijl uit de begrotingsdocumenten niet 
de wil blijkt om dit instrument verder te ontwikkelen ? De 
ambities van de regering inzake de SVK’s aan het begin 
van de zittingsperiode zijn onduidelijk. Het signaal dat van 
de begroting uitgaat, dreigt te worden vertaald in een vrees 
dat het instrument zich niet verder zal ontwikkelen, ook al 
is het van fundamenteel belang.

De spreekster heeft de bezorgdheid van de indieners van 
het voorstel van ordonnantie inzake de PHC gehoord. Hoe 
kunnen wij reageren op deze vrees dat een tekst die onlangs 
werd goedgekeurd, niet geactiveerd zal worden, terwijl er 
in de begroting voor 2022 niet voldoende middelen zijn 
opgenomen ?

In de GBV wordt vrij uitvoerig gesproken over het refe-
rentierooster, maar het valt nog te bezien welke termijnen 
daarvoor worden gepland. De GBV vermeldt ook een 
gecentraliseerde databank om een beeld te krijgen van de 
huurmarkt. Hoe staat het daarmee ?

Het begrip leegstand is problematisch. De GBV sprak 
over de oprichting van observatiecentra voor leegstaande 
woningen in de 19 gemeenten met gewestelijke centralisa-
tie. Hoe vertaalt zich dat in de begroting ? 
 

Het is belangrijk dat de DGHI de personele middelen 
krijgt om te werken. De GBV sprak over een verdrie-
voudiging van de ter beschikking gestelde middelen om 
ongezonde woningen en huisjesmelkers te bestrijden. De 
staatssecretaris noemde de aanwerving van zeven voltijd-
sequivalenten voor deze kwestie. Het probleem is niet het 
kunnen aanwerven en begroten, maar het draaiende houden 
van de teams ter plaatse, want er was veel absenteïsme in 
deze cel.

Wat de energiekwestie betreft, heeft de staatssecretaris 
gesproken over de rol van het Woningfonds en de moge-
lijkheid om 450 eenheden voor kleine werken via het Fonds 
te financieren. Waarom het cijfer 450 ? Is er een studie 
verricht naar de voorspelbaarheid van de aanvragen ? De 
spreekster uit haar bezorgdheid over de energie- en reno-
vatiepremies, want het bedrag dat de eigenaar van een 
SVK-woning ontvangt die een energiepremie krijgt als hij 
alle raamkozijnen wil vervangen, is belachelijk. Wat betreft 
deze instrumenten die privé-eigenaars ertoe aanzetten te 
verhuren aan een kwetsbaar publiek, wat is de coördinatie 
met minister Alain Maron ?
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Dans le PUL, une grosse difficulté relative à la mise 
en œuvre concrète des panneaux photovoltaïques sur les 
logements sociaux avait été soulignée puisque le dernier 
accord climat datant de 2015 avait consacré 10 millions 
d’euros pour la SLRB qui ne les a jamais dépensés. Si ces 
10 millions d’euros dorment toujours sur un compte de la 
SLRB, on ne peut pas encore attendre cinq ans pour que la 
SLRB soit en capacité d’équiper des logements publics sur 
le plan énergétique. La secrétaire d’État s’est engagée dans 
le PUL à les accompagner au mieux. Qu’en est-il, vu qu’on 
est dans un niveau d’urgence absolu dans le déploiement de 
cette politique par la SLRB ?

M. Nawal Ben Hamou, secrétaire d’État répond 
à propos des nombreuses questions générales relatives 
au budget global et aux économies linéaires effectuées 
qu’outre les efforts sur les investissements à concurrence 
de 23 millions d’euros, la politique du logement a été 
également impactée par les mesures d’économies linéaires. 
Le total des efforts linéaires sur le budget de la mission 25 
en 2022 s’élève à 9.487.000 euros. Elle précise que l’effort 
principal a été réalisé sur les crédits en politique constante 
de l’allocation loyer à concurrence de 7,6 millions d’euros. 
Cette économie a pu être effectuée pour les raisons 
suivantes : la mise en œuvre de l’allocation était initia-
lement prévue pour juillet 2021 et la vitesse de croisière 
pour les 12.500 bénéficiaires était calculée au 1er janvier 
2022. Or, au regard du réel démarrage en octobre 2021, la 
vitesse de croisière n’est attendue que pour avril prochain, 
ce qui explique cette diminution. Il ne s’agit donc pas 
réellement d’une économie mais d’un report dû à la mise 
œuvre globale du processus. Les nouvelles politiques sont 
entièrement préservées, ce qui constitue sa priorité.

En ce qui concerne les investissements, pour répondre à 
la question de M. Vanden Borre et Mme De Smedt, il s’agit 
d’un report de 12 millions (qui concerne le Projet Colonel 
Bourg) de certains investissements réguliers dans le 
logement social à l’ajusté 2021 et de 23 millions à l’initial 
2022 (projet Erasmus) en raison des retards constatés sur 
certains chantiers liés à la crise covid ainsi que des retards 
dans l’octroi des permis de délivrance. Il ne s’agit donc 
pas d’économies au sens propre du terme mais plutôt d’un 
report naturel. Ces projets sont conservés et simplement 
reportés. 
 

Pour répondre à la question plus spécifique de 
M. Ouriaghli et Mme Genot concernant les dépenses de 
fonctionnement en programme 1, 500.000 euros sont 
prévus en 2022 pour le comité de pilotage du PUL sur 
l’AB fonctionnement, 80.000 euros dans le cadre de 
l’exécution de l’action 19 concernant le développement 
d’une gestion plus dynamique de la grille de références des 
loyers, 20.000 euros pour la mise en œuvre de l’action 20, à 
savoir la mise en place d’une commission paritaire locative 
chargée d’examiner la justesse du loyer ;

In het NPH werd gewezen op een groot probleem in 
verband met de praktische uitvoering van zonnepanelen 
op sociale woningen, aangezien in het laatste klimaatak-
koord van 2015 10 miljoen euro was uitgetrokken voor 
de BGHM, die het nooit heeft uitgegeven. Indien die 
10 miljoen nog altijd op een rekening van de BGHM staat, 
wij kunnen niet nog eens vijf jaar wachten tot de BGHM 
in staat is openbare woningen uit te rusten op het vlak van 
energie. De staatssecretaris heeft zich er in het NPH toe 
verbonden hen zo goed mogelijk te begeleiden. Wat is de 
stand van zaken, gezien de uitrol van dit beleid door de 
BGHM absoluut dringend is ?

Mevrouw Nawal Ben Hamou, staatssecretaris, 
antwoordt op de vele algemene vragen over de totale 
begroting en de doorgevoerde lineaire besparingen dat, 
naast de inspanningen op het gebied van investeringen 
ten bedrage van 23 miljoen euro, ook het huisvestings-
beleid getroffen is door de lineaire besparingsmaatre-
gelen. De totale lineaire inspanningen voor de begroting 
van opdracht 25 in 2022 bedragen 9.487.000 euro. Zij 
preciseert dat de grootste inspanning werd geleverd voor 
de kredieten in het constante beleid van de huurtoelage 
voor 7,6 miljoen euro. Die besparing was mogelijk om de 
volgende redenen : de uitvoering van de toelage was oor-
spronkelijk gepland voor juli 2021 en de kruissnelheid voor 
de 12.500 begunstigden werd berekend op 1 januari 2022. 
Wegens de feitelijke opstart in oktober 2021 wordt de kruis-
snelheid echter pas in april volgend jaar verwacht, hetgeen 
deze verlaging verklaart. Het is dus niet echt een besparing, 
maar een uitstel vanwege de algemene uitvoering van het 
proces. De nieuwe beleidsmaatregelen blijven volledig 
behouden, en dat is haar prioriteit.

Wat de investeringen betreft, als antwoord op de vraag 
van de heer Vanden Borre en mevrouw De Smedt, gaat 
het om een uitstel van 12 miljoen (betreffende het project 
Kolonel Bourg) van bepaalde reguliere investeringen in de 
sociale huisvesting in de aangepaste begroting 2021 en van 
23 miljoen in de initiële begroting 2022 (project Erasmus), 
wegens de vastgestelde vertragingen op bepaalde bouw-
plaatsen in verband met de covidcrisis, alsook vertragingen 
bij de afgifte van de vergunningen. Het gaat dus niet om 
besparingen in de eigenlijke betekenis van het woord, maar 
veeleer om een natuurlijke overdracht. Deze projecten 
worden gehandhaafd en gewoon uitgesteld.

Om de meer specifieke vraag van de heer Ouriaghli en 
mevrouw Genot over de werkingsuitgaven in programma 1 
te beantwoorden : 500.000 euro is voorzien in 2022 voor het 
stuurcomité van het NPH in de BA werking, 80.000 euro in 
het kader van de uitvoering van actie 19 betreffende de ont-
wikkeling van een dynamischer beheer van het referentie-
rooster van de huurprijzen, 20.000 euro voor de uitvoering 
van actie 20, dat wil zeggen de oprichting van een paritaire 
huurcommissie die belast wordt met het onderzoek naar de 
billijkheid van de huurprijs.
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Pour ce qui concerne la construction de logements 
prévus dans le cadre du Plan régional Logement et de 
l’Alliance habitat et les nombreuses questions de chiffres 
qui y sont liées, la SLRB planifie la réception de 5.433 
logements d’ici la fin de la législature en exécution du Plan 
logement et de l’Alliance habitat. Au 25 octobre 2021, les 
chiffres étaient les suivants : 1.633 logements ont été récep-
tionnés avant mai 2019 ;2.408 logements seront réception-
nés avant décembre 2024. Pour 1.213 logements, le chantier 
aura démarré avant décembre 2024. À ces chiffres, doit être 
ajouté le nombre de logements acquis dans le cadre de la 
nouvelle stratégie d’acquisition.

Quant à la stratégie d’acquisition, même si les projets 
de construction de logements publics (PRL et AH) avancent 
à un rythme régulier, il fallait accélérer davantage cette 
production du parc public locatif, vu l’urgence des besoins. 
Il convenait donc de mettre en place de nouveaux leviers. 
L’objectif de la stratégie d’acquisition est d’atteindre 650 
logements. Suite à l’appel lancé en janvier, il y a 377 
logements pour lesquels les compromis sont signés. 641 
logements sont actuellement identifiés et en prospection 
active par la SLRB. 
 

De nouveaux appels seront encore lancés et ce qui 
permet de répondre par l’affirmative à MM. Ouriaghli 
et De Wolf, on peut réellement penser que le nombre de 
650 logements sera atteint, voire dépassé avant la fin de 
la législature. Ces logements supplémentaires viendront 
compenser les retards éventuels dans la production des 
8.000 logements des plans PRL et Alliance Habitat. 
 

La secrétaire d’État confirme à Mme Dejonghe 
qu’elle travaille main dans la main avec le secteur privé 
pour avancer sur la production du logement, précisément 
avec l’Upsi et la Confédération Construction. Un webinaire 
a d’ailleurs eu lieu ce 9 novembre pour présenter au secteur 
le nouveau marché public de la SLRB qui est une véritable 
Public Housing Partnership, et dans lequel, pour répondre 
à M. Ahidar, la SLRB pourra exprimer ses besoins, 
notamment celui d’avoir des grands logements. 
 

Par ailleurs, M. Ahidar a raison, le parc locatif social 
manque de grands logements. D’abord, dans les projets 
du PRL et de l’Alliance habitat, il y a désormais un quota 
minimal imposant la construction de davantage grands 
logements, cela ne rencontrera pas l’ensemble des besoins 
tant ils sont importants, mais cela permettra de ne pas 
aggraver cette situation et d’encore augmenter le temps 
d’attente pour les futures familles nombreuses. Ensuite, 
la secrétaire d’État partage tout à fait son constat, c’est la 
raison pour laquelle, dès son arrivée, elle a travaillé sur 
l’action 8 du Plan d’urgence visant à convoquer un groupe 
de travail sur base mensuelle réunissant des membres de la 
SLRB, des SISP ainsi que de son cabinet pour réfléchir aux 

Wat de in het kader van het Gewestelijk Huisvestingsplan 
en de Alliantie Wonen geplande bouw van woningen 
betreft, en de vele daarmee verband houdende vragen naar 
cijfers, plant de BGHM de oplevering van 5.433 woningen 
tegen het einde van de zittingsperiode in uitvoering van het 
Huisvestingsplan en de Alliantie Wonen. Op 25 oktober 
2021 waren de cijfers als volgt : 1.633 woningen werden 
vóór mei 2019 opgeleverd ; 2.408 woningen zullen vóór 
december 2024 worden opgeleverd. Voor 1.213 woningen 
zal de bouw vóór december 2024 begonnen zijn. Bij deze 
cijfers moet nog het aantal woningen worden opgeteld dat 
in het kader van de nieuwe aankoopstrategie is verworven.

Wat de aankoopstrategie betreft, vorderen de projecten 
voor de bouw van openbare woningen (GHP en AW) 
weliswaar in een gestaag tempo, maar gezien de urgentie 
van de behoeften moest deze productie van openbare huur-
woningen verder worden versneld. Daarom moesten er 
nieuwe hefbomen komen. Het doel van de aankoopstra-
tegie is 650 woningen te bereiken. Na de oproep die in 
januari werd gelanceerd, zijn er 377 woningen waarvoor 
het compromis werd ondertekend. 641 woningen worden 
momenteel geïdentificeerd en worden door de BGHM 
actief onderzocht.

Er zullen nog nieuwe oproepen worden gelanceerd 
en, om de heren Ouriaghli en De Wolf bevestigend te 
antwoorden, wij kunnen werkelijk denken dat het aantal 
van 650 woningen voor het einde van de zittingsperiode zal 
worden bereikt of zelfs overschreden. Deze extra woningen 
zullen eventuele vertragingen bij de bouw van de 8.000 
woningen in het kader van de plannen GHP en Alliantie 
Wonen compenseren.

De staatssecretaris bevestigt aan mevrouw Dejonghe 
dat zij hand in hand met de privé-sector samenwerkt om de 
productie van huisvesting vooruit te helpen, meer bepaald 
met de BVS en de Confederatie Bouw. Op 9 november 
heeft trouwens een webinar plaatsgevonden om aan de 
sector de nieuwe overheidsopdracht van de BGHM voor 
te stellen, die een echt Public Housing Partnership is, en 
waarin de BGHM, om te antwoorden aan de heer Ahidar, 
zijn behoeften zal kunnen uitspreken, met name die om 
over grote woningen te beschikken.

De heer Ahidar heeft overigens gelijk, er is een gebrek 
aan grote woningen in het sociale huurwoningenbestand. 
In de eerste plaats is er in de projecten van het GHP en 
de Alliantie Wonen nu een minimumquotum dat de bouw 
van meer grote woningen oplegt, dat niet in alle behoeften 
zal voorzien, omdat die zo groot zijn, maar het zal het wel 
mogelijk maken om deze situatie niet te verergeren en de 
wachttijd voor toekomstige grote gezinnen niet nog langer 
te maken. Ten tweede is de staatssecretaris het volledig 
eens met zijn opmerking, en daarom heeft zij meteen na 
haar aankomst gewerkt aan actie 8 van het Noodplan, die 
erop gericht is maandelijks een werkgroep bijeen te roepen 
waarin leden van de BGHM, de OVM’s en haar kabinet 
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dispositions à faire évoluer au sein de l’arrêté locatif afin 
de diminuer le temps d’attente de ces familles pour l’octroi 
d’un logement social adapté. Cela se fera bien sûr, tout 
en maintenant la qualité de vie des locataires. Ce groupe 
de travail a émis son rapport final qui sera prochainement 
finalisé. 
 

Pour répondre à M. Lux, il n’y a pas que des logements 
neufs qui peuvent être acquis par la SLRB : un appel à 
l’achat de bâtiments existants à rénover et réaffecter existe 
aussi, c’est d’ailleurs un appel permanent. 
 

Quant à la ventilation entre les logements sociaux, 
moyens ou modérés demandée par Mme De Smedt, la 
secrétaire d’État répond régulièrement en Commission du 
Logement, et elle peut fournir les statistiques par tableau 
séparé.

Toutefois, la secrétaire d’État tient encore à attirer 
l’attention sur le fait que ces chiffres peuvent varier des 
projections faites en amont, et ce pour différentes raisons : 
en effet, les procédures de marché public, la pénurie 
de matériaux, les attentes de délivrances de permis 
d’urbanisme, les retards ou avances des chantiers, ou bien 
encore les recours des riverains et des communes, sont des 
facteurs pouvant faire varier le nombre de logements à la 
baisse ou à la hausse. Bien évidemment, la secrétaire d’État 
préférerait, voir les chiffres augmenter rapidement : mais il 
y a des causes exogènes indépendantes de sa volonté et qui 
freinent les constructions ou les rénovations.

En ce qui concerne l’impact de la hausse du coût 
des matériaux sur les marchés de travaux évoqué par 
Mme Dejonghe, le coût des marchés ne doit pas être revu à 
la hausse, malgré la hausse des coûts de certains matériaux 
car l’étude de faisabilité effectuée en amont de l’attribution 
des marchés prévoit ce type d’aléa. 
 

À propos des questions relatives à la rénovation du parc 
de logements publics, tout d’abord, un mot sur les logements 
sociaux inoccupés pour cause de rénovation ou de remise 
en état : il y a 40.090 logements sociaux à ce jour. En 2011, 
année jusqu’à laquelle la SLRB peut remonter de manière 
fiable, car c’est celle à partir de celle-là chaque SISP doit 
lui fournir une série de chiffres au 31 décembre de chaque 
année, on en comptabilisait 38.906 dont 3.429 logements 
inoccupés pour rénovation.

Cette mission n’aurait pas de sens si on ne tenait pas 
également compte de l’état des logements sociaux et de la 
maintenance qui est à faire. L’achat d’une habitation ne se 
conçoit pas sans l’entretien qui va avec. L’objectif de la 
secrétaire d’État reste encore et toujours de loger le plus 

worden samengebracht om na te denken over de bepalingen 
die in het huurbesluit moeten worden gewijzigd om de 
wachttijd voor deze gezinnen voor een geschikte sociale 
woning te verkorten. Dit zal uiteraard gebeuren met behoud 
van de levenskwaliteit van de huurders. Die werkgroep 
heeft haar eindverslag uitgebracht, waaraan binnenkort de 
laatste hand zal worden gelegd.

Op de vraag van de heer Lux :  het zijn niet alleen nieuwe 
woningen die door de BGHM kunnen worden aangekocht : 
er is ook een oproep tot aankoop van bestaande gebouwen 
die gerenoveerd en herbestemd moeten worden, en dit is 
een doorlopende oproep.

Wat de door mevrouw De Smedt gevraagde uitsplit-
sing tussen sociale, middelgrote of bescheiden woningen 
betreft, antwoordt de staatssecretaris regelmatig in de 
commissie voor de Huisvesting, en zij kan de statistieken 
in een afzonderlijke tabel verstrekken.

De staatssecretaris wil er echter toch de aandacht op 
vestigen dat deze cijfers om verschillende redenen kunnen 
afwijken van de vooraf gemaakte prognoses : openbare aan-
bestedingsprocedures, tekort aan materialen, vertragingen 
bij de toekenning van stedenbouwkundige vergunningen, 
vertraging of voorsprong op de bouwplaatsen, of beroeps-
procedures van buurtbewoners en gemeenten zijn factoren 
die ertoe kunnen leiden dat het aantal woningen naar boven 
of naar beneden varieert. Natuurlijk zou de staatssecreta-
ris liever zien dat de cijfers snel zouden stijgen, maar er 
zijn exogene oorzaken buiten haar controle die de bouw of 
renovatie tegenhouden.

Wat de impact van de stijging van de materiaalkosten op 
de opdrachten voor werken betreft, zoals aangehaald door 
mevrouw Dejonghe, moesten de kosten van de opdrachten 
nooit naar boven worden bijgesteld, omdat de oorspronke-
lijke raming van de prijzen gemaakt wordt op basis van een 
haalbaarheidsstudie, aan de hand waarvan de totale kosten 
van een project bepaald kunnen worden.

Wat de renovatie van het openbare woningenbestand 
betreft, allereerst een woord over de sociale woningen die 
leeg staan wegens renovatie of herstel : er zijn op heden 
40.090 sociale woningen. In 2011, het jaar tot waar de 
BGHM op betrouwbare wijze kan teruggaan, aangezien 
elke OVM haar sinds dat jaar een reeks cijfers moet 
verstrekken per 31 december van elk jaar, waren er 38.906, 
waarvan 3.429 leeg stonden wegens renovatie. 
 

Deze opdracht zou zinloos zijn zonder ook rekening 
te houden met de toestand van de sociale woningen en 
het onderhoud dat gedaan moet worden. De aankoop van 
een woning is niet denkbaar zonder het onderhoud dat 
erbij hoort. Het doel van de staatssecretaris is nog steeds 



 — 48 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

possible de ménages en attente d’un logement social : mais 
pas dans n’importe quelles conditions. 
 

C’est pourquoi, en parallèle de la stratégie acquisition, 
les rénovations ont été accélérées, ce qui était plus que 
nécessaire. Pour rappel, le budget rénovation sous cette 
législature est de plus de 500 millions d’euros.

Il y a donc effectivement 4.808 logements qui ne sont 
pas loués pour le moment mais cela ne veut pas dire qu’ils 
sont inoccupés. Ils sont soit en cours de rénovation, soit 
remis en état avant réattribution. C’est le passage obligé 
pour que le logement puisse accueillir convenablement une 
nouvelle famille.

La secrétaire d’État assume pleinement ce volet 
rénovation qui va de pair avec le droit au logement décent 
qui est un des composants nécessaires pour mener une 
vie conforme à la dignité humaine, comme l’impose la 
Constitution.

C’est donc sur l’accélération de ces rénovations que 
la SLRB travaille, car il est important que ces logements 
soient au plus vite prêts à être habités.

Sur les dix dernières années, le pourcentage de 
logements non occupés est assez stable, il se situe toujours 
autour des 10 % du patrimoine. Il ne s’agit bien entendu 
pas des mêmes logements qui sont inoccupés depuis 2011, 
il y a un roulement permanent d’inoccupation.

Pour la SLRB, le suivi mensuel des logements non 
occupés est aujourd’hui une priorité. Elle met progressive-
ment en place un système de monitoring qui va permettre 
de suivre à la fois l’évolution du parc de logements dans 
sa globalité, mais également au logement près. L’objectif 
à court terme est de pouvoir suivre l’évolution de chaque 
logement non loué, de la date de départ des locataires au 
début du bail suivant, en passant par toutes les phases : 
l’élaboration de projet de rénovation, le marché public, la 
phase de demande de permis d’urbanisme (si nécessaire), la 
prévision des travaux, le chantier et/ou le rafraichissement 
du logement. 
 

Pour les chiffres rénovation au global, la rénovation du 
parc de logements sociaux existant est l’un des principaux 
axes d’action de la SLRB et des SISP. Les deux précédents 
plans quadriennaux (2010-2013 et 2014-2017) ont permis 
de rénover 4.452 logements. 
 

Pour la période 2020-2024, ce sont effectivement plus 
de 36.000 logements qui sont concernés par une ou plusieurs 

om zoveel mogelijk gezinnen te huisvesten die op een 
sociale woning wachten, maar niet onder gelijk welke 
omstandigheden.

Daarom werden, tegelijk met de aankoopstrategie, 
de renovaties versneld, wat meer dan nodig was. Ter 
herinnering, het renovatiebudget van deze zittingsperiode 
bedraagt meer dan 500 miljoen euro.

Er zijn dus inderdaad 4.808 woningen die op het 
ogenblik niet verhuurd worden, maar dat betekent niet dat 
ze leeg staan. Zij worden ofwel gerenoveerd of opgeknapt 
voordat zij opnieuw worden toegewezen. Dit is een vereiste 
stap opdat een nieuw gezin er naar behoren in kan wonen. 
 

De staatssecretaris neemt dit renovatieluik volledig op 
zich, dat hand in hand gaat met het recht op behoorlijke 
huisvesting, een van de noodzakelijke componenten om een 
menswaardig leven te leiden, zoals de Grondwet vereist. 
 

Het is dus aan de versnelling van die renovaties dat de 
BGHM werkt, want het is belangrijk dat deze woningen zo 
snel mogelijk klaar zijn om bewoond te worden.

De laatste tien jaar is het percentage leegstaande 
woningen vrij stabiel geweest, steeds rond 10 % van het 
bestand. Natuurlijk zijn dit niet dezelfde woningen die 
sinds 2011 leeg staan, er is een voortdurende rotatie van 
leegstand.

Voor de BGHM is de maandelijkse follow-up van de 
leegstaande woningen nu een prioriteit. Zij zet geleidelijk 
een monitoringsysteem op dat het mogelijk zal maken 
de ontwikkeling van het woningenbestand in zijn geheel 
te volgen, maar ook de individuele woningen. Het doel 
op korte termijn is de ontwikkeling van elke leegstaande 
woning te kunnen volgen, vanaf de datum van vertrek van 
de huurders tot het begin van de volgende huurovereen-
komst, door alle fasen heen : de uitwerking van het reno-
vatieproject, de overheidsopdracht, de fase van aanvraag 
van de stedenbouwkundige vergunning (indien nodig), de 
prognose van de werken, de werf en/of het opknappen van 
de woning.

Wat de globale renovatiecijfers betreft, is de renovatie 
van het bestaande sociale woningenbestand een van 
de hoofdlijnen van het optreden van de BGHM en de 
OVM’s. De twee vorige vierjarenplannen (2010-2013 
en 2014-2017) hebben de renovatie van 4.452 woningen 
mogelijk gemaakt.

Voor de periode 2020-2024 worden in meer dan 36.000 
woningen een of meer ingrepen verricht, of het nu gaat om 
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interventions, qu’il s’agisse de rénovations lourdes, de 
rénovations d’enveloppe ou d’une simple rénovation de 
composants techniques.

Pour répondre à M. Casier, la SLRB met tout en œuvre 
pour atteindre cet objectif. Et plus précisément, pour 
l’année 2022, la SLRB va débuter les chantiers de 18.322 
logements. Cette prévision à la hausse est due au report de 
chantiers à cause du covid. En outre, il y a 11.492 logements 
dont le chantier est terminé ainsi que 9.999 logements dont 
le chantier est en cours. 
 

En guise de réponse à MM. Verstraete et Lux, toutes les 
rénovations ont pour objectif la performance énergétique. 
C’est même l’objectif principal du contrat de gestion de la 
SLRB. Chaque euro investi dans la rénovation énergétique 
des logements sociaux est un euro en faveur des objectifs 
climatiques. Par conséquent, on peut affirmer que la 
politique du logement public est bien un acteur majeur de 
la transition climatique.

Pour renforcer les acquisitions et les rénovations, un 
appel à projets a également été lancé pour soutenir les 
communes et les CPAS à acquérir ou rénover des logements,
 

Dans le PUL, la secrétaire d’État s’était engagée à 
soutenir les communes et CPAS pour l’acquisition de biens 
existants en vue de créer du logement public et social. Dans 
les communes très denses, comme Saint Gilles par exemple, 
la seule solution pour créer du logement public c’est de 
requalifier du bâti privé existant en logement public. 
 

Un appel à projets a donc été lancé le 22 septembre 
2021, et une séance d’information a eu lieu le 4 octobre 
2021.

Neuf candidatures ont été reçues. Les projets sélection-
nés seront soumis à l’approbation du gouvernement dans 
les semaines qui viennent.

Pour répondre à M. Casier, plus de 30 logements 
devraient être financés en 2021 via cet appel à projets qui 
sera relancé chaque année puisqu’il a rencontré un franc 
succès.

En parlant des communes, et plus précisément des 
contrats communes, le gouvernement a approuvé le contrat 
logement type, le 25 mars dernier. Il a ensuite été transmis 
à l’ensemble des bourgmestres, échevins et présidents de 
CPAS des 19 communes.

zware renovaties, renovaties van de schil of eenvoudige 
renovatie van technische onderdelen. 
 

In antwoord op de vraag van de heer Casier, stelt het 
BGHM alles in het werk om dit doel te bereiken. Meer in 
het bijzonder zal de BGHM voor het jaar 2022 starten met 
de werkzaamheden voor 18.322 woningen. Die stijging 
van de raming is te wijten aan het uitstel van werkzaam-
heden wegens Covid. Bovendien zijn er 11.492 woningen 
waarvoor de werkzaamheden voltooid zijn en 9.999 
woningen waarvoor de werkzaamheden aan de gang zijn.

In antwoord op de vragen van de heren Verstraete en 
Lux, zijn alle renovaties gericht op energieprestaties. Dit 
is zelfs het hoofddoel van de beheersovereenkomst van de 
BGHM. Elke euro die geïnvesteerd wordt in de energiere-
novatie van de sociale woningen is een euro ten gunste van 
de klimaatdoelstellingen. Bijgevolg kan men stellen dat het 
openbare huisvestingsbeleid een belangrijke rol speelt in de 
klimaattransitie.

Om de aankopen en renovaties te versterken werd ook 
een projectoproep uitgeschreven om de gemeenten en 
OCMW’s te ondersteunen bij het aankopen of renoveren 
van woningen.

In het NPH heeft de staatssecretaris zich ertoe verbonden 
de gemeenten en de OCMW’s te steunen bij de aankoop 
van bestaande eigendommen om openbare en sociale 
huisvesting te creëren. In zeer dichtbevolkte gemeenten, 
zoals Sint-Gillis bijvoorbeeld, is de enige oplossing 
om openbare huisvesting te creëren het ombouwen van 
bestaande privégebouwen tot openbare woningen.

Daarom werd op 22 september 2021 een projectoproep 
uitgeschreven, en werd op 4 oktober 2021 een informatie-
sessie gehouden.

Er werden negen kandidaturen ontvangen. De gese-
lecteerde projecten zullen in de komende weken ter 
goedkeuring aan de regering worden voorgelegd.

Om de vraag van de heer Casier te beantwoorden, 
zouden in 2021 meer dan 30 woningen gefinancierd moeten 
worden via deze projectoproep, die elk jaar opnieuw zal 
worden uitgeschreven, aangezien hij een groot succes was.

Over de gemeenten gesproken, en meer bepaald over 
de gemeentecontracten : de regering heeft op 25 maart het 
standaard-huisvestingscontract goedgekeurd. Dat werd 
vervolgens toegezonden aan alle burgemeesters, schepenen 
en OCMW-voorzitters van de 19 gemeenten.
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Dans la foulée, le cabinet a entamé des discussions avec 
les premières communes, à savoir Auderghem, Bruxelles-
Ville, Etterbeek, Ixelles, Jette, Molenbeek, Saint Gilles et 
Woluwé Saint Lambert. Ce processus sera évidemment 
poursuivi en 2022.

Pour répondre à Mme Maison, il est effectivement 
indiqué 17 ETP contrat logement au budget 2022 et ce pour 
des raisons comptables et administratives. Afin d’éviter 
que les communes ne doivent introduire chaque année une 
demande de subside pour l’ETP en question, le montant du 
subside est engagé dès la première année du recrutement 
de l’ETP (suite à la signature du Contrat) jusqu’à fin 2024. 
Ainsi, vu que nous sommes déjà en novembre et que seules 
deux communes vont approuver le Contrat Logement avant 
fin 2021, le financement de 2 ETP est engagé en 2021 (pour 
financement de 2021 à 2024) et donc le financement des 17 
autres ETP en 2022 (pour financement 2022 à 2024). 
 

Pour répondre à M. Ouriaghli, les ETP n’ont pas encore 
été recrutés par les communes, car les contrats logement 
n’ont pas encore été soumis à l’approbation du conseil 
communal des premières communes.

Le point est inscrit à l’ordre du jour du conseil communal 
d’Ixelles du 25 novembre prochain.

La commune de Saint Gilles a informé le cabinet 
qu’elle soumettrait le contrat Logement à l’approbation de 
son prochain conseil communal.

L’ETP subsidié suite à l’adoption du contrat logement 
par une commune, aura notamment pour mission de remettre 
sur le marché les logements inoccupés identifiés par l’ad-
ministration régionale. Il aura également pour mission de 
travailler sur la question des logements insalubres avec la 
DIRL et de contribuer à la mise en œuvre de la socialisation 
des logements communaux/CPAS. La Région financera le 
salaire (niveau A) de cette personne, mais le recrutement 
restera la prérogative de la commune. 
 

Comme nombre de députés l’ont souligné, la socialisa-
tion des loyers modérés communaux permettra de rendre 
de la justice sociale à certains locataires. 
 

Pour répondre à Mme Maison sur ses questions plus 
juridiques, il est bien indiqué dans l’arrêté que le locataire 
socialisé bénéficie des mêmes droits et obligations en 
matière de loyer que les locataires sociaux. Cette précision 
est importante parce qu’elle permet à la fois d’offrir un loyer 
réellement adapté aux revenus des locataires communaux 
et CPAS, tout en permettant d’éviter d’alourdir la gestion 
locative pour ces mêmes locataires dont le bailleur reste la 

Het kabinet is vervolgens besprekingen begonnen met 
de eerste gemeenten, namelijk Oudergem, Brussel-Stad, 
Etterbeek, Elsene, Jette, Molenbeek, Sint-Gillis en Sint-
Lambrechts-Woluwe. Dit proces zal uiteraard in 2022 
worden voortgezet.

In antwoord op de vraag van mevrouw Maison : in de 
begroting 2022 staan inderdaad 17 VTE’s huisvestingscon-
tract om boekhoudkundige en administratieve redenen. Om 
te voorkomen dat de gemeenten elk jaar subsidie moeten 
aanvragen voor de VTE’s in kwestie, wordt het bedrag van 
de subsidie vastgelegd vanaf het eerste jaar van aanwerving 
van de VTE (na de ondertekening van het contract) tot 
eind 2024. Aangezien het al november is en slechts twee 
gemeenten het huisvestingscontract vóór eind 2021 zullen 
goedkeuren, wordt de financiering van 2 VTE’s vastgelegd 
in 2021 (voor financiering van 2021 tot 2024) en dus de 
financiering van de overige 17 VTE’s in 2022 (voor finan-
ciering van 2022 tot 2024).

Om te antwoorden aan de heer Ouriaghli, zijn de 
VTE’s nog niet door de gemeenten aangeworven, omdat 
de huisvestingscontracten nog niet ter goedkeuring aan de 
gemeenteraden van de eerste gemeenten zijn voorgelegd.

Het punt staat op de agenda van de gemeenteraad van 
Elsene van 25 november.

De gemeente Sint-Gillis heeft het kabinet laten weten 
dat zij het huisvestingscontract ter goedkeuring zal 
voorleggen aan haar volgende gemeenteraad.

De gesubsidieerde VTE zal, na de goedkeuring van 
het huisvestingscontract door een gemeente, met name de 
opdracht hebben om de door de gewestelijke administratie 
aangewezen leegstaande woningen opnieuw op de markt 
te brengen. Hij zal eveneens de taak hebben te werken aan 
de kwestie van ongezonde woningen met de DGHI en bij 
te dragen aan de uitvoering van de socialisering van de 
woningen van de gemeente/het OCMW. Het Gewest zal 
het loon (niveau A) van deze persoon financieren, maar de 
aanwerving blijft het prerogatief van de gemeente.

Zoals vele volksvertegenwoordigers hebben opgemerkt, 
zal de socialisering van de gemeentelijke bescheiden 
huurprijzen voor sommige huurders sociale rechtvaardig-
heid brengen.

Om mevrouw Maison een antwoord te geven op haar 
meer juridische vragen, wordt in het besluit duidelijk 
gesteld dat de gesocialiseerde huurder dezelfde rechten en 
plichten inzake huur geniet als de sociale huurders. Deze 
verduidelijking is belangrijk omdat ze de mogelijkheid 
biedt een huurprijs aan te bieden die werkelijk aangepast 
is aan het inkomen van de huurders van de gemeente en 
het OCMW, en tegelijk te vermijden dat het huurbeheer 
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commune ou le CPAS. La commune ou le CPAS restent 
donc bien maîtres de leurs listes. 
 

Pour répondre à M. de Wolf sur ses questions 
budgétaires, les budgets prévus en 2022 visent à la sociali-
sation des loyers des locataires de logements modérés des 
19 communes CPAS et de la Régie, par ailleurs inscrits 
sur la liste d’attente de la SLRB. Ce nombre est évalué à 
2.885 ménages concernés.

L’objectif de 5.420 locataires au loyer socialisé 
concerne lui tous les locataires communaux, CPAS et 
Régie, occupant un logement modéré et dans les conditions 
de revenu d’accès au logement social, et ce qu’ils soient ou 
pas inscrits dans la liste d’attente de la SLRB. Cette phase 
dite généralisée de la socialisation sera mise en œuvre à 
compter de 2024.

Par ailleurs, la socialisation ne vise ni à changer le public 
des logements communaux, ni à changer la destination 
des logements modérés. Les locataires restent les mêmes, 
ils sont issus de la liste d’attente de chaque commune ou 
CPAS. Les logements concernés eux restent des logements 
modérés, c’est-à-dire du logement assimilé à du logement 
social.

Pour répondre à M. Ouriaghli, concernant la différence 
de loyer entre les loyers communaux ou de CPAS et le 
montant du loyer socialisé, l’arrêté socialisation a été 
publié au Moniteur la semaine dernière. Les premiers 
courriers aux locataires socialisables seront envoyés par 
les communes et CPAS pilotes d’ici la fin du mois. Ces 
courriers invitent les locataires socialisables à transmettre 
les documents nécessaires au calcul de leur loyer socialisé, 
notamment leurs preuves de revenus, leur composition de 
ménages etc. Avant d’avoir reçu et traité ces documents, il 
est impossible de donner de montant précis. Cependant, lors 
de l’élaboration du dispositif, une estimation du montant 
de la compensation a été réalisée en collaboration avec 
l’Observatoire du Logement de BL et la cellule loyer de la 
SLRB. Cette compensation a été évaluée à 2.253 euros par 
locataire par an. 
 
 

Pour répondre à M. Verstraete, la réduction de loyer 
appliquée à un locataire socialisé varie selon ses revenus, 
sa composition de ménage, etc. La méthode appliquée 
pour calculer le loyer socialisé est identique à celle utilisée 
pour le calcul du loyer dans le logement social. Ainsi un 
locataire socialisé pourra voir son loyer réduit de 1 euro 
ou de 600 euros selon sa situation. Il sera libre d’accepter 
ou non la socialisation, cette mesure lui sera proposée mais 
elle ne lui sera pas imposée. Ainsi, un locataire socialisé 
qui n’aurait qu’une réduction d’une dizaine d’euros pourra 
choisir de refuser la socialisation afin de garder sa place 

omslachtiger wordt voor diezelfde huurders van wie de 
huisbaas de gemeente of het OCMW blijft. De gemeente of 
het OCMW blijven dus de baas over hun lijsten.

Om de begrotingsvragen van de heer de Wolf te beant-
woorden : de voor 2022 geplande middelen zijn gericht op 
de socialisering van de huurprijzen voor de huurders van 
bescheiden woningen van de 19 gemeenten, de OCMW’s 
en de Regie, die overigens op de wachtlijst van de BGHM 
staan. Dit aantal wordt geschat op 2885 gezinnen.

Het streefcijfer van 5.420 huurders met een gesoci-
aliseerde huurprijs betreft alle huurders van gemeenten, 
OCMW’s en Regie, die een bescheiden woning bewonen 
en voldoen aan de inkomensvereisten voor toegang tot een 
sociale woning, ongeacht of zij al dan niet op de wachtlijst 
van de BGHM staan. Deze zogenaamde veralgemeende 
socialiseringsfase zal vanaf 2024 ten uitvoer worden gelegd.

Voorts is de socialisering er niet op gericht het publiek 
van de gemeentelijke woningen te veranderen, noch de 
bestemming van de bescheiden woningen. De huurders 
blijven dezelfde, zij komen van de wachtlijst van elke 
gemeente of OCMW. De betrokken woningen blijven 
bescheiden woningen, dat wil zeggen woningen die worden 
gelijkgesteld met sociale woningen.

Om de vraag van de heer Ouriaghli te beantwoor-
den over het verschil in huur tussen de huurprijzen van 
gemeente of OCMW en het bedrag van de gesocialiseerde 
huurprijs : het socialiseringsbesluit werd vorige week in 
het Belgisch Staatsblad gepubliceerd. De eerste brieven 
aan de gesocialiseerde huurders zullen door de proef-
gemeenten en -OCMW’s tegen het einde van de maand 
verzonden worden. In deze brieven worden de gesociali-
seerde huurders verzocht de documenten in te dienen die 
nodig zijn om hun gesocialiseerde huurprijs te berekenen, 
waaronder bewijzen van inkomsten, samenstelling van 
het gezin enz. Zolang deze documenten niet ontvangen 
en verwerkt zijn, is het onmogelijk een precies bedrag te 
geven. Bij de uitwerking van de regeling werd echter het 
bedrag van de compensatie geraamd in samenwerking 
met het Observatorium voor de Huisvesting van BH en de 
cel huurprijzen van de BGHM. Deze compensatie werd 
geraamd op 2.253 euro per huurder per jaar.

Om de vraag van de heer Verstraete te beantwoorden, 
de verlaging van de huurprijs die wordt toegepast voor een 
gesocialiseerde huurder varieert naargelang het inkomen, de 
gezinssamenstelling enz. De methode die wordt toegepast 
om de gesocialiseerde huur te berekenen is dezelfde als die 
welke wordt gebruikt om de huurprijs van sociale woningen 
te berekenen. Zo kan een gesocialiseerde huurder zijn 
huurprijs met 1 euro of met 600 euro zien dalen, afhankelijk 
van zijn situatie. Hij zal vrij zijn om de socialisering al dan 
niet te aanvaarden, deze zal hem worden aangeboden, maar 
niet opgelegd. Zo zou een gesocialiseerde huurder die slechts 
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dans la liste d’attente de la SLRB. 
 
 

Pour répondre à Mme De Smedt, en 2022 un budget a 
été prévu pour la socialisation du loyer de 2.885 locataires 
des 19 communes, CPAS et de la Régie Régionale inscrits 
par ailleurs dans la BDR. L’objectif de 5.420 est fixé pour 
2024. 
 

Concernant la ventilation des 2.885 locataires en 2022, il 
y aurait : 1.907 locataires socialisables dans les communes, 
907 dans les CPAS et 1 à la Régie Régionale. 
 

Pour répondre à M. Lux, cette mesure vise à la sociali-
sation des loyers des logements modérés, pas des logements 
moyens. Ensuite, les locataires des logements communaux 
paient généralement un loyer plus bas que ceux du marché 
privé. Toujours est-il que pour certains de ces ménages, 
le loyer communal représente tout de même plus de 30 % 
de leurs revenus, ce qui constitue un problème social réel. 
Certes, les locataires sur le marché privé souffrent plus que 
les locataires d’un logement public, mais le problème ce 
n’est ni la socialisation, ni le logement public, mais les prix 
pratiqués par certains bailleurs privés. La secrétaire d’État 
a choisi de mener un combat pour un loyer non seulement 
raisonnable, mais aussi et surtout adapté aux revenus des 
locataires. 
 

Enfin, avec un coût annuel de 2.253 euros par locataire, 
un logement socialisé coûte moins cher à la Région qu’un 
logement AIS.

En parlant d’énergie et de l’augmentation de son coût, 
et du surcoût que cela engendrera pour les locataires, les 
mesures suivantes ont été prévues : le Gouvernement fédéral 
- compétent en matière de régulation des prix – a prévu de 
prolonger le tarif social, d’octroyer un chèque énergie de 
80 euros et un financement fédéral de 16 millions d’euros 
pour soutenir, via les CPAS. Pour sa part, le Gouvernement 
régional bruxellois prévoit 10 millions d’euros, via les 
CPAS, afin de soutenir également les citoyens les plus 
impactés.

Concernant les actions menées par les SISP, afin de 
garantir l’accès des locataires sociaux au tarif social, la 
SLRB a lancé un marché conjoint de fourniture d’énergie 
avec les 16 SISP. Ce marché impose l’application du tarif 
social aux fournisseurs d’énergie pour les chaudières 
collectives desservant les logements des locataires sociaux.
 

een vermindering van ongeveer tien euro zou krijgen, ervoor 
kunnen kiezen de socialisering te weigeren om zijn plaats op 
de wachtlijst van de BGHM te behouden.

In antwoord op de vraag van mevrouw De Smedt is er 
in 2022 een budget uitgetrokken voor de socialisering van 
de huurprijs voor 2.885 huurders van de 19 gemeenten, 
de OCMW’s en de gewestelijke Regie die overigens in 
de GGB zijn ingeschreven. Het streefcijfer van 5420 is 
vastgelegd voor 2024.

Wat de verdeling van de 2.885 huurders in 2022 
betreft, zouden er 1907 socialiseerbare huurders zijn bij de 
gemeenten, 907 bij de OCMW’s en 1 bij de gewestelijke 
Regie.

Om de vraag van de heer Lux te beantwoorden : deze 
maatregel gaat over het socialiseren van de huurprijzen voor 
bescheiden woningen, niet voor middelgrote woningen. 
Voorts betalen de huurders van gemeentelijke woningen over 
het algemeen een lagere huurprijs dan die op de privémarkt. 
Voor sommige van deze gezinnen vertegenwoordigt de 
gemeentelijke huurprijs echter nog steeds meer dan 30 % van 
hun inkomen, wat een echt sociaal probleem is. Het is waar 
dat de huurders op de privémarkt meer te lijden hebben dan 
de huurders van een openbare woning, maar het probleem 
is niet de socialisering of de openbare huisvesting, maar de 
prijzen die sommige verhuurders op de privémarkt hanteren. 
De staatssecretaris heeft ervoor gekozen strijd te voeren voor 
een huurprijs die niet alleen redelijk is, maar ook en vooral 
aangepast aan het inkomen van de huurders.

Ten slotte kost een gesocialiseerde woning, met een 
jaarlijkse kostprijs van 2.253 euro per huurder, het Gewest 
minder dan een SVK-woning.

Wat betreft energie en de stijging van de kosten 
daarvan, en de extra kosten die dat voor de huurders met 
zich meebrengt, zijn de volgende maatregelen gepland : de 
federale regering - die verantwoordelijk is voor de prijsre-
gulering - is van plan het sociale tarief te verlengen, een 
energiecheque van 80 euro toe te kennen en een federale 
financiering van 16 miljoen euro om, via de OCMW’s, 
steun te verlenen. De Brusselse Hoofdstedelijke Regering 
van haar kant, stelt 10 miljoen euro ter beschikking, via de 
OCMW’s, om de zwaarst getroffen burgers te steunen.

Wat de acties van de OVM’s betreft, heeft de BGHM, 
om ervoor te zorgen dat de sociale huurders toegang hebben 
tot het sociale tarief, samen met de 16 OVM’s een geza-
menlijke opdracht voor de levering van energie uitgeschre-
ven. Die opdracht legt de toepassing van het sociale tarief 
op aan energieleveranciers voor collectieve verwarmings-
ketels die de woningen van sociale huurders bedienen.
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Afin de répondre à la question plus spécifique de 
MM. De Wolf et Verstraete à propos des panneaux pho-
tovoltaïques, le gouvernement a octroyé à la SLRB un 
prêt de 10 millions d’euros issus du Fonds Climat afin de 
financer l’installation des panneaux photovoltaïques sur les 
bâtiments de logements sociaux. Ce budget de 10 millions 
est intégralement maintenu et les premiers chantiers 
débuteront fin du premier trimestre 2022.

Enfin pour clore la thématique du logement social, 
l’ARS augmente en effet chaque année. Cette allocation de 
base est dédiée aux SISP qui subissent une perte en raison 
de la faiblesse ou de l’absence de revenus des locataires. 
Elle permet d’intervenir dans le déficit social des SISP pour 
les raisons suivantes : les nouveaux projets de construction 
de logements sociaux créent une différence considérable 
entre les loyers de base de ces nouveaux logements, et le 
loyer réel payé par les locataires (coefficient de revenus 
bas). Il en est de même pour l’impact des nombreux 
projets de rénovation dont la dynamique de mise en œuvre 
a également pour conséquence d’induire une révision à 
la hausse des loyers de base, accentuant d’autant plus le 
déficit social des SISP. Enfin, il y a une détérioration des 
profils socio-économiques des locataires, qui impacte le 
loyer réel que perçoit la SISP.

Il est difficile de donner à Mme Maison la répartition 
de l’ARS pour les 16 SISP ici. Par contre, la secrétaire 
d’État précise que la dynamique de production et de 
rénovation a pour conséquence que l’Allocation Régionale 
de Solidarité tend à croître d’année en année et au fur et 
à mesure de la réception des nouveaux logements par les 
SISP. Il est difficile de prévoir précisément la croissance 
du déficit social ces prochaines années mais, eu égard aux 
paramètres qui jouent structurellement - l’extension quan-
titative du patrimoine et son amélioration qualitative – on 
doit s’attendre à une croissance pérenne de l’ordre de 5 à 
10 %. 

Enfin, dans le cadre de la Spending review, des 
réflexions sont en cours, et deux scénarios se dessinent. Le 
premier, un scénario de court terme consisterait à appliquer 
quelques ajustements sur le calcul du loyer de base et du prix 
de revient pour limiter la croissance de l’ARS. Le second 
scénario, un scénario de plus long terme nécessiterait une 
refonte complète de tout le système de calcul du loyer et 
de l’ARS. Le rapport final de la Spending review devrait 
paraître d’ici à la fin de cette année. Il proposera plusieurs 
pistes concrètes dans ce domaine. Il faudra ensuite associer 
la Région et les SISP pour définir les contours précis des 
réformes qui semblent devoir s’imposer. 
 
 

Quant à la question de Mme El Yousfi concernant le 
montant supplémentaire de 5,3 millions euros dans le cadre 
des remises de loyer octroyées aux locataires avec enfants 
à charge et membres du ménage avec un handicap via les 

Om de meer specifieke vraag van de heren De Wolf en 
Verstraete over zonnepanelen te beantwoorden, heeft de 
regering de BGHM een lening van 10 miljoen euro uit het 
Klimaatfonds toegekend om de installatie van zonnepa-
nelen op gebouwen van sociale woningen te financieren. 
Dit budget van 10 miljoen wordt volledig behouden en de 
eerste werkzaamheden zullen aan het eind van het eerste 
kwartaal 2022 beginnen.

Ten slotte, om het thema sociale huisvesting af te sluiten, 
neemt de GST inderdaad elk jaar toe. Deze basisallocatie is 
bestemd voor de OVM’s die verlies lijden door een laag 
of geen inkomen van de huurders. Dit maakt het mogelijk 
tussen te komen in het sociale tekort van de OVM’s om 
de volgende redenen : de nieuwe projecten voor de bouw 
van sociale woningen creëren een aanzienlijk verschil 
tussen de basishuurprijzen van deze nieuwe woningen en 
de werkelijk door de huurders betaalde huurprijs (lage-in-
komenscoëfficiënt). Hetzelfde geldt voor de impact van de 
talrijke renovatieprojecten, waarvan de uitvoeringsdyna-
miek ook leidt tot een opwaartse herziening van de basis-
huurprijzen, waardoor het sociale tekort van de OVM’s nog 
toeneemt. Ten slotte is er een verslechtering van het soci-
aal-economisch profiel van de huurders, die gevolgen heeft 
voor de werkelijk door het OVM ontvangen huur.

Het is moeilijk om mevrouw Maison hier de uitsplit-
sing van de GST voor de 16 OVM’s te geven. Anderzijds 
preciseert de staatssecretaris dat de dynamiek van productie 
en renovatie tot gevolg heeft dat de gewestelijke solidari-
teitstoelage de neiging heeft van jaar tot jaar toe te nemen, 
naarmate de nieuwe woningen van de OVM’s worden 
opgeleverd. Het is moeilijk om de groei van het sociaal 
tekort in de komende jaren precies te voorspellen, maar 
gezien de parameters die structureel een rol spelen - de 
kwantitatieve uitbreiding en de kwalitatieve verbetering 
van het bestand - moeten wij rekenen op een blijvende 
groei van ongeveer 5 tot 10 %.

Ten slotte wordt er in het kader van de Spending review 
over nagedacht en komen er twee scenario’s naar voren. 
Het eerste, een kortetermijnscenario, zou erin bestaan 
enkele aanpassingen toe te passen op de berekening van 
de basishuurprijs en de kostprijs om de groei van de GST 
te beperken. Het tweede scenario, voor de langere termijn, 
zou een volledige herziening van het hele berekeningssys-
teem van de huurprijs en de GST vereisen. Het eindverslag 
van de Spending review wordt tegen het einde van dit jaar 
verwacht. Het zal verschillende concrete mogelijkheden 
voorstellen op dit gebied. Vervolgens zullen het Gewest 
en de OVM’s moeten worden betrokken om de precieze 
contouren vast te stellen van de hervormingen die nodig 
lijken te zijn.

Wat de vraag van mevrouw El Yousfi betreft over het 
extra bedrag van 5,3 miljoen euro in het kader van de 
huurverminderingen voor huurders met kinderen ten laste 
en gezinsleden met een handicap via de openbare vast-
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sociétés immobilières de service public, cette augmen-
tation est nécessaire au vu de l’augmentation du nombre 
de logements ainsi que du nombre de réductions de loyers 
à accorder. Aujourd’hui, environ 20.000 familles en 
bénéficient.

Au sujet des questions relatives au Fonds du logement 
et au financement de l’aide à la constitution de la garantie 
locative. Un budget de 3 millions d’euros est prévu à l’ajus-
tement du budget 2021. La secrétaire d’État se dit bien 
consciente du niveau de défaut élevé mais il faut garder à 
l’esprit que ces aides concernent un public très précarisé 
dont 87 % disposent d’un revenu de remplacement. Pour 
réduire le niveau de non remboursement des aides, le Fonds 
du logement dialogue avec Brulocalis afin que les CPAS 
accompagnent les bénéficiaires du fonds Brugal. 
 

En ce qui concernent les AIS, leur croissance se 
poursuit. L’administration est en train d’analyser et de 
vérifier l’ensemble des demandes de subventions pour 
2022. Ces subventions sont calculées sur la base du parc 
des AIS arrêté au 30 septembre de cette année. Ce contrôle 
est finalisé à 90 %. Dès que celui-ci sera totalement clôturé, 
la procédure se poursuivra afin de permettre un octroi des 
subventions le plus tôt possible, début 2022. 

Actuellement, il existe 7.419 logements AIS. Ce chiffre 
est encore susceptible de varier, mais cela ne devrait se faire 
qu’à la marge. Cela représente une progression de près de 
432 nouveaux logements AIS par rapport à l’année passée.

Ces chiffres n’étant pas définitifs, la secrétaire d’État 
n’est pas en mesure aujourd’hui de donner de statistiques 
précises, que ce soit sur les zones à loyer majoré ou sur le 
statut des bailleurs.

Concernant l’évolution de la croissance sur l’année 
2021, une analyse a été effectuée lors du Comité d’ac-
compagnement qui s’est tenu le 16 novembre. La totalité 
des AIS présentes ont expliqué ce ralentissement par le 
Covid. Celui-ci a engendré moins de mouvements, moins 
de logements se sont libérés, certaines procédures ont été 
rallongées (obtention de permis, chantiers de rénovation en 
retard).

Par contre, les AIS ont souligné qu’elles observaient une 
accélération des demandes de prise en gestion au second 
semestre. Ce ralentissement a été qualifié de strictement 
conjoncturel et elles estiment que la croissance à long 
terme du secteur n’est nullement menacée. 
 

L’accompagnement de la croissance des AIS ne vise 
pas à leur assigner des objectifs chiffrés mais bien à 
accompagner le secteur dans son développement et à 

goedmaatschappijen : deze verhoging is nodig gezien de 
toename van het aantal woningen en van het aantal toe te 
kennen huurverminderingen. Vandaag maken ongeveer 
20.000 gezinnen er gebruik van. 
 

Wat de vragen over het Woningfonds en de financiering 
van de steun voor de samenstelling van de huurwaarborg 
betreft, werd in een budget van 3 miljoen euro voorzien in 
de aanpassing van de begroting 2021. De staatssecretaris is 
zich terdege bewust van het hoge niveau van gebrek, maar 
men mag niet uit het oog verliezen dat deze steun een zeer 
kwetsbaar publiek betreft, waarvan 87 % een vervangings-
inkomen heeft. Om het aantal gevallen van niet-terugbe-
taling van de steun te verminderen, is het Woningfonds in 
gesprek met Brulocalis, zodat de OCMW’s de begunstig-
den van het Brugal-fonds kunnen begeleiden.

Wat de SVK’s betreft, hun groei gaat door. De admi-
nistratie analyseert en verifieert momenteel alle subsidie-
aanvragen voor 2022. Deze subsidies worden berekend op 
basis van het SVK-bestand op 30 september van dit jaar. 
Deze controle is voor 90 % voltooid. Zodra deze volledig 
is afgerond, zal de procedure worden voortgezet, zodat de 
subsidies zo spoedig mogelijk, begin 2022, kunnen worden 
toegekend.

Momenteel zijn er 7.419 SVK-woningen. Dit cijfer is 
nog aan verandering onderhevig, maar dat zou slechts in de 
marge mogen zijn. Dit betekent een toename met ongeveer 
432 nieuwe SVK-woningen ten opzichte van vorig jaar.

Aangezien deze cijfers niet definitief zijn, kan de staats-
secretaris vandaag geen precieze statistieken geven, noch 
over de gebieden met verhoogde huurprijs, noch over het 
statuut van de verhuurders.

Wat de ontwikkeling van de groei in het jaar 2021 betreft, 
werd tijdens de vergadering van het begeleidingscomité op 
16 november een analyse verricht. Alle aanwezige SVK’s 
hebben deze vertraging verklaard door Covid. Dit heeft 
geleid tot minder bewegingen, er zijn minder woningen 
beschikbaar gekomen, sommige procedures zijn langer 
geworden (verkrijgen van vergunningen, vertragingen bij 
renovatiewerkzaamheden).

Anderzijds hebben de SVK’s erop gewezen dat zij in de 
tweede helft van het jaar een versnelling van de verzoeken 
om inbeheernames hebben waargenomen. Deze vertraging 
werd beschouwd als strikt conjunctureel en zij menen dat 
er geen bedreiging is voor de groei van de sector op lange 
termijn.

Het doel van de ondersteuning van de groei van de 
SVK’s is niet om hen cijfermatige doelstellingen op te 
leggen, maar om de sector in zijn ontwikkeling te onder-
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s’assurer que cette croissance n’engendre pas de risques 
excessifs pour les AIS elles-mêmes et la Région. L’objectif 
de 2.500 nouveaux logements AIS n’est ni un plafond ni une 
limitation de la croissance mais simplement une ambition.

Par ailleurs, les études mentionnées sont en cours. Elles 
ont pour objectif d’une part d’accentuer la professionnali-
sation du secteur et d’autre part, d’assurer la pérennité des 
grands projets mis en gestion en AIS. 
 

Concernant la place des promoteurs et des investisseurs, 
l’étude en cours sur une option d’achat devrait donner des 
éléments de réponse face à ce phénomène. Néanmoins, de 
nombreux logements de promoteurs sont en fait achetés 
par des particuliers avant d’être mis en gestion en AIS. Ce 
phénomène ne pourra être maitrisé en opposant simplement 
ces deux acteurs. 
 

Pour répondre à la question de Mme Genot sur le projet 
d’acteur central d’aide à la rénovation, les moyens prévus 
ont été intégrés dans les budgets prévus pour les AIS au 
programme 08.

Concernant la question de Mme De Smedt, sur l’octroi 
des budgets 21 et leur ventilation, ces subventions ont 
bien été octroyées au mois de février. La ventilation de ces 
subventions sera jointe. 
 

Enfin, la secrétaire d’État rassure Mme Fremault, le 
suivi de la croissance effectué conjointement par l’adminis-
tration et la fédération des AIS a permis d’évaluer au mieux 
les besoins du secteur. Les derniers relevés effectués par 
Bruxelles Logement tendent à confirmer que les budgets 
prévus en 2022 permettront de couvrir l’intégralité des 
demandes. 
 

Pour répondre aux nombreuses interrogations relatives 
à l’allocation loyer, et plus précisément à M. De Wolf, 
l’arrêté du gouvernement instituant une allocation de loyer 
est entré en vigueur le 10 octobre dernier. Le site web 
de Bruxelles Logement est également à jour, depuis le 
1er octobre. On peut y trouver les détails de cette allocation 
ainsi que le formulaire de demande.

Pour répondre à Mme Maison, des développements 
informatiques importants ont été nécessaires et sont en 
phase de finalisation, puisque l’un des objectifs est de 
rendre la procédure d’octroi de l’allocation loyer la plus 
automatisée possible. 
 

steunen en ervoor te zorgen dat deze groei geen buiten-
sporige risico’s met zich meebrengt voor de SVK’s zelf en 
voor het Gewest. De doelstelling van 2.500 nieuwe SVK-
woningen is noch een plafond noch een beperking van de 
groei, maar gewoon een ambitie.

Bovendien zijn de genoemde studies nog aan de gang. 
Hun doel is enerzijds de professionalisering van de sector 
te accentueren en anderzijds de duurzaamheid van de grote 
door SVK’s beheerde projecten te verzekeren.

Wat de plaats van de projectontwikkelaars en inves-
teerders betreft, zou de lopende studie over een koopoptie 
enkele antwoorden op dit verschijnsel moeten geven. 
Niettemin worden veel woningen van projectontwikke-
laars in feite door particulieren gekocht voordat zij onder 
SVK-beheer worden gebracht. Dit verschijnsel kan niet 
worden beheerst door deze twee actoren eenvoudigweg 
tegenover elkaar te zetten.

In antwoord op de vraag van mevrouw Genot over het 
project voor een centrale actor voor renovatiesteun kan ik 
zeggen dat de voorziene middelen zijn opgenomen in de 
begrotingen voor de SVK’s in programma 08.

Wat de vraag van mevrouw De Smedt betreft over de 
toekenning van de begrotingen 21 en de verdeling ervan : 
deze subsidies zijn inderdaad in februari toegekend. De 
verdeling van deze subsidies zal in de bijlage worden 
opgenomen.

Tot slot verzekert de staatssecretaris mevrouw Fremault 
dat de behoeften van de sector zo nauwkeurig mogelijk 
konden worden geëvalueerd dankzij de opvolging van de 
groei die door de administratie en de federatie van SVK’s 
gezamenlijk wordt uitgeoefend. De laatste onderzoeken 
van Brussel Huisvesting lijken te bevestigen dat met de 
voor 2022 geplande budgetten aan alle aanvragen kan 
worden voldaan.

In antwoord op de vele vragen over de huurtoelage, en 
meer in het bijzonder aan de heer De Wolf, is het regerings-
besluit tot instelling van een huurtoelage op 10 oktober 
jongstleden in werking getreden. Ook de website van 
Brussel Huisvesting is sinds 1 oktober aangepast. Men kan 
daar details over deze toelage en het aanvraagformulier 
vinden.

Als antwoord op de vraag van mevrouw Maison : 
er waren belangrijke IT-ontwikkelingen noodzakelijk, 
waaraan momenteel de laatste hand wordt gelegd, aangezien 
een van de doelstellingen erin bestaat de procedure voor 
de toekenning van de huurtoelage zo geautomatiseerd 
mogelijk te maken.
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Le premier module du logiciel de gestion des demandes 
a été mis en production le 15 octobre. Depuis cette date, 
l’administration enregistre les demandes introduites, les 
dossiers sont créés et les accusés de réception sont envoyés 
aux demandeurs.

La réception du deuxième module, qui concerne le 
traitement des demandes incluant le paiement est planifié 
pour début janvier 2022. C’est donc les nouveaux dévelop-
pements IT qui prennent du temps.

Cependant, l’allocation est octroyée pour une période 
de cinq ans à partir de la date d’introduction de la demande. 
Le paiement est donc rétroactif. Il est donc important que 
les candidats locataires introduisent leur demande d’alloca-
tion loyer au plus vite. Ils en ont été informés par le courrier 
qui leur a été adressé mi-octobre. En effet, son administra-
tion a fait preuve de proactivité, le 15 octobre, un courrier 
personnalisé a été envoyé à toutes les personnes suscep-
tibles d’être dans les conditions.

La secrétaire d’État rappelle à M. Verstraete, les bénéfi-
ciaires sont : les candidats-locataires titulaires d’au moins 6 
titres de priorité et disposant de revenus inférieurs ou égaux 
au revenu d’intégration sociale (RIS) ; les candidats-loca-
taires en situation de monoparentalité, titulaires de deux 
à cinq titres de priorité et disposant de revenus inférieurs 
ou égaux au revenu d’intégration sociale (RIS) ; les candi-
dats-locataires en situation de monoparentalité, titulaires de 
deux titres de priorité et disposant de revenus inférieurs ou 
égaux à l’intervention majorée (BIM).

Selon les estimations du cabinet, 18.600 ménages 
répondent aux conditions ; on a tablé sur le fait que 70 % 
des ménages allaient demander l’allocation soit 12.800. Au 
10 novembre 2021, environ 10.000 demandes ont été enre-
gistrées à Bruxelles Logement. 
 

On peut déjà parler d’un vrai succès, explique la 
secrétaire d’État à M. Vanden Borre, puisque l’ancienne 
allocation loyer ne touchait que 400 ménages. Le choix 
politique opéré permet à un plus grand nombre de ménages 
de bénéficier de cette allocation, puisqu’auparavant il fallait 
au moins douze titre de priorité, alors qu’aujourd’hui, il ne 
faut plus que deux à six titres de priorité, avec une attention 
particulière pour les familles monoparentales. L’offre est 
donc plus grande qu’avant.

En effet, l’ancien système était trop complexe et la 
définition des groupes cibles était trop imprécise. Le 
nombre de demandes introduites en un mois démontre que 
le nouveau système est plus simple, plus compréhensible et 
le groupe cible mieux défini, ce qui était le but. 
 

De eerste module van de beheersoftware van de 
aanvragen is op 15 oktober in productie genomen. 
Sindsdien is de administratie bezig met het registreren van 
de ingediende aanvragen, het aanmaken van dossiers en het 
verzenden van ontvangstbevestigingen aan de aanvragers.

De ontvangst van de tweede module, die betrekking 
heeft op de verwerking van de aanvragen inclusief betaling, 
is gepland voor begin januari 2022. Het zijn dan ook de 
nieuwe IT-ontwikkelingen die tijd vergen.

De toelage wordt echter toegekend voor een periode 
van vijf jaar, te rekenen vanaf de datum van de aanvraag. 
De betaling geschiedt derhalve met terugwerkende kracht. 
Het is daarom van belang dat kandidaat-huurders zo snel 
mogelijk een huurtoelage aanvragen. Zij werden hiervan 
in kennis gesteld in de brief die hun half oktober werd 
toegezonden. Haar bestuur was inderdaad proactief, op 
15 oktober werd een persoonlijke brief gezonden aan allen 
die waarschijnlijk aan de voorwaarden zouden voldoen.

De staatssecretaris herinnert de heer Verstraete eraan dat 
de begunstigden zijn : de kandidaat-huurders die minstens 
6 prioriteitspunten bezitten en waarvan het inkomen lager 
is dan of gelijk is aan het leefloon ; de kandidaat-huurders 
in een situatie van een eenoudergezin die 2 tot 5 priori-
teitspunten bezitten en waarvan het inkomen lager is dan 
of gelijk is aan het leefloon ; de kandidaat-huurders in 
een situatie van een eenoudergezin die 2 prioriteitspunten 
bezitten en waarvan het inkomen lager is dan of gelijk is 
aan de verhoogde tegemoetkoming.

Volgens de schattingen van het kabinet voldoen 18.600 
huishoudens aan de voorwaarden ; er werd van uitgegaan 
dat 70 % van de gezinnen een aanvraag voor de toelage 
zou indienen, dus 12.800. Op 10 november 2021 waren 
ongeveer 10.000 aanvragen geregistreerd bij Brussel 
Huisvesting.

We kunnen nu al spreken van een echt succes, » verklaart 
de staatssecretaris aan de heer Vanden Borre, « aangezien 
de vroegere huurtoelage slechts 400 huishoudens betrof. 
De gemaakte beleidskeuze houdt in dat meer huishoudens 
van deze toelage kunnen genieten, aangezien vroeger 
ten minste twaalf prioriteitspunten vereist waren, terwijl 
nu slechts twee tot zes prioriteitspunten nodig zijn, met 
bijzondere aandacht voor eenoudergezinnen. Het aanbod is 
groter dan voorheen.

Dit komt doordat het oude systeem te ingewikkeld was 
en de definitie van de doelgroepen te onnauwkeurig. Uit 
het aantal aanvragen dat in één maand is binnengekomen, 
blijkt dat het nieuwe systeem eenvoudiger en begrijpelijker 
is en dat de doelgroep beter is gedefinieerd, en dat was de 
bedoeling.
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Enfin, le montant de base, qui est de 120 ou 160 euros, 
est majoré en fonction du nombre d’enfants à charge, sans 
limitation.

La secrétaire d’État rappelle à Mme De Smedt qu’elle 
n’oublie pas d’autres groupes vulnérables comme les 
sans-abris, mais aussi les personnes victimes de violences 
conjugales ainsi que les ménages obligés de quitter leur 
logement déclaré insalubre, puisqu’elle travaille pour 
le moment, pour ces publics, à une nouvelle allocation 
dénommée allocation d’accompagnement au relogement.

Quant à la lutte contre les logements inoccupés et la 
réforme du droit de gestion publique, pour répondre à 
M. Verstraete, l’avant-projet d’ordonnance relatif aux 
inoccupés et à la réforme du droit de gestion publique a été 
adopté en première lecture le 15 juillet 2021. La secrétaire 
d’État a reçu l’avis du Conseil consultatif du logement, 
de l’Autorité de protection des données, de Brulocalis et 
du Conseil d’État sur cet avant-projet. L’administration 
est en train d’adapter le texte en fonction de ces différents 
avis pour qu’il puisse être proposé en seconde lecture au 
Gouvernement avant 2022. Le projet d’ordonnance devrait 
donc être présenté devant vous au mois de janvier 2022. 
 

L’arrêté d’exécution de ce projet d’ordonnance est 
également rédigé et soumis actuellement à l’Inspection des 
finances. Le cadastre des logements présumés inoccupés 
sera quant à lui présenté au cabinet dans les semaines qui 
viennent.

Pour répondre à la question de M. Vanden Borre sur le 
nombre de logements pris en gestion, il est assez évident 
qu’aucun nombre précis ne peut être avancé. Cela dépendra 
non seulement de la quantité de logements présumés 
inoccupés identifiés dans le cadastre et de la situation de ces 
logements. Cependant, dès son arrivée, la secrétaire d’État 
a commandé la réalisation du cadastre des inoccupés, elle 
a initié non seulement une évaluation du dispositif DGP 
mais également une réforme de ce mécanisme qui était trop 
compliqué pour être réellement activé par les communes 
et CPAS. Elle a également obtenu les moyens nécessaires 
à la mise en place d’une équipe de soutien aux OIP pour la 
remise sur le marché des logements inoccupés. 
 
 

Pour répondre à la question de Mme El Yousfi, 
l’ULB et la VUB à qui avaient été confiée la mission de 
réaliser le cadastre des logements présumés inoccupés se 
sont engagées à fournir les données dans les prochaines 
semaines. L’équipe de chercheurs a rencontré des difficultés 
à croiser les différentes bases de données, cette tâche de 
nettoyage des listing a demandé un travail considérable, 
mais l’équipe est parvenue à développer un script qui fera 
ce travail automatiquement les années suivantes.

Het basisbedrag van 120 of 160 euro wordt tot slot 
verhoogd volgens het aantal kinderen ten laste, zonder 
beperking.

De staatssecretaris herinnert mevrouw De Smedt eraan 
dat zij andere kwetsbare groepen, zoals de daklozen, maar 
ook de slachtoffers van huiselijk geweld en huishoudens die 
gedwongen worden hun onbewoonbaar verklaarde woning 
te verlaten, niet vergeet, aangezien zij momenteel werkt 
aan een nieuwe toelage voor deze groepen, de zogenoemde 
begeleidings- en herhuisvestingstoelage.

Wat de strijd tegen de leegstand en de hervorming 
van de wet op het openbaar bestuur betreft, kan de heer 
Verstraete antwoorden dat het ontwerp van ordonnantie 
inzake leegstand en de hervorming van de wet op het 
openbaar bestuur op 15 juli 2021 in eerste lezing is 
aangenomen. De minister heeft over dit ontwerp het 
advies ingewonnen van de Adviesraad voor huisvesting, 
de Gegevensbeschermingsautoriteit, Brulocalis en de Raad 
van State. De administratie past thans de tekst aan in functie 
van deze verschillende adviezen, zodat hij vóór 2022 voor 
een tweede lezing aan de regering kan worden voorgelegd. 
Het ontwerp van ordonnantie zou derhalve in januari 2022 
aan u moeten worden voorgelegd.

Het uitvoeringsbesluit voor dit ontwerp van ordonnantie 
wordt eveneens opgemaakt en thans voorgelegd aan de 
Inspectie van Financiën. Het kadaster van de vermoedelijk 
onbewoonde woningen zal in de komende weken aan het 
kabinet worden voorgelegd.

Om de vraag van de heer Vanden Borre over het aantal 
in beheer genomen woningen te beantwoorden, is het 
duidelijk dat geen exact aantal kan worden gegeven. Dit 
zal niet alleen afhangen van de hoeveelheid vermoedelijk 
leegstaande woningen die in het kadaster zijn opgenomen, 
maar ook van de toestand van deze woningen. De staats-
secretaris heeft echter onmiddellijk na haar aankomst 
opdracht gegeven tot de oprichting van het leegstandkadas-
ter en heeft niet alleen een evaluatie van het OBR-systeem 
op gang gebracht, maar ook een hervorming van dit 
mechanisme, dat te ingewikkeld was om echt door de 
gemeenten en de OCMW’s te worden geactiveerd. Zij 
verkreeg ook de nodige middelen om een ondersteunings-
team op te zetten voor de ION’s om leegstaande woningen 
weer op de markt te brengen.

In antwoord op de vraag van mevrouw El Yousfi hebben 
de ULB en de VUB, die belast zijn met de opstelling van 
een kadaster van vermoedelijk leegstaande woningen, 
toegezegd de gegevens in de komende weken te zullen 
verstrekken. Het onderzoeksteam had moeite met het 
kruisverwijzen van de verschillende databanken ; het 
opschonen van de listings vergde veel werk, maar het team 
is erin geslaagd een script te ontwikkelen dat dit werk in de 
komende jaren automatisch zal doen.
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Concernant l’équipe de soutien, la cellule logement 
inoccupé de Bruxelles Logement a déjà procédé aux 
premiers recrutements de son équipe de soutien aux 
communes en matière de lutte contre les inoccupés.

Cette équipe, composée de deux juristes, un architecte, 
un conducteur de travaux, deux gestionnaires de dossiers, 
un secrétaire et un coordinateur aura pour mission d’assister 
les communes dans leur mission de remise sur le marché 
des logements inoccupés.

Pour répondre à la question de M. Verstraete, le souhait 
est de réduire le nombre de logements inoccupés. C’est la 
première fois que la Région élabore une stratégie globale 
et coordonnée de lutte contre les inoccupés, de la détection 
de ces derniers à la remise sur le marché, en passant par 
la sanction et/ou l’accompagnement des propriétaires 
concernés. 
 

C’est un grand pas en avant et un signe fort, la secrétaire 
d’État fait le choix de sortir du bricolage et des économies 
de bouts de chandelle. Laisser un logement vide est une 
infraction à Bruxelles, pour mettre fin à cette situation la 
RBC a dorénavant donné un cap clair et mis les moyens 
pour y parvenir. 
 

Pour répondre à la question de Mme Genot, le 
recrutement de la cellule de soutien aux inoccupés n’a 
pas connu de retard. Ce recrutement était prévu en 2021, 
tous les postes ont été pourvus. Seul le recrutement du 
conducteur du travaux est encore en cours.

Concernant le fonds droit de gestion publique, il est 
actuellement alimenté à hauteur de 3.961.996,47 euros. Le 
Code du Logement prévoit que 5 % du produit des amendes 
pour inoccupés sont dédiés à ce fonds. Via l’avant-pro-
jet d’ordonnance actuellement en cours d’adoption, il est 
prévu d’augmenter l’alimentation de ce fonds en dédiant 
75 % de produit des amendes à ce fonds pour assurer la 
mise en œuvre du droit de gestion publique. 
 

Quant aux questions sur les logements insalubres et au 
renforcement de la DIRL, la volonté de la secrétaire d’État 
est d’intensifier les contrôles. Le PUL prévoit donc l’en-
gagement de 14 nouveaux agents. La DIRL passera de 37 
agents à 51 agents. C’est l’augmentation de personnel la 
plus significative que la DIRL ait connu depuis sa création 
en 2014.

La DIRL a déjà recruté quatre agents sur les quatorze. 
La procédure pour le recrutement pour les autres postes est 
lancée. Recruter du personnel compétent n’est guère aussi 
aisé qu’il y parait.

 Wat het ondersteuningsteam betreft, is de Cel 
Leegstaande Woningen van Brussel reeds overgegaan tot 
de eerste aanwerving van haar ondersteuningsteam voor 
gemeenten in de strijd tegen de leegstand.

Dit team, bestaande uit twee juristen, een architect, een 
werkleider, twee dossierbeheerders, een secretaresse en een 
coördinator, zal tot taak hebben de gemeenten bij te staan in 
hun opdracht om leegstaande woningen weer op de markt 
te brengen.

Om de vraag van de heer Verstraete te beantwoor-
den : het is de wens om het aantal leegstaande woningen 
te verminderen. Het is de eerste keer dat het Gewest een 
globale en gecoördineerde strategie heeft ontwikkeld om 
leegstand te bestrijden, vanaf de opsporing van leegstand 
tot het opnieuw op de markt brengen van de woning, met 
inbegrip van de sanctionering en/of ondersteuning van de 
betrokken eigenaars.

Dit is een belangrijke stap voorwaarts en een sterk teken 
dat de staatssecretaris de keuze maakt om af te stappen van 
doe-het-zelf-werk en beknibbelingen. Het leeg laten staan 
van een woning is een misdrijf in Brussel en om een einde 
te maken aan deze situatie heeft het BHG nu een duidelijke 
koers uitgestippeld en de middelen aangereikt om deze te 
verwezenlijken.

Om de vraag van mevrouw Genot te beantwoorden : 
de aanwerving van de ondersteuningscel voor de leegstand 
heeft geen vertraging opgelopen. Deze aanwerving was 
gepland voor 2021, en alle functies zijn ingevuld. Alleen de 
aanwerving van de werkleider is nog aan de gang.

Het fonds voor het openbaar beheerrecht wordt 
momenteel van 3.961.996,47 euro voorzien. De 
Huisvestingscode bepaalt dat 5 % van de opbrengst van de 
leegstandboetes aan dit fonds moet worden toegewezen. 
Met het ontwerp van ordonnantie dat thans aangenomen 
wordt, wordt beoogd de voorziening van dit fonds te 
vergroten door 75 % van de opbrengst van boetes in 
dit fonds te storten om de uitvoering van het openbaar 
beheerrecht te waarborgen.

Wat de vragen over onbewoonbare woningen en de 
versterking van de DGHI betreft, is het de bedoeling van 
de staatssecretaris de controles te intensiveren. Het NHP 
voorziet derhalve in de aanwerving van 14 nieuwe agenten. 
De DGHI zal van 37 agenten naar 51 agenten gaan. Dit is 
de grootste personeelsuitbreiding die de DGHI sinds haar 
oprichting in 2014 heeft gekend.

De DGHI heeft al vier van de veertien agenten 
aangeworven. De aanwervingsprocedure voor de resterende 
functies is gestart. Bekwaam personeel aanwerven is niet 
zo gemakkelijk als het lijkt.
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Ces effectifs renforceront notamment la nouvelle cellule 
de recherche de la DIRL. Cette cellule aura notamment pour 
mission de suivre les 2.000 logements toujours interdits à la 
location à ce jour.

Pour répondre à la question de Mme El Yousfi, les 
quatre communes qui comptent le plus de plaintes de 
locataires sont Schaerbeek, Bruxelles-Ville, Molenbeek 
et Anderlecht. Ce sont des communes dont les habitants 
sont socio-économiquement plus fragiles. Par ailleurs, les 
communes qui comptabilisent le moins de plaintes sont 
Woluwe-Saint-Pierre, Auderghem et Watermael-Boitsfort.

En ce qui concerne les 2,5 millions prévus dans le cadre 
du PUL pour l’acquisition de logements de transit pour les 
familles dont le logement est déclaré gravement insalubre, 
neuf logements situés à Bruxelles-Ville et à Anderlecht ont 
été acquis cette année. Les actes notariés seront signés sous 
peu et des familles pourront s’y loger en 2022. 
 

Au sujet de la révision des normes de protection face 
aux incendies, l’administration mène des concertations 
avec le Siamu afin de renforcer les règles incendie dans 
les logements. Une imposition généralisée des détecteurs 
de fumée dans toutes les habitations sera discutée, de 
même qu’un renforcement des obligations de placement de 
détecteurs dans les parties communes des immeubles. Un 
texte en collaboration avec le secrétaire d’État Pascal Smet 
sera déposé dans les prochains mois.

Concernant les questions relatives au renforcement 
du personnel et aux efforts budgétaire consacrés à la lutte 
contre les discriminations, dans le Plan d’Urgence, la 
secrétaire d’État s’est engagée à recruter des agents sup-
plémentaires, à lancer une campagne de sensibilisation et à 
modifier le Code du Logement.

Depuis l’entrée en vigueur de la législation anti-discri-
mination en septembre 2019, cette nouvelle mission était 
exercée par des agents qui géraient également des dossiers 
de lutte contre l’insalubrité. Suite à l’adoption du Plan 
d’urgence, trois agents spécialement dédiés à la discrimina-
tion au logement ont été recrutés. Deux juristes sont entrés 
en fonction en mars et avril et un agent de support adminis-
tratif est entré en fonction en septembre. 
 

En ce qui concerne la modification du cadre légal, 
un avant-projet d’ordonnance a été adopté en première 
lecture lors du Conseil des ministres du 29 avril dernier. 
L’avant-projet d’ordonnance a été soumis pour avis à 
Unia, à l’Institut pour l’égalité des femmes et des hommes, 
au Conseil Consultatif du Logement et à l’Autorité de 
protection des données.

Deze personeelsleden zullen de nieuwe onderzoekscel 
van de DGHI versterken. Een van de taken van deze cel zal 
erin bestaan toezicht te houden op de 2.000 woningen die 
nog altijd niet verhuurd mogen worden.

Om de vraag van mevrouw El Yousfi te beantwoorden : 
de vier gemeenten met de meeste klachten van huurders 
zijn Schaarbeek, Brussel-Stad, Molenbeek en Anderlecht. 
Dit zijn gemeenten waar de inwoners sociaaleconomisch 
kwetsbaarder zijn. De gemeenten met de minste klachten 
zijn daarentegen Sint-Pieters-Woluwe, Oudergem en 
Watermaal-Bosvoorde.

Wat de 2,5 miljoen euro betreft die zijn uitgetrok-
ken in het kader van de aankoop van transitwoningen 
voor gezinnen waarvan de woning ernstig onbewoonbaar 
is verklaard, zijn dit jaar negen woningen aangekocht in 
Brussel-Stad en Anderlecht. De notariële akten zullen 
binnenkort worden ondertekend en de gezinnen zullen er 
tegen 2022 kunnen intrekken.

Wat de herziening van de brandbeveiligingsnormen 
betreft, pleegt de administratie overleg met de DBDMH om 
de brandvoorschriften in woningen aan te scherpen. Een 
algemene verplichting voor rookmelders in alle woningen 
zal worden besproken, evenals een aanscherping van 
de verplichting om melders te installeren in de gemeen-
schappelijke delen van gebouwen. Een tekst in samenwer-
king met staatssecretaris Pascal Smet zal in de komende 
maanden worden ingediend.

Wat de personeels- en begrotingsinspanningen ter 
bestrijding van discriminatie betreft, heeft de staatssecreta-
ris zich er in het Noodplan toe verbonden extra agenten aan 
te werven, een bewustmakingscampagne op te zetten en de 
huisvestingscode te wijzigen. 
 

Sinds de antidiscriminatiewetgeving in september 2019 
in werking is getreden, werd deze nieuwe taak uitgevoerd 
door agenten die zich ook bezighielden met de dossiers 
van onbewoonbaarverklaringen. Na de goedkeuring van 
het Noodplan werden drie agenten aangeworven die zich 
specifiek met discriminatie bij huisvesting bezighouden. 
Twee juridische medewerkers zijn in maart en april met 
hun werkzaamheden begonnen en een medewerker voor 
administratieve ondersteuning is in september gestart.

Wat de wijziging van het juridisch kader betreft, 
is op 29 april in de Raad van Ministers in eerste 
lezing een voorontwerp van ordonnantie aangenomen. 
Het voorontwerp van ordonnantie werd voor advies 
voorgelegd aan Unia, het Instituut voor de gelijkheid van 
vrouwen en mannen, de Adviesraad huisvesting en de 
Gegevensbeschermingsautoriteit.
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L’ensemble des avis reçus ont été pris en compte par 
le gouvernement et l’avant-projet a été déposé au Conseil 
d’État. L’avis du Conseil d’État est attendu pour la fin de 
l’année. Le projet sera ensuite définitivement approuvé par 
le gouvernement puis déposé devant votre assemblée. 
 

Le Plan d’Urgence prévoit également le lancement 
d’une campagne de communication qui a débuté le 
7 mai via les réseaux sociaux et s’appuie sur un site web 
« vitrine » - alouermais.brussels / tehuurmaar.brussels. 
 

Dans le cadre des mesures prises en faveur de l’accès à 
la propriété, le CLTB est un acteur innovateur et sur lequel 
il faut également compter.

Concernant le CLT, cet acteur continue à être soutenu : 
inscription d’un chapitre dans le Code du Logement 
consacré aux alliances foncières, publication de l’arrêté 
organisant ses activités, agrément. Son rôle de laboratoire 
et sa capacité à mener des projets innovants est sans 
conteste une contribution importante à la politique sociale 
du logement. Actuellement, sa place dans les plans d’amé-
nagement directeur n’est pas encore définie, mais il va 
de soi que le CLT serait un acteur incontournable s’il 
était décidé d’y développer du logement social acquisitif. 
Concernant le Fonds du logement, la pratique du démem-
brement sera intégrée dans leur nouveau contrat de gestion. 
Tout projet proposé en la matière sera donc examiné avec 
la plus grande attention. 
 

En ce qui concerne le soutien financier au CLTB, non 
seulement celui-ci est maintenu dans un contexte budgétaire 
difficile mais les moyens consacrés à ses investissements 
progressent de 50 % !

Concernant la question de M. Lux relative à Calico, 
le principe d’une sortie en douceur du projet est prévue. 
Deux demandes de subventions sont actuellement en cours 
de traitement afin de permettre au CLTB de clôturer son 
reporting auprès de l’Europe mais surtout d’accompagner 
les habitants dans leur entrée dans les logements durant 
un an. Celles-ci devraient être octroyées avant la fin de 
l’année. 

En tant que secrétaire d’État à l’égalité des chances, 
Mme Nawal Ben Hamou se déclare particulièrement 
soucieuse de protéger les plus vulnérables. Dans ce cadre et 
pour répondre à Mmes El Yousfi, Genot et Fremault, trois 
refuges ont bien été acquis pour un montant de 5 millions 
d’euros et qui permettront de créer ainsi 50 places. Leurs 
ouvertures sont respectivement prévues pour deux d’entre 
eux en 2022 et pour le troisième fin 2023.

Met alle ontvangen adviezen werd door de regering 
rekening gehouden en het voorontwerp werd aan de Raad 
van State voorgelegd. Het advies van de Raad van State 
wordt tegen het einde van het jaar verwacht. Het ontwerp zal 
vervolgens definitief door de regering worden goedgekeurd 
en aan uw assemblee worden voorgelegd.

Het Noodplan voorziet ook in de lancering van een 
communicatiecampagne die op 7 mei van start is gegaan 
via sociale netwerken en wordt ondersteund door een 
« showcase »-website - alouermais.brussels / tehuurmaar.
brussels.

Men moet ook steunen op CLTB een innoverende 
speler in het kader van de maatregelen ter bevordering van 
de toegang tot een eigen woning.

Betreffende CLT wordt deze actor nog steeds gesteund : 
opname van een hoofdstuk in de Huisvestingscode gewijd 
aan de grondallianties, publicatie van het besluit houdende 
de organisatie van zijn activiteiten, goedkeuring. De rol 
ervan als laboratorium en het vermogen om innoverende 
projecten uit te voeren vormen ongetwijfeld een belangrijke 
bijdrage tot het beleid inzake sociale huisvesting. 
Momenteel is de plaats ervan in de richtplannen van aanleg 
nog niet bepaald, maar het spreekt vanzelf dat CLT een 
sleutelrol zal spelen indien wordt beslist tot de ontwik-
keling van sociale koopwoningen. Wat het Woningfonds 
betreft, is de praktijk van de opsplitsing opgenomen in 
hun nieuwe beheerscontract. Elk project dat in dit verband 
wordt voorgesteld, zal dan ook met de grootste aandacht 
worden bestudeerd.

De financiële steun aan CLTB wordt niet enkel behouden 
in een moeilijke begrotingscontext, maar de middelen voor 
de investeringen zijn zelfs met 50 % gestegen ! 
 

Wat de vraag van de heer Lux over Calico betreft, is 
het beginsel van een geleidelijke terugtrekking uit het 
project gepland. Twee subsidieaanvragen zijn momenteel 
in behandeling om CLTB in staat te stellen zijn rapportage  
aan Europa af te ronden en vooral om de bewoners te 
ondersteunen bij het betrekken van de woningen gedurende 
een jaar. Deze moeten voor het eind van het jaar worden 
toegekend.

Als staatssecretaris voor Gelijke Kansen zegt mevrouw 
Nawal ben Hamou zich vooral zorgen te maken over de 
bescherming van de meest kwetsbaren. In deze context, 
en als antwoord op de vragen van mevrouw El Yousfi, 
mevrouw Genot en mevrouw Fremault, zijn drie opvang-
centra aangekocht voor een bedrag van 5 miljoen euro, 
waardoor 50 plaatsen zullen worden gecreëerd. Twee 
daarvan moeten in 2022 opengaan, de derde eind 2023.
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Le coût d’acquisition du troisième projet rentre 
également dans cette enveloppe. Ce bâtiment nécessitera 
cependant des travaux de réaménagement qui eux, ne 
sont pas encore inclus. Cependant, ces publics victimes 
de violences et de multiples sources de précarité doivent 
être aidés en priorité. C’est la raison pour laquelle, le gou-
vernement souhaite avancer et procéder à ces acquisitions 
conformément au calendrier prévu dans le Plan d’urgence.

Enfin pour répondre aux questions relatives à la mise en 
place de la Commission paritaire locative, des budgets sont 
prévus dans le programme 01 sur l’AB PUL pour financer 
la CPL et les jetons de présence octroyés aux membres.

La mise en place de la CPL, il est vrai M. De Wolf, sera 
compliquée eu égard à certaines déclarations de représen-
tants des propriétaires mais le gouvernement fera preuve 
de créativité afin d’assurer la représentativité de toutes les 
parties.

Pour répondre à M. Verstraete, les arrêtés d’exécution 
nécessaires à la mise en place de la CPL devraient passer 
au cours du premier semestre 2021 afin que la commission 
puisse commencer ces travaux à la fin de l’année 2022. 
 

Pour ce qui concerne la communication auprès des 
juges de paix, ces derniers ont déjà été consultés dans le 
cadre de l’étude évaluation du bail et il est prévu qu’ils le 
seront encore dans le cadre de la mise en œuvre de la CPL 
 

En ce qui concerne les questions relatives à la grille 
indicative, les moyens relatifs à l’actualisation de la grille 
indicative des loyers ont été intégrés dans l’enveloppe 
globale des études figurant dans le programme 01. 
 

Les 5.000 enquêtes réalisées par le bureau MAS ont bien 
été prises en compte par l’ULB dans son travail d’actualisa-
tion, au même titre que les données issues des deux autres 
observatoires des loyers réalisés depuis la publication de 
la première grille. Ce travail s’est donc effectué sur la base 
d’un échantillon de 15.000 données. 
 

Pour répondre à la question de M. Verstraete, il y a lieu 
de ne pas confondre le travail d’actualisation réalisé par 
l’IGEAT du projet de refonte globale de la méthodologie 
de collecte et d’analyse des données, de l’Observatoire des 
loyers à leur intégration dans la grille. Les budgets prévus 
en 2022 visent ce dernier projet. 
 
 

De kosten voor de aankoop van het derde project vallen 
ook binnen deze begroting. Dit gebouw zal echter moeten 
worden opgeknapt, deze kosten zijn niet inbegrepen. Deze 
slachtoffers van geweld en van vele vormen van onzekerheid 
moeten echter prioritair worden geholpen. Daarom wil de 
regering verdergaan en deze aankopen uitvoeren volgens 
het tijdschema dat in het Noodplan is opgenomen. 
 

Tot slot, om de vragen over de oprichting van de Paritaire 
Huurcommissie te beantwoorden, zijn in programma 01 van 
de BA NHP budgetten opgenomen voor de financiering van 
de PHC en de aan de leden toegekende presentiegelden.

Het is waar mijnheer De Wolf, dat het opzetten van de 
PHC, gecompliceerd zal zijn gezien bepaalde uitspraken 
van vertegenwoordigers van eigenaars, maar de regering 
zal creatief zijn om ervoor te zorgen dat alle partijen verte-
genwoordigd zijn.

Volgens de heer Verstraete zouden de uitvoeringsbeslui-
ten die nodig zijn voor de oprichting van de PHC in de 
eerste helft van 2021 moeten worden goedgekeurd, zodat 
de commissie eind 2022 met haar werkzaamheden kan 
starten.

Wat de communicatie bij de vrederechters betreft, zij 
erop gewezen dat zij reeds zijn geraadpleegd in het kader 
van de studie ter evaluatie van de huurovereenkomst en dat 
het de bedoeling is dat zij opnieuw worden geraadpleegd in 
het kader van de tenuitvoerlegging van de PHC.

Wat de kwesties in verband met het indicatieve rooster 
betreft, zijn de middelen voor de geactualiseerde versie van 
het indicatief rooster van de huurprijzen opgenomen in de 
algemene begroting voor studies die in programma 01 zijn 
opgenomen.

De 5000 enquêtes van het MAS-bureau zijn inderdaad 
door de ULB in aanmerking genomen bij haar actualise-
ringswerkzaamheden, op dezelfde wijze als de gegevens 
van de twee andere observatoria van de huurprijzen die 
sinds de publicatie van het eerste rooster zijn uitgevoerd. 
Deze werkzaamheden zijn derhalve uitgevoerd op basis 
van een steekproef van 15.000 gegevens.

Om de vraag van de heer Verstraete te beantwoorden : 
de actualiseringswerkzaamheden die door « IGEAT » 
worden uitgevoerd, mogen niet worden verward met het 
project voor een globale herziening van de methodologie 
voor het verzamelen en analyseren van de gegevens van het 
observatorium van de huurprijzen en de integratie ervan in 
het rooster. De voor 2022 geplande budgetten zijn bestemd 
voor dit laatste project.



 — 62 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

Toujours concernant la grille des loyers, ce travail se 
fait dans le cadre actuel défini par l’arrêté en vigueur. Il 
n’est pas prévu par la DPR une modification de cet arrêté. 
 
 

Concernant le conventionnement et l’étude sur le profil 
des bailleurs, Bruxelles Fiscalité a récemment confirmé 
ne pas être en mesure de communiquer les informations 
demandées. Par contre, il a été convenu qu’ils communi-
queraient au cabinet avant la fin du mois une proposition 
méthodologique alternative sur la base des données 
disponibles.

En ce qui concerne le Fonds « assurance loyer garanti », 
une étude juridique est prévue pour l’année prochaine. Les 
moyens nécessaires ont été intégrés dans le budget consacré 
aux études.

Concernant les avantages aux bailleurs, ceux-ci ne 
sont pas encore budgétés car leur coût variera en fonction 
des options qui auront été mises en avant dans les études 
prévues en 2022.

Au sujet de l’enregistrement régional des baux, il a été 
demandé à l’administration de mettre en ligne un formulaire 
qui devra être complété par le bailleur suite à la signature 
d’un bail d’habitation. Les objectifs sont les suivants : 
disposer d’une image fidèle du marché locatif et de statis-
tiques pertinentes afin d’orienter les politiques publiques ; 
permettre aux autorités régionales légalement habilitées de 
consulter un contrat de bail dans le cadre notamment de 
la politique de conventionnement prévue par l’accord de 
gouvernement ; enfin, offrir un outil de référence officiel et 
fiable afin d’accompagner les parties lors de l’élaboration 
des baux. 
 

Pour répondre à Mme Genot concernant les expulsions 
et le fonds arriérés de loyer. Un projet d’ordonnance est 
actuellement en cours de rédaction et sera déposé au 
Gouvernement au premier trimestre de l’année 2022. Ce 
projet d’ordonnance est rédigé en concertation avec l’Uni-
versité Saint-Louis.

Pour répondre à Mme Dejonghe, en termes d’accom-
pagnement social des locataires sociaux, l’équipe mobile 
Santé mentale a été mise en place, deux assistantes 
sociales spécialisées en Santé Mentale ont été recrutées au 
printemps dernier. Une collaboration a été mise en place 
avec les urgences psychiatriques de l’Hôpital Saint Pierre, 
qui vient en soutien aux Assistantes Sociales de l’équipe 
mobile en cas d’urgence. 
 

Voorts zij erop gewezen dat de werkzaamheden in 
verband met het rooster van de huurprijzen worden verricht 
binnen het huidige kader dat bij het geldende besluit is 
vastgesteld. In de GBV zijn geen wijzigingen van dit 
besluit voorzien.

Wat de overeenkomst betreft, heeft Brussel Fiscaliteit 
onlangs bevestigd dat het niet in staat is de gevraagde 
informatie te verstrekken. Er werd evenwel overeengeko-
men dat zij het kabinet vóór het einde van de maand een 
alternatief methodologisch voorstel zullen voorleggen op 
grond van de beschikbare gegevens. 
 

Wat het fonds voor de « huurgarantieverzekering » 
betreft, is voor volgend jaar een juridische studie gepland. 
De nodige middelen werden in de begroting voor de studies 
opgenomen.

De voordelen voor verhuurders zijn nog niet in de 
begroting opgenomen, aangezien de kosten zullen variëren 
naar gelang van de opties die in de in 2022 geplande studies 
naar voren zullen worden gebracht.

Wat de gewestelijke registratie van de huurovereenkom-
sten betreft, wordt de administratie verzocht een formulier 
online te zetten dat door de verhuurder moet worden 
ingevuld na de ondertekening van een huurovereenkomst 
van de woonst. De doelstellingen zijn de volgende : over 
een waarheidsgetrouw beeld van de huurmarkt en relevante 
statistieken beschikken om het overheidsbeleid te sturen ; 
de wettelijk bevoegde gewestelijke autoriteiten in staat 
stellen een huurovereenkomst te raadplegen in het kader 
van het in de regeringsovereenkomst vastgestelde conven-
tioneringsbeleid ; en tot slot een officieel en betrouwbare 
referent bieden om de partijen te helpen bij het opstellen 
van de huurovereenkomsten.

In antwoord op mevrouw Genot over uithuiszettin-
gen en het fonds met betrekking tot huurachterstanden. 
Momenteel wordt een ontwerp van ordonnantie opgesteld, 
die in het eerste kwartaal van 2022 aan de regering zal 
worden voorgelegd. Dit ontwerp van ordonnantie wordt 
opgesteld in overleg met de « Université Saint-Louis ».

In antwoord op de vraag van mevrouw Dejonghe met 
betrekking tot de sociale ondersteuning van de sociale 
huurders, is het mobiele team voor geestelijke gezondheid 
opgericht en zijn afgelopen voorjaar twee maatschap-
pelijk werkers aangeworven die gespecialiseerd zijn 
in de geestelijke gezondheid. Er is een samenwerking 
opgezet met de psychiatrische spoeddiensten van het Sint-
Pietersziekenhuis, die de maatschappelijk werkers van het 
mobiele team in geval van nood ondersteunen.
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Pour répondre à M. Ahidar, concernant le surendet-
tement des locataires sociaux notamment sur les charges 
d’énergie, c’est effectivement une situation de plus en plus 
problématique. Lors du mandat précédent, la cellule suren-
dettement de la SASLS a été supprimée, une décision que 
paient encore aujourd’hui tant les locataires sociaux que 
les assistants sociaux sur le terrain. Vu que les dossiers de 
surendettement représentent une part de plus en plus grande 
du nombre de dossiers gérés par les assistants sociaux de la 
SASLS, c’est l’une des raisons pour lesquelles la dotation 
de la SASLS a été augmentée afin qu’elle ait enfin les 
moyens nécessaires à son indispensable mission. 
 
 

Enfin pour répondre à la question plus spécifique de 
M. Lux relative aux Cocolos, les élections sont prévues 
le troisième samedi de septembre. Au niveau budgétaire, 
à l’initial 2022, les crédits en liquidation augmentent de 
80.000 euros pour réduire l’encours et liquider les dépenses 
d’engagement 2022 alors que les crédits C diminuent de 
123.000 euros par rapport à l’initial 2021 pour financer les 
dépenses liées aux élections COCOLO en 2022 sur la base 
des prévisions budgétaires. 
 

En outre, un montant de 1,278 millions d’euros est 
prévu pour le renforcement du personnel de la SLRB afin 
de leur permettre de remplir les missions grandissantes. 
Ce budget est à la fois prévu sur la dotation et sur fonds 
propres.

Pour ce qui concerne les questions relatives aux AIPL, la 
secrétaire d’État a répondu longuement en ce qui concerne 
le rapport d’évaluation établi en juillet 2021 ainsi que sur 
les recommandations et leur opérationnalisation lors de la 
dernière commission.

Pour répondre à Mme Fremault, le nombre de logements 
sociaux attribués à des victimes de violences intra-fami-
liales dits article 36 était de 52 logements en 2019 et 72 
logements en 2020. Lors du premier confinement, face à 
l’explosion du nombre de cas de victimes de violences, une 
collaboration renforcée des SISP avec les maisons d’accueil 
a été instaurée afin d’offrir des logements supplémentaires 
en urgence. Sur cette question les acteurs du logement 
social font preuve d’un investissement incroyable, et 
souhaitent évidemment poursuivre les efforts. 
 

Mme Joëlle Maison salue l’exhaustivité des réponses 
apportées, bien qu’elle n’ait pas obtenu totale satisfaction 
en ce qui concerne l’argument juridique lié à la socia-
lisation. Elle comprend qu’il s’agit d’éviter d’alourdir la 

In antwoord op de vraag van de heer Ahidar over de te 
hoge schuldenlast van de sociale huurders, met name wat 
de energiekosten betreft, kan ik zeggen dat dit inderdaad 
een steeds problematischer situatie wordt. Tijdens het 
vorige mandaat werd de cel overmatige schuldenlast van 
de DMBSH afgeschaft, een beslissing die vandaag nog 
steeds wordt bekostigd door zowel de sociale huurders als 
de maatschappelijke assistenten op het terrein. Gezien er 
steeds meer gevallen van overmatige schuldenlast zijn, 
beheren de maatschappelijke assistenten van de DMBSH 
ook steeds meer dossiers van schuldenlast. Dit is een van 
de redenen waarom de dotatie van de DMBSH is verhoogd, 
zodat het eindelijk over de nodige middelen beschikt om 
deze essentiële taak uit te voeren.

Tot slot, om de meer specifieke vraag van de heer Lux 
over de ARHUU’s te beantwoorden : de verkiezingen zijn 
gepland voor de derde zaterdag van september. Op begro-
tingsniveau stijgen de vereffeningskredieten in de initiële 
begroting voor 2022 met 80 000 euro om het uitstaande 
bedrag te verminderen en de vastleggingskredieten voor 
2022 te vereffenen, terwijl de C-kredieten met 123 000 euro 
dalen ten opzichte van de initiële begroting voor 2021 om 
de uitgaven in verband met de ARHUU-verkiezingen in 
2022 op basis van de begrotingsramingen te financieren.

Daarnaast is een bedrag van 1,278 miljoen euro uit-
getrokken voor de versterking van het personeel van de 
BGHM om ze in staat te stellen de toenemende taken te 
vervullen. Dit budget wordt zowel op de dotatie als op de 
eigen middelen voorzien.

Wat de vragen over de VIH’s betreft, heeft de staats-
secretaris uitvoerig geantwoord over het in juli 2021 
opgesteld evaluatierapport en over de aanbevelingen en de 
operationalisering daarvan in de laatste commissie. 
 

In antwoord op de vraag van mevrouw Fremault : het 
aantal sociale woningen dat wordt toegewezen aan slacht-
offers van huiselijk geweld, bekend als artikel 36, bedraagt 
52 eenheden in 2019 en 72 eenheden in 2020. Tijdens 
de eerste lockdown werd, gezien de heel sterke toename 
van het aantal gevallen van slachtoffers van geweld, een 
versterkte samenwerking tussen de OVM’s en de opvang-
centra tot stand gebracht om in noodgevallen huisvesting 
aan te bieden. De actoren van de sociale huisvesting geven 
op dit punt blijk van een ongelooflijke inzet, en willen hun 
inspanningen uiteraard voortzetten.

Mevrouw Joëlle Maison is tevreden met de uitvoerige 
antwoorden, hoewel zij niet helemaal voldaan is over het 
juridische argument met betrekking tot de socialisering. 
Zij begrijpt dat het de bedoeling is te voorkomen dat het 
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gestion locative pour les locataires nouvellement socialisés 
résidant dans un logement appartenant à un opérateur 
public. Mais si ce sont les communes, CPAS et régies qui 
restent maitres de leurs logements, les contrats, eux, sont 
différents. Le fait d’être locataire social implique d’autres 
règles pour les contrats. Ceci constitue une question 
technique sur laquelle l’oratrice propose de revenir ulté-
rieurement au moyen d’une question écrite. 
 
 

Pour l’allocation loyer généralisée, tout est désormais 
très clair grâce aux réponses fournies. En ce qui concerne 
les AIS, il n’y aura pas de limitation. Un léger ralentisse-
ment était survenu en 2021, suivi d’une reprise durant le 
deuxième semestre de 2021. Ces mouvements cumulés ont 
fait en sorte que les crédits d’engagement ont diminué de 
1 million d’euros pour 2022. Mais l’oratrice comprend qu’il 
ne faut pas s’inquiéter et qu’il n’y aura aucun encadrement.

La mise en place de la CPL est prévue à la fin de l’année 
2022, après les périodes de test. Bien qu’il n’y ait pas d’al-
location spécifique CPL en 2022, elle est reprise dans le 
budget du PUL. Sont-ce les 3,8 millions qui restent dans les 
allocations budgétaires ?

Mme Nawal Ben Hamou, secrétaire d’État répond 
que c’est une partie de ce budget.

Mme Joëlle Maison prend acte des précisions 
apportées au sujet de l’actualisation et de la refonte globale 
de la grille. Au début de l’année 2022, il sera procédé à 
une actualisation de la grille des loyers. Ce n’est qu’en 
2023 qu’aura lieu la refonte globale de la grille sur la base 
d’autres critères. Par conséquent, il n’y aura pas d’indexa-
tion puisqu’une actualisation est prévue. L’arrêté grille ne 
permet pas de cumuler indexation et actualisation sur la 
même période.

Par rapport à l’assurance loyer garanti, on attend le 
résultat des études. L’intervenante se réjouit de savoir 
qu’un projet d’ordonnance est en cours par rapport au 
Fonds des arriérés de loyers. Restent les questions par 
rapport au Fonds du logement : les primes à l’acquisition 
et les prêts frais d’actes à taux 0. Par rapport à Brugal 
demeure la question de la fiabilité. Ces questions pourront 
être abordées lors des débats en 2022. 
 

M. Vincent de Wolf déplore que l’arrêté sur l’alloca-
tion loyer ait été publié seulement le 1er octobre. Ce n’est 
pas rapide, même plutôt tardif par rapport à l’installation du 
gouvernement. 10.000 demandes ont déjà été introduites. 
Cela montre que ce dispositif essentiel aurait dû être 
instauré plus tôt. Personne n’a encore reçu d’allocation 
loyer aujourd’hui. L’orateur se réjouit néanmoins que ce ne 
soit plus qu’une question de temps aujourd’hui.

huurbeheer omslachtiger zou worden voor pas gesociali-
seerde huurders die in een woning wonen die eigendom is 
van een openbare operator. Indien het echter de gemeenten, 
OCMW’s en openbare huisvestingsmaatschappijen zijn 
die de controle over hun woningen behouden, ligt het op 
de vlak van de contracten enigszins anders. Een sociale 
huurder zijn impliceert andere regels voor de contracten. 
Dit is een technische kwestie waarop de spreekster in een 
later stadium wil terugkomen door middel van een schrif-
telijke vraag.

Wat de veralgemeende huurtoelage betreft, is alles nu 
zeer duidelijk dankzij de gegeven antwoorden. Voor de 
SVK’s zal er geen beperking zijn. In 2021 was er een lichte 
vertraging, gevolgd door een heropleving in de tweede helft 
van 2021. Het gecumuleerde effect van deze bewegingen 
was dat de vastleggingskredieten voor 2022 met 1 miljoen 
euro daalden. Maar de spreekster begrijpt dat men zich 
geen zorgen hoeft te maken en dat er geen regeling zal zijn.

De invoering van de PHC is gepland voor eind 2022, 
na de testperiodes. Hoewel er in 2022 geen specifieke 
allocatie voor de PHC is, wordt ze opgenomen in de NHP-
begroting. Zijn het de 3,8 miljoen die overblijven in de 
begrotingsallocaties ?

Mevrouw Nawal Ben Hamou, staatssecretaris, 
antwoordt dat het deel uitmaakt van de begroting.

Mevrouw Joëlle Maison neemt nota van de verdui-
delijkingen over de herziening en de globale hervorming 
van het rooster. Begin 2022 zal er een herziening van het 
rooster van de huurprijzen plaatsvinden. Pas in 2023 vindt 
een globale hervorming van het rooster plaats op basis 
van andere criteria. Bijgevolg zal er geen indexering zijn 
aangezien een herziening is gepland. Het roosterbesluit 
staat niet toe dat indexering en de herziening in dezelfde 
periode plaatsvinden.

Wat de huurgarantieverzekering betreft, wacht men op 
de resultaten van de studies. De spreekster is verheugd te 
vernemen dat er een ontwerp van ordonnantie inzake het 
fonds voor huurachterstanden in voorbereiding is. Er zijn 
nog de vragen over het Woningfonds : de aankooppremies 
en de leningen tegen 0 % rente om de aktekosten te dekken. 
Wat Brugal betreft, blijft de betrouwbaarheidskwestie 
bestaan. Deze vragen kunnen aan de orde komen tijdens de 
debatten in 2022.

De heer Vincent de Wolf betreurt het dat het besluit 
over de huurtoelage pas op 1 oktober is gepubliceerd. Dit 
is niet snel, zelfs nogal laat in verhouding tot de installatie 
van de regering. Er zijn al 10.000 aanvragen ingediend. 
Hieruit blijkt dat deze essentiële regeling eerder had moeten 
worden ingevoerd. Vandaag echter heeft nog niemand een 
huurtoelage gekregen. De spreker is echter blij dat het nu 
slechts een kwestie van tijd is.
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M. Mathias Vanden Borre remercie la secrétaire 
d’État pour ses réponses exhaustives. Cependant, il revient 
sur ses considérations relatives aux économies et aux 
ralentissements à propos desquelles la secrétaire d’État a 
répondu qu’elles n’auraient que peu d’impact. En raison de 
l’essence même du terme « économie », il conviendrait de 
savoir quel sera précisément l’impact sur le terrain.

À propos des contrats logements conclus avec les 
différentes communes, deux sur dix-neuf possibles 
seront approuvés cette année. Ce chiffre est absolument 
insuffisant. À mi-parcours de la législature, seules deux 
de ces dix-neuf conventions ont été conclues. En outre, la 
ville de Bruxelles n’a pas approuvé ce type de convention. 
L’orateur trouve cela curieux vu que la composition de la 
majorité à la ville de Bruxelles est à peu près identique à 
celle du gouvernement bruxellois. C’est décevant. 
 

La CPL est une institution qui ne présente aucun intérêt 
pour les bailleurs. Vu ce manque d’intérêt, il n’y aura pas de 
représentation des bailleurs, ce qui est alarmant. Le terme 
« paritaire » dit bien ce qu’il veut dire. Lorsque la secrétaire 
d’État dit qu’il ne sera pas nécessaire de décider ensemble 
pour les représentants des bailleurs et des locataires, il est 
clair que cet instrument ne fonctionnera pas sur le terrain. 
Au contraire, l’orateur craint des conséquences négatives, 
tant pour les bailleurs que pour les locataires.

M. Martin Casier estime une nouvelle fois ne pas 
avoir vécu la même commission que l’orateur précédent 
qui considère qu’il n’y a pas de loyers trop élevés dans la 
Région. Il remercie la secrétaire d’État pour les réponses 
particulièrement complètes et précises qui le satisfont et le 
rassurent pleinement.

M. Arnaud Verstraete remercie la secrétaire d’État 
pour les réponses détaillées et précises. Il revient sur 
les ambitions climatiques. Tout ce qui concerne le parc 
immobilier public est essentiel dans la politique climatique. 
Néanmoins, l’ambition affirmée oralement ne se retrouve 
pas dans le document remis. Le chiffre de 18.000 logements 
à rénover par an ne se retrouve pas dans la note d’orien-
tation politique. Le député en déduit que les propos de la 
secrétaire d’État sont à interpréter comme une correction 
de la note de politique. Pour les panneaux photovoltaïques 
et les montants disponibles de 10 millions prévus pour le 
fonds climat, les premiers panneaux seront installés en 
2022. Quel sera leur nombre ? Quant à ces 10 millions, 
ils figurent au budget depuis 2018, puis en ont été retirés. 
L’orateur aimerait avoir une perspective pour savoir quand 
ces 10 millions seront pleinement engagés et comment cela 
fonctionnera. Par exemple, dans le cas d’un immeuble à 
logements sociaux sur lequel des panneaux sont installés 
sur le toit, qu’en sera-t-il des montants gagnés ? Seront-ils 
récupérés des coûts imputés aux habitants ou ces panneaux 
seront-ils remboursés au moyen d’un fonds de roulement 
pouvant être utilisé pour d’autres logements sociaux ? Cela 

De heer Mathias Vanden Borre dankt de staatssecre-
taris voor haar uitgebreide antwoorden. Hij komt echter 
terug op zijn overwegingen over de besparingen en de ver-
tragingen, waarop de staatssecretaris had geantwoord dat 
deze weinig impact zouden hebben. Gezien de essentie van 
de term « besparingen » zou het van belang zijn precies te 
weten wat de impact op het terrein zou zijn.

Wat de met de verschillende gemeenten gesloten huis-
vestingscontracten betreft, zullen dit jaar twee van de 
negentien mogelijke worden goedgekeurd. Dit aantal is 
absoluut onvoldoende. Halverwege de zittingsperiode zijn 
slechts twee van deze negentien overeenkomsten gesloten. 
Bovendien heeft de stad Brussel dit soort overeenkom-
sten niet goedgekeurd. De spreker vindt dit merkwaardig, 
aangezien de samenstelling van de meerderheid in de stad 
Brussel bijna identiek is aan die van de Brusselse Regering. 
Dit is teleurstellend.

De PHC is een instelling die voor verhuurders niet 
van belang is. Gelet op dit gebrek aan belangstelling, zal 
er geen vertegenwoordiging van de verhuurder zijn, wat 
alarmerend is. Het woord « pariteit » zegt het al. Wanneer 
de staatssecretaris zegt dat het niet nodig zal zijn dat ver-
tegenwoordigers van verhuurders en huurders samen 
beslissingen nemen, is het duidelijk dat dit instrument in 
de praktijk niet zal werken. Integendeel, de spreker vreest 
negatieve gevolgen voor zowel verhuurders als huurders.

De heer Martin Casier meent andermaal dat hij niet 
dezelfde commissie heeft ervaren als de vorige spreker, 
die van mening is dat de huurprijzen in het Gewest niet te 
hoog zijn. Hij dankt de staatssecretaris voor de bijzonder 
volledige en nauwkeurige antwoorden, die hem volledig 
tevreden en geruststellen.

De heer Arnaud Verstraete dankt de staatssecretaris 
voor de gedetailleerde en nauwkeurige antwoorden. Hij 
komt terug op het onderwerp van de klimaatambities. Alles 
wat betrekking heeft op het openbaar vastgoedbestand is 
van essentieel belang in het klimaatbeleid. De mondeling 
uitgesproken ambitie is echter niet terug te vinden in het 
ingediende document. Het cijfer van 18.000 jaarlijks te 
renoveren woningen is niet in de beleidsnota opgenomen. 
De volksvertegenwoordiger leidt hieruit af dat de woorden 
van de staatssecretaris moesten worden geïnterpreteerd 
als een correctie van de beleidsnota. Met betrekking 
tot de fotovoltaïsche panelen en de 10 miljoen euro die 
beschikbaar is voor het klimaatfonds, zullen de eerste 
panelen in 2022 worden geïnstalleerd. Hoeveel zullen 
het er zijn ? Wat de 10 miljoen euro betreft, die staan al 
sinds 2018 in de begroting en werden daarna geschrapt. De 
spreker zou graag willen weten wanneer deze 10 miljoen 
euro volledig zullen zijn vastgelegd en hoe dat in zijn werk 
zal gaan. Wat gebeurt er bijvoorbeeld met de bedragen die 
worden verdiend in het geval van een sociaal woongebouw 
waar panelen op het dak worden geïnstalleerd ? Zullen deze 
worden terugverdiend met de kosten die aan de bewoners 
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pourra-t-il servir de levier pour que l’ensemble du parc des 
logements sociaux se voit équiper de panneaux photovol-
taïques ou s’agit-il d’une une opération unique ? 
 
 
 

Mme Françoise De Smedt salue les réponses 
apportées, même si elle n’a pas encore obtenu la ventilation 
du budget sur les études prévues, ainsi que les tableaux par 
type de logements qui seront produits dans l’année 2022. 
Au sujet de la rénovation, le groupe PTB entend que les 
personnes puissent rentrer dans logements sociaux corrects. 
Lorsque la secrétaire d’État déclare que, depuis des années, 
on tourne autour de 10 % d’inoccupés et que ce chiffre 
demeure stable, cela signifie que le taux de production de 
logements entre 2019 et 2020 ne parvient pas à compenser 
le nombre de logements disponibles le temps que les autres 
soient rénovés. Aucune accélération n’est perceptible. Or, 
ce qui compte pour les Bruxellois, est d’avoir accès à ces 
logements sociaux. L’intervenante souhaiterait recevoir la 
ventilation des rénovations prévues en 2022 sur la base de 
ces 90 millions, les lourdes, les enveloppes dans un tableau 
joint au rapport.

M. Pierre-Yves Lux remercie la secrétaire d’État pour 
la précision et l’exhaustivité de ses réponses. Il pointe la 
question du renforcement des occupations temporaires dans 
le marché privé. Un renforcement est-il prévu ? En effet, le 
secteur associatif qui suit cela, notamment les AIPL sont déjà 
bien occupées dans la gestion des occupations temporaires 
au sein des SISP. Dans le logement public, les logements 
inoccupés ou en vacance locative est un véritable enjeu. 
Cela pose la question des mécanismes de financement des 
SISP et des travaux qui permettent la remise en état ou la 
rénovation qui n’est pas toujours considérée comme très 
lourde et ne donne alors pas lieu aux plans quadriennaux et 
au financement classique de la rénovation lourde. La note 
d’orientation indique qu’une réflexion est en cours sur les 
modalités de financement des SISP par la SLRB. Il faut 
faire preuve de créativité par rapport à la situation actuelle 
qui ne correspond plus à la réalité du terrain. 
 

Au sujet de l’acquisition et de la rénovation, la 
secrétaire d’État a rappelé que l’acquisition de projets 
de logements existants est bien en cours mais l’orateur 
visait aussi de la reconversion d’immeubles de bureaux. 
Par rapport à la contribution du logement public à la lutte 
contre le dérèglement climatique, il n’a pas dit que rien 
n’était fait mais a souligné la pertinence d’intégrer dans 
l’ensemble des cahiers des charges des SISP la question de 
la rénovation énergétique. Le recours à des indicateurs en 
matière de réduction de consommation est une excellente 
chose, peut-être que cela évoluera vers des indicateurs 
quant à l’émission de gaz à effet de serre. Par contre, en 
tant qu’acteur public, il importe de pousser l’exemplarité 
le plus loin possible, y compris dans la mise en œuvre de 

in rekening worden gebracht of zullen deze panelen 
worden terugbetaald via een werkkapitaalfonds dat voor 
andere sociale woningen kan worden gebruikt ? Kan dit als 
hefboom worden gebruikt om het hele sociale woningbe-
stand met fotovoltaïsche panelen uit te rusten of is dit een 
eenmalige operatie ?

Mevrouw Françoise De Smedt is ingenomen met de 
gegeven antwoorden, ook al heeft ze nog geen verdeling 
van het budget gekregen voor de geplande studies, en 
evenmin de tabellen per type woning die in 2022 gepro-
duceerd zullen worden. Wat renovatie betreft, wil de 
PTB-fractie dat mensen een goede sociale woning kunnen 
krijgen. Wanneer de staatssecretaris verklaart dat er al 
jaren een leegstandspercentage van 10 % is en dat dit 
cijfer stabiel blijft, betekent dat men met het woningpro-
ductiepercentage tussen 2019 en 2020 er niet in slaagt het 
aantal beschikbare woningen tijdens de renovatie van de 
andere woningen te compenseren. Er is geen versnelling te 
bespeuren. Voor de Brusselaars komt het er echter op aan 
toegang te krijgen tot deze sociale woningen. De spreekster 
zou graag in een bij het verslag gevoegde tabel een uitsplit-
sing ontvangen van de voor 2022 geplande renovaties op 
basis van de 90 miljoen euro, de zware, de enveloppen.

De heer Pierre-Yves Lux dankt de staatssecreta-
ris voor de nauwkeurigheid en de volledigheid van haar 
antwoorden. Hij stelt de kwestie van de versterking van de 
tijdelijke bewoning op de particuliere markt aan de orde. 
Is er een versterking gepland ? De vrijwilligerssector die 
dit volgt, met name de VIH’s, is namelijk al bezig met het 
beheer van tijdelijke bezettingen binnen de OVM’s. In de 
openbare huisvesting is leegstand of een huurleegstand een 
reëel probleem. Dit doet de vraag rijzen naar de financie-
ringsmechanismen van de OVM’s en naar de werken die 
een opknapbeurt of renovatie mogelijk maken die niet altijd 
als zeer zwaar wordt beschouwd en dus geen aanleiding 
geeft tot de vierjarenplannen en de traditionele financie-
ring voor zware renovaties. In de beleidsnota wordt gesteld 
dat wordt nagedacht over de wijze waarop de BGHM de 
OVM’s zou kunnen financieren. Men moet creatief uit de 
hoek komen ten aanzien van de huidige situatie, die niet 
meer overeenstemt met de realiteit ter plaatse.

Wat de aankoop en de renovatie betreft, herinnert 
de staatssecretaris eraan dat de aankoop van bestaande 
woningbouwprojecten in volle gang is, maar de spreker 
verwees ook naar de herbestemming van kantoorgebouwen. 
Wat de bijdrage van de openbare huisvesting aan de strijd 
tegen de klimaatverandering betreft, zei hij niet dat er niets 
werd gedaan, maar benadrukte hij dat het van belang is de 
kwestie van de energierenovatie in alle OVM-bestekken op 
te nemen. Het gebruik van indicatoren voor de verminde-
ring van het verbruik is een uitstekende zaak, misschien zal 
het evolueren naar indicatoren voor de uitstoot van broei-
kasgassen. Anderzijds is het van belang om als publieke 
actor de voorbeeldfunctie zo ver mogelijk door te voeren, 
ook bij de implementatie van innovatieve systemen, zoals 
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dispositifs innovants, comme les communautés d’énergie. 
Les enjeux de réseaux de chaleur pourraient être adéquats 
et mis en œuvre dans des projets d’envergure, par exemple 
aux Dames Blanches.

Par rapport au PUL et à la socialisation, l’intervenant 
soutient le PUL comme bon outil ambitieux. Il n’empêche 
que l’action 3 semble moins pertinente que les autres. 
2.500 euros par locataire, c’est plus cher que pour une AIS. 
Mais l’avantage de l’AIS est qu’elle mobilise un logement 
privé et le socialise. C’est un véritable enjeu que la sociali-
sation ne permet pas.

Enfin, l’orateur se déclare totalement rassuré sur la 
sortie du projet Calico et la manière dont le CLT qui a 
bénéficié de subventions conséquentes dans ce cadre 
pourra sortir de ce projet en douceur, mais aussi pour l’ac-
compagnement des habitants puisque ce projet ne date que 
de quelques semaines. L’intervenant était inquiet du besoin 
exprimé par la SLRB dans la note d’orientation à plusieurs 
reprises des besoins en personnel, mais cela est bien prévu 
dans le budget présenté. 
 

Mme Carla Dejonghe se réjouit du travail réalisé 
avec le secteur privé, d’autant que les rénovations aussi 
peuvent se faire beaucoup plus rapidement de cette façon. 
La croissance des AIS peut présenter des risques mais ce 
sont des gains rapides et des mécanismes peuvent être 
insérés pour que les abus soient arrêtés. Elle remercie enfin 
la secrétaire d’État d’avoir tenu compte de la santé mentale 
dans son budget.

M. Fouad Ahidar souligne que beaucoup de personnes 
estiment que cela ne va pas assez vite mais il réitère sa 
confiance pour engager le personnel nécessaire et donner 
des réponses le plus rapidement possible aux personnes qui 
en ont le plus besoin. 
 

La discussion générale est close.

III. Discussion des programmes  
et activités

Programme 001 : Support de la politique générale 
 

Activité 8

M. Pierre-Yves Lux, Mme Joëlle Maison, 
Mme Françoise De Smedt et M. Vincent De Wolf 
voudraient obtenir la liste ventilée des projets visés par les 

de energiegemeenschappen. De uitdagingen van warmte-
netwerken zouden kunnen worden aangegaan en toegepast 
in grootschalige projecten, bijvoorbeeld in Witte Vrouwen. 
 

Wat het NHP en de socialisering betreft, steunt de 
spreker het NHP als een goed en ambitieus instrument. Actie 
3 lijkt echter minder relevant dan de andere. 2.500 euro per 
huurder is duurder dan voor een SVK. Maar het voordeel 
van het SVK is dat het particuliere huisvesting mobiliseert 
en socialiseert. Dit is een echte kwestie die de socialisering 
niet toelaat.

Tot slot verklaart de spreker volledig gerustgesteld te 
zijn over de beëindiging van het Calico-project en over 
de wijze waarop de PHC, waarvoor in dit kader aanzien-
lijke subsidies zijn verleend, dit project vlekkeloos zal 
kunnen verlaten, maar ook over de steun van de bewoners, 
aangezien dit project nog maar enkele weken oud is. De 
spreker maakte zich zorgen over de door de BGHM in de 
beleidsnota herhaaldelijk geuite behoefte aan personeel, 
maar in de voorliggende begroting is hierin wel degelijk 
voorzien.

Mevrouw Carla Dejonghe juicht het werk toe in 
samenwerking met de privé-sector, vooral omdat renovaties 
op deze manier ook veel sneller kunnen worden uitgevoerd. 
De groei van de SVK’s kan riskant zijn, maar het zijn snelle 
winsten en er kunnen mechanismen worden ingevoerd om 
misbruik tegen te gaan. Tot slot bedankte ze de staatssecre-
taris dat zij in haar begroting rekening heeft gehouden met 
de geestelijke gezondheid.

De heer Fouad Ahidar zegt dat velen van mening zijn 
dat dit niet snel genoeg gaat maar hij herhaalt dat hij er 
vertrouwen in heeft dat het nodige personeel zal worden 
aangeworven en dat de antwoorden zo snel mogelijk 
zouden worden verstrekt aan de mensen die ze het meest 
nodig hadden.

De algemene bespreking wordt gesloten.

III. Bespreking van de 
programma’s en activiteiten

Programma 001 : Ondersteuning van het algemeen 
beleid

Activiteit 8

De heer Pierre-Yves Lux, mevrouw Joëlle Maison, 
mevrouw Françoise De Smedt en de heer Vincent De 
Wolf wensen de lijst te verkrijgen van de projecten die 
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dépenses de fonctionnement liées aux études, expertises, 
publication et information en matière de politique sociale 
du logement (AB 25.001.08.03.1211).

M. Vincent De Wolf s’interroge en particulier sur la 
hausse de ces crédits en 2022 et la part qui en est consacrée 
aux publications.

La secrétaire d’État explique que la hausse est liée à la 
réalisation de mesures relatives au PUL et à la mise sur pied 
de la Delivery Unit. Elle joint au rapport la liste demandée 
(annexe 1). 

Mme Zoé Genot s’interroge sur les raisons de la 
diminution des dépenses de fonctionnement du Centre 
d’information logement (CIL – AB 25.001.08.07.1211) en 
2022 et sur ses perspectives.

Mme Joëlle Maison s’interroge à ce sujet sur le 
nombre de personnes entrées en contact avec le CIL en 
2021, et parmi celles-ci, sur la proportion de bailleurs et 
de locataires.

La secrétaire d’État explique que la baisse est liée au 
fait que la finalisation du site internet nécessite un budget 
moins important que prévu. 

Mme Zoé Genot constate qu’aucune dépense de fonc-
tionnement liée à la régionalisation du bail dans le cadre de 
la sixième réforme de l’État (AB 25.001.08.10.1211) n’est 
prévue en 2022. Or, une étude a été commandée. Est-elle 
financée par une autre allocation de base ? 
 

La secrétaire d’État précise qu’elle est financée par les 
dépenses de fonctionnement liées aux études, expertises, 
publications et information en matière de politique sociale 
du logement (AB 25.001.08.03.1211).

Activité 11

M. Bertin Mampaka Mankamba s’interroge sur les 
dépenses patrimoniales spécifiques (AB 25.001.11.01.7422) 
destinées aux logements acquis dans le cadre du PUL.

La secrétaire d’État explique que ces dépenses sont 
destinées à l’achat de mobilier d’aménagement du bâtiment 
Camusel, qui couvre neuf logements.

Activité 44

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

vallen onder de werkingsuitgaven voor studies, expertise, 
publicaties en voorlichting over het beleid inzake sociale 
huisvesting (BA 25.001.08.03.1211).

De heer Vincent De Wolf heeft met name gevraagd 
naar de verhoging van deze kredieten in 2022 en het deel 
daarvan dat aan publicaties wordt besteed.

De staatssecretaris legt uit dat de verhoging verband 
houdt met de uitvoering van maatregelen in verband met 
het NPH en de oprichting van de « Delivery Unit ». Zij 
voegt de gevraagde lijst bij het verslag (bijlage 1).

Mevrouw Zoé Genot vraagt waarom de werkings-
uitgaven van het WoonInformatieCentrum (WIC - BA 
25.001.08.07.1211) in 2022 zijn gedaald en wat de vooruit-
zichten zijn. 

Mevrouw Joëlle Maison vraagt naar het aantal mensen 
dat in 2021 met het WIC in contact is gekomen, en naar het 
aandeel van verhuurders en huurders onder hen. 
 

De staatssecretaris legt uit dat de daling te wijten 
is aan het feit dat voor de voltooiing van de website een 
kleiner budget dan verwacht nodig was.

Mevrouw Zoé Genot merkt op dat er in 2022 geen 
werkingsuitgaven zijn gepland in verband met de regiona-
lisering van de huurcontracten in het kader van de zesde 
Staatshervorming (BA 25.001.08.10.1211). Er werd echter 
een studie besteld. Wordt het gefinancierd door een andere 
basisallocatie ?

De staatssecretaris zegt dat het wordt gefinancierd 
door de werkingskosten voor studies, expertise, publicaties 
en informatie over het beleid inzake de sociale huisvesting 
(BA 25.001.08.03.1211).

Activiteit 11

De heer Bertin Mampaka Mankamba stelt een vraag 
over de specifieke erfgoeduitgaven (BA 25.001.11.01.7422) 
voor in het kader van het NPH aangekochte woningen.

De staatssecretaris legt uit dat deze uitgaven bestemd 
waren voor de aankoop van inrichtingsmeubilair voor het 
Camusel-gebouw, dat negen woningen omvat.

Activiteit 44

Deze activiteit behoeft geen commentaar.
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Activité 99

M. Vincent De Wolf s’interroge sur les dépenses 
relatives à la mise en œuvre du PUL que le crédit provi-
sionnel (AB 25.001.99.01.0100) couvrira en 2022.

Mme Françoise De Smedt s’interroge sur les raisons 
de la diminution de ce crédit en 2022.

M. Pierre-Yves Lux se joint aux questions posées 
par ses collègues et se demande comment fonctionne ce 
mécanisme de provisionnement et pourquoi y recourir dès 
lors que le PUL est bien lancé.

M. Mathias Vanden Borre se joint également aux 
questions de ses collègues et s’interroge sur la destination 
des moyens provisionnés. 

Mme Joëlle Maison croit comprendre que les 
40 millions d’euros destinés au PUL ont été ventilées pour 
2022 entre différentes allocations de base spécifiques et que 
le solde de 3,8 millions d’euros vise, en partie, à financer la 
commission paritaire locative.

La secrétaire d’État le confirme. Elle précise que les 
crédits provisionnels ont été prévus de manière à pouvoir 
être redistribuées l’année suivante (il s’agit d’une technique 
budgétaire).

La diminution provient des ventilations des crédits 
nouvelles politiques 2022 qui ont été imputées lors de 
l’élaboration du budget 2022 sur les différentes allocations 
de base concernées, il reste néanmoins sur l’allocation 
provision PUL en 2022 un budget de 3.814.000 euros 
qui sera transféré l’année prochaine vers des allocations 
de base des missions 03 et 08 relevant des compétences 
d’autres ministres.

Programme 002 : Soutien aux organismes, associations 
ou pouvoirs subordonnés

Activité 15

Mme Joëlle Maison souhaite savoir parmi les 
candidats à la rénovation combien font appel à l’ASBL 
Homegrade (AB 25.002.15.01.4160).

La secrétaire d’État, précisant que la question relève 
des compétences du ministre président, dit ne pas disposer 
de ces chiffres.

Activiteit 99

De heer Vincent De Wolf vraagt naar de uitgaven in 
verband met de uitvoering van het NPH die het provisioneel 
krediet (BA 25.001.99.01.0100) in 2022 zal dekken.

Mevrouw Françoise De Smedt vraagt waarom dit 
krediet in 2022 wordt verlaagd.

De heer Pierre-Yves Lux sluit zich aan bij de vragen 
van zijn collega’s en vroeg zich af hoe dit provisiemecha-
nisme werkt en waarom het moet worden gebruikt nu het 
NPH van start is gegaan. 

Ook de heer Mathias Vanden Borre sluit zich aan 
bij de vragen van zijn collega’s en vraagt zich af wat de 
bestemming is van de provisionele middelen.

Mevrouw Joëlle Maison meent begrepen te hebben dat 
de 40 miljoen euro voor het NPH voor 2022 is opgesplitst 
over verschillende specifieke basisallocaties en dat de 
resterende 3,8 miljoen euro gedeeltelijk bestemd is voor de 
financiering van de paritaire huurcommissie.

De staatssecretaris bevestigt dit. Ze verduidelijkt dat 
de provisionele kredieten zo waren gepland dat zij het 
volgende jaar opnieuw konden worden verdeeld (dit is een 
begrotingstechniek).

De daling is het gevolg van de oplossing van de 
kredieten voor nieuw beleid in 2022 die ingeschreven 
werden bij de opmaak van de begroting 2022 op de ver-
schillende BA’s in kwestie. Op de allocatie provisie NHP 
staat er voor 2022 nog een bedrag van 3.814.000 euro dat 
volgend jaar overgedragen zal worden naar de BA’s van 
de opdrachten 03 en 08 onder de bevoegdheid van andere 
ministers.  

Programma 002 : Ondersteuning van instellingen, 
verenigingen of ondergeschikte besturen

Activiteit 15

Mevrouw Joëlle Maison wil graag weten hoeveel van 
de aanvragers van renovatie gebruik maken van de vzw 
Homegrade (BA 25.002.15.01.4160).

De staatssecretaris zegt dat de vraag onder de 
bevoegdheid van de minister-president valt en dat zij niet 
over deze cijfers beschikt. 
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Activité 19

M. Pierre-Yves Lux intervient globalement sur le sub-
ventionnement de fonctionnement aux associations car 
il estime que la lecture et l’analyse globale des soutiens 
aux associations sont rendues compliquées par le nombre 
d’AB différentes et leur place dans le budget. Il souhai-
terait obtenir une liste des associations subventionnées 
en 2021 en mentionnant l’AB dont elles relèvent (AB 
25.002.19.01.3122).

M. Bertin Mampaka Mankamba rejoint la demande 
de l’orateur précédent.

Mme Joëlle Maison désire savoir pour quel type 
de projet et quelles associations ces subventions seront 
utilisées en 2022.

La secrétaire d’État précise que les subventions n’ont 
pas encore été attribuées pour l’année 2022. Elle concède 
que la lecture des tableaux est plus complexe cette année, 
mais cela résulte d’une demande du ministre du Budget. 
Comme exemple d’association qui bénéficiera de la 
subvention en 2022, elle cite l’agence immobilière sociale 
étudiante (AISE). 

En effet, concernant le subventionnement des associa-
tions, plusieurs allocations de base existent conformément 
à la demande du ministre du Budget pour le respect des 
codes économiques appropriés en fonction de la nature des 
bénéficiaires.

Activité 27

M. Bertin Mampaka Mankamba redoute que l’enga-
gement de 17 équivalents temps plein (ETP), à raison d’un 
par commune, annoncé en justification des subventions 
aux communes pour l’information et l’accompagnement 
en matière d’aide au logement (AB 25.002.27.01.4322), ne 
permette pas d’atteindre les objectifs visés, en particulier 
dans des communes plus étendues et plus peuplées telles 
que la Ville de Bruxelles.

M. Vincent De Wolf se joint à la question.

La secrétaire d’État renvoie aux discussions 
précédentes. Dans le cadre de la lutte contre les logements 
inoccupés, un ETP sera envoyé dans chaque commune.

M. Vincent De Wolf relève qu’il est question de 17 et 
non de 19 ETP.

La secrétaire d’État rappelle que deux ont déjà été 
financés en 2021 et qu’il en reste 17 pour 2022. 
 

Activiteit 19

De heer Pierre-Yves Lux intervenieert in het algemeen 
over de werkingssubsidie aan de verenigingen, omdat hij 
van mening is dat het aantal verschillende BA’s en hun 
plaats in de begroting het moeilijk maken om de totale 
steun aan verenigingen te lezen en te analyseren. Hij zou 
graag een lijst krijgen van de in 2021 gesubsidieerde ver-
enigingen, met vermelding van de BA waartoe zij behoren 
(BA 25.002.19.01.3122).

De heer Bertin Mampaka Mankamba sluit zich aan 
bij het verzoek van de vorige spreker.

Mevrouw Joëlle Maison wil graag weten voor welk 
soort project en welke verenigingen deze subsidies in 2022 
zullen worden gebruikt.

De staatssecretaris verduidelijkt dat de subsidies voor 
het jaar 2022 nog niet zijn toegewezen. Zij geeft toe dat de 
tabellen dit jaar ingewikkelder te lezen zijn, maar dit is het 
gevolg van een verzoek van de minister van Begroting. Als 
voorbeeld van een vereniging die in 2022 van de subsidie 
zal profiteren, noemt zij het Sociaal Verhuurkantoor voor 
Studenten (SVKS).

Voor de subsidiëring van de verenigingen bestaan er 
verschillende BA’s overeenkomstig het verzoek van de 
minister van Begroting om de gepaste economische codes 
te volgen naargelang de aard van de begunstigden.  
 

Activiteit 27

De heer Bertin Mampaka Mankamba vreest dat de 
aanwerving van 17 voltijdsequivalenten (VTE), één per 
gemeente, die is aangekondigd ter rechtvaardiging van 
de subsidies aan gemeenten voor de voorlichting en de 
ondersteuning op het gebied van huisvestingssteun (BA 
25.002.27.01.4322), het niet mogelijk zal maken de doel-
stellingen te verwezenlijken, met name in grotere en dichter 
bevolkte gemeenten zoals de Brussel-stad.

De heer Vincent De Wolf voegt zich bij de vraag.

De staatssecretaris verwijst naar eerdere besprekin-
gen. In het kader van de strijd tegen leegstaande woningen 
zal naar elke gemeente één VTE worden gezonden.

De heer Vincent De Wolf wijst erop dat het om 17 
VTE’s gaat en niet om 19 VTE’s.

De staatssecretaris herinnert eraan dat er in 2021 
al twee zijn gefinancierd en dat er voor 2022 nog 17 
overblijven.
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M. Vincent De Wolf demande si d’autres dépenses 
émargent aussi de cette AB 25.001.27.01.4322.

La secrétaire d’État répond par la négative.

M. Bertin Mampaka Mankamba réitère sa crainte 
qu’un ETP pour la Ville de Bruxelles, avec ses 180.000 
habitants ne soit pas suffisant.

La secrétaire d’État précise que c’est la Région qui 
mène principalement cette politique de lutte contre les 
logements inoccupés.

Activité 31

M. Mathias Vanden Borre se demande, si l’usage que 
font les communes de l’intervention (en faveur des par-
ticuliers) en vue de compenser le manque à gagner entre 
le loyer pratiqué par les communes et le loyer social payé 
par le locataire dans le cadre de la socialisation du parc 
de logements publics modérés (AB 25.002.31.01.3432), 
est soumis à un contrôle qui permette de s’assurer que les 
entités locales s’insèrent effectivement dans le PUL. 
 

La secrétaire d’État confirme qu’il y a bien un contrôle 
sur les dépenses car elle recevra les chiffres des personnes 
dont le loyer sera socialisé. Sur la base de ces chiffres, la 
compensation sera versée aux communes et CPAS. 
 

Mme Françoise De Smedt se demande si, pour les 
locataires concernés, ce complément aux communes 
perdurera tout le temps où ils demeurent dans leur logement.

M. Bertin Mampaka Mankamba, addition-
nant les montants dévolus à la socialisation du parc 
de logements publics modérés à travers les allocations 
budgétaires 25.002.31.01.3432, 25.002.31.02.3432 et 
25.002.31.03.3432, constate qu’une somme importante y 
est consacrée et exprime la crainte du groupe MR de voir 
cette socialisation des logements publics grignoter quelques 
logements moyens. Il s’interroge sur le lien avec l’alloca-
tion loyer et se demande comment identifier les personnes 
logeant dans la régie foncière ou les CPAS et se trouvant 
dans les conditions d’octroi d’un logement social qui n’ont 
pas introduit de demande dans une SISP. Enfin, au vu du 
montant engagé, il dit douter de l’utilisation effective de 
l’ensemble des crédits.

M. Vincent De Wolf précise que le collège et le conseil 
communal d’Etterbeek seront respectivement saisis de la 
convention et le conseil communal aujourd›hui et lundi 
et que son opinion a évolué dans un sens favorable. Il 
s’inquiète toutefois de savoir si les crédits disponibles 

De heer Vincent De Wolf vraagt of andere uitgaven 
ook onder deze BA 25.001.27.01.4322 vallen.

De staatssecretaris antwoordt ontkennend.

De heer Bertin Mampaka Mankamba herhaalt zijn 
bezorgdheid omtrent het feit dat één VTE voor Brussel-
stad, met 180.000 inwoners, niet voldoende zal zijn.

De staatssecretaris wijst erop dat vooral het Gewest dit 
beleid ter bestrijding van de leegstand voert. 
 

Activiteit 31

De heer Mathias Vanden Borre vraagt zich af of 
het gebruik van de tussenkomst door de gemeenten (ten 
gunste van de particulieren) om het tekort tussen de door 
de gemeenten aangerekende huur en de door de huurder 
betaalde sociale huur te compenseren in het kader van 
de socialisatie van het openbare woningbestand (BA 
25.002.31.01.3432), aan controle wordt onderworpen om 
ervoor te zorgen dat de lokale entiteiten daadwerkelijk in 
het NPH worden opgenomen.

De staatssecretaris bevestigt dat er wel degelijk een 
controle op de uitgaven is, aangezien zij de cijfers zal 
ontvangen van degenen wier huur zal worden gesociali-
seerd. Op basis van deze cijfers zullen de vergoedingen aan 
de gemeenten en de OCMW’s worden gestort.

Mevrouw Françoise De Smedt vraagt zich af of voor 
de betrokken huurders deze aanvulling van de gemeenten 
zal gelden zolang zij in hun woning blijven wonen.

De heer Bertin Mampaka Mankamba, die de bedragen 
optelt die via de begrotingsallocaties 25.002.31.01.3432, 
25.002.31.02.3432 en 25.002.31.03.3432 zijn uitgetrokken 
voor de socialisatie van de het bescheiden woningenbe-
stand, stelt vast dat hieraan een aanzienlijk bedrag wordt 
besteed en spreekt de vrees van de MR-fractie uit dat deze 
socialisatie van de openbare huisvesting een deel van de 
middelgrote woningen zal opslokken. Hij vraagt zich af 
wat het verband is met de huurtoelage en hoe mensen die 
in de grondregie of het OCMW wonen, kunnen worden 
geïdentificeerd die in aanmerking komen voor een sociale 
woning en die zich niet bij een OVM hebben aangemeld. 
Tot slot zegt hij, gezien het vastgelegde bedrag, te twijfelen 
over de daadwerkelijke besteding van alle kredieten.

De heer Vincent De Wolf legt uit dat het college en 
de gemeenteraad van Etterbeek vandaag en maandag res-
pectievelijk aan het college en aan de gemeenteraad van 
Etterbeek zal worden voorgelegd en dat zijn advies in 
gunstige zin is geëvolueerd. Hij vraagt zich echter af 
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seront suffisants pour que les communes, régies et CPAS 
soient indemnisés à 100 %. 
 

La secrétaire d’État confirme que les budgets sont 
prévus pour financer cette socialisation d’ici à 2024. Le 
locataire d’un logement public qui voit son loyer socialisé 
n’a pas droit à cette allocation loyer. Des contrôles seront 
réalisés.

Activité 34

Mme Zoé Genot souhaite savoir ce que recouvrent les 
subventions de fonctionnement aux associations privées 
qui s’occupent de la promotion et de l’aménagement de 
la politique sociale du logement ou qui y contribuent par 
l’étude, la propagande, l’action intégrée ou le partenariat 
avec d’autres secteurs publics (AB 25.002.34.01.3300) ; les 
titres sont parfois un peu théoriques et la justification dans 
le tableau ne suffit pas toujours. À l’ajustement, on était 
passé de 881.000 euros à 1.060.000 euros. Au budget 2022, 
il est proposé 736.000 euros. Pourquoi le budget avait-il été 
insuffisant l’année passée et pourquoi est-il proposé de le 
diminuer cette année ? 
 

La secrétaire d’État explique que cette allocation sert à 
subventionner les frais de fonctionnement des associations 
privées qui œuvrent spécifiquement à des missions décidées 
par le gouvernement en lien avec la politique sociale du 
logement. Il s’agit, notamment l’aide aux réfugiés ou aux 
MENA, ou de l’agence occupations temporaires au sein de 
la Féebul qui consomme la plus grande partie de l’alloca-
tion et permet le soutien aux nouvelles formes d’habitat. 
L’augmentation des crédits d’engagement et de liquidation 
est liée à l’augmentation des demandes dans le secteur et à la 
situation sanitaire., et également pour permettre de liquider 
l’encours croissant. Des économies ont été réalisées pour 
50.000 euros.

Mme Zoé Genot estime paradoxal de diminuer ce 
budget si les besoins augmentent et que l’année passée, à 
l’ajusté, il avait dû être augmenté. 
 

La secrétaire d’État précise que les besoins ont 
augmenté en 2021 à cause de la situation sanitaire. En 2022, 
il a été décidé de diminuer l’enveloppe de 50.000 euros. 
 

Activité 35

Mme Zoé Genot demande la raison de la diminution des 
subventions d’investissement aux associations privées 
qui s’occupent de la promotion et de l’aménagement de 
la politique sociale du logement ou qui y contribuent par 

of de beschikbare kredieten voldoende zullen zijn om 
de gemeenten, de regies en de OCMW’s voor 100 % te 
compenseren.

De staatssecretaris bevestigt dat er budgetten zijn om 
deze socialisering tegen 2024 te financieren. Een huurder in 
een sociale woning waarvan de huur is gesocialiseerd, heeft 
geen recht op deze huurtoelage. Er zullen controles worden 
uitgevoerd. 

Activiteit 34

Mevrouw Zoé Genot wil graag weten wat de wer-
kingssubsidies aan particuliere verenigingen die zich 
bezighouden met de bevordering en ontwikkeling van 
het beleid inzake sociale huisvesting of daartoe bijdragen 
door middel van studie, propaganda, geïntegreerde 
actie of partnerschap met andere overheidssectoren (BA 
25.002.34.01.3300) dekken ; de titels waren soms wat 
theoretisch en de verantwoording in de tabel volstond niet 
altijd. Op het moment van de aanpassing waren we van 
881.000 euro naar 1.060.000 euro gegaan. In de begroting 
voor 2022 wordt 736.000 euro voorgesteld. Waarom was 
de begroting vorig jaar ontoereikend en waarom wordt 
voorgesteld deze dit jaar te verlagen ?

De staatssecretaris legt uit dat deze allocatie wordt 
gebruikt om de werkingskosten te subsidiëren van parti-
culiere verenigingen die specifiek werken aan opdrachten 
waarover de regering in het kader van het sociale huisves-
tingsbeleid heeft beslist. Het gaat onder meer om steun 
voor vluchtelingen of de NBMW’s, of het agentschap voor 
tijdelijke bezetting binnen Fébul, dat het grootste deel van 
de allocatie opslokt en steun verleent voor nieuwe vormen 
van huisvesting. De stijging van de vastleggings- en ver-
effeningskredieten houdt verband met de toename van de 
vraag in de sector en de gezondheidssituatie, maar ook met 
de wens om het stijgende uitstaande bedrag te vereffenen. 
Er werd 50.000 euro bespaard.

Mevrouw Zoé Genot verklaart dat het paradoxaal is 
deze begroting te verlagen terwijl de behoeften stijgen 
en dat de begroting vorig jaar,bij de aanpassing verhoogd 
diende te worden.

De staatssecretaris legt uit dat de behoeften in 2021 
zijn toegenomen als gevolg van de gezondheidssituatie. 
In 2022 werd beslist de enveloppe met 50.000 euro te 
verlagen.

Activiteit 35

Mevrouw Zoé Genot vraagt waarom de investe-
ringssubsidies voor particuliere verenigingen die zich 
bezighouden met de bevordering en de ontwikkeling 
van het beleid inzake sociale huisvesting of die daartoe 
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l’étude, la propagande, l’action intégrée ou le partenariat 
avec d’autres acteurs publics (AB 25.002.35.01.5210) et 
quelles sont les associations visées. 
 

La secrétaire d’État cite les associations : les 
Nouveaux disparus, Communa, la Plateforme logement 
étudiant, Autrement dit.

Activité 38

M. Pierre-Yves Lux s’interroge sur le cadre régle-
mentaire régissant les subventions de fonctionnement de 
l’ASBL du Community Land Trust - Bruxelles (CLTB AB 
25.002.38.01.3132). Vu l’absence d’évolution des crédits, 
il s’interroge aussi sur l’indexation des subventions pour 
le CLTB et sur l’évolution du travail en cours concernant 
l’agrément du CLTB comme alliance foncière.

La secrétaire d’État répond qu’il y a une augmentation 
puisque le budget passe de 340.000 euros à l’ajusté 2021 à 
425.000 euros au budget 2022. Le cadre réglementaire qui 
entoure cette subvention est l’arrêté sur l’alliance foncière 
 .

Programme 003 : Initiatives spécifiques dans le domaine 
du Code du Logement

Activité 27

Mme Joëlle Maison souhaite savoir s’il y a eu 
davantage d’amendes en 2021 par rapport aux logements 
inoccupés et comment le montant des amendes adminis-
tratives perçues au courant de l’année N-1 dans le cadre de 
l’application du Code du Logement en matière de logements 
inoccupés et à affecter aux frais de fonctionnement pour 
la lutte des logements inoccupés (AB 25.003.27.02.4322), 
soit 650.000 euros, est réparti entre les communes qui ont 
adhéré au dispositif régional. 
 

Mme Zoé Genot se félicite de voir une augmentation à 
l’ajustement, ce qui signifie une meilleure perception. Elle 
relaie néanmoins la grande inquiétude des communes par 
rapport aux rétrocessions.

La secrétaire d’État explique que cette allocation sert 
à la rétrocession aux communes de 85 % du produit des 
amendes infligées par la cellule régionale en charge de la 
lutte contre les logements inoccupés. Ce fonds est utilisé 
par les communes pour financer leurs dépenses relatives 
à leur politique en matière de logement. Les communes 
bénéficiaires sont celles qui ont renoncé aux règlements 
taxes sur les logements inoccupés, à savoir Saint-Josse-
ten-Noode, Koekelberg, Ixelles, Molenbeek-Saint-

bijdragen door middel van studie, propaganda, geïnte-
greerde actie of partnerschap met andere overheidsactoren 
(BA 25.002.35.01.5210) zijn verlaagd en op welke vereni-
gingen deze subsidies betrekking hebben.

De staatssecretaris noemt de volgende verenigingen : 
Les Nouveaux disparus, Communa, Plateforme logement 
étudiant, Autrement dit.

Activiteit 38

De heer Pierre-Yves Lux vraagt naar het regelgevings-
kader voor de werkingssubsidies van de vzw Community 
Land Trust Brussels (CLTB BA 25.002.38.01.3132). 
Aangezien de kredieten niet evolueren, vraagt hij ook naar 
de indexering van de subsidies voor CLTB en naar de stand 
van de lopende werkzaamheden met betrekking tot de 
erkenning van CLTB als grondalliantie.

De staatssecretaris antwoordt dat er sprake is van een 
verhoging, aangezien de begroting stijgt van 340.000 euro 
in de aanpassing van 2021 naar 425.000 euro in de begroting 
van 2022. Het regelgevingskader voor deze subsidie is het 
besluit over de grondalliantie.

Programma 003 : Specifieke initiatieven op het vlak van 
de Huisvestingscode

Activiteit 27

Mevrouw Joëlle Maison wil graag weten of er in 
2021 meer boetes worden opgelegd inzake leegstaande 
woningen en hoe het bedrag van de administratieve 
boetes die in de loop van het jaar N-1 in het kader van 
de toepassing van de Huisvestingscode worden geïnd in 
verband met leegstaande woningen en moeten worden 
toegewezen aan de werkingskosten voor de strijd tegen 
leegstaande woningen (BA 25.003.27.02.4322), namelijk 
650.000 euro, wordt verdeeld onder de gemeenten die zich 
bij de gewestelijke regeling hebben aangesloten.

Mevrouw Zoé Genot is verheugd over de verhoging 
van de aanpassing, wat een betere perceptie betekent. Zij 
geeft evenwel uiting aan de grote bezorgdheid van de 
gemeenten met betrekking tot de wederoverdrachten.

De staatssecretaris legt uit dat deze allocatie wordt 
gebruikt om 85 % van de opbrengst van boetes die door de 
gewestelijke cel die belast is met de strijd tegen de leegstand 
worden opgelegd, terug te vloeien naar de gemeenten. Dit 
fonds wordt door de gemeenten gebruikt om hun uitgaven 
in verband met hun huisvestingsbeleid te financieren. De 
begunstigde gemeenten zijn de gemeenten die hebben 
afgezien van de verordeningen inzake de belasting op 
leegstaande woningen, namelijk Sint-Joost-ten-Node, 
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Jean, Schaerbeek, Woluwe-Saint-Pierre, Evere, Forest, 
Anderlecht Watermael-Boitsfort et Ganshoren. Elle joint 
au rapport les chiffres demandés (annexe 2) 
 

Mme Zoé Genot souhaite obtenir les informations 
relatives aux trois dernières années pour voir l’évolution et 
les bonnes pratiques à soutenir.

La secrétaire d’État fournira ces informations.

Activité 28

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 31

Mme Joëlle Maison souhaite connaître le nombre de 
ménages qui ont perçu une allocation de relogement en 
2021 (transfert de revenus aux particuliers en guise d’allo-
cation de relogement, de frais de déménagement ou d’ins-
tallation, en ce compris le coût de la garantie locative - AB 
25.003.31.01.3431).

Mme Zoé Genot se demande si, au vu des intentions 
affichées dans le PUL de simplifier l’allocation de 
relogement et d’alléger les exigences administratives une 
enveloppe plus importante ne serait pas nécessaire puisque 
la simplification permettra à davantage de personnes d’en 
profiter.

La secrétaire d’État ne dispose pas des chiffres pour 
2021 mais de ceux pour 2020. Au 5 novembre 2020, 
36 ménages ont reçu une aide au déménagement et 55 ont 
bénéficié de l’aide au loyer.

Activité 55

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 004 : Mise en œuvre du droit de gestion 
publique des logements

Activité 17

Mmes Zoé Genot et Joëlle Maison s’inquiètent du fait 
que les octrois de crédits à la SLRB liés à la mise en œuvre 
du droit de gestion publique (AB 25.004.17.01.8514) ne 
soient alimentées que par des budgets indirects. D’autres 
allocations seraient-elles prévues par ailleurs, poursuivant 
le même objectif ? L’acquisition de bâtiments afin de les 
prendre en gestion publique requiert des fonds conséquents.
 

Koekelberg, Elsene, Sint-Jans-Molenbeek, Schaarbeek, 
Sint-Pieters-Woluwe, Evere, Vorst, Anderlecht-Watermaal-
Bosvoorde en Ganshoren. Hij voegt de gevraagde cijfers 
bij het verslag (bijlage 2).

Mevrouw Zoé Genot vraagt om de gegevens over de 
laatste drie jaar om kennis te nemen van de evolutie en de 
te ondersteunen goede praktijken.

De staatssecretaris zal de informatie verstrekken.

Activiteit 28

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 31

Mevrouw Joëlle Maison vraagt hoeveel gezinnen in 
2021 een herhuisvestingstoelage hebben gekregen (inko-
mensoverdracht aan particulieren bij wijze van herhuisves-
tingstoelage, verhuis- of installatiekosten, met inbegrip van 
de kosten van de huurwaarborg - BA 25.003.31.01.3431). 
 

Mevrouw Zoé Genot vraagt of, gelet op de in het NPH 
vermelde intenties om de herhuisvestingstoelage te vereen-
voudigen en de administratieve vereisten te verminderen, er 
geen groter bedrag nodig zou zijn, aangezien meer personen 
daar door de vereenvoudiging van zullen profiteren. 
 

De staatssecretaris heeft geen cijfers voor 2021, maar 
wel voor 2020. Op 5 november 2020 hebben 36 gezinnen 
steun voor verhuizing gekregen en hebben 55 gezinnen een 
huurtoelage gekregen.

Activiteit 55

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Programma 004 : Toepassing van het openbaar 
beheersrecht van woningen

Activiteit 17

Mevrouw Zoé Genot en mevrouw Joëlle Maison 
zijn bezorgd over het feit dat de kredieten bestemd voor 
de BGHM voor de uitoefening van het recht van openbaar 
beheer (BA 25.004.17.01.8514) enkel via indirecte 
begrotingen worden gefinancierd. Zijn er andere allocaties 
gepland voor hetzelfde doel ? De aankoop van gebouwen 
om ze onder openbaar beheer te brengen vereist aanzien-
lijke middelen.
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M. Fouad Ahidar rappelle qu’en matière de logements 
inoccupés, l’essentiel n’est pas le fait de percevoir des 
amendes mais l’espace disponible pour les familles. 
Puisque la secrétaire d’État engagera six personnes supplé-
mentaires, il souhaite savoir où cette somme se trouve pour 
financer tous ces projets de réaménagement de logements.

La secrétaire d’État explique que cette allocation 
concerne spécifiquement la SLRB qui n’a pas encore eu la 
possibilité de faire appel à ce fonds. Une autre allocation 
est également concernée (octroi de crédits aux communes – 
AB 25.004.29.01.8532) qui reste toutefois à zéro est actuel-
lement en cours de refonte.

Activité 29

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 005 : Soutien aux organismes chargés de 
l’exécution de la politique du logement social 
 

Activité 08

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 15

M. Vincent de Wolf souhaite savoir ce qui justifie la 
hausse de la dotation de fonctionnement à la SLRB (AB 
25.005.15.02.4140) en 2022.

M. Pierre-Yves Lux se demande si l’augmentation de 
la dotation prévue pour la SLRB dans le plan du personnel 
est couverte par cette même allocation, si l’augmentation 
de 1,673 million d’euros est uniquement liée à ce plan de 
personnel ou si d’autres éléments doivent aussi entrer en 
ligne de compte dans l’augmentation de cette dotation à la 
SLRB.

Mme Joëlle Maison se joint à la question de l’orateur 
précédent. S’il s’avère que ce sont de nouveaux recrute-
ments, certaines directions seront-elles renforcées et, le cas 
échéant, lesquelles ?

Mme Zoé Genot s’étonne de la baisse de la dotation, 
qu’elle pensait fixe, à l’ajusté 2021. 
 

La secrétaire d’État explique que cette allocation sert 
au fonctionnement de la SLRB pour assurer le financement 
des frais salariaux des agences et divers frais de fonction-
nement de la SLRB (cotisations ONSS, formations pro-
fessionnelles, frais de déplacement, vêtements de travail, 

De heer Fouad Ahidar wijst erop dat het bij leegstaande 
woningen niet in de eerste plaats gaat om het innen van 
boetes, maar om de beschikbare ruimte voor gezinnen. 
Aangezien de staatssecretaris een extra zes personen zal 
aanwerven, vraagt hij waar het geld is om al die verbou-
wingsprojecten te financieren.

De staatssecretaris legt uit dat deze allocatie specifiek 
bestemd is voor de BGHM, die nog niet de mogelijkheid 
heeft gehad om een beroep te doen op dat fonds. Het gaat 
ook om een andere allocatie (toekenning van kredieten aan 
de gemeenten - BA 25.004.29.01.8532), die echter op nul 
blijft staan en thans wordt hervormd.

Activiteit 29

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Programma 005 : Ondersteuning van de instellingen 
belast met de uitvoering van het sociaal 
huisvestingsbeleid

Activiteit 08

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 15

De heer Vincent de Wolf vraagt hoe de verhoging van de 
werkingsdotatie voor de BGHM (BA 25.005.15.02.4140) 
in 2022 wordt verantwoord.

De heer Pierre-Yves Lux vraagt of de verhoging van de 
dotatie voor de BGHM in het personeelsplan met dezelfde 
allocatie wordt gedekt, of de verhoging met 1,673 miljoen 
euro enkel verband houdt met het personeelsplan, dan wel 
of bij de verhoging van de dotatie voor de BGHM ook met 
andere elementen rekening moet worden gehouden. 
 

Mevrouw Joëlle Maison sluit zich aan bij de vraag van 
de vorige spreker. Als blijkt dat het om nieuwe aanwervin-
gen gaat, zullen dan bepaalde directies worden versterkt ? 
Zo ja, welke ?

Mevrouw Zoé Genot is verbaasd dat de allocatie, 
waarvan ze dacht dat het om een vast bedrag ging, daalt op 
de aangepaste begroting 2021.

De staatssecretaris legt uit dat de allocatie dient voor 
de werking van de BGHM om de financiering van de 
loonkosten van de agentschappen en diverse werkingskos-
ten van de BGHM (RSZ-bijdragen, beroepsopleidingen, 
verplaatsingskosten, werkkledij, arbeidsongevallenver-
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assurance accident de travail, primes syndicales, caisse 
des retraites, frais divers de personnel). L’augmentation en 
2022 s’explique par l’indexation des salaires générant une 
hausse des coûts pour le personnel déjà en place et l’octroi 
de matériel supplémentaire, notamment pour l’exécution 
du contrat de gestion de niveau 2. La cellule développe-
ment est renforcée pour pouvoir engager davantage d’ar-
chitectes et mener à bien tous les projets de construction 
de nouveaux logements sociaux. La diminution à l’ajusté 
s’explique par le retard dans les recrutements. 
 

M. Bertin Mampaka Mankamba souhaite, à propos 
des transferts de revenus à la SLRB pour le financement de 
l’ASBL Service d’accompagnement social aux locataires 
sociaux (SASLS – AB 25.005.15.03.4140) connaître le 
nombre moyen de dossiers gérés par les assistants sociaux. 
Suite à la crise sanitaire, de nombreux assistants sociaux 
de la SASLS ont été sollicités. Par ailleurs, chaque SISP 
dispose d’une équipe d’intervenants sociaux qui travaillent 
sur place. 
 

La secrétaire d’État joint les chiffres au rapport 
(annexe 3).

Mme Françoise De Smedt s’interroge sur les raisons 
de l’augmentation des transferts de revenus à la SLRB pour 
le fonctionnement des conseils consultatifs des locataires 
(Cocolos – AB 25.005.15.04.4140).

La secrétaire d’État explique que les crédits de 
liquidation augmentent de 80.000 euros pour réduire 
l’encours et liquider les dépenses à engager en 2022, tandis 
que les crédits d’engagement diminuent par rapport à 
2021. Ils serviront, notamment à financer les élections des 
Cocolos organisées en 2022. 
 

Mme Joëlle Maison souhaite connaître la date butoir 
pour le dépôt des candidatures, savoir si le gouvernement a 
lancé un marché pour désigner le prestataire pour évaluer le 
fonctionnement des Cocolo et si les conventions d’accom-
pagnement ont été évaluées avec le syndicat national des 
locataires et la Féebul et seront reconduites. 
 

La secrétaire d’État répond que le dépôt des candi-
datures devra intervenir 130 jours avant les élections, soit 
en février 2022. Le marché n’est pas encore attribué et des 
démarches n’ont pas encore été entamées mais le seront 
prochainement.

M. Bertin Mampaka Mankamba souhaite obtenir, 
pour l’année écoulée, la liste des ASBL soutenues à travers 

zekering, vakbondspremies, pensioenkas, diverse per-
soneelskosten) te financieren. De stijging in 2022 wordt 
verklaard door de indexering van de lonen, die een stijging 
van de kosten voor het personeel dat al in dienst is, met 
zich meebrengt, en door de toekenning van extra materiaal, 
met name voor de uitvoering van de beheersovereenkomst 
niveau 2. De cel Ontwikkeling wordt versterkt om meer 
architecten in dienst te kunnen nemen en alle nieuwe 
projecten voor sociale woningbouw tot een goed einde te 
kunnen brengen. De daling op de aangepaste begroting 
wordt verklaard door vertraging bij de aanwervingen.

In verband met de inkomstenoverdrachten aan de 
BGHM voor de financiering van de vzw Dienst voor 
Maatschappelijke Begeleiding van Sociale Huurders 
(DMBSH - BA 25.005.15.03.4140) vraagt de heer 
Bertin Mampaka Mankamba hoeveel dossiers de sociaal 
assistenten gemiddeld beheren. Na de gezondheidscrisis 
werd in grote mate een beroep gedaan op een groot aantal 
sociale assistenten van de DMBSH. Voorts beschikt elke 
OVM over een team van maatschappelijke werkers die ter 
plaatse werken.

De staatssecretaris zal de cijfers bij het verslag voegen 
(bijlage 3).

Mevrouw Françoise De Smedt vraagt naar de redenen 
voor de verhoging van de inkomstenoverdrachten aan 
de BGHM voor de werking van de adviesraden voor de 
huurders (BA 25.005.15.04.4140).

De staatssecretaris legt uit dat de vereffeningskre-
dieten met 80.000 euro stijgen om het uitstaande bedrag 
te verminderen en de in 2022 te verrichten uitgaven te 
vereffenen, terwijl de vastleggingskredieten dalen ten 
opzichte van 2021. Zij zullen onder meer worden gebruikt 
om de verkiezingen van de adviesraden die in 2022 zullen 
plaatshebben, te financieren.

Mevrouw Joëlle Maison vraagt wat de uiterste termijn 
voor de indiening van de kandidaturen is, of de regering een 
overheidsopdracht heeft uitgeschreven voor de aanwijzing 
van de dienstverlener die de werking van de adviesraden 
moet evalueren, en of de begeleidingsovereenkomsten 
werden geëvalueerd met het Nationaal Huurderssyndicaat 
en de BFUH en zullen worden verlengd.

De staatssecretaris antwoordt dat de kandidaturen 
130 dagen voor de verkiezingen, in februari 2022, moeten 
worden ingediend. De overheidsopdracht is nog niet 
gegund en er zijn nog geen stappen gedaan, maar dat zal 
binnenkort gebeuren.

De heer Bertin Mampaka Mankamba vraagt om 
een lijst te krijgen van de vzw’s die in het kader van de 
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le transfert de revenus à la SLRB dans le cadre de la 
cohésion sociale (AB 25.005.15.05.4140). 
 

La secrétaire d’État répond que rien n’a changé ; elle 
joint la liste au rapport (annexe 4)

M. Mathias Vanden Borre constate que le déficit 
des sociétés de logements semble augmenter puisque les 
transferts de revenus à la SLRB pour l’intervention de 
solidarité dans les déficits des SISP (AB 25.005.15.06.4140) 
passent de 36.070.000 euros en 2021 pour atteindre 
39.677.000 euros en 2022. Il se dit surpris que ce montant 
augmente puisqu’il pensait qu’une des priorités du gouver-
nement était d’améliorer la santé de la SLRB.

M. Pierre-Yves Lux entend rectifier l’intervention 
précédente. En effet, parler de déficit relève de la caricature. 
Si cette ARS augmente c’est en raison de l’augmentation 
des loyers et de la dégradation de la situation socioécono-
mique des locataires. S’agissant néanmoins des montants 
conséquents. La pérennité du mécanisme peut être 
questionnée. Il se demande si une réflexion est en cours au 
sein des différentes parties prenantes du logement social en 
Région de Bruxelles-Capitale au sujet de la situation et de 
l’avenir de cette ARS qui ne fera que s’accroître vu l’aug-
mentation et la rénovation du parc des logements sociaux. 
L’ajusté 2021 présentait une augmentation par rapport 
à l’initial 2021. Celle-ci s’explique-t-elle par un élément 
conjoncturel ou doit-on s’attendre à ce que l’ajusté 2022 
soit également en augmentation ? Cette évolution en 2021 
a-t-elle été prise en compte dans l’estimation de l’initial 
2022 ?

M. Vincent De Wolf précise, en ce qui concerne 
l’ARS, qu’elle augmente chaque année. Quand les sociétés 
de logement indexent leurs loyers, la Région doit néces-
sairement compenser encore plus puisque les moyens 
des locataires n’augmentent pas. Il se demande pourquoi 
distinguer cette allocation de celle relative à la socialisa-
tion des loyers ? Ensuite, alors que le budget 2021 semble 
connaitre une nouvelle explosion de l’ARS (plus 2 millions 
en une année), il s’interroge sur les actions entreprises afin 
de contrôler cette augmentation exponentielle de l’ARS à 
charge du Gouvernement régional. Enfin, il souhaite obtenir 
les éléments suivants : le montant de l’ARS versée en 2021 
à chaque SISP, le pourcentage d’évolution des loyers de 
base pour chaque SISP lors des trois derniers exercices 
et les montant des cotisations de solidarité perçues en 
2019-2020 par chacune des SISP.

M. Bertin Mampaka Mankamba souhaite savoir, 
parmi les bénéficiaires de l’ARS, quelles SISP ont une 
trésorerie positive mais, conformément au mécanisme 
actuel, bénéficient encore de l’ARS.

sociale cohesie (BA 25.005.15.05.4140) het afgelopen jaar 
gesteund werden via de inkomstenoverdrachten aan de 
BGHM

De staatssecretaris antwoordt dat er niets veranderd 
is ; ze zal de lijst bij het verslag voegen (bijlage 4).

De heer Mathias Vanden Borre stelt vast dat het 
tekort van de huisvestingsmaatschappijen lijkt te stijgen, 
aangezien de inkomstenoverdrachten aan de BGHM voor 
de solidariteitstussenkomst in de tekorten van de OVM’s 
(BA 25.005.15.06.4140) stijgen van 36.070.000 euro in 
2021 tot 39.677.000 euro in 2022. Hij is daardoor verrast, 
omdat hij dacht dat een van de prioriteiten van de regering 
erin bestond de gezondheid van de BGHM te verbeteren.

De heer Pierre-Yves Lux wenst de vorige opmerking 
te corrigeren. Als men spreekt van een tekort, maakt men 
er een karikatuur van. Als deze GST stijgt, komt dat door 
de stijging van de huurprijzen en de verslechtering van 
de sociaaleconomische situatie van de huurders. Het gaat 
echter om aanzienlijke bedragen. Er kunnen vraagtekens 
worden geplaatst bij het voortbestaan van het mechanisme. 
De spreker vraagt of de verschillende actoren van de sociale 
huisvesting in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest zich 
beraden over de situatie en de toekomst van deze GST, die 
alleen maar zal stijgen, gelet op de uitbreiding en renovatie 
van het sociale woningenbestand. De aangepaste begroting 
2021 vertoont een stijging ten opzichte van de initiële 
begroting 2021. Is dat te wijten aan een conjunctureel 
element of valt te verwachten dat de aangepaste begroting 
2022 ook zal stijgen ? Is met deze evolutie in 2021 rekening 
gehouden bij de opmaak van de initiële begroting 2022 ?

De heer Vincent De Wolf preciseert dat de GST elk 
jaar stijgt. Wanneer de huisvestingsmaatschappijen hun 
huurprijzen indexeren, moet het Gewest noodzakelijker-
wijs nog meer compenseren, aangezien de middelen van de 
huurders niet stijgen. Hij vraagt waarom deze allocatie wordt 
onderscheiden van de socialisering van de huurprijzen ? 
Aangezien de GST op de begroting 2021 opnieuw enorm 
lijkt te stijgen (meer dan 2 miljoen in één jaar), heeft hij 
vervolgens vragen bij de maatregelen die worden getroffen 
om deze exponentiële stijging van de GST ten laste van de 
gewestregering onder controle te houden, Tot slot vraagt 
hij om de volgende informatie : het bedrag van de GST die 
in 2021 aan elke OVM werd gestort, de evolutie in procent 
van de basishuurprijzen voor elke OVM tijdens de laatste 
drie begrotingsjaren en het bedrag van de solidariteitsbij-
dragen die elke OVM in 2019-2020 heeft ontvangen.

De heer Bertin Mampaka Mankamba vraagt welke 
OVM’s onder de GST-begunstigden een positieve thesaurie 
hebben, maar volgens het huidige mechanisme toch de 
GST krijgen.
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La secrétaire d’État explique que des réflexions sont en 
cours dans le cadre de la spending review. Deux scénarios 
se dessinent : soit, à court terme, on applique quelques 
ajustements sur le calcul du loyer de base et sur le prix de 
revient pour limiter la croissance de l’ARS. Soit, à plus 
long terme, on envisage une refonte totale du système de 
calcul du loyer et de l’ARS. La méthode actuelle résulte de 
réformes successives qui ont rendu le mode de financement 
et le calcul du loyer peu lisible et peu maitrisables. Le 
rapport final de la spending review devrait paraitre d’ici 
la fin d’année. Il proposera plusieurs pistes concrètes. Il 
faudra associer aux discussions la Région et les SISP pour 
définir les contours précis des réformes qui s’imposeront 
à un moment donné. Quant à l’augmentation de l’ARS, 
elle concerne aussi la rénovation du parc et l’indexation 
des loyers de base. Le mécanisme de la socialisation ne 
figure pas ici parce que ce sont deux dispositifs totalement 
différents. Sur le montant versé à chaque SISP, il y a déjà 
des réponses pour les années 2019 et 2020. Elle fournira 
celui pour 2021 (annexe 5). Deux SISP ne bénéficient pas 
de l’ARS, à savoir l’ABC et le Logis floréal. 
 
 
 
 
 

M. Pierre-Yves Lux constate, dans le cadre du transfert 
de revenus à la SLRB en guise de remboursement des 
remises de loyer octroyées aux locataires avec enfants à 
charge et membres du ménage avec un handicap à vie (AB 
25.005.15.11.4140) que l’ajusté est à 23,5 millions soit une 
augmentation de plus de 5 millions par rapport à l’initial 
2021. Il souhaite savoir si un élément conjoncturel explique 
cette augmentation. Dans l’affirmative, lequel ? Dans la 
négative, il se demande pourquoi ne pas intégrer l’expé-
rience vécue en 2021 pour la détermination de l’initial de 
2022. 
 

La secrétaire d’État explique l’augmentation par le 
rattrapage de nombreuses années.

Mme Joëlle Maison s’étonne de la suppression de la 
subvention de fonctionnement à la SLRB pour le projet 
« Appinest » (AB 25.005.15.13.4140). Elle se demande 
si les montants ont été transférés ailleurs ou si l’action est 
complètement concrétisée. En outre, elle souhaite connaître 
le nombre de téléchargements.

La secrétaire d’État répond qu’il s’agit d’un 
changement de code technique et que les crédits sont 
prévus en subvention d’investissement à la SLRB pour le 
projet « Appinest » (AB 25.005.16.06.6141).

M. Arnaud Verstraete rappelle, à propos de la 
subvention de fonctionnement à la SLRB dans le cadre des 

De staatssecretaris legt uit dat er een reflectie wordt 
gehouden in het kader van de spending review. Er tekenen 
zich twee scenario’s af : ofwel worden op korte termijn 
enkele aanpassingen aangebracht in de berekening van 
de basishuur en de kostprijs om de groei van de GST te 
beperken, ofwel wordt op langere termijn een volledige 
hervorming van het systeem voor de berekening van de 
huur en de GST overwogen. De huidige methode vloeit 
voort uit opeenvolgende hervormingen die de financie-
ringswijze en de berekening van de huurprijs moeilijk 
te begrijpen en te controleren hebben gemaakt. Het 
eindverslag van de spending review zou tegen het einde 
van het jaar worden gepubliceerd. Er zullen verschil-
lende concrete pistes worden aangereikt. Het Gewest en 
de OVM’s zullen bij de besprekingen moeten worden 
betrokken om de precieze contouren van de hervormingen 
te schetsen die op een bepaald moment noodzakelijk zullen 
zijn. De verhoging van de GST heeft ook betrekking op de 
renovatie van het woningenbestand en de indexering van 
de basishuurprijzen. Het socialiseringsmechanisme wordt 
hier buiten beschouwing gelaten, aangezien het om twee 
totaal verschillende regelingen gaat. Wat betreft het bedrag 
dat aan elke OVM werd gestort, zijn er al antwoorden voor 
de jaren 2019 en 2020. De staatssecretaris zal de informatie 
voor 2021 verstrekken (bijlage 5). Twee OVM’s krijgen 
geen GST, namelijk ABC en Le Logis Floréal.

De heer Pierre-Yves Lux stelt in verband met de 
inkomstenoverdrachten aan de BGHM bij wijze van 
terugbetaling van huurverminderingen toegekend aan de 
huurders met kinderen ten laste en gezinsleden met een 
handicap (BA 25.005.15.11.4140) vast dat de aangepaste 
begroting 23,5 miljoen bedraagt, zijnde een stijging met 
meer dan 5 miljoen ten opzichte van de initiële begroting 
2021. Hij vraagt of er een conjunctureel element is dat de 
stijging verklaart. Zo ja, welk ? Zo neen, waarom wordt 
dan bij het opmaken van de initiële begroting 2022 geen 
rekening gehouden met de ervaring die men in 2021 heeft 
opgedaan ?

De staatssecretaris verklaart de stijging met de inhaal-
beweging voor vele jaren.

Mevrouw Joëlle Maison is verbaasd over de 
schrapping van de werkingssubsidie aan de BGHM voor 
het project Appinest (BA 25.005.15.13.4140). Ze vraagt 
of de bedragen elders werden overgedragen dan wel of de 
actie volledig uitgevoerd is. Bovendien wenst ze het aantal 
downloads te kennen.

De staatssecretaris antwoordt dat het om een wijziging 
van de technische code gaat en dat de kredieten worden 
verstrekt als investeringssubsidie aan de BGHM voor het 
project Appinest (BA 25.005.16.06.6141).

De heer Arnaud Verstraete herinnert eraan, wat de 
werkingssubsidie aan de BGHM voor de installatie van 
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installations de panneaux photovoltaïques sur les logements 
sociaux (AB 25.005.15.14.4140) que, dans le cadre d’un 
fonds climat en 2018, 10 millions avaient été prévus pour 
la SLRB afin d’installer des panneaux photovoltaïques. Il 
souhaite savoir si ce montant correspond à une préparation 
ou bien déjà aux premières installations de panneaux. Quand 
seront-ils tous installés ? Deux approches peuvent être 
envisagées : soit ils sont installés en une fois sur le toit de 
certains logements sociaux et ceux qui y vivent ont de la 
chance et leur facture d’énergie baissera, soit, lors de l’ins-
tallation des panneaux pour 10 millions d’euros, une partie 
des revenus ira aux habitants et une autre partie à un fonds 
qui permet d’installer des panneaux sur les autres logements 
sociaux. Parmi ces deux approches, l’orateur souhaite savoir 
laquelle a été retenue par la secrétaire d’État.

La secrétaire d’État répond que la SLRB posera des 
panneaux photovoltaïques pour une puissance nominale 
d’environ 5 mégawatts. Les engagements budgétaires com-
menceront l’année prochaine. En principe, les 10 millions 
d’euros seront pleinement engagés d’ici fin 2024. L’énergie 
électrique produite en surplus sera revendue par la SISP 
au fournisseur de son choix. Le gain qui en découlera sera 
exploité dans le cadre de la maintenance des installations 
photovoltaïques. Le remboursement des panneaux sera lui 
assuré par la vente des certificats verts. L’oratrice confirme 
que la production instantanée des modules photovoltaïques 
permettra de réduire les charges locatives. Elle précise que 
cette allocation sert au soutien technique à l’installation des 
panneaux. La SLRB n’a pas encore décidé où ces panneaux 
seront installés. La secrétaire d’État affirme qu’elle sera 
particulièrement attentive à ce dossier et à sa mise en œuvre 
pendant cette législature. 
 

Activité 16

M. Arnaud Verstraete souhaite obtenir des précisions 
quant à la manière de réaliser des efforts dans le cadre des 
subventions d’investissement à la SLRB pour la construc-
tion de logements sociaux et moyens contenus dans le 
cadre du PUL (AB 25.005.16.01.6141). Des unités étaient 
mentionnées dans la note de politique générale. Il se 
demande si l’ambition est de faire plus que l’année dernière. 
Au sujet du nombre de 18.000 logements rénovés, faut-il se 
fier à ce chiffre ou à celui repris dans la note d’orientation ?
 

Mme Françoise De Smedt se joint à la question. Elle 
souhaite également obtenir les tableaux relatifs au nombre 
et au type de logements produits.

M. Mathias Vanden Borre rejoint la question des 
deux orateurs précédents en lien avec les chiffres de la 
rénovation. Il souhaite connaître l’ambition et savoir si le 
gouvernement est dans les temps. Il s’interroge également 
sur les raisons pour lesquelles aucune des trois premières 

fotovoltaïsche panelen op de sociale woningen betreft (BA 
25.005.15.14.4140), dat in 2018  in het kader van een kli-
maatfonds 10 miljoen was uitgetrokken voor de BGHM 
voor de installatie van fotovoltaïsche panelen. Hij vraagt of 
dat bedrag overeenkomt met een voorbereiding of met de 
eerste installaties van panelen. Wanneer zullen ze allemaal 
geïnstalleerd zijn ? Er kunnen twee benaderingen worden 
overwogen : ofwel worden ze in één keer geïnstalleerd op 
het dak van enkele sociale woningen en hebben de bewoners 
geluk en zal hun energiefactuur dalen, ofwel gaat, wanneer 
de panelen voor 10 miljoen euro zijn geïnstalleerd, een deel 
van de opbrengst naar de bewoners en een ander deel naar 
een fonds voor de installatie van fotovoltaïsche panelen op 
andere sociale woningen. Hij vraagt welke van die twee 
benaderingen de staatssecretaris heeft gekozen.

De staatssecretaris antwoordt dat de BGHM fotovol-
taïsche panelen zal installeren met een nominaal vermogen 
van ongeveer 5 megawatt. De budgettaire vastleggingen 
beginnen volgend jaar. In principe zal de 10 miljoen euro 
tegen eind 2024 volledig zijn vastgelegd. Het overschot aan 
geproduceerde elektriciteit zal door het de OVM worden 
verkocht aan de leverancier van zijn keuze. De winst hieruit 
zal worden gebruikt voor het onderhoud van de fotovol-
taïsche installaties. De terugbetaling van de panelen zal 
worden veiliggesteld door de verkoop van groenestroom-
certificaten. De spreker bevestigt dat de onmiddellijke 
productie van de fotovoltaïsche modules de huurkosten zou 
verlagen. Zij voegt eraan toe dat deze toewijzing is gebruikt 
voor de technische ondersteuning bij de installatie van de 
panelen. De BGHM had nog niet besloten waar de panelen 
zouden worden geplaatst. De staatssecretaris verklaart dat 
zij deze kwestie en de uitvoering ervan tijdens deze zit-
tingsperiode nauwlettend in het oog zal houden.

Activiteit 16

De heer Arnaud Verstraete vraagt om verduidelij-
king over de manier waarop inspanningen moeten worden 
geleverd in het kader van de investeringssubsidies aan het 
BGHM voor de bouw van sociale en middelgrote woningen, 
die zijn opgenomen in het NPH (BA 25.005.16.01.6141). 
De eenheden werden in de beleidsnota vermeld. Hij 
vraagt zich af of het de bedoeling is meer te doen dan 
vorig jaar. Wat betreft het aantal van 18.000 gerenoveerde 
woningen, moeten we dit cijfer vertrouwen of het cijfer in 
de beleidsnota ?

Mme Françoise De Smedt sluit zich aan bij deze 
vraag. Zij wenst ook de tabellen betreffende het aantal en 
het type gebouwde woningen te ontvangen.

De heer Mathias Vanden Borre sluit zich aan bij 
de vraag van de twee vorige sprekers in verband met 
de renovatiecijfers. Hij wil weten wat de ambitie is en 
of de regering op schema ligt. Hij vraagt zich ook af 
waarom geen van de eerste drie allocaties van activiteit 
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allocations de l’activité 16 (AB 25.005.16.001.6141, 
AB 25.005.16.02.6141 et AB 25.005.16.04.6141) n’est 
alimentée en crédits d’engagement. L’oratrice s’inquiète 
de manière plus particulière du fait que la subvention d’in-
vestissement à la SLRB pour la construction de logements 
sociaux et moyens prévus dans le cadre de l’Alliance 
habitat (AB 25.005.16.04 6141), est divisée par deux et 
passe à 28 millions. Il croyait que le gouvernement était en 
train d’exécuter ce projet.

La secrétaire d’État confirme le chiffre de 18.000 
logements concernés par la rénovation en 2022. Elle les 
détaille de la manière suivante : 878 unités sont concernés 
par une rénovation complète, 2.348 par une rénovation de 
leur enveloppe (isolation des façades, châssis et toitures) et 
15.096 par une rénovation des composants. La différence 
avec les chiffres de la note d’orientation résulte du report 
de chantiers suite à la crise sanitaire. Toutefois, ces chiffres 
de construction et de rénovation changent régulièrement. 
Des facteurs exogènes influent sur les chiffres (pénurie de 
matériaux, délivrance de permis, avancement des chantiers, 
recours des riverains et des communes). Elle joint les 
tableaux au rapport (annexe 6).

M. Vincent De Wolf est interloqué par la diminution 
très importante tant par rapport à l’initial que par euros à 
l’initial par rapport à l’ajusté de la subvention d’investisse-
ment à la SLRB pour la construction, de logements sociaux 
et moyens prévus dans le cadre de l’Alliance habitat (AB 
25.005.16.04.6141) puisqu’elle passe de 57.841.000 
à l’initial 2021 et 74.300.000 euros à l’ajusté 2021) à 
28.780.000 euros à l’initial 2022. 
 

Mme Françoise De Smedt rappelle que durant la 
discussion générale, la secrétaire d’État avait parlé d’un 
report de 23 millions. Concerne-t-il bien cette allocation  
 ?

La secrétaire d’État précise que le report de 23 millions 
ne se retrouve pas dans cette allocation. Les crédits d’en-
gagement augmentent de 22,6 millions à l’ajusté afin de 
préserver les dépenses relatives à la stratégie d’acquisition 
/ rénovation et le lancement de l’appel public qui concerne 
l’action 2 du PUL. À l’initial 2022, les crédits diminuent de 
29,061 millions en fonction de l’avancement des projets à 
réceptionner dans le courant 2022. 
 

M. Vincent De Wolf demande s’il faut en conclure que 
c’est le succès de l’avancement du programme qui justifie 
la baisse des montants.

La secrétaire d’État précise que le paiement a lieu au 
moment de la réception des logements. L’année prochaine, 

16 (BA 25.005.16.001.6141, BA 25.005.16.02.6141 en 
BA 25.005.16.04.6141) vastleggingskredieten heeft. Zij 
maakt zich met name zorgen over het feit dat de investe-
ringssubsidie aan de BGHM voor de bouw van sociale en 
middelgrote woningen in het kader van de Alliantie Wonen 
(BA 25.005.16.04 6141) is gehalveerd tot 28 miljoen. Hij 
geloofde dat de regering bezig was met de uitvoering van 
dit project. 
 

De staatssecretaris bevestigt het cijfer van 18.000 
woningen die tegen 2022 moeten worden gerenoveerd. Zij 
geeft de volgende details : 878 eenheden worden volledig 
gerenoveerd, 2.348 eenheden worden gerenoveerd aan de 
buitenzijde (isolatie van gevels, kozijnen en daken) en 
15.096 eenheden worden gerenoveerd aan de binnenzijde. 
Het verschil met de cijfers in de beleidsnota is te wijten 
aan het uitstel van de werven na de gezondheidscri-
sis. Deze bouw- en renovatiecijfers veranderen echter 
regelmatig. Externe factoren beïnvloeden de cijfers (tekort 
aan materialen, afgifte van vergunningen, voortgang van de 
werven, verzoeken van bewoners en gemeenten). Zij voegt 
de tabellen bij het verslag (bijlage 6).

De heer Vincent De Wolf is verbaasd over de zeer aan-
zienlijke vermindering van de investeringssubsidie aan de 
BGHM voor de bouw van sociale woningen in het kader 
van de Alliantie Wonen (BA 25.005.16.04.6141), zowel 
ten opzichte van de initiële begroting als ten opzichte 
van de aangepaste begroting, aangezien deze daalt van 
57.841.000 euro in de initiële begroting voor 2021 en 
74.300.000 euro in de aangepaste begroting voor 2021 tot 
28.780.000 euro in de initiële begroting voor 2022.

Mevrouw Françoise De Smedt herinnert eraan dat 
de staatssecretaris tijdens de algemene bespreking heeft 
gesproken over een overdracht van 23 miljoen. Heeft dit 
betrekking op deze allocatie ?

De staatssecretaris verduidelijkt dat de overdracht 
van 23 miljoen niet in deze allocatie is begrepen. De vast-
leggingskredieten stijgen in de aangepaste begroting met 
22,6 miljoen om de uitgaven voor de aankoop-/renova-
tiestrategie en de lancering van de openbare aanbesteding 
voor actie 2 van het NPH veilig te stellen. In de initiële 
begroting 2022 dalen de kredieten met 29,061 miljoen, 
afhankelijk van de voortgang van de projecten die in de 
loop van 2022 worden ontvangen.

De heer Vincent De Wolf vraagt of moet worden 
geconcludeerd dat het succes van de voortgang van het 
programma de verlaging van de bedragen rechtvaardigt.

De staatssecretaris legt uit dat de betaling wordt 
verricht bij de oplevering van de woningen. Volgend 
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moins de réceptions sont prévues qu’en 2021. Toutefois, 
cela ne signifie pas que de nouveaux chantiers ne seront 
pas lancés.

M. Mathias Vanden Borre souhaite davantage d’in-
formations quant aux logements qui seront créés l’année 
prochaine dans le cadre de l’Alliance habitat.

La secrétaire d’État joindra la liste au rapport 
(annexe 7)

M. Pierre-Yves Lux demande si la subvention d’in-
vestissement à la SLRB pour le projet « Appinest » 
(AB 25.005.16.06.6141) est bien destinée à l’outil ? Il 
s’interroge quant à la réalisation d’une première évaluation 
de la mise en œuvre de cet outil et se demande si d’autres 
crédits d’investissement seront consacrés à cet outil dans 
les prochaines années.

La secrétaire d’État confirme que c’est bien de l’in-
vestissement dans l’outil. Une évaluation de l’outil n’est 
pas à l’ordre du jour. Des budgets complémentaires seront 
consacrés à l’outil pour un total de 335.000 euros d’ici la 
fin de la législature en 2024. 
 

Activité 17

M. Mathias Vanden Borre relève qu’un montant 
de 50 millions est à nouveau prévu pour le financement 
d’études préparatoires à la rénovation de logements à 
travers l’octroi de crédits à la SLRB pour la rénovation 
des logements publics sociaux (AB 25.005.17.03.8514). Il 
se demande combien de logements seront rénovés dans le 
cadre de cette allocation.

Mme Joëlle Maison se joint à la question précédente 
et se demande également comment cette enveloppé de 
50 millions a été utilisée en 2021 et comment elle le sera en 
2022. Elle souhaite également savoir combien de logements 
sociaux ont bénéficié d’une rénovation énergétique grâce à 
cela.

La secrétaire d’État joint au rapport la liste des SISP 
concernées par ces budgets et le nombre de logements qui 
seront rénovés (annexe 8). Pour 2022, l’appel à projets doit 
encore être lancé. Elle n’a dès lors pas encore de liste à 
transmettre

MM. Pierre-Yves Lux et Mathias Vanden Borre 
souhaitent connaître les modalités du remboursement du 
prêt à la SLRB pour le financement de ses missions (AB 
25.005.17.04.8514) et obtenir le tableau d’amortissement.

jaar zijn er minder opleveringen gepland dan in 2021. 
Dit betekent echter niet dat er geen nieuwbouw zal 
plaatsvinden.

De heer Mathias Vanden Borre zou graag meer 
informatie krijgen over de woningen die volgend jaar in 
het kader van de Alliantie Wonen zullen worden gebouwd.

De staatssecretaris zal de lijst bij het verslag voegen 
(bijlage 7)

De heer Pierre-Yves Lux vraagt of de investerings-
subsidie aan de BGHM voor het project « Appinest » (BA 
25.005.16.06.6141) inderdaad voor dit instrument bestemd 
is. Hij vraagt zich af of er een eerste evaluatie van de 
toepassing van dit instrument heeft plaatsgevonden en of er 
de komende jaren nog meer investeringsmiddelen voor dit 
instrument zullen worden uitgetrokken.

De staatssecretaris bevestigt dat het inderdaad om een 
investering in het instrument gaat. Een evaluatie van het 
instrument staat niet op de agenda. Voor het instrument 
zullen extra budgetten worden uitgetrokken, voor een 
totaal van 335.000 euro tegen het einde van de zittingspe-
riode in 2024.

Activiteit 17

De heer Mathias Vanden Borre merkt op dat opnieuw 
een bedrag van 50 miljoen is uitgetrokken voor de finan-
ciering van voorbereidende studies voor de renovatie 
van woningen via de toekenning van kredieten aan de 
BGHM voor de renovatie van sociale woningen (BA 
25.005.17.03.8514). Hij vraagt zich af hoeveel woningen in 
het kader van deze toewijzing zouden worden gerenoveerd.

Mevrouw Joëlle Maison sluit zich aan bij de vorige 
vraag en vraagt zich ook af hoe deze enveloppe van 
50 miljoen in 2021 is gebruikt en hoe ze in 2022 zal worden 
gebruikt. Zij wenst ook te weten hoeveel sociale woningen 
dankzij dit initiatief energierenovatie hebben gekregen. 
 

De staatssecretaris voegt bij het verslag de lijst van 
de OVM’s waarop deze begrotingen betrekking hebben, 
alsmede het aantal woningen dat zal worden gerenoveerd 
(bijlage 8). Voor 2022 moet de projectoproep nog worden 
gelanceerd. Zij heeft dus nog geen lijst om te verzenden

De heren Pierre-Yves Lux en Mathias Vanden Borre 
willen weten hoe de lening aan de BGHM voor de finan-
ciering van haar opdrachten (BA 25.005.17.04.8514) zal 
worden terugbetaald en willen de aflossingstabel verkrijgen.
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La secrétaire d’État répond que la créance s’élève à 
un montant d’environ 950 millions. Elle joint le tableau 
d’amortissement au rapport (annexe 9).

Activité 34

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 41

M. Pierre-Yves Lux se demande en quoi consistent 
les crédits pour cette participation au capital de certaines 
SISP (AB 25.005.41.01.8142) qui était présente à l’ajusté 
2021 mais totalement absente de l’ajusté 2021 du budget 
administratif de la SLRB. Il souhaite comprendre d’une 
part le mécanisme et d’autre part la raison qui explique que 
ce crédit est absent dans les recettes du budget de la SLRB.
 
 

La secrétaire d’État précise que rien ne change.

M. Pierre-Yves Lux admet que les montants sont les 
mêmes. Par contre, la dépense dans le budget de la Région 
n’apparait pas corrélativement dans le budget administratif 
de la SLRB.

La secrétaire d’État répond qu’il s’agit d’un crédit 
prévisionnel pour la SLRB qui n’impacte pas le solde net et 
n’a jamais été utilisé.

M. Bertin Mampaka Mankamba s’interroge sur 
les formes juridiques des SISP fusionnées, rappelant 
que la précédente ministre du Logement avait prévu une 
somme pour uniformiser les différentes formes juridiques 
des trente-trois SISP de l’époque. L’orateur se demande 
également si la participation au capital de certaines SISP 
vise à racheter les parts détenues dans les SISP par des 
particuliers afin d’uniformiser la composition du capital de 
chaque SISP.

La secrétaire d’État rappelle le principe de cette 
allocation, prévue à des fins de recapitalisation de SISP si 
cela s’avère nécessaire pour qu’en cas d’augmentation du 
capital au sein des SISP, la part de la Région soit maintenue.
 

M. Pierre-Yves Lux constate que cette somme n’a pas 
été utilisée en 2021.

La secrétaire d’État précise que cette somme demeure 
dans le budget de la Région par précaution. Ce sont des 
codes 8. Le jour où le gouvernement décide de participer, 
ce montant pourra être utilisé.

De staatssecretaris antwoordt dat de schuld ongeveer 
950 miljoen bedraagt. Zij voegt de aflossingstabel bij het 
verslag (bijlage 9).

Activiteit 34

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 41

De heer Pierre-Yves Lux vraagt zich af waaruit 
de kredieten voor deze deelneming in het kapitaal van 
bepaalde OVM’s (BA 25.005.41.01.8142) bestaan, die in 
de aangepaste begroting voor 2021 wel aanwezig waren, 
maar in de aanpassing voor 2021 van het administratief 
budget van de BGHM volledig ontbreken Hij wenste het 
mechanisme te begrijpen en de reden waarom dit krediet 
niet in de ontvangsten van de begroting van de BGHM is 
opgenomen.

De staatssecretaris legt uit dat er niets verandert.

De heer Pierre-Yves Lux is het ermee eens dat de 
bedragen dezelfde zijn. De uitgaven in de begroting van 
het Gewest komen echter niet voor in de administratieve 
begroting van de BGHM.

De staatssecretaris antwoordt dat dit een voorlopig 
krediet voor de SLRB was dat geen invloed had op het 
nettosaldo en nooit is gebruikt.

De heer Bertin Mampaka Mankamba stelt een vraag 
over de rechtsvormen van de gefuseerde OVM’s en herinnert 
eraan dat de vorige minister van Huisvesting een bedrag ter 
beschikking had gesteld om de verschillende rechtsvormen 
van de toenmalige drieëndertig OVM’s te standaardiseren. 
Hij vraagt zich ook af of de deelneming in het kapitaal van 
bepaalde OVM’s tot doel had de aandelen van particulieren 
in de OVM’s uit te kopen, teneinde de samenstelling van 
het kapitaal van elke OVM te uniformeren.

De staatssecretaris herinnert aan het principe van 
deze allocatie, die bedoeld is voor de herkapitalisatie van 
de OVM’s, indien dit noodzakelijk blijkt, zodat bij een 
kapitaalverhoging binnen de OVM’s het aandeel van het 
Gewest behouden blijft.

De heer Pierre-Yves Lux merkt op dat dit bedrag in 
2021 niet werd gebruikt.

De staatssecretaris legt uit dat dit bedrag bij wijze van 
voorzorgsmaatregel in de begroting van het Gewest blijft 
staan. Zij vallen onder code 8. 
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Programme 006 : Promotion de la propriété privée

Activité 7

Mme Joëlle Maison s’étonne du montant des jetons de 
présence à payer au commissaire du gouvernement auprès 
des sociétés de crédit social agréées (AB 25.006.01.1112) 
qui s’élèvent à plus de 1.000 euros brut par mois. Cette 
somme est comparable à la rémunération du commissaire 
auprès de la SLRB ou auprès du Fonds du logement. Or 
les sociétés de crédit social sont des petites structures. Si 
on les additionne toutes, elles n’octroient guère plus de 
cinquante crédits par an. Le fait que leur rémunération soit 
aussi élevée par rapport au nombre de crédits octroyés pose 
un problème d’équité et d’éthique 
 

Mme Zoé Genot abonde dans le même sens. Elle aurait 
voulu faire le point sur ce qui se passe encore dans ces insti-
tutions qui ont l’air au point mort. À l’ajusté au niveau des 
paiements des prêts hypothécaires, on retrouve seulement 
25.000 euros. Payer 11.000 euros de jetons pour attribuer 
25.000 euros de crédits parait assez déséquilibré. 
 

La secrétaire d’État explique que cette allocation 
vise en particulier au remboursement des dépenses 
liées au défraiement du commissaire du gouvernement. 
Seuls quarante jetons peuvent être payés par année au 
commissaire du gouvernement. À l’ajustement 2021, 
les crédits de liquidation et d’engagement ont été réduits 
à 10.000 euros, étant donné que le montant maximum 
de jetons pour 2021 est de 9.988 euros, compte tenu du 
montant défini légalement.

Mme Zoé Genot demande quelles sont ces sociétés de 
crédit.

La secrétaire d’État répond qu’il y en a cinq et 
renvoie à son exposé introductif pour de plus amples 
renseignements.

Activité 38

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 39

Mmes Zoé Genot et Joëlle Maison s’étonnent que 
le paiement aux sociétés de crédit agréées de la garantie 
régionale de bonne fin quant au remboursement de 
prêts hypothécaires (AB 25.006.39.01.5130) passe de 
1.471.000 euros à 25.000 euros à l’ajusté 2021 pour 
repasser à 1.471.000 euros à l’initial 2022. 
 

Programma 006 : Bevordering van de privé-eigendom

Activiteit 7

Mevrouw Joëlle Maison is verbaasd over het bedrag 
van de zitpenningen die aan de regeringscommissaris 
moeten worden betaald bij de erkende sociale kredietmaat-
schappijen (BA 25.006.01.1112), die meer dan 1.000 euro 
bruto per maand bedragen. Dit bedrag is vergelijkbaar met 
de bezoldiging van de commissaris bij de BGHM of het 
Woningfonds. De sociale kredietmaatschappijen zijn kleine 
structuren. Als je ze allemaal bij elkaar optelt, verstrekken 
ze nauwelijks meer dan vijftig leningen per jaar. Het feit 
dat hun vergoeding zo hoog is in verhouding tot het aantal 
verstrekte leningen, levert een probleem van billijkheid en 
ethiek op.

Mevrouw Zoé Genot is het daarmee eens. Zij had 
graag een update gekregen over wat er nog steeds gebeurt 
in deze instellingen, die in een impasse lijken te verkeren. 
in de aangepaste begroting voor de betaling van hypothe-
caire leningen, is er slechts 25.000 euro. 11.000 euro aan 
penningen betalen om 25.000 euro aan kredieten toe te 
wijzen lijkt nogal onevenwichtig.

De staatssecretaris legt uit dat deze allocatie met name 
bedoeld is om de onkosten van de regeringscommissaris 
te vergoeden. Per jaar kunnen slechts veertig zitpennin-
gen aan de regeringscommissaris worden betaald. In de 
aangepaste begroting voor 2021 zijn de vereffenings- en 
vastleggingskredieten verlaagd tot 10.000 euro, aangezien 
het maximumbedrag van de vergoedingen voor 2021 
9.988 euro bedraagt, rekening houdend met het wettelijk 
vastgestelde bedrag.

Mevrouw Zoé Genot vraagt om welke kredietmaat-
schappijen het gaat.

De staatssecretaris antwoordt dat het er vijf zijn 
en verwijst voor nadere informatie naar haar inleidende 
uiteenzetting.

Activiteit 38

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 39

Het verbaast mevrouw Zoé Genot en mevrouw Joëlle 
Maison dat de betaling aan de erkende kredietinstellin-
gen van de gewestelijke waarborg voor de terugbetaling 
van hypotheken (BA 25.006.39.01.5130) is verlaagd van 
1.471.000 euro naar 25.000 euro bij de aanpassing voor 
2021 en vervolgens naar 1.471.000 euro bij de initiële 
begroting voor 2022.
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La secrétaire d’État explique que les crédits ont été 
réduits à 25.000 euros dans l’attente d’une solution pour 
régulariser les dossiers du Petit propriétaire et du Crédit 
immobilier ouvrier (CIO).

Activité 40

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 007 : Politique en faveur des ménages

Activité 15

Mme Zoé Genot s’interroge sur les causes de la légère 
diminution de la subvention de fonctionnement au Fonds 
du logement de la Région de Bruxelles-Capitale pour 
les dépenses en lien avec la mise en œuvre de l’Alliance 
habitat (AB 25.007.15.02.4140).

La secrétaire d’État explique qu’il s’agit simplement 
de se calquer sur l’ajusté 2021.

Mme Joëlle Maison s’interroge sur les raisons de 
l’augmentation de la subvention de fonctionnement au 
Fonds du logement de la Région de Bruxelles-Capitale pour 
le prêt vert bruxellois (AB 25.007.15.03.4140) et souhaite 
connaître le nombre de prêts verts accordés en 2021 ainsi 
que les grandes lignes de la réforme de ces prêts. En outre, 
elle se demande si le Fonds du logement pourra en accorder 
sous forme de crédit à la consommation. 
 

Mme Zoé Genot s’étonne de voir le chiffre de 0 à 
l’ajusté.

La secrétaire d’État explique que les prêts verts 
bruxellois sont des prêts octroyés à un propriétaire ou un 
locataire avec un taux de 0 à 2 %. En 2020, 207 prêts verts 
ont été octroyés, très peu d’entre eux sur la base d’un autre 
crédit concomitant. À l’ajusté 2021, aucun crédit n’est 
prévu. Étant donné que sa dotation de fonctionnement a 
été très réduite, le Fonds du logement a décidé de ne pas 
introduire une nouvelle demande cette année. Les dotations 
2022 sont calculées sur la base d’une activité de 173 prêts 
verts qui seront octroyés l’année prochaine. 
 

Mme Joëlle Maison rappelant à propos de la subvention 
de fonctionnement au Fonds du logement de la Région 
de Bruxelles-Capitale pour le programme des garanties 
locatives (AB 25.007.15.05.4140) les difficultés de l’ins-
titution à récupérer les montants avancés, s’interroge sur 
le nombre de ménages ayant bénéficié de prêts à taux zéro 
et de prêts Brugal en 2021. Elle s’interroge également sur 

De staatssecretaris legt uit dat de kredieten tot 
25.000 euro waren verlaagd in afwachting van een 
oplossing om de dossiers van de « Petit propriétaire » en 
het « Crédit immobilier ouvrier » (CIO) te regulariseren.

Activiteit 40

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Programma 007 : Beleid ten gunste van de gezinnen

Activiteit 15

Mevrouw Zoé Genot vraagt naar de redenen voor de 
lichte daling van de exploitatiesubsidie aan het Fonds voor 
huisvesting van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest voor 
uitgaven in verband met de uitvoering van de Alliantie 
Wonen (BA 25.007.15.02.4140).

De staatssecretaris legt uit dat het gewoon gaat om het 
volgen van de aangepaste begroting voor 2021.

Mevrouw Joëlle Maison vraagt zich af wat de redenen 
zijn voor de verhoging van de werkingssubsidie aan het 
Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij voor 
de Brusselse groene lening (BA 25.007.15.03.4140) en 
wenst te vernemen hoeveel groene leningen in 2021 
zullen worden toegekend en wat de grote lijnen van de 
hervorming van deze leningen zijn. Zij vraagt zich ook af 
of het Woningfonds ze in de vorm van consumentenkrediet 
zou kunnen verstrekken.

Mevrouw Zoé Genot is verbaasd over het cijfer 0 in de 
aangepaste begroting.

De staatssecretaris legt uit dat Brusselse groene 
leningen zijn die aan een eigenaar of een huurder worden 
toegekend met een rentevoet van 0 tot 2 %. In 2020 zijn 
207 groene leningen verstrekt, waarvan zeer weinig op 
basis van een ander gelijktijdig krediet. In de aangepaste 
begroting 2021 zijn geen kredieten gepland. Aangezien 
het Woningfonds een zeer lage werkingsdotatie heeft 
ontvangen, heeft het besloten dit jaar geen nieuwe aanvraag 
in te dienen. De dotaties voor 2022 zijn berekend op basis 
van een activiteit van 173 groene leningen die volgend jaar 
zullen worden toegekend.

Mevrouw Joëlle Maison herinnert aan de wer-
kingssubsidie aan het Woningfonds van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest voor het programma van huurwaar-
borgen (BA 25.007.15.05.4140), de moeilijkheden die de 
instelling ondervindt om de voorgeschoten bedragen terug 
te vorderen, en vraagt hoeveel gezinnen in 2021 zullen 
hebben geprofiteerd van leningen tegen nulrente en Brugal-
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l’avenir de Brugal dès lors que le Fonds du logement ne 
semble pas du tout convaincu par l’outil, et souhaite savoir 
ce qu’il en est pour la suite au niveau de Brugal. 
 

La secrétaire d’État précise qu’en 2020 le Fonds 
a octroyé 421 prêts à taux 0 et 342 aides via Brugal, soit 
763 aides au total. Cette activité a été en net recul en 2020 
suite aux confinements successifs et au moratoire sur les 
expulsions. En 2021, le Fonds projette d’octroyer 650 prêts 
de garantie et 528 prêts via Brugal. 
 

Mme Zoé Genot s’interroge sur les raisons de la 
diminution de la subvention de fonctionnement au Fonds 
du logement de la Région de Bruxelles-Capitale afin 
d’immuniser l’effet du précompte immobilier sur le 
logement social (AB 25.007.15.08.4140) de 81.000 euros à 
l’ajusté 2021 à 75.000 euros à l’initial 2022. 
 

La secrétaire d’État répond que l’ancienne subvention 
de fonctionnement au Fonds du logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale afin d’immuniser l’effet du précompte 
immobilier sur le logement social (AB 25.007.15.04.4140) 
a été dédoublée en deux nouvelles allocations concernant, 
pour l’une le plan du logement (subvention de fonction-
nement au Fonds du logement de la Région de Bruxelles-
Capitale afin d’immuniser l’effet du précompte immobilier 
sur le logement social – opérations du Plan Logement – 
AB 25.007.15.07.4140) et, pour l’autre, la gestion locative 
(subvention de fonctionnement au Fonds du logement de la 
Région de Bruxelles-Capitale afin d’immuniser l’effet du 
précompte immobilier sur le logement social – opération de 
l’aide locative – AB 25.007.15.08.4140).

Activité 16

Mme Zoé Genot se demande pourquoi la dotation 
d’investissement au Fonds du logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale (AB 25.007.16.01.6141) passe de 
1.649.000 euros à 1.273.000 euros, alors qu’elle était 
remontée à l’ajusté à 2.566.000 euros.

La secrétaire d’État précise que l’augmentation de 
916.000 euros constatée à l’ajusté résulte d’une facture qui 
date de 2020 et qui a dû être payée en 2021.

Activité 17

Mme Zoé Genot se demande pourquoi l’allocation 
« octroi de crédits au Fonds du logement de la Région 
de Bruxelles-Capitale » (projet d’ordonnance contenant 
l’ajustement du Budget général des Dépenses de la Région 
de Bruxelles-Capitale pour l’année budgétaire 2021 – AB 

leningen. Zij vraagt zich ook af hoe de toekomst van Brugal 
eruit zal zien, aangezien het Woningfonds niet overtuigd is 
door het instrument en wenst te weten wat de toekomst is 
voor Brugal.

De staatssecretaris legt uit dat het fonds in 2020 
421 renteloze leningen en 342 subsidies via Brugal heeft 
toegekend, wat neerkomt op een totaal van 763 subsidies. 
Deze activiteit is in 2020 sterk gedaald als gevolg van de 
opeenvolgende lockdowns en het moratorium op uitzettin-
gen. In 2021 is het Fonds van plan 650 garantieleningen en 
528 leningen via Brugal toe te kennen.

Mevrouw Zoé Genot vraagt naar de redenen voor de 
verlaging van de werkingssubsidie aan het Woningfonds 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest om het effect van 
de onroerende voorheffing op sociale woningen te neu-
traliseren (BA 25.007.15.08.4140) van 81.000 euro in de 
aangepaste begroting voor 2021 naar 75.000 euro in de 
initiële begroting voor 2022.

De staatssecretaris antwoordt dat de vroegere 
werkingssubsidie aan de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij om het effect van de roerende 
voorheffing op de sociale huisvesting te immuniseren (BA 
25.007.15.04.4140) is opgesplitst in twee nieuwe allocaties, 
één voor het huisvestingsplan (werkingssubsidie aan het 
Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
om het effect van de roerende voorheffing op de sociale 
huisvesting te immuniseren - Verrichtingen in het kader van 
het huisvestingsplan - BA 25.007.15.07.4140) en anderzijds 
het huurbeheer (werkingssubsidie aan het Woningfonds 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest om het effect van 
de roerende voorheffing op sociale woningen te neutralise-
ren - operatie huursteun - AB 25.007.15.08.4140).

Activiteit 16

Zoé Genot vraagt zich af waarom de investeringsdota-
tie aan het Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest (BA 25.007.16.01.6141) is verlaagd van 
1.649.000 euro naar 1.273.000 euro, terwijl deze in de 
aangepaste begroting was verhoogd tot 2.566.000 euro.

De staatssecretaris legt uit dat de stijging van 
916.000 euro in de aangepaste begroting het gevolg is van 
een factuur uit 2020 die in 2021 moest worden betaald.

Activiteit 17

Mevrouw Zoé Genot vraagt zich af waarom de allocatie 
« toekenning van kredieten aan het Woningfonds van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest (ontwerp van ordonnantie 
houdende aanpassing van de algemene uitgavenbegroting 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest voor het begro-
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25.007.17.02.8514 n’est pas reprise au budget 2022 et ce 
qu’il advient des trois millions d’euros prévus à l’ajusté. 
 

Mme Joëlle Maison se demande concrètement 
comment la somme a été utilisée en 2021 et pour quels 
types de dépenses. Elle aimerait disposer des projections 
pour 2022.

La secrétaire d’État répond que les dépenses 
concernent toutes 2021. Rien n’est prévu en 2022 parce que 
ce budget est suffisant pour subventionner les demandes 
jusqu’en 2025.

Programme 008 : Politique en faveur des plus démunis 
 

Activité 16

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 19

Mme Zoé Genot relève la diminution de la subvention 
de fonctionnement aux AIS (AB 25.008.19.01.3122). Or, 
les besoins sont importants.

M. Bertin Mampaka Mankamba partage la même 
inquiétude que Mme Genot. Il convient de soutenir la 
politique de l’expansion des AIS et espérer qu’à terme, des 
moyens soient également dégagés en vue de l’accompagne-
ment social. Pour l’instant, les 7.400 ménages concernés 
ne bénéficient pas du même accompagnement social ni 
de la même guidance que les locataires sociaux. Or, vu la 
politique de socialisation du parc public, il aurait été justifié 
de prévoir ici des moyens chiffrés conséquents. L’orateur ne 
comprend dès lors pas cette stagnation des moyens mis à la 
disposition de cette politique pourtant soutenue par tous les 
membres de la commission, majorité comme opposition. 
 

La secrétaire d’État explique cette diminution par le 
ralentissement du secteur au cours du premier semestre 
2021 (surestimation des besoins). La situation du secteur 
des AIS fournie au mois d’avril 2021 ne laissait pas croire 
à une augmentation des besoins par rapport à l’initial 
2021. Le cabinet s’est basé sur les chiffres du nombre de 
logements reçus par les AIS et a prévu une marge en cas de 
besoins supplémentaires.

Activité 20

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

tingsjaar 2021 - BA 25.007.17.02.8514) niet is opgenomen 
in de begroting 2022 en wat er gebeurt met de drie miljoen 
euro die in de aangepaste begroting is voorzien.

Mevrouw Joëlle Maison vraagt hoe het bedrag in 2021 
concreet werd aangewend en voor welke soorten uitgaven. 
Ze wenst prognoses voor 2022. 
 

De staatssecretaris antwoordt dat de uitgaven allemaal 
betrekking hebben op 2021. Voor 2022 is er niets voorzien, 
omdat de begroting volstaat om de aanvragen tot 2025 te 
subsidiëren.

Programma 008 : Beleid ten gunste van de minst 
bedeelden

Activiteit 16

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 19

Mevrouw Zoé Genot wijst op de daling van de wer-
kingssubsidie voor de SVK’s (BA 25.008.19.01.3122). De 
behoeften zijn echter groot.

De heer Bertin Mampaka Mankamba deelde dezelfde 
bezorgdheid als mevrouw Genot. Het beleid om de SVK’s 
uit te breiden moet worden gesteund en het valt te hopen 
dat er op termijn ook middelen worden uitgetrokken voor 
de sociale begeleiding. Op dit moment krijgen de 7.400 
betrokken gezinnen niet dezelfde sociale begeleiding als de 
sociale huurders. Gelet op het beleid inzake socialisering 
van het openbare woningenbestand zou het verantwoord 
zijn geweest om daarvoor aanzienlijke middelen uit te 
trekken. De spreker begrijpt dan ook niet waarom de 
middelen voor dat beleid, dat nochtans door alle leden van 
de commissie, zowel van de meerderheid als de oppositie, 
wordt gesteund, niet worden opgetrokken.

De staatssecretaris verklaart de daling door de 
vertraging in de sector tijdens het eerste semester van 2021. 
De situatie van de SVK’s die in april 2021 in kaart werd 
gebracht, wijst niet op een toename van de behoeften in ver-
gelijking met de initiële begroting 2021. Het kabinet heeft 
zich gebaseerd op de cijfers van het aantal aan de SVK’s 
opgeleverde woningen en heeft een marge ingebouwd in 
geval van extra behoeften. 

Activiteit 20

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.
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Activité 28

Mme Zoé Genot constatant que les subventions d’in-
vestissement aux communes pour des projets innovants en 
matière de politique du logement (AB 25.008.28.01.6321), 
se demande si les projets ont été totalement menés à bien.

La secrétaire d’État le confirme. Cette allocation avait 
été lancée par l’ancienne ministre du Logement pour des 
logements intergénérationnels. Tout suit son cours ou est 
terminé. Le dernier bénéficiaire pour l’encours est la régie 
foncière d’Etterbeek.

M. Pierre-Yves Lux s’interroge sur les raisons de 
la diminution des subventions d’investissement aux 
communes et aux CPAS pour des dépenses relatives à la 
politique du logement (AB 25.0008.28.02.6321 pour les 
communes et aux AB 25.008.28.03.6321 pour les CPAS) 
par rapport à l’ajusté 2021. Recouvrant les actions 4 et 
27 du PUL, il souhaiterait également savoir comment ces 
crédits sont répartis entre ces deux actions.

La secrétaire d’État rappelle que l’action 4 concerne 
le soutien à l’acquisition et à la rénovation des logements 
par les communes et que l’action 27 vise à augmenter 
l’offre d’accueil pour les personnes sans-abris, tant par 
le biais d’un appel à projets à destination des communes 
et des CPAS pour le relogement des personnes sans-abri, 
que d’un appel à manifestation d’intérêt des AIS et du 
marché privé pour aussi augmenter le nombre de logements 
destinés aux personnes sans abri. Les crédits nécessaires 
pour liquider les dépenses s’élèvent à 90 % cette année et à 
10 % en 2022. 7,5 millions d’euros sont destinés à l’action 
4 et 1.600.000 euros pour l’action 27.

M. Pierre-Yves Lux ne voit pas les 10 % que représente 
le montant à l’initial 2022.

La secrétaire d’État indique que c’est repris dans le 
PUL.

M. Pierre-Yves Lux réplique que même en addi-
tionnant les deux montants, on est à un peu de plus de 
200.000 euros à l’initial 2022, ce qui ne représente pas 
10 % des 8,3 millions d’euros prévus à l’ajusté. 
 

La secrétaire d’État indique qu’un budget est aussi 
prévu dans la partie provision du programme 01.

Mme Zoé Genot note que si ce montant de 
277.000 euros vise à soutenir les acquisitions des 
communes, il parait vraiment infinitésimal par rapport au 
prix de l’immobilier.

Activiteit 28

Wat de investeringssubsidies aan de gemeenten voor 
innoverende projecten inzake huisvestingspolitiek (BA 
25.008.28.01.6321) betreft, vraagt mevrouw Zoé Genot of 
de projecten volledig uitgevoerd zijn.

De staatssecretaris bevestigt dat. De allocatie was 
ingevoerd door de voormalige minister van Huisvesting 
voor intergenerationele woningen. Alles zit op schema of is 
voltooid. De laatste begunstigde van het uitstaande bedrag 
is de Regie van Grondbeleid van Etterbeek.

De heer Pierre-Yves Lux vraagt waarom de inves-
teringssubsidies aan de gemeenten en de OCMW’s 
voor uitgaven in verband met het huisvestingsbe-
leid (BA 25.0008.28.02.6321 voor de gemeenten en 
BA 25.008.28.03.6321 voor de OCMW’s) dalen ten 
opzichte van de aangepaste begroting 2021. Aangezien het 
gaat om de acties 4 en 27 van het NPH, vraagt hij tevens 
hoe die kredieten over de twee acties worden verdeeld.

De staatssecretaris herinnert eraan dat actie 4 
betrekking heeft op steun voor de aankoop en renovatie van 
woningen door de gemeenten en dat actie 27 ertoe strekt 
het opvangaanbod voor de daklozen uit te breiden, zowel 
via een oproep tot de gemeenten en OCMW’s voor het 
indienen van projecten tot herhuisvesting van daklozen als 
via een oproep tot de SVK’s en de particuliere markt voor 
het indienen van blijken van belangstelling om ook het 
aantal woningen voor daklozen te vergroten. De kredieten 
die nodig zijn om de uitgaven te vereffenen, bedragen 90 % 
dit jaar en 10 % in 2022. 7,5 miljoen euro is bestemd voor 
actie 4 en 1.600.000 euro voor actie 27.

De heer Pierre-Yves Lux vindt de 10 %, zijnde het 
bedrag op de initiële begroting 2022, niet terug.

De staatssecretaris wijst erop dat het bedrag in het 
NPH is opgenomen.

De heer Pierre-Yves Lux repliceert dat zelfs als de 
twee bedragen worden samengeteld, er iets meer dan 
200.000 euro op de initiële begroting 2022 is ingeschre-
ven, wat nog geen 10 % is van de 8,3 miljoen euro op de 
aangepaste begroting.

De staatssecretaris wijst erop dat er ook een begroting 
is in het deel betreffende de provisies van programma 01.

Mevrouw Zoé Genot merkt op dat het bedrag van 
277.000 euro weliswaar bestemd is om de aankopen door 
de gemeenten te ondersteunen, maar peanuts is in vergelij-
king met de prijs van het vastgoed.
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La secrétaire d’État précise que 7 millions d’euros 
étaient prévus pour l’action 4 du PUL en 2021.

M. Pierre-Yves Lux souhaite obtenir les tableaux de 
l’ensemble des projets intégrés dans cette enveloppe des 
7 millions d’euros.

La secrétaire d’État les joint au rapport (annexe 10). 
Pour 2022, les montants n’ont pas encore été inscrits mais 
l’appel à projets sera relancé dans le cadre du PUL. 
 

Activité 31

Mme Zoé Genot relève, à propos des transferts de 
revenus aux particuliers pour soutenir les locataires 
d’un bail d’habitation privé ayant des revenus modestes 
qui subissent une perte de revenus en raison de la crise 
sanitaire Covid-19 (AB 25.008.31.07.3432), qu’à l’initial 
2021 2,5 millions d’euros étaient prévus, portés ensuite à 
1,4 million d’euros à l’ajusté pour finalement disparaître 
à l’initial 2022. Elle s’interroge sur les raisons de cette 
sous-utilisation à l’ajusté et de la disparition en 2022. 
 
 

La secrétaire d’État répond qu’on ne le retrouve pas 
en 2022 parce qu’il n’y avait pas de base légale.

Mme Zoé Genot s’étonne de ne pas retrouver dans le 
budget analysé aujourd›hui, dans la colonne « initial 2021 » 
les 2.500.000 euros pourtant inscrits l’an passé. 
 

La secrétaire d’État renvoie à la technique budgétaire.

Mme Zoé Genot ne comprend pas que l’on puisse ici 
modifier l’initial été voté l’an passé.

La secrétaire d’État explique qu’un arrêté est intervenu 
pour transférer ce montant. Les crédits n’étaient pas prévus 
à l’initial 2021 et l’enveloppe de 2.500.000 euros ont été 
transférés sur l’allocation en début d’année 2021. 
 

Activité 32

Mme Zoé Genot se demande si la suppression des 
aides à l’investissement aux particuliers en guise de 
prime pour l’adaptation du bâti en vue de valoriser les 
étages vides au-dessus des commerces en logement 
(AB 25.008.32.02.5310) résulte de la difficulté de telles 
opérations.

De staatssecretaris preciseert dat in 2021 7 miljoen 
euro was uitgetrokken voor actie 4 van het NPH.

De heer Pierre-Yves Lux vraagt om de tabellen van 
alle projecten waarvoor de 7 miljoen euro bestemd is. 
 

De staatssecretaris zal ze bij het verslag voegen 
(bijlage 10). Voor 2022 zijn de bedragen nog niet 
vastgesteld, maar de oproep tot het indienen van projecten 
zal opnieuw worden gedaan in het kader van het NPH.

Activiteit 31

Wat betreft de inkomensoverdrachten aan particulieren 
ter ondersteuning van de huurders met een private huurover-
eenkomst en met een bescheiden inkomen die als gevolg 
van de gezondheidscrisis Covid-19 een inkomensverlies 
lijden (BA 25.008.31.07.3432), merkt mevrouw Zoé Genot 
op dat op de initiële begroting 2021 2,5 miljoen euro was 
uitgetrokken, die vervolgens op de aangepaste begroting 
werd verlaagd tot 1,4 miljoen euro en uiteindelijk niet meer 
is ingeschreven op de initiële begroting 2022. Ze vraagt 
naar de redenen voor de onderbenutting op de aangepaste 
begroting en de schrapping op de begroting 2022.

De staatssecretaris antwoordt dat het bedrag geschrapt 
is in 2022, omdat er geen wettelijke basis was.

Het verbaast mevrouw Zoé Genot dat ze de 
2.500.000 euro die nochtans vorig jaar in de kolom « initieel 
2021 » was ingeschreven, niet terugvindt in de begroting 
die vandaag wordt besproken.

De staatssecretaris verwijst naar de begrotingstechniek.

Mevrouw Zoé Genot begrijpt niet dat men de initiële 
begroting die vorig jaar is goedgekeurd, hier kan wijzigen.

De staatssecretaris legt uit dat er een besluit werd 
uitgevaardigd om het bedrag over te dragen. De kredieten 
stonden niet in de initiële begroting 2021 en de enveloppe 
van 2.500.000 euro is overgedragen naar de allocatie begin 
2021.

Activiteit 32

Mevrouw Zoé Genot vraagt of de afschaffing van de 
investeringssteun aan particulieren bij wijze van premie 
voor de aanpassing van de gebouwen om lege verdie-
pingen boven winkels te verbouwen tot woningen (BA 
25.008.32.02.5310) te wijten is aan de moeilijkheidsgraad 
van dergelijke projecten.



 — 89 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

La secrétaire d’État rappelle que cette allocation 
concernait un appel à projets lancé en 2017. L’adaptation 
du bâti pour valoriser les étages vides au-dessus des 
commerces en logements s’inscrit maintenant dans une 
réflexion globale menée au niveau de la politique du 
logement mais aucun appel à projets n’est lancé. 
 
 

Activité 34

Mme Joëlle Maison s’interroge sur les raisons de 
l’augmentation des subventions de fonctionnement aux 
AIPL qui s’occupent de la politique sociale du logement ou 
qui y contribuent par l’action intégrée ou le partenariat avec 
d’autres acteurs publics (AB 25.008.34.02.3300) et désire 
recevoir la liste des AIPL subventionnées en 2022. 
 

M. Pierre-Yves Lux souhaite savoir si les différences 
observées entre l’ajusté 2021 et l’initial 2022 corres-
pondent à l’intégration des crédits de 458.000 euros initia-
lement prévus en subventions de fonctionnement aux asso-
ciations privées en demande d’agrément en tant qu’AIPL 
qui s’occupent de la politique sociale du logement ou qui 
y contribuent par l’action intégrée ou le partenariat avec 
d’autres acteurs publics (AB 25.008.34.05.3300). En 
d’autres termes, l’ensemble des associations qui étaient 
financées dans le cadre de l’AB 25.008.34.05.3300 ont-elles 
été agréées et de ce fait intégrées à l’AB 25.008.34.02.3300 ?
 

Mme Zoé Genot constate que l’addition des crédits 
relevant des deux allocations ne conduit pas exactement 
au même montant et se demande si les crédits désormais 
prévus seront suffisants pour travailler de la même manière 
que l’année passée.

La secrétaire d’État confirme le raisonnement de 
M. Lux. Elle répond à Mme Maison que la liste avait déjà 
été envoyée dans le cadre d’une commission du logement 
en réponse à une question de M. Lux. Elle entend par 
ailleurs rassurer Mme Genot. Ce montant sera suffisant. 
 

Activité 35

Mme Zoé Genot souhaite savoir ce que recouvrent les 
subventions d’investissement aux associations privées pour 
des projets innovants en matière de politique du logement 
(AB 25.008.35.02.5210) dont elle constate une diminution 
très importante.

La secrétaire d’État explique que cette allocation 
concerne des projets financés comme les projets du CLT, 
les volets investissement des projets lauréats des appels 

De staatssecretaris herinnert eraan dat deze allocatie 
betrekking had op een oproep tot het indienen van projecten 
die in 2017 was gelanceerd. De aanpassing van gebouwen 
om de lege verdiepingen boven winkels te verbouwen tot 
woningen maakt nu deel uit van een algemene reflectie die 
op het niveau van het huisvestingsbeleid wordt gevoerd, 
maar er is geen enkele oproep tot het indienen van projecten 
gedaan.

Activiteit 34

Mevrouw Joëlle Maison vraagt wat de redenen zijn 
voor de verhoging van de werkingssubsidies voor de 
VIH’s die zich bezighouden met het sociale huisvestings-
beleid of die daartoe bijdragen via de geïntegreerde actie 
of een partnerschap met andere overheidsactoren (BA 
25.008.34.02.3300) en wenst de lijst te krijgen van de 
VIH’s die in 2022 worden gesubsidieerd.

De heer Pierre-Yves Lux vraagt of de vastgestelde 
verschillen tussen de aangepaste begroting 2021 en de 
initiële begroting 2022 overeenkomen met de integratie 
van de 458.000 euro aan kredieten die oorspronkelijk 
waren uitgetrokken als werkingssubsidies aan privéver-
enigingen die om erkenning vragen als VIH’s die instaan 
voor het sociaal huisvestingsbeleid of die daartoe bijdragen 
door geïntegreerde werking of door samenwerking met 
andere openbare instanties (BA 25.008.34.02.3300) Met 
andere woorden, zijn alle verenigingen die in het kader 
van BA 25.008.34.05.3300 werden gefinancierd, erkend en 
daardoor opgenomen in BA 25.008.34.02.3300 ?

Mevrouw Zoé Genot stelt vast dat de som van de 
kredieten onder de twee allocaties niet precies hetzelfde 
bedrag oplevert en vraagt of de kredieten die voortaan uit-
getrokken worden, zullen volstaan om op dezelfde manier 
te werken als vorig jaar.

De staatssecretaris bevestigt de redenering van de 
heer Lux. Ze antwoordt op de opmerking van mevrouw 
Maison dat de lijst al in het kader van een vergadering van 
de commissie voor de huisvesting is bezorgd in antwoord 
op een vraag van de heer Lux. Voorts wenst ze mevrouw 
Genot gerust te stellen. Het bedrag zal volstaan.

Activiteit 35

Mevrouw Zoé Genot vraagt waarvoor de investe-
ringssubsidies voor de particuliere verenigingen voor 
innovatieve projecten inzake de huisvestingspolitiek (BA 
25.008.35.02.5210) bestemd zijn. Ze stelt vast dat ze fors 
dalen.

De staatssecretaris legt uit dat deze allocatie betrekking 
heeft op gefinancierde projecten zoals de CLTprojecten, de 
investeringscomponenten van de projecten die geselecteerd 
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à projets logement intergénérationnel 2015 et 2017, les 
volets investissement des projets lauréats de l’appel à 
projets étages vides au-dessus des commerces 2017, les 
volets investissement des projets lauréats de l’appel à 
projets logement modulaire de 2018. Comme aucun projet 
n’est relancé, il s’agit seulement de montants à liquider 
pour réduire l’encours. 
 
 
 

Activité 38

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 39

Mme Joëlle Maison constate que les subventions 
d’investissement de la fondation d’utilité publique CLTB 
(AB 25.008.39.03.5112), en lien avec l’action 31 du PUL, 
augmentent. Elle souhaite dès lors savoir combien de 
logements ont été subventionnés via ce mécanisme, dans 
quelles communes et combien la secrétaire d’État pense en 
réceptionner en 2022.

La secrétaire d’État répond qu’elle espère réception-
ner 55 logements.

Programme 009 : Financement international ou 
européen

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

IV. Vote

Par 9 voix contre 5, la commission émet un avis 
favorable à la commission des finances pour ce qui concerne 
la mission 25 – Logement et habitat.

La Rapporteuse, Le Président,

Joëlle MAISON Petya OBOLENSKY

werden na de oproepen van 2015 en 2017 tot projecten voor 
intergenerationeel wonen, de investeringscomponenten van 
de projecten die geselecteerd werden na de oproepen van 
2017 tot projecten om lege verdiepingen boven winkels 
te verbouwen tot woningen, de investeringscomponenten 
van de projecten die geselecteerd werden na de oproep 
van 2018 tot modulaire woningen. Aangezien er geen 
enkel project opnieuw wordt opgestart, gaat het enkel om 
bedragen die moeten worden vereffend om het uitstaande 
bedrag te verminderen.

Activiteit 38

Deze activiteit lokt geen enkele commentaar uit.

Activiteit 39

Mevrouw Joëlle Maison stelt vast dat de inves-
teringssubsidies aan de openbare stichting CLTB 
(BA 25.008.39.03.5112) in verband met actie 31 van het 
NPH stijgen. Bijgevolg vraagt ze hoeveel woningen via dat 
mechanisme werden gesubsidieerd, in welke gemeenten 
en hoeveel er volgens de staatssecretaris zullen worden 
opgeleverd in 2022.

De staatssecretaris antwoordt dat ze de oplevering van 
55 woningen verwacht.

Programma 009 : Internationale of Europese 
financiering

Dit programma lokt geen enkele commentaar uit.

IV. Stemming

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 5, bij de 
commissie voor de financiën een gunstig advies uit over 
opdracht 25 – Huisvesting en woonomgeving.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Joëlle MAISON Petya OBOLENSKY
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Annexes

Annexe 1 
Liste ventilée des projets visés par les dépenses 
de fonctionnement liées aux études, expertises, 

publication et information en matière de politique 
sociale du logement (AB 2500108031211)

Bijlagen

Bijlage 1 
Uitsplitsing van de projecten die vallen onder 
de werkingsuitgaven voor studies, expertises, 

publicaties en voorlichting over het beleid inzake 
sociale huisvesting (BA 2500108031211)

Année 
budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2019 0201904643 1910207149-PNDAPP 
- Observatoire des 
loyers 2019

HOMO SAPIENS 
SAPIENS

243694 - - 243.694,00 – 114.536,18 129.157,82 – – – – – – – – – – 243.694,00

2020 2010200293 PREV MPFM - 
Modification arrêté SCS

PORTICO 30000 - - 30.000,00 19.930,38 10.069,62 – 19.930,38 – – – – – – – – – 30.000,00

2020 2010201089 MPFM - Aides d’Etat 
MP et subventions

DALDEWOLF 30927,6 - - 30.927,60 – 6.098,40 24.829,20 – – – – – – – – – – 30.927,60

2020 2010202179 MPFM - Actu grille indi-
cative référence loyers

UNIVERSITE 
LIBRE DE 

BRUXELLES

36179 - - 36.179,00 – – 36.179,00 – – – – – – – – – – 36.179,00

2020 2010202821 PNSPP - MP 
Evaluation AIPL

MATHIEU, 
AGNÈS

52907,25 - - 52.907,25 – – 52.907,25 – – – – – – – – – – 52.907,25

2020 2010203316 MP PNSPP - Logements 
inoccupés en RBC

DIVERS 166089,44 - - 166.089,44 115.550,16 – 50.539,28 115.550,16 – – – – – – – – – 166.089,44

2020 2010204662 MP PNSPP - Com 
campagne discrimination

AIR CREATIVE 
ASSOCIATES

72600 - - 72.600,00 25.400,36 – 47.199,64 25.400,36 – – – – – – – – – 72.600,00

2020 2010205173 PNSPP - services 
juridiques Eval 
légis logement

UNIVERSITÉ 
SAINT-LOUIS 
- BRUXELLES

78832,65 - - 78.832,65 39.416,32 – 39.416,33 39.416,32 – – – – – – – – – 78.832,65

2021 2000000315 VIM 178111 
EJ/2020/009(A)5 
honoraires CIO

EVEREST LAW 
BRUSSELS

3702,6 - - 3.702,60 – – 3.702,60 – – – – – – – – – – 3.702,60

2021 2000001535 VIM 180562 
EJ/2020/009(A)6 
honoraires CIO 01/21

EVEREST LAW 
BRUSSELS

1433,85 - - 1.433,85 – – 1.433,85 – – – – – – – – – – 1.433,85

2021 2000003087 VIM 184752 
EV/2021/005(A)1 
IBZ 2015-2020 stats

SERVICE 
DE L’ETAT 
A GESTION 
SEPAREE

9135,96 - - 9.135,96 – – 9.135,96 – – – – – – – – – – 9.135,96

2021 2000003809 VIM  186155 
EJ/2020/009(A)7 
CIO hono 02/2021

EVEREST LAW 
BRUSSELS

4301,55 - - 4.301,55 – – 4.301,55 – – – – – – – – – – 4.301,55

2021 2000006642 VIM 192145 
EJ/2020/009(A)8 hono-
raires SCS CIO 0321

EVEREST LAW 
BRUSSELS

3194,4 - - 3.194,40 – – 3.194,40 – – – – – – – – – – 3.194,40

2021 2000008309 VIM 197695 
EV/2021/007(A)1 
BC GDPR

KATHOLIEKE 
UNIVERSITEIT 

TE LEUVEN

6776 - - 6.776,00 – – 6.776,00 – – – – – – – – – – 6.776,00

2021 2000013147 VIM 208772 
EV/2021/005(A)2 IBZ 
stat gemeenten 2021

SERVICE 
DE L’ETAT 
A GESTION 
SEPAREE

1532,16 - - 1.532,16 – – 1.532,16 – – – – – – – – – – 1.532,16

2021 2110200437 MPFM - Fiscalité 
communale

Scheyvaerts, 
Arnaud

2662 - - 2.662,00 399,30 – 2.262,70 399,30 – – – – – – – – – 2.662,00

2021 2110200483 MPFM - Finalisation 
monitoring financier AIS

MATHIEU, 
AGNÈS

10439,28 - - 10.439,28 – – 10.439,28 – – – – – – – – – – 10.439,28
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Bijlagen

Bijlage 1 
Uitsplitsing van de projecten die vallen onder 
de werkingsuitgaven voor studies, expertises, 

publicaties en voorlichting over het beleid inzake 
sociale huisvesting (BA 2500108031211)

Année 
budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2019 0201904643 1910207149-PNDAPP 
- Observatoire des 
loyers 2019

HOMO SAPIENS 
SAPIENS

243694 - - 243.694,00 – 114.536,18 129.157,82 – – – – – – – – – – 243.694,00

2020 2010200293 PREV MPFM - 
Modification arrêté SCS

PORTICO 30000 - - 30.000,00 19.930,38 10.069,62 – 19.930,38 – – – – – – – – – 30.000,00

2020 2010201089 MPFM - Aides d’Etat 
MP et subventions

DALDEWOLF 30927,6 - - 30.927,60 – 6.098,40 24.829,20 – – – – – – – – – – 30.927,60

2020 2010202179 MPFM - Actu grille indi-
cative référence loyers

UNIVERSITE 
LIBRE DE 

BRUXELLES

36179 - - 36.179,00 – – 36.179,00 – – – – – – – – – – 36.179,00

2020 2010202821 PNSPP - MP 
Evaluation AIPL

MATHIEU, 
AGNÈS

52907,25 - - 52.907,25 – – 52.907,25 – – – – – – – – – – 52.907,25

2020 2010203316 MP PNSPP - Logements 
inoccupés en RBC

DIVERS 166089,44 - - 166.089,44 115.550,16 – 50.539,28 115.550,16 – – – – – – – – – 166.089,44

2020 2010204662 MP PNSPP - Com 
campagne discrimination

AIR CREATIVE 
ASSOCIATES

72600 - - 72.600,00 25.400,36 – 47.199,64 25.400,36 – – – – – – – – – 72.600,00

2020 2010205173 PNSPP - services 
juridiques Eval 
légis logement

UNIVERSITÉ 
SAINT-LOUIS 
- BRUXELLES

78832,65 - - 78.832,65 39.416,32 – 39.416,33 39.416,32 – – – – – – – – – 78.832,65

2021 2000000315 VIM 178111 
EJ/2020/009(A)5 
honoraires CIO

EVEREST LAW 
BRUSSELS

3702,6 - - 3.702,60 – – 3.702,60 – – – – – – – – – – 3.702,60

2021 2000001535 VIM 180562 
EJ/2020/009(A)6 
honoraires CIO 01/21

EVEREST LAW 
BRUSSELS

1433,85 - - 1.433,85 – – 1.433,85 – – – – – – – – – – 1.433,85

2021 2000003087 VIM 184752 
EV/2021/005(A)1 
IBZ 2015-2020 stats

SERVICE 
DE L’ETAT 
A GESTION 
SEPAREE

9135,96 - - 9.135,96 – – 9.135,96 – – – – – – – – – – 9.135,96

2021 2000003809 VIM  186155 
EJ/2020/009(A)7 
CIO hono 02/2021

EVEREST LAW 
BRUSSELS

4301,55 - - 4.301,55 – – 4.301,55 – – – – – – – – – – 4.301,55

2021 2000006642 VIM 192145 
EJ/2020/009(A)8 hono-
raires SCS CIO 0321

EVEREST LAW 
BRUSSELS

3194,4 - - 3.194,40 – – 3.194,40 – – – – – – – – – – 3.194,40

2021 2000008309 VIM 197695 
EV/2021/007(A)1 
BC GDPR

KATHOLIEKE 
UNIVERSITEIT 

TE LEUVEN

6776 - - 6.776,00 – – 6.776,00 – – – – – – – – – – 6.776,00

2021 2000013147 VIM 208772 
EV/2021/005(A)2 IBZ 
stat gemeenten 2021

SERVICE 
DE L’ETAT 
A GESTION 
SEPAREE

1532,16 - - 1.532,16 – – 1.532,16 – – – – – – – – – – 1.532,16

2021 2110200437 MPFM - Fiscalité 
communale

Scheyvaerts, 
Arnaud

2662 - - 2.662,00 399,30 – 2.262,70 399,30 – – – – – – – – – 2.662,00

2021 2110200483 MPFM - Finalisation 
monitoring financier AIS

MATHIEU, 
AGNÈS

10439,28 - - 10.439,28 – – 10.439,28 – – – – – – – – – – 10.439,28

Annexes

Annexe 1 
Liste ventilée des projets visés par les dépenses 
de fonctionnement liées aux études, expertises, 

publication et information en matière de politique 
sociale du logement (AB 2500108031211)

Bijlagen

Bijlage 1 
Uitsplitsing van de projecten die vallen onder 
de werkingsuitgaven voor studies, expertises, 

publicaties en voorlichting over het beleid inzake 
sociale huisvesting (BA 2500108031211)
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Année 
budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2021 2110201908 Avenant PNSPP 
Campagne discrimi-
nation 2010204662

AIR CREATIVE 
ASSOCIATES

3481,61 - - 3.481,61 52,97 – 3.428,64 52,97 – – – – – – – – – 3.481,61

2021 2110202641 MPFM - Option 
d’achat en AIS

UYTTENDAELE, 
GERARD, 

KENNES ET ASS

9075 - - 9.075,00 9.075,00 – – 9.075,00 – – – – – – – – – 9.075,00

2021 2110203648 PNSPP - réalisa-
tion audit AIS

IMPACT, 
PUBLIC SECTOR 

ADVISORS

144038,4 - - 144.038,40 144.038,40 – – 57.615,36 86.423,04 – – – – – – – – 144.038,40

2021 2110204736 MPFM - Droit de 
préemption

JEROME 
SOHIER 
AVOCAT

42047,5 - - 42.047,50 42.047,50 – – 17.000,00 25.047,50 – – – – – – – – 42.047,50

2021 2110205237 Convention - mémo-
randum FUGL

SIMONT BRAUN 9801 - - 9.801,00 9.801,00 – – – 9.801,00 – – – – – – – – 9.801,00

2021 8700000012 077/1309/78223 5477,06 - - 5.477,06 – – 5.477,06 – – – – – – – – – – 5.477,06

2021 R 902100002049-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants de 
la politique du logement, 
consultations juridiques)

A déterminer 121000 - - – – – – 96.800,00 24.200,00 – – – – – – – – 121.000,00

2022 R 902100014145-Etude 
profil bailleurs

A déterminer 168000 - - – – – – – 168.000,00 – – – – – – – – 168.000,00

2022 R 902100087015-Le genre 
et le logement (72.600€ 
50%BL/50%EqualB.)

A déterminer 36300 - - – – – – – 29.040,00 7.260,00 – – – – – – – 36.300,00

2022 R 902100087105-Mise en 
place de la Cellule de 
Coordination (Action 0)

A déterminer 500000 - - – – – – – 500.000,00 – – – – – – – – 500.000,00

2022 R 902100087106-Mise en 
place d’une Commission 
paritaire locative chargée 
d’examiner la justesse 
du loyer (Action 20)

A déterminer 20000 - - – – – – – 20.000,00 – – – – – – – – 20.000,00

2022 R 902100087107- 
902100086902- 
Méthodologies grille et 
enquête (Action 19)

A déterminer 258000 - - – – – – – 258.000,00 – – – – – – – – 258.000,00

2022 R 902100087108-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement à 
Bruxelles, études explo-
ratoires sur des domaines 
innovants de la politique 
du logement, et diverses 
consultations juridique

A déterminer 515700 - - – – – – – 412.560,00 103.140,00 – – – – – – – 515.700,00

2022 R 920190005147- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – – – 267.000,00

2023 R 920190005148- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – – 267.000,00
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budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2021 2110201908 Avenant PNSPP 
Campagne discrimi-
nation 2010204662

AIR CREATIVE 
ASSOCIATES

3481,61 - - 3.481,61 52,97 – 3.428,64 52,97 – – – – – – – – – 3.481,61

2021 2110202641 MPFM - Option 
d’achat en AIS

UYTTENDAELE, 
GERARD, 

KENNES ET ASS

9075 - - 9.075,00 9.075,00 – – 9.075,00 – – – – – – – – – 9.075,00

2021 2110203648 PNSPP - réalisa-
tion audit AIS

IMPACT, 
PUBLIC SECTOR 

ADVISORS

144038,4 - - 144.038,40 144.038,40 – – 57.615,36 86.423,04 – – – – – – – – 144.038,40

2021 2110204736 MPFM - Droit de 
préemption

JEROME 
SOHIER 
AVOCAT

42047,5 - - 42.047,50 42.047,50 – – 17.000,00 25.047,50 – – – – – – – – 42.047,50

2021 2110205237 Convention - mémo-
randum FUGL

SIMONT BRAUN 9801 - - 9.801,00 9.801,00 – – – 9.801,00 – – – – – – – – 9.801,00

2021 8700000012 077/1309/78223 5477,06 - - 5.477,06 – – 5.477,06 – – – – – – – – – – 5.477,06

2021 R 902100002049-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants de 
la politique du logement, 
consultations juridiques)

A déterminer 121000 - - – – – – 96.800,00 24.200,00 – – – – – – – – 121.000,00

2022 R 902100014145-Etude 
profil bailleurs

A déterminer 168000 - - – – – – – 168.000,00 – – – – – – – – 168.000,00

2022 R 902100087015-Le genre 
et le logement (72.600€ 
50%BL/50%EqualB.)

A déterminer 36300 - - – – – – – 29.040,00 7.260,00 – – – – – – – 36.300,00

2022 R 902100087105-Mise en 
place de la Cellule de 
Coordination (Action 0)

A déterminer 500000 - - – – – – – 500.000,00 – – – – – – – – 500.000,00

2022 R 902100087106-Mise en 
place d’une Commission 
paritaire locative chargée 
d’examiner la justesse 
du loyer (Action 20)

A déterminer 20000 - - – – – – – 20.000,00 – – – – – – – – 20.000,00

2022 R 902100087107- 
902100086902- 
Méthodologies grille et 
enquête (Action 19)

A déterminer 258000 - - – – – – – 258.000,00 – – – – – – – – 258.000,00

2022 R 902100087108-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement à 
Bruxelles, études explo-
ratoires sur des domaines 
innovants de la politique 
du logement, et diverses 
consultations juridique

A déterminer 515700 - - – – – – – 412.560,00 103.140,00 – – – – – – – 515.700,00

2022 R 920190005147- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – – – 267.000,00

2023 R 920190005148- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – – 267.000,00
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engagement 
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29.11.2021
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cumulées au 
29.11.2021 

— 
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annule-
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29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021
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29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
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— 
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vóór
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jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2023 R 920190006855-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – – – 698.000,00

2024 R 920190005149- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – 267.000,00

2024 R 920190006856-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – – 698.000,00

2025 R 920190006857-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – 698.000,00

2025 R 920190006866- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – 267.000,00

2026 R 920200032336- 
Observatoire des loyers

A déterminer 267000 - - – – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – 267.000,00

2026 R 920200032337-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

A déterminer 698000 - - – – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – 698.000,00

2027 R 902100048359-Etude 
Observatoire des loyers

A déterminer 267000 - - – – – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – 267.000,00
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ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
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avant 
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vóór
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jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2023 R 920190006855-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – – – 698.000,00

2024 R 920190005149- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – – 267.000,00

2024 R 920190006856-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – – 698.000,00

2025 R 920190006857-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

à déterminer 698000 - - – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – – 698.000,00

2025 R 920190006866- 
Observatoire des loyers

à déterminer 267000 - - – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – – 267.000,00

2026 R 920200032336- 
Observatoire des loyers

A déterminer 267000 - - – – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – – 267.000,00

2026 R 920200032337-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

A déterminer 698000 - - – – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – – 698.000,00

2027 R 902100048359-Etude 
Observatoire des loyers

A déterminer 267000 - - – – – – – – – – – – 140.000,00 127.000,00 – – 267.000,00
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Année 
budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2027 R 902100048360-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

A déterminer 698000 - - – – – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – 698.000,00

2019 VISA 243694 - - 243.694,00 - 114.536,18 129.157,82 - - - - - - - - - - 243.694,00
2020 VISA 467535,94 - - 467.535,94 200.297,22 16.168,02 251.070,70 200.297,22 - - - - - - - - - 467.535,94
2021 VISA 257098,37 - - 257.098,37 205.414,17 - 51.684,20 84.142,63 121.271,54 - - - - - - - - 257.098,37
2021 V/G - - - - - - - - - - - - - - - - - -
2021 O - - - - - - - - - - - - - - - - - -
2021 R 121000 - - - - - - 96.800,00 24.200,00 - - - - - - - - 121.000,00
2021 B - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Total/Totaal Projecten/projects 
2021

121000 - - - - - - 96.800,00 24.200,00 - - - - - - - - 121.000,00

2022 R 1765000 - - - - - - - 1.527.600,00 237.400,00 - - - - - - - 1.765.000,00
2023 R 965000 - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - - - 965.000,00
2024 R 965000 - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - - 965.000,00
2025 R 965000 - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - 965.000,00
2026 R 965000 - - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - 965.000,00
2027 R 965000 - - - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - 965.000,00

Total/Totaal visa 968328,31 - - 968.328,31 405.711,39 130.704,20 431.912,72 284.439,85 121.271,54 - - - - - - - - 968.328,31
Total/Totaal Projecten/projects 6711000 - - - - - - 96.800,00 1.551.800,00 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 6.711.000,00

Totaal van de vastleggingsbehoeften in 2021 /  
 Total des besoins en engagements en 2021

378098,37 Totaal van de vereffeningsbehoeften / 
Total des besoins en liquidations

813.152,57 1.673.071,54 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 7.679.328,31

SPRB.D. 
25.001.08.03.1211  

(BC)

En cours /   
Uitstaande 

vastl.

Budget 
année /  
Budget 
année

Budget 
année /  
Budget 
année

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 Check Total

TPEL besoins en crédits d’engagement C MVVP : behoeften vast-
leggingskredieten C

200.297,22 378.098,37 1.765.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - 6.968.098,37

Fiche budg : besoins en crédits d’engagement C Begr fiche : behoeften vast-
leggingskredieten C

- 622.000,00 1.765.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - - 6.247.000,00

Différence entre fiche budg et TPEL 
en crédits d’engagement C

Verschil tussen begr fiches tov 
MVVP in vasteleggingskredieten C

243.901,63 - - - - - -965.000,00 - - - -721.098,37

TPEL besoins en crédits de liquidation B MVVP : behoeften veref-
feningskredieten B

- 813.152,57 1.673.071,54 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 7.548.624,11

Fiche budg : besoins en crédits de liquidation B Begr fiche : behoeften veref-
feningskredieten B

- 833.000,00 1.693.000,00 951.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - - 6.372.000,00

Différence entre fiche budg et TPEL 
en crédits de liquidation B

Verschil tussen begr fiche tov 
MVVP in vereffeningskredieten B

19.847,43 19.928,46 15.200,00 - - - -965.000,00 -266.600,00 - - -1.176.624,11
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Année 
budgé-
taire 
— 

Begro-
tingsjaar

Eng. ou  
indice de 

classement 

— 
Vastleg-

gingsnr. of 
klasserings-

symbool

Objectif  
stratégique 

— 
Strategische 
doelstelling

Libellé 
— 

Benaming

Bénéficiaire 
— 

Begunstigde

Engagement 
originel ou 
estimation 

— 
Oorspronke-
lijke vastleg-

ging of raming

Modif. cum. 
engagement 
originel au 
29.11.2021 

— 
Gecumul. 

wijzig. v.d. 
oorspronk. 
vastl. op

29.11.2021

Annulations 
cumulées au 
29.11.2021 

— 
Gecumuleerde 

annule-
ringen op

29.11.2021

Etat des enga-
gements au 
29.11.2021 

— 
Staat v.d. 
vastleg-

gingen op
29.11.2021

Encours au 
29.11.2021 

— 
Uitstaande 
vastl. op

29.11.2021

Liquidé  
avant 
2021 
— 

Vereffend 
vóór
2021

Liquidé du 
1er janvier 
jusqu’au 

29.11.2021 
— 

Vereffend 
vanaf 1 

januari tot
29.11.2021

Estimation des liquidations prévues 
— 

Raming van de geplande vereffeningen Total final des 
liquidations 

--- 
Finaal totaal v.d. 

vereffeningen
2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030

2027 R 902100048360-Etudes 
diverses (Audits ou 
évaluations de dispositifs 
existants, études relatives 
à la problématique de 
l’accès au logement 
à Bruxelles, études 
exploratoires sur des 
domaines innovants 
de la politique du 
logement, consultations 
juridiques sur des ma

A déterminer 698000 - - – – – – – – – – – – 558.400,00 139.600,00 – – 698.000,00

2019 VISA 243694 - - 243.694,00 - 114.536,18 129.157,82 - - - - - - - - - - 243.694,00
2020 VISA 467535,94 - - 467.535,94 200.297,22 16.168,02 251.070,70 200.297,22 - - - - - - - - - 467.535,94
2021 VISA 257098,37 - - 257.098,37 205.414,17 - 51.684,20 84.142,63 121.271,54 - - - - - - - - 257.098,37
2021 V/G - - - - - - - - - - - - - - - - - -
2021 O - - - - - - - - - - - - - - - - - -
2021 R 121000 - - - - - - 96.800,00 24.200,00 - - - - - - - - 121.000,00
2021 B - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Total/Totaal Projecten/projects 
2021

121000 - - - - - - 96.800,00 24.200,00 - - - - - - - - 121.000,00

2022 R 1765000 - - - - - - - 1.527.600,00 237.400,00 - - - - - - - 1.765.000,00
2023 R 965000 - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - - - 965.000,00
2024 R 965000 - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - - 965.000,00
2025 R 965000 - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - - 965.000,00
2026 R 965000 - - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - - 965.000,00
2027 R 965000 - - - - - - - - - - - - 698.400,00 266.600,00 - - 965.000,00

Total/Totaal visa 968328,31 - - 968.328,31 405.711,39 130.704,20 431.912,72 284.439,85 121.271,54 - - - - - - - - 968.328,31
Total/Totaal Projecten/projects 6711000 - - - - - - 96.800,00 1.551.800,00 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 6.711.000,00

Totaal van de vastleggingsbehoeften in 2021 /  
 Total des besoins en engagements en 2021

378098,37 Totaal van de vereffeningsbehoeften / 
Total des besoins en liquidations

813.152,57 1.673.071,54 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 7.679.328,31

SPRB.D. 
25.001.08.03.1211  

(BC)

En cours /   
Uitstaande 

vastl.

Budget 
année /  
Budget 
année

Budget 
année /  
Budget 
année

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 Check Total

TPEL besoins en crédits d’engagement C MVVP : behoeften vast-
leggingskredieten C

200.297,22 378.098,37 1.765.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - 6.968.098,37

Fiche budg : besoins en crédits d’engagement C Begr fiche : behoeften vast-
leggingskredieten C

- 622.000,00 1.765.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - - 6.247.000,00

Différence entre fiche budg et TPEL 
en crédits d’engagement C

Verschil tussen begr fiches tov 
MVVP in vasteleggingskredieten C

243.901,63 - - - - - -965.000,00 - - - -721.098,37

TPEL besoins en crédits de liquidation B MVVP : behoeften veref-
feningskredieten B

- 813.152,57 1.673.071,54 935.800,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 266.600,00 - - 7.548.624,11

Fiche budg : besoins en crédits de liquidation B Begr fiche : behoeften veref-
feningskredieten B

- 833.000,00 1.693.000,00 951.000,00 965.000,00 965.000,00 965.000,00 - - - - 6.372.000,00

Différence entre fiche budg et TPEL 
en crédits de liquidation B

Verschil tussen begr fiche tov 
MVVP in vereffeningskredieten B

19.847,43 19.928,46 15.200,00 - - - -965.000,00 -266.600,00 - - -1.176.624,11
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Annexe 2 
Tableau de la la rétrocession aux communes 

de 85 % du produit des amendes infligées 
par la cellule régionale en charge de la 

lutte contre les logements inoccupés

Répartition rétrocession 2019 (amendes 2018)

Commune Montant

1030 Schaerbeek 74.532,25

1050 Ixelles 14.086,20

1070 Anderlecht 21.101,25

1080 Molenbeek Saint Jean 27.638,17

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 0,00

1140 Evere 19.125,00

1150 Woluwe St Pierre 29.495,00

1170 Watermael Boitsfort 4.165,00

1190 Forest 25.857,00

1210 St Josse ten Noode 2.125,00

TOTAL 218.124,87

Répartition rétrocession 2020 (amendes 2019)

Commune Montant

1030 Schaerbeek 42.840,00

1050 Ixelles 22.414,50

1070 Anderlecht 75.951,75

1080 Molenbeek Saint Jean 1.020,00

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 9.936,50

1140 Evere 3.910,00

1150 Woluwe St Pierre 4.386,00

1170 Watermael Boitsfort 1.186,60

1190 Forest 24.769,00

1210 St Josse ten Noode 0,00

TOTAL 186.414,35

Répartition rétrocession 2021 (amendes 2020)

Communes Montant

1030 Schaerbeek 58.104,39

1050 Ixelles 44.231,31

1070 Anderlecht 43.979,00

1080 Molenbeek Saint Jean 33.032,28

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 2.456,50

1140 Evere 24.201,89

1150 Woluwe St Pierre 46.962,50

1170 Watermael Boitsfort 2.477,72

1190 Forest 63.830,75

1210 St Josse ten Noode 106,25

TOTAL 319.382,59

Bijlage 2 
Overzicht van de retrocessie aan de gemeenten 

van 85% van de opbrengst van de boetes die 
zijn opgelegd door de gewestelijke cel belast 

met de bestrijding van de leegstand

Opsplitsing teruggave 2019 (boetes 2018)

Gemeente Bedrag

1030 Schaarbeek 74.532,25

1050 Elsene 14.086,20

1070 Anderlecht 21.101,25

1080 Sint-Jans-Molenbeek 27.638,17

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 0,00

1140 Evere 19.125,00

1150 Sint-Pieters-Woluwe 29.495,00

1170 Watermaal-Bosvoorde 4.165,00

1190 Vorst 25.857,00

1210 Sint-Joost-ten-Node 2.125,00

TOTAAL 218.124,87

Opsplitsing teruggave 2020 (boetes 2019)

Gemeente Bedrag

1030 Schaarbeek 42.840,00

1050 Elsene 22.414,50

1070 Anderlecht 75.951,75

1080 Sint-Jans-Molenbeek 1.020,00

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 9.936,50

1140 Evere 3.910,00

1150 Sint-Pieters-Woluwe 4.386,00

1170 Watermaal-Bosvoorde 1.186,60

1190 Vorst 24.769,00

1210 Sint-Joost-ten-Node 0,00

TOTAAL 186.414,35

Opsplitsing teruggave 2021 (boetes 2020)

Gemeenten Bedrag

1030 Schaarbeek 58.104,39

1050 Elsene 44.231,31

1070 Anderlecht 43.979,00

1080 Sint-Jans-Molenbeek 33.032,28

1081 Koekelberg 0,00

1083 Ganshoren 2.456,50

1140 Evere 24.201,89

1150 Sint-Pieters-Woluwe 46.962,50

1170 Watermaal-Bosvoorde 2.477,72

1190 Vorst 63.830,75

1210 Sint-Joost-ten-Node 106,25

TOTAAL 319.382,59
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Annexe 3  
Tableau global des dossiers gérés par 

des assistants sociaux de la SASLS

Bijlage 3 
Totaaloverzicht van door de maatschappelijk 
werkers van de DBMSH beheerde gevallen
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Annexe 4  
Liste des ASBL soutenues à travers le 
transfert de revenus à la SLRB dans 

le cadre de la cohésion sociale

PCS 2021 Budget 
Année 2021

1 AKAROVA 82.380,95 €

2 ALBERT Ier 118.769,98 €

3 BEMPT 72.597,03 €

4 BONCELLES – ROLIN – NOUVELLE 93.735,88 €

5 BOTANIQUE-SAINT JOSSE 72.597,03 €

6 CHANTIER -HOUTHULST 118.769,98 €

7 DE LA HAUT 72.597,03 €

8 ESSEGHEM 72.597,03 €

9 FRANCK 72.597,03 €

10 GALAXIE 72.597,03 €

11 GOUJONS 118.769,98 €

12 HELMET 72.597,03 €

13 HOF TEN BERG 72.597,03 €

14 HOMBORCH 72.597,03 €

15 HUNDERENVELD 118.769,98 €

16 KAPELLEVELD 72.597,03 €

17 LEOPOLD 72.597,03 €

18 LES MINIMES 72.597,03 €

19 LES TROIS TILLEULS 72.597,03 €

20 MACHTENS 72.597,03 €

21 MARBOTIN 118.769,98 €

22 MELKRIEK 72.597,03 €

23 MERLO 108.210,96 €

24 PETERBOS 118.769,98 €

25 PICARDIE – DESTRIER – GERMINAL 72.597,03 €

26 POTIERS-VAUTOUR / 
REMPART DES MOINES

158.406,10 €

27 QUARTIER NORD 72.597,03 €

28 QUARTIERS RANSFORT 72.597,03 €

29 QUERELLE 85.809,07 €

30 RADIS – MAROLLE 72.597,03 €

31 REYERS 72.597,03 €

32 VAL MARIE – VERSAILLES 118.769,98 €

TOTAL 2.811.873,47 €

Bijlage 4 
Lijst van vzw’s die in het kader van de 
sociale cohesie worden gesteund via de 

overdracht van inkomsten aan de BGHM

PSC’s 2021 Begroting 
Jaar 2021

1 AKAROVA € 82.380,95

2 ALBERT 1 € 118.769,98

3 BEMPT € 72.597,03

4 BONCELLES – ROLIN – NIEUW € 93.735,88

5 KRUIDTUIN - SINT-JOOST € 72.597,03

6 WERVEN – HOUTHULST € 118.769,98

7 DE LA HAUT € 72.597,03

8 ESSEGEM € 72.597,03

9 FRANCK € 72.597,03

10 GALAXIE € 72.597,03

11 GRONDELS € 118.769,98

12 HELMET € 72.597,03

13 HOF TEN BERG € 72.597,03

14 HOMBORCH € 72.597,03

15 HUNDERENVELD € 118.769,98

16 KAPELLEVELD € 72.597,03

17 LEOPOLD € 72.597,03

18 MINIMEN € 72.597,03

19 DE DRIE LINDEN € 72.597,03

20 MACHTENS € 72.597,03

21 MARBOTIN € 118.769,98

22 MELKRIEK € 72.597,03

23 MERLO € 108.210,96

24 PETERBOS € 118.769,98

25 PICARDIE – STRIJDROS – 
GERMINAL

€ 72.597,03

26 POTTENBAKKERS-GIER/  
PAPENVEST

€ 158.406,10

27 NOORDWIJK € 72.597,03

28 WIJK RANSFORT € 72.597,03

29 KRAKEEL € 85.809,07

30 RADIJS – MAROLLEN € 72.597,03

31 REYERS € 72.597,03

32 MARIENDAAL – VERSAILLES € 118.769,98

TOTAAL € 2.811.873,47
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Annexe 5 
Tableau de l’allocation de solidarité 

versée à chaque SISP

Bijlage 5 
Tabel van de solidariteitstoelage die 

aan elke OVM wordt betaald

SOLIDARITEITSTOELAGE 2020 
—

ALLOCATION REGIONALE DE SOLIDARITE 2020

N° SISP OVM SISP
Solidariteitstoelage 2020 

—
Allocation de Solidarité 2020 

2020 ANDERLECHTSE HAARD LE FOYER ANDERLECHTOIS 3.754.872

2040 EN BORD DE SOIGNES EN BORD DE SOIGNES 835.354

2070 LE LOGIS-FLOREAL LE LOGIS-FLOREAL 0

2140 BRUSSELSE WONING LE LOGEMENT BRUXELLOIS 5.361.584

2160 LAEKENSE HAARD LE FOYER LAEKENOIS 4.996.513

2170 COMENSIA COMENSIA 2.462.393

2270 LOG’IRIS LOG’IRIS 1.542.347

2400 BINHOME BINHOME 3.117.125

2410 LOJEGA LOJEGA 2.139.276

2500 MOLENBEEKSE HAARD LE LOGEMENT MOLENBEEKOIS 1.390.657

2560 DE ZUIDERHAARD LE FOYER DU SUD 2.305.269

2570 G.W. SINT-JOOST-TEN-NODE LES HBM DE SAINT-JOSSE 1.003.464

2580 SCHAARBEEKSE HAARD LE FOYER SCHAERBEEKOIS 2.777.952

2700 DE MODERNE WONING L’HABITATION MODERNE 2.257.208

2800 EVERECITY EVERECITY 2.124.858

2810 ALLIANTIE VAN DE BRUSSELSE 
COÖPERATIVEN

ALLIANCE BRUXELLOISE COOPERATIVE 0

TOTAAL TOTAL 36.068.874 
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Annexe 6 
SLRB – RÉNOVATIONS 2022

Total : 18.322

–        Nombre de rénovations complètes : 878

–       Nombre de rénovations liées à l’enveloppe : 2.348

–       Nombre de rénovations de composants techniques : 15.096

Bijlage 6 
Lijsten van in 2022 uitgevoerde renovaties

Totaal: 18.322 

–       Aantal volledige renovaties : 878 

–       Aantal renovaties van de bouwschil : 2.348

–       Aantal renovaties van technische componenten : 15.096



 — 105 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

D
el

og
e

Annexe 7 
Liste des logements prévus  

dans le cadre de l’Alliance habitat 

Bijlage 7 
Lijst van geplande woningen  

in het kader van de Alliantie Wonen
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Annexe 8 
Tableau des logements qui seront rénovés par SISP

Bijlage 8 
Tabel van door de OVM te renoveren woningen
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Annexe 9 
Tableau d’amortissement du prêt à la SLRB  

pour le financement de ses missions 

Confirmation 
dette Région

LT CT (à payer 
en 2021)

Programmes 
d’investissements

603 407 335,69 25.171.626,57

PQ 2018-2021 Partie 
1 - 1ère tranche - 
commence 2022

50 000 000,00 0,00

PQ 2018-2021 
Partie 1 - 2°tranche

25 000 000,00 0,00

PQ 2018-2021 
Partie 2 - 1°tranche

50 000 000,00 0,00

PQ 2018-2021 
Partie 2 - 2°tranche

25 000 000,00 0,00

PQ 2016-2017 bis 41 236 363,65 1.472.727,27

PQ 2018-2021 bis 38 244 418,75 1.274.813,96

Photovoltaïque - 
commence 2021

9 000 000,00 1.000.000,00

Opération Fonds 
du Logement

45 000 000,00 0,00

Total 886 888 118,09 28.919.167,80

Bijlage 9 
Aflossingstabel van de lening aan de BGHM  

voor de financiering van haar opdrachten 

Bevestiging 
schuld Gewest

LT KT (te betalen 
in 2021)

Investerings-
programma’s

603 407 335,69 25.171.626,57

VP 2018-2021 
Deel 1 - eerste 
schijf - begin 2022

50 000 000,00 0,00

VP 2018-2021 Deel 
1 - tweede schijf

25 000 000,00 0,00

VP 2018-2021 Deel 
2 - eerste schijf

50 000 000,00 0,00

VP 2018-2021 Deel 
2 - tweede schijf

25 000 000,00 0,00

VP 2016-2017 bis 41 236 363,65 1.472.727,27

VP 2018-2021 bis 38 244 418,75 1.274.813,96

Zonnepanelen 
- begin 2021

9 000 000,00 1.000.000,00

Verrichting 
Woningfonds

45 000 000,00 0,00

Totaal 886 888 118,09 28.919.167,80
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Annexe 10 
Tableau du soutien aux acquisitions et 

rénovations par les communes

Bijlage 10 
Tabel van de steun voor aankopen 

en renovaties door gemeenten

Kandidaat
—

Candidat

Aankoop
—

Acquisition

Renovatie
—

Rénovation

Woningen
—

Logements

Subsidie
—

Subvention

Luik Aankoop
—

Volet Acquisition

Luik Renovatie
—

Volet Rénovation

Totaal
—

Total

Ganshoren X 1 eengezinswoning
1 maison unifamiliale

212.000 € 212.000 €

Elsene
Ixelles

X X 15 appartementen
15 appartements

1.240.000 € 444.442 € 1.684.442 €

Sint-Gillis
Saint-Gilles

X X 2 studio’s en 1 appartement
2 studios et 1 appartement

410.000 € 402.400 € 812.400 €

Sint-Gillis
Saint-Gilles

X X 3 appartementen
3 appartements

465.000 € 825.000 € 1.290.000 €

SPW
WSP

X 3 appartementen
3 appartements

339.200 € 339.200 €

OCMW 
Sint- Gillis
CPAS Saint-Gilles

X X 7 appartementen
7 appartements

1.240.000 € 1.941.139 € 3.181.139 €

OCMW SPW
CPAS WSP

X 1 eengezinswoning
1 maison unifamiliale

160.000 € 160.000 €

totaal / total 33 woningen
33 logements

7.679.181 €
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Annexe 11 
Cartes des biens  

interdits à la location

Bijlage 11 
 Kaarten van eigendommen die niet 

mogen worden verhuurd
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Annexe 12 
Tableau des logements moyens et modérés

Bijlage 12 
Tabel van middelgrote en bescheiden woningen
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Annexe 13 
Chiffres relatifs à la socialisation du 

parc de logements publics 

Nous avons estimé le nombre de locataires au loyer socialisé à 500 
en 2021. Cependant, au croisement du listing transmis par les partenaires 
pilotes (Numéro RN des locataires) et de la liste d’attente de la SLRB 
(numéro RN des candidats locataires), seulement 176 locataires de la 
commune et du CPAS pilotes étaient également inscrits dans la liste 
d’attente et donc en socialisation. Pour 2022, nous avons prévu le budget 
pour la socialisation du loyer de 2.885 locataires, mais tant que nous 
n’aurons pas croisé les numéros de RN qui devront être transmis par 
les communes/CPAS et la BDR, nous n’aurons pas de chiffres précis à 
transmettre.

Bijlage 13  
Cijfers over de socialisering van het 

bestand van openbare woningen

We hebben het aantal huurders dat een gesocialiseerde huurprijs 
geniet, geraamd op 500 in 2021. Bij een kruising van de gegevens van 
de lijst die werd toegezonden door de proefpartners (rijksregisternummer 
van de huurders) met de gegevens van de wachtlijst van de BGHM (rijks-
registernummer van de kandidaat-huurders) bleken echter slechts 176 
huurders van de gemeente en van het OCMW waar deze gesocialiseerde 
huurprijs werd getest ook op de wachtlijst ingeschreven te zijn en dus een 
gesocialiseerde huurprijs te genieten. Voor 2022 hebben wij het budget 
uitgetrokken dat nodig is voor de socialisering van de huurprijs van 2 
885 huurders, maar zolang wij de door de gemeenten/OCMW’s door te 
geven rijksregisternummers niet hebben vergeleken met die van de GGB, 
beschikken we niet over precieze cijfers om door te geven.
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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie voor  
de Territoriale Ontwikkeling 

 belast met de Stadsvernieuwing, 
de Stedenbouw, het Grondbeleid, 

het Erfgoed en het Toerisme

door mevr. Marie NAGY (F)

RAPPORT

fait au nom de la commission du 
Développement territorial chargée 

de la rénovation urbaine, de 
l’urbanisme, de la politique foncière, 

du patrimoine et du tourisme 

par Mme Marie NAGY (F)

Mesdames, Messieurs,

La commission du Développement territorial chargée 
de la rénovation urbaine, de l’urbanisme, de la politique 
foncière, du patrimoine et du tourisme, a examiné dans sa 
réunion du 22 novembre 2021 les missions 3 (partim), 8, 
12 (partim), 27, 28, 29 (partim) et 33 du budget général 
des dépenses.

Confiance a été faite à la rapporteuse pour la rédaction 
du rapport.

Dames en Heren,

De commissie voor de voor de Territoriale Ontwikkeling 
belast met de stadsvernieuwing, de stedenbouw, het 
grondbeleid, het erfgoed en het toerisme, heeft tijdens 
zijn vergadering van 22 november 2021 de opdrachten 3 
(partim), 8, 12 (partim), 27, 28, 29 (partim) en 33 van de 
algemene uitgavenbegroting onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden : mevr. Véronique Jamoulle, mevr. Isabelle Emmery, 
mevr. Fadila Laanan, mevr. Isabelle Pauthier, de heren Tristan Roberti, 
Geoffroy Coomans de Brachène, Gaëtan Van Goidsenhoven, Jonathan 
de Patoul, mevr. Marie Nagy, mevr. Françoise De Smedt, mevr. Elisa 
Groppi, mevr. Céline Fremault, mevr. Soetkin Hoessen, de heer Mathias 
Vanden Borre, mevr. Hilde Sabbe.

Ander lid : mevr. Véronique Lefrancq.

Membres effectifs : Mmes Véronique Jamoulle, Isabelle Emmery, 
Fadila Laanan, Isabelle Pauthier, MM. Tristan Roberti, Geoffroy 
Coomans de Brachène, Gaëtan Van Goidsenhoven, Jonathan de Patoul, 
Mmes Marie Nagy, Françoise De Smedt, Elisa Groppi, Céline Fremault, 
Soetkin Hoessen, M. Mathias Vanden Borre, Mme Hilde Sabbe.   

Autre membre : Mme Véronique Lefrancq.
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MISSION 3 
Initiatives communes du Gouvernement  

de la Région de Bruxelles-Capitale,  
programmes 2,4 et 5

MISSION 8 
Politique de la Régie foncière

MISSION 12 
Soutien à l’économie et à l’agriculture 

- programme 017 (Tourisme) et 
programme 21 (partim)

MISSION 27 
Politique de la Ville

MISSION 28 
Statistiques, analyses et planification

MISSION 29 
Tourisme, relations extérieures et 

promotion de l’image de la Région de 
Bruxelles-Capitale, programme 7 – 

Tourisme (sauf AB 29.007.15.04.4160 et 
AB 29.007.16.01.6161, screen.brussels)

MISSION 33 
Urbanisme et Patrimoine

I. Exposé introductif du Ministre-
Président Rudi Vervoort

Le Ministre-Président Rudi Vervoort a tenu devant les 
commissaires l’exposé suivant :

« Introduction

Après ma déclaration de politique régionale, la 
commission d’aujourd’hui me permet de vous exposer plus 
spécifiquement le budget lié aux enjeux et perspectives 
en matière de développement territorial, dans ses volets 
« Aménagement du Territoire » et « Rénovation urbaine ». 
 

OPDRACHT 3 
Gemeenschappelijke initiatieven van de 

Regering van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, programma’s 2, 4 en 5

OPDRACHT 8 
Grondregiebeleid

OPDRACHT 12 
Ondersteuning van economie en 

landbouw - programma 017 (Toerisme) 
en programma 21 (partim)

OPDRACHT 27 
Stadsbeleid

OPDRACHT 28 
Statistieken, analyses en plannificatie

OPDRACHT 29 
Toerisme, externe betrekkingen en 

promotie van het imago van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, programma 7 – 
Toerisme (behalve BA 29.007.15.04.4160 
en BA 29.007.16.01.6161, screen.brussels)

OPDRACHT 33 
Stedenbouw en Erfgoed

I. Inleidende uiteenzetting van 
minister-president Rudi Vervoort

minister-president Rudi Vervoort heeft voor de 
commissie de volgende uiteenzetting gehouden : 

«Inleiding

Aansluitend op mijn gewestelijke beleidsverklaring 
biedt de commissie van vandaag mij de gelegenheid om 
u specifiek de begroting toe te lichten verbonden aan het 
beleid en de perspectieven op het vlak van Territoriale 
Ontwikkeling, en dan meer bepaald de onderdelen 
« Ruimtelijke Ordening » en « Stadsvernieuwing ».
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Comme l’an dernier, mon collègue, M. Smet vous 
exposera les volets « Urbanisme » et « Patrimoine ».

Pour ce qui relève de la mission 33, je me concentrerai 
donc sur le programme 4 relatif à la rénovation urbaine et, 
au sein du programme 2, sur les AB relatives au financement 
d’institutions extérieures dont notamment Kanal, le CIVA, 
Citydev, le Réseau Habitat, la Zinneke Parade, la SAU, 
Homegrade. Mon Collègue, M. Smet, répondra pour le 
reste.

J’exposerai donc ici :

Dans un premier temps, la partie « Tourisme », qui 
relève de cette commission et qui reprend une partie des 
Missions 12 et 29.

Ensuite, dans un second temps, la partie « dévelop-
pement territorial » stricto sensu soit une partie de la 
Mission 3, l’entièreté des Missions 8 et 28 et une partie de 
la Mission 33.

Cela étant posé, venons-en maintenant au budget initial 
2022 relatif au Développement territorial.

Le temps du Développement urbain est, comme vous le 
savez, un temps relativement long (parfois trop long, mais 
c’est un autre débat). Ce budget reflète donc, de manière 
assez prévisible, pour l’essentiel les avancées de nombreux 
projets ; il est aussi, en partie, évidemment touché par 
la crise que nous traversons. Je pense notamment aux 
programmes de revitalisation urbaine, mais nous aurons 
l’occasion d’y revenir.

La crise que nous vivons a mis en exergue l’importance 
de la planification urbaine pour approcher la - désormais 
fameuse - « résilience » de notre capitale. Mon gouverne-
ment a donc tenu, dans la situation budgétaire compliquée 
que vous connaissez, à défendre les moyens dévolus à l’in-
vestissement dans nos quartiers, à l’amélioration du cadre 
de vie et à la rénovation du bâti. 
 

En parallèle, les moyens consacrés à la planification 
territoriale et l’approfondissement de sa connaissance 
ont également été réservés pour permettre à perspective.
brussels de mener à bien sa mission et d’orienter au mieux, 
en fonction des besoins, la politique urbaine. 
 

Je profite également de l’occasion qui m’est donnée ici 
pour insister sur le travail conséquent et de qualité que la 
Régie a mené cette année en rendant possible et accompa-
gnant plusieurs initiatives reprises dans le plan d’urgence 

Net zoals vorig jaar licht mijn collega Minister Smet u 
de luiken « Stedenbouw » en « Erfgoed » toe.

Voor opdracht 33 zal ik mij dus beperken tot programma 
4 voor stadsvernieuwing en in programma 2 tot de basisal-
locaties bestemd voor de financiering van externe instellin-
gen zoals Kanal, CIVA, Citydev, het Netwerk Wonen, de 
Zinneke Parade, de MSI en Homegrade. Mijn Collega 
Pascal Smet zal antwoorden voor het overige gedeelte. 
 

Ik geef dus toelichting bij :

Eerst en vooral het hoofdstuk Toerisme dat onder deze 
Commissie valt en dat gespreid is over de Opdrachten 12 
en 29.

Daarna ga ik dieper in op het deel « Territoriale 
Ontwikkeling », strikt gesproken, hetzij een deel van 
Opdracht 3, de volledige Opdrachten 8 en 28 en een deel 
van Opdracht 33.

Nu dit duidelijk is, komen we tot de initiële begroting 
2022 voor Territoriale Ontwikkeling.

Stadsontwikkeling vergt tijd, zoals u weet (soms zelfs 
teveel tijd, maar dat is een ander debat). Deze begroting 
toont dan ook op een vrij voorzienbare wijze de vordering 
van een groot aantal projecten ; maar ze wordt voor een 
deel ook getroffen door de crisis die wij doormaken. Ik 
denk daarbij onder meer aan de programma’s voor stads-
herwaardering, maar daar komen we laten nog op terug. 
 

De crisis waarmee wij nu al bijna twee jaar geconfron-
teerd worden, toont duidelijk aan hoe belangrijk de stads-
planning is bij het totstandbrengen van de - stilaan beruchte 
- « veerkracht » van onze hoofdstad. Mijn Regering heeft 
er daarom voor gekozen in de complexe begrotingstoestand 
die u kent, vast te houden aan de middelen voorzien voor 
de investeringen in onze wijken om de leefomgeving te 
verbeteren en de gebouwen te renoveren.

Parallel daarmee zijn ook middelen voor territori-
ale planning en de verbetering van de kennis over het 
grondgebied voorbehouden om Perspective in staat te 
stellen zijn opdracht naar behoren te vervullen en daarmee 
het stadsbeleid optimaal te kunnen sturen in functie van de 
bestaande noden.

Ik maak ook gebruik van de gelegenheid die mij 
vandaag geboden wordt om te wijzen op de intense en 
waardevolle inspanningen van de Regie dit jaar om een 
heel aantal initiatieven van het noodplan voor huisvesting 
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pour le logement ainsi qu’en rendant possible plusieurs 
occupations transitoires (notamment d’hébergement 
d’urgence).

Je pense pouvoir affirmer que le budget proposé 
au Parlement démontre le dynamisme dans lequel les 
opérateurs de l’Aménagement du Territoire, au sens 
large, sont inscrits : une politique foncière ambitieuse est 
portée, de nombreuses politiques sont entrées en phases 
d’exécution, les moyens de la rénovation urbaine ont été 
confirmés, pour l’essentiel, et nous poursuivons, avec 
méthode, la mise en œuvre de notre accord de majorité. 
 

Mission 3

La Mission 3 concerne directement l’aménagement du 
territoire pour ce qui relève :

–    au programme 2 de l’acquisition du site de Mediapark 
(à Reyers) et de Neo ;

–    au programme 4 du FEDER ;

–    au programme 5 du projet be.connected, baptisé « Iris 
Tower ».

Sur ce projet, je peux vous dire que ça y est, les 
agents régionaux y ont pris leur quartier. Certes dans des 
conditions particulières (télétravail), mais croyez-moi, 
ce bâtiment offre un cadre de travail à la pointe pour nos 
agents. Je m’en réjouis. 
 

Concernant Mediapark, un crédit de liquidation de 
23 millions d’euros est destiné à l’acquisition de terrains en 
vue de la réalisation du projet Mediapark. Il s’agit de la 5e 
parcelle acquise sur le site, dont le montant total avait été 
estimé à 136 millions d’euros. 
 

Par ailleurs, dans l’attente de voir plus clair sur l’avenir 
du MICE sur le plateau du Heysel, mon gouvernement a 
fait le choix de suspendre les crédits habituellement prévus 
dans le plan de liquidation défini sur 20 ans à la suite de la 
prise de participation engagée en 2014 par la Région dans 
la société Neo. Il s’agit d’une décision prise au regard des 
moyens en investissement dont Neo aura effectivement 
besoin en 2022 pour la réalisation de ses missions. 
 

Des moyens sont également prévus au programme 
2 pour s’adapter aux besoins réels et soutenir le hub 
humanitaire de Médecins du Monde dans la prise en charge 
des personnes sans-abri, dont des personnes migrantes. Ces 
moyens incluent également la distribution alimentaire de 3 

mogelijk te maken en te begeleiden en ervoor te zorgen 
dat meerdere projecten voor tijdelijk gebruik van goederen 
doorgang konden vinden (onder meer voor noodverblijf).

Ik meen te mogen stellen dat uit de begroting die aan 
het Parlement wordt voorgelegd, duidelijk de dynamiek 
blijkt waarvan de operatoren van het ruimtelijke ordening, 
in de brede zin van het woord, blijk geven : het ambitievolle 
grondbeleid wordt volop ondersteund, talloze beleidsiniti-
atieven zijn begonnen aan de uitvoeringsfase, de middelen 
voor stadsvernieuwing zijn in sterke mate bevestigd en 
wij gaan methodisch verder met de uitvoering van het 
meerderheidsakkoord.

Opdracht 3

Opdracht 3 betreft rechtstreeks de Ruimtelijke Ordening 
voor wat betreft :

–    in programma 2 de verwerving van de Mediaparksite 
(Reyers) en NEO ;

–    in programma 4 het EFRO ;

–    In programma 5 het project be.connected, dat de naam 
« Iris Tower » meekreeg.

Voor dit project kan ik u alvast melden dat het zover 
is, dat de gewestelijke ambtenaren er hun intrek hebben 
genomen. Dit gebeurt uiteraard in bijzondere omstandighe-
den (telewerk) maar geloof mij, dit gebouw biedt onze per-
soneelsleden het allermodernste werkkader. En dat stemt 
mij zeer tevreden.

Wat Mediapark betreft, is een vereffeningkrediet van 
23 miljoen euro bestemd voor de aankoop van gronden met 
het oog op de verwezenlijking van het Mediapark-project. 
Het gaat om het vijfde perceel dat wordt verworven op de 
site, waarvan het totaal bedrag geraamd is op 136 miljoen 
euro.

Daarnaast heeft mijn Regering ervoor gekozen om in 
afwachting van meer duidelijkheid over de MICE op de 
Heizelvlakte de kredieten op te schorten die normaal gezien 
voorzien waren in het vereffeningsplan over 20 jaar dat 
werd vastgesteld ingevolge de participatie die het Gewest 
in 2014 in de vennootschap NEO genomen heeft. Dit is een 
beslissing genomen in het licht van de investeringsmidde-
len waaraan NEO in 2022 effectief behoefte zal hebben 
voor de verwezenlijking van zijn opdrachten.

In programma 2 zijn ook middelen voorzien waarmee 
het beleid kan worden aangepast aan de reële behoeften 
en steun kan worden verleend aan de humanitaire hub 
van Dokters van de Wereld bij de opvang van daklozen, 
waaronder ook migranten. Deze middelen dienen tevens 
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repas par jour à quelque 700 personnes, ainsi que, comme 
les années précédentes, l’hébergement des personnes dites 
« transmigrantes ».

Ainsi, ce sont plus de 7 millions d’euros qui sont dégagés 
par la Région pour soutenir cette politique essentielle de 
solidarité.

J’en viens maintenant au programme 4 de la Mission 3 
les crédits relatifs à FEDER. Concernant la programmation 
FEDER actuelle 2014-2020 et en application de la règle 
dite du N+ 3, les crédits sont prévus pour poursuivre les 
liquidations des justificatifs introduits par les porteurs de 
projets, exécuter les tranches de paiement des instruments 
financiers, mais aussi pour l’engagement des derniers 
projets retenus. 
 

En 2022, c’est un montant de 33.094.000 euros qui 
est prévu en liquidation dans ce programme 004 relatif au 
FEDER.

Au total, ce sont quelque 74 millions d’euros qui 
seront globalement affectés à cette mission en 2022 pour 
l’Aménagement du Territoire au sens large pour assurer le 
financement des initiatives communes du Gouvernement.

Mission 8

La Mission 8 porte sur la Régie Foncière (Direction 
Facilities du SPRB).

Plus que jamais en 2021, la Direction Facilities du SPRB 
a assumé ses missions transversales d’entretien, de gestion 
du parc immobilier régional avec sérieux et efficacité. 
 

Durant cette année, de nombreux projets d’acquisition 
ont été matérialisés, notamment dans le cadre de l’exécution 
du PUL, grâce à un travail prospectif et intense du marché 
immobilier. Ce sont en effet essentiellement les nombreuses 
acquisitions réalisées qui permettent d’expliquer que le 
budget ajusté 2021 soit largement supérieur au montant 
prévus lors de l’Initial 2021 (74 millions d’euros au lieu de 
56 millions d’euros prévus à l’initial 2021). 
 

Les moyens pour l’année 2022 s’élèvent eux à 
52.8 millions d’euros, soit en légère diminution au regard 
des 56 millions d’euros budgétés lors de l’initial 2021. 
Parmi les budgets en diminution en 2022, relevons la baisse 
de crédits de l’ordre de 1 million d’euros pour le paiement 
des avertissements extrait de rôle (AER) et de 2.2 millions 

voor de voedselbedeling van drie maaltijden per dag aan 
ongeveer 700 personen en, zoals ook de vorige jaren, het 
verblijf van de zogenaamde « transmigranten ».

Het Gewest maakt zo ruim 7 miljoen euro vrij ter onder-
steuning van dit essentieel solidair beleid. 
 

Daarmee ben ik aangekomen bij programma 4 van 
Opdracht 3, dat de EFRO-kredieten omvat. Voor de lopende 
EFRO-programmering 2014-2020 en met toepassing van 
de zogenaamde N+ 3 regel wordt voorzien in kredieten om 
verder de verantwoordingsstukken te vereffenen die worden 
ingediend door de projectverantwoordelijken, uitvoering te 
geven aan de betalingsschijven van de financiële instru-
menten, maar ook voor de vastlegging van de recentste 
weerhouden projecten.

In 2022 is een vereffeningsbedrag van 33.094.000 euro 
voorzien in dit programma 004 voor EFRO. 
 

In totaal wordt zo globaal om en bij de 74 miljoen 
euro besteed aan deze opdracht in 2022 voor Ruimtelijke 
Ordening in de brede zin van het woord ter financiering van 
gezamenlijke initiatieven van de Regering.

Opdracht 8

Opdracht 8 betreft de Grondregie (Directie Facilities 
van de GOB).

Meer dan ooit heeft de Directie Facilities van de GOB 
in 2021 transversale functies op zich genomen voor het 
onderhoud en het beheer van het gewestelijk vastgoedbe-
stand, en dit met grote ernst en efficiëntie.

In de loop van dit jaar hebben talloze aankoopprojecten 
concrete vorm gekregen, onder meer bij de uitvoering van 
het Noodplan voor Huisvesting dank zij de prospectieve en 
intense inspanningen op de vastgoedmarkt. Het is immers 
als gevolg van de vele aankopen dat verklaard kan worden 
dat de aangepaste begroting 2021 aanzienlijk hoger uitvalt 
dan het bedrag voorzien in de initiële begroting 2021 
(74 miljoen euro in plaats van de 56 miljoen die initieel 
stond ingeschreven).

De middelen voor het jaar 2022 bedragen 52.8 miljoen 
euro, hetzij een lichte vermindering ten opzichte van de oor-
spronkelijk begrote 56 miljoen euro in de initiële begroting 
2021. Bij de verminderde begrotingen in 2022 hoort ook de 
afname van de kredieten voor de betaling aanslagbedragen 
voor om en bij de 1 miljoen euro en de verminderde betaling 
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d’euros pour le paiement des charges locatives (notamment 
en raison de la libération du CCN et d’une estimation des 
charges de l’IRIS Tower revue à la baisse).

Sur ce budget général 2022, relevons que 13 millions 
d’euros sont affectés au paiement des AER (soit presque ¼ 
du budget total !), 11.75 millions sont destinés au paiement 
de loyers et 9.2 millions d’euros sont mobilisés pour 
financer des dépenses d’entretien dans les biens immeubles 
administratifs.

Les moyens pour l’initial 2022 ont été adaptés 
aux besoins réels et des redistributions internes seront 
effectuées afin d’optimaliser l’utilisation des crédits en 
vue de permettre à la Région d’assumer les frais relatifs 
à la gestion des biens immeubles administratifs et non 
administratifs dont la Région est propriétaire ou locataire. 
Des moyens importants sont également conservés afin de 
permettre à la Région de mener à bien certains chantiers 
d’envergure (Blockx, Tournay Solvay, etc).

Mission 28

La mission 28 concerne les dotations à Perpective.
brussels, le Bureau bruxellois de Planification, qui voit 
sa dotation s’élever cette année à un montant de près de 
33 millions d’euros pour financer son fonctionnement et 
ses investissements.

Les moyens nécessaires ont été prévus pour poursuivre 
les missions de perspective.brussels, notamment la 
production d’analyses et de diagnostics socio-économiques 
et/ou territoriaux, la finalisation des procédures d’élabora-
tion ou d’instruction des projets de PAD entamés ainsi que 
la réalisation des contrats-Écoles ou encore les missions 
relatives à la localisation des équipements.

Par ailleurs, la mise en œuvre de la stratégie régionale 
de lutte contre le décrochage scolaire est poursuivie, ce qui 
est évidement essentiel vu le contexte actuel.

Mission 33

J’en viens à présent à la Mission 33.

Cette mission rassemble tant les compétences de l’Amé-
nagement du Territoire et de la Rénovation urbaine que de 
l’Urbanisme et du Patrimoine.

Comme précisé en introduction mon champ de 
compétences se limite ici au :

–    Programme 2 en ce qui concerne les financements à 
des institutions extérieures dont notamment Kanal, la 
Fondation CIVA, Citydev, le Réseau habitat, la Zinneke 

van huurlasten ten belope van 2,2 miljoen euro (onder meer 
door de vrijmaking van het CCN en een verlaagde lastenra-
ming voor de IRIS-tower).

De algemene begroting 2022 verdient de opmerking 
dat 13 miljoen euro besteed wordt voor de betaling van 
aanslagbedragen (hetzij vrijwel 1/4 van het totale budget), 
dat 11,75 miljoen is voorbehouden voor de betaling van 
huurgelden en 9,2 miljoen wordt vrijgemaakt om onder-
houdsuitgaven in administratieve gebouwen te financieren.

De middelen voor de initiële begroting 2022 zijn 
aangepast aan de reële behoeften en er zijn interne ver-
schuivingen doorgevoerd om het gebruik van kredieten 
te optimaliseren zodat het Gewest de kosten op zich kan 
nemen voor het beheer van administratieve en niet-admi-
nistratieve gebouwen waarvan het eigenaar of huurder is. 
Er zijn ook aanzienlijke middelen behouden om het Gewest 
in staat te stellen een aantal grote werven af te ronden 
(Blockx, Tournay Solvay enz).

Opdracht 28

Opdracht 28 betreft de dotaties aan Perpective.brussels, 
het Brussels Planningsbureau, dat zijn dotatie dit jaar ziet 
toenemen tot vrijwel 33 miljoen euro voor de financiering 
van zijn werking en investeringen. 
 

De vereiste middelen zijn voorzien om de opdrachten 
van perspective.brussels voort te zetten voor de uitvoering 
van sociaaleconomische en/of territoriale analyses en 
diagnoses, de voltooiing van reeds opgestarte uitwerkings- 
en onderzoeksprocedures voor RPA-projecten, de verwe-
zenlijking van de schoolcontracten, de opdrachten voor het 
bepalen van de juiste ligging van uitrustingen enz.

We gaan trouwens verder met de uitvoering van de 
gewestelijke strategie voor de aanpak van schoolmoeheid, 
een essentieel beleid in de huidige context.

Opdracht 33

Zo kom ik bij opdracht 33.

Deze opdracht voorziet in de bevoegdheden in verband 
met Ruimtelijke Ordening en Stadsvernieuwing enerzijds 
en Stadsvernieuwing en Erfgoed anderzijds.

Zoals reeds vermeld in de inleiding beperkt mijn 
bevoegdheidsgebied zich hier tot :

–    Programma 2 voor de financiering van externe instel-
lingen zoals Kanal, Stichting CIVA, Citydev, Netwerk 
Wonen, Zinneke Parade, de MSI, Homegrade en 
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Parade, la SAU, Homegrade et le biculturel d’intérêt 
régional ;  

–    Programme 4 dans son entièreté, qui traite de la 
Rénovation urbaine.

La gestion du fonctionnement d’urban.brussels 
(programme 1) est assurée par le secrétaire d’État ayant 
l’Urbanisme et le Patrimoine dans ses attributions.

Les compétences relatives à l’Aménagement du 
Territoire comprennent au programme 2 le soutien à une 
série de partenaires régionaux en matière de développe-
ment territorial.

La Fondation Kanal, qui met en place un pôle culturel 
comprenant notamment un Musée d’Art Moderne et 
contemporain (en collaboration avec le Centre Pompidou 
de Paris) et un Musée de l’Architecture (en collaboration 
avec la Fondation CIVA) dans l’ancien bâtiment Citroën, 
pourra compter sur un crédit de liquidation en 2021 au 
sein de la Mission 33 de 30.000.000 euros pour de l’inves-
tissement et de 8.000.000 euros pour du fonctionnement, 
conformément au contrat de gestion conclu début 2019. 
Les travaux ont débuté suite à la délivrance des premiers 
permis et le chantier devrait se terminer au plus tard en 
2024, date de l’ouverture du musée.

Les moyens sont prévus afin de permettre la continuité et 
le développement de la Fondation CIVA, dotée d’un contrat 
de gestion 2019-2023, ainsi que de l’ASBL « Homegrade ».
 

Les moyens sont également prévus pour financer la 
Société d’Aménagement urbain. Une allocation de base, 
dotée en 2022 d’un montant initial de 3.958.000 euros, 
centralise les moyens nécessaires de fonctionnement pour 
les missions déléguées par le Gouvernement. 
 

Les moyens aussi sont prévus pour Citydev en exécution 
de son contrat de gestion. La plus grosse partie des liquida-
tions de 2022 concerne des projets en phase de réalisation 
et pour lesquels les tranches de subsides sont contractuelle-
ment reprises dans les cahiers des charges.

Le programme 4 reprend les politiques de revitalisation 
des quartiers et de la rénovation urbaine.

Les outils de revitalisation urbaine se sont diversifiés 
ces dernières années. À côté des contrats de quartier 
durable (CQD), des contrats de rénovation urbaine (CRU) 
et des programmes Politique de la Ville (PdV axe 2) par 
le développement des quartiers, 2022 verra le lancement 
de l’élaboration des premiers contrats d’axe et d’îlot, les 
« CACI »

biculturele aangelegenheden van gewestelijk belang ; 
 

–    En het volledige Programma 4, dat betrekking heeft op 
Stadsvernieuwing.

Op de werking van Urban.brussels (programma 1) ziet 
de staatssecretaris bevoegd voor Stedenbouw en Erfgoed 
toe.

De bevoegdheden inzake Ruimtelijke Ordening 
omvatten in Programma 2 de steun aan een reeks geweste-
lijke partners voor de territoriale ontwikkeling. 
 

De Stichting Kanal, die werkt aan de oprichting van een 
cultuurpool met onder meer een Museum voor Moderne 
en Hedendaagse Kunst (in samenwerking met het Centre 
Pompidou in Parijs) en een architectuurmuseum (in 
samenwerking met de Stichting CIVA) in het voormalige 
Citroëngebouw, kan in 2021 rekenen op een vereffenings-
krediet in Opdracht 33 van 30.000.000 euro voor investe-
ringen en van 8.000.000 euro voor werking, overeenkom-
stig de beheersovereenkomst gesloten aanvang 2019. De 
werken zijn van start gegaan na de uitreiking van de eerste 
vergunningen en de werf moet voltooid zijn uiterlijk in 
2024, wanneer het museum de deuren opent.

De middelen zijn voorzien om de continuïteit en de 
ontwikkeling te verzekeren van de Stichting CIVA, die 
beschikt over een beheersovereenkomst 2019-2023, en van 
de vzw « Homegrade ».

Er zijn ook middelen voorzien om de Maatschappij 
voor Stedelijke Inrichting te financieren. Een basisallo-
catie die in 2022 voorzien is van een initieel bedrag van 
3.958.000 euro centraliseert de middelen die noodzake-
lijk zijn voor de werking van de opdrachten die door de 
Regering zijn gedelegeerd.

Ook zijn er middelen voorzien voor CityDev in 
uitvoering van zijn beheersovereenkomst. Het grootste 
deel van de vereffeningen van 2022 heeft betrekking op 
projecten in de uitvoeringsfase waarvoor de subsidieschij-
ven contractueel in de bestekken zijn opgenomen.

Programma 4 omvat het beleid tot herwaardering van 
de wijken en de stadsvernieuwing.

De instrumenten van het stadsherwaarderingsbe-
leid zijn de voorbije jaren verscheidener geworden. 
Naast de duurzame wijkcontracten (DWC), de 
Stadsvernieuwingscontracten (SVC en de programma’s 
Stedenbeleid (SB pijler 2) via wijkontwikkeling zien de 
eerste As- en Huizenblokcontracten in 2022 het levenslicht.
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En crédits de liquidation, les moyens sont prévus pour 
liquider les tranches de paiement successives suite aux 
justificatifs, à destination des porteurs de projets pour 
un montant respectivement de 23.000.000 euros pour 
les CQD, de 14.000.000 euros pour la PdV axe 2, de 
12.461.000 euros (y compris les acquisitions) pour les CRU 
et 3.000.000 euros pour la PdV axe 1. En engagement, il est 
aussi prévu en 2022 les montants pour les programmations 
pluriannuelles des CQD des 11e et 12e séries en raison des 
reports de délais des phases d’élaboration de ces 2 séries 
ainsi que de l’ordonnance de revitalisation urbaine « ORU 
- Délais » votée ici au Parlement en juillet 2021. Il en va 
de même et pour les mêmes raisons pour le CRU 6 et le 
CRU 7.

Dans le cadre des CRU, des moyens sont prévus en 
engagement tant pour l’acquisition de biens immeubles et 
de terrains nécessaires à l’exécution et la mise en place des 
projets approuvés, pour l’approbation du CRU 6 « Autour 
de Simonis » et du CRU 7 « Autour de la Gare du Midi ». 
 

Le budget 2021 prévoit aussi des moyens à hauteur de 
7,5 millions pour les études et travaux des opérations des 
CRU dont le pilotage est assuré par le SPRB (Urban ou 
Bruxelles Facilities) directement.

Les crédits de liquidation sont adaptés sur chaque AB 
spécifique, en fonction du code économique ad hoc, afin 
de supporter l’encours des CRU 1 à CRU 6 et la prévision 
des dépenses introduites par les différents pilotes de projets 
dans le cadre de ces programmes en regard des possibilités 
réglementaires quant à l’introduction des justificatifs. 
 
 

Au niveau des contrats de quartiers durables, les moyens 
sont adaptés afin d’approuver les projets de programmes des 
3 CQD de la 11e série et des 3 CQD de la 12e série pour un 
budget de 37.500.000 euros par série de CQD. Les crédits 
de liquidation sont adaptés afin de résorber l’encours 
 

Enfin, les moyens relatifs aux primes à la rénovation de 
l’habitat et à l’embellissement des façades sont augmentés 
en vue d’assumer l’ambitieuse réforme du mécanisme en 
cours, avec Bruxelles Environnement et Urban. 
 

Pour conclure, vous aurez sans doute remarqué que ce 
sont près de 16M d’économie sur les crédits de liquidation 
que nous réalisons dans les matières relevant du dévelop-
pement territorial, tout en maintenant nos objectifs intacts. 
 

In vereffeningskredieten zijn middelen voorzien om 
op grond van de ingediende verantwoordingsstukken 
de opeenvolgende betalingsschijven te vereffenen voor 
een bedrag van respectievelijk 23.000.000 euro voor de 
DWC, 14.000.000 euro voor pijler 2 van het Stadsbeleid, 
12.461.000 euro (inclusief aankopen) voor de SVC en 
3.000.000 euro voor pijler 1 van het Stadsbeleid. Wat de 
vastleggingen betreft, zijn de bedragen voor de meerjaren-
programma’s van de 11e en 12e reeks van de DWC ook in 
2022 gepland als gevolg van het uitstellen van de uitwer-
kingsfase van deze 2 reeksen en van de stedelijke herwaar-
deringsordonnantie « SHO - Termijnen », die hier in het 
Parlement in juli 2021 is goedgekeurd. Hetzelfde geldt om 
dezelfde redenen voor SVC 6 en SVC 7.

In het kader van de SVC zijn er bij de vastleggingen 
zowel middelen voorzien voor de verwerving van de 
onroerende goederen en gronden die nodig zijn voor de 
uitvoering en de uitwerking van de goedgekeurde projecten, 
voor de goedkeuring van SVC 6 « Rondom Simonis » en 
SVC 7 « Rondom het Zuidstation ».

De begroting 2021 voorziet ook in middelen ten belope 
van 7,5 miljoen euro voor de studies en werken verbonden 
aan de operaties van de SVC die rechtstreeks worden 
gestuurd door de GOB (Urban of Brussels Facilities).

De vereffeningskredieten zijn, overeenkomstig de 
bijhorende economische code, op elke specifieke BA 
aangepast om het uitstaande bedrag van SVC 1 tot SVC 
6 te dragen samen met de geraamde uitgaven die de ver-
schillende projectleiders rekening houdend met de regle-
mentaire mogelijkheden met betrekking tot de indiening 
van de verantwoordingsstukken in het kader van deze 
programma’s ingediend hebben.

Wat de duurzame wijkcontracten betreft, zijn de 
middelen aangepast om de ontwerpprogramma’s van de 3 
DWC van de 11e reeks en de 3 DWC van de 12e reeks goed 
te keuren voor een budget van 37.500.000 euro per reeks 
duurzame wijkcontracten. De vereffeningskredieten zijn 
aangepast om het uitstaande bedrag weg te werken.

Ten slotte worden de middelen voor de premies voor 
woningrenovatie en gevelverfraaiing verhoogd om de 
ambitieuze hervorming van het mechanisme, die in 
samenwerking met Brussel Leefmilieu en Urban wordt 
doorgevoerd, te kunnen uitvoeren.

Tot besluit, zult u ongetwijfeld opgemerkt hebben dat er 
ongeveer 16M euro besparingen gerealiseerd worden op de 
vereffeningskredieten in de materies betreffende de territo-
riale ontwikkeling terwijl onze doelstellingen ongewijzigd 
blijven.
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Nous assumons donc pleinement la juste part de l’effort 
général que nous nous sommes imposé lors de cet exercice 
budgétaire. Ces économies, en 2022, sont principalement 
rendues possibles par la suspension du versement de la part 
régionale au capital de Neo (+/- 8M), une baisse de 4M 
sur les budgets généraux de la rénovation urbaine afin de 
s’adapter aux besoins réels, une baisse de près de 3,5M des 
moyens alloués à la Régie grâce, notamment, à une baisse 
des loyers et des AER suite aux départs du CCN et du City.
 
 

Mission 12

J’en viens maintenant à la politique de Tourisme, dont 
les budgets sont répartis entre la Mission 12, programme 
17, qui traite des aspects économiques de la politique 
touristique (c’est-à-dire les aspects « régaliens » de la 
politique du tourisme) et la Mission 29, programme 7 
relative aux aspects non économiques du Tourisme. 
 

En ce qui concerne les allocations de base reprises en 
mission 12, celles-ci permettent l’exécution de la politique 
d’hébergement touristique, laquelle régule l’offre d’héber-
gements touristiques en soumettant les exploitants à une 
obligation d’enregistrement.

Cette politique a été plébiscitée par le Parlement depuis 
2014 et est en vigueur depuis avril 2016.

Un processus de révision de l’ordonnance du 8 mai 
2014 et ses arrêtés d’exécution est en cours avec pour 
objectif de simplifier et d’harmoniser cette législation 
tout en maintenant l’objectif impérieux de protection du 
Logement.

Expressément prévue dans la Déclaration de Politique 
générale, la révision de l’ordonnance relative à l’héberge-
ment touristique se fait de concert avec la protection du 
Logement. Elle s’établit également en concertation de 
l’ensemble des acteurs concernés : les acteurs de l’héber-
gement du tourisme, les communes, les acteurs régionaux 
de la Prévention et Sécurité des incendies, le syndicat des 
propriétaires et celui des locataires, etc.

Cette révision du régime bruxellois relatif à l’héber-
gement touristique se fait aussi en concertation avec la 
Commission européenne et dans le respect de la jurispru-
dence européenne.

Ce travail conséquent est pratiquement terminé et il est 
prévu de déposer en première lecture début 2022 un projet 
de révision de l’ordonnance.

Wij nemen dus ten volle ons deel van de algemene 
inspanning op ons die wij in dit begrotingsjaar hebben 
opgelegd. Deze besparingen, in 2022 zijn vooral mogelijk 
gemaakt door het opschorten van de storting van het 
gewestelijke deel in het kapitaal van NEO (+/- 8M euro), 
een daling met 4M euro op de algemene begrotingen 
van de stadsrenovatie om zich aldus aan te passen aan 
de werkelijke behoeften, een daling van ongeveer 3,5M 
euro van de middelen die aan de Regie worden toegekend 
namelijk dankzij een daling van de huur en de AER als 
gevolg van het vertrek uit de CCN en uit City.

Opdracht 12

Ik zal nu het beleid inzake toerisme behandelen, 
waarvan de budgetten gespreid zijn over Opdracht 12, 
programma 17, dat betrekking heeft op de economische 
aspecten van het toeristische beleid (dat wil zeggen 
de « soevereine » aspecten van het toerismebeleid) en 
Opdracht 29, programma 7, dat betrekking heeft op de 
niet-economische aspecten van het toerisme.

De basisallocaties die in Opdracht 12 worden vermeld, 
zorgen ervoor dat het beleid inzake toeristische logies kan 
worden uitgevoerd. Het beleid regelt het aanbod van toe-
ristische logies doordat exploitanten zich verplicht moeten 
registreren.

Dit beleid wordt sinds 2014 door het Parlement 
toegejuicht en is sinds april 2016 in voege.

De ordonnantie van 8 mei 2014 en haar uitvoerings-
besluiten worden momenteel herzien om deze wetgeving 
te vereenvoudigen en te harmoniseren zonder afbreuk te 
doen aan de essentiële doelstelling om de woonfunctie te 
beschermen.

De herziening van de ordonnantie betreffende het 
toeristische logies, die uitdrukkelijk in de Algemene 
Beleidsverklaring voorzien is, gaat hand in hand met het 
beschermen van de woonfunctie. Ze vindt ook plaats in 
overleg met alle betrokken spelers : de actoren uit de sector 
van het toeristische logies, de gemeenten, de geweste-
lijke actoren inzake brandpreventie en -veiligheid, het 
Eigenaarssyndicaat, de Huurdersbond, enz.

Deze herziening van de Brusselse regeling inzake het 
toeristische logies gebeurt eveneens in overleg met de 
Europese Commissie en met inachtneming van de Europese 
rechtspraak.

Dit omvangrijke werk is bijna voltooid en het is de 
bedoeling om begin 2022 een ontwerpherziening van de 
ordonnantie in eerste lezing voor te kunnen leggen.
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Les moyens consacrés à cette politique sont stables. 
Ceux-Ils sont consacrés aux frais juridiques induits par les 
procédures en justice actuellement pendantes, mais aussi et 
surtout par la mise en place pour l’avenir d’outils de type 
monitoring et analyse de données afin de suivre et améliorer 
la statistique publique sur l’hébergement touristique en 
Région de Bruxelles-Capitale. 
 
 

Enfin, pour ce qui concerne la législation relative à la 
classification de confort des hébergements touristiques, 
celle-ci est entrée en vigueur en 2020 et elle nécessite 
encore des dépenses notamment en raison de l’élaboration 
et la production des logos de classement.

Mission 29

J’en viens maintenant à la mission 29.

Le secteur touristique, qui génère environ 10 % 
des revenus de la Région bruxelloise et plus de 50.000 
emplois directs, a été, et est toujours, un des secteurs 
les plus impactés par la crise liée au Covid-19. L’élan 
florissant que connaissait le tourisme bruxellois depuis 
une dizaine d’années a été stoppé net par l’émergence de 
la crise sanitaire mondiale liée au coronavirus. J’évoquais 
d’ailleurs, devant vous, l’année dernière, l’annus horribilis 
du tourisme qu’avait connu Bruxelles, mais aussi le monde 
entier.

Bruxelles, comme l’ensemble des grandes villes et 
métropoles à travers le monde, souffre davantage que les 
campagnes et le littoral.

De plus, notre Région, plus encore que d’autres villes, 
par son statut de capitale européenne et siège de nombreuses 
institutions et associations internationales, souffre de la 
disparition de son tourisme d’affaires qui représente la 
moitié du secteur touristique bruxellois.

Dès le début de la crise, en mars 2020, mon gouverne-
ment a réagi rapidement afin de venir en aide à l’ensemble 
des acteurs du secteur qui forment l’écosystème touristique 
à travers des exonérations de taxes, des prêts à taux réduit 
et des primes. Et cela continue encore à l’heure actuelle. 
 

La troisième vague qui a déferlé sur l’Europe à partir 
d’octobre 2020 a empêché le déploiement du plan de 
relance et la reprise touristique.

C’est pourquoi dès la fin de cette 3e vague, début mai 
2021, nous avons décidé d’activer un nouveau plan de 
relance touristique d’un montant de 7,6 millions d’euros.

De middelen die voor dit beleid bestemd worden, zijn 
stabiel. Ze worden aangewend voor de juridische kosten 
die gemaakt worden in het kader van de gerechtelijke 
procedures die op dit ogenblik lopen, maar ook en vooral 
om naar de toekomst toe instrumenten voor monitoring 
en gegevensanalyse te creëren teneinde de openbare sta-
tistieken in verband met het toeristische logies in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest op te kunnen volgen en te 
verbeteren.

Wat ten slotte de wetgeving inzake de comfortclassifi-
catie van toeristische verblijven betreft, deze is in 2020 in 
werking getreden en vergt nog uitgaven, met name voor de 
opmaak en productie van de classificatielogo’s. 
 

Opdracht 29

Zo kom ik bij Opdracht 29.

De toeristische sector, die goed is voor ongeveer 10 % 
van de inkomsten van het Brussels Gewest en meer dan 
50.000 mensen direct tewerkstelt, was en blijft nog steeds 
een van de sectoren die het zwaarst getroffen zijn door de 
coronacrisis. De bloeiende dynamiek van het Brusselse 
toerisme van het afgelopen decennium kwam abrupt tot 
stilstand door het uitbreken van de wereldwijde gezond-
heidscrisis ten gevolge van het coronavirus. Vorig jaar 
schetste ik u het annus horibilis dat Brussel, maar ook de 
hele wereld op toeristisch vlak doorgemaakt heeft.

Net als alle andere grote steden en metropolen ter 
wereld heeft Brussel meer te lijden dan het platteland en 
de kuststreek.

Bovendien heeft ons Gewest omwille van zijn statuut 
van Europese hoofdstad en hoofdzetel van tal van interna-
tionale instellingen en organisaties, meer nog dan andere 
steden te lijden onder het stilvallen van het zakentoerisme, 
dat de helft van de Brusselse toeristische sector uitmaakt.

Van bij het begin van de crisis in maart 2020 heeft mijn 
regering snel gereageerd om alle actoren van de sector 
die het toeristische ecosysteem vormen te hulp te komen 
door middel van belastingvrijstellingen, leningen tegen 
verminderde rentevoet en premies. En ook vandaag is dit 
nog het geval.

De derde golf die Europa vanaf oktober 2020 
overspoelde, verhinderde de uitvoering van het relanceplan 
en de heropleving van het toerisme.

Daarom hebben we aan het einde van deze derde golf, 
begin mei 2021, beslist om een nieuw relanceplan voor het 
toerisme ter waarde van 7,6 miljoen euro te activeren.
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Celui-ci comprend, entre autres, une vaste campagne de 
marketing afin de relancer la destination, toujours en cours 
actuellement, la mise en place de vouchers à destination 
principalement des touristes étrangers des régions 
limitrophes, action qui s’est terminée hier soir et la mise en 
place de 2 fonds dédiés aux acteurs du secteur touristique, 
afin de leur permettre, entre autres, de se moderniser via de 
l’équipement en technologie numérique et de développer 
des projets durables et inclusifs. 
 

Ces deux fonds ont particulièrement bien fonctionné et 
ont permis d’aider 65 projets au total. 
 

Ce nouveau plan de relance semble porter ses fruits, 
puisque malgré une météo digne d’un automne pluvieux, 
nous avons pu constater, par rapport à l’été 2020, un retour 
des touristes avec une augmentation estivale du nombre de 
visiteurs de près de 25 %, une augmentation des nuitées 
de près de 10 % et une augmentation de fréquentation des 
musées et attractions touristiques de 73 %. 
 

Et les chiffres de septembre et d’octobre démontrent 
la continuation de cette tendance à la hausse avec un taux 
d’occupation hôtelière de près de 40 % en septembre et de 
près de 50 % en octobre.

Bruxelles se trouve en milieu du classement européen 
en termes de nuitées et de fréquentation touristique 
derrière Barcelone, Paris, Berlin, Rome, mais devant 
Vienne, Amsterdam, Genève, Budapest. On constate 
d’ailleurs de nombreuses similarités avec ces villes de bas 
de classement : un petit marché domestique et une forte 
dépendance du MICE.

Bien sûr, il ne faut pas se leurrer, même si la situation 
s’améliore, le chemin à parcourir avant de retrouver les 
chiffres de fréquentation touristique d’avant-Covid sera 
long et rude, surtout au niveau du tourisme d’affaires qui 
va devoir se réinventer. C’est pourquoi mon gouverne-
ment continuera à aider ce secteur générateur d’emplois 
et crucial pour l’économie de la Région bruxelloise à se 
relever et veillera à lui apporter toute l’aide possible. 
 
 

La dégradation sanitaire que nous connaissons actuelle-
ment crée à nouveau de l’incertitude qui n’est, par essence, 
pas de nature à favoriser le secteur touristique.

Les événements touristiques produits par visit.brussels 
ont repris et connaîtront des formes amplifiées en 2022. 
Eat Brussels qui a fait carton plein en septembre 2021 

Dit plan omvat onder meer een grootscheepse marke-
tingcampagne, die ook nu nog loopt, om de bestemming 
opnieuw op de kaart te zetten, de invoering van vouchers, 
een actie die zich in de eerste plaats richtte op buitenlandse 
toeristen uit naburige regio’s en gisterenavond ten einde 
liep, en de oprichting van twee fondsen ten behoeve van 
de actoren van de toeristische sector, om hen onder meer 
in staat te stellen te moderniseren door de aanschaf van 
digitale apparatuur en duurzame en inclusieve projecten te 
ontwikkelen.

Deze twee fondsen hebben het buitengewoon goed 
gedaan en hebben het mogelijk gemaakt om steun te 
verlenen aan in totaal 65 projecten.

Dit nieuwe relanceplan lijkt zijn vruchten af te werpen, 
want ondanks het weer dat een regenachtige herfst waardig 
was, hebben we in vergelijking met 2020 een terugkeer 
van de toeristen waar kunnen nemen, met een toename 
van het aantal bezoekers in de zomer met bijna 25 %, een 
toename van het aantal overnachtingen met bijna 10 % 
en een toename van het bezoek aan musea en toeristische 
attracties met 73 %.

En de cijfers voor september en oktober geven aan dat 
deze opwaartse trend zich doorzet, met een hotelbezetting 
van bijna 40 % in september en bijna 50 % in oktober. 
 

Wat overnachtingen en toeristische bezoekerscijfers 
betreft, vinden we Brussel terug in de middenmoot van 
de Europese rangschikking, na Barcelona, Parijs, Berlijn 
en Rome, maar vóór Wenen, Amsterdam, Genève en 
Boedapest. Er bestaan overigens veel overeenkomsten met 
deze lager gerangschikte steden : een kleine binnenlandse 
markt en een sterke afhankelijkheid van MICE.

Natuurlijk moeten we ons geen illusies maken, zelfs 
indien de situatie verbetert, zal er een lange en moeizame 
weg af te leggen zijn vooraleer we opnieuw de toeristische 
bezoekerscijfers van vóór Covid zullen bereiken, vooral in 
de sector van het zakentoerisme, dat zichzelf opnieuw zal 
moeten uitvinden. Daarom zal mijn regering deze sector, 
die werkgelegenheid schept en van cruciaal belang is voor 
de economie van het Brussels Gewest, blijven helpen zich 
te herstellen en zal zij erop toezien dat deze sector alle 
mogelijke steun krijgt.

De huidige verslechtering van de gezondheidstoestand 
doet eens te meer onzekerheid ontstaan, wat in wezen niet 
bevorderlijk is voor de sector.

De toeristische evenementen die door visit.brussels 
georganiseerd worden, zijn hervat en zullen in 2022 
uitgebreid worden. Eat Brussels, dat volledig uitverkocht 
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reviendra dès le printemps 2022 sous sa forme initiale prête 
à accueillir un public plus nombreux. 
 

Bright dont l’édition 2021 de 10 jours, au lieu des 4 
habituels, s’est achevée il y a 2 semaines – avec il faut le 
souligner près de 600.000 visiteurs - reviendra en 2022 
dans son créneau habituel en février prochain. 
 

La Belgium Pride animera à nouveau les rues de notre 
Capitale en mai 2022.

Et voilà bien des événements qui drainent les foules 
dont de nombreux Wallons et Flamands et des visiteurs 
étrangers qui logent, mangent, visitent nos lieux culturels, 
font du shopping bref génèrent des rentrées pour l’économie 
bruxelloise.

Pour la suite, visit.brussels finalise son plan d’actions 
2022 centré sur le retour des touristes européens, nos 
marchés prioritaires en somme, via une vaste campagne de 
relance de la destination, séquencée et ciblée, via le déve-
loppement du tourisme générateur – je pense, entre autres, 
aux nouveaux hubs pour les cyclistes -, mais continuera 
aussi à aider les foires, congrès et réunions à avoir lieu à 
Bruxelles grâce à son expertise et à ses contacts privilégiés 
et à la réalisation de bid books, mais également à aider 
les venues à se réinventer et à se diriger vers l’accueil de 
réunions hybrides. 
 
 

Avec les budgets alloués aux projets réalisés par 
des ASBL et les diverses institutions, au total, ce sont 
25.248.000 euros qui sont affectés aux aspects de la 
Mission 29 dont j’ai la charge.

Nous discutons, ce jour, de la partie Tourisme de la 
mission 29 qui représente 17.645.000 euros. 
 

Ces budgets, neutres dans leur dimension de genre, sont 
alloués pour le fonctionnement et les actions de visit.brussels 
et à des projets portés par des acteurs touristiques. ».

II. Discussion générale

La Présidente Isabelle Emmery remercie le Ministre-
Président et invite les commissaires à poser des questions.

was in september 2021, zal in het voorjaar van 2022 in 
zijn oorspronkelijke vorm terugkeren, klaar om een groter 
publiek te verwelkomen.

Bright, waarvan de editie in 2021 tien dagen telde in 
plaats van de gebruikelijke vier, liep twee weken geleden af 
– met, het moet benadrukt worden, bijna 600.000 bezoekers 
– en zal in 2022 opnieuw op het gebruikelijke tijdstip in 
februari georganiseerd worden.

De Belgium Pride zal in mei 2022 opnieuw de straten 
van onze hoofdstad animeren.

Dit zijn evenementen die veel volk aantrekken, 
waaronder veel Walen en Vlamingen, maar ook buiten-
landse bezoekers die blijven overnachten, eten, onze 
culturele bezienswaardigheden bezoeken, winkelen - 
kortom, inkomsten genereren voor de Brusselse economie.

Naar de toekomst toe legt visit.brussels de laatste hand 
aan zijn actieplan 2022, dat gericht is op de terugkeer van 
de Europese toeristen, die onze prioritaire markt vormen, 
via een grootscheepse, gespreide en doelgerichte campagne 
om de bestemming herop te doen leven, via de ontwikke-
ling van het genererend toerisme – daarbij denk ik onder 
meer aan de nieuwe hubs voor fietsers – maar daarnaast 
zal het, dankzij zijn expertise en bevoorrechte contacten en 
het opstellen van bidbooks, ook de beurzen, congressen en 
vergaderingen blijven helpen in Brussel georganiseerd te 
worden, en zal het de zalen helpen zichzelf opnieuw uit te 
vinden en zich toe te spitsen op het organiseren van hybride 
vergaderingen.

In totaal wordt 25.248.000 euro bestemd voor de 
facetten van Opdracht 29 waarvoor ik bevoegd ben. Dat 
budget vloeit naar de projecten van allerlei vzw’s en 
instellingen.

Vandaag hebben we het over het luik Toerisme 
van Opdracht 29 dat een bedrag van 17.645.000 euro 
vertegenwoordigt.

Deze genderneutrale budgetten worden aangewend voor 
de werking en acties van visit.brussels en voor projecten 
die gedragen worden door toeristische actoren. ».

II. Algemene bespreking

Voorzitter Isabelle Emmery bedankt de minister- 
president en verzoekt de commissieleden vragen te stellen.
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M. Gaëtan Van Goidsenhoven partagera son inter-
vention avec M. Coomans et examinera maintenant les 
missions 28 et 33.

À propos de la mission 28, l’orateur rappelle que depuis 
la création en 2014 du Bureau bruxellois de la planifica-
tion (BBP), dénommé perspective, les missions confiées 
à cet organisme d’intérêt public, qui devait initialement 
s’occuper essentiellement de planification, de la réalisation 
des PAD et de production de connaissances territoriales, 
se sont vues progressivement élargies à de nouvelles 
missions, telles que les contrats-écoles ou la lutte contre le 
décrochage scolaire.

C’est la raison pour laquelle son budget s’est renforcé 
d’année en année de manière assez importante.

Cette année encore, son budget de fonctionnement 
augmente d’un peu moins d’un million d’euros, pour un 
total d’environ 33 millions d’euros.

De manière générale, alors qu’on observe dans d’autres 
missions une contribution de l’ensemble des administra-
tions à l’effort budgétaire, le budget de perspective.brussels 
augmente encore cette année.

Outre les augmentations dans la rémunération du 
personnel, justifiées dans l’A.B. correspondante par un 
nouveau temps plein pour les occupations temporaires, un 
nouveau temps plein pour l’IBSA et un mi-temps pour la 
stratégie Go4Brussels, quelles sont les nouvelles missions 
confiées à perspective.brussels qui expliquent que, contrai-
rement à d’autres administrations ou OIP, son budget se 
trouve encore renforcé ? 
 

L’intervenant pense notamment à la réalisation d’un 
inventaire du sous-sol, qui devait être une mission confiée 
à perspective.brussels. Le Ministre-Président a indiqué que 
les bouleversements liés à la crise sanitaire avaient amené 
le Gouvernement à revoir ces plannings. Le budget 2022 
prévoit-il désormais cette nouvelle tâche ? 
 

Lorsqu’on consulte le budget de l’organisme autonome 
proprement dit, on constate même que les crédits de 
liquidation en 2022 montent jusqu’à 35,6 millions d’euros. 
Par quoi le solde de 2,6 millions entre ce montant de 35,6 
et le montant de 33 millions présenté dans la mission 28 
est-il couvert ?

Dans ce même budget, outre les dépenses relatives aux 
rémunérations du personnel, qui constituent le premier 
poste en termes de montant, on constate que les dépenses 

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven zal zijn interventie 
delen met de heer Coomans en zal nu opdracht 28 en 33 
onderzoeken.

Wat opdracht 28 betreft, herinnert hij eraan dat sinds 
de oprichting in 2014 van het Brussels Planbureau (BPB), 
bekend onder de naam perspective, de opdrachten die aan 
deze instelling van openbaar nut waren toevertrouwd, en 
die aanvankelijk hoofdzakelijk betrekking hadden op de 
planning, de uitvoering van de RPA’s en het voortbren-
gen van kennis over het grondgebied, geleidelijk aan zijn 
uitgebreid met nieuwe opdrachten, zoals de scholencon-
tracten of de strijd tegen schooluitval.

Daarom werd de begroting van jaar tot jaar redelijk 
aanzienlijk verhoogd.

Ook dit jaar stijgt de werkingsbegroting ervan met iets 
minder dan een miljoen euro, voor een totaal van ongeveer 
33 miljoen euro.

Terwijl in andere opdrachten alle administraties 
bijdragen aan de begrotingsinspanning, stijgt het budget 
van perspective.brussels dit jaar opnieuw in het algemeen. 
 

Wat zijn, naast de verhogingen van de bezoldigin-
gen, die in de overeenkomstige BA worden gerechtvaar-
digd door een nieuwe voltijdse betrekking voor tijdelijke 
bezettingen, een nieuwe voltijdse betrekking voor het 
BISA en een halftijdse betrekking voor de Go4Brussels-
strategie, de nieuwe taken die aan perspective.brussels zijn 
toevertrouwd en die verklaren waarom, in tegenstelling tot 
andere administraties of ION’s, het budget ervan verder is 
verhoogd ?

Hij denkt met name aan de uitvoering van een 
inventaris van de ondergrond, een opdracht die aan 
perspective.brussels zou moeten worden toevertrouwd. De 
minister-president zei dat de beroering in verband met de 
gezondheidscrisis de Regering ertoe heeft aangezet deze 
plannen te herzien. Is deze nieuwe taak nu opgenomen in 
de begroting voor 2022 ?

Bij het raadplegen van de begroting van de autonome 
instantie zelf, blijkt dat de vereffeningskredieten in 2022 
35,6 miljoen euro bedragen. Hoe wordt het saldo van 
2,6 miljoen tussen dit bedrag van 35,6 miljoen en het bedrag 
van 33 miljoen dat in opdracht 28 is vermeld, gedekt ? 
 

In diezelfde begroting is te zien dat, afgezien van de 
uitgaven voor de lonen van het personeel, die qua bedrag 
de grootste post vormen, de uitgaven van de directie 
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de la direction « Développement territorial » constituent le 
poste budgétaire le plus important, avec environ 3 millions 
d’euros. 

Le Ministre-Président peut-il préciser ce que ces 
montants recouvrent exactement, étant donné que les frais 
de rémunération du personnel de cette direction sont déjà 
couverts par un autre poste ?

Dans le budget de la mission 28, la subvention spéciale 
à perspective.brussels dans le cadre de la crise sanitaire, 
d’un montant de 1,6 million en 2021, n’a logiquement pas 
été reconduite en 2022.

Cette subvention spéciale devait être affectée au ren-
forcement exceptionnel de la lutte contre l’abandon et le 
décrochage scolaire. Le Ministre-Président peut-il préciser 
la mobilisation concrète de ces moyens en 2021 ? Une 
évaluation de l’efficacité de cette dotation exceptionnelle 
a-t-elle été effectuée ?

Pour la mission 33 ensuite, l’intervenant constate que 
les crédits totaux de la mission 33 diminuent pour 2022, 
tant en liquidations (1,77 million de moins par rapport à 
l’Initial 2021) qu’en engagements (2,18 millions de moins).

Pour M. Van Goidsenhoven cela peut s’expliquer par la 
mobilisation des compétences du Ministre-Président dans 
la contribution de l’effort budgétaire qui est demandé à 
l’ensemble des administrations.

Le Ministre-Président peut-il préciser quels ont été les 
plus grands arbitrages réalisés en urbanisme pour diminuer 
les dépenses ?

Pour quelles grandes politiques publiques a-t-il été 
décidé de maintenir, voire de renforcer les moyens et, a 
contrario, quelles sont les politiques en urbanisme qui ont 
connu les plus grandes diminutions de moyens ? Comment 
justifier ces choix en fonction des objectifs prioritaires 
soutenus ?

Ensuite, M. Van Goidsenhoven évoque la Fondation 
Kanal. En application du contrat de gestion qui prévoit 
des subventions annuelles, nous avons un total d’un peu 
plus de 35,5 millions d’euros de crédits liquidés en 2022, 
si on additionne les subventions de fonctionnement et 
d’investissement.

Il s’agit du plus gros poste de dépense de la mission 
« urbanisme » attribuée à une seule institution, et même 
probablement une des plus importantes allocations de 
l’ensemble du budget, si on exclut les sommes attribuées 
aux administrations ou aux organismes d’intérêt public. 
 

Territoriale ontwikkeling de grootste begrotingspost 
vormen, met ongeveer 3 miljoen euro. 
 

Kan de minister-president verduidelijken wat deze 
bedragen precies dekken, aangezien de bezoldigingskos-
ten van het personeel van dit directoraat al door een andere 
post worden gedekt ?

In de begroting van opdracht 28 werd de bijzondere 
subsidie aan perspective.brussels in het kader van de 
gezondheidscrisis, ten belope van 1,6 miljoen in 2021, 
logischerwijs niet verlengd in 2022.

Deze bijzondere subsidie was bestemd voor de uitzon-
derlijke versterking van de strijd tegen schooluitval. Kan 
de minister-president aangeven hoe deze middelen in 2021 
concreet worden ingezet ? Werd een evaluatie van de doel-
treffendheid van deze buitengewone dotatie uitgevoerd ? 
 

In de tweede plaats constateert hij voor opdracht 33 dat 
de totale kredieten voor 2022 dalen, zowel wat betreft de 
betalingen (1,77 miljoen minder dan voor initiële 2021) als 
wat betreft de vastleggingen (2,18 miljoen minder).

Volgens de heer Van Goidsenhoven kan dit verklaard 
worden door het aanwenden van de bevoegdheden van 
de minister-president in de bijdrage tot de budgettaire 
inspanning die van alle administraties wordt gevraagd.

Kan de minister-president aangeven welke de grootste 
keuzes waren bij stedenbouw om de uitgaven te beperken ?
 

Voor welke belangrijke overheidsmaatregelen is besloten 
de middelen te handhaven of zelfs te verhogen en voor 
welke beleidsmaatregelen op het gebied van stedenbouw 
zijn de middelen daarentegen het sterkst verminderd ? Hoe 
kunnen deze keuzes worden gerechtvaardigd in het licht 
van de ondersteunde prioritaire doelstellingen ?

De heer Van Goidsenhoven noemde vervolgens de 
Stichting Kanal. Op grond van de beheersovereenkomst, 
die voorziet in jaarlijkse subsidies, hebben we daar een 
totaal van 35,5 miljoen euro vereffende kredieten in 2022, 
als we de werkings- en investeringssubsidies bij elkaar 
optellen.

Dit is de grootste uitgavenpost van de opdracht 
« Stedenbouw « die aan een enkele instelling wordt 
toegewezen, en waarschijnlijk zelfs een van de grootste 
allocaties van de gehele begroting, indien men de bedragen 
die aan administraties of openbare belangenorganisaties 
worden toegewezen, buiten beschouwing laat.
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Comme chaque année, la note d’orientation politique 
reproduit de manière assez détaillée les différents objectifs 
poursuivis par Kanal, via les « outputs souhaités par projet » 
ainsi que les indicateurs de performance correspondants.

En revanche, pour ce qui concerne les montants exacts 
qui seront liquidés en 2022, nous avons : 8 millions 
d’euros en fonctionnement ; 27,5 millions d’euros en 
investissement.

Rien de plus. Il y a bien une mention « budget » dans 
votre note d’orientation, mais elle se contente de reproduire 
l’intitulé de certaines allocations du budget précis de la 
Fondation (frais de personnel, rémunérations brutes payées, 
etc.) sans indication des montants correspondants.

Le Ministre-Président a expliqué récemment que 
l’article 21 du contrat de gestion prévoyait que la Fondation 
devait remettre annuellement une série de documents, dont 
l’inventaire détaillé des dépenses et recettes, ventilées 
par type de dépense. Le Ministre-Président a indiqué que 
la Fondation faisait réviser ses comptes par un réviseur 
externe.

Mais ces documents ne sont ni publiés en ligne ni 
présentés au Parlement, de sorte qu’il n’existe aucun 
contrôle démocratique ni aucune transparence sur ces 
budgets.

Le groupe MR considère que cette situation n’est pas 
satisfaisante. Étant donné l’ampleur colossale du budget 
consacré à ce projet de musée et les différentes controverses 
qui ont agité l’institution encore récemment, son groupe 
demande expressément à pouvoir disposer des inventaires 
détaillés des dépenses et recettes, avec une ventilation par 
type de dépense.

Les documents budgétaires présentés chaque année au 
Parlement comportent en effet des tableaux détaillés pour 
tous les organismes administratifs autonomes de première 
ou de deuxième catégorie (comme perspective.brussels, 
Citydev, la Société du Logement, Parking.brussels, etc.).

Le Ministre-Président rétorque alors que Kanal est une 
Fondation et qu’à ce titre, elle disposerait d’une autonomie 
et d’une indépendance justifiant de ne pas présenter les 
détails de son budget. S’il est possible de concevoir une 
certaine autonomie sur le plan artistique, il est très clair 
qu’avec un montant total d’environ 180 millions d’euros 
au minimum dépensés pour Kanal sur l’ensemble de 
cette législature, et ce exclusivement sur les fonds de la 
Région, la Fondation n’est en tout cas pas indépendante 
financièrement.

Zoals elk jaar worden in de beleidsnota de verschillende 
door Kanal nagestreefde doelstellingen vrij gedetailleerd 
weergegeven, via de « gewenste outputs per project » en de 
overeenkomstige prestatie-indicatoren.

Wat de exacte bedragen betreft die in 2022 zullen 
worden vereffend, hebben wij echter : 8 miljoen euro aan 
operaties ; 27,5 miljoen euro aan investeringen. 
 

Niets meer. In uw beleidsnota is sprake van 
« begroting », maar deze geeft slechts de titels weer van 
bepaalde allocaties in de specifieke begroting van de 
Stichting (personeelskosten, betaalde brutosalarissen, enz.) 
zonder de overeenkomstige bedragen te vermelden.

De minister-president heeft onlangs uitgelegd dat 
artikel 21 van de beheersovereenkomst de Stichting 
verplicht jaarlijks een reeks documenten voor te leggen, 
waaronder een gedetailleerd overzicht van de uitgaven 
en inkomsten, uitgesplitst naar soort uitgaven. De minis-
ter-president deelde mee dat de Stichting haar rekeningen 
door een externe revisor laat controleren.

Maar deze documenten worden noch online gepu-
bliceerd, noch aan het Parlement voorgelegd, zodat er 
geen democratische controle of transparantie is over deze 
begrotingen.

De MR-fractie acht deze situatie onbevredigend. 
Gezien de enorme omvang van het budget voor dit muse-
umproject en de diverse controverses die de afgelopen tijd 
binnen de instelling zijn ontstaan, verzoekt de MR-fractie 
nadrukkelijk om een gedetailleerd overzicht van uitgaven 
en inkomsten, met een uitsplitsing naar soort uitgaven. 
 

De begrotingsdocumenten die elk jaar aan het 
Parlement worden voorgelegd, bevatten gedetailleerde 
tabellen voor alle autonome bestuursorganen van de eerste 
of tweede categorie (zoals perspective.brussels, Citydev, de 
Huisvestingsmaatschappij, Parking.brussels, enz.).

De minister-president antwoordt dan dat Kanal een 
stichting is en als zodanig over autonomie en onafhanke-
lijkheid zou beschikken om te rechtvaardigen dat geen bij-
zonderheden over haar begroting worden verstrekt. Hoewel 
een zekere mate van artistieke autonomie denkbaar is, is het 
overduidelijk dat de Stichting, met een totaal van minstens 
180 miljoen euro die gedurende deze hele zittingsperiode 
aan Kanal is besteed, en dit uitsluitend uit de middelen van 
het Gewest, in ieder geval niet financieel onafhankelijk is. 
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Ces raisons justifient pour le groupe MR, et même pour 
certains partenaires de majorité, qu’un budget détaillé de la 
Fondation soit présenté au Parlement chaque année. 
 

Le Ministre-Président a accepté que le prochain rapport 
annuel inclue un chapitre financier. C’est une avancée, 
mais de quoi s’agira-t-il ?

Le Ministre-Président peut-il confirmer qu’il accepte 
de transmettre annuellement au Parlement les documents 
suivants : le rapport d’activités annuel, l’état des recettes et 
des dépenses et les pièces justificatives comptables, le bilan 
comptable, l’inventaire des dépenses et recettes, ventilées 
par type de dépense et le rapport annuel du réviseur 
externe ?

Pour le reste, le Ministre-Président fait systématique-
ment référence aux documents envoyés sous la précédente 
législature, mais les services ne disposent manifestement 
plus du contrat de gestion.

Dans la mesure où la note d’orientation renvoie 
aux annexes du contrat de gestion pour plus de détails 
budgétaires, le Ministre-Président peut-il transmettre à 
nouveau ce document au secrétariat de commission, afin 
que tous les parlementaires intéressés – dont la plupart 
n’étaient pas présents sous l’ancienne législature – puissent 
en prendre connaissance ?

Concernant le CIVA, le groupe MR constate que les 
budgets sont globalement maintenus pour 2022, avec un 
montant de 2,7 millions d’euros. Le CIVA devant pro-
chainement s’implanter sur le site du futur Kanal, on 
imagine qu’une mutualisation des bâtiments, de certains 
équipements et du matériel est envisagée ? Cette nouvelle 
intégration au pôle Kanal sera-t-elle susceptible de créer des 
économies d’échelle, et donc une diminution du budget ? 
 

Concernant la politique de revitalisation urbaine, M. Van 
Goidsenhoven constate que les moyens sont globalement 
maintenus pour assurer les tranches de paiement aux 
communes pour la mise en œuvre du développement des 
quartiers – axe 2, pour les contrats de rénovation urbaine 
ainsi que pour les contrats de quartier.

C’est ici l’occasion de faire le bilan de la poursuite de 
ces programmes. Au cours de cette année 2021, quelles ont 
été les difficultés qu’on peut retenir dans la mise en œuvre 
de ces programmes importants ? Des quartiers spécifiques 
ont-ils connu certains écueils ou certaines déconvenues 
dans leur programme de revitalisation ? Des enseignements 
spécifiques peuvent-ils être tirés pour l’avenir, de manière 

Om deze redenen is de MR-fractie, en zelfs sommige 
van haar meerderheidspartners, van mening dat elk jaar 
een gedetailleerde begroting voor de Stichting aan het 
Parlement moet worden voorgelegd.

De minister-president is overeengekomen dat het 
volgende jaarverslag een financieel hoofdstuk moet 
bevatten. Dit is een stap vooruit, maar wat zal dat inhouden ?

Kan de minister-president bevestigen dat hij instemt 
met de jaarlijkse toezending aan het Parlement van de 
volgende documenten : het jaarlijks activiteitenverslag, 
de staat van ontvangsten en uitgaven en de boekhoudkun-
dige bewijsstukken, de balans, de inventaris van uitgaven 
en ontvangsten, uitgesplitst per soort uitgaven, en het 
jaarverslag van de externe revisor ?

Voor het overige verwijst de minister-president syste-
matisch naar de documenten die tijdens de vorige zittings-
periode zijn toegezonden, maar de diensten beschikken 
blijkbaar niet meer over de beheersovereenkomst.

Aangezien de beleidsnota verwijst naar de bijlagen van 
de beheersovereenkomst voor meer budgettaire details, 
zou de minister-president dit document nogmaals kunnen 
doen toekomen aan het commissiesecretariaat, zodat alle 
geïnteresseerde parlementsleden - van wie de meesten 
niet aanwezig waren tijdens de vorige zittingsperiode - het 
kunnen lezen ?

Wat het CIVA betreft, stelt de MR-fractie vast dat de 
budgetten voor 2022 globaal gehandhaafd blijven, met 
een bedrag van 2,7 miljoen euro. Aangezien het CIVA in 
de nabije toekomst zal verhuizen naar het terrein van het 
toekomstige Kanal, kunnen wij ons voorstellen dat een 
pooling van gebouwen, bepaalde uitrustingen en materiaal 
wordt overwogen ? Zou deze nieuwe integratie in het 
Kanal-centrum kunnen leiden tot schaalvoordelen, en dus 
tot een verlaging van het budget ?

Wat het stadsvernieuwingsbeleid betreft, merkt de heer 
Van Goidsenhoven op dat de middelen globaal genomen 
op peil zijn gebleven om de betalingstranches aan de 
gemeenten voor de uitvoering van de wijkontwikkeling - as 
2, voor de stadsvernieuwingscontracten en voor de wijk-
contracten te waarborgen.

Dit is een gelegenheid om de balans op te maken van 
de voortzetting van deze programma’s. Welke moeilijkhe-
den kunnen in de loop van dit jaar 2021 worden vastgesteld 
bij de uitvoering van deze belangrijke programma’s ? Zijn 
er specifieke wijken die bij hun vernieuwingsprogramma’s 
met valkuilen of tegenslagen te kampen hebben gehad ? 
Kunnen er met het oog op de toekomst concrete lessen 
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à réajuster les clauses prévues dans les contrats entre la 
Région et les porteurs de projet ? 
 

Concernant le nouvel outil des « contrats d’axes et 
d’îlots » (CACI), on remarque que les allocations ont été 
ajustées, car ils n’ont pas encore été approuvés en cours de 
cette année 2021 comme cela avait pourtant été prévu.

De nouveaux montants de 10 millions d’euros sont à 
nouveau prévus en engament pour 2022, mais plus rien 
n’est prévu en crédits de liquidation.

Doit-on comprendre que ces contrats ne seront 
toujours pas approuvés en 2022, puisqu’aucun montant en 
liquidation n’y est affecté pour l’année prochaine ? 
 

Enfin, l’on constate que les crédits pour les primes d’in-
vestissement aux particuliers pour la rénovation de leurs 
biens sont encore augmentés en 2022, avec un montant total 
de plus de 10 millions d’euros. Ces crédits n’ont par ailleurs 
connu aucun ajustement en 2021 et M. Van Goidsenhoven 
en conclut que les moyens ont été intégralement dépensés 
avec un certain succès.

Est-ce le cas ? Le Ministre-Président peut-il faire le 
point sur le fonctionnement de ce mécanisme ainsi que sur 
le profil des particuliers qui y font le plus appel ?

M. Geoffroy Coomans de Brachène se propose 
d’aborder 5 thématiques autour de différentes missions.

À propos de la mission 3 il indique que programme 2 
« initiatives spécifiques » comprend peu d’allocations 
budgétaires, mais certaines sont très importantes.

M. Geoffroy Coomans de Brachène relève en particulier 
l’allocation destinée à l’achat de terrains dans le cadre du 
projet Mediapark (AB 03.002.10.01.7111).

Les 19 hectares de terrains du site Mediapark, pour 
lequel l’acte notarial d’achat a été signé en 2017, continuent 
d’être progressivement transférés à la Région. En 2025, 
l’ensemble des terrains devrait être transféré. Le Ministre-
Président peut-il préciser comment se poursuit cette 
opération d’achat par tranche et pour combien d’hectares 
du site la Région a-t-elle déjà payé les montants dus ?

L’exposé général précise que pour l’ajustement 2021 : 
« les crédits de liquidation relatifs aux acquisitions de 
terrains de Mediapark sont ajustés pour correspondre 
au montant de l’engagement pris », mais les tableaux 
budgétaires ne font pas état de modifications ou d’ajuste-

worden getrokken, zodat de clausules in de contracten 
tussen het Gewest en de projectleiders kunnen worden 
aangepast ?

Met betrekking tot het nieuwe instrument van 
« Duurzame As- en Huizenblokcontracten » merken wij op 
dat de allocaties zijn aangepast, aangezien zij in de loop van 
dit jaar 2021 nog niet zijn goedgekeurd, zoals was gepland.

Voor 2022 is opnieuw 10 miljoen aan vastleggingen 
voorzien, maar er is niets voorzien aan vereffeningskredie-
ten. 

Moeten wij ervan uitgaan dat deze contracten in 2022 
nog steeds niet zullen worden goedgekeurd, aangezien er 
voor volgend jaar geen middelen voor vereffening aan zijn 
toegewezen ?

Tot slot merkt men wij op dat de kredieten voor inves-
teringspremies aan privépersonen voor de renovatie van 
hun vastgoed in 2022 nog worden verhoogd, met een 
totaalbedrag van meer dan 10 miljoen euro. 10 miljoen. 
Bovendien werden deze middelen in 2021 niet aangepast 
en concludeert de heer Van Goidsenhoven dat de middelen 
volledig en met enig succes zijn besteed.

Is dat zo ? Kan de minister-president een update geven 
van de werking van dit mechanisme en het profiel van de 
privépersonen die er het meest gebruik van maken ?

De heer Geoffroy Coomans de Brachène stelt voor 
om 5 thema’s rond verschillende opdrachten te behandelen.

Met betrekking tot opdracht 3 zegt hij dat programma 2 
« specifieke initiatieven » weinig begrotingsmiddelen 
omvat, maar dat sommige zeer belangrijk zijn.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène neemt met 
name nota van de dotatie voor de aankoop van grond voor 
het Mediapark-project (BA 03.002.10.01.7111).

De 19 hectare grond van de Mediapark-site, waarvoor 
in 2017 de notariële koopakte werd ondertekend, wordt 
nog steeds geleidelijk overgedragen aan het Gewest. In 
2025 moet al het land zijn overgedragen. Kan de minister- 
president uitleggen hoe deze gefaseerde aankoop verloopt 
en voor hoeveel hectare van de site het Gewest al heeft 
betaald ?

In de algemene toelichting staat dat voor de aanpassing 
van 2021 « de vereffeningskredieten voor de verwerving van 
gronden van Mediapark worden aangepast om tegemoet 
te komen aan het bedrag van de gemaakte vastlegging », 
maar de begrotingstabellen geven geen wijzigingen of aan-
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ments en 2021. Le Ministre-Président peut-il éclairer les 
commissaires à ce propos et nous dire ce qu’il en est ? 
 

Le Ministre-Président peut-il préciser sur quels terrains 
ou parties de terrains le montant de 24 millions d’euros à 
liquider en 2022 portera ?

Dans la mesure où la Société d’Aménagement Urbain 
(SAU) est chargée de la mise en œuvre opérationnelle de 
Mediapark et qu’elle est elle-même propriétaire du site qui 
accueillera la maison des médias « Frame », pourquoi cette 
allocation ne se retrouve pas dans mission 33 « Urbanisme » 
qui comprend notamment les subventions à la SAU et 
d’autres allocations relatives au développement territorial ?

M. Geoffroy Coomans de Brachène profite de cette 
discussion autour d’une allocation budgétaire affectée à 
l’achat de terrains, pour revenir sur le possible achat par 
la Région du site de Schaerbeek Formation, qui demeure 
toujours la propriété du Fonds de l’Infrastructure ferroviaire 
(FIF).

M. Geoffroy Coomans de Brachène ne voit dans le 
budget 2022 aucune allocation relative à ce dossier. Il est 
inacceptable qu’après tant d’années, ce terrain demeure 
toujours à l’abandon et qu’un accord n’ait toujours pas pu 
être trouvé. La Région a fait pression sur le FIF pendant 
des années pour qu’il ne vende pas ce terrain au privé et 
on se retrouve aujourd’hui avec un terrain qui offre de 
formidables possibilités de développement, sans qu’il soit 
exploité par personne.

Cette situation est à la limite des actes maffieux. La 
pression exercée pour empêcher un acteur de vendre en le 
forçant à se mettre à la table de négociations est quelque 
chose d’affolant. M. Geoffroy Coomans de Brachène 
espère que la situation évoluera en 2022.

Le Ministre-Président peut-il faire le point sur les 
aspects budgétaires de la vente de ce terrain ? Où en 
sommes-nous réellement dans ce dossier ? Qu’en est-il des 
discussions entre Infrabel et le Port relatives au possible 
maintien de la ligne ferroviaire 26 qui passe sur le site ?

Une autre allocation budgétaire de ce programme 2 
concerne la participation régionale au capital de NEO 
(03.002.22.03.6172). Les crédits prévus pour respecter le 
plan de liquidation défini sur 20 ans à la suite de la prise de 
participation engagée en 2014 par la Région dans le capital 
de la société ne sont plus engagés dans le budget 2022. 
 
 

passingen in 2021 te zien. Kan de minister-president de 
commissieleden inlichten hierover en ons vertellen hoe de 
situatie is ?

Kan de minister-president aangeven op welke gronden 
of delen van gronden het bedrag van 24 miljoen euro dat in 
2022 vereffend moet worden, betrekking zal hebben ?

De Maatschappij voor Stadsinrichting (MSI) is verant-
woordelijk voor de operationele uitvoering van Mediapark 
en is zelf eigenaar van het terrein waar het mediahuis Frame 
zal worden ondergebracht. Waarom is deze toewijzing 
dan niet opgenomen in opdracht 33 « Stedenbouw », met 
subsidies aan de MSI en andere toewijzingen in verband 
met territoriale ontwikkeling ? 
 

De heer Geoffroy Coomans de Brachène maakt van 
deze discussie over een begrotingsallocatie voor de 
aankoop van gronden gebruik om terug te komen op de 
eventuele aankoop door het Gewest van het terrein van 
Schaarbeek Vorming, dat nu nog toebehoort aan het Fonds 
voor Spoorweginfrastructuur (FSI).

De heer Geoffroy Coomans de Brachène ziet in de 
begroting voor 2022 geen allocatie voor dit dossier. Het 
is onaanvaardbaar dat dit terrein na zoveel jaar nog steeds 
verlaten is en dat er nog steeds geen overeenkomst is 
bereikt. Het Gewest heeft jarenlang druk uitgeoefend op 
het FSI om deze grond niet aan de privé-sector te verkopen, 
en nu hebben we een terrein dat geweldige ontwikkelings-
mogelijkheden biedt, maar niemand gebruikt het. 
 

Deze situatie grenst aan maffiapraktijken. De druk om 
te voorkomen dat een speler verkoopt door hem te dwingen 
naar de onderhandelingstafel te komen is beangstigend. 
Geoffroy Coomans de Brachène hoopt dat de situatie in 
2022 zal veranderen.

Kan de minister-president een overzicht geven van de 
budgettaire aspecten van de verkoop van dit terrein ? Hoe 
staat het nu met dit dossier ? Hoe staat het met de bespre-
kingen tussen Infrabel en de Haven over het mogelijke 
onderhoud van de spoorlijn 26 die over de site loopt ?

Een andere begrotingstoewijzing in dit programma 2 
betreft de participatie van het Gewest in het kapitaal van 
NEO (03.002.22.03.6172). De kredieten die zijn uitge-
trokken om te voldoen aan het vereffeningsplan dat over 
een periode van 20 jaar is uitgestippeld na de in 2014 door 
het Gewest genomen participatie in het kapitaal van de 
onderneming, zijn niet langer vastgelegd in de begroting 
voor 2022.
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La justification explique que cette affectation 
devrait être adaptée ou confirmée en cours d’année. Le 
Ministre-Président peut-il expliquer ce qui justifie cette 
complication ?

À quelle autre allocation les crédits de plus de 8 millions 
qui étaient encore affectés à ce poste budgétaire en 2021 
seront-ils affectés en 2022 ?

Le programme 4 concerne les fonds FEDER. C’est 
l’occasion de faire le point sur les programmes effective-
ment soutenus en 2021 et sur ceux qui le seront en 2022.

On constate dans l’ajustement que près de 12 millions 
d’euros n’ont pas été liquidés cette année, alors qu’ils 
avaient été prévus à l’Initial 2021. Quels sont les projets 
qui ont été annulés ou retardés cette année ?

Le Ministre-Président dit qu’une évaluation sera 
effectuée afin d’adapter les moyens aux besoins réels 
prévus en 2022. Il faudra donc encore s’attendre à toute 
une série d’ajustements en cours d’année. 
 

Le Ministre-Président peut-il ventiler le montant prévu 
de 19 millions en crédits d’engagements en fonction des 
projets majeurs qui bénéficieront de ces fonds ?

Enfin, le programme 5 « Be.Connected » concerne 
l’aménagement du nouveau centre administratif dans l’Iris 
Tower.

On constate des ajustements très importants en 2021 
pour l’acquisition de matériel, à concurrence de plus de 
5 millions d’euros. Le Ministre-Président peut-il expliquer 
ce qui justifie une augmentation si importante en cours 
d’année ? Comment se fait-il que ces montants n’avaient 
pas été prévus dès le budget initial pour 2021 ?

En 2022, d’autres montants très importants, autour des 
6 millions d’euros, sont à nouveau prévus pour l’acquisi-
tion de différents matériaux. Les coûts pour l’Iris Tower ne 
sont-ils pas en train d’exploser par rapport à ce qui avait été 
prévu initialement ?

Dispose-t-on d’une estimation du budget global qui a 
été mobilisé jusqu’à présent pour l’aménagement du centre 
administratif ?

À propos de la mission 8, M. Geoffroy Coomans de 
Brachène indique que l’on parle fort peu dans nos travaux 
en commission de la Régie foncière de la Région de 
Bruxelles-Capitale.

In de verantwoording wordt uitgelegd dat deze 
toewijzing in de loop van het jaar moet worden aangepast 
of bevestigd. Kan de minister-president uitleggen wat deze 
complicatie rechtvaardigt ?

Aan welke andere bestemming zullen de middelen van 
meer dan 8 miljoen die in 2021 nog aan deze begrotings-
post waren toegewezen, in 2022 worden toegewezen ?

Programma 4 betreft EFRO-middelen. Dit is een 
gelegenheid om na te gaan welke programma’s in 2021 
zullen worden gesteund en welke in 2022.

In de aanpassing wordt vastgesteld dat 12 miljoen 
euro dit jaar nog niet is uitbetaald, hoewel dit in de initiële 
begroting 2021 was gepland. Welke projecten werden dit 
jaar geannuleerd of uitgesteld ?

De minister-president zegt dat een evaluatie zal worden 
uitgevoerd om de middelen aan te passen aan de reële 
behoeften die in 2022 worden verwacht. In de loop van 
het jaar zal dus nog een hele reeks aanpassingen moeten 
worden verwacht.

Kan de minister-president de geplande 19 miljoen aan 
vastleggingskredieten uitsplitsen naar de grote projecten 
die deze middelen zullen ontvangen ?

Tot slot heeft programma 5 « Be Connected » betrekking 
op de ontwikkeling van het nieuwe administratieve centrum 
in de Iris-toren.

Er zijn zeer grote aanpassingen in 2021 voor de aankoop 
van uitrusting, ten bedrage van meer dan 5 miljoen euro. 
Kan de minister-president uitleggen waarom er zo’n grote 
stijging is in de loop van het jaar ? Hoe komt het dat deze 
bedragen niet waren voorzien in de initiële begroting voor 
2021 ?

In 2022 zijn opnieuw zeer grote bedragen, ongeveer 
6 miljoen euro, gepland voor de aankoop van diverse 
materialen. Zijn de kosten voor de Iris-toren niet enorm 
hoog in vergelijking met wat oorspronkelijk gepland was ? 
 

Beschikken wij over een raming van het totale budget 
dat tot dusver voor de inrichting van het administratief 
centrum is uitgetrokken ?

Met betrekking tot opdracht 8 wijst de heer Geoffroy 
Coomans de Brachène erop dat er in onze werkzaamhe-
den in de commissie zeer weinig wordt gezegd over de 
Grondregie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.
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Elle remplit pourtant un rôle important puisqu’elle gère 
l’ensemble des biens du patrimoine privé de notre Région, 
ce qui comprend des immeubles à propos desquels l’orateur 
a déjà eu l’occasion de vous interroger, à savoir notamment 
la maison du Prieur, le château Tournay-Solvay ou encore 
le château des Trois Fontaines. Cela comprend également 
un certain nombre d’immeubles administratifs régionaux.

Le Ministre-Président confirme-t-il que l’appella-
tion « Régie foncière » n’est plus guère usitée formelle-
ment et qu’il s’agit désormais du pôle patrimoine de la 
direction « Facilities », qui fait elle-même partie du SPRB 
« Bruxelles Synergie » ?

M. Geoffroy Coomans de Brachène constate que 
l’ensemble des taxes ou redevances dues au SPRB en 2021 
était d’un montant de 14 millions d’euros et que 13 millions 
d’euros sont prévus pour 2022. Le Ministre-Président 
peut-il préciser sur combien d’immeubles ces taxes portent-
elles ? Serait-il par ailleurs possible de fournir en annexe la 
liste intégrale des biens relevant de la Régie foncière, cette 
information n’étant manifestement pas accessible ? 
 

M. Geoffroy Coomans de Brachène constate par 
ailleurs que l’ensemble des moyens prévus en 2021 pour 
l’investissement dans des immeubles du patrimoine privé 
de la Région a été liquidé et qu’un montant de 8,5 millions 
d’euros est prévu à cette fin en 2022.

Dans la mesure où ces montants concernent notamment 
des sites sur lesquels l’orateur a déjà interrogé, le Ministre-
Président peut-il ventiler les investissements réalisés et 
les investissements programmés l’année prochaine, en 
particulier pour la Maison du Prieur, le château Tournay-
Solvay et le château des Trois Fontaines ?

Pour la mission 12, les crédits pour cette mission sont 
maintenus à l’ajustement 2021.

En ce qui concerne les allocations de base reprises en 
mission 12, celles-ci permettent l’exécution de la politique 
d’hébergement touristique, laquelle régule l’offre d’héber-
gements touristiques en soumettant les exploitants à une 
obligation d’enregistrement. Une révision de l’ordonnance 
du 8 mai 2014 sur l’hébergement touristique et ses arrêtés 
d’exécution est actuellement en cours. Elle a pour objectif 
d’améliorer et de simplifier les procédures issues de cette 
ordonnance. Une phase de concertation est actuellement 
en cours avec divers acteurs et secteurs de l’hébergement 
touristique.

Pour 2021, le budget ajusté proposé est le même 
que celui de l’Initial 2021, tant au niveau des crédits de 
liquidation que des crédits d’engagement.

Toch speelt zij een belangrijke rol omdat zij alle 
eigendommen van ons Gewest beheert, waaronder de 
gebouwen waarover de spreker u reeds vragen heeft kunnen 
stellen, namelijk de Priorij, het kasteel van Tournay-Solvay 
en het kasteel van Drie Fonteinen. Hiertoe behoren ook een 
aantal administratieve gebouwen van het Gewest. 
 

Kan de minister-president bevestigen dat de naam 
« Grondregie » formeel niet meer wordt gebruikt en dat het 
nu gaat om de afdeling erfgoed van de directie « Facilities », 
die op haar beurt deel uitmaakt van de GOB « Synergie 
Brussel » ?

De heer Geoffroy Coomans de Brachène merkt op dat 
de totale in 2021 aan de GOB verschuldigde belastingen of 
heffingen 14 miljoen euro bedroegen en dat 13 miljoen euro 
is voorzien voor 2022. Kan de minister-president aangeven 
op hoeveel gebouwen deze heffingen betrekking hebben ? 
Zou het ook mogelijk zijn een bijlage te doen toekomen 
met een volledige lijst van de eigendommen die onder de 
Grondregie vallen, aangezien deze informatie blijkbaar niet 
beschikbaar is ?

De heer Geoffroy Coomans de Brachène merkt ook op 
dat alle voor 2021 voorziene middelen voor investeringen 
in gebouwen in het privévermogen van het Gewest zijn 
vereffend en dat voor 2022 een bedrag van 8,5 miljoen euro 
daarvoor is uitgetrokken.

Kan de minister-president, voor zover deze bedragen 
betrekking hebben op sites waarnaar de spreker reeds heeft 
gevraagd, een overzicht geven van de gedane investeringen 
en de investeringen die voor volgend jaar zijn gepland, met 
name voor de Priorij, het Kasteel Tournay-Solvay en het 
Kasteel Drie Fonteinen ?

Voor opdracht 12 blijven de kredieten voor deze 
opdracht gehandhaafd op de aanpassing van 2021.

Wat de in opdracht 12 opgenomen basisallocaties 
betreft, deze maken de uitvoering mogelijk van het beleid 
inzake toeristische logies, dat het aanbod van toeristisch 
logies reguleert door de exploitanten te onderwerpen aan 
een registratieplicht. Momenteel wordt gewerkt aan een 
herziening van de ordonnantie van 8 mei 2014 betreffende 
toeristische logies en de uitvoeringsbesluiten ervan. Het is 
de bedoeling de procedures die uit deze ordonnantie voort-
vloeien, te verbeteren en te vereenvoudigen. Momenteel 
wordt overleg gepleegd met diverse belanghebbenden en 
sectoren van de sectoren van toeristische logies.

Voor 2021 is de voorgestelde aangepaste begroting 
dezelfde als voor de initiële 2021, zowel wat de vereffe-
nings- als de vastleggingskredieten betreft.
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Pour l’année 2022, les crédits de liquidation et d’enga-
gement sont identiques à l’Initial 2021. 
 

Comment le gouvernement agit-il pour réduire le 
nombre hébergement qui sont en effraction ? L’orateur 
renvoie à un dossier concret sur lequel il ne constate aucune 
avancée.

La mission 29 concerne le tourisme, relations 
extérieures et promotion de l’image de la Région de 
Bruxelles-Capitale.

À la fois capitale des Communautés francophones 
et flamandes, de la Belgique et de l’Europe, Bruxelles 
accueille sur son territoire de nombreuses institutions 
belges ou internationales et sa population compte plus 
d’une centaine de nationalités. Bruxelles est un hub diplo-
matique incontournable.

Si la Région s’est dotée d’une politique de siège – à 
travers la création du Commissariat à l’Europe et aux 
Organisations Internationales (CEOI), celle-ci est encore 
loin d’être optimale et inclusive. Il faut aller au-delà du 
dialogue politique et de l’assistance offerte aux expats.

En effet, le potentiel de Bruxelles est pourtant immense 
(1e ville mondiale en nombre de diplomates, 1re ville 
européenne de congrès, 2e ville européenne en matière de 
connaissance des langues) et pourrait offrir davantage d’op-
portunités en termes économiques, de création d’emplois et 
de valeur ajoutée pour les Bruxellois. 
 

Les libéraux réformateurs soulignent que le statut de 
Capitale de l’Europe est également indissociable d’un réel 
travail sur le rayonnement européen et international de 
Bruxelles.

Ainsi, la promotion de l’image de Bruxelles dépend 
non seulement de l’accueil réservé aux personnes qui s’y 
rendent ou s’y établissent, mais aussi de notre capacité à 
exporter nos atouts et notre savoir-faire.

Comme souligné dans la note d’orientation, Bruxelles 
est amenée à faire face à une concurrence particulièrement 
féroce et soutenue pour attirer différents publics cible (B2C, 
B2B) une population dynamique, ainsi que de nombreux 
visiteurs.

Le Ministre-Président a listé certains défis majeurs, 
dont les challenges environnementaux et sanitaires ainsi 
que l’évolution des nouvelles technologies et des pratiques 
touristiques.

Voor het jaar 2022 zijn de vereffenings- en vastleg-
gingskredieten identiek aan die voor de initiële begroting 
2021.

Wat doet de regering om het aantal logies die niet in 
orde zijn te verminderen ? Hij verwijst naar een concreet 
dossier waarin hij geen vooruitgang ziet. 
 

Opdracht 29 betreft toerisme, externe betrekkingen en 
bevordering van het imago van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Brussel is de hoofdstad van de Franse en de Vlaamse 
Gemeenschap, van België en van Europa, en is de thuisbasis 
van vele Belgische en internationale instellingen. Brussel is 
een belangrijk diplomatiek centrum. 
 
 

Hoewel het Gewest een zetelbeleid heeft ontwikkeld - 
door de oprichting van het Commissariaat voor Europa en 
Internationale Organisaties (CEIO) - is het nog verre van 
optimaal en inclusief. We moeten verder gaan dan politieke 
dialoog en bijstand aan expats.

Het potentieel van Brussel is immers immens (1e stad 
ter wereld wat het aantal diplomaten betreft, 1e stad van 
Europa wat congressen betreft, 2e stad van Europa wat 
talenkennis betreft) en zou meer mogelijkheden kunnen 
bieden op het gebied van economische ontwikkeling, het 
scheppen van werkgelegenheid en toegevoegde waarde 
voor de Brusselaars.

De liberale hervormers beklemtonen dat de status van 
hoofdstad van Europa ook onlosmakelijk samenhangt 
met een echte aanpak van de Europese en internationale 
uitstraling van Brussel.

De bevordering van het imago van Brussel hangt dus niet 
alleen af van het onthaal van de mensen die hier op bezoek 
komen of zich hier vestigen, maar ook van ons vermogen 
om onze troeven en onze knowhow te exporteren.

Zoals wordt benadrukt in de beleidsnota, wordt Brussel 
geconfronteerd met een bijzonder hevige en aanhoudende 
concurrentie om verschillende doelgroepen (B2C, B2B), 
een dynamische bevolking en veel bezoekers aan te trekken.
 

De minister-president somde enkele belangrijke 
uitdagingen op, waaronder uitdagingen op het gebied van 
milieu en gezondheid en de ontwikkeling van nieuwe tech-
nologieën en toeristische praktijken.
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Le Ministre-Président a souligné aussi que visit.brussels 
avait finalisé sa transformation interne pour mieux répondre 
aux ambitions.

Le groupe MR a eu l’occasion de souligner la 
campagne déplorable de « No Brussels without us », le 
bilan catastrophique du Covid Free Label ou l’échec des 
chèques-cadeaux.

Nous manquons constamment les opportunités pour 
promouvoir l’image de Bruxelles.

Depuis le début de la crise, les secteurs du tourisme 
ainsi que du MICE ne parviennent plus à se relever dans 
notre Région. En effet, aucun signal positif n’a pu être 
constaté, ni aucune croissance significative des réserva-
tions (entre 5 à 15 %) alors que visit.brussels tablait sur 20 
à 25 % pendant l’été.

Enfin l’orateur note deux éléments positifs. Il salue la 4e 
édition du Bright Brussels Festival 2021 ou le salon Made 
in Asia. Pour le festival des lumières Bright Brussels, ce 
sont à peu près plus d’un demi-million de visiteurs qui ont 
participé à cet événement. Le Ministre-Président a-t-il des 
chiffres concernant les retombées positives de ce festival ? 
Quel a été l’impact sur le taux d’occupation des hôtels 
durant cette période, par exemple ?

Il s’agit d’une multiplication d’événement de loisirs. 
Les Plaisirs d’Hiver arrivent prochainement. La dernière 
version en 2019 avait attiré 3,4 millions de visiteurs, dont 
un tiers de touristes étrangers.

Les choses ont été scindées entre la Région (visit.
brussels) et la ville de Bruxelles et cette dernière surtout 
se porte de mieux en mieux. Il faut remettre ces acteurs 
ensemble ou mieux les faire collaborer. Le Ministre-
Président peut-il expliciter les actions qui auront lieu pour 
l’édition 2022 des Plaisirs d’Hiver et en ventiler les coûts ?
 

Un des constats est que le budget alloué au programme 
007 de la mission 29 pour le tourisme est strictement 
le même que le budget de 2021. Cette remarque vaut 
également pour le programme 17 de la mission 12.

Bruxelles dispose de puissants atouts pour le tourisme 
d’affaires. La ville jouit d’une position stratégique pour 
attirer les organisateurs de grandes manifestations, foires, 
salons, congrès, etc. L’art de vivre bruxellois et sa vie 
culturelle riche sont également hautement appréciés des 
visiteurs étrangers. Outre les institutions européennes, 
Bruxelles accueille le plus grand nombre de sièges d’asso-
ciations internationales au monde, plus de 2000 ! Beaucoup 
de grandes entreprises internationales sont également 

De minister- president onderstreepte ook dat visit.brussels 
de laatste hand heeft gelegd aan zijn interne omvorming om 
beter aan de ambities te beantwoorden.

De MR-fractie had de gelegenheid om de betreurens-
waardige campagne « No Brussels without us « , de catas-
trofale resultaten van het Covid Free Label of de mislukking 
van de cadeaubonnen onder de aandacht te brengen.

We laten voortdurend kansen liggen om het imago van 
Brussel te promoten.

Sinds het begin van de crisis zijn de toeristische en 
MICE-sectoren in ons Gewest er niet in geslaagd zich 
te herstellen. Zo konden geen positieve signalen worden 
waargenomen, noch een significante groei van het aantal 
boekingen (tussen 5 en 15 %), terwijl visit.brussels voor de 
zomer rekende op 20 tot 25 %.

Tenslotte heeft de spreker twee positieve elementen. Hij 
verwelkomt de 4e editie van het Bright Brussels Festival 
2021 of de Made in Asia beurs. Het Bright Brussels 
Festival of Lights werd door meer dan een half miljoen 
bezoekers bijgewoond. Heeft de minister-president cijfers 
over de positieve neveneffecten van dit festival ? Wat was 
bijvoorbeeld het effect op de bezettingsgraad van hotels in 
die periode ? 

Het gaat hier om een toename van vrijetijdsevenemen-
ten. Winterpret komt eraan. De laatste versie in 2019 trok 
3,4 miljoen bezoekers, van wie een derde buitenlandse 
toeristen waren.

De zaken zijn verdeeld tussen het Gewest (visit.
brussels) en de Stad Brussel, en vooral de laatste doet het 
steeds beter. Deze spelers moeten weer bij elkaar gebracht 
worden of beter gaan samenwerken. Kan de minister-pre-
sident uitleggen welke acties zullen worden ondernomen 
voor de editie 2022 van Winterpret en een uitsplitsing 
geven van de kosten ?

Een van de opmerkingen is dat de begroting voor 
programma 007 van opdracht 29 voor toerisme strikt gelijk 
is aan die van 2021. Hetzelfde geldt voor programma 17 
van opdracht 12.

Brussel heeft sterke troeven voor zakentoerisme. 
De stad is strategisch gelegen om organisatoren van 
grote evenementen, handelsbeurzen, tentoonstellingen, 
congressen, enz. aan te trekken. De levensstijl en het rijke 
culturele leven van Brussel worden ook zeer gewaardeerd 
door buitenlandse bezoekers. Naast de Europese instellin-
gen herbergt Brussel het grootste aantal hoofdkantoren van 
internationale verenigingen ter wereld : meer dan 2.000 ! 
Ook veel grote internationale bedrijven zijn in het Gewest 
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présentes sur le territoire de la Région. Tous ces acteurs 
constituent d’importants organisateurs d’événements qui 
participent à l’amélioration de notre économie.

Le secteur touristique a été, et est encore un des secteurs 
les plus touchés par la crise sanitaire que nous traversons. 
Le bilan de cet été a été catastrophique, à peine 5 millions 
d’euros supplémentaires ont été dégagés pour la relance 
du tourisme à Bruxelles qui représente une part substan-
tielle du PIB. Il y a également l’échec des pass touristiques, 
d’une valeur d’à peine 40 euros contre 80 en Wallonie, 
non accessible au départ pour les Bruxellois. Tout autant 
d’éléments qui n’ont pas amélioré la situation de ce secteur. 
Il est vrai que la situation s’est un peu redressée depuis ce 
mois de septembre. Néanmoins, l’arrivée d’une nouvelle 
vague et les nouvelles mesures de restriction risquent 
encore de faire des dégâts dans le secteur touristique. Dès 
lors, comment expliquer que le budget inscrit pour 2022 
soit le même que celui de 2021 ? Ne fallait-il pas renforcer 
ce budget pour un secteur qui a déjà beaucoup souffert 
énormément face au peu de mesures de soutien qui ont été 
prises, et qui risque encore de souffrir davantage dans les 
mois qui viennent ? 
 

Comme mentionné, l’arrivée d’une nouvelle vague 
ainsi que les nouvelles mesures de restriction provoqueront 
indéniablement une nouvelle chute du taux de fréquenta-
tion du secteur hôtelier. Or, on voit que la plupart des aides 
octroyées en 2021 dans le cadre de la crise du Covid-19 ne 
sont pas reconduites en 2022. Sur le site visit.brussels, un 
outil « On the book » permet de visualiser l’état des réser-
vations sur les 12 semaines qui suivent la dernière mise à 
jour disponible. Par exemple, avant la pandémie, en 2018, 
entre le 24 et le 30 décembre, le taux d’occupation s’élevait 
à 49 %. Si on reprend cette même période, mais appliquée 
à l’année 2021, ce taux s’élève seulement entre 10 et 14 %. 
Les pertes financières seront inévitables et beaucoup de 
personnes risquent une nouvelle fois de mettre la clé sous 
la porte. En sachant cela, pourquoi ne pas avoir reconduit 
la plupart des aides pour 2022 ?

Le Ministre-Président a-t-il prévu d’octroyer de 
nouvelles aides pour ce secteur, si oui lesquelles, et pour 
quel montant total ?

La Présidente Isabelle Emmery revient sur les 
propos tenus sur le terrain de la FIF et la situation que 
M. Coomans de Brachène avait qualifiée de « à la limite 
des actes maffieux ». Elle estime que les députés doivent 
être exemplaires dans leur travail démocratique et dans 
le respect des choses. Les débats et la mesure des paroles 
doivent être exemplaires. L’injure n’a pas sa place dans les 
débats. Dévier de notre structure de débat doit faire l’objet 
d’un rappel à l’ordre.

aanwezig. Al deze spelers zijn belangrijke organisatoren 
van evenementen die bijdragen tot de vooruitgang van onze 
economie.

De toeristische sector was, en is nog steeds, een van de 
sectoren die het meest te lijden hebben onder de gezond-
heidscrisis die wij doormaken. De resultaten van deze 
zomer waren catastrofaal : nauwelijks 5 miljoen euro extra 
werd vrijgemaakt voor de heropleving van het toerisme 
in Brussel, dat een aanzienlijk deel van het BBP ver-
tegenwoordigt. Dan is er ook nog de mislukking van de 
toeristenpas, die amper 40 euro waard is tegenover 80 in 
Wallonië, en die niet toegankelijk is voor de Brusselaars. 
Al deze elementen hebben de situatie van deze sector niet 
verbeterd. Het is waar dat de situatie sinds september iets 
is verbeterd. Toch kunnen de komst van een nieuwe golf 
en de nieuwe beperkende maatregelen nog steeds schade 
toebrengen aan de toeristische sector. Hoe valt te verklaren 
dat de begroting voor 2022 dezelfde is als die voor 2021 ? 
Had deze begroting niet moeten worden versterkt voor 
een sector die reeds enorm te lijden heeft gehad, gelet op 
de weinige steunmaatregelen die zijn genomen, en die de 
komende maanden waarschijnlijk nog meer te lijden zal 
krijgen ?

Zoals gezegd zullen de komst van een nieuwe golf en de 
nieuwe beperkende maatregelen ongetwijfeld leiden tot een 
verdere daling van de bezettingsgraad in de hotelsector. We 
zien echter dat het grootste deel van de steun die in 2021 in 
het kader van de Covid-19-crisis is verleend, in 2022 niet 
zal worden verlengd. Op de website visit.brussels kan aan 
de hand van een « On the book »-tool de stand van de reser-
veringen gedurende de 12 weken na de laatst beschikbare 
update worden gevisualiseerd. Vóór de pandemie bijvoor-
beeld, in 2018, tussen 24 en 30 december, bedroeg de 
bezettingsgraad 49 %. Als we deze zelfde periode nemen, 
maar dan toepassen op het jaar 2021, ligt het percentage 
slechts tussen 10 en 14 %. Financiële verliezen zullen 
onvermijdelijk zijn en veel mensen zullen opnieuw zonder 
werk komen te zitten. Waarom zijn de meeste steunmaatre-
gelen dan niet verlengd voor 2022 ?

Is de minister-president van plan nieuwe steun voor 
deze sector toe te kennen, zo ja, en voor welk totaalbedrag ?
 

Voorzitter Isabelle Emmery verwijst naar de 
opmerkingen over het terrein van het FSI en naar de situatie 
die de heer Coomans de Brachène heeft omschreven als 
« grenzend aan maffiapraktijken ». Zij is van mening dat 
de parlementsleden een voorbeeldfunctie moeten vervullen 
in hun democratisch werk en het respect voor de dingen. 
De debatten en de woordkeuze moeten voorbeeldig zijn. 
Schelden hoort niet thuis in debatten. Afwijkingen van 
onze debatstructuur moeten tot de orde worden geroepen.
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M. Geoffroy Coomans de Brachène reviendra sur 
cette question ultérieurement. Il estime que ses propos sont 
mesurés. Il existe un réel problème sur ce dossier. Faire 
un constat, ce n’est pas créer une polémique. Le dossier 
est traité depuis 10 ans et les attitudes de certains ont été 
totalement déplacées et gravissimes. 
 

M. Mathias Vanden Borre formule les questions 
générales suivantes.

Le ministre des finances a annoncé des économies dans la 
presse. En 2022, 105 millions d’euros d’économies doivent 
être réalisées au total. Les différents ministres peuvent 
déterminer eux-mêmes où et comment ils réaliseront au 
juste ces économies. Où se situent les économies dans vos 
compétences en 2022, et pour quels montants ?

L’année dernière, 54 millions d’euros d’économies ont 
été annoncés pour 2021. Où le Ministre-Président a-t-il 
réalisé ces économies en 2021, et pour quels montants ? 
 

Où en sont les PAD, en particulier le PAD Heysel, dont 
l’arrêté est en cours de finalisation ?

On a récemment appris dans la presse que l’étude de 
conception du parking C était terminée. Quatre scénarios 
ont été élaborés. Quelle est la position du gouvernement sur 
ces scénarios ? Quelles sont les prochaines étapes ?

Au sujet de la rénovation urbaine et du développement 
territorial, l’orateur pose les questions suivantes.

Nous célébrerons bientôt le dixième anniversaire du 
cadastre du sport, mais pas sa création, car ce processus est 
toujours en cours. L’objectif était de lancer le cadastre en 
octobre 2020, mais cet objectif n’a pas été atteint. En mars 
de cette année, M. Vanden Borre a demandé au Ministre-
Président d’en dresser un état des lieux. Les communes 
devaient vérifier et/ou modifier/compléter les données. 
Certaines ne le faisaient pas. Toutes les communes ont-elles 
entre-temps contrôlé leurs données et les ont-elles éven-
tuellement modifiées et/ou complétées ?

Entre-temps, le cadastre est déjà utilisé à des fins 
d’analyse. À quelles fins le cadastre a-t-il déjà été utilisé ? 
 

Le citoyen ne peut pas encore utiliser le cadastre du 
sport. Quand celui-ci sera-t-il lancé ?

De heer Geoffroy Coomans de Brachène zal later op 
deze kwestie terugkomen. Hij vindt dat zijn opmerkingen 
weloverwogen zijn. Er is een echt probleem met deze 
kwestie. Een vaststelling doen is niet hetzelfde als een 
controverse creëren. Deze kwestie is al 10 jaar aan de orde 
en de houding van sommige mensen is totaal ongepast en 
uiterst ernstig.

De heer Mathias Vanden Borre formuleert volgende 
algemene vragen.

De minister van Financiën kondigde besparingen aan in 
de pers. In 2022 moet er in totaal 105 miljoen euro bespaard 
worden. De verschillende ministers mogen zelf invullen 
waar en hoe ze die besparingen juist gaan realiseren. Waar 
bevinden de besparingen voor 2022 zich in uw bevoegd-
heidsgebieden, en voor welke bedragen ?

Vorig jaar was er een besparingsoefening van 54 miljoen 
euro aangekondigd voor 2021. Waar en ten belope van 
welke bedragen heeft de minister-president die besparingen 
in 2021 gerealiseerd ?

Hoe staat het met de RPA’s, in bijzonder het RPA Heizel 
waarvoor het besluit bijna klaar is ?

Recent konden we in de pers vernemen dat de ont-
werpstudie m.b.t. Parking C is afgerond. V vier scenario’s 
werden uitgewerkt. Hoe staat de regering tegenover die 
scenario’s ? Wat zijn de volgende stappen ?

Met betrekking tot de stadsvernieuwing en de territori-
ale ontwikkeling stelt de spreker volgende vragen.

Binnenkort vieren we de tiende verjaardag van het 
Sportkadaster, niet de oprichting ervan aangezien dat 
proces nog altijd bezig is. Het was de bedoeling om het 
kadaster te lanceren in oktober 2020 maar die doelstel-
ling werd niet gehaald. In maart van dit jaar vroeg de heer 
Vanden Borre de minister-president naar een stand van 
zaken. De gemeenten moesten de gegevens controleren en/
of wijzigen/aanvullen. Sommige gemeenten deden dat niet. 
Hebben ondertussen alle gemeenten hun gegevens gecon-
troleerd en mogelijk aangepast en/of aangevuld ?

Ondertussen wordt het kadaster al gebruikt voor 
analytische doeleinden. Voor welke zaken werd het kadaster 
reeds gebruikt ?

De burger kan nog niet gebruikmaken van het kadaster. 
Wanneer wordt het Sportkadaster gelanceerd ?
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Un montant de 135.000 euros (A.B. 02.007.08.02.1211) 
est prévu pour le cadastre du sport. Le lancement sera 
accompagné d’une campagne de communication. Ces 
dépenses sont-elles destinées à ladite campagne ?

Outre un cadastre, il est également prévu de créer un 
guichet culture unique à Bruxelles. La N-VA suit l’affaire 
avec méfiance, étant donné que la Région empiète sur les 
domaines de compétence des Communautés et qu’il existe 
déjà un guichet culture flamand. Juste avant les vacances 
d’été, M. Vanden Borre a interrogé le Ministre-Président 
à ce sujet. Il lui a répondu qu’un marché public avait été 
lancé pour le guichet culture. Quel est le contenu concret 
de ce marché public ? À qui a-t-il été attribué ? Le rapport 
final est attendu pour fin 2021 : est-il déjà disponible ? 
 

En ce qui concerne le tourisme, l’orateur évoque le 
soutien et la coordination de la vie nocturne.

Un des éléments de l’objectif Soutenir et coordonner 
la vie nocturne est un « Sondage de la population et des 
partenaires du secteur de la nuit en matière d’offre nocturne 
mais aussi d’incidences des nuisances ». Bruxelles 
Prévention et Sécurité est-il impliqué dans la réalisation de 
ce sondage ? Quand sera-t-il organisé ?

Un autre point important est le nombre de tickets 
vendus pour des soirées à des visiteurs étrangers et belges 
non bruxellois. La Région de Bruxelles-Capitale a-t-elle 
déjà une vue d’ensemble du nombre de tickets vendus à des 
visiteurs étrangers et wallons/flamands ? Peut-on fournir 
les chiffres pour 2020 et 2021 ?

Développer l’attractivité de Bruxelles comme 
destination touristique

Les indicateurs clés de performance pour cet objectif 
stratégique sont notamment le nombre de nuitées enregis-
trées (tant pour des raisons professionnelles que de loisirs), le 
nombre de jours de congrès et de congressistes, le nombre de 
cartes « Brussels Cards » vendues par visit.brussels,… Ces 
chiffres peuvent-ils être communiqués aux commissaires ?

Tourisme professionnel et activités MICE

Le départ du salon Seafood pour Barcelone a été une 
perte sèche pour Brussels Expo. Le Convention Bureau 
de visit.brussels prospecte et défend des candidatures pour 
accueillir de grandes manifestations professionnelles. Les 
indicateurs clés de performance pour cet objectif sont le 
nombre de congrès convertis suite à une prospection ou 
une défense de candidature. Le Ministre-Président peut-il 
communiquer ces chiffres ?

Er wordt 135.000 euro (B.A. 02.007.08.02.1211) 
voorzien voor het Sportkadaster. De lancering zal gepaard 
gaan met een communicatiecampagne. Zijn die uitgaven 
bestemd voor die campagne ?

Naast een kadaster zijn er ook plannen om een 
eengemaakt Brussels cultuurloket op te richten. De N-VA 
volgt de zaak argwanend op, gezien het Gewest zich op 
de beleidsdomeinen van de gemeenschappen bevindt en 
er reeds een Vlaams Cultuurloket bestaat. Vlak voor de 
zomervakantie heeft de heer Vanden Borre de minister- 
president daarover ondervraagd. Hij deelde mee dat er 
een overheidsopdracht met betrekking tot het cultuurbu-
reau werd gelanceerd. Wat is de concrete inhoud van die 
overheidsopdracht ? Aan wie werd die gegund ? Eind 2021 
wordt het eindverslag verwacht : is dat reeds beschikbaar ?

M.b.t. het toerisme verwijst de spreker naar de onder-
steuning en coördinatie van het nachtleven.

Een aspect bij de doelstelling Ondersteuning en 
coördinatie van het nachtleven is de « enquête bij de 
bevolking en partners uit de nachtsector over het uitgaans-
aanbod, maar ook over het aantal gevallen van overlast ». Is 
Brussel Preventie & Veiligheid betrokken bij de uitvoering 
van de enquête ? Wanneer wordt die georganiseerd ?

Een ander punt van belang is het aantal verkochte tickets 
aan buitenlandse bezoekers en aan niet-Brusselse Belgen 
voor een uitgaansavond. Heeft het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest reeds zicht op het aantal verkochte tickets aan 
buitenlandse bezoekers en aan Vlamingen/Walen ? Kunnen 
de cijfers voor 2020 en 2021 meegedeeld worden ?

De aantrekkelijkheid van Brussel als toeristische 
bestemming ontwikkelen

De kritische prestatie-indicatoren bij deze strategische 
doelstelling zijn o.a. het aantal geregistreerde overnachtin-
gen (zowel voor zakelijke redenen als vrije tijd), het aantal 
conferentiedagen en deelnemers, het aantal verkochte 
« Brussels Cards » door visit.brussels,… Kunnen de com-
missieleden deze cijfers ontvangen ?

Zakelijk toerisme en MICE-activiteiten

Het vertrek van de Seafood Beurs naar Barcelona was een 
groot verlies voor Brussels Expo. Het Convention Bureau 
van visit.brussels presenteert en verdedigt kandidaturen 
voor het organiseren van grote professionele evenementen. 
Belangrijke kritische prestatie-indicatoren bij de doelstel-
ling zijn het aantal congressen die zijn vastgelegd na een 
presentatie of een verdediging van een kandidatuur. Kan de 
minister-president die cijfers meedelen ?
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Quel est l’avenir de NEO 1 et 2 ? C’est particulièrement 
incertain. Quid de la rénovation des palais du Heysel et de 
Brussels Expo ?

Pourquoi plus aucune dépense n’est-elle inscrite dans 
le cadre de la participation régionale au capital de la SCRL 
NEO ? Quel est l’avenir du projet NEO ?

La participation au capital de NEO s’élève à 
167,5 millions d’euros, entièrement engagés en 2014 
avec un engagement sur 20 ans. Ces dernières années, 
8,3 millions d’euros de crédits de liquidation ont chaque 
fois été inscrits (20 ans). Quel est le montant total des 
tranches déjà versées dans ce cadre ? (7 x 8,3 millions 
d’euros = 58,1 millions d’euros) À quoi ont été affectés ces 
moyens ? Quel est l’impact de cette décision sur l’accord 
avec la Ville de Bruxelles ? Via la Ville de Bruxelles, il y 
a également des obligations à l’égard du partenaire privé. 
Quid d’une indemnisation ?

En ce qui concerne la poursuite de la réglementation 
de l’hébergement touristique et de l’activité des agences de 
voyage :

À la mi-octobre, le Ministre-Président a fait le point 
sur la révision de l’ordonnance du 8 mai 2014. On réfléchit 
actuellement à la façon de simplifier et clarifier la régle-
mentation. La N-VA s’en félicite, car elle a toujours affirmé 
que la réglementation est trop stricte et trop complexe, en 
particulier pour les petits acteurs et les particuliers. Un 
projet d’ordonnance sera, semble-t-il, soumis au gouver-
nement en première lecture à la fin de cette année. Quand 
le texte sera-t-il présenté aux représentants du secteur 
du tourisme ? Qui sont ces représentants ? Combien 
de discussions ont-elles eu lieu avec la Commission 
européenne sur le projet de texte ? 
 

On peut également lire que les recours contre plusieurs 
refus d’enregistrement n’ont toujours pas été entièrement 
et définitivement traités. De combien de recours parle-t-on 
en fait ? Si la Région perd les recours, elle sera condamnée 
à payer les frais de justice : prévoit-elle des moyens pour 
financer cette condamnation ? Quel est le montant estimé ? 
 
 

Bruxelles 2030

Le gouvernement de la Région formalisera la 
candidature de Bruxelles au titre de Capitale européenne de 
la culture 2030 en collaboration avec la Ville de Bruxelles 
et les communes. Toutes les communes sont-elles associées 
à la candidature ?

Wat is de toekomst van NEO 1 en 2 ? Deze is bijzonder 
onduidelijk. Quid met de renovatie van de Heizelpaleizen 
en Brussels Expo ?

Waarom wordt er geen uitgave meer ingeschreven in het 
kader van de gewestelijke deelneming in het kapitaal van 
de CVBA NEO ? Wat is de toekomst van het NEO-project ?

De deelneming in het kapitaal van NEO bedraagt 
167,5 miljoen euro, volledig vastgelegd in 2014 met 
een 20jarige verbintenis. De voorbije jaren werd telkens 
8,3 miljoen euro aan vereffeningskredieten ingeschre-
ven (20 jaar). Wat is het totaal bedrag aan schijven dat 
reeds werd betaald in dat kader ? (7 x 8,3 miljoen euro 
= 58,1 miljoen euro) Waarvoor werden die middelen 
aangewend ? Wat is de impact van deze beslissing heeft dit 
een impact op de overeenkomst stad Brussel ? Via de stad 
Brussel zijn er ook verplichtingen t.a.v. de private partner. 
Quid i.v.m. een schadevergoeding ?

I.v.m. de verdere regulering van de toeristische accom-
modatie en activiteit van reisagentschappen 
 

Midden oktober gaf de minister-president een stand van 
zaken m.b.t. de herziening van de ordonnantie van 8 mei 
2014. Er wordt momenteel nagedacht over een manier om 
de regelgeving te vereenvoudigen en te verduidelijken. 
Dat juicht de N-VA toe, want deze heeft altijd gesteld dat 
de regelgeving te streng en te complex is, dat geldt vooral 
voor de kleine spelers en particulieren. Een ontwerpor-
donnantie zou eind dit jaar in eerste lezing aan de regering 
worden voorgelegd. Wanneer wordt de tekst voorgesteld 
aan de vertegenwoordigers van de toeristische sector ? 
Wie zijn die vertegenwoordigers ? Hoeveel gesprekken 
met de Europese Commissie over de ontwerptekst hebben 
plaatsgevonden ?

Verder leest men dat de beroepen tegen verschillende 
weigeringen tot inschrijvingen nog steeds niet volledig 
en definitief is afgehandeld. Over hoeveel beroepen gaat 
het in feite ? Indien het Gewest de beroepen verliest, zal 
ze veroordeeld worden tot het betalen van rechtsplegings-
vergoedingen. Voorziet het Gewest middelen om die ver-
oordeling te financieren ? Op hoeveel wordt het bedrag 
geraamd ?

Brussel 2030

De gewestregering zal de kandidatuur van Brussel 
als culturele hoofdstad van Europa 2030 formaliseren, in 
samenwerking met de Stad Brussel en de gemeenten. Zijn 
alle gemeenten betrokken bij de kandidatuur ? 
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Une ASBL appelée Bruxelles 2030, dirigée par M. Jan 
Goossens et Mme Hadja Lahbib, a été créée afin de soutenir 
la candidature. Quel montant la Région alloue-t-elle à cette 
ASBL ? Y a-t-il un plan de financement ? 
 

La Fondation Kanal est une priorité de ce gouverne-
ment, une institution biculturelle d’intérêt régional et un 
acteur important du développement de la zone du canal.

L’objectif était de doubler le nombre d’ETP de Kanal 
d’ici 2022, mais on peut lire que ces recrutements ont 
été reportés en raison de la crise du coronavirus. Par 
conséquent, la dotation de fonctionnement reste la même 
qu’en 2021. Le report de ces recrutements remet-il en cause 
l’ouverture de Kanal en 2024 ?

Le budget total pour la réalisation de Kanal est de 
150 millions d’euros. L’année prochaine, une tranche 
de 27,65 millions d’euros sera versée. Ensuite, il faudra 
encore payer 37,8 millions d’euros, échelonnés sur deux 
ans. Le budget reste-t-il dans les clous ?

La Fondation Kanal a récemment désigné un consortium 
pour les principaux travaux, estimés à 105 millions d’euros. 
Quel est leur état d’avancement ?

Dans l’annexe à l’exposé général, M. Vanden Borre ne 
voit rien sur l’étude de faisabilité réalisée par la Société 
d’Aménagement Urbain en ce qui concerne la piscine du 
site Abattoir. Quelles en sont les conclusions ? Quelles 
sont les prochaines étapes ? Comment se présente le 
financement ? 

M. Véronique Jamoulle indique que Mme Laanan 
interviendra sur la mission 33.

Pour la mission 03, Mme Jamoulle indique que 
le groupe PS est heureux de l’inscription de moyens 
conséquents pour le projet Médiapark, bien qu’ils soient en 
diminution de plus de 5 millions euros par rapport à l’année 
dernière. 

La politique d’acquisition de la maîtrise foncière se 
poursuit, et avec elle la perspective d’avoir les mains libres 
pour répondra aux besoins des Bruxellois, et notamment 
ceux liés à la crise du logement. 
 

Celle-ci ne se termine pas parce qu’on a eu une année 
creuse en termes d’évolution démographique, dans le 
contexte exceptionnel du Covid, et de la fermeture quasi 
totale des frontières, alors que c’est surtout l’internatio-
nal qui alimente notre croissance démographique depuis 
plusieurs années. Les promoteurs sont principalement des 

Er werd een vzw opgericht, Brussels 2030, geleid door 
de heer Jan Goossens en mevrouw Hadja Lahbib, die de 
kandidatuur moet ondersteunen. Hoeveel middelen krijgt 
die vzw van het gewest voor die opdracht ? Is er een 
financieringsplan ?

Stichting Kanal is een prioriteit van deze regering, een 
biculturele topinstelling van gewestelijk belang en een 
belangrijke actor in de ontwikkeling van de Kanaalzone.

Het was de bedoeling om het aantal VTE’s van Kanal 
te verdubbelen in 2022 maar men kan lezen dat die aan-
wervingen vanwege de coronacrisis werden uitgesteld. 
Daarom blijft de werkingsdotatie gelijk aan 2021. Brengt 
het uitstel van die aanwervingen de opening in 2024 van 
Kanal in het gedrang ?

Het totale budget voor de verwezenlijking van Kanal 
bedraagt 150 miljoen euro. Volgend jaar wordt een 
schijf van 27,65 miljoen euro betaald. Daarna dient nog 
37,8 miljoen euro betaald te worden, gespreid over twee 
jaar. Blijft het budget binnen haar grenzen ?

Stichting Kanal heeft onlangs een consortium aangeduid 
voor de belangrijkste werken, geschat op 105 miljoen euro. 
Wat is de stand van zaken ?

In de bijlage bij de algemene toelichting leest de heer 
Vanden Borre niets over de haalbaarheidsstudie die werd 
uitgevoerd door Maatschappij voor Stedelijke Inrichting 
m.b.t. de zwembadinfrastructuur Abattoir. Wat zijn de 
conclusies ? Wat zijn de volgende stappen ? Hoe ziet de 
financiering eruit ?

Mevrouw Véronique Jamoulle zegt dat mevrouw 
Laanan het zal hebben over opdracht 33.

Wat opdracht 03 betreft, verklaart mevrouw Jamoulle 
dat de PS-fractie verheugd is over de opname van aanzien-
lijke middelen voor het Mediapark-project, hoewel deze 
ten opzichte van vorig jaar met meer dan 5 miljoen euro 
zijn gedaald.

Het beleid om de controle over de grond te verwerven 
wordt voortgezet, en daarmee ook het vooruitzicht om 
vrijelijk te kunnen inspelen op de behoeften van de 
Brusselaars, met name die welke verband houden met de 
huisvestingscrisis.

Deze crisis is nog niet voorbij, want wij hebben een 
zwak jaar gehad in termen van demografische ontwikke-
ling, in de uitzonderlijke context van Covid en de bijna 
totale sluiting van de grenzen, terwijl het vooral de inter-
nationale factor is die onze demografische groei gedurende 
verscheidene jaren heeft aangewakkerd. De initiatief-
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investisseurs, animés par des motivations d’ordre financier, 
qui ne coïncident pas avec les considérations sociales d’une 
politique publique.

L’année dernière, le Ministre-Président a cité la 
somme de 136 millions euros pour l’entièreté du terrain de 
Médiapark, et la note d’orientation projette l’adoption du 
projet de PAD en première lecture pour 2022. Où en est-on 
aujourd’hui avec cette tranche de 23,88 millions euros ? 
 

La Région bruxelloise a comme tradition d’employer 
les moyens du fonds FEDER notamment pour développer 
son réseau de crèches. Cette année encore nous ne ferons 
pas exception à la règle, comme on le voit dans une série 
d’AB du Programme 4, et c’est clair que les bambins qui 
voient le jour chaque année à Bruxelles en ont grandement 
besoin.

Le Ministre-Président peut-il dire combien de places 
ces projets représentent ?

Comment ces nouvelles structures permettront-elles 
d’assurer un meilleur taux de couverture dans les quartiers 
qui en ont le plus besoin ?

Mme Delphine Chabbert revient souvent sur les sta-
tistiques des couvertures des crèches par rapport aux 
communes. Les sommes mises à disposition par FEDER 
permettront de récupérer cette problématique dans les 
communes qui en ont le plus besoin ? 
 

Concernant le programme 5, les administrations 
régionales vont bénéficier d’investissements importants 
dans le matériel informatique équipant l’Iris Tower.

Est-ce que les investissements ainsi programmés se 
focalisent uniquement sur l’équipement de l’immeuble à 
proprement parler ? Est-ce que les changements sociétaux 
imposés à marche forcée par la généralisation du télétravail 
sont aujourd’hui compris dans cette augmentation ?

Au nom de son groupe, l’intervenante se réjouit de 
l’augmentation des moyens pour le HUB des Médecins du 
Monde pour le sans-abrisme. Avec les efforts de la Cocom, 
il y a une réunion de forces à mettre sur cette problématique 
qui touche notre Région.

Pour la mission 28, le groupe PS est sensible au 
problème de décrochage scolaire. Déjà important en temps 
normal, il a été renforcé par le confinement et la fermeture 
des écoles dans tout le pays. Les différents programmes de 
raccrochage scolaire que sont le DAS, le PASC et le DASC, 
sont plus indispensables que jamais pour lutter contre ce 

nemers zijn voornamelijk investeerders, gedreven door 
financiële motieven, die niet samenvallen met de sociale 
overwegingen van een overheidsbeleid.

Vorig jaar vermeldde de minister-president een bedrag 
van 136 miljoen voor het hele terrein van het Mediapark, 
en in de beleidsnota wordt ervan uitgegaan dat het ontwerp 
van RPA in 2022 in eerste lezing zal worden aangenomen. 
Waar staan we vandaag met deze schijf van 23,88 miljoen 
euro ?

Het Brussels Gewest maakt traditioneel gebruik van 
EFRO-middelen om zijn netwerk van kinderdagverblijven 
uit te bouwen. Ook dit jaar zullen wij geen uitzondering op 
de regel zijn, zoals blijkt uit een reeks BA’s in programma 
4. Het is duidelijk dat de kinderen die elk jaar in Brussel 
geboren worden, deze middelen hard nodig hebben. 
 

Kan de minister-president zeggen hoeveel plaatsen 
deze projecten vertegenwoordigen ?

Hoe zullen deze nieuwe structuren zorgen voor een 
betere dekking in de wijken die daar het meest behoefte 
aan hebben ?

Mevrouw Delphine Chabbert verwijst vaak naar de sta-
tistieken over het aantal kinderdagverblijven in verhouding 
tot de gemeenten. Zullen de door het EFRO beschikbaar 
gestelde bedragen het mogelijk maken dit probleem op 
te lossen in de gemeenten die er het meest behoefte aan 
hebben ?

Wat programma 5 betreft, zullen de gewestelijke 
administraties aanzienlijke investeringen ontvangen in 
IT-apparatuur voor de Iris-toren.

Zijn de op deze wijze geprogrammeerde investeringen 
alleen gericht op de uitrusting van het gebouw zelf ? Zijn 
de maatschappelijke veranderingen ten gevolge van de 
veralgemening van het telewerken thans in deze toename 
begrepen ?

Namens haar fractie verheugt de sprekster zich over 
de verhoging van de middelen voor de HUB van Dokters 
van de Wereld voor daklozen. Met de inspanningen van de 
GGC worden de krachten gebundeld om dit probleem, dat 
ons gewest treft, aan te pakken.

Wat opdracht 28 betreft, is de PS-fractie gevoelig voor 
het probleem van schooluitval. In normale tijden was 
dit al belangrijk, maar door de lockdown en sluiting van 
scholen in het hele land is het nog belangrijker geworden. 
De verschillende programma’s voor schoolinschakeling, 
zoals PSV, PBSB en GPS, zijn meer dan ooit nodig om 
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fléau. La mélancolie et l’aliénation de l’enfermement ont 
touché tous les enfants, pas uniquement ceux issus de 
ménages précarisés. C’est également le cas des enfants de 
ménages aisés, ayant de bons résultats scolaires et jouissant 
d’un bon suivi à domicile de leur travail. Les impacts de 
cette épidémie sur la santé mentale des enfants sont encore 
difficilement estimables. On échappe pour l’instant à la 
fermeture des écoles, mais on se retrouve avec des écoles 
chamboulées dans leur fonctionnement, c’est à nous de 
raccrocher les enfants à l’école. Que ce soit à travers des 
outils comme le DAS, ou une école en ligne grâce à une 
meilleure connexion digitale, comme notre Région le fait 
par ailleurs.

La note d’orientation prévoit une évaluation des 
programmes de lutte contre le décrochage scolaire, au 
terme de la passation d’une procédure de marché public de 
services destinée à accompagner le Service École. Quand 
elle se fera ?

Il est également question d’un centre d’expertise en 
matière d’accrochage scolaire, et de mise en ligne d’une 
bibliothèque de ressources académiques, réglementaires 
et spécialisées centrée sur la problématique. Le Ministre-
Président peut-il développer ce point ?

Pour ce qui concerne la mission 29, on a l’habitude de 
dire que Bruxelles est non seulement le poumon économique 
de notre pays, mais aussi le cœur de l’Europe. En fait de 
poumon économique, c’est toujours un fait, avec les plus 
de 18 % de PIB générés par notre Région. Sur le terrain du 
tourisme, nous avons bien souffert. Comme déjà exprimé 
par le Ministre-Président : plus que Paris ou Barcelone, 
mais moins que d’autres villes européennes. Dans le 
contexte de sinistrose de l’enfermement en télétravail à la 
maison, parfois avec les enfants, et avec de grandes com-
plications pour voyager à l’étranger – ou à tout le moins 
en-dehors de l’UE – on n’est qu’à moitié étonnés que les 
gens aient préféré aller à la plage ou faire des randonnées 
en montagne, plutôt que d’aller dans de grandes villes, 
souvent plus mal classées sur les cartes du Covid.

Mais Bruxelles est toujours Bruxelles, et peut capitaliser 
sur ses merveilles qui n’ont pas disparu avec le Covid. 
L’important c’est de préserver les infrastructures d’accueil 
et d’hébergement d’une part, et attirer à nouveau les 
visiteurs dès que la situation sanitaire sera sous contrôle.

Alors on le voit, les moyens mis à disposition du tourisme 
et de la promotion de l’image de Bruxelles se caractérisent 
par une stabilité relative. Le souci aujourd’hui n’est pas 
une débauche de moyens, mais de faire la différence en 
utilisant au mieux ce qui est déjà là. Ici nous constatons que 
de son côté visit.brussels n’a pas chômé de son côté. La 
note d’orientation accompagnant votre projet de budget est 
un condensé de stratégie d’actions multiples à l’égard du 
grand public touristique dans toute sa diversité : touristes 

deze plaag te bestrijden. De melancholie en vervreemding 
van de lockdown heeft alle kinderen getroffen, niet alleen 
die uit arme gezinnen. Dit is ook het geval voor kinderen 
uit welgestelde gezinnen, die het goed doen op school en 
goed gevolgd worden thuis. Het effect van deze epidemie 
op de geestelijke gezondheid van kinderen is nog steeds 
moeilijk in te schatten. Voorlopig vermijden we de sluiting 
van scholen, maar we zitten wel met scholen waarvan 
de werking op zijn kop is gezet, en het is aan ons om de 
kinderen weer naar school te krijgen. Of het nu is via tools 
als het PSV, of een online-school dankzij een betere digitale 
verbinding, zoals ons Gewest elders doet. 
 

De beleidsnota voorziet in een evaluatie van de 
programma’s ter bestrijding van schooluitval na de gunning 
van een overheidsopdracht ter ondersteuning van de 
Scholendienst. Wanneer gaat dit gebeuren ? 
 

Er wordt ook gesproken over een expertisecentrum op 
het gebied van schooluitval en de oprichting van een onli-
nebibliotheek met academische, regelgevende en gespe-
cialiseerde bronnen over dit onderwerp. Kan de minister- 
president dit punt nader toelichten ?

Wat opdracht 29 betreft, hebben wij de gewoonte te 
zeggen dat Brussel niet alleen de economische long van ons 
land is, maar ook het hart van Europa. Wat de economische 
long betreft, is het nog steeds een feit dat meer dan 18 % 
van het BBP door ons Gewest wordt gegenereerd. Op het 
gebied van toerisme hebben we veel geleden. Zoals de 
minister-president reeds heeft gezegd : meer dan Parijs of 
Barcelona, maar minder dan andere Europese steden. In de 
sombere context van de trend om thuis te werken, soms met 
kinderen, en met grote complicaties bij het reizen naar het 
buitenland - of tenminste buiten de EU - verbaast het ons 
maar half dat de mensen liever naar het strand gaan of in 
de bergen gaan wandelen dan naar de grote steden, die het 
vaak slechter doen op de Covid-kaarten. 
 

Maar Brussel blijft nog altijd Brussel, en kan 
voortbouwen op zijn pracht, die niet is verdwenen met 
Covid. Het komt erop aan de onthaal- en logiesinfrastruc-
tuur in stand te houden en tevens opnieuw bezoekers aan 
te trekken zodra de gezondheidssituatie onder controle is.

Zoals men ziet, zijn de middelen die voor het toerisme en 
de bevordering van het imago van Brussel ter beschikking 
worden gesteld, relatief stabiel. Vandaag moeten we niet 
streven naar een overvloed aan middelen, maar moeten we 
het verschil maken door optimaal gebruik te maken van wat 
er al is. Hier kunnen we zien dat visit.brussels niet stil heeft 
gezeten. De beleidsnota bij uw ontwerpbegroting is een 
beknopte strategie van vele acties gericht op het toeristisch 
publiek in al zijn verscheidenheid : toeristen voor enkele 
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de quelques jours au profil « city trip », les amateurs d’art et 
de patrimoine architectural, les visiteurs des congrès, foires 
et expositions, les femmes et hommes d’affaires, etc. On 
voit que le numérique, et un renforcement de la présence 
en ligne et sur les réseaux sociaux figurent eu premier plan 
des outils privilégiés.

Le Ministre-Président peut-il en dire plus ?

Comment sont préparées les actions de promotion 
par rapport au redémarrage de l’activité touristique ? Les 
évolutions de la situation sanitaire ne poussent pas à un 
grand optimisme, et bien malin celui qui dira où nous en 
serons dans quelques semaines, alors que dire de la saison 
estivale. Comment nous préparons-nous à cet égard au 
niveau du tourisme ?

À côté de ces publics très internationaux, on n’oublie 
pas non plus nos concitoyens flamands et wallons, moins 
sujets aux restrictions de voyage, ce qui est très important 
dans le contexte actuel.

Le Ministre-Président peut-il apporter quelques grandes 
lignes des actions à l’égard de nos compatriotes des deux 
autres Régions pour faire mieux en 2022, ce qui n’a pas 
suffisamment fonctionné en 2021 ?

Bruxelles c’est aussi un patrimoine. Sur le plan matériel, 
on observe une volonté affichée de mettre en lumière les 
trésors qui sont déjà là. Sur le plan immatériel, nous avons 
le renforcement de l’identité bruxelloise et, on l’a déjà 
dit dans d’autres commissions, le grand projet Bruxelles-
Capitale culturelle de l’Europe en 2030.

Mme Fadila Laanan évoque à son tour la mission 33. 
 

Le projet de budget traduit les ambitions du gouverne-
ment, mais aussi les priorités de la DPR, dans un contexte 
sanitaire et financier toujours compliqué. Tout est dans tout, 
et tout prend sa source dans la planification, c’est-à-dire 
dans l’aménagement du territoire, qui est la compétence 
qui est, probablement, la plus transversale. Dans un 
financement de Bruxelles qui est en deçà des besoins, on 
y retrouve le dynamisme et la créativité qui transforme 
Bruxelles, en une « ville à 10 minutes ».

En matière d’aménagement territorial au sens large, 
cette épidémie a mis en évidence nos faiblesses sur le 
plan du confort de nos logements, et de l’organisation 
de nos espaces publics. Cette crise du Covid nous aura 
transformés, et le renouveau qui viendra après la crise 
sanitaire en sera affecté, pour le meilleur comme pour le 
pire. Un regard nouveau sur les besoins est nécessaire, 
en ce compris par le prisme de nos cadres normatifs 
régionaux. Le secrétaire d’État a jugé nécessaire de revoir 

dagen met een « citytrip »-profiel, liefhebbers van kunst 
en architectonisch erfgoed, bezoekers van congressen, 
beurzen en tentoonstellingen, zakenmensen, enz. We zien 
dat digitale technologie en een sterkere online aanwe-
zigheid en sociale netwerken tot de belangrijkste tools 
behoren. 

Kan de minister-president daarover meer zeggen ?

Hoe worden de promotieacties voorbereid met het oog 
op de hervatting van de toeristische activiteit ? De ontwik-
keling van de gezondheidssituatie geeft geen aanleiding tot 
groot optimisme, en het zal moeilijk zijn te zeggen waar 
we over een paar weken zullen staan. Hoe bereiden we ons 
hierop voor op toeristisch gebied ? 
 

Naast dit zeer internationale publiek mogen wij ook 
onze Vlaamse en Waalse medeburgers niet vergeten, die 
minder onderworpen zijn aan reisbeperkingen, wat in de 
huidige context zeer belangrijk is.

Kan de minister-president onze landgenoten in de 
andere twee Gewesten enkele actiepunten aanreiken om in 
2022 beter te doen wat in 2021 niet voldoende lukte ? 
 

Brussel heeft ook erfgoed. Op materieel vlak is er 
een duidelijke wens om de aandacht te vestigen op de 
schatten die er al zijn. Op immaterieel vlak hebben we de 
versterking van de Brusselse identiteit en, zoals reeds in 
andere commissies is gezegd, het grote project Brussel-
Culturele Hoofdstad van Europa in 2030.

Mevrouw Fadila Laanan bespreekt op haar beurt 
opdracht 33.

De ontwerpbegroting weerspiegelt de ambities van de 
regering, maar ook de prioriteiten van de ABV, in een nog 
altijd ingewikkelde context op het gebied van gezondheid 
en financiën. Alles hangt samen, en alles is geworteld in 
de planning, dat wil zeggen in de ruimtelijke ordening, 
wellicht de meest transversale bevoegdheid. In de financie-
ring van Brussel, die tekortschiet, vinden we de dynamiek 
en creativiteit die van Brussel een « op tien-minuten-stad 
« maken.

Wat ruimtelijke ordening in ruime zin betreft, heeft 
deze epidemie onze zwakheden aan het licht gebracht 
op het gebied van het comfort van onze woningen en de 
organisatie van onze openbare ruimten. Deze Covid-crisis 
zal ons veranderd hebben, en de vernieuwing die na de 
gezondheidscrisis zal komen, zal erdoor beïnvloed worden, 
ten goede of ten kwade. Een nieuwe kijk op de behoeften 
is nodig, ook door het prisma van onze gewestelijke 
normatieve kaders. De staatssecretaris heeft vastgesteld 
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plus en profondeur le RRU au regard de l’expérience du 
confinement. La commission a aussi auditionné et réfléchi 
à l’habitat de demain, et à l’aménagement de la ville de 
demain : on citera les auditions du Maître-Architecte, ou 
encore de perspective.brussels, et de la CRD. 
 

L’épidémie et ses conséquences ont malmené le monde 
de la culture, sans jamais éteindre le besoin de culture chez 
les Bruxelloises et les Bruxellois. À cet égard nous sommes 
heureux de constater que ce gouvernement poursuive sur sa 
lancée et consacre 27,62 millions d’euros pour de l’inves-
tissement et pour le fonctionnement de la Fondation Kanal, 
sur laquelle le Ministre-Président a eu l’occasion de dresser 
largement l’état de la situation la semaine passée. La 
culture, à Bruxelles, n’a jamais été uniquement classique 
ou élitiste, mais bien universelle et démocratique et ouverte 
à tous les publics, de tous les âges, « de 7 à 77 ans » pour 
reprendre la formule consacrée. Car c’est également la 
culture populaire, et plus précisément le Neuvième Art, qui 
sera à l’avenir consacré un peu plus par le futur Musée du 
Chat.

Le renouveau urbain, ce n’est pas moins de 64 millions 
euros d’investissements en 2022. Votre exposé général 
annonçait la poursuite de la politique des contrats de 
quartier durables (CQD) dans le cadre des 11e et 12e séries. 
Cette dernière visera les quartiers les plus précarisés, 
accueillant un nombre important de logements sociaux. 
Le groupe PS est heureux que le politique de revitalisation 
urbaine se poursuive cette année encore, avec des moyens 
à la hauteur des ambitions de la DPR. Pour les CQD c’est 
23 millions euros qui sont inscrits à l’initiale 2022. 
 

Le Ministre-Président peut-il faire le point sur la 
situation ?

Comment les moyens dégagés pour 2022 seront 
employés ?

Le renouveau, ce sont aussi les contrats de rénovation 
urbaine (CRU), pour lesquels une enveloppe de 
26,46 millions euros a été débloquée pour l’année à venir, 
et notamment les futurs CRU 6 et 7, autour de Simonis 
et autour de la gare du Midi. Il est nécessaire d’investir 
dans ces quartiers et d’améliorer les conditions de vie des 
populations qui les habitent.

Le Ministre-Président peut-il donner les détails de leur 
utilisation ?

Pour Mme Laanan, il est nécessaire d’investir dans 
ces quartiers et d’améliorer les conditions de vie des 
populations qui y vivent. L’une des conditions de la réussite 
de cette volonté politique est la dédensification de ces 

dat een grondiger herziening van de GSV nodig is in het 
licht van de ervaringen met de lockdown. De commissie 
heeft ook hoorzittingen gehouden en nagedacht over de 
huisvesting van de toekomst en de planning van de stad 
van de toekomst : wij vermelden de hoorzittingen met de 
bouwmeester, of perspective.brussels, en de GOC.

De epidemie en de gevolgen ervan hebben hun tol 
geëist in de wereld van de cultuur, zonder ooit de behoefte 
aan cultuur bij de Brusselaars uit te doven. In dit verband 
stellen wij met voldoening vast dat deze regering blijft 
investeren in de Stichting Kanal, waarover de minister-pre-
sident vorige week uitvoerig heeft kunnen vertellen, en 
27,62 miljoen euro uittrekt voor investeringen. Cultuur in 
Brussel is nooit uitsluitend klassiek of elitair geweest, maar 
universeel en democratisch en open voor alle doelgroepen, 
van alle leeftijden, « van 7 tot 77 jaar », om de gevestigde 
formule te gebruiken. Want het is ook de volkscultuur, en 
meer bepaald de Negende Kunst, die door het toekomstige 
Musée du Chat verder in de kijker zal worden gezet. 
 
 

Stadsvernieuwing is goed voor niet minder dan 
64 miljoen euro aan investeringen in 2022. In uw algemene 
toelichting kondigde u de voortzetting aan van het beleid 
inzake duurzame wijkcontracten (DWC) in het kader van 
de 11e en 12e reeks. Dit laatste zal gericht zijn op de meest 
achtergestelde buurten met een aanzienlijk aantal sociale 
woningen. Het verheugt de PS-fractie dat het beleid van 
stadsvernieuwing ook dit jaar wordt voortgezet, met 
middelen die in overeenstemming zijn met de ambities van 
de ABV. Voor de DWC’s is 23 miljoen euro voorzien in de 
initiële begroting voor 2022.

Kan de minister-president een update geven over de 
situatie ?

Hoe zullen de voor 2022 beschikbaar gestelde middelen 
worden gebruikt ?

Vernieuwing betekent ook de stadsvernieuwingscon-
tracten (SVC), waarvoor voor het komende jaar een 
budget van 26,46 miljoen euro is vrijgemaakt, en in het 
bijzonder toekomstig SVC 6 en 7, rond Simonis en rond het 
Zuidstation. Er moet in deze wijken worden geïnvesteerd 
en de levensomstandigheden van de mensen die er wonen, 
moeten worden verbeterd.

Kan de minister-president details geven over het 
gebruik ervan ?

Volgens mevrouw Laanan is het noodzakelijk in deze 
wijken te investeren en de levensomstandigheden van de 
mensen die er wonen te verbeteren. Een van de voorwaarden 
om deze politieke wil te doen welslagen is deze zeer dicht-
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quartiers populaires très fortement habités, notamment par 
la voie des contrats d’îlots, que son groupe appelle de ses 
vœux. 

Le Ministre-Président peut-il en dire plus ?

Mme Soetkin Hoessen remercie le Ministre-Président 
pour son exposé. La Région fait face à d’énormes défis en 
2022. La crise sanitaire n’est pas finie. Le défi climatique 
pose un problème majeur à la ville et à sa population. 
Bruxelles et les Bruxellois doivent relever d’importants 
défis climatiques et sociaux. 
 

Nous devons utiliser nos programmes d’aménage-
ment du territoire, tels que les CRU, les CQD, les PAD 
et les nouveaux contrats d’axe et d’îlots, pour faire de 
la Région bruxelloise une ville agréable à vivre, à taille 
humaine, résiliente et prête à relever le défi climatique. 
C’est une bonne chose que perspective.brussels accorde 
une attention particulière au thème de la résilience dans les 
futurs diagnostics territoriaux face à la crise sanitaire et au 
changement climatique.

La modification annoncée du PRAS est nécessaire 
afin de le mettre en phase avec la réalité bruxelloise d’au-
jourd’hui. Concernant cette modification, l’année 2022 sera 
consacrée à la définition et à l’intégration des thématiques 
liées à l’imperméabilisation des sols, l’économie circulaire 
et l’agriculture urbaine. Il est notamment indispensable 
de mettre l’accent sur la déminéralisation pour faire de 
Bruxelles une ville résiliente.

L’une des solutions susceptibles de contribuer à lutter 
contre la pénurie de logements consiste à convertir les 
bureaux vides. Perspective.brussels joue un rôle important 
dans l’analyse de l’utilisation de l’espace dans la Région 
et des permis traités. En ce qui concerne les bureaux, la 
task force bureaux et vacance de bureaux pourra utiliser 
les données de l’observatoire des bureaux. Le Ministre-
Président peut-il en dire plus sur la planification et les 
résultats attendus de cette task force pour 2022 ? Comment 
cela s’articule-t-il avec le fonctionnement des groupes de 
travail et de pilotage pour le quartier Nord et le quartier 
européen, où il y a surtout des bureaux ? 
 

Les contrats école sont importants pour renforcer le lien 
entre les écoles et le quartier environnant. Les riverains 
doivent avoir la possibilité d’utiliser les équipements 
offerts par les écoles, de façon à à ouvrir les écoles sur 
leur quartier. Il est positif qu’on poursuive cette politique 
avec une troisième série. La note d’orientation annonce une 
évaluation du système des contrats école. Est-il possible de 
donner plus de détails et d’expliquer le calendrier ?

bevolkte volkswijken minder dicht te maken, met name 
door middel van huizenblokcontracten, waartoe zijn fractie 
oproept.

Kan de minister-president daarover meer zeggen ?

Mevrouw Soetkin Hoessen dankt de minister- 
president voor de uiteenzetting. Voor 2022 staat het Gewest 
voor enorme uitdagingen. De sanitaire crisis is nog niet 
voorbij. De klimaatuitdaging stelt een groot probleem voor 
de stad en haar bevolking. De stad en de Brusselaars staan 
voor grote uitdagingen op vlak van klimaat en op sociaal 
niveau.

We moeten onze programma’s van ruimtelijke ordening, 
zoals de SVCs, DWCs, RPAs en de nieuwe as- en huizen-
blokcontracten, gebruiken om van het Brussels Gewest 
een leefbare stad op mensenmaat te maken die veerkrach-
tig is en klaar voor de klimaatuitdaging. Het is goed dat 
perspective.brussels in toekomstige territoriale diagnoses 
extra aandacht zal geven aan het thema weerbaarheid en 
veerkracht naar aanleiding van de gezondheidscrisis en de 
klimaatverandering.

De aangekondigde wijziging van het GBP is nodig 
om deze in lijn te brengen met de hedendaagse Brusselse 
realiteit. Met het oog op deze wijziging zal 2022 worden 
gewijd aan de definitie en integratie van de thema’s ondoor-
dringbaarheid van de bodems, circulaire economie en 
stadslandbouw. Met name een focus op ontharding is hard 
nodig om van Brussel een resiliënte stad te maken. 
 

Een van de oplossingen die kunnen bijdragen aan het 
bestrijden van het woningtekort, is om leegstaande kan-
toorruimtes om te vormen. Perspective.brussels speelt een 
belangrijke rol in de analyse van het ruimtegebruik in het 
Gewest en van de behandelde vergunningen. Wat de kan-
toorruimtes betreft, zal de taskforce voor kantoorruimte 
en -leegstand kunnen gebruikmaken van de gegevens 
in het overzicht van het kantorenpark. Kan de minister- 
president meer informatie geven over planning en 
verwachte output van deze taskforce voor 2022 ? Hoe 
hangt deze samen met de werking van de werk- en stuur-
groepen voor de Noordwijk en de Europese wijk, waar 
vooral kantoren staan ?

Schoolcontracten zijn belangrijk om de verbinding 
tussen scholen en de omliggende wijk te versterken. Men 
moet de bewoners de mogelijkheid geven om gebruik te 
maken van voorzieningen die scholen bieden, en scholen zo 
open te stellen naar de wijk. Het is goed dat dit voortgezet 
wordt met een derde reeks. De beleidsbrief kondigt een 
evaluatie van het schoolcontractensysteem aan. Is het 
mogelijk meer details te geven en de timing toe te lichten ?
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Perspective.brussels poursuivra le monitoring des 
besoins et des manques de places dans les écoles et dans 
l’accueil de la petite enfance. Une analyse de l’offre 
d’accueil accessible aux familles monoparentales sera 
également réalisée. Il y a un manque important de places 
dans les écoles et dans l’accueil de la petite enfance dans 
la Région, c’est donc une bonne chose que perspective.
brussels s’y attelle, surtout en ce qui concerne les familles 
monoparentales, pour lesquelles il est encore plus important 
de trouver une crèche. Comment perspective.brussels col-
labore-t-il avec les communes et les Communautés dans ce 
dossier ?

Le « tourisme régénérateur » va plus loin que le 
tourisme durable, car il s’agit de laisser l’endroit qu’on 
visite en meilleur état qu’on ne l’a trouvé. Cela va au-delà 
du tourisme durable, qui consiste principalement à limiter 
l’empreinte écologique et l’impact négatif. Il s’agit d’un 
concept intéressant.

On peut lire dans la note d’orientation que visit.brussels 
entend soutenir le développement d’un tourisme respectueux 
de l’environnement. Des budgets sont donc prévus pour 
l’aspect durabilité des différents projets. Quels sont les 
budgets concernés et comment visit.brussels peut-il 
contribuer à soutenir le tourisme régénérateur ?

Mme Françoise De Smedt constate que les moyens 
financiers sont toujours aussi importants pour assurer les 
Contrats de rénovation urbaine (CRU) et les Contrats de 
quartier durable (CQD).

D’un côté, les moyens pour la rénovation urbaine se 
portent bien et de l’autre côté, pour le logement social, les 
moyens diminuent avec un report de projets de 23 millions 
d’euros.

Si bien sûr chacun souhaite vivre dans un environnement 
rénové et agréable, le PTB garde de nombreuses craintes 
par rapport à la situation sociale de beaucoup de familles et 
qu’elle s’améliore vraiment puisque l’on sait que quand un 
quartier est rénové sans qu’il y ait une politique forte pour 
le logement public qui l’accompagne, cela a pour effet de 
tirer les loyers vers le haut. On peut encore le lire dans le 
baromètre social de 2020. La semaine passée, on lisait dans 
la presse que de plus en plus de familles se retrouvent sans 
logement à Bruxelles.

Comment empêcher une flambée des prix et empêcher 
une gentrification déjà bien présente dans les quartiers ? 
Sinon la conséquence est que de nombreuses familles sup-
plémentaires seront obligées de quitter la Région.

Ainsi on constate que la subvention d’investissement 
à Citydev en matière de rénovation urbaine est de par 

Perspective.brussels zal de monitoring van de behoefte 
en tekorten aan plaatsen in scholen en kinderopvang blijven 
voortzetten. Ook komt er een analyse van het aanbod aan 
kinderopvang voor eenoudergezinnen. Er is een groot 
tekort aan plaatsen in zowel de scholen als kinderopvang 
in het Gewest, dus is het goed dat perspective.brussels zich 
hiermee bezig houdt, zeker ook m.b.t. de eenoudergezin-
nen, voor wie het nog belangrijker is om kinderopvang 
te vinden. Hoe werkt perspective.brussels samen met de 
gemeenten en de gemeenschappen rond dit thema ? 
 
 

« Regeneratief toerisme » gaat verder dan duurzaam 
toerisme want het gaat erom de plek die men bezoekt, beter 
achter te laten dan hoe men hem aantrof. Dit gaat verder 
dan duurzaam toerisme, dat vooral draait rond het beperken 
van de ecologische voetafdruk en de negatieve impact. Dit 
is een interessant concept.

Men leest in de beleidsbrief dat visit.brussels wil 
bijdragen aan de ondersteuning van milieuvriendelijk 
toerisme. Er worden dan ook budgetten uitgetrokken voor 
het duurzaamheidsaspect van de verschillende projecten. 
Om welke budgetten gaat het en hoe kan visit.brussels mee 
het regeneratief toerisme steunen ?

Mevrouw Françoise De Smedt merkt op dat de 
financiële middelen nog steeds even belangrijk zijn om de 
stadsvernieuwingscontracten (SVC) en de duurzame-wijk-
contracten (DWC) veilig te stellen.

Enerzijds doen de middelen voor stadsvernieuwing 
het goed en anderzijds nemen de middelen voor sociale 
huisvesting af met een uitstel van projecten voor een bedrag 
van 23 miljoen euro.

Hoewel iedereen graag in een gerenoveerde en 
aangename omgeving wil wonen, vreest de PTB dat de 
sociale situatie van veel gezinnen er niet op vooruit zal 
gaan, aangezien we weten dat wanneer een wijk wordt 
gerenoveerd zonder een sterk beleid op het gebied van 
openbare huisvesting, dit tot gevolg heeft dat de huurprijzen 
worden opgedreven. Dit is nog steeds te lezen in de sociale 
barometer van 2020. Vorige week lazen we in de pers dat 
steeds meer gezinnen in Brussel zonder woning komen te 
zitten.

Hoe kunnen we voorkomen dat de prijzen de pan 
uitrijzen en dat er verdere gentrificatie in de wijken 
plaatsvindt ? Anders zal het gevolg zijn dat nog veel meer 
gezinnen gedwongen zullen worden het Gewest te verlaten.

Zo zien we bijvoorbeeld dat de investeringssubsi-
die aan Citydev voor stadsvernieuwing 18 miljoen euro 
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exemple 18 millions d’euros et que pour la subvention 
d’investissement à Citydev pour des projets en lien avec la 
politique du logement rien n’est prévu pour 2022.

Le Gouvernement investit donc dans des politiques qui 
ont un coût, mais qui n’apportent pas des solutions structu-
relles à l’ensemble de la population bruxelloise au final et 
certainement pas à celle qui a le plus de mal à rester vivre 
dans la Région.

Un autre exemple est le système des primes à la 
rénovation. On constate que le montant prévu est à la 
hausse pour 2022, il est de 10,3 millions d’euros. Or l’on 
sait que ces systèmes de primes bénéficient essentiellement 
aux familles ayant déjà les moyens d’effectuer les travaux. 
Alors que les moins favorisés de la population occupent les 
logements les moins bien isolés ce qui est donc socialement 
injuste et inefficace à grande échelle. Une simplification de 
l’accès aux primes ne suffira pas à résoudre ces problèmes.
 

En ce qui concerne le développement sur le territoire, 
il est question de nombreuses analyses et recherches pour 
mieux connaître le territoire. De nombreux millions d’euros 
sont prévus à cet effet.

Un cadastre du foncier disponible se fait. Encore faut-il 
garantir ensuite que sur les terrains publics restants, ce soit 
100 % de logements ou d’équipements publics qui y soient 
construits. Avec au moins 50 % de logements sociaux, une 
partie de logements locatifs publics non sociaux et 25 % de 
logements acquisitifs de type social.

Or, récemment encore, pour le PAD Mediapark, il est 
prévu 1.600 logements et seulement 38 % de logements 
publics alors que le terrain est public. À côté de cela, nous 
n’avons d’ailleurs pas de précision sur le pourcentage 
de logements sociaux, car le logement public n’est pas 
forcément synonyme de logement accessible aux revenus 
modestes. Cet exemple, mais d’autres également ne sont 
pas rassurant quant à la possibilité des PAD de répondre 
aux besoins sociaux.

Une task force bureau va également voir le jour. La 
reconversion des bureaux vides est un enjeu essentiel pour 
les années à venir vu la crise Covid qui ne fait qu’accen-
tuer ce vide. Dans l’observatoire des bureaux, on constate 
que pour les reconversions qui ont eu lieu les dernières 
années, aucun logement social n’a été produit dans ces 
reconversions. Vu les besoins en logement social et le peu 
de place qu’il reste au niveau des terrains, ces bureaux 
vides constituent une source importante de surfaces pour 
produire du logement social. La task force va-t-elle princi-
palement s’atteler à trouver des moyens pour le logement 
social dans ces bureaux vides ? 
 

bedraagt en dat voor de investeringssubsidie aan Citydev 
voor projecten in verband met het huisvestingsbeleid niets 
is gepland voor 2022.

De regering investeert dus in een beleid dat kosten 
met zich meebrengt, maar uiteindelijk geen structurele 
oplossingen biedt voor de hele Brusselse bevolking, en 
zeker niet voor degenen die het moeilijkst in het Gewest 
kunnen blijven.

Een ander voorbeeld is het systeem van de renovatie-
premies. Het voor 2022 geplande bedrag is verhoogd tot 
10,3 miljoen euro. Wij weten echter dat deze premiesys-
temen hoofdzakelijk ten goede komen aan gezinnen die 
reeds over de middelen beschikken om het werk uit te 
voeren. Terwijl de minst bevoorrechte bevolkingsgroepen 
de minst goed geïsoleerde woningen bewonen, wat dus 
op grote schaal sociaal onrechtvaardig en inefficiënt is. 
Vereenvoudiging van de toegang tot de premies zal niet 
voldoende zijn om deze problemen op te lossen.

Wat de territoriale ontwikkeling betreft, is er sprake van 
talrijke analyses en onderzoeken om een beter inzicht in 
het grondgebied te krijgen. Vele miljoenen euro’s worden 
hiervoor uitgetrokken.

Er wordt gewerkt aan een kadaster van beschikbare 
grond. Vervolgens moet worden gegarandeerd dat 100 % 
van de resterende openbare grond wordt gebruikt voor 
woningen of openbare voorzieningen. Met ten minste 50 % 
sociale huisvesting, een deel niet-sociale openbare huurwo-
ningen en 25 % sociale koopwoningen.

Onlangs zijn voor het RPA Mediapark echter 1.600 
woningen gepland en slechts 38 % overheidswonin-
gen, ook al is de grond openbaar. Bovendien hebben wij 
geen informatie over het percentage sociale huisvesting, 
omdat overheidshuisvesting niet noodzakelijk synoniem 
is met huisvesting voor mensen met een laag inkomen. 
Dit voorbeeld, maar ook andere, zijn niet geruststellend 
wat betreft de mogelijkheid van de RPA’s om tegemoet te 
komen aan de sociale behoeften.

Er zal ook een task force voor kantoren worden 
opgericht. De reconversie van leegstaande kantoren is 
een essentiële kwestie voor de komende jaren, gezien de 
Covid-crisis, die deze leegstand alleen maar accentueert. 
In het Observatorium voor kantoren stellen wij vast dat 
bij de reconversies die de laatste jaren hebben plaats-
gevonden, geen sociale woningen zijn geproduceerd. 
Gezien de behoefte aan sociale huisvesting en de beperkte 
hoeveelheid beschikbare grond, vormen deze leegstaande 
kantoren een belangrijke bron van ruimte voor de productie 
van sociale woningen. Zal de task force zich richten op het 
vinden van manieren om sociale huisvesting te bieden in 
deze lege kantoren ?
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Le Ministre-Président parle également de la task force 
« équipement ». La crise Covid a accentué la nécessité 
d’augmenter l’accès aux soins et de résoudre plus particuliè-
rement la couverture en médecin généraliste. La task force 
« équipement » va-t-elle notamment mettre une priorité à 
la planification de maisons médicales sur l’ensemble de la 
région afin que chaque famille ait accès à un généraliste.

Qu’en est-il de la planification de places supplémen-
taires dans les écoles et aussi au niveau des crèches. Des 
analyses sont réalisées, mais quid alors de ces réalisations ? 
Chaque année le même problème est évoqué à la rentrée, la 
question du manque de places dans les écoles est-elle vue 
comme une priorité ? 
 

Quant au logement étudiant (il en manque 9.000), il 
devient assez clair également que leur manque est perçu 
comme une opportunité par les gros promoteurs d’avoir 
là un nouveau marché juteux où se faire du profit. Et ils 
ne s’en cachent pas, des publicités claires annoncent les 
kots étudiants comme des investissements qui rapportent. 
C’est la même logique qu’avec le logement privé et la 
conséquence est également la même : des loyers beaucoup 
trop chers pour la plupart des étudiants. C’est un facteur 
qui précarise les étudiants. Qu’est-il prévu pour éviter les 
logements trop chers ?

Le Gouvernement bruxellois poursuit donc une vision 
de la ville sans prendre en compte les besoins sociaux et 
environnementaux (que ce soit en termes de logement 
abordable, ou d’équipements publics, etc.) et sans suf-
fisamment prendre en compte l’avis des citoyens. Vous 
mentionnez seulement que : « Les citoyens et acteurs 
associatifs sont impliqués le plus étroitement possible 
dans les processus urbains. ». Là-dessus aussi la manière 
d’impliquer les citoyens n’est toujours pas claire.

En terme de besoins culturels, Fondation Kanal, 
beaucoup d’argent (27 millions d’euros) chaque année. 
Vous dites vouloir rester ouvert vers les quartiers aux 
alentours, mais comment garantir cela et que ce ne soient 
pas des projets culturels qui ne correspondent pas du tout 
aux attentes des habitants ?

Enfin pour le tourisme, l’oratrice rappelle que Bruxelles 
dispose de nombreux atouts pour que les touristes 
reviennent. La ville est en forte concurrence avec d’autres 
villes européennes. D’où la suggestion des transports en 
commun gratuits. Cela donnerait du cachet à la Région 
faciliterait les déplacements des touristes et les attirerait 
tout en répondant aux besoins sociaux de ses habitants. 
 

Mme Isabelle Pauthier indique que le débat public 
sur le développement territorial est mobilisé, à juste titre, 
par le débat sur les projets de PAD, car ils constituent en 

De minister-president heeft het ook over de task force 
« uitrusting ». De Covid-crisis heeft de noodzaak geaccen-
tueerd om de toegang tot de zorg te verbeteren en met name 
het probleem van de dekking van huisartsen op te lossen. 
Zal de task force « Uitrusting » prioriteit geven aan de 
planning van medische centra in het gehele gewest, zodat 
elk gezin toegang heeft tot een huisarts ?

Hoe zit het met de planning van extra plaatsen in 
scholen en ook in kinderdagverblijven ? Analyses worden 
uitgevoerd, maar hoe zit het met deze verwezenlijkingen ? 
Elk jaar wordt aan het begin van het schooljaar hetzelfde 
probleem aan de orde gesteld : wordt het probleem van 
het gebrek aan plaatsen op de scholen als een prioriteit 
beschouwd ?

Wat de studentenhuisvesting betreft (er is een tekort 
van 9.000), wordt het ook heel duidelijk dat het gebrek 
daaraan wordt gezien als een kans voor de grote project-
ontwikkelaars om een nieuwe makkelijke markt te vinden 
om winst uit te halen. En ze steken het niet onder stoelen of 
banken, duidelijke advertenties kondigen studentenkoten 
aan als investeringen die lonen. De logica is dezelfde als 
bij particuliere huisvesting en het gevolg is ook hetzelfde : 
huurprijzen die veel te duur zijn voor de meeste studenten. 
Dit is een factor waardoor studenten zich onzeker voelen. 
Wat wordt er gedaan om te dure woningen te vermijden ?

De Brusselse Regering streeft dus een stadsvisie na 
zonder rekening te houden met de sociale en ecologische 
behoeften (of het nu gaat om betaalbare huisvesting, 
openbare voorzieningen, enzovoort) en zonder voldoende 
rekening te houden met de mening van de burgers. U 
vermeldt alleen : « Burgers en verenigingsactoren worden 
zo nauw mogelijk bij de stadsprocessen betrokken ». Ook 
hier is het nog niet duidelijk hoe de burgers hierbij moeten 
worden betrokken.

De Stichting Kanal geeft jaarlijks veel geld uit aan 
culturele behoeften (27 miljoen euro). U zegt dat u open 
wilt blijven staan voor de omliggende wijken, maar hoe 
kunt u garanderen dat het niet gaat om culturele projecten 
die helemaal niet beantwoorden aan de verwachtingen van 
de omwonenden ?

Wat ten slotte het toerisme betreft, herinnert zij eraan 
dat Brussel veel troeven heeft om toeristen aan te trekken. 
De stad concurreerde sterk met andere Europese steden. 
Vandaar de suggestie van gratis openbaar vervoer. Dit zou 
het gewest een zeker cachet geven, de bereikbaarheid voor 
toeristen vergemakkelijken en toeristen aantrekken, en 
tegelijk tegemoetkomen aan de sociale behoeften van de 
inwoners.

Mevrouw Isabelle Pauthier zegt dat het publieke 
debat over ruimtelijke ontwikkeling terecht op gang wordt 
gebracht door het debat over de ontwerp-RPA’s, aangezien 
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quelque sorte la tête de gondole du débat sur le dévelop-
pement territorial. C’est à propos des zones stratégiques, 
non encore développées que s’exprime la vision de la ville 
du XXIe siècle, il est donc logique que cette vision soit 
débattue dans le débat public.

À travers la mission 3, c’est le cas à propos de 
Mediapark avec la poursuite de l’achat par tranche des 
terrains et à propos de Neo, dont le Ministre-Président a 
expliqué le report des 8 millions d’euros régionaux par la 
nécessité d’y « voir plus clair », une opinion dont l’oratrice 
partage la nécessité.

Nous savons tous que, sur tout le reste du territoire 
(puisque les projets de PAD ne concernent que quelques 
pour cent) la ville continue à se renouveler sur elle-même 
sous l’action du secteur privé comme du secteur public et 
que la compétition qui s’exerce entre les affectations est 
depuis une quinzaine d’années plus favorable au logement, 
qui est devenu une fonction forte, qu’au tertiaire, qui 
était déjà en reconditionnement et s’effondre à cause 
du télétravail. Ou par rapport aux traditionnels parents 
pauvres, les fonctions non monétisables : les équipements, 
les espaces verts et la biodiversité (traceur des politiques 
régionales dans le DPR), et de nouveaux besoins comme 
l’agriculture urbaine auxquels la DPR et le projet de 
révision du PRAS s’engagent à ménager des espaces. 
C’est en effet la responsabilité des pouvoirs publics que 
d’investir dans les fonctions qui permettront d’accroître le 
confort de la vie en ville, la résilience de la ville aux chocs 
(épidémies, sécheresse, îlots de chaleur, inondations qui 
constituent un fléau bien connu à Bruxelles) et de permettre 
aux Bruxellois de résister aux sirènes de l’exode urbain. 
Depuis la création de la Région c’est l’enjeu qui tenaille 
la politique territoriale régionale : résister à l’hémorragie 
de la classe moyenne contributive, mais aussi, comme 
exprimé en commission du lundi 15 novembre dernier, les 
ménages à faibles revenus. 
 
 

Cela reste une gageure pour Bruxelles puisque sa 
fonction instrumentale (et instrumentalisée) de bassin 
d’emploi des deux autres Régions tend à dégrader les 
conditions de vie. Or les conditions de vie constituent 
un enjeu de cohésion sociale et de justice sociale majeur 
puisque ce sont les quartiers populaires où se conjuguent 
mauvaises conditions de vie et inégalités environne-
mentales : il suffit de regarder les cartes de densité, qui 
se superposent avec les indicateurs socio-économiques 
faibles, les cartes de carences en espaces verts, les cartes 
de bruit, etc.

Le secteur public définit les règles du jeu et applique 
des politiques.

deze in zekere zin de spil van het debat over ruimtelijke 
ontwikkeling vormen. De visie van de stad van de 21e 
eeuw komt tot uiting in de strategische, nog onontwikkelde 
gebieden, en het is dan ook logisch dat deze visie in het 
publieke debat wordt besproken.

Via opdracht 3 is dit het geval voor Mediapark, met de 
voortzetting van de aankoop van de terreinen in schijven, 
en voor Neo, waar de minister-president het uitstel van 
de 8 miljoen euro van het Gewest verklaarde door de 
noodzaak « de zaken duidelijker te zien », een standpunt 
dat de spreker deelt.

We weten allemaal dat op de rest van het grondgebied 
(aangezien de ontwerp-RPA’s slechts op enkele procenten 
betrekking hebben) de stad zich blijft vernieuwen onder 
invloed van zowel de particuliere als de openbare sector 
en dat de concurrentie tussen de gebruiksvormen de laatste 
vijftien jaar gunstiger is geweest voor de huisvesting, die 
een sterke functie is gaan vervullen, dan voor de tertiaire 
sector, die al bezig was zich te vernieuwen en die ten 
gevolge van telewerken aan het instorten is. Of met 
betrekking tot de traditionele ondergeschoven kinderen, de 
niet in geld uit te drukken functies : voorzieningen, groen-
voorzieningen en biodiversiteit ( tracer van het gewestelijk 
beleid in de ABV), en nieuwe behoeften zoals stadsland-
bouw, waarvoor de ABV en de geplande herziening van het 
GBP ruimte willen bieden. Het is inderdaad de verantwoor-
delijkheid van de overheid om te investeren in functies die 
het comfort van het leven in de stad verhogen, de stad beter 
bestand maken tegen schokken (epidemieën, droogte, hit-
te-eilanden, overstromingen, die in Brussel een bekende 
plaag zijn) en de Brusselaars in staat stellen de lokroep van 
de stadsvlucht te weerstaan. Sinds de oprichting van het 
Gewest is dit de uitdaging geweest die het gewestelijk ter-
ritoriaal beleid heeft geteisterd : weerstand bieden aan het 
wegvloeien van de middenklasse die de nodige belastingen 
betalen, maar ook, zoals gezegd in de commissie van 
maandag 15 november hebt gezegd, van de gezinnen met 
een laag inkomen.

Dit blijft een uitdaging voor Brussel, aangezien zijn 
instrumentele (en geïnstrumentaliseerde) functie als 
werkgelegenheidszone voor de andere twee Gewesten de 
levensomstandigheden neigt te verslechteren. Toch zijn 
de levensomstandigheden een kwestie van sociale cohesie 
en sociale rechtvaardigheid, want het zijn de volksbuur-
ten waar slechte levensomstandigheden en ongelijkheid 
op milieugebied samengaan : kijk maar naar de dicht-
heidskaarten, die bovenop de zwakke sociaaleconomische 
indicatoren liggen, de kaarten van de tekorten aan groene 
ruimten, de geluidsbelastingkaarten, enz.

De overheidssector bepaalt de spelregels en voert het 
beleid uit.
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La décision doit être opérée sur la base d’une connais-
sance territoriale précise, objective et actualisée et c’est 
toute l’importance du travail de perspective.brussels 
comme centre de ressources de la Région et du budget de 
33 millions d’euros.

La politique du développement territorial a un socle qui 
consiste depuis le début des années 90 en la politique de la 
rénovation urbaine.

Cette politique, matérialisée par les contrats de quartiers 
et les contrats de rénovation urbaine a fait la démonstration 
de sa capacité à recoudre le tissu urbain des quartiers, à 
contribuer à la production de logements et à l’amélioration 
de la couverture territoriale des équipements. La Région 
met des moyens importants à disposition des communes et 
des CPAS.

La déclaration de politique régionale met un accent fort 
sur l’objectif de mener une politique de revitalisation urbaine 
centrée sur les quartiers. Il s’agit là des missions essen-
tielles tant de perspective.brussels que d’urban.brussels. 
En tant qu’acteurs opérationnels, programmatiques, admi-
nistratifs ou de planification, perspective.brussels et Urban.
brussels ont pour mission de participer à la mise en œuvre 
effective des ambitions de la DPR.

Cette politique mobilise plus de 50 ETP.

Elle vise à la réalisation de 15 contrats de quartiers 
durables, de 3 nouveaux contrats de rénovation urbaine 
(dont Autour de Simonis, gare habitante autour du Midi et 
un encore à déterminer : lequel ?) et à finaliser les contrats 
de rénovation urbaine 1 à 5.

La note d’orientation explique que le cadastre du foncier 
disponible contient tous les terrains et tous les bâtiments, 
privés ou publics, pouvant éventuellement être utilisés pour 
la réalisation de projets de construction d’équipements ou 
de logements accessibles. Le groupe Écolo ne peut que 
soutenir toute politique, à l’instar de la préemption, de 
la « fast lane » ou de la task force bureaux qui vont dans 
le sens de la récupération d’opportunités foncières pour 
répondre aux besoins sociaux.

Perspective.brussels s’est vu confier la cellule École et 
la lutte contre le décrochage scolaire, des politiques sociales 
en effet décisives en termes de soutien à notre jeunesse. 
La cellule Écoles traite donc de questions quantitatives et 
qualitatives. L’IBSA vient de démontrer que de nouvelles 
places sont encore nécessaires, c’est le cas en particulier 
dans les quartiers denses où le terrain se fait rare. 
 

Pour ce qui concerne la mission 8 et l’action de la Régie 
foncière on a un cocktail de hardware et de software, d’em-

De beslissing moet worden genomen op basis van 
nauwkeurige, objectieve en actuele territoriale kennis en 
dat is het belang van het werk van perspective.brussels 
als centrum van hulpbronnen voor het Gewest en van zijn 
budget van 33 miljoen euro.

Het beleid inzake territoriale ontwikkeling heeft een 
pijler die sinds het begin van de jaren negentig bestaat uit 
het beleid inzake stadsvernieuwing.

Dit beleid, dat concreet gestalte heeft gekregen door 
middel van wijkcontracten en stadsvernieuwingscontrac-
ten, heeft bewezen in staat te zijn het stedelijk weefsel 
van de wijken te verstevigen, bij te dragen tot de woning-
productie en de territoriale dekking van de voorzieningen 
te verbeteren. Het Gewest stelt aanzienlijke middelen ter 
beschikking van de gemeenten en de OCMW’s.

In de gewestelijke beleidsverklaring wordt grote nadruk 
gelegd op de doelstelling van een wijkgericht stadsvernieu-
wingsbeleid. Dit zijn de kerntaken van zowel perspective.
brussels als urban.brussels. Als operationele, program-
matische, administratieve of planningsactoren hebben 
perspective.brussels en Urban.brussels als opdracht deel te 
nemen aan de daadwerkelijke uitvoering van de ambities 
van de ABV.

Voor dit beleid worden meer dan 50 VTE’s ingezet.

Het streeft naar 15 duurzame wijkcontracten, 3 nieuwe 
stadsvernieuwingscontracten (waaronder Rond Simonis, 
het woonstation rond Zuid en een nog te bepalen contract : 
welk contract ?) en de afronding van de stadsvernieu-
wingscontracten 1 tot en met 5.

In de beleidsnota wordt uitgelegd dat het kadaster 
alle private of publieke terreinen en gebouwen bevat die 
eventueel kunnen worden gebruikt voor de bouw van toe-
gankelijke voorzieningen of huisvestingsprojecten. De 
Ecolo-fractie kan niet anders dan elk beleid steunen, zoals 
de voorkoopregeling, de fast lane of de task force, dat in de 
richting gaat van het terugwinnen van grondmogelijkheden 
om in maatschappelijke behoeften te voorzien. 
 

Perspective.brussels is belast met de cel Scholen en het 
bestrijden van schooluitval, sociale beleidsmaatregelen die 
inderdaad van doorslaggevend belang zijn voor de onder-
steuning van onze jeugd. De cel Scholen houdt zich dus 
bezig met kwantitatieve en kwalitatieve vraagstukken. Het 
BISA heeft zojuist aangetoond dat er nog steeds nieuwe 
plaatsen nodig zijn, vooral in de dichtbevolkte gebieden 
waar grond schaars is.

Wat opdracht 8 en het werk van de Grondregie betreft, 
zien we een cocktail van hardware en software, van emble-
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blématique et d’acupuncture urbaine, à travers la finalisa-
tion des travaux et le déménagement de l’administration 
bruxelloise dans cet immeuble qui incarne magnifiquement 
la vision de la ville des années 90 qu’est l’Iris Tower et, 
simultanément, des politiques d’acquisition foncière, ce qui 
est indispensable afin de développer le maillage d’équipe-
ments dans nos quartiers. Autant nous pouvons être certains 
que les équipements répondront aux besoins sociaux, autant 
on peut se demander si le télétravail permettra de remplir 
l’Iris Tower qui risque de rester fantomatique un certain 
temps. 
 

Le budget en A.B. 03.005.11.7422 (Acquisition d’autres 
équipements) comprend une augmentation importante, de 
l’ordre de 4,8 millions en engagement et de 2,7 millions en 
liquidation pour les projets suivants : « intranet, installation 
de stores, achat de tablettes, section innovation numérique, 
mobilier supplémentaire et section finale passage Rogier. » 
Il s’agit donc bien d’un budget d’équipements puisque les 
travaux sont terminés.

Ce poste concerne-t-il les dépenses liées aux écrans 
digitaux évoqués l’an dernier dans cet article de l’Écho et 
dont la pertinence était questionnée par l’administration ? 
 

Pour ce qui concerne le tourisme, le CEO de visit.brussels 
a annoncé qu’il fallait revoir nos modèles devaient devenir 
plus résilients et s’orienter vers des activités hybrides. 
L’activité du MICE ne reprendra pas avant 2027-2028, 
disait-il, avant la 4e vague.

Nous sommes aujourd’hui en pleine 4e vague, il faut 
malheureusement encore s’attendre à des reports et il sera 
sans doute de bonne gestion d’anticiper une reconversion 
partielle. L’intervenante pense, au contraire de l’opposi-
tion, qu’il est inutile de pleurer sur le lait renversé et le 
départ de Sea Food et qu’il importe d’entamer une véritable 
transition dans la perspective d’un tourisme régénéra-
teur (d’abord ne pas nuire). Il convient de rechercher des 
activités qui vont compenser – au moins temporairement 
– la remise en question des activités de masse (comme le 
Salon de l’auto) et du MICE, qui ne soient pas vulnérables à 
la conjoncture pandémique et de réduire l’infrastructure qui 
est très extensive et introvertie. Garder les palais significa-
tifs architecturalement et urbanistiquement et ceux qui sont 
en bon état ou neufs comme le Palais 12 et reconvertir des 
terrains en ménageant des perméabilités avec la chaussée 
romaine sont des enjeux qui devraient être examinés dans 
le cadre du projet de PAD. 
 

Il faut prendre cet avertissement au sérieux et réfléchir 
globalement dans la perspective du DONUT porté par la 
secrétaire d’État Barbara Trachte et l’ensemble du gou-
vernement. C’est-à-dire dans le respect d’un plafond envi-

matische en stedelijke acupunctuur, door de voltooiing 
van de werkzaamheden en de verhuizing van de Brusselse 
administratie naar dit gebouw dat op schitterende wijze 
de visie van de stad van de jaren negentig belichaamt, de 
Iris-toren, en tegelijkertijd over een beleid van grondver-
werving, dat onontbeerlijk is voor de ontwikkeling van 
het netwerk van voorzieningen in onze wijken. Hoe zeker 
we er ook van kunnen zijn dat de uitrusting in de sociale 
behoeften zullen voorzien, we kunnen ons afvragen of het 
telewerken de mogelijkheid zal bieden de de Iris Toren te 
vullen, die nog enige tijd een spookachtige aanblik dreigt 
te blijven bieden.

De begroting in BA 03.005.11.7422 (Verwerving van 
overig materieel) omvat een aanzienlijke stijging met 
4,8 miljoen aan vastleggingen en 2,7 miljoen aan vereffe-
ningen voor de volgende projecten : « intranet, installatie 
stores, aankoop van tablets, luik digital innovation, extra 
meubilair en het laatste luik passage Rogier. » Het gaat dus 
om een uitrustingsbudget, aangezien de werkzaamheden 
zijn voltooid.

Heeft deze post betrekking op de uitgaven voor digitale 
schermen die vorig jaar in een artikel van l’Écho werden 
genoemd en waarvan de relevantie door de administratie in 
twijfel werd getrokken ?

Wat het toerisme betreft, heeft de CEO van visit.brussels 
aangekondigd dat wij onze modellen moesten herzien, veer-
krachtiger worden en ons op hybride activiteiten richten. 
De MICE-activiteit zal niet vóór 2027-2028 weer op gang 
komen, zei hij, vóór de vierde golf.

Wij zitten nu midden in de vierde golf, helaas moeten 
wij nog steeds uitstel verwachten en het zal ongetwijfeld 
een goed beheer zijn om te anticiperen op een gedeelte-
lijke omschakeling. De spreekster is, in tegenstelling tot 
de oppositie, van mening dat het nutteloos is te huilen 
over gemorste melk en het vertrek van Sea Food, en dat 
het belangrijk is een echte transitie naar regeneratief 
toerisme te beginnen (eerst geen schade berokkenen). Er 
moet worden gezocht naar activiteiten die - althans tijdelijk 
- het in gedrang komen van massa-activiteiten (zoals het 
Autosalon) en MICE compenseren, die niet kwetsbaar zijn 
voor de pandemische situatie en de infrastructuur die zeer 
uitgebreid en in zichzelf gekeerd is, moet worden beperkt : 
de architecturaal en stedenbouwkundig belangrijke paleizen 
en de paleizen die in goede staat of nieuw zijn, zoals Paleis 
12, behouden en terreinen omvormen door verbindingen 
met de Romeinsesteenweg te creëren, zijn punten die in 
het kader van het ontwerp van RPA onderzocht moeten 
worden.

Deze waarschuwing moet ernstig worden genomen en 
er moet algemeen worden nagedacht vanuit het oogpunt van 
het DONUT-model dat door staatssecretaris Barbara Trachte 
en de hele regering wordt gesteund. Dat wil zeggen, tussen 



 — 159 —A-452/3 - 2021/2022 (partie 2) A-452/3 - 2021/2022 (deel 2)

ronnemental et d’un plancher social : repenser l’économie, 
pour parvenir à répondre aux besoins humains de base et à 
la préservation de l’environnement. Il importe de s’inscrire 
dans une perspective post-industrielle pour ce qui concerne 
le tourisme, le MICE et même le commerce. À cause de 
Glasgow, de la pandémie et de la digitalisation, et des 
achats en ligne.

À propos de Kanal, un investissement très important sur 
la scène culturelle, touristique et urbanistique de la Région, 
comme M. Pierre-Yves Lux l’a demandé également en 
commission lundi dernier, il importe de travailler à livres 
ouverts afin d’anticiper le déficit de recettes éventuel lié 
à la crise, d’une part, et à répondre à des enjeux démo-
cratiques élémentaires, d’autre part : la justification des 
dépenses publiques qui nous occupe aujourd’hui. 
 
 

Il serait de bon ton d’inviter les porteurs de projet à 
venir une fois par an en commission afin de présenter le 
rapport d’activités, les comptes et bilan, le budget et le 
programme d’activités.

Des fonds sont prévus pour soutenir le pôle humanitaire 
de Médecins du Monde pour l’accueil des sans-abri, 
y compris les migrants. C’est une mesure que le groupe 
Écolo ne peut que soutenir tout en déplorant le désengage-
ment du Fédéral dans ce domaine. 
 

Mme Marie Nagy remercie le Ministre-Président pour 
ses explications. Les discussions budgétaires permettent 
une vue d’ensemble. C’est la vision transversale de la ville. 
Elle se fait à travers les enjeux du développement durable, 
les enjeux sociaux, environnementaux et économiques. 
Cette lecture doit nous guider dans l’analyse des budgets.

Au niveau social, nous sommes depuis des années 
confrontés à une fracture sociale qui reste une des caracté-
ristiques de Bruxelles. Il existe aussi un problème vis-à-vis 
de jeunes ménages qui ont des revenus qui ne sont pas 
faibles, mais qui ont de plus en plus difficile à se loger et 
à rester dans Bruxelles dans des conditions satisfaisantes. 
C’est une préoccupation pour le groupe DéFI.

Les défis environnementaux sont importants. La 
mission de la Région est de réduire de 40 % les émissions 
de CO2 d’ici 2030. Il reste encore 8 ans et cette question est 
abordée notamment au travers des politiques de rénovation.

La question économique est une autre probléma-
tique. Avec la crise Covid, on a vu qu’il est impossible 
de déterminer à long terme quelle sera l’évolution de 
l’économie. Il n’est pas intelligent de placer tous ses oeufs 
dans un même panier. Si Bruxelles a subi de nombreux 

een ecologische bovengrens en een sociale ondergrens : de 
economie opnieuw uitdenken om in de menselijke basis-
behoeften te voorzien en het milieu te beschermen. Het is 
van belang een post-industrieel perspectief te volgen voor 
toerisme, MICE en zelfs de handel. Wegens Glasgow, de 
pandemie en de digitalisering, en het online winkelen. 
 

Wat Kanal betreft, een zeer belangrijke investering 
in het culturele, toeristische en stedenbouwkundige 
landschap van het Gewest, zoals de heer Pierre-Yves Lux 
afgelopen maandag ook in de commissie heeft gevraagd, 
is het van belang met open boeken te werken om enerzijds 
te anticiperen op het mogelijke tekort aan inkomsten in 
verband met de crisis, en anderzijds een antwoord te bieden 
op fundamentele democratische kwesties : de verantwoor-
ding van de overheidsuitgaven, waar wij vandaag mee 
bezig zijn.

Het zou een goed gebruik zijn de projectleiders uit te 
nodigen om eenmaal per jaar naar de commissie te komen 
om het activiteitenverslag, de rekeningen en de balans, de 
begroting en het activiteitenprogramma voor te stellen.

Er zijn middelen uitgetrokken om de humanitaire tak 
van Dokters van de Wereld te steunen voor de opvang 
van daklozen, waaronder migranten. Dat is een maatregel 
die de Ecolo-fractie alleen maar kan steunen, terwijl zij 
betreurt dat de federale regering zich op dit gebied niet 
heeft ingezet.

Mevrouw Marie Nagy bedankt de minister-president 
voor zijn uitleg. De begrotingsbesprekingen geven een 
overzicht. Dit is de transversale visie van de stad. Die komt 
tot stand via de uitdagingen van duurzame ontwikkeling, 
sociale, ecologische en economische uitdagingen. Deze 
lezing moet ons leiden bij de analyse van de begrotingen.

Op sociaal vlak worden wij al jaren geconfronteerd met 
een sociale kloof die een van de kenmerken van Brussel 
blijft. Er is ook een probleem met jonge gezinnen die 
geen laag inkomen hebben, maar die het steeds moeilijker 
hebben om een woning te vinden en onder bevredigende 
omstandigheden in Brussel te blijven. Dit is een punt van 
zorg voor de DéFI-fractie.

De milieu-uitdagingen zijn aanzienlijk. Het is de taak 
van het Gewest om de CO2-uitstoot met 40 % te verminderen 
tegen 2030. Er zijn nog 8 jaar te gaan en dit probleem wordt 
met name aangepakt via het renovatiebeleid.

De economische kwestie is een andere problematiek. 
Met de covidcrisis hebben wij gezien dat het onmogelijk 
is om op lange termijn te bepalen hoe de economie zich 
zal ontwikkelen. Het is niet slim om al zijn eieren in één 
mand te stoppen. Brussel heeft veel economische schade 
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dégâts économiques atténués par les aides fédérales et 
régionales, c’est qu’une partie de son économie est liée 
au tourisme et au secteur du business international. Si 
ce commerce international se réduit, des pans entiers de 
l’économie souffrent : l’Horeca et le commerce en sont des 
exemples illustratifs.

On observe un investissement important chez 
perspective.brussels (33 millions d’euros). Toute la 
réflexion sur la planification est essentielle pour avoir une 
« boussole ». La réflexion sur le PRAS doit être inspirée 
par ces trois enjeux cités (sociaux, environnement et 
économiques). Un enjeu trop oublié est celui des Zemu 
qui ont été évaluées. Elles ont été ouvertes à la construc-
tion du logement pour faire face au boom démographique : 
72.000 m² de logements ont été construits. Cela s’est fait 
au détriment du développement du secteur industriel et des 
entreprises. On constate l’intérêt d’avoir des filières plus 
proches entre la production et la consommation. Les Zému 
doivent être revalorisées pour permettre à des activités de 
production de rester et de se développer en RBC.

Il existe toute une réflexion sur les bureaux et le 
télétravail. Ce dernier a montré ses limites. Les entreprises 
semblent se diriger vers un système mixte avec des surfaces 
de bureaux considérées comme encore nécessaires pour 
avoir des activités de rencontre entre les travailleurs et pour 
créer du lien social. Chacun ses prédictions, mais selon 
Mme Nagy, on n’assistera pas à la réduction importante 
du nombre de m², mais bien à un reconditionnement. La 
durabilité s’impose. Les bureaux, après 10, 15 ans sont 
obsolètes et deviennent peu prisés. Pour une partie on 
peut songer à des conversions vers du logement à des 
prix acceptables. Mais la demande de bureaux restera 
importante avec un stock inadapté, qui s’adaptera avec le 
temps. Une réflexion sera dès lors nécessaire sur les normes 
de construction et de reconversion. Cette réflexion est celle 
sur le RRU qui est menée par le secrétaire d’État Pascal 
Smet.

Cela veut dire que si l’on veut répondre à la question 
du logement attractif pour les jeunes ménages et la classe 
moyenne, il faudra encore construire du logement neuf 
et trouver les espaces pour dédensifier les quartiers trop 
denses. Il faudra loger les personnes mal logées qui se 
trouvent dans des logements suroccupés. Il ne faut dès 
lors pas fermer la porte à toute planification qui prévoit la 
création de logements nouveaux. On peut construire des 
logements dans des quartiers durables dans une ville plus 
résiliente et plus verte (biodiversité, espaces verts, surfaces 
non imperméabilisées, etc.). 
 

Faire croire qu’on ne construira plus est un leurre 
dangereux qui continue à faire croître la fracture entre les 
quartiers surdensifiés et ceux où l’on ne sait plus rien faire. 
Il faut penser à ceux qui vont faire le Bruxelles de demain 
et il faut leur trouver un espace abordable.

geleden, verzacht door federale en gewestelijke steun, 
omdat een deel van zijn economie verbonden is met het 
toerisme en de internationale business. Als die inter-
nationale handel vermindert, lijden hele sectoren van 
de economie daaronder : de Horeca en de handel zijn 
sprekende voorbeelden.

Er is een aanzienlijke investering bij perspective.
brussels (33 miljoen euro). Al het denkwerk over de 
planning is essentieel om een « kompas » te hebben. Het 
denkwerk over het GBP moet op deze drie genoemde 
uitdagingen (sociaal, ecologisch en economisch) geïnspi-
reerd zijn. Een kwestie die al te vaak vergeten wordt, is 
die van de OGSO’s die geëvalueerd werden. Zij werden 
opengesteld voor woningbouw om de bevolkingsgroei op 
te vangen : er werd 72.000 m² aan woningen gebouwd. Dit 
ging ten koste van de ontwikkeling van de industriële sector 
en het bedrijfsleven. Wij stellen het belang vast van een 
nauwere band tussen productie en consumptie. De OGSO’s 
moeten worden geherwaardeerd zodat productieactiviteiten 
in het BHG kunnen blijven en zich ontwikkelen.

Er wordt veel nagedacht over kantoren en telewerk. 
Dat laatste heeft zijn beperkingen getoond. Bedrijven 
schijnen over te gaan naar een gemengd systeem, waarbij 
kantoorruimte nog steeds noodzakelijk wordt geacht voor 
ontmoetingsactiviteiten tussen werknemers en voor het 
scheppen van sociale banden. Iedereen heeft zijn eigen 
voorspellingen, maar volgens mevrouw Nagy zal er geen 
aanzienlijke vermindering komen van het aantal m², maar 
eerder een herverpakking. Duurzaamheid is een must. 
Na 10 of 15 jaar zijn kantoren verouderd en worden ze 
minder populair. Voor een deel kan men denken aan het 
ombouwen tot woningen tegen aanvaardbare prijzen. Maar 
de vraag naar kantoren zal hoog blijven met een onaange-
paste voorraad, die zich mettertijd zal aanpassen. Er zal dus 
moeten worden nagedacht over bouw- en verbouwingsnor-
men. Dat denkwerk is dat over de GSV dat gevoerd wordt 
door staatssecretaris Pascal Smet.

Dit betekent dat wij, als wij het probleem van aan-
trekkelijke huisvesting voor jonge gezinnen en gezinnen 
uit de middenklasse willen aanpakken, nog steeds nieuwe 
woningen zullen moeten bouwen en de ruimte zullen 
moeten vinden om te dicht bevolkte wijken te ontlasten. Er 
moet huisvesting komen voor slecht gehuisveste personen 
die in overbevolkte woningen wonen. De deur mag dus 
niet worden gesloten voor elke planning die voorziet in de 
bouw van nieuwe woningen. Er kunnen woningen worden 
gebouwd in duurzame wijken in een veerkrachtigere en 
groenere stad (biodiversiteit, groene ruimten, waterdoorla-
tende oppervlakken enz.)

Doen geloven dat er niet meer gebouwd zal worden is 
een gevaarlijke illusie, die de kloof tussen overbevolkte 
wijken en wijken waar niets meer kan, steeds groter maakt. 
Wij moeten denken aan degenen die het Brussel van morgen 
zullen vormen en een betaalbare ruimte voor hen vinden.
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Autre question est celle de la rénovation. Le gouverne-
ment a pris acte d’une étude de la task force sur le logement 
de M. Benoît Moritz. Cette étude souligne l’importance de 
la qualité du logement et des espaces autour. La notion de 
logement est ainsi remplacée par celle de l’habitat qui est 
plus globale et qui intègre les notions de confort et de liens 
avec l’entourage. Dans ce sens, les politiques de contrats de 
quartier durables sont exemplaires.

Bruxelles a évolué de manière positive parce qu’il y 
a eu un investissement public et privé considérable. La 
croissance de sa population et l’amélioration de son image 
ont été possibles grâce à l’outil des contrats de quartiers. Il 
existe des enjeux encore plus importants puisqu’il existe 
des impératifs de réduction du CO2 pour la rénovation 
urbaine. Le PREC et la stratégie Rénolution prévoient des 
rénovations de 3 % par an : 16.000 logements rénovés par 
an. Or, pour une rénovation moyenne, il faut compter entre 
40 et 50.000 euros. Des moyens considérables de la Région 
seront nécessaires pour y faire face. 
 

Le Ministre-Président a évoqué les encours dans les 
crédits rénovation. Quel en est le montant ? Y a-t-il du 
retard dans la mise en œuvre du programme ? Le Ministre-
Président peut-il indiquer si l’ensemble des primes 
rénovation est utilisé ? Un tableau peut-il être donné pour 
croiser les revenus et les quartiers ?

De manière générale, on a évoqué les économies opérées 
dans le budget dans le cadre d’une situation difficile pour 
la Région. On a parlé de 16 millions d’euros d’économie. 
La moitié est obtenue par le fait que le montant NEO 
n’est plus inscrit. Qu’en est-il de ce véhicule financier ? 
Que deviennent les montants versés depuis des années à 
NEO ? Ces crédits seront affectés à quoi ? Est-ce en soutien 
à Bruxelles Expo avec la rénovation des bâtiments ? On 
n’imagine pas que cela se fasse sur les budgets régionaux. 
Le Ministre-Président peut-il en dire plus sur le montage ? 
Le secrétaire d’État Pascal Smet avait indiqué dans une 
question que l’on ignorait quel montant serait nécessaire 
pour la rénovation des palais. Est-ce toujours le cas ? 
 
 

On comprend que le CIVA sera intégré dans Kanal. 
Que devient le bâtiment de CIVA ? Il y existe toute une 
logistique bien pensée pour les archives. Est-ce que ces 
archives seront intégrées dans la structure Kanal ? Est-ce 
que des locaux sont prévus pour cette dimension-là ?

M. Jonathan de Patoul prend la parole pour la partie 
tourisme. Il rappelle qu’avant la crise du Covid, cela repré-
sentait 8 % de l’emploi de la Région. Les programmes sont 
éparpillés sur plusieurs commissions et il faudrait réfléchir 
pour rassembler à l’avenir ces missions. 
 

Een andere kwestie is de renovatie. De regering heeft 
nota genomen van een studie van de taskforce huisvesting 
van de heer Benoît Moritz. In die studie wordt gewezen op 
het belang van de kwaliteit van huisvesting en de ruimten 
eromheen. Zo wordt het begrip huisvesting vervangen door 
dat van woonomgeving, dat algemener is en het comfort en 
de banden met de omgeving omvat. In die zin is het beleid 
van duurzame wijkcontracten voorbeeldig.

Brussel heeft zich positief ontwikkeld omdat er aanzien-
lijke openbare en particuliere investeringen zijn geweest. 
De groei van zijn bevolking en de verbetering van zijn 
imago zijn mogelijk geweest dankzij het instrument van de 
wijkcontracten. Er staat zelfs nog meer op het spel, want 
er zijn eisen inzake de vermindering van CO2 voor stads-
vernieuwing. Het GPCE en de Renolutie-strategie voorzien 
in renovaties van 3 % per jaar : 16.000 gerenoveerde 
woningen per jaar. Voor een gemiddelde renovatie moet 
men echter tussen de 40 en 50.000 euro rekenen. Er zullen 
aanzienlijke middelen van het Gewest nodig zijn om dit op 
te vangen.

De minister-president sprak over de uitstaande bedragen 
in de renovatieleningen. Wat is het bedrag daarvan ? Is 
er vertraging bij de uitvoering van het programma ? Kan 
de minister-president aangeven of alle renovatiepremies 
worden gebruikt ? Kan er een tabel worden gegeven om de 
inkomsten en de wijken met elkaar te vergelijken ?

In het algemeen werd verwezen naar de besparingen 
in de begroting in de context van een moeilijke situatie 
voor het Gewest. Er was sprake van 16 miljoen euro aan 
besparingen. De helft wordt bereikt door het feit dat het 
bedrag voor NEO niet meer is ingeschreven. Hoe zit het 
met dit financieel vehikel ? Wat gebeurt er met het geld 
dat al jaren aan NEO wordt gestort ? Waarvoor zullen deze 
middelen worden aangewend ? Is het ter ondersteuning 
van Brussels Expo met de renovatie van de gebouwen ? 
Wij kunnen ons niet voorstellen dat dit uit de gewestelijke 
middelen wordt gedaan. Kan de minister-president meer 
zeggen over de opzet ? Staatssecretaris Pascal Smet had in 
een vraag aangegeven dat het niet bekend was hoeveel geld 
er nodig zou zijn voor de renovatie van de paleizen. Is dit 
nog steeds het geval ?

Naar verluidt zal CIVA in Kanal worden opgenomen. 
Wat gebeurt er met het CIVA-gebouw ? Er bestaat een 
goed doordachte logistiek voor de archieven. Zullen deze 
archieven in de Kanal-structuur worden opgenomen ? Zijn 
er lokalen voorzien voor die dimensie ?

De heer Jonathan de Patoul neemt het woord over 
het onderdeel toerisme. Hij herinnert eraan dat dit vóór de 
covidcrisis 8 % van de werkgelegenheid in het Gewest ver-
tegenwoordigde. De programma’s zijn over verschillende 
commissies verspreid en er moet over worden nagedacht 
om deze opdrachten in de toekomst samen te brengen.
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La RBC se remet d’une année compliquée. En 2021 il y 
a eu la vaccination pour le CST ce qui a rendu les voyages 
internationaux plus sûrs. Malheureusement la situation 
à Bruxelles ne s’est pas considérablement améliorée. 
L’hypercentre de Bruxelles avait perdu plus de 70 % de son 
chiffre d’affaires par rapport à 2019. Le taux d’occupation 
pour juillet/août est de 25 et 28 % par rapport à 79 et 68 % 
en 2019. La situation reste donc compliquée.

L’intervenant salue la mise en place de visit.brussels 
pass qui incite à visiter la Région. 
 

Le Ministre-Président peut-il en dire davantage sur 
ce dispositif et sur le succès qu’il a rencontré ? Peut-on 
pérenniser à l’avenir pour soutenir les acteurs du tourisme ?
 

Autre point : la sécurité sanitaire. On a assisté au 
déploiement du « Brussels Haelth and safety Label » ce qui 
garantit un niveau sanitaire pour l’accueil des touristes. Le 
Ministre-Président peut-il évoquer ce dispositif ? Combien 
d’établissements ont pu bénéficier de ce label ? Quel sera 
l’accompagnement en 2022 pour les partenaires bruxellois ? 
Et quelle promotion pour le dispositif avec quels moyens ? 
On constate que la crise n’est pas terminée. Il est important 
de rappeler la nécessité d’insister sur la diversité de l’offre 
touristique. Le tourisme d’affaires et de congrès doit être 
intensifié. 
 

On observe un focus sur la recherche et l’identification 
de congrès internationaux. Le Ministre-Président peut-il en 
dire plus sur les ambassadeurs ? Sont-ils identifiés ?

Par rapport aux cartes touristiques, l’orateur indique 
que leur objectif est de permettre de suggérer un tracé et 
un ensemble d’activités. Cette idée est intéressante surtout 
quand il s’agit de définir des thématiques (par exemple 
l’Art déco). Quelle réflexion sera menée pour la suite en 
2022 ? Par quels acteurs et avec quels moyens ?

Enfin l’orateur cite le Ministre-Président qui affirme 
que : « Notre secteur vit une crise sans précédent depuis la 
Seconde Guerre mondiale. Notre seule option est de faire 
de cette crise une opportunité. » 
 

Nous pouvons capitaliser sur un atout de taille : une 
Région magnifique qui regorge de trésors cachés.

Tâchons d’en tirer le meilleur et d’offrir aux acteurs les 
moyens de nos ambitions. 
 

Het BHG herstelt van een ingewikkeld jaar. In 2021 
was er de vaccinatie voor het CST, waardoor internationale 
reizen veiliger werden. Helaas is de situatie in Brussel niet 
veel verbeterd. Het Brusselse hypercentrum had meer dan 
70 % van zijn omzet verloren in vergelijking met 2019. De 
bezettingsgraad voor juli/augustus is 25 en 28 %, tegenover 
79 en 68 % in 2019. De situatie blijft dus ingewikkeld. 
 

De spreker is verheugd over de invoering van 
de visit.brussels pass als stimulans om het Gewest te 
bezoeken.

Kan de minister-president meer zeggen over dit 
instrument en het succes ervan ? Kan het in de toekomst 
worden gehandhaafd om de actoren in het toerisme te 
steunen ?

Een ander punt is de veiligheid van de gezondheid. 
Het « Brussels Health and safety Label » werd ingevoerd, 
dat een gezondheidsniveau garandeert voor de ontvangst 
van toeristen. Kan de minister-president dit instrument ter 
sprake brengen ? Hoeveel etablissementen hebben van dit 
label gebruik kunnen maken ? Wat zal de begeleiding in 
2022 zijn voor de Brusselse partners ? En welke promotie 
voor het instrument met welke middelen ? Het is duidelijk 
dat de crisis nog niet voorbij is. Het is belangrijk eraan te 
herinneren dat de diversiteit van het toeristische aanbod 
moet worden benadrukt. Het zaken- en congrestoerisme 
moet worden versterkt.

Er is een focus op onderzoek en de identificatie van 
internationale congressen. Kan de minister-president meer 
zeggen over de ambassadeurs ? Werden zij geïdentificeerd ?

Wat de toeristische kaarten betreft, zegt de spreker dat 
die tot doel hebben een route en een reeks activiteiten voor 
te stellen. Dit idee is interessant, vooral wanneer het gaat 
om het bepalen van thema’s (bijvoorbeeld Art Deco). Wat 
zal het denkwerk zijn voor het vervolg in 2022 ? Door 
welke actoren en met welke middelen ?

Tot slot citeert de spreker de minister-president die 
zegt : « Onze sector maakt een crisis door die we sinds 
de Tweede Wereldoorlog niet meer hebben meegemaakt. 
Onze enige optie is om deze crisis om te vormen tot een 
opportuniteit. »

Wij kunnen profiteren van een belangrijke troef - een 
prachtig Gewest vol verborgen schatten.

Laten we proberen er het beste van te maken en 
de actoren de middelen te geven om onze ambities te 
verwezenlijken.
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Mme Véronique Lefrancq rappelle que Bruxelles est 
une ville ouverte sur le monde. Ce qui est une force peut 
aussi être une fragilité comme l’a illustré la crise sanitaire. 
La compétence du Ministre-Président qui veille à une 
bonne image internationale de la Région est donc centrale 
et la répercussion directe. Une image moins positive parfois 
véhiculée dans la presse nuit énormément au développe-
ment de la Région. 
 

C’est pourquoi son groupe soutient les initiatives qui 
visent à redorer le blason de la capitale et son statut de 
ville internationale. C’est un centre d’affaires qui bénéficie 
d’un statut international. En l’espèce, il convient de fuir les 
effets d’annonce plutôt que les réalisations concrètes que la 
Région demande.

Le budget annoncé pour soutenir le secteur du tourisme 
manque de créativité, d’ambitions et de perspectives. 
Certes, nous vivons une période difficile. Le secteur est en 
totale transformation. Le tourisme d’affaires est en baisse. 
Le tourisme mondial est sous pression par les vagues de 
contamination. L’oratrice rappelle les taux d’occupation 
cités précédemment par M. de Patoul. 
 

Il existe de nombreux défis à relever et pourtant il existe 
peu de réponses. Quels sont les montants mis en place pour 
le Brussels Health Safety Label et pour quel résultat ? Le 
budget ne contient aucune marge pour le déploiement 
de nouvelles mesures de soutient pour le secteur en cas 
de nouvelles complications. Pourquoi ne pas avoir gardé 
cette marge ? Que fera-t-on en cas de nouvelles restric-
tions ? Comment le Ministre-Président soutiendra-t-il le 
secteur de l’hébergement dans son adaptation à la nouvelle 
scène touristique internationale ? Le budget pour l’accueil 
d’événements internationaux a été revu à la baisse. Que 
compte-t-on faire pour les logements en Airbnb ? Une étude 
de la VUB a démontré que la moitié des logements Airbnb 
sont des professionnels et des investisseurs en dévoyant 
les principes de base. Cette étude pointe l’échec de la 
législation bruxelloise qui voulait assurer une concurrence 
loyale. Si la réforme de l’ordonnance a été annoncée, nous 
l’attendons toujours.

Mme Céline Fremault remercie le Ministre-Président 
et souhaite éviter les répétitions.

L’oratrice commence par un commentaire général. En 
cette fin d’année, le gouvernement a approuvé plusieurs PAD 
en troisième lecture. Mme Fremault salue en la matière le 
respect de la DPR en termes de calendrier. Opportunément, 
le gouvernement a remis à l’ouvrage certains PAD dont le 
Josaphat et Mediapark. Il faut souligner le travail réalisé 
et la forte pression citoyenne et le renforcement des 
dimensions environnementales et paysagères par rapport 

Mevrouw Véronique Lefrancq herinnert eraan dat 
Brussel een stad is die openstaat voor de wereld. Wat een 
sterkte is, kan ook een zwakte zijn, zoals de gezondheids-
crisis heeft aangetoond. De bevoegdheid van de minis-
ter-president om te zorgen voor een goed internationaal 
imago van het Gewest staat dus centraal en heeft recht-
streekse gevolgen. Een minder positief beeld dat soms in de 
pers wordt geschetst, is zeer nadelig voor de ontwikkeling 
van het Gewest.

Daarom steunt haar fractie initiatieven die erop gericht 
zijn het imago van de hoofdstad en haar status als inter-
nationale stad te herstellen. Het is een zakencentrum met 
internationale status. In dit geval moeten de aankondiging-
seffecten worden vermeden eerder dan de concrete verwe-
zenlijkingen die het Gewest vraagt.

De aangekondigde begroting om de toeristische sector 
te ondersteunen ontbreekt aan creativiteit, ambitie en 
perspectief. Het is waar dat wij in moeilijke tijden leven. De 
sector ondergaat een volledige transformatie. Het zaken-
toerisme is gedaald. Het wereldtoerisme staat onder druk 
door de golven van besmetting. De spreekster herinnert 
aan de bezettingsgraden die de heer de Patoul eerder heeft 
genoemd.

Er zijn veel uitdagingen, maar weinig antwoorden. 
Welke bedragen werden uitgetrokken voor het Brussels 
Health Safety Label en wat is het resultaat ? De begroting 
bevat geen marge voor de invoering van nieuwe steun-
maatregelen voor de sector in geval van nieuwe compli-
caties. Waarom wordt die marge niet behouden ? Wat zal 
er gedaan worden in geval van nieuwe beperkingen ? Hoe 
zal de minister-president de accommodatiesector steunen 
bij zijn aanpassing aan het nieuwe internationale toeris-
melandschap ? De middelen voor het organiseren van 
internationale evenementen werden naar beneden herzien. 
Wat is men van plan voor de Airbnb-accommodatie ? 
Uit een studie van de VUB is gebleken dat de helft van 
de Airbnb-woningen van professionals en investeerders 
afwijkt van de basisprincipes. Deze studie wijst op het 
falen van de Brusselse wetgeving om eerlijke concurrentie 
te garanderen. Hoewel de hervorming van de ordonnantie 
werd aangekondigd, wachten wij er nog steeds op.

Mevrouw Céline Fremault bedankt de minister-presi-
dent en wenst herhalingen te voorkomen.

De spreekster begint met een algemene opmerking. Aan 
het eind van het jaar heeft de regering verscheidene RPA’s 
goedgekeurd in derde lezing. Mevrouw Fremault verheugt 
zich erover dat het tijdschema van de GBV in dit opzicht 
werd nageleefd. De regering heeft op het juiste moment 
enkele van de RPA’s weer in werking gezet, waaronder 
Josaphat en Mediapark. Er zij gewezen op het verrichte 
werk, de sterke druk van burgers en de versterking van de 
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aux intentions initiales. Sans être naïf, il faut s’en réjouir. 
 
 

Il y avait urgence d’autant plus que les derniers 
évènements climatiques ont montré les conséquences et la 
revanche des éléments naturels quand ils sont éconduits. 
Tous ces drames humains poussent les gouvernements 
partout à développer une stratégie urbaine pour contrer les 
incendies ici et les inondations ailleurs. Le réchauffement 
est devenu une contrainte urbaine qui définit des guidelines 
dans l’action du gouvernement. 
 

Les questions sur le CoBAT seront ultérieurement 
adressées au secrétaire d’État Pascal Smet. L’évaluation, la 
modification du PRAS et le RRU interagissent.

Un mot de Mme Nagy concernait la réflexion sur les 
bureaux vides. Il convient en effet de faciliter et accélérer 
leur transformation en logements. La crise Covid pose 
d’énormes défis. On connaît la question du départ de 
certains acteurs comme la Commisison européenne. Elle 
répond à la crise du logement, la perméabilité des sols et 
puisqu’elle permet de rénover plutôt que de construire du 
neuf et donc de bétonner des surfaces non bâties. 
 

Les budgets consacrés à perspective.brussels sont en 
légère baisse quand il s’agit des sommes consacrées au 
fonctionnement. Il n’y a plus de subvention à la probléma-
tique du Covid 19.

À la mission 33, l’oratrice relaie des observations de la 
Cour des comptes. Celle-ci observe aune augmentation des 
crédits d’engagements de 6,4 millions d’euros alors que les 
crédits de liquidation diminuent.

Pour le programme 4 on observe une stabilité des 
crédits d’engagement qui resultente de variations en sens 
opposé constaté au sein du programme. La Cour pointe 
pour trois subventions une faiblesse en terme de liquida-
tions au regard des encours respectifs.

Comme Mme Pauthier, Mme Fremault souhaite pouvoir 
avoir chaque année un exposé du travail de la Fondation 
Kanal. Il s’agit d’un pôle culturel important. Cet échange 
permettra de connaître les projets et de voir si les délais de 
rénovation sont respectés. 
 

Le programme 4 reprend la rénovation urbaine dont les 
outils se sont diversifiés. Le contrat d’axes et d’îlots est un 
nouvel instrument.

milieu- en landschapsdimensie ten opzichte van de oor-
spronkelijke bedoelingen. Zonder naïef te zijn, dient dit te 
worden toegejuicht.

Dit was des te dringender omdat de recente klimaat-
gebeurtenissen hebben aangetoond wat de gevolgen 
en de wraak van de natuurelementen zijn wanneer zij 
worden genegeerd. Al deze menselijke drama’s zetten 
de regeringen overal ertoe aan een stedelijke strategie te 
ontwikkelen om zich te verweren tegen branden hier en 
overstromingen daar. De opwarming van de aarde is een 
stedelijke beperking geworden die richtsnoeren geeft voor 
het optreden van de regering.

De vragen over het BWRO zullen later worden gesteld 
aan staatssecretaris Pascal Smet. De evaluatie, de wijziging 
van het GBP en de GSV beïnvloeden elkaar.

Mevrouw Nagy had het over het denkwerk inzake 
leegstaande kantoren. Hun omzetting in woningen moet 
vergemakkelijkt en versneld worden. De covidcrisis stelt 
ons voor enorme uitdagingen. Wij kennen de kwestie 
van het vertrek van bepaalde actoren, zoals de Europese 
Commissie. Het speelt in op de huisvestingscrisis, de door-
laatbaarheid van de grond en omdat het renovatie mogelijk 
maakt in plaats van nieuw te bouwen en dus onbebouwde 
oppervlakken te betonneren.

De middelen die aan perspective.brussels worden 
besteed, zijn iets lager als het gaat om de bedragen 
voor de werking. Er is geen subsidie meer voor de 
Covid-19-problematiek.

Voor opdracht 33 deelt de spreekster opmerkingen van 
het Rekenhof mee. Dat stelt een stijging van de vastleg-
gingskredieten met 6,4 miljoen vast, terwijl de vereffe-
ningskredieten dalen.

Voor programma 4 is er een stabiliteit van de vast-
leggingskredieten als gevolg van schommelingen in de 
omgekeerde richting binnen het programma. Voor drie 
subsidies wijst het Hof op een zwak punt bij de vereffe-
ningen in het licht van de respectieve uitstaande bedragen.

Net als mevrouw Pauthier, zou mevrouw Fremault 
graag elk jaar een uiteenzetting hebben over het werk van 
Stichting Kanal. Het gaat over een belangrijk cultureel 
centrum. Deze uitwisseling zal het mogelijk maken de 
projecten te kennen en te zien of de renovatietermijnen 
worden nageleefd.

Programma 4 heeft betrekking op stadsvernieuwing, 
waarvan de instrumenten gediversifieerd zijn. Het contract 
voor assen en binnenterreinen is een nieuw instrument.
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Il serait utile de joindre des détails sur les CRU et les 
CQD pour mieux connaître leur état d’avancement.

Pour la mission 33, l’oratrice souhaite des éclaircis-
sements sur les programmes d’investisisemnt de Citydev. 
Quels sont les projets et les subventions en question ?

La Cour des comptes formule des observations en 
2021 et 2022 dans le cadre du FFR. Des problèmes ont été 
rencontrés pour les programmes en SAP qui n’ont pas pu 
être réalisés à temps.

Pour 2022 pour l’acquisition des terrains de la RTBF et 
la VRT, les moyens manquent et les acquisitions se feront 
en 8 tranches. Il existe ici une sous-évaluation des encours 
des engagements.

Où en est la procédure des acquisitions pour Mediapark ? 
Les procédures de permis d’urbanisme sont entamés ? Quel 
est le calendrier prévisionnel ?

Pour NEO, on constate un abandon partiel. La prise 
de participation doit elle être maintenue ? Quel est 
l’impact financier du remboursement contractuel d«études 
techniques et autres aux porteurs de projets ? Mme Fremault 
constate qu’il est difficile d’obtenir une parfaite transpa-
rence de l’impact financier pour le remboursmenet des 
études. 

Pour FEDER quel est l’état de financement du dossier 
Hippodrome ? Qu’en est-il du subventionnement aux 
communes dans le cadre de FEDER par exemple pour 
l’Abbaye de Forest ?

À la mission 8 à propos de la Régie foncière, la Cour 
ne formule pas de remarques. Les moyens sont adaptés 
aux besoins réels ce qui a occasionné une redistribu-
tion interne. Il y est question de rénovation de biens dont 
la Région est propriétaire. Les procédures avec la Régie 
foncière demeurent compliquées. Mme Fremault interroge 
le Ministre-Président sur l’avancement des projets Jan 
Blockx, Tour et Solvay, Manchester, Heyvaert-Poincarré et 
Movieclub.

À la mission 27 l’oratrice constate de nombreuses 
réductions. À terme cette mission va-t-elle s’éteindre ?

À la mission 28 il est question de perspectives.brussels 
qui reçoit une dotation de plus de 32 millions d’euros 
pour financer le fonctionnement et les investisisments. 
De nombreuses missions du SPRB lui ont été transférées. 
La justification au sein des programmes parle d’augmen-
tations alors que les chiffres bien souvent montrent une 
légère baisse. L’oratrice s’en étonne et rappelle que l’outil 

Het zou nuttig zijn details over de SVC’s en DWC’s op 
te nemen om de voortgang ervan beter te kennen.

Voor opdracht 33 vraagt de spreekster om opheldering 
over de investeringsprogramma’s van Citydev. Over welke 
projecten en subsidies gaat het ?

Het Rekenhof maakt voor 2021 en 2022 opmerkingen 
in het kader van de FFR. Er hebben zich problemen 
voorgedaan met de programma’s in SAP die niet op tijd 
konden worden voltooid.

Voor 2022 voor de aankoop van de RTBF- en VRT-
terreinen ontbreken de middelen en de aankopen zullen in 
8 schijven gebeuren. Er is hier sprake van een onderwaar-
dering van de uitstaande bedragen van de vastleggingen.

Hoe zit het met de aankoopprocedure voor Mediapark ? 
Zijn de procedures voor de stedenbouwkundige vergunning 
gestart ? Wat is het geraamde tijdschema ?

Voor NEO is er sprake van gedeeltelijke stopzetting. 
Moet de participatie gehandhaafd blijven ? Wat is de 
financiële impact van de contractuele terugbetaling van 
technische en andere studies aan de projectleiders ? 
Mevrouw Fremault stelt vast dat het moeilijk is om 
volledige transparantie te verkrijgen over de financiële 
gevolgen voor de terugbetaling van de studies.

Wat het EFRO betreft, hoe staat het met de financie-
ring van het Renbaan-dossier ? Hoe zit het met de subsidie 
aan de gemeenten in het kader van het EFRO, bijvoorbeeld 
voor de Abdij van Vorst ?

Over opdracht 8, betreffende de Grondregie, maakt het 
Hof geen opmerkingen. De middelen werden aangepast aan 
de werkelijke behoeften, hetgeen tot een interne herverde-
ling heeft geleid. Er is sprake van renovatie van vastgoed 
dat eigendom is van het Gewest. De procedures met de 
Grondregie blijven ingewikkeld. Mevrouw Fremault vraagt 
de minister-president naar de vorderingen van de projecten 
Jan Blockx, Tour en Solvay, Manchester, Waskaars 
Poincaré en Movieclub.

In opdracht 27 merkt de spreekster veel dalingen op. 
Zal deze opdracht op termijn uitdoven ?

In opdracht 28 is sprake van perspective.brussels, 
dat een dotatie van meer dan 32 miljoen euro ontvangt 
om de werking en de investeringen te financieren. Veel 
opdrachten van de GOB werden ernaar overgedragen. In de 
verantwoording binnen de programma’s wordt gesproken 
over verhogingen, terwijl de cijfers vaak een lichte daling 
vertonen. De spreekster is daar verbaasd over en herinnert 
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a son importance dans la politique du logement. Ne prévoir 
aucune subvention de fonctionnement au regard de la Crise 
Covid semble bien optimiste.

III. Réponses du Ministre-
Président Rudi Vervoort

Le Ministre-Président donne les réponses suivantes :

La diminution du budget de perspective.brussels 
s’explique par le fait que les primes Covid n’y figurent 
plus. 

Pour le décrochage scolaire, une série de recrutements 
ont été faits, notamment un ETP dans les 19 communes. 
Un subside spécial est prévu en vue de renforcer le projet 
DAS. Un subside de 200.000 euros concerne la lutte contre 
l’abandon scolaire pour les jeunes de 15 à 18 ans. Ils sont 
les plus touchés par le décrochage scolaire.

Pour la Fondation Kanal le Ministre-Président renvoie 
aux trois demandes d’explications de M. Pierre-Yves Lux, 
Mme Lotte Stoops et M. Gaëtan Van Goidsenhoven traités 
en commission du 15 novembre 2021 (voir Compte rendu 
intégral n° 33 (2021-2022))

Par rapport au CIVA on peut escompter des économies 
d’échelle, mais pas avant 2024. Ceci figurera dans le futur 
contrat de gestion avec Kanal qui se termine en 2023. 
 

Pour la rénovation urbaine, il y a eu un double effet. Au 
niveau des primes, on peut dire qu’avec un taux d’utilisa-
tion du budget de plus de 90 % cela fonctionne bien. Sans 
pour autant indiquer le détail de ce poste budgétaire, on 
peut observer que ce budget est largement consommé. Pour 
la rénovation il est clair que nous avons subi l’impact de la 
Covid. On observe le ralentissement, voire l’arrêt de toute 
une série de chantiers.

Pour Mediapark il existe une convention avec les deux 
Communautés. Elle prévoit une liquidation en 8 tranches 
d’achat. Sur les +/- 177.400 m² du site à acheter, 112.300 m² 
ont déjà été acquis (soit environ 63 %). La tranche 5 sera 
liquidée début 2022. Cela concerne 25.500 m² en plus. 
Ainsi, la quasi-totalité sera acquise en 2022. 
 

Pour Schaarbeeck Formation, Citydev avait été chargé 
par le gouvernement d’entamer des négociations avec le FIF. 
Parler de méthodes maffieuses comme le fait M. Coomans 
est dès lors une chose à examiner avec Citydev. Le processus 
de négociations s’est arrêté à la demande du FIF. Il y avait 
des discussions sur la valorisation du site. Les divergences 

eraan dat het instrument belangrijk is in het huisvestings-
beleid. Geen werkingssubsidie voorzien in het licht van de 
covidcrisis lijkt erg optimistisch.

III. Antwoorden van minister-
president Rudi Vervoort

De minister-president geeft de volgende antwoorden :

De daling van de begroting van perspective.brussels 
wordt verklaard door het feit dat de covidpremies niet meer 
zijn opgenomen.

Voor het schoolverzuim werd een reeks aanwervin-
gen gedaan, met name een VTE in de 19 gemeenten. Er 
is in een speciale subsidie voorzien om het PSV-project 
te versterken. Er is een subsidie van 200.000 voor de 
bestrijding van schooluitval voor jongeren van 15 tot 
18 jaar. Zij worden het meest getroffen door schooluitval.

Voor de Stichting Kanal verwijst de minister-president 
naar de drie vragen om uitleg van de heer Pierre-Yves Lux, 
mevrouw Lotte Stoops en de heer Gaëtan Van Goidsenhoven 
die op 15 november 2021 in de commissie werden 
behandeld (zie Integraal verslag nr. 33 (2021-2022)).

Met betrekking tot CIVA kunnen schaalvoorde-
len worden verwacht maar niet vóór 2024. Dit zal in de 
toekomstige beheersovereenkomst met Kanal staan, die in 
2023 afloopt.

Voor de stadsvernieuwing was er een dubbel effect. 
Wat de premies betreft, kan men zeggen dat het met een 
benuttingsgraad van het budget van meer dan 90 % goed 
werkt. Zonder details over deze begrotingspost te geven, 
kan worden vastgesteld dat deze grotendeels wordt benut. 
Voor de renovatie is het duidelijk dat wij de gevolgen van 
covid hebben ondervonden. Een hele reeks bouwplaatsen is 
vertraagd of zelfs stopgezet.

Voor Mediapark is er een overeenkomst met beide 
gemeenschappen. Die voorziet in een vereffening in 8 
aankoopschijven. Van het aan te kopen terrein van +/- 
177.400 m² is 112.300 m² reeds aangekocht (dat wil zeggen 
ongeveer 63 %). Schijf 5 zal begin 2022 worden vereffend. 
Het gaat om 25.500 m² extra. Zo zal in 2022 bijna alles 
aangekocht zijn.

Voor Schaarbeek Vorming kreeg Citydev van de 
regering de opdracht onderhandelingen aan te knopen 
met het FSI. Over maffiamethoden spreken zoals de heer 
Coomans doet, is dus iets dat met Citydev onderzocht moet 
worden. Het onderhandelingsproces werd op verzoek van 
het FSI stopgezet. Er werd gesproken over de opwaardering 
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sont liées au coût de dépollution du site. L’affectation finale 
(une seule et unique affectation du site ou non) du site est 
un élément décisisif pour estimer le bien. À la clef il y aura 
alors des dédommagements à payer. Les discussions sont 
pour l’instant à l’arrêt. 
 

Pour NEO, l’argent est bel et bien là : il n’a pas été 
dépensé. Cela servira à financer NEO 2. La décision a été 
prise avant de voir ce qui sera fait pour l’ensemble de NEO, 
pour les congrès et pour le palais des expositions. Le gou-
vernement a décidé de suspendre le versement puisque la 
raison de base n’est plus la même. Il convient d’avoir une 
réflexion avant de s’engager dans quoi que ce soit. 
 

Pour FEDER le budget est toujours un exercice d’es-
timations de recettes et de dépenses. L’exercice n’est pas 
précis puisque l’estimation se fait en fonction de la réalité 
des investissements et de la réalisation des projets. On 
rencontre des retards et les auteurs de projets rencontrent 
des difficultés autres qui ont un impact sur la réalisation de 
leur projet.

Ceci explique pourquoi des montants ne sont pas 
consommés. Parmi les projets qui connaîtront une réallo-
cation et donc une consommation plus forte, le Ministre-
Président cite le projet Bourse, Marco Polo, les Casernes, 
Frame, l’Abbaye de Forest, Médecins du Monde, le Parc à 
conteneurs ABP, etc.

Pour Be.Connected ; le Ministre-Président enverra un 
tableau qui contient les tranches restantes de travaux où il 
y a eu des retards. (Annexe I) Pour ceux-ci il y aura encore 
des dépenses à faire. Il s’agit d’une somme de 5 à 6 millions 
d’euros encore à verser. Cela est tout à fait conforme aux 
marchés. 
 

La Régie foncière fonctionne aujourd’hui de manière 
plus satisfaisante que les années précédentes. Des choix ont 
été faits en termes de recrutements.

Pour la dotation pour le cadastre des sports, le Ministre-
Président renvoie au ministre compétent M. Bernard 
Clerfayt.

Par rapport aux crèches le Ministre-Président rappelle 
que cela concerne la Cocof/VGC d’une part et la Région 
d’autre part. Cette dernière supporte en réalité tous les frais 
liés aux ACS. Le Ministre-Président a été interpellé en 
Cocof sur le sujet le vendredi 19 novembre et il y renvoie. 
Il y est question du plan crèche et du plan cigogne. 
 

van de site. De verschillen houden verband met de kosten 
voor de sanering van de site. De uiteindelijke bestemming 
van de site (één enkel gebruik van de site of niet) is een 
doorslaggevend element voor de schatting van het goed. Er 
zullen dan schadevergoedingen moeten worden betaald. De 
besprekingen zijn momenteel in een impasse.

Voor NEO is het geld er wel degelijk : het is niet 
uitgegeven. Dit zal worden gebruikt om NEO 2 te 
financieren. De beslissing werd genomen voordat men had 
gezien wat er voor de hele NEO, voor de congressen en 
voor de expositiehallen zal worden gedaan. De regering 
heeft beslist om de betaling op te schorten, omdat de 
grondreden niet meer dezelfde is. Het is belangrijk om na 
te denken alvorens zich ergens toe te verbinden.

Voor het EFRO is de begroting altijd een oefening in 
het ramen van ontvangsten en uitgaven. De raming is niet 
precies, want zij is gebaseerd op de realiteit van de inves-
teringen en de verwezenlijking van de projecten. Er doen 
zich vertragingen voor en de projectontwikkelaars stuiten 
op andere moeilijkheden die gevolgen hebben voor de ver-
wezenlijking van hun project.

Dit verklaart waarom bedragen niet worden benut. 
Onder de projecten die een herallocatie zullen krijgen en 
dus een grotere benutting, noemt de minister-president het 
project van de Beurs, Marco Polo, de Kazernes, Frame, de 
Abdij van Vorst, Dokters van de Wereld, het containerpark 
van Net Brussel enz.

Voor Be.Connected zal de minister-president een tabel 
toezenden met de resterende schijven van de werkzaam-
heden waarbij vertragingen zijn opgetreden (Bijlage I) 
Daarvoor zullen nog uitgaven gedaan moeten worden. Het 
gaat om een bedrag van 5 à 6 miljoen euro dat nog betaald 
moet worden. Dit is volledig in overeenstemming met de 
opdrachten.

De Grondregie functioneert nu bevredigender dan in de 
voorgaande jaren. Er zijn keuzes gemaakt op het gebied 
van aanwerving.

Inzake de dotatie voor het sportkadaster verwijst de 
minister-president naar de bevoegde minister, de heer 
Bernard Clerfayt.

Wat de crèches betreft, herinnert de minister-presi-
dent eraan dat dit enerzijds de FGC/VGC en anderzijds 
het Gewest aangaat. Dat laatste draagt in feite alle kosten 
in verband met de GECO’s. De minister-president werd 
hierover geïnterpelleerd in de FGC op vrijdag 19 november 
en verwijst daarnaar. Er wordt gesproken over het 
crècheplan en het ooievaarsplan.
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On ne dispose pas de statistiques sur les primes de 
rénovation. On ignore donc le profil socioéconomique des 
personnes concernées.

Pour l’évaluation des contrats École, le Ministre-
Président rappelle que c’est un dispositif pour une durée 
de 5 ans. Il y a une année pour le diagnostic et quatre 
années pour la concrétisation des projets d’investissement. 
Les premiers projets ont été approuvés pour la période 
2018-2022. Ils ne sont dès lors toujours pas arrivés à leur 
terme. Cependant, il y a un comité d’accompagnement. Il 
sera bientôt possible de faire le bilan de la première tranche 
d’aides aux contrats École.

À propos du lien entre les bureaux et le télétravail, le 
Ministre-Président pense qu’il est trop tôt pour dire quel 
sera l’impact global de la crise Covid sur les m² de bureaux. 
Le Ministre-Président pense qu’il y aura deux aspects. Il 
y aura une redistribution spatiale des bureaux dans la 
Région. Même dans les zones à plus forte densité bureaux 
comme les gares, il y aura une diversification naturelle 
par la volonté de mettre plus de multifonctionnel dans ces 
quartiers-là.

Dans certaines zones, les bureaux vont disparaître. 
Ce sera surtout le cas dans la seconde couronne. La 
pression logement y est plus forte. La mixité devra être 
accompagnée dans les zones où il y a des hubs de com-
munication importants. On peut songer aux gares où il y 
encore de la place pour du bureau. Cela se fera avec une 
dimension de durabilité. Aujourdhui déjà, pour un permis 
de bureau il faut y inclure la réflexion pour en faire, dans de 
bonnes conditions, le cas échéant du logement.

On a demandé ce que pouvait advenir du bâtiment du 
CIVA. Y mettre de l’archive ce n’est pas ce qu’il y a de 
mieux. Des réflexions sont en cours. La SAU a proposé 
de soumettre le bâtiment à réflexion de jeunes architectes 
urbanistes et paysagistes dans le cadre d’un concours. Un 
concours devra permettre de trouver des idées à la hauteur 
du bâtiment.

La subvention d’investissement de Citydev comporte 
un solde de 5 millions d’euros octroyé par un arrêté de 
la précédente législature sur un projet dont le solde serait 
liquidé en 2022. L’on attend les pièces justificatives pour 
définitivement clôturer ce dossier.

Par rapport au budget Citydev, les sommes inscrites 
sont celles inscrites au PPI de la direction de la rénovation 
urbaine de Ciydev. La liste des projets inscrits est approuvée 
par le gouvernement et cela est conforme au contrat de 
gestion. Il s’agit de projets tels que Schaerbeek formation, 
Janson Jammart, Citygate, etc.

Statistieken over de renovatiepremies zijn niet 
beschikbaar. Het sociaal-economisch profiel van de 
betrokken personen is dus onbekend.

Wat de evaluatie van de schoolcontracten betreft, 
herinnert de minister-president eraan dat het om een 
vijfjarig instrument gaat. Er is één jaar voor de diagnose 
en vier jaar voor de verwezenlijking van investeringspro-
jecten. De eerste projecten werden goedgekeurd voor de 
periode 2018-2022. Zij zijn dus nog niet voltooid. Er is 
echter een begeleidingscomité. Binnenkort zal het mogelijk 
zijn om de balans op te maken van de eerste schijf van steun 
voor de schoolcontracten.

Wat het verband tussen kantoren en telewerk betreft, is 
de minister-president van mening dat het nog te vroeg is om 
te zeggen wat de algemene impact van de covidcrisis voor 
de m² kantoorruimte zal zijn. De minister-president denkt 
dat er twee aspecten zullen zijn. Er zal een ruimtelijke her-
verdeling van de kantoren in het Gewest komen. Zelfs in 
zones met een hogere kantoordichtheid, zoals stations, zal 
er een natuurlijke diversificatie plaatsvinden door de wens 
om deze zones multifunctioneler te maken.

In sommige zones zullen de kantoren verdwijnen. Dit 
zal vooral het geval zijn in de tweede kroon. De woningdruk 
is daar hoger. Gemengd gebruik moet worden gesteund in 
de zones waar zich belangrijke verbindingshubs bevinden. 
Men denke aan treinstations waar nog plaats is voor kan-
toorruimte. Dit zal gebeuren met een duurzaamheidsdi-
mensie. Reeds vandaag de dag moet men voor een kantoor-
vergunning de overdenking opnemen om er, onder goede 
omstandigheden, eventueel huisvesting van te maken.

Er werd gevraagd wat er met het CIVA-gebouw kon 
gebeuren. De archieven daar neerzetten is niet het beste. 
Er wordt over nagedacht. De MSI heeft voorgesteld het 
gebouw aan jonge stedenbouwkundige en landschapsarchi-
tecten voor te leggen in het kader van een wedstrijd. Via 
een wedstrijd kunnen ideeën worden gevonden voor het 
gebouw.

De investeringssubsidie van Citydev bevat een bedrag 
van 5 miljoen euro dat werd toegekend bij een decreet van 
de vorige zittingsperiode voor een project waarvan het 
saldo in 2022 vereffend zou worden. Wij wachten op de 
bewijsstukken om dit dossier definitief te sluiten.

Wat de begroting van Citydev betreft, zijn de ingeschre-
ven bedragen die van het MIP van de directie stadsvernieu-
wing van Citydev. De lijst met projecten is door de regering 
goedgekeurd en dit is in overeenstemming met de beheers-
overeenkomst. Het gaat om projecten zoals Schaarbeek 
Vorming, Janson Jammart, Citygate enz.
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Le budget de fonctionnement concerne les frais de 
fonctionnement et les salaires les collaborateurs, etc.

Les logements réalisés dans le cadre des contrats de 
quartier des CRU concernent uniquement des logements 
publics assimilés aux logements sociaux ou aux logements 
conventionnés. Par rapport aux PAD il y a des critères plus 
larges en effet. L’on fait le calcul d’un pourcentage qui tient 
compte de la réalité déjà existante du quartier. 
 

À propos des préemptions, en 2020 il y a eu 5 
préemptions et 2021 une seule a eu lieu. Il est difficile 
d’anticiper les opportunités qui se présenteront en 2022.

Une série de contrats de rénovation urbaine et 
leurs montants budgétaires sera transmise au rapport.  
(Annexe II) 

Un budget de 2,5 millions d’euros pour l’acquisition 
d’immeubles auprès du secteur privé est prévu. La liste de 
ce qui est programmé sera transmise. (Annexe III) 
 

À propos de la question participative, il existe un 
service pilote mis en place au sein de perspective.brussels à 
l’initiative du ministre Alain Maron. Nous sommes actuel-
lement dans un cadre qui prévoit des procédures particu-
lières pour l’élaboration des PAD.

Pour la politique de la ville, les 14 millions d’euros sont 
des liquidations et donc des encours des contrats de quartier 
des 13 programmes de 2017-2020 et des 18 programmes 
de 2021-2025. Les différentes séries de contrats de quartier 
feront l’objet d’un tableau transmis. (Annexe IV) 
 

Une somme de 4 millions d’euros est prévue pour la 
rénovation urbaine pour la liquidation de subventions aux 
communes dans le cadre des CRU.

Pour Mediapark, on achève l’acquisition de l’ensemble 
des terrains.

Pour le « belgian beer project » le Gouvernement de la 
RBC a marqué son accord le 15 juillet sur l’octroi d’une 
subvention d’investissement de 6,5 millions d’euros. Le 
projet contient 2.000 m² de surface commerciale. 700 m² 
carrés sont dédiés à la bière, à l’horéca et à l’administra-
tion. Ce projet suit son cours. Le ministre Sven Gatz a 
été interrogé sur ce point en commission des Finances du 
22 novembre 2021.

Le permis a été délivré le 13 novembre 2018. Le bon de 
commande des travaux a été délivré en février 2020. Les 

Het werkingsbudget dekt de werkingskosten en de 
lonen van de medewerkers enz.

De woningen die in het kader van de wijkcontrac-
ten en de SVC’s worden gebouwd, betreffen alleen met 
sociale woningen gelijkgestelde openbare woningen of 
gesubsidieerde woningen. Met betrekking tot de RPA’s 
zijn er inderdaad ruimere criteria. Er wordt een percentage 
berekend dat rekening houdt met de bestaande realiteit van 
de wijk.

Wat de voorkoop betreft, waren er in 2020 5 voorkopen 
en in 2021 slechts één. Het is moeilijk vooruit te lopen op 
de kansen die zich in 2022 zullen voordoen.

Een reeks stadsvernieuwingscontracten en de bijbeho-
rende begrotingsbedragen zullen bij het verslag worden 
gevoegd. (Bijlage II)

Er is in een budget van 2,5 miljoen euro voorzien voor 
de aankoop van gebouwen uit de privé-sector. De lijst 
van wat geprogrammeerd is, zal worden doorgestuurd.  
(Bijlage III)

Wat de participatie betreft, is op initiatief van minister 
Alain Maron binnen perspective.brussels een proefdienst 
opgezet. Wij bevinden ons momenteel in een kader dat 
voorziet in specifieke procedures voor de uitwerking van 
RPA’s.

Voor het stedelijk beleid gaat het bij de 14 miljoen euro 
om vereffeningen en dus om uitstaande bedragen van de 
wijkcontracten voor de 13 programma’s van 2017-2020 
en de 18 programma’s van 2021-2025. De verschillende 
reeksen wijkcontracten zullen in een tabel worden bezorgd. 
(Bijlage IV)

Een bedrag van 4 miljoen is bestemd voor stadsvernieu-
wing voor de vereffening van subsidies aan de gemeenten 
in het kader van de SVC’s.

Voor Mediapark wordt de aankoop van alle terreinen 
afgerond.

Voor het « belgian beer project » heeft de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering op 15 juli 2021 ingestemd met 
de toekenning van een investeringssubsidie van 6,5 miljoen 
euro. Het project omvat 2.000 m² handelsruimte. 700 
vierkante meter is gewijd aan bier, Horeca en adminis-
tratie. Dit project loopt nog. Minister Sven Gatz werd 
hierover ondervraagd in de commissie voor de Financiën 
van 22 november 2021.

De vergunning werd afgegeven op 13 november 
2018. De bestelbon van de werken werd in februari 
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travaux ont démarré le 19 février 2020. On prévoit une fin 
de chantier au troisième trimestre 2023. 
 

La construction durable prévoit plutôt une rénovation 
qu’une construction, ainsi que l’utilisation de matériaux 
durables. Cela permet de réduire l’empreinte écologique. 
Dans le cadre de Rénolution, on réfléchit aux différentes 
mesures en se focalisant toujours sur l’économie circulaire. 
L’objectif est d’octroyer, via le régime réformé, des primes 
pour les honoraires d’audit énergétique, les études de 
conception, le suivi, les réparations de châssis et le ren-
forcement structurel des toitures pour l’aménagement de 
toitures vertes.

Bien qu’il appartienne à la Ville de Bruxelles, le parking 
C se trouve en territoire flamand. La Région n’est donc pas 
à la manœuvre en ce qui concerne la reconversion territo-
riale légale de ce terrain.

Par rapport aux crèches, le calendrier suit son cours. 
Trois nouvelles crèches ont été inaugurées cette année pour 
56, 98 et 48 places. Un nombre de 1.367 places ont été 
créées entre 2014 et 2021. Un nombre de 2.100 places sont 
encore planifiées d’ici la fin de la législature. Le but est de 
mettre l’accent sur les quartiers où le taux de couverture 
est inférieur à la moyenne régionale. Ce sont des projets où 
les coûts sont propotionnés aux revenus des parents avec 
un budget ACS de 12.585.000 euros au budget 2021 avec 
une augmentation de 14 millions d’euros pour 2022. Cela 
représente 650 postes de travail pour 4.550 places d’accueil.

Le Rouge-Cloître a pu être inauguré avec des 
occupations temporaires.

À Tournay Solvay, les travaux ont démarré le 1er mars 
2021. Le Ministre-Président espère une fin des travaux 
pour octobre 2022.

Pour Trois Fontaines, la restauration est prévue prochai-
nement. Il faut réfléchir aux futurs opérateurs. Les travaux 
du gros œuvre ont été attribués et le chantier démarrera en 
début de l’année prochaine.

À propos de l’acquisistion de bien immobiliers, il y a en 
effet un quadruplement des crédits C. Cela correspond à un 
taux de consommation qui sera réalisé en 2022. 
 

Les économies dans les contrats de quartier tiennent 
compte de la réalité budgétaire. Cela a été fait soigneuse-
ment en examinant AB par AB quelles étaient les perspec-
tives réalistes pour 2022.

2020 afgeleverd. De werkzaamheden zijn begonnen op 
19.02.2020. Zij zul l en naar  verwacht ing eindigen in het  
derde kwartaal van 2023.

Duurzame bouw voorziet eerder renovatie dan bouw 
alsook het gebruik van duurzame materialen. Dit laat toe 
om de ecologische voetafdruk te verkleinen. In het kader 
van Renolutie wordt nagedacht over de verschillende 
maatregelen waarbij steevast de aandacht uitgaat naar 
de kringloopeconomie. Het is de bedoeling om via het 
hervormde systeem premies toe te kennen voor de erelonen 
voor energie-audits, ontwerpstudies, followups, herstellin-
gen van raamwerk en de structurele versterking van daken 
voor de aanleg van groendaken.

De parking C bevindt zich op Vlaams territorium, 
hoewel het eigendom is van de stad Brussel. Het Gewest 
heeft dus niet de hand inzake de wettelijke territoriale 
reconversie van dit terrein.

Wat de crèches betreft, volgt het tijdschema zijn beloop. 
Er werden dit jaar drie nieuwe crèches geopend met 56, 98 
en 48 plaatsen. Tussen 2014 en 2021 werden 1.367 plaatsen 
gecreëerd. Er zijn nog 2.100 plaatsen gepland tegen het 
einde van de zittingsperiode. Het doel is zich te concentre-
ren op de wijken waar de dekkingsgraad onder het gewes-
telijke gemiddelde ligt. Het gaat om projecten waarbij de 
kosten evenredig zijn aan het inkomen van de ouders, met 
een GECO-budget van 12.585.000 euro in de begroting 
2021, met een verhoging van 14 miljoen euro voor 2022. 
Dit komt neer op 650 jobs voor 4.550 opvangplaatsen.

Het Rood Klooster kon worden ingehuldigd met 
tijdelijke bezettingen.

In Tournay Solvay zijn de werkzaamheden op 1 maart 
2021 begonnen. De minister-president verwacht dat de 
werkzaamheden in oktober 2022 zullen eindigen.

Voor Trois Fontaines is binnenkort een restauratie 
gepland. Wij moeten nadenken over de toekomstige 
operatoren. De werken voor de ruwbouw zijn gegund en de 
werf zal begin volgend jaar beginnen.

Wat de aankoop van onroerend goed betreft, is er 
inderdaad sprake van een verviervoudiging van de 
C-kredieten. Dit komt overeen met een benuttingsgraad die 
in 2022 zal worden bereikt.

De besparingen in de wijkcontracten houden rekening 
met de budgettaire realiteit. Dit werd zorgvuldig gedaan 
door BA per BA na te gaan wat de realistische vooruitzich-
ten waren voor 2022.
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Les contrats d’îlot seront lancés. C’est un nouveau 
mécanisme à petite échelle qui vise une action plus centrée 
et ciblée. Les îlots sont souvent fortement densifiés. Une 
première série de deux contrats d’îlot sera lancée en 2022. 
On se basera sur la réglementation des contrats de quartier 
pour laquelle il existe une expertise. 
 

Pour la Fondation Kanal, le Ministre-Président rappelle 
ce qu’il a dit la semaine dernière. Il existe un contrat de 
gestion avec une annexe qui a été transmis et présenté au 
Parlement. Le projet de budget 2022 a été validé par le CA 
et rentre dans ce cadre. Le Ministre-Président transmettra 
tous les éléments dont il dispose relatifs aux missions et 
au budget. Le prochain rapport sera plus détaillé et il sera 
transmis au Parlement dès sa réception. 
 

Le Ministre-Président renvoie pour les questions sur la 
politique des sièges au secrétaire d’État Pascal Smet.

À propos du nombre de cartes de visit brussels, le 
Ministre-Président indique que tous les vouchers ont 
été offerts et réservés. La situation hôtelière est moins 
pessimiste qu’il n’est dit en commission : en octobre et 
pour les deux premières semaines de novembre l’occupa-
tion hôtelière est de 50 %. L’été a été difficile. La météo 
aussi. On ne peut ni préjuger, ni anticiper de l’évolution 
de la crise sanitaire qui a un impact sur ce secteur qui se 
relève doucement. Le tourisme classique représente 10 % 
de l’activité divisé 50/50 entre le tourisme d’affaires et de 
loisir.

M. Matthias Vanden Borre regrette qu’un certain 
nombre de questions soient restées sans réponse.

Il s’agit notamment des questions concernant :

Le guichet culture, les études sur la vie nocturne et 
sur l’attractivité de Bruxelles (cartes et pass), les projets 
visant à renforcer l’attractivité de Bruxelles pour le secteur 
des congrès, les recours et procédures engagés contre 
l’ordonnance sur l’hébergement touristique et les risques 
financiers, Bruxelles 2030 avec Bruxelles comme capitale 
européenne de la culture et la piscine Abattoir.

Le Ministre-Président indique qu’il vient de répondre 
à Mme Cieltje Vanachter au sujet des guichets culture. 
 

La question sur la piscine ne relève pas de ses 
compétences.

De contracten voor binnenterreinen zullen worden 
gelanceerd. Het is een nieuw, kleinschalig mechanisme 
dat meer toegespitste en doelgerichte actie beoogt. De bin-
nenterreinen zijn vaak sterk verdicht. Een eerste reeks van 
twee contracten voor binnenterreinen zal in 2022 van start 
gaan. De reglementering van de wijkcontracten, waarvoor 
een expertise bestaat, zal als basis dienen.

Voor de Stichting Kanal herinnert de minister-presi-
dent aan wat hij vorige week zei. Er bestaat een beheers-
overeenkomst met een bijlage, die aan het Parlement werd 
toegezonden en voorgesteld. De ontwerpbegroting 2022 
werd door de RvB gevalideerd en valt binnen dit kader. De 
minister-president zal alle elementen waarover hij beschikt 
betreffende de opdrachten en de begroting bezorgen. Het 
volgende verslag zal gedetailleerder zijn en zal aan het 
Parlement worden bezorgd zodra het ontvangen wordt.

De minister-president verwijst voor de vragen over het 
zetelbeleid naar staatssecretaris Pascal Smet.

Wat het aantal visit brussels-kaarten betreft, zegt de 
minister-president dat alle vouchers werden aangeboden en 
gereserveerd. De situatie in het hotelwezen is minder pes-
simistisch dan in de commissie werd gezegd : in oktober en 
de eerste twee weken van november bedraagt de bezettings-
graad van de hotels 50 %. De zomer was moeilijk. Het weer 
ook. Wij kunnen niet vooruitlopen noch anticiperen op de 
ontwikkeling van de gezondheidscrisis die een weerslag 
heeft op deze sector die zich langzaam herstelt. Het 
klassieke toerisme vertegenwoordigt 10 % van de activiteit, 
50/50 verdeeld tussen zaken- en vrijetijdstoerisme.

De heer Matthias Vanden Borre betreurt dat een 
aantal vragen onbeantwoord bleven.

Dit is het geval voor de vragen over :

Het cultuurloket, de studies over het nachtleven en 
over de aantrekkelijkheid van Brussel (cards en passen), de 
plannen om Brussel aantrekkelijker te houden voor de con-
gressector, de beroepen en de procedures die zijn ingesteld 
tegen de logiesordonnantie en de financiële risico’s, Brussel 
2030 met Brussel als culturele hoofdstad van Europa en het 
zwembad Abattoir.

De minister-president verduidelijkt dat hij zopas aan 
mevrouw Cieltje Van Achter geantwoord heeft over de 
cultuurloketten.

De vraag over het zwembad valt niet onder zijn 
bevoegdheid.



 — 172 —A-452/3 - 2021/2022 (partie 2) A-452/3 - 2021/2022 (deel 2)

La question sur Bruxelles 2030 a reçu réponse en 
commission des Affaires générales. Ici aussi, il s’agit d’une 
question de Mme Cieltje Vanachter.

Examen des allocations de base

MISSION 3 
Initiatives communes du 
gouvernement de la RBC

–    Programme 2 – initiatives spécifiques

–    Programme 4 – Programmes européens

–    Programme 5 – BE CONNECTED

Examen des allocations de base

Programme 2 – initiatives spécifiques

AB 03.002.34.01.3300 subventions de fonctionnement 
aux associations privées dans le cadre des initiatives 
communes du Gouvernement

M. Geoffroy Coomans de Brachène note que l’AB 
augmente de plus de 2 millions d’euros en 2022. Ces 
moyens sont prévus pour soutenir le hub humanitaire de 
Medecins du Monde pour les personnes sans abri et des 
personnes migrantes. En quoi la situation a-t-elle justifié 
une telle augmentation ? Cette politique ne devrait-elle 
pas être assurée par d’autres missions ? Par exmple par le 
budget de la Cocom ?

Le Ministre-Président explique que ce budget a 
démarré sous la précédente législature. Cela n’a rien à voir 
avec le sansabrisme qui dépend de la Cocom. Il s’agit prin-
cipalement de la prise en charge des transmigrants. Une 
polémique avait surgi avec le ministre Theo Francken qui 
ramenait les transmigrants devant Fedasil. On ne peut pas 
laisser ces gens dans la rue. Il faut bien faire quelque chose. 
Il faut amener ces gens à demander un statut de réfugié 
ou autre. Or l’objectif de la plupart d’entre eux était de 
continuer leur chemin et traverser la Manche. La situation 
s’améliore un peu avec le nouveau Gouvernement fédéral. 
Il serait faux de penser que ces gens n’existent pas parce 
qu’ils ne formulent pas de demandes. D’où cette prise en 
charge. Un courrier est envoyé au Gouvernement fédéral. 
C’est la 6e année que cette somme est prévue. 
 

M. Mathias Vanden Borre trouve qu’on ne comprend 
pas vraiment de quel hub il s’agit ici, car il y en a plusieurs : 
un à Schaerbeek et un à Tour et Taxis. Le montant visé est-il 
destiné aux deux ? La situation est particulièrement grave 
à la gare du Nord. Chaque semaine, des commerçants ou 
des riverains tirent la sonnette d’alarme. La crise migratoire 

De vraag over Brussel 2030 werd beantwoord in de 
commissie voor de Algemene Zaken. Dit is ook een vraag 
van mevrouw Cieltje Van Achter.

Onderzoek van de basisallocaties

OPDRACHT 3 
Gemeenschappelijke initiatieven 

van de Regering van het BHG

–    Programma 2 – specifieke initiatieven

–    Programma 4 – Europese programma’s

–    Programma 5 – BE CONNECTED

Onderzoek van de basisallocaties

Programma 2 – Specifieke initiatieven

BA 03.002.34.01.3300 werkingssubsidies aan privéver-
enigingen in het kader van gemeenschappelijke initiatieven 
van de Regering

De heer Geoffroy Coomans de Brachène merkt op dat 
de BA in 2022 met meer dan 2 miljoen euro stijgt. Deze 
middelen zijn bestemd ter ondersteuning van de humanitaire 
hub van Dokters van de Wereld voor daklozen en migranten. 
Hoe heeft de situatie een dergelijke stijging gerechtvaar-
digd ? Moet dit beleid niet door andere opdrachten worden 
verstrekt ? Bijvoorbeeld, door de begroting van de GGC ? 
 

De minister-president legt uit dat dit budget in de 
vorige zittingsperiode is begonnen. Dit heeft niets te maken 
met de dakloosheid die van de GGC afhangt. Het gaat 
hier vooral om de zorg voor transmigranten. Er was een 
polemiek ontstaan toen minister Theo Francken de transmi-
granten terugbracht voor Fedasil. Wij kunnen deze mensen 
niet op straat laten staan. Er moet iets gedaan worden. Deze 
mensen moeten worden aangemoedigd om het vluchtelin-
genstatuut of een ander statuut aan te vragen. Het doel van 
de meesten van hen was echter hun reis voort te zetten en 
het Kanaal over te steken. Met de nieuwe federale regering 
wordt de situatie iets beter. Het zou verkeerd zijn te denken 
dat deze mensen niet bestaan omdat zij geen aanvragen 
doen. Vandaar deze zorg. Er is een brief naar de federale 
regering gestuurd. Dit is het 6de jaar dat dit bedrag wordt 
verstrekt.

De heer Mathias Vanden Borre vindt het niet erg 
duidelijk over welke hub het hier gaat. Er zijn er immers 
meerdere. Een in Schaarbeek en één bij Tour en Taxis. Is 
bedoelde som voor beide ? De situatie aan het Noordstation 
is bijzonder ernstig. Wekelijks trekken handelaars of buurt-
bewoners aan de alarmbel. De migratiecrisis ontspoort aan 
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dégénère au Petit château. Les actions que Bruxelles 
entreprend, à savoir mettre sur pied un hub humanitaire, 
fait par ailleurs appel d’air. Le fédéral reste compétent 
pour la politique d’asile et de migration. Tout cela a-t-il été 
discuté avec le Fédéral ? Quel est sa position ? Des moyens 
ont-ils déjà été recouvrés ou à tout le moins réclamés ? Y 
a-t-il eu un audit, après 6 années d’action dans ce sens ? La 
Région joue en effet un rôle cynique dans ce trafic des êtres 
humains, car la majorité de ces personnes sont arrivées à 
Bruxelles grâce à un trafiquant d’êtres humains et espère 
partir ailleurs grâce à un autre. Un screening sécurité a-t-il 
été réalisé afin de retrouver ces trafiquants d’êtres humains ?

Le Ministre-Président estime que cette question doit 
faire l’objet d’une interpellation ultérieure. Il précise que 
Brussels Refugees et Médecins du Monde reçoivent ce 
subside. Les localisations varient du reste au fil du temps. 
 

Programme 4 – programmes européens

Aucun membre ne demande la parole.

Programme 5 – BE CONNECTED

Aucun membre ne demande la parole.

Vote

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 3.

MISSION 8 
Politique de la Régie foncière

Examen des allocations de base

Programme 1 – Support de la politique générale

Programme 2 – Gestion immobilière publique

Programme 3 – Bâtiments non administratifs

Aucun membre ne demande la parole.

het Klein Kasteeltje. De acties die Brussel onderneemt, 
namelijk een migratiehub opzetten heeft overigens een aan-
zuigeffect. Federaal blijft bevoegd voor het asiel- en migra-
tiebeleid. Werd dit alles federaal besproken ? Wat is hun 
positie ? Zijn er al middelen teruggevorderd of ten minste 
gevraagd ? Is er een doorlichting geweest na 6 jaar actie 
in deze zin ? Het Gewest speelt immers een cynische rol 
in deze mensenhandel. Het merendeel van deze mensen is 
door mensenhandelaars tot in Brussel geraakt en hoopt via 
hen elders te geraken. Is er een veiligheidscreening gebeurd 
om deze mensenhandelaars te vinden ? 
 

De minister-president is van mening dat deze kwestie 
het voorwerp moet uitmaken van een latere interpellatie. 
Hij zegt dat Brussels Refugees en Dokters van de Wereld 
deze subsidie ontvangen. De plaatsen variëren voor de rest 
in de loop van de tijd.

Programma 4 – Europese programma’s

Geen enkel lid vraagt het woord.

Programma 5 – BE.CONNECTED

Geen enkel lid vraagt het woord.

Stemming

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 6, een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën met 
betrekking tot opdracht 3.

OPDRACHT 8 
Grondregiebeleid

Onderzoek van de basisallocaties

Programma 1 – Ondersteuning van het algemeen beleid

Programma 2 – Openbaar vastgoedbeheer

Programma 3 – Niet-administratieve gebouwen

Geen enkel lid vraagt het woord.
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Vote

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 8.

MISSION 12 
Soutien à l’économie et à l’agriculture

Programme 17 – Tourisme

Examen des allocations de base

AB 12.017.08.01.1211 frais de fonctionnement, études 
et dépenses juridiques relatifs aux aspects économiques du 
tourisme

M. Matthias Vanden Borre se réfère à l’étude sur 
les aspects économiques du tourisme. C’est la deuxième 
étude que le gouvernement a commandée sur l’ordonnance 
hébergement touristique. Pourquoi la première n’était-
elle pas suffisante ? Était-elle trop critique à l’égard de la 
politique ? Les médias ont parlé d’un rapport intermédiaire 
parce qu’il s’agirait d’une étude pluriannuelle. Peut-on 
disposer de ce rapport intermédiaire ?

Le Ministre-Président répond que le montant ne 
change pas, mais que cela ne veut pas dire pour autant que 
les dépenses sont les mêmes. Cela concerne l’étude sur l’or-
donnance mais également des avis techniques d’experts. 
Ce montant n’a d’ailleurs pas été utilisé intégralement.

Vote

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 12.

MISSION 28 
Statistiques analyses et planification

Programme 1 – Support de la politique générale

Examen des allocations de base

Aucun membre ne demande la parole.

Stemming

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 6, een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën met 
betrekking tot opdracht 8.

OPDRACHT 12 
Ondersteuning van economie en landbouw

Programma 17 – Toerisme

Onderzoek van de basisallocaties

BA 12.017.08.01.1211 uitgaven voor werkingskos-
ten, studies en juridische uitgaven inzake de economische 
aspecten van het toerisme

De heer Matthias Vanden Borre verwijst naar de 
studie over economische aspecten van het toerisme. Het 
is de tweede studie die de regering heeft besteld over de 
toeristisch logies-ordonnantie. Waarom was de eerste studie 
niet voldoende ? Was deze te kritisch voor het beleid ? Er 
was sprake in de media van een tussentijds verslag omdat 
het zou gaan over een meerjarenstudie. Kan men dit 
tussentijds verslag ontvangen ?

De minister-president antwoordt dat het bedrag niet 
verandert. Dit wil daarom niet zeggen dat de uitgaven 
dezelfde zijn. Het betreft de studie over de ordonnantie 
maar ook technische adviezen van experten. Deze som is 
trouwens niet in haar totaliteit opgebruikt.

Stemming

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 6, een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën met 
betrekking tot opdracht 12.

OPDRACHT 28 
Statistieken, analyses en planificatie

Programma 1 – Ondersteuning van het algemeen beleid

Onderzoek van de basisallocaties

Geen enkel lid vraagt het woord.
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Programme 001 – Support de la politique générale 
 

Vote

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 28.

MISSION 29 
Tourisme relations extérieures et 
promotion de l’image de la RBC

Programme 007 – Tourisme

Examen des allocations de base

Programme 007 : Tourisme

AB 29.007.15.05.4160 Subventions pour les projets de 
visit.brussels dans le cadre de la politique du tourisme liées 
à la crise sanitaire Covid 19

M. Geoffroy Coomans de Brachène s’étonne que 
rien ne soit prévu à cette AB. En 2021 à cette AB une aide 
précise à pu être octroyée au secteur. Quels sont en résumé 
les mesures qui ont été reprises à cette AB ? Pourquoi 
l’avoir vidée ? C’est un enjeu et une inquiétude. 
 

Le Ministre-Président répond que l’intention est de 
mettre un montant zéro à l’initial et d’ajuster. On le fera si 
c’est nécessaire comme cela a été fait en 2020 et 2021.  
 

M. Geoffroy Coomans de Brachène ne cache pas sa 
vive inquiétude.

Le Ministre-Président répond que le budget prévoit 
une enveloppe générale (provision Covid) qui en fonction 
des besoins sera affectée de manière plus précise dans 
les AB déjà prévues. Ceci pour ne pas figer la situation à 
l’avance et faire des transferts internes. 
 

AB 29.007.34.01.3300 Subventions de fonctionnement 
à des associations privées pour le développement de la 
politique du tourisme.

M. Geoffroy Coomans de Brachène demande si la 
prolongation de Bright Brussels 2021 qui concerne un 
demi-million de participants donne des chiffres et des 

Programma 001 – Ondersteuning van het algemeen 
beleid

Stemming

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 6, een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën met 
betrekking tot opdracht 28.

OPDRACHT 29 
Toerisme, externe betrekkingen en 

promotie van het imago van het BHG

Programma 007 – Toerisme

Onderzoek van de basisallocaties

Programma 007 : Toerisme

BA 29.007.15.05.4160 Projectsubsidies aan visit.
brussels in het kader van het toerismebeleid in verband met 
de gezondheidscrisis Covid-19

De heer Geoffroy Coomans de Brachène is verbaasd 
dat er geen voorziening voor deze BA is. In 2021 kon 
in deze BA een specifieke steun aan de sector worden 
toegekend. Wat zijn in het kort de maatregelen die in deze 
BA werden opgenomen ? Waarom werd die leeggehaald ? 
Dit is een probleem en een zorg.

De minister-president antwoordt dat het de bedoeling 
is om een nulbedrag in de initiële begroting te zetten en aan 
te passen. Dat zal gebeuren indien nodig, zoals ook in 2020 
en 2021 is gebeurd. 

De heer Geoffroy Coomans de Brachène steekt zijn 
grote bezorgdheid niet onder stoelen of banken.

De minister-president antwoordt dat in de begroting 
een algemene enveloppe is voorzien (covid-provisie) 
die, afhankelijk van de behoeften, preciezer zal worden 
toegewezen in de reeds geplande BA’s. Dit om de situatie 
niet bij voorbaat vast te zetten en interne overdrachten te 
doen.

BA 29.007.34.01.3300 Werkingssubsidies aan privéver-
enigingen voor de ontwikkeling van het toeristisch beleid 
 

De heer Geoffroy Coomans de Brachène vraagt of de 
verlenging van Bright Brussels 2021, met een half miljoen 
deelnemers, positieve cijfers en gevolgen oplevert. Wat is 
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retombées positives. Quel est l’impact de ce festival, 
par exemple le taux d’occupation des hôtels ? Il regrette 
du reste que l’entièreté du dispositif soit démolie par la 
suite. La durabilité est un thème partagé par de nombreux 
commissaires.

Le Ministre-Président répond que ce festival vient de 
se terminer. Bright est une activité financée à 100 % par la 
Région bruxelloise. Plaisirs d’Hiver est une activité de la 
Ville de Bruxelles, mais la Région intervient dans sa délo-
calisation vers le Bois de la Cambre. Certains éclairages 
ne fonctionnent que par leur caractère extraordinaire. 
Le prévoir pour toute l’année aurait un impact négatif. 
Certains éclairages pourraient en effet demeurer. Mais nous 
travaillons avec des artistes et les œuvres vont de ville en 
ville et même à l’étranger. L’année prochaine le festival se 
tiendra en février 2022.

M. Geoffroy Coomans de Brachène propose de 
garder une œuvre par an. Pourquoi ne pas avoir des œuvres 
d’art lumineuses qui ont une certaine pérennité ? On met 
beaucoup d’argent pour des choses vite détruites. Le 
Brussels Media Event en effet a pu tenter de prendre les 
mérites de Bright à son propre compte. 
 

Votes

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 29.

MISSION 33 
Urbanisme et Patrimoine

Exposé introductif du Ministre-Président Rudi 
Vervoort

(Voir l’exposé général supra).

Examen des allocations de base

Mme Marie Nagy évoque les subsides aux associa-
tions qui ont pour but de se préoccuper de l’environnement 
urbain en application de l’ordonnance du 4 septembre 2009. 
Le secrétaire d’État a été interpellé sur le fait que d’année 
en année l’ARAU introduit une demande de subsides qui 
n’est pas rencontrée. Interenvironnement quant à lui a subi 
une diminution de ses crédits. Est-ce à cette mission que 
ces demandes ont leur place ?

Mme Isabelle Pauthier a préparé la même question à 
l’attention du secrétaire d’État Pascal Smet qui répondra 
par la suite.

het effect van dit festival, bijvoorbeeld op de bezettings-
graad van de hotels ? Hij betreurt het ook dat het hele 
instrument daarna wordt afgebroken. Duurzaamheid is een 
thema dat door veel commissieleden wordt gedeeld. 
 

De minister-president antwoordt dat dit festival juist 
afgelopen is. Bright is een activiteit die voor 100 % gefi-
nancierd wordt door het Brussels Gewest. Winterpret is een 
activiteit van de Stad Brussel, maar het Gewest is betrokken 
bij de verplaatsing ervan naar het Ter Kamerenbos. 
Sommige verlichting werkt alleen omdat ze zo buitenge-
woon is. Dit voor het hele jaar voorzien, zou een negatief 
effect hebben. Sommige verlichting zou inderdaad kunnen 
blijven. Maar wij werken met kunstenaars en de werken 
gaan van stad tot stad en zelfs naar het buitenland. Volgend 
jaar zal het festival in februari 2022 worden gehouden.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène stelt voor 
één werk per jaar te houden. Waarom geen verlichte 
kunstwerken die een zekere duurzaamheid hebben ? Er 
wordt veel geld uitgegeven aan zaken die snel vernietigd 
worden. Het Brussels Media Event heeft immers kunnen 
proberen de verdiensten van Bright voor zijn eigen rekening 
te nemen.

Stemmingen

De commissie brengt, met 9 stemmen tegen 6, een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën met 
betrekking tot opdracht 29.

OPDRACHT 33 
Stedenbouw en Erfgoed

Inleidende uiteenzetting van minister-president 
Rudi Vervoort

(Zie algemene toelichting hierboven).

Onderzoek van de basisallocaties

Mevrouw Marie Nagy brengt de subsidies aan vereni-
gingen die zich bezighouden met het stedelijke milieu in 
toepassing van de ordonnantie van 4 september 2009 ter 
sprake. De staatssecretaris werd geïnterpelleerd over het 
feit dat het ARAU elk jaar een subsidieaanvraag indient 
die niet wordt ingewilligd. Interenvironment van zijn kant, 
heeft zijn middelen zien dalen. Horen die aanvragen in 
deze opdracht thuis ?

Mevrouw Isabelle Pauthier heeft dezelfde vraag 
voorbereid ter attentie van staatssecretaris Pascal Smet die 
later zal antwoorden.
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33.002.27.01.4340
33.004.10.01.7112 Acquisiton de terrains auprès du 

secteur privé dans le cadre de la revitalisation urbaine

M. Gaëtan van Goidsenhoven souhaite obtenir la liste 
des terrains qu’il est prévu d’acquérir en 2022. 
 

Le Ministre-Président y consent. 

33.004.10.02.7132 Acquisitions de biens immeubles 
auprès du secteur privé dans le cadre de la revitalisation 
urbaine

Mme Isabelle Pauthier constate une diminution des 
crédits C et demande à recevoir la liste en question. La note 
d’orientation indique que la volonté existe de prendre des 
positions immobilières en la matière.

Le Ministre-Président y consent. 

MISSION 33 
Urbanisme et Patrimoine

Exposé introductif du secrétaire d’État Pascal Smet 
 

Le secrétaire d’État Pascal Smet a tenu devant les com-
missaires l’exposé suivant :

« Mission 33 – Urbanisme et Patrimoine

Comme prévu dans la Déclaration de politique générale, 
la politique d’urbanisme sera au service de la qualité de vie 
des Bruxellois. Pour ce faire, cette politique d’urbanisme 
devra être orientée, d’une part, vers une amélioration des 
processus (délivrance de permis, numérisation, traitement 
cohérent des demandes en veillant à la participation) et, 
d’autre part, vers un renforcement de la qualité de l’espace 
urbain (réglementations adaptées pour des bâtiments et 
espaces publics de qualité et durable, politique patri-
moniale au cœur d’une ville vivante, l’architecture et le 
patrimoine comme lien entre les Bruxellois et vitrine pour 
l’international).

Enfin, la politique d’urbanisme contribuera particuliè-
rement aux points forts de la politique, comme l’augmen-
tation du nombre de logements et équipements (sociaux) 
de qualité.

J’exposerai ici quelques actions qui recevront une 
attention particulière de notre part en 2022.

33.002.27.01.4340
33.004.10.01.7112 Aankoop van terreinen bij de pri-

vé-sector in het kader van de stedelijke herwaardering

De heer Gaëtan van Goidsenhoven zou graag een 
lijst ontvangen met de terreinen die in 2022 zullen worden 
aangekocht.

De minister-president stemt hiermee in.

33.004.10.02.7132 Aankoop van vastgoed bij de pri-
vé-sector in het kader van de stedelijke herwaardering 
 

Mevrouw Isabelle Pauthier stelt een daling van de 
C-kredieten vast en vraagt om de lijst in kwestie te mogen 
ontvangen. Uit de beleidsnota blijkt dat er bereidheid is om 
op dit gebied vastgoedposities in te nemen.

De minister-president stemt hiermee in. 

OPDRACHT 33 
Stedenbouw en Erfgoed

Inleidende uiteenzetting van staatssecretaris Pascal 
Smet

Staatssecretaris Pascal Smet heeft voor de commissiele-
den de volgende uiteenzetting gehouden :

« Opdracht 33 - Stedenbouw en Erfgoed

Zoals in de Algemene Beleidsverklaring staat, zal het 
stedenbouwkundig beleid ten dienste staan van de levens-
kwaliteit van de Brusselaars. Daartoe moet dit stedenbouw-
kundig beleid enerzijds gericht zijn op een verbetering van 
de processen (afgifte van vergunningen, digitalisering, 
coherente behandeling van de aanvragen met aandacht voor 
inspraak) en anderzijds op een versterking van de kwaliteit 
van de stedelijke ruimte (regelgeving aangepast aan kwali-
teitsvolle en duurzame gebouwen en openbare ruimten, erf-
goedbeleid in het hart van een levende stad, architectuur en 
erfgoed als schakel tussen de Brusselaars en als uitstalraam 
voor het internationale publiek).

Ten slotte zal het stedenbouwkundig beleid in het 
bijzonder bijdragen tot de sterke punten van het beleid, 
zoals de toename van het aantal (sociale) woningen en 
voorzieningen van goede kwaliteit.

Ik zal hier enkele van de acties schetsen die in 2022 
onze bijzondere aandacht zullen krijgen.
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La numérisation des procédures poursuivra son déve-
loppement et son déploiement grâce à la contribution 
importante de nouveaux moyens. Ces nouveaux moyens et 
ce soutien numériques des communes nous ont permis de 
reprendre rapidement une instruction normale des trajets de 
permis pendant la crise sanitaire, et le processus de numéri-
sation a fait la preuve de sa valeur ajoutée. Nous continuer le 
déploiement de la feuille de route vers le 100 % numérique.

Bien que la numérisation facilite les procédures, 
poursuivre l’amélioration et la simplification du trajet de 
permis d’urbanisme reste une priorité absolue. 
 

Trois actions connexes suivront un parcours intense 
en 2022 en vue d’aboutir à des instruments d’urbanisme 
cohérents.

Il s’agit tout d’abord de poursuivre la réforme du 
Règlement régional d’Urbanisme (RRU) – le parcours 
Good Living – sur la base du rapport de la commission 
d’experts. Il est d’ores et déjà clair que nous allons nous 
orienter vers un ensemble de règles plus simples, fondées 
sur des objectifs tournés vers l’avenir.

Ensuite, il y a en parallèle le lancement de l’éva-
luation du CoBAT par un prestataire de service externe 
indépendant. Nous en recevrons le rapport final d’ici l’été 
2022, il comprendra des recommandations d’amélioration 
du CoBAT.

Enfin, nous lancerons au printemps la rédaction d’un 
Manuel Espaces Publics. Le rapport d’experts Good Living 
souligne, à raison, l’importance d’un espace public de 
qualité dans une ville durable et inclusive. En complément 
au cadre réglementaire, ce Manuel donnera des directives 
pour donner une forme concrète à l’aménagement de 
l’espace public. 
 

Le triple parcours doit mener pour la mi-2023 à un 
nouveau panel d’instruments solides qui permettra une 
politique d’urbanisme meilleure et plus simple ! 
 

Concrètement, ces instruments doivent définir une ville 
durable et inclusive pour tous les Bruxellois. La promotion 
des reconversions, l’aspiration à des quartiers mixtes, 
la densification intelligente suivant un équilibre entre 
urbanité et espaces publics et la revalorisation constante du 
patrimoine culturel et urbain restent les principes centraux 
de notre vision.

En fonction de la transformation accélérée vers une 
ville durable, nous évaluerons les différents instruments à 
disposition ou en cours de développement : Be.Exemplary, 

De digitalisering van de procedures zal verder worden 
ontwikkeld en ingevoerd dankzij de aanzienlijke inbreng 
van nieuwe middelen. Deze nieuwe middelen en de digitale 
steun van de gemeenten hebben het mogelijk gemaakt snel 
een normale behandeling van de vergunningstrajecten te 
hervatten tijdens de gezondheidscrisis, en het digitalise-
ringsproces heeft zijn meerwaarde bewezen. Wij gaan door 
met de uitrol van het stappenplan naar 100 % digitaal.

Hoewel digitalisering de procedures vergemakke-
lijkt, blijft verdere verbetering en vereenvoudiging van 
het traject van de stedenbouwkundige vergunningen een 
absolute prioriteit.

Drie verwante acties zullen in 2022 een intensief traject 
volgen om tot coherente stedenbouwkundige instrumenten 
te komen.

Ten eerste moet de hervorming van de gewestelijke ste-
denbouwkundige verordening (GSV) - het parcours Good 
Living - worden voortgezet op basis van het verslag van de 
commissie van deskundigen. Het is reeds duidelijk dat wij 
zullen evolueren naar een geheel van eenvoudigere regels, 
gebaseerd op toekomstgerichte doelstellingen.

Ten tweede is er de gelijktijdige start van de evaluatie 
van het BWRO door een onafhankelijke externe dienstver-
lener. Tegen de zomer van 2022 zullen wij het eindverslag 
hiervan ontvangen, dat aanbevelingen voor verbetering aan 
het BWRO zal bevatten.

Ten slotte zullen wij in het voorjaar beginnen met het 
opstellen van een Handboek Openbare Ruimten. In het des-
kundigenverslag van Good Living wordt terecht de nadruk 
gelegd op het belang van openbare ruimte van goede 
kwaliteit in een duurzame en inclusieve stad. Als aanvulling 
op het regelgevingskader zal dit Handboek richtsnoeren 
geven om concreet vorm te geven aan de inrichting van de 
openbare ruimte.

Het drievoudige traject moet leiden tot een nieuwe 
reeks solide instrumenten tegen medio 2023, die een beter 
en eenvoudiger stedenbouwkundig beleid mogelijk zal 
maken !

Concreet moeten die instrumenten een duurzame 
en inclusieve stad voor alle Brusselaars definiëren. De 
bevordering van verbouwing, het streven naar gemengde 
wijken, een intelligente verdichting met een evenwicht 
tussen stedelijkheid en openbare ruimten en de voortdu-
rende herwaardering van het culturele en stedelijke erfgoed 
blijven de centrale beginselen van onze visie.

Afhankelijk van de versnelde transformatie naar een 
duurzame stad, zullen wij de verschillende instrumen-
ten evalueren die beschikbaar of in ontwikkeling zijn : 
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UrbanLab, Renolution, New European Bauhaus et autres. 
Je veux veiller à la cohérence des initiatives et moyen 
pour éviter qu’ils ne perdent en efficacité. urban.brussels 
collaborera pleinement au développement de Renolution, 
et sa propre initiative Be.Exemplary recevra cette année 
une évaluation finale.

En ce qui concerne le patrimoine, je voudrais souligner 
certaines initiatives spéciales que nous mettons en œuvre 
ou préparons cette année.

L’inventaire du patrimoine d’après-guerre du XXe 
siècle sera rédigé. Nous pourrons ainsi revaloriser les 
bâtiments récents les plus remarquables.

L’inventaire du patrimoine de valeur aura une base 
juridique.

Et la préservation des ascenseurs historiques sera 
finalisée, en collaboration avec les autres régions et le 
niveau fédéral, qui, grâce à notre initiative, modifiera la 
législation pour sauvegarder ce patrimoine urbain unique.

Un accord de coopération a été conclu avec Sibelga 
pour donner forme au Plan Lumière. Les premières réalisa-
tions suivront en 2022 et donneront un cachet particulier à 
des secteurs importants de notre ville.

Le groupe de travail Décolonisation finalisera bientôt 
ses travaux, lesquels nous serviront l’an prochain pour 
développer des initiatives visant à rendre notre espace 
public réellement inclusif. Une étude définira le rôle que la 
Leverhouse pourra jouer dans ce cadre. 
 

Enfin, nous entamons les préparatifs pour l’année de 
l’Art nouveau 2023, qui assiéra la position de Bruxelles 
comme capitale mondiale de l’Art nouveau !

Budget 2022

Je dois économiser environ 2,9 millions euros dans 
mes compétences de politique régulière pour l’effort 
budgétaire. Nous y parvenons par une attention ciblée 
sur les programmes, en évitant les incohérences et les 
« coupes », comme expliqué plus loin.

Mais, d’un autre côté, nous pouvons aussi recourir 
aux nouveaux moyens pour l’importante numérisation des 
procédures.

Le programme 1 couvre les moyens de personnel et de 
fonctionnement d’Urban. Il convient de distinguer deux 
grands volets : d’une part, les frais de personnel et de fonc-

Be.Exemplary, UrbanLab, Renolution, New European 
Bauhaus en andere. Ik wil erop toezien dat de initiatieven 
coherent zijn en hun doeltreffendheid niet verliezen. urban.
brussels zal volledig meewerken aan de ontwikkeling van 
Renolution, en zijn eigen initiatief Be.Exemplary zal dit 
jaar een eindevaluatie krijgen.

Wat het erfgoed betreft, zou ik de aandacht willen 
vestigen op enkele bijzondere initiatieven die wij dit jaar 
invoeren of voorbereiden.

De inventaris van het naoorlogse erfgoed van de 20ste 
eeuw zal worden opgemaakt. Zo kunnen wij de meest 
opmerkelijke recente gebouwen herwaarderen.

De inventaris van het waardevolle erfgoed zal een 
rechtsgrondslag hebben.

En het behoud van de historische liften zal worden 
voltooid, in samenwerking met de andere gewesten en het 
federale niveau, dat dankzij ons initiatief de wetgeving zal 
wijzigen om dit unieke stedelijke erfgoed te beschermen.

Er werd een samenwerkingsovereenkomst gesloten 
met Sibelga om het Lichtplan gestalte te geven. De eerste 
verwezenlijkingen volgen in 2022 en zullen een bijzonder 
karakter geven aan belangrijke zones van onze stad.

De werkgroep Dekolonisatie zal binnenkort haar werk-
zaamheden afronden, die wij volgend jaar zullen gebruiken 
om initiatieven te ontwikkelen om onze openbare ruimte 
werkelijk inclusief te maken. In een studie zal worden 
vastgesteld welke rol het Leverhouse in dit verband kan 
spelen.

Tot slot beginnen wij met de voorbereidingen voor het 
jaar van de Art Nouveau 2023, dat Brussel op de kaart zal 
zetten als wereldhoofdstad van de Art Nouveau !

Begroting 2022

Ik moet ongeveer 2,9 miljoen besparen in mijn 
bevoegdheden van regulier beleid voor de begrotings-
inspanning. Wij doen dit door onze aandacht te richten op 
de programma’s, en daarbij inconsistenties en « knippen » 
te vermijden, zoals hieronder wordt uitgelegd.

Maar aan de andere kant kunnen wij ook een beroep 
doen op de nieuwe middelen voor de belangrijke digitalise-
ring van de procedures.

Programma 1 heeft betrekking op de personeels- en 
werkingsmiddelen van Urban. Het bestaat uit twee grote 
onderdelen : enerzijds de personeels- en werkingskosten 
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tionnement stricto sensu, et, d’autre part, les coûts TIC 
qui sont en grande partie consacrés à la numérisation des 
procédures.

Pour la numérisation, nous prévoyons une augmen-
tation des moyens en partant d’une nouvelle gestion, un 
effort important de 4,7 millions d’euros.

Les dépenses barémiques et l’application du plan de 
personnel sont initialement inscrites au niveau central pour 
2022 sur une provision auprès du ministre responsable du 
budget. Ces moyens seront ajoutés aux allocations de base 
indiquées courant 2022. Seul le dépassement d’index fixe, 
déjà connu, est enregistré pour 342.000 euros dans l’alloca-
tion de base 33.001.07.01.1111. 
 

Le programme 002 (Subventions aux bénéficiaires 
en matière de développement territorial et d’urbanisme) 
couvre, pour ce qui concerne mes compétences, les 
programmes de Be.Exemplary, certaines subventions de 
fonctionnement à des ASBL et universités.

Nous posons ici un choix clair : nous mettons l’initiative 
Be.Exemplary en pause et dégageons ainsi des moyens pour 
les économies nécessaires. urban.brussels est également 
fort impliqué dans Renolution, et nous prévoyons une 
évaluation finale de Be.exemplary en 2022, en conjonction 
avec toutes les autres initiatives visant à accélérer la trans-
formation vers une ville durable.

La partie restante des moyens de Be.Exemplary  
dépassant l’effort budgétaire sera transférée au 
programme 5.

Le programme 3 (Études, information et promotion 
en matière d’urbanisme et mesures prévues par le Code 
bruxellois de l’Aménagement du territoire) comprend les 
dépenses pour le Collège de l’Urbanisme et le Collège de 
l’Environnement, ainsi que les frais de fonctionnement des 
commissions de concertation communales.

Dans ce cadre, nous prévoyons en outre des frais d’étude 
en matière d’urbanisme, des frais de participation aux 
concours et de leur organisation, des appels à projets, des 
conférences et expositions, de la création et de la diffusion 
de documentation et d’information scientifique.

Les budgets sont maintenus, à l’exception de l’AB 
33.003.08.04 où, l’année dernière, 500 000 euros de crédits 
ont été ajoutés dans le cadre du plan de relance en lien avec 
les règlements d’urbanisme. Ces ressources supplémen-
taires ne seront pas reprises dans le budget initial 2022. 
 

in strikte zin, en anderzijds de ICT-kosten, die grotendeels 
bestemd zijn voor de digitalisering van de procedures. 
 

Voor de digitalisering plannen wij een verhoging van 
de middelen op basis van een nieuw beheer, een grote 
inspanning van 4,7 miljoen euro.

De baremieke uitgaven en de toepassing van het per-
soneelsplan worden in eerste instantie centraal opgenomen 
voor 2022 in een provisie bij de minister die verantwoor-
delijk is voor de begroting. Deze middelen zullen in de 
loop van 2022 aan de aangegeven basisallocaties worden 
toegevoegd. Alleen de vaste indexoverschrijding, die al 
bekend is, wordt voor 342.000 euro opgenomen in basisal-
locatie 33.001.07.01.1111.

Programma 002 (Subsidies aan de begunstigden 
inzake territoriale ontwikkeling en stedenbouw) omvat, 
voor wat mijn bevoegdheden betreft, de programma’s van 
Be.Exemplary, enkele werkingssubsidies aan vzw’s en 
universiteiten.

Wij maken hier een duidelijke keuze : wij zetten het 
initiatief Be.Exemplary op pauze en maken zo middelen 
vrij voor de noodzakelijke besparingen. urban.brussels is 
ook sterk betrokken bij Renolution, en wij verwachten een 
eindevaluatie van Be.Exemplary in 2022, in combinatie 
met alle andere initiatieven die de transformatie naar een 
duurzame stad moeten versnellen.

Het resterende deel van de middelen van Be.Exemplary 
die de begrotingsinspanning overstijgen zal worden over-
geheveld naar programma 5.

Programma 3 (Studies, informatie en promotie inzake 
stedenbouw en maatregelen voorzien in het Brussels 
Wetboek van Ruimtelijke Ordening) omvat de uitgaven 
voor het stedenbouwkundig college en het milieucol-
lege, alsook de werkingskosten van de gemeentelijke 
overlegcommissies.

In dit verband voorzien wij ook studiekosten op het 
gebied van stedenbouw, kosten voor deelname aan en 
organisatie van wedstrijden, projectoproepen, conferen-
ties en tentoonstellingen, en het maken en verspreiden van 
documentatie en wetenschappelijke informatie.

De middelen worden gehandhaafd, met uitzondering 
van BA 33.003.08.04, waaraan vorig jaar 500.000 euro 
werd toegevoegd in het kader van het herstelplan in 
verband met de stedenbouwkundige verordeningen. Deze 
extra middelen zullen niet in de initiële begroting 2022 
worden opgenomen.
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Enfin, nous retrouvons dans le programme 5 (Politique 
du Patrimoine, protection et restauration du patrimoine 
classé), entre autres choses, les moyens pour les études, les 
dépenses de fonctionnement de la CRMS et les subventions 
d’investissement pour le petit Patrimoine.

Le budget partiel global du programme 5 diminue de 
1,7 million d’euros, mais cela est dû à la perte du budget 
unique de 4 millions d’euros pour la restauration du pont 
du Jubilé. Les moyens dévolus aux projets de restauration 
et de revalorisation ou d’études archéologiques augmentent 
grâce à l’ajout de 2,3 millions d’euros en provenance du 
programme 2. Les besoins en la matière sont importants, 
et nous sommes tenus d’assumer des pourcentages fixes 
des coûts. En outre, l’inflation des coûts de construc-
tion consécutive au redressement économique risque 
d’augmenter, au moins temporairement, les coûts de ces 
travaux.

Enfin, je souligne que, comme en 2021, nous prévoyons 
encore 1,5 million d’euros pour la réalisation des Plans 
Lumière. ».

Mission 27 – Politique de la Ville

Cette mission reprend quelques moyens de personnel 
d’Urban, pour un montant très limité. Il n’y a pas de 
glissement par rapport à 2021. ».

Poursuite de la discussion générale avec le secrétaire 
d’État Pascal Smet et réponses aux questions envoyées 
par les groupes politiques.

Questions du groupe PS

D’après les justifications de plusieurs AB, dont les 
crédits C sont réduits à 0, le programme « Be Exemplary » 
est supprimé. La note d’orientation n’est pas très claire sur 
la suite des opérations : alors que l’objectif de poursuivre 
le programme est répété, on peut lire à la page 43 du 
document A-453/2 partie 10 qu’une évaluation réalisée 
en 2021 concluait à des doublons entre « Be.Exemplary » 
et « Rénolution ». En attendant une décision finale sur le 
sort de « Be Exemplary », on aurait décidé de ne plus faire 
aucun appel à projets en 2022. Mon Groupe est convaincu 
que la philosophie de « Be Exemplary » est très bonne, et 
tout à fait en phase avec les besoins de notre époque. 
 
 

Pouvez-vous nous faire le point sur la situation ?

Qu’est-ce qu’indiquent ces doublons ? Comment cela 
s’est-il traduit dans l’utilisation des moyens pour les 2 
programmes ?

Ten slotte vinden wij in programma 5 (Erfgoedbeleid, 
bescherming en restauratie van het beschermd erfgoed) 
onder andere de middelen voor studies, de werkingsuitga-
ven van het KCML en de investeringssubsidies voor klein 
erfgoed.

Het totale gedeeltelijke budget van programma 5 daalt 
met 1,7 miljoen euro, maar dit is te wijten aan het wegvallen 
van het enige budget van 4 miljoen euro voor de restauratie 
van de Jubelfeestbrug. De middelen voor restauratie- en 
herwaarderingsprojecten of archeologische studies stijgen 
dankzij de toevoeging van 2,3 miljoen euro afkomstig van 
programma 2. De behoefte daaraan is groot, en wij zijn 
verplicht om vaste percentages van de kosten op ons te 
nemen. Bovendien dreigt de inflatie van de bouwkosten ten 
gevolge van het economisch herstel, althans tijdelijk, de 
kosten van deze werken verhogen. 
 

Tot slot wil ik erop wijzen dat wij, net als in 2021, nog 
steeds 1,5 miljoen euro voorzien voor de uitvoering van de 
Lichtplannen. »

Opdracht 27– Stadsbeleid

Deze opdracht omvat enkele personele middelen van 
Urban, voor een zeer beperkt bedrag. Er is geen verschui-
ving ten opzichte van 2021. »

Voortzetting van de algemene bespreking met 
staatssecretaris Pascal Smet en antwoorden op de door 
de fracties toegezonden vragen.

Vragen van de PS-fractie

Volgens de verantwoording van verscheidene BA’s, 
waarvan de C-kredieten tot 0 worden herleid, wordt het 
programma « Be Exemplary » afgeschaft. De beleidsnota 
is niet erg duidelijk over het verdere verloop : de doelstel-
ling om het programma voort te zetten wordt weliswaar 
herhaald, maar op bladzijde 43 van document A-453/2 deel 
10 staat dat een evaluatie in 2021 tot de conclusie leidde 
dat er overlappingen waren tussen « Be.Exemplary » 
en « Renolution ». In afwachting van een definitieve 
beslissing over het lot van « Be Exemplary » is naar 
verluidt besloten geen enkele projectoproep meer te doen 
in 2022. Mijn fractie is ervan overtuigd dat de filosofie van 
« Be Exemplary » zeer goed is, en zeer goed beantwoordt 
aan de behoeften van onze tijd.

Kunt u ons een stand van zaken geven over de situatie ?

Waarop wijzen deze overlappingen ? Hoe is dit tot 
uiting gekomen in het gebruik van de middelen voor de 
twee programma’s ?
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Si précisément « Be.Exemplary » devait être supprimé, 
la politique de soutien à des projets exemplaires serait-elle 
néanmoins poursuivie ? Sous quelle forme ? Comment le 
programme « Rénolution » serait affecté par la suppression 
de « Be Exemplary » ? Sera-t-il réformé ? 
 

Réponse : Be.exemplary est un appel à projets annuel 
lancé généralement fin mars. Sur le point d’être lancé 
Be.exemplary 2020 a été annulé pratiquement le jour de 
son lancement. 
 

En 2021, les conditions n’étaient pas encore favorables 
pour lancer une nouvelle édition. Entre-temps, une première 
évaluation a été entamée. Il en ressort que la poursuite de 
l’appel à projets devra être évaluée plus en profondeur, 
notamment au regard d’autres initiatives du Gouvernement, 
comme la stratégie Rénolution. À l’heure actuelle, les 
premières conclusions amènent à penser que Be.Exemplary 
ferait double emploi avec Rénolution. Le lancement des 
groupes de travail Rénolution et une meilleure vue de leur 
scope, permettra d’affiner l’évaluation de Be.Exemplary et 
de prendre une décision finale sur l’avenir de cet instrument. 
En attendant, aucun nouvel appel n’est prévu en 2022, entre 
autres à cause de la situation budgétaire difficile, et les 
économies qu’on a aussi du réalisé sur le programme 33. 
 

Il faut préciser que Be.Exemplary n’est pas encore 
supprimé définitivement, mais le secrétaire d’État veut en 
même temps éviter une multiplication d’initiatives et alors 
une dispersion des ressources.

Cette pause et l’évaluation du programme ne sont en 
tout cas pas un déni de sa valeur. 
 

Dans les 4 éditions accomplies, Be.Exemplary 
compte 42 lauréats et un montant total engagé de presque 
10 millions d’euros. Les réalisations étaient vraiment 
exemplaires, et contribuent à la ville du futur pour les 
habitants, comme démontré par exemple par le complexe 
CENTR’AL à Forest qui vient d’être inauguré récemment. 

Néanmoins, il reste la question si l’instrument convient 
aussi les années à venir pour accélérer la transformation 
vers une ville durable.

Pour le suivi du programme existant, on a prévu 
600.000 euros sur les A.B. concernées, dont une pour les 
communes. Les montants pourront être redistribués selon 
l’avancement des projets spécifiques. 
 

Als « Be.Exemplary » zou worden afgeschaft, zou 
het beleid om voorbeeldige projecten te steunen dan toch 
worden voortgezet ? In welke vorm ? Welke gevolgen 
zou het programma « Renolution » ondervinden van de 
afschaffing van « Be Exemplary » ? Zal het hervormd 
worden ?

Antwoord : Be.exemplary is een jaarlijkse oproep 
tot het indienen van projecten die gewoonlijk eind maart 
wordt gelanceerd. Be.exemplary 2020 stond op het punt 
te worden gelanceerd, maar werd bijna op de dag van de 
lancering geannuleerd.

In 2021 waren de voorwaarden nog niet gunstig om een 
nieuwe editie te lanceren. Intussen is een eerste evaluatie 
gestart. Hieruit blijkt dat de voortzetting van de oproep tot 
het indienen van projecten grondiger zal moeten worden 
geëvalueerd, met name in relatie tot andere regeringsini-
tiatieven, zoals de Renolution-strategie. Op dit moment 
wijzen de eerste bevindingen erop dat Be.Exemplary 
Renolution zou dupliceren. De start van de Renolution-
werkgroepen en een beter zicht op hun werkingssfeer 
zullen een meer verfijnde evaluatie van Be.Exemplary en 
een definitief besluit over de toekomst van dit instrument 
mogelijk maken. Intussen is er geen nieuwe oproep gepland 
voor 2022, onder meer vanwege de moeilijke begrotingssi-
tuatie en de besparingen die ook op het programma 33 zijn 
doorgevoerd.

Er moet duidelijk worden gesteld dat Be.Exemplary 
nog niet definitief is afgeschaft, maar tegelijkertijd wil de 
staatssecretaris een vermenigvuldiging van initiatieven en 
dus een versnippering van middelen voorkomen.

Deze pauze en de evaluatie van het programma 
betekenen in ieder geval niet dat de waarde ervan wordt 
ontkend.

In de vier edities die zijn afgerond, heeft Be.Exemplary 
42 winnaars en een totaal toegezegd bedrag van bijna 
10 miljoen euro. De verwezenlijkingen waren werkelijk 
voorbeeldig en dragen bij tot de stad van de toekomst voor 
de inwoners, zoals bijvoorbeeld blijkt uit het onlangs inge-
huldigde complex CENTR’AL Vorst.

Toch blijft het de vraag of het instrument ook de 
komende jaren geschikt is om de transformatie naar een 
duurzame stad te versnellen.

Voor de opvolging van het bestaand programma werd 
er 600.000 euro voorzien op de desbetreffende B.A’s., 
waaronder één voor de gemeenten. De bedragen kunnen 
worden herverdeeld naar gelang van de voortgang van 
specifieke projecten.
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La Covid a ralenti directement les chantiers et 
également provoqué une pénurie de certains matériaux. 
Par ailleurs, de manière générale, Be.Exemplary analyse en 
détail les dossiers et chantiers et met régulièrement au jour 
différents manquements. Même si les chantiers ont avancé, 
Be.Exemplary ne valide pas la procédure tant qu’elle n’est 
pas conforme.

Ces deux éléments expliquent le fait que bon nombre de 
paiements sont postposés.

Les dossiers communaux dont les paiements 2021 sont 
reportés sont : Centr’al (Pole Albert-beex2016), Everheide-
beex2016, ProjetU-beex2017 et Grande Halle-beex2018. 
Les deux autres dossiers restants pour cet article budgétaire 
(non concerné actuellement par un report) sont Mutsaard-
beex2018 et Optima-beex2018.

À propos du pont du Jubilée, la convention de partenariat 
entre la SNCB et la Région a été approuvée et nous avons 
reçu une version signée par la SNCB le 3 octobre 2021. Les 
deux communes concernées ne sont pas cosignataires de la 
convention, mais ils feront partie du comité d’accompagne-
ment comme mentionné dans la convention. 
 

La SNCB sera le maître d’ouvrage et après les travaux 
(qui sont financé pour 50 % par la SNCB et pour 50 % par 
Urban) la propriété du pont sera transférée à la Région pour 
1 euro symbolique.

Un bureau d’étude a déjà été désigné par la SNCB et les 
préparations du dossier de restauration ont débuté. Selon le 
planning estimatif les travaux commenceront fin 2022 et 
termineront fin 2024, c.-à-d. après les élections… 
 

Le secrétaire d’État préfère répondre de manière 
conjointe aux questions relatives aux deux A.B. du 
programme 5.

Le budget global du programme 5 n’a effectivement 
pas diminué par rapport à 2021, 2,3 millions d’euros de 
moyens ont même été rajoutés. La ventilation des moyens 
sur les différentes A.B. pour « travaux de conservation 
relatifs à un bien classé et d’aide à la conservation du petit 
patrimoine » est une question d’exécution opérationnelle, 
dont le calendrier dépend toujours de l’avancement des 
dossiers chez les bénéficiaires.

Il y a donc des adaptations à la hausse ou à la baisse 
dans les différents articles, en fonction des projets concrets. 
De nouvelles adaptations sont en outre possibles, voire 
probables, au cours de l’année.

Covid heeft de werven onmiddellijk vertraagd en ook 
een tekort aan bepaalde materialen veroorzaakt. Bovendien 
analyseert Be.Exemplary over het algemeen de dossiers en 
de werven in detail en brengt regelmatig diverse tekort-
komingen aan het licht. Ook al zijn de werven gevorderd, 
valideert Be.Exemplary de procedure pas als deze conform 
is.

Deze twee elementen verklaren het feit dat veel 
betalingen worden uitgesteld.

De gemeentelijke dossiers waarvoor de betalingen voor 
2021 zijn uitgesteld, zijn : Centr’al (Pole Albert-beex2016), 
Everheide-beex2016, ProjetU-beex2017 en Grande Halle-
beex2018. De andere twee resterende dossiers voor dit 
begrotingsartikel (die momenteel niet uitgesteld zijn) zijn 
Mutsaard-beex2018 en Optima-beex2018.

Wat de Jubelfeestbrug betreft, is de partnerschapsover-
eenkomst tussen de NMBS en het Gewest goedgekeurd en 
hebben wij een op 3 oktober door de NMBS ondertekende 
versie ontvangen. De twee betrokken gemeenten zijn geen 
medeondertekenaars van de overeenkomst, maar zij zullen 
deel uitmaken van het begeleidingscomité, zoals in de 
overeenkomst wordt vermeld.

De NMBS zal de bouwmeester zijn en na de werken 
(die voor 50 % door de NMBS en voor 50 % door Urban 
worden gefinancierd) zal het eigendom van de brug voor 
1 symbolische euro aan het Gewest worden overgedragen.

Een studiebureau is reeds door de NMBS aangesteld 
en de voorbereidingen voor het restauratiedossier zijn 
begonnen. Volgens de geraamde planning zullen de werk-
zaamheden eind 2022 van start gaan en eind 2024 eindigen, 
dat wil zeggen na de verkiezingen..

De staatssecretaris geeft er de voorkeur aan vragen die 
betrekking hebben op de twee B.A.’s van programma 5 
gezamenlijk te beantwoorden.

Het totale budget van programma 5 is niet gedaald ten 
opzichte van 2021, er is zelfs 2,3 miljoen euro aan middelen 
toegevoegd. De verdeling van de middelen over de ver-
schillende B.A.’s voor « voor werkzaamheden voor het 
behoud van een beschermd goed en ter ondersteuning van 
het behoud van het klein erfgoed » is een kwestie van ope-
rationele uitvoering, waarvan het tijdschema altijd afhangt 
van de voortgang van de dossiers bij de begunstigden.

Er zijn dus aanpassingen opwaarts of neerwaarts in de 
verschillende artikels, in functie van de concrete projecten. 
Bovendien zijn in de loop van het jaar verdere aanpassin-
gen mogelijk, en zelfs waarschijnlijk.
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Sous réserve de ce qui précède, le secrétaire d’État 
mentionne quelques dossiers plus importants qui sont 
attendus : concernant les CPAS (A.B. 33.005.28.02.6352) 
Notre-Dame-du-Sommeil et Hospice Pacheco de la Ville 
de Bruxelles et pour les associations privées, la restauration 
globale de l’Église Saint-Henri. 
 

En réponse à Mme Françoise De Smedt, le secrétaire 
d’État explique que la procédure accélérée « Fast Lane » est 
entrée en vigueur le 13 mai 2021, cela fait donc un peu plus 
de 6 mois que certains dossiers suivent cette procédure. 
 

Une évaluation « light » est faite régulièrement, 
puisqu’il existe un suivi régulier des statistiques de ces 
dossiers, mais il est encore trop tôt pour faire une évaluation 
poussée puisque nous manquons encore de recul. 
 

Depuis le 13 mai 2021, 19 dossiers ont été ouverts sous 
cette procédure : 15 dossiers qui concernent la création de 
places scolaires, quatre dossiers qui concernent la création 
de logements sociaux.

Trois dossiers « Écoles » ont été délivrés à ce jour, deux 
dossiers ont été abandonnés, les 14 autres dossiers sont en 
cours.

Au niveau des 3 dossiers délivrés, les demandes ont fait 
l’objet d’avis d’instances, le SIAMU a donné son avis dans 
les temps et aucun des trois dossiers n’a fait l’objet de plans 
modifiés. Le nombre moyen de jours pour délivrer ces trois 
demandes est donc de 61 jours après l’accusé de réception 
de dossier complet. 
 

Au vu de ces éléments, il est compréhensible qu’aucun 
logement social n’ait encore été construit suite à l’instruc-
tion de la demande de permis via la procédure accélérée. 
 

La révision de l’arrêté sur les charges d’urbanisme est 
en effet en cours. Dans un premier temps, il a été fait appel 
à des experts du marché immobilier pour mettre à jour les 
données factuelles de base, telles que les coûts de construc-
tion des équipements et l’évolution des prix du marché 
dans l’ensemble de la Région de Bruxelles-Capitale. Cette 
phase préparatoire est terminée et nous passerons dans les 
mois à venir à une proposition de modification de l’arrêté. 
 

À ce stade, le secrétaire d’État préfère ne pas préjuger 
du projet de texte lui-même. Bien entendu, les objectifs 

Onder voorbehoud van het bovenstaande vermeldt 
de staatssecretaris een aantal belangrijkere dossiers 
die worden verwacht : betreffende het OCMW (B.A. 
33.005.28.02.6352) Onze-Lieve-Vrouw van Vaak en het 
ziekenhuis Pacheco van de Stad Brussel en voor par-
ticuliere verenigingen, de algemene restauratie van de 
Sint-Hendrikskerk.

In antwoord op de vraag van mevrouw Françoise 
De Smedt legt de staatssecretaris uit dat de « Fast 
Lane »-procedure op 13 mei 2021 in werking is getreden 
en dat het dus iets meer dan zes maanden is dat sommige 
dossiers aan deze procedure werden onderworpen.

Er wordt regelmatig een « lichte » evaluatie gemaakt, 
aangezien de statistieken van deze dossiers regelmatig 
worden gecontroleerd, maar het is nog te vroeg om een 
grondige evaluatie te maken, aangezien we nog niet over 
de nodige kennis beschikken.

Sinds 13 mei 2021 zijn in het kader van deze procedure 
19 dossiers geopend : 15 dossiers betreffende de creatie 
van schoolplaatsen, vier dossiers betreffende de creatie van 
sociale woningen.

Tot op heden zijn drie « School »-dossiers afgeleverd, 
twee dossiers zijn opgegeven en de overige 14 dossiers zijn 
in behandeling.

Wat de drie afgeleverde dossiers betreft, waren de 
aanvragen onderworpen aan het advies van de autoriteiten, 
heeft de DBDMH zijn advies tijdig uitgebracht en was geen 
van de drie dossiers het voorwerp van gewijzigde plannen. 
Het gemiddelde aantal dagen om deze drie verzoeken af te 
leveren beloopt derhalve 61 dagen na de bevestiging van de 
ontvangst van het volledige dossier.

In het licht hiervan is het begrijpelijk dat er nog geen 
sociale woningen zijn gebouwd naar aanleiding van het 
onderzoek van de vergunningsaanvraag via de versnelde 
procedure.

De herziening van het besluit betreffende de steden-
bouwkundige lasten is aan de gang. In een eerste fase 
werd een beroep gedaan op deskundigen van de vastgoed-
markt om de feitelijke basisgegevens te actualiseren, zoals 
de bouwkosten van de installaties en de evolutie van de 
marktprijzen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest in 
zijn geheel. Deze voorbereidende fase is afgerond en wij 
zullen in de komende maanden overgaan tot een voorstel 
tot wijziging van het besluit.

In dit stadium geeft de staatssecretaris er de voorkeur 
aan niet vooruit te lopen op de ontwerptekst zelf. Uiteraard 
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en matière de logement énoncés dans la déclaration de 
politique générale seront pris en compte. 
 

La numérisation des demandes de permis s’avère 
essentielle et reste primordiale. Son lancement pour 
certains projets régionaux a vu le jour sous sa première 
version fin 2020. Maintenant, le gouvernement a pour 
objectif de passer à un régime 100 % numérique, pour tous 
les demandeurs.

Mais aussi d’autres procédures et processus seront 
également digitalisés : par exemple, la numérisation des 
renseignements urbanistiques et des archives urbanistiques 
a commencé avec le lancement des études, le roadmap et 
les plans d’implémentation.

La crise sanitaire a prouvé la plus-value de ces efforts 
de digitalisation : malgré des circonstances difficiles, la 
consultation publique par visioconférence généralisée a 
été rapidement déployée grâce aux efforts et expertise des 
services ICT d’Urban et du CIRB. 
 

Pour atteindre ces objectifs le Gouvernement a ajouté 
4,7 millions d’euros de moyens de nouvelle politique. 
Développements et accompagnements des projets de 
digitalisation :

–    My Permit, dont implémentation dans les communes ; 
 

–    Digitalisation des procédures de préemption (suite à la 
préemption généralisée) ;

–    Digitalisation des procédures de gestion des infractions 
et des amendes administratives ;

–    Création d’un back-office pour la gestion des primes à 
la rénovation ;

–    Refonte de l’outil « Monuments » pour gérer le 
patrimoine ;

–    Projet AUSA : création d’une plateforme des demandes 
de renseignements urbanistiques plus un système 
d’archivage pérenne à valeur probante plus self-service 
en développement.

Pour les compétences du Ministre-Président au 
sein d’Urban, le développement d’un outil de gestion 
des programmes de revitalisation urbaine : Contrats de 
Rénovation Urbaine / Contrats de Quartier Durable / 
Politique de la Ville ;

Il est clair que ce trajet de numérisation ne peut pas être 
porté pas les services publics seulement, et qu’on fait appel 
aussi aux entreprises du secteur privé. 
 

zal rekening worden gehouden met de huisvestings-
doelstellingen die in de algemene beleidsverklaring zijn 
opgenomen.

De digitalisering van de vergunningsaanvragen is 
essentieel en blijft van het grootste belang. Eind 2020 werd 
de eerste versie ervan gelanceerd voor enkele geweste-
lijke projecten. Nu wil de regering overgaan op een 100 % 
digitale regeling voor alle aanvragers. 
 

Maar ook andere procedures en processen zullen 
worden gedigitaliseerd : zo is de digitalisering van de ste-
denbouwkundige inlichtingen en archieven begonnen met 
de start van de studies, het draaiboek en de implemente-
ringsplannen. 

De gezondheidscrisis heeft de toegevoegde waarde van 
deze digitaliseringsinspanningen bewezen : ondanks de 
moeilijke omstandigheden is de openbare volksraadple-
ging per videoconferentie snel op gang gekomen dankzij 
de inspanningen en de deskundigheid van de ICT-diensten 
van Urban en van het CIBG.

Om deze doelstellingen te bereiken, heeft de 
regering 4,7 miljoen euro aan nieuwe beleidsmidde-
len toegevoegd. Ontwikkeling en ondersteuning van de 
digitaliseringsprojecten :

–    My Permit, inclusief de implementering in de 
gemeenten ;

–    Digitalisering van de voorkoopprocedures (na de veral-
gemeende voorkoop) ;

–    Digitalisering van de procedures voor het beheer van 
overtredingen en administratieve boetes ;

–    Oprichting van een back-office voor het beheer van 
renovatiepremies ;

–    Hervorming van het instrument « Monumenten » voor 
het beheer van het erfgoed ;

–    AUSA-project : oprichting van een platform voor 
stedenbouwkundige vragen en een permanent archi-
veringssysteem met bewijskracht en self-service in 
ontwikkeling.

Voor de bevoegdheden van de minister-president 
binnen Urban, de ontwikkeling van een beheersinstrument 
voor programma’s voor stadsherwaardering : stadsvernieu-
wingcontracten / duurzame wijkcontracten / stadsbeleid ; 
 

Het is duidelijk dat dit digitaliseringsproces niet enkel 
door de overheidsdiensten kan worden gedragen, en dat 
ook een beroep moet worden gedaan op de bedrijven uit 
de privé-sector.
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Question : Le travail en cours sur la modification du 
Règlement Régional d’Urbanisme (RRU), pour laquelle 
un groupe d’experts est chargé de formuler des proposi-
tions concrètes, quelles associations sont présentes dans le 
groupe d’experts ?

Réponse : Le rapport de la commission d’experts a été 
rendu et le Gouvernement en a pris acte le 21 octobre. 
 

Le rapport est disponible en ligne sur le site d’urban.
brussels.

La composition de la commission d’experts a déjà été 
longuement présentée. Elle n’est pas composée d’associa-
tions. Elle a été établie de manière à associer les expertises 
de représentants du monde académique et de praticiens 
reconnus du secteur privé et public. Pour ça, des experts 
d’associations comme les Orde d’Architectes ou l’UPSI 
ont été inclus dans ce groupe. Le secrétaire d’État avait 
initialement invité une personne de l’IEB, mais qu’ils ont 
refus de participer à cette commission d’experts. 
 

Les domaines d’expertise de la commission vont de 
l’architecture à l’urbanisme en passant par l’environnement 
et le développement durable. La commission a également 
consulté différents experts spécifiques émanent d’adminis-
trations telles que Bruxelles Environnement et perspective.
brussels.

Parallèlement les 30 ASBL qui avaient émis de com-
mentaires durant l’enquête publique sur le projet de RRU 
en 2019, ont été à nouveau consultées. Quatorze associa-
tions ont répondu, notamment les suivantes : Natagora, 
Unia, CaWab, Gracq+, Fietsersbond, ARAU, CLTB, 
CECO home sharing, le BRAL, Wolu-Inter-Quartiers, 
Renovassistance, AriB, Bruxelles nature, et l’IEBi. 
 

Leurs retours ont été transmis à l’ensemble de la 
Commission pour pouvoir en tenir compte pour la rédaction 
de leur rapport.

Maintenant le travail de traduction en règlement 
commence entre les administrations régionales et 
communales. L’objectif est de faire un travail collaboratif 
porté par tous. Pour cela, la liste des administrations qui 
seront conviées aux groupes de travail est longue et est la 
suivante :

–    Perspective.brussels ;

–    Bruxelles Environnement (BE) ;

–    Le Bouwmeester Maitre Architecte (bMa) ;

–    Bruxelles Mobilité (BM) ;

Vraag : De lopende werkzaamheden in verband met 
de wijziging van de Gewestelijke Stedenbouwkundige 
Verordening (GSV), waarvoor een groep deskundigen 
concrete voorstellen moet formuleren, welke verenigingen 
maken deel uit van deze groep deskundigen ?

Antwoord : Het verslag van de commissie van 
deskundigen is afgeleverd en de regering heeft er op 
21 oktober akte van genomen.

Het verslag is online beschikbaar op de website van 
urban.brussels.

De samenstelling van de commissie van deskundigen 
is reeds uitvoerig aan de orde geweest. Ze bestaat niet uit 
verenigingen. Ze is zo opgezet dat de deskundigheid van 
de vertegenwoordigers van de academische wereld en de 
erkende beroepsbeoefenaars uit de privé- en de openbare 
sector wordt ingebracht. Daartoe werden deskundigen van 
verenigingen zoals de Orde van Architecten of de BVS in 
deze groep opgenomen. De staatssecretaris had aanvanke-
lijk een persoon van IEB uitgenodigd, maar deze weigerde 
deel te nemen aan deze commissie van deskundigen.

De expertisegebieden van de commissie varieerden van 
architectuur tot stedenbouw tot milieu en duurzame ontwik-
keling. De commissie heeft ook verschillende specifieke 
deskundigen van de overheidsdiensten geraadpleegd zoals 
Leefmilieu Brussel en perspective.brussels. 
 

Tegelijkertijd werden de 30 vzw’s die opmerkingen 
hadden gemaakt tijdens het openbaar onderzoek over het 
ontwerp van de GSV in 2019, opnieuw geraadpleegd. 
Veertien verenigingen hebben gereageerd, waaronder de 
volgende : Natagora, Unia, CaWab, Gracq+, Fietsersbond, 
ARAU, CLTB, CECO home sharing, BRAL, Wolu-Inter-
Quartiers, Renovassistance, AriB, Brusselse natuur, en 
IEBi.

Hun feedback werd aan de gehele commissie 
toegezonden zodat daarmee rekening kon worden gehouden 
bij het opstellen van hun verslag.

Nu beginnen de werkzaamheden voor de omzetting in 
een verordening voor de gewestelijke en de gemeentelijke 
overheden. Het doel is een eensgezinde samenwerking op 
te bouwen. De lijst van de overheidsdiensten die voor de 
werkgroepen zullen worden uitgenodigd is lang en ziet er 
als volgt uit :

–    Perspective.brussels ;

–    Leefmilieu Brussel (LB) ;

–    De Bouwmeester Maitre Architecte (bMa) ;

–    Brussel Mobiliteit (BM) ;
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–    la Société du Logement de la Région de Bruxelles-
Capitale (SLRB) ;

–    Citydev ;

–    Bruxelles Logement (BL) ;

–    Bruxelles-Propreté (BP) ;

–    Hub.brussels ;

–    Parking.brussels ;

–    Bruxelles Prévention et Sécurité (BPS) ;

–    Acces and Go ;

–    Equal.brussels ;

–    La Société des Transport Intercommunaux de Bruxelles 
(STIB) ;

–    Le Service d’Incendie et d’Aide Médicale Urgente de la 
Région de Bruxelles-Capitale (SIAMU) ; 
 

–    Brulocalis et les 19 Communes.

Le secrétaire d’État espère avoir un nouveau RRU 
avant 2023. La commission a souhaité pouvoir présenter 
un premier rapport à la commission du Développement 
territorial.

La Présidente confirme cette démarche qui devra avoir 
lieu en commission.

Le secrétaire d’État poursuit :

Question : Les dépenses liées aux frais d’étude relatifs 
à l’urbanisme, participation et organisation de concours, 
appels à projets, conférence, expo, etc. Il est prévu 
600.000 euros (Initial 1,1 million d’euros), comment expli-
quez-vous une diminution de 500.000 euros ? À quoi sera 
dédié cet argent ? 
 

Réponse : Cette allocation de base a été financée dans 
le budget initial 2021 avec les moyens du plan de relance. 
Ces moyens disparaîtront en 2022. Ce budget est prévu 
pour les études et les experts externes qui aident urban.
brussels dans l’accomplissement de ses missions, comme 
pour l’Archiweek, la réforme Good Living, le groupe de 
travail sur la décolonisation, etc.

Voir aussi la réponse précédente sur Be.Exemplary.

Questions du groupe Groen.

Question : Quel est le calendrier détaillé pour Good 
Living et l’évaluation du CoBAT ? Je me réjouis du 
Manuel Espaces Publics. Pouvez-vous déjà en dire plus sur 

–    De Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 
(BGHM) ;

–    Citydev ;

–    Brussel Huisvesting (BH) ;

–    Net Brussel (NB) ;

–    Hub.brussels ;

–    Parking.brussels ;

–    Brussel Preventie en Veiligheid (BPV) ;

–    Acces and Go ;

–    Equal.brussels ;

–    Maatschappij voor het Intercommunaal Vervoer te 
Brussel (MIVB) ;

–    De Brusselse Hoofdstedelijke Dienst voor 
Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp 
(DBDMH) ;

–    Brulocalis en de 19 Gemeenten.

De staatssecretaris hoopt vóór 2023 over een nieuwe 
GSV te beschikken. De commissie wenste een eerste 
verslag te kunnen voorleggen aan de Commissie voor de 
Territoriale Ontwikkeling.

De voorzitster bevestigt dat dit in de commissie zal 
moeten gebeuren.

De staatssecretaris vervolgt :

Vraag : De uitgaven voor de studiekosten in verband 
met de stedenbouw, de deelname aan en de organisatie van 
wedstrijden, oproepen tot het indienen van projecten, con-
ferenties, tentoonstellingen, enz. Er wordt 600.000 euro 
(Initieel 1,1 miljoen euro) voorzien, hoe verklaart u dan 
een daling van 500.000 euro ? Waaraan zal dit geld worden 
besteed ?

Antwoord : Deze basisallocatie werd in de initiële 
begroting voor 2021 gefinancierd met de middelen van 
het herstelplan. Deze middelen zullen in 2022 verdwijnen. 
Deze begroting is bestemd voor de studies en de externe 
deskundigen die urban.brussels helpen bij de uitvoering 
van zijn taken, zoals de Archiweek, de hervorming Good 
Living, de werkgroep Dekolonisatie, enz.

Zie ook de het vorige antwoord op Be.Exemplary.

Vragen van Groen-fractie.

Vraag : Wat is de gedetailleerde tijdslijn voor Good 
Living en de BWRO evaluatie ? Ik kijk ook uit naar het 
Draaiboek Publieke Ruimte ; kunt u al meer vertellen over 
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son développement et son contenu escompté ? Comment 
tiendra-t-il compte du défi climatique, qu’est-il prévu en 
matière de déminéralisation ?

Réponse :

Pour les éléments de fond, je vous renvoie au 
rapport Good Living de la commission d’experts, qui est 
disponible sur le site web d’urban.brussels. Il va sans dire 
que ce rapport n’est pas identique au règlement régional 
d’urbanisme (RRU) définitif qui sera élaboré, mais il 
constituera en tout cas une base solide. Je suis ravi de la 
grande qualité et du caractère visionnaire de ce rapport, 
ainsi que des nombreuses réactions positives que nous 
avons déjà reçues au sein du gouvernement, mais aussi 
de la part des communes et des administrations régionales 
concernées, auxquelles le rapport a été présenté pour la 
première fois le 28 octobre. On a bien fait de prendre du 
recul et d’élargir la perspective en se concentrant sur des 
objectifs d’avenir plutôt que sur un ensemble complexe de 
règles parfois excessivement détaillées. 
 

Vous aurez compris que Good Living est étroitement 
lié au CoBAT et au Manuel Espaces Publics, en réalité, 
ils forment un triptyque. En effet, le rapport des experts 
souligne l’importance des espaces publics – publics 
comme privés – pour une ville inclusive et durable, et il 
attire notre attention sur une série de défis en matière de 
gouvernance de la politique urbanistique. C’est pourquoi 
nous souhaitons avancer en parallèle pour ce triptyque, afin 
d’avoir une certaine harmonisation. 
 

Le nouveau RRU Good Living fait désormais l’objet 
d’une mise au point, pilotée par Urban avec le soutien 
d’experts techniques et juridiques, mais aussi en étroite 
collaboration avec toutes les administrations régionales et 
les communes concernées. Ce processus a été lancé et il 
doit aboutir à un projet de règlement d’ici la fin du mois de 
mars 2002. Parallèlement, on rédige également le rapport 
d’incidences correspondant. Après rédaction définitive, le 
règlement sera soumis en première lecture au gouverne-
ment en mai 2022, afin qu’il puisse être soumis à enquête 
publique après l’été au plus tard. Compte tenu des étapes 
de procédure ultérieures, nous prévoyons une approbation 
finale par le gouvernement d’ici l’été 2023. 
 

Pour l’évaluation du CoBAT, on fera appel à un 
prestataire externe, à l’instar de ce qu’a récemment fait 
la Flandre pour son décret Permis d’environnement 
(Omgevingsvergunningsdecreet). Le marché public y 
afférent sera lancé très bientôt. L’adjudicataire devra 
organiser un vaste sondage de l’ensemble des instances 
publiques concernées ainsi que des acteurs de terrain 
concernés. Sur la base de ce sondage, il devra suggérer des 

de ontwikkeling ervan en de verwachte inhoud ? Hoe zal 
daarin de klimaatuitdaging verwerkt worden, wat is er 
voorzien m.b.t. ontharding ?

Antwoord :

Voor verdere informatie verwijs ik u naar het verslag 
Good Living van de commissie van deskundigen, dat 
beschikbaar is op de website urban.brussels. Het spreekt 
vanzelf dat dit verslag niet identiek is aan de definitieve 
gewestelijke stedenbouwkundige verordening (GSV) die 
zal worden opgesteld, maar het zal in elk geval een stevige 
basis vormen. Ik ben zeer verheugd over de hoge kwaliteit 
en het visionaire karakter van dit verslag en over de vele 
positieve reacties die wij reeds hebben ontvangen van de 
regering, maar ook van de betrokken gemeenten en gewes-
telijke administraties, aan wie het verslag op 28 oktober 
voor het eerst is voorgelegd. We hebben er goed aan gedaan 
om een stap terug te doen en het perspectief te verruimen 
door de nadruk te leggen op toekomstige doelstellingen in 
plaats van op een complex geheel van soms al te gedetail-
leerde regels.

U zult begrepen hebben dat Good Living nauw 
verbonden is met het BWRO en het Draaiboek Publieke 
Ruimte, in feite vormen zij een drieluik. In het verslag van de 
deskundigen wordt namelijk de nadruk gelegd op het belang 
van de openbare ruimte - zowel openbaar als particulier - 
voor een solidaire en duurzame stad, en wordt onze aandacht 
gevestigd op een reeks uitdagingen bij het beheer van het 
stedenbouwkundig beleid. Daarom willen wij parallel aan 
dit drieluik vooruitgang boeken, om tot enige harmonisatie 
te komen.

De nieuwe GSV Good Living wordt nu ontwikkeld, 
onder leiding van Urban met de steun van technische en 
juridische deskundigen, maar ook in nauwe samenwer-
king met alle betrokken gewestelijke administraties en 
de gemeenten. Dit proces werd op gang gebracht en moet 
eind maart 2002 uitmonden in een ontwerpverordening. 
Terzelfder tijd wordt ook het overeenkomstige effecten-
rapport opgesteld. Zodra het opstellen van de verordening 
is afgerond, zal ze in mei 2022 voor een eerste lezing aan 
de regering worden voorgelegd, zodat zij uiterlijk na de 
zomer voor openbare onderzoek kan worden voorgelegd. 
Rekening houdend met de daaropvolgende procedures-
tappen verwachten wij de definitieve goedkeuring door de 
regering tegen de zomer van 2023.

Voor de evaluatie van het BWRO zal men een beroep 
doen op een externe dienstverlener, zoals recent ook 
in Vlaanderen voor het Omgevingsvergunningsdecreet 
is gebeurd. De overheidsopdracht daarvoor wordt zeer 
binnenkort gelanceerd. De opdrachtnemer zal een ruime 
bevraging moeten organiseren, zowel van alle betrokken 
overheidsinstanties als van op het terrein betrokken actoren, 
en op basis daarvan concrete verbeterpistes suggereren. We 
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pistes d’amélioration concrètes. Nous attendons le rapport 
final pour juin, soit en même temps que la première lecture 
du RRU Good Living. Les éventuelles adaptations pourront 
ensuite être apportées au CoBAT courant 2022-2023.

Pour le Manuel Espaces Publics, la procédure de 
marché public est en cours. Cinq candidats seront sélec-
tionnés pour la fin du mois, ils établiront une offre et une 
proposition concrètes. Le marché proprement dit démarrera 
en mars 2022. Il doit aboutir à l’élaboration intégrale d’un 
Manuel Espaces Publics d’ici à l’été 2023, afin qu’on puisse 
l’utiliser en lien et cohésion avec le RRU Good Living. Le 
Manuel Espaces Publics s’entend comme un outil métho-
dologique et technique destiné à concrétiser la politique 
régionale en matière d’aménagement de l’espace public. Il 
s’adresse aux maîtres d’ouvrage tant privés que publics et 
complète donc le cadre strictement réglementaire. 
 

Il est encore trop tôt pour dire ce que prévoiront concrè-
tement le règlement et le manuel en matière de déminérali-
sation. Il ressort du rapport que les ambitions en matière de 
défis climatiques sont importantes.

Le volet législatif et les deux instruments correspon-
dants sont harmonisés, tant sur le plan du contenu que du 
calendrier, afin qu’on puisse disposer à la mi-2023 d’outils 
simplifiés mais puissants et tournés vers l’avenir pour 
mener une politique urbanistique qui permette de réaliser 
une ville inclusive et durable pour tous les Bruxellois. 
 

Question : Construction durable : La rénovation, plutôt 
que la démolition, et l’utilisation de matériaux durables et la 
réutilisation contribuent à réduire l’empreinte écologique. 
Quelles mesures sont-elles concrètement prévues à cet 
égard, par exemple en lien avec Rénolution ?

Réponse : Le secrétaire d’État renvoie à la réponse à 
la question précédente. Il est trop tôt pour nommer des 
mesures concrètes, mais le rapport de la commission 
d’experts Good Living place la barre haut sur ce plan. Le 
secrétaire d’État soutient ces ambitions, et ils veilleront à 
les traduire en objectifs et mesures concrets.

Question : Simplification des procédures de permis : 
Où cela figure-t-il dans le budget, sous l’augmentation de 
différents budgets TIC au sein d’Urban ?

Réponse : La vraie simplification des procédures de 
permis est une question d’adaptation du CoBAT. C’est 
pourquoi le secrétaire d’État renvoie à l’explication 
relative à l’évaluation du CoBAT donnée en réponse à une 
question précédente. Il va sans dire qu’une numérisation 
poussée aboutit de facto à une simplification dans la prise 
des différentes décisions dans le cadre des procédures. 

verwachten het eindrapport tegen juni, dus samen met de 
eerste lezing van de Good Living GSV. Eventuele aanpas-
singen aan het BWRO kunnen dan doorgevoerd worden in 
het werkjaar 2022-2023.

Voor het Draaiboek Publieke Ruimte loopt de procedure 
van de overheidsopdracht. Voor het einde van de maand 
worden 5 kandidaten geselecteerd die een concreet voorstel 
en offerte zullen opmaken. De opdracht zelf zal opstarten 
in maart 2022, en moet leiden tot een volledig uitgewerkt 
Draaiboek Publieke Ruimte tegen zomer 2023, zodat het in 
samenhang en consistent met de Good Living GSV gebruikt 
kan worden. Het Draaiboek Publieke Ruimte is bedoeld als 
een methodologisch en technisch instrument om het gewes-
telijke beleid op het vlak van de inrichting van die openbare 
ruimte concreet vorm te geven, bestemd voor zowel private 
als publieke bouwheren, en dus aanvullend op het strikt 
reglementaire kader.

Het is nog te vroeg om te zeggen wat er concreet zal 
voorzien worden in de verordening en het draaiboek op 
vlak van bijvoorbeeld verharding. Uit het rapport blijkt dat 
de ambities op vlak van de klimaatuitdagingen hoog zijn.

Het wetgevend luik en de twee bijhorende instrumen-
ten worden sterk op elkaar afgestemd, zowel inhoudelijk 
als qua timing, zodat we tegen midden 2023 kunnen 
beschikken over vereenvoudigde maar krachtige en toe-
komstgerichte tools voor een stedenbouwkundig beleid dat 
een inclusieve en duurzame stad voor alle Brusselaars moet 
mogelijk maken.

Vraag : Duurzame bouw : Renovatie in plaats van 
afbraak en het gebruik van duurzame materialen en 
hergebruik helpen mee om de ecologische voetafdruk te 
verkleinen. Welke maatregelen zijn er concreet voorzien 
hierrond, bijvoorbeeld in samenhang met Renolution ?

Antwoord : De staatssecretaris verwijst naar het antwoord 
op voorgaande vraag. Om concrete maatregelen te vermelden 
is het te vroeg, maar het rapport van de Expertencommissie 
Good Living legt de lat hoog wat dat betreft. De staatssecre-
taris ondersteunt die ambities, en zij zullen deze omzetten in 
concrete doelstellingen en maatregelen.

Vraag : Vereenvoudiging vergunningsprocedures : 
Waar in de begroting vinden we dat terug, onder de toename 
van verschillende ICT budgetten bij Urban ?

Antwoord : De echte vereenvoudiging van de ver-
gunningsprocedures is een kwestie van aanpassing van 
het BWRO, daarvoor verwijst de staatssecretaris naar de 
toelichting rond de evaluatie ervan in een van de vorige 
vragen. Vanzelfsprekend zorgt een doorgedreven digita-
lisering de facto voor een vereenvoudiging in het nemen 
van de verschillende stappen in de procedures. Het Gewest 
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La Région investit l’an prochain un total de 4,7 millions 
d’euros dans la poursuite de cette numérisation. Ces 
montants figurent au programme 1 de la mission 33, dans 
les AB des activités 8 à 11 incluse.

Question : Décolonisation : Vous avez évoqué la 
possibilité d’une installation artistique dans le passé. Qu’en 
est-il ? Des moyens spécifiques sont-ils prévus pour la 
décolonisation de l’espace public dans ce budget ? Qu’en 
est-il des processus de réflexion et de discussion visant une 
éventuelle affectation de la Lever House en tant que lieu de 
débat sur la décolonisation ?

Réponse : Le rapport du groupe de travail décoloni-
sation sera livré pour la fin de l’année. Il sera soumis au 
gouvernement en janvier 2022 pour qu’il en prenne acte. 
On organisera également une rencontre entre le groupe de 
travail et le Parlement afin que les membres du groupe de 
travail puissent présenter en personne leur rapport. (réunion 
du 8 décembre 2021)

La question concernant une intervention artistique ou 
un genre de mémorial a été transmise au groupe de travail. 
Dès que nous aurons pris connaissance de son rapport final, 
nous pourrons prendre position. Cela rejoint par contre 
une autre initiative : le lancement d’une réflexion sur un 
comité artistique pour l’espace public. C’est urban.brussels 
qui se livre à cet exercice, en collaboration avec d’autres 
instances régionales et différentes communes. Le secrétaire 
d’État attend les résultats pour l’été 2022. La réflexion doit 
permettre un encadremement de toutes les expressions 
artistiques dans l’espace public.

Pour la Lever House, un budget de 200.000 euros a été 
prévu pour une étude de faisabilité et de programmation, le 
marché sera lancé début 2022. La réflexion sur le fond sera 
donc menée dans le cadre de cette étude. 
 

Question : La déclaration de politique évoquait l’ins-
trument « urban ruling ». Pouvez-vous en dire plus sur ce 
principe ? Des montants spécifiques sont-ils prévus à cet 
égard dans le budget ?

Réponse : L’outil «urban ruling » ne requiert pas de 
moyens supplémentaires ni de travail supplémentaire 
de réglementation, il s’agit d’appliquer les meilleures 
pratiques possibles lors des grands projets. C’est une 
façon de travailler quelque peu comparable avec le « fiscal 
ruling » bien connu, et conforme à la réunion de projet telle 
que prévue dans le CoBAT. Dès qu’on sait qu’un projet 
important sera développé, on se concerte avec l’ensemble 
des instances et pouvoirs publics concernés afin de dresser 
un cadre urbanistique clair. Ce cadre se base évidemment 
sur tous les éléments réglementaires présents, mais il 
repose également sur la notion de « bon aménagement 
des lieux », les lignes politiques générales et le contexte 

investeert volgend jaar in totaal 4,7 miljoen euro in de 
verdere uitrol van dit digitaliseringstraject. Men vindt deze 
bedragen terug in programma 1 van Opdracht 33, op de 
BA’s van de activiteiten 8 t.e.m. 11.

Vraag : Dekolonisering : U sprak in het verleden over 
een mogelijke artistieke installatie. Hoe staat het daarmee ? 
Zijn er specifieke middelen voorzien voor de dekolonise-
ring van de openbare ruimte in deze begroting ? Wat is de 
status van de denk- en discussieprocessen om het Lever 
House eventueel te bestemmen als plek van debat rond 
dekolonisatie ?

Antwoord :Het rapport van de werkgroep dekolonisatie 
zal voor het einde van dit jaar worden opgeleverd. In januari 
2022 zal het aan de regering worden voorgelegd voor 
aktename. Er zal ook een ontmoeting tussen de werkgroep 
en het Parlement worden georganiseerd zodat de leden 
van de werkgroep zelf hun rapport kunnen presenteren. 
(vergadering van 8 december 2021)

De vraag naar een artistieke interventie of een vorm 
van memoriaal werd meegegeven met de werkgroep. Van 
zodra we kennis hebben van hun finaal rapport kunnen 
we daar een standpunt over innemen. Het sluit wel aan bij 
een ander initiatief : het opstarten van een reflectie over 
een kunstcomité voor de publieke ruimte. Deze oefening 
wordt gemaakt door urban.brussels in samenwerking met 
andere regionale instanties en een aantal gemeenten. De 
staatssecretaris verwacht de resultaten tegen zomer 2022. 
De reflectie moet een omkadering mogelijk maken van alle 
artistieke uitingen in de publieke ruimte.

Voor het Leverhouse is een budget van 200.000 euro 
voorzien voor een haalbaarheids- en programmatiestudie, 
de opdracht zal begin 2022 worden uitgeschreven. De den-
koefening ten gronde zal dus in het kader van die studie 
gebeuren.

Vraag : In de beleidsverklaring werd gesproken van het 
instrument «urban ruling ». Kunt u meer uitleg geven bij dit 
principe ? Worden hier specifieke bedragen voor voorzien 
in de begroting ?

Antwoord : De «urban ruling » vraagt geen extra 
middelen of extra regelgevend werk, maar is het toepassen 
van de «best mogelijke praktijk » voor grote projecten. 
Het is een werkwijze die enigszins vergelijkbaar is met 
de gekende «fiscal ruling », en die in lijn ligt met de pro-
jectvergadering zoals die in het BWRO is voorzien. Van 
zodra gekend is dat een belangrijk project ontwikkeld zal 
worden, gaan men in overleg met alle betrokken overheden 
en instanties, om een duidelijk stedenbouwkundig kader 
uit te tekenen. Dat kader vertrekt vanzelfsprekend vanuit 
alle aanwezige reglementaire elementen, maar betrekt 
ook de notie van «goede ruimtelijke ordening » of «le bon 
aménagement des lieux », algemene beleidslijnen en de 
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concret du projet. Il ne s’agit donc nullement d’élaborer 
un cadre dérogatoire sur mesure, mais bien de préciser et 
fixer les marges d’interprétation possibles. Cela débouche 
alors sur une note « project lines » validée par l’ensemble 
des instances concernées, et qui trace très clairement les 
contours d’un développement possible à l’attention des 
promoteurs ou candidats acquéreurs.

La méthode a été appliquée récemment, par exemple, 
au rédéploiement du site Proximus, avec un résultat 
très prometteur et de grande qualité à la clé. L’objectif 
est qu’urban.brussels, en collaboration avec le maître 
architecte et perspective.brussels, utilise systématiquement 
cette méthode pour les grands projets.

Cette méthode évite les développements spéculatifs, où 
les parties privées ont des attentes bien trop élevées quant 
aux volumes qu’elles peuvent réaliser sur un site, ce qui 
entraîne des conflits qui s’éternisent et de mauvais projets, 
car de très gros intérêts financiers sont en jeu. En outre, après 
un tel « urban ruling », la procédure de permis elle-même 
peut se dérouler beaucoup plus facilement et correctement.

Questions générales du groupe MR

Question : Tel qu’exposé dans la note d’orientation, 
la réforme du RRU constitue un des chantiers les plus 
importants de cette législature. Est-il possible d’indiquer 
les allocations budgétaires concernées par ce travail de 
réforme, en les ventilant au regard des différents objectifs 
poursuivis ?

Réponse : Les dépenses consacrées à la réforme du 
RRU sont imputées sur l’AB 33.003.08.04.

Trois importants marchés ont été attribués en 2021 dans 
ce cadre :

–    Evaluations des aspects RIE : 157.575,08 euros ;

–    Assistance juridique : 84.615,30 euros ;

–    Aspects techniques : 128.381,00 euros.

Par ailleurs, sur cette même A.B. sont imputées les 
dépenses relatives au frais de fonctionnement et aux jetons 
de présence des membres du GT.

Question : La numérisation des demandes de permis 
constitue une autre de vos priorités. Il n’est pas évident 
de déterminer les crédits spécifiques affectés à ce travail. 
Quels sont les crédits augmentés à cette fin, notamment 
pour ce qui concerne l’extension du champ d’applica-
tion de « Mypermit » ? Pourriez-vous nous dire quels 
A.B. sont concernées, pour ce qui concerne notamment 
le plan de personnel et l’éventuel développement d’outils 
informatiques ?

concrete context van het project. Het gaat dus geenszins 
om het uitwerken van een afwijkend kader op maat, maar 
wel over verduidelijken en vastleggen van de mogelijke 
interpretatiemarges. Het resulteert dan in een «projectlines 
nota » die door alle betrokken instanties wordt gevalideerd, 
en zeer duidelijk aan ontwikkelaars of kandidaat-kopers de 
contouren van een mogelijke ontwikkeling schetst.

De methode is recent bijvoorbeeld toegepast bij de her-
ontwikkeling van de Proximus-site, met een zeer veelbe-
lovend en kwaliteitsvol resultaat als gevolg. De bedoeling 
is dat urban.brussels samen met de Bouwmeester en 
perspective.brussels deze methodiek systematisch gaan 
inzetten voor grote projecten.

Deze werkwijze vermijdt speculatieve ontwikkelingen, 
waarbij private partijen veel te hoge verwachtingen hebben 
rond de volumes die ze op een site kunnen realiseren, met 
aanslepende conflicten en slechte projecten tot gevolg, 
omdat zeer hoge financiële belangen op het spel staan. 
Daarnaast kan, na dergelijke «urban ruling », de vergun-
ningsprocedure zelf veel vlotter en correcter verlopen.

Algemene vragen van de MR-fractie

Vraag : Zoals in de beleidsnota is uiteengezet, is de 
hervorming van de GSV een van de belangrijkste werven 
van deze zittingsperiode. Kan men meedelen op welke 
begrotingsallocaties deze hervormingswerkzaamheden 
betrekking hebben, uitgesplitst naar de verschillende nage-
streefde doelstellingen ?

Antwoord : De uitgaven voor de hervorming van de 
GSV komen ten laste van de BA 33.003.08.04.

In 2021 zijn in dit kader drie grote opdrachten gegund :
 

–    Evaluaties van MER-aspecten : 157.575,08 euro ;

–    Rechtsbijstand : 84.615,30 euro ;

–    Technische aspecten : 128.381,00 euro.

Daarnaast worden op dezelfde B.A. de werkingskosten 
en de presentiegelden van de WG-leden ingeschreven. 
 

Vraag : De digitalisering van de vergunningsaan-
vragen is een van uw andere prioriteiten. Het is niet 
evident te achterhalen welke specifieke middelen voor 
deze werkzaamheden worden uitgetrokken. Wat zijn de 
verhoogde kredieten, te dien einde, in het bijzonder met 
betrekking tot de uitbreiding van het toepassingsgebied 
van « Mypermit » ? Kunt u ons zeggen om welke B.A.’s 
het gaat, met name op het vlak van het personeelsplan en de 
eventuele ontwikkeling van informaticatools ?
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Réponse : Les dépenses consacrées à la numérisation 
des procédures sont imputées sur les A.B. :

A.B. 33.001.08.05 : frais de licences liés à MyPermit 
(outils de workflow et de signature électronique, outils de 
gestion des plans, outils de gestion des délais) ; 
 

A.B. 33.001.08.07 : développements confiés à IRISteam 
pour MyPermit & Nova ;

A.B. 33.001.11.02 : matériel supportant la 
digitalisation ;

A.B. 33.001.11.03 : projets confiés au secteur privé : 
gestion des délais, gestion des amendes et sanctions admi-
nistratives urbanistiques.

Question : Concernant le total des efforts à fournir 
pour accélérer les procédures de gestion et de délivrance 
des permis, pourriez-vous relever l’ensemble des A.B. 
consacrées à cet enjeu, en ventilant les A.B. concernées au 
regard des objectifs poursuivis ?

Réponse Voir les A.B. 33.001.08.05, 08.07, 12.03, 
12.02.

Question : Il n’y a pas de mention spécifique relative 
au BMA. Quelles sont les A.B. concernées par son 
financement ? Pourriez-vous les ventiler au regard des 
objectifs poursuivis ?

Réponse: Il s’agit de deux A.B. :

A.B. 02.005.08.01.1211, Dépenses de la Direction 
« Activités du Bouwmeester »

A.B. 02.005.08.02.1211, Frais liés à la convention avec 
le Bouwmeester

Question : « Be.Exemplary » ne sont plus couvertes 
en crédits d’engagement pour 2022, dans la mesure où 
le programme a été supprimé. Quelles sont les consé-
quences sur le plan budgétaire ? Par quoi ce programme 
a-t-il été remplacé ? Comment a-t-on procédé à la nouvelle 
affectation des moyens qui y étaient dévolus jusqu’à 
l’année passée ? À quelle(s) nouvelle(s) affectation(s) ces 
moyens sont-ils dévolus en 2022 ?

Réponse : Pour l’exposé général au sujet de ce 
programme Be.Exemplary, le secrétaire d’État renvoie à 
une question antérieure.

Antwoord : De uitgaven voor de digitalisering van de 
procedures komen ten laste van de B.A.’s :

B.A. 33.001.08.05 : licentiekosten in verband met 
MyPermit (instrumenten voor workflow en elektronische 
handtekening, instrumenten voor planbeheer, instrumenten 
voor termijnbeheer) ;

B.A. 33.001.08.07 : ontwikkelingen toevertrouwd aan 
IRISteam voor MyPermit & Nova ;

B.A. 33.001.11.02 : materieel ter ondersteuning van 
digitalisering ;

B.A. 33.001.11.03 : projecten die aan de privé-sector 
zijn toevertrouwd : beheer van de termijnen, beheer van de 
boetes en administratieve stedenbouwkundige sancties.

Vraag : Met betrekking tot de totale te leveren inspan-
ningen om de procedures voor het beheer en de afgifte van 
vergunningen te versnellen : kunt u een overzicht geven van 
alle B.A.’s die hieraan zijn gewijd, en daarbij de betrokken 
B.A.’s uitsplitsen naar de nagestreefde doelstellingen ?

Antwoord : Zie B.A. 33.001.08.05, 08.07, 12.03, 12.02.
 

Vraag : Er is geen specifieke vermelding over de BMA. 
Welke B.A.’s zijn betrokken bij deze financiering ? Kunt u 
ze uitsplitsen naar de nagestreefde doelstellingen ? 
 

Antwoord : Het betreft twee B.A.’s :

B.A. 02.005.08.01.1211, Uitgaven van de Directie 
« Activiteiten van de Bouwmeester »

B.A. 02.005.08.02.1211, Kosten in verband met de over-
eenkomst met de Bouwmeester

Vraag : « Be.Exemplary » wordt niet langer gedekt 
door de vastleggingskredieten voor 2022, aangezien het 
programma is afgeschaft. Wat zijn de gevolgen op begro-
tingsvlak ? Door wat is dit programma vervangen ? Hoe 
zijn de middelen die er tot vorig jaar voor werden uitgetrok-
ken, opnieuw toegewezen ? Welke nieuwe bestemming(en) 
krijgen deze middelen in 2022 ? 
 

Antwoord: Voor de algemene toelichting rond het 
programma Be.Exemplary verwijst de staatssecretaris naar 
een eerdere vraag.
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À l’initial 2021, les crédits d’engagement étaient 
de 5,2 millions d’euros pour l’ensemble des AB de 
Be.Exemplary. En supprimant ce crédit pour 2022, on 
peut réaliser les objectifs d’économie convenus au sein 
du gouvernement pour les attributions du secrétaire 
d’État (2,8 millions d’euros), le solde restant est affecté 
à des travaux de revalorisation et de rénovation dans le 
programme 5 (2,312 millions d’euros).

Question : Le montant total des crédits d’engage-
ments affectés au programme 5 « Politique du patrimoine » 
diminue d’environ 1,7 million d’euros en 2022 par rapport 
à 2021. Comment cette baisse de crédits s’explique-t-elle ? 
À quelles autres missions le solde des moyens a-t-il été 
attribué ? Où ce montant de 1,7 million d’euros a-t-il été 
réalloué ?

Réponse: Cette différence est due, d’une part, à la 
suppression de la subvention unique pour la restauration 
du pont du Jubilé (4 millions d’euros) et, d’autre part, à 
l’augmentation des moyens alloués à la revalorisation et 
à la rénovation (cf. question précédente). Compte tenu de 
l’effort unique pour le pont du Jubilé, les crédits affectés au 
programme 5 augmentent en réalité.

Question : Pour ce qui concerne la politique du 
patrimoine, la notion de « conservation intégrée » Si oui, 
pourriez-vous préciser les A.B. concernées en les mettant 
en perspective au regard des objectifs précis poursuivis ? 
 

Réponse : Nous ne menons actuellement pas d’action 
spécifique dans ce cadre avec impact budgétaire. 
Néanmoins, le secrétaire d’État travaille à une révision de 
l’arrêté d’application d’octroi de subside aux restaurations 
qui intégrera cette approche intégrée, notamment via l’aide 
financier pour des interventions telles que la mise valeur, 
l’entretien et la conciliation du patrimoine avec l’améliora-
tion des prestations énergétiques. 
 

Questions du groupe MR portant sur des allocations 
budgétaires spécifiques

Question : A.B. 33.001.08.04.1211 : Dépenses de fonc-
tionnement liées à la formation du personnel

Question : Le secrétaire d’État peut-il nous fournir les 
détails des modules de formations dispensées en 2021 et 
quelles formations sont-elles prévues pour 2022 ? Une 
évaluation de la qualité et des résultats de ces formations 
a-t-elle été réalisée ?

Réponse : À la demande des commissaires, une liste 
anonymisée peut être jointe au procès-verbal. L’année 

In de initiële begroting 2021 bedroegen de vastleg-
gingskredieten 5,2 miljoen euro voor alle BA’s samen van 
Be.Exemplary. Door dit krediet weg te laten voor 2022 kan 
voldaan worden aan de besparingsdoelstellingen die binnen 
de regering voor de competenties van de staatssecreta-
ris werden afgesproken (2,8 miljoen euro), het resterende 
saldo wordt ingezet voor werken voor revalorisatie en 
renovatie binnen programma 5 (2,312 miljoen euro).

Vraag : Het totale bedrag van de vastleggingskredie-
ten voor programma 5 « Erfgoedbeleid » daalt in 2022 met 
ongeveer 1,7 miljoen euro ten opzichte van 2021. Wat is de 
reden voor deze daling van de kredieten ? Aan welke andere 
opdrachten zijn de resterende middelen toegewezen ? 
Welke bestemming heeft de 1,7 miljoen euro gekregen ? 
 

Antwoord: Dit verschil is te verklaren door enerzijds 
het wegvallen van de eenmalige subsidie voor de restauratie 
van de Jubelfeestbrug (4 miljoen euro) en anderzijds de 
verhoging van de middelen voor revalorisatie en renovatie 
(zie vorige vraag). Rekening houdend met de eenmalige 
inspanning voor de Jubelfeestbrug stijgen de kredieten 
eigenlijk voor programma 5.

Vraag : Wat het erfgoedbeleid betreft, is het beginsel 
« geïntegreerd behoud » van toepassing. Zo ja, kunt u de 
desbetreffende B.A.’s specificeren door ze in perspectief 
plaatsen ten opzichte van de specifieke doelstellingen die 
worden nagestreefd ?

Antwoord : Wij voeren momenteel geen specifieke 
actie in dit kader uit die impact heeft op de begroting. 
Niettemin werkt de staatssecretaris aan een herziening van 
het toepassingsbesluit voor de toekenning van subsidies 
voor de restauraties, waarin deze geïntegreerde aanpak 
zal worden geïntegreerd, met name via de financiële steun 
voor ingrepen zoals de valorisatie, het onderhoud en de 
verzoening van het erfgoed met de verbetering van de 
energieprestaties.

Vragen van de MR-fractie over de specifieke 
begrotingsallocaties

Vraag : B.A. 33.001.08.04.1211 : Werkingsuitgaven 
voor de opleiding van het personeel

Vraag : Kun de staatssecretaris ons bijzonderheden 
verstrekken over de opleidingsmodules die in 2021 zijn 
verstrekt en welke opleidingen gepland staan voor 2022 ? 
Werden de kwaliteit en de resultaten van deze opleidingen 
geëvalueerd ? 

Antwoord : Op verzoek van de commissieleden kan 
een geanonimiseerde lijst bij de notulen worden gevoegd. 
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prochaine l’offre de formation dépendra fortement de 
la mise en œuvre du système « learning management 
system ». (Annexe V)

Question : A.B. 33.001.08.05.1211 : Frais de fonctionne-
ment liés à l’exploitation informatique à l’intérieur d’Urban.
brussels & 33.001.11.02.7422 : Frais d’investissement liés 
à l’exploitation informatique à l’intérieur d’urban.brussels 

On double les moyens en 2022, tant en fonctionne-
ment qu’en investissement. Quelles nouveautés sont-elles 
couvertes par cette augmentation ?

Réponse : Principalement les développements et les 
frais de licences liés à la digitalisation des procédures de 
permis et les procédures qui entourent les permis plus les 
procédures liées au CoBAT (Préemption) et les procédures 
liées aux primes à la rénovation (primes Rénolution Urban.
brussels, compétence du Ministre-Président) nécessitent 
plus de dépenses. 
 

Question : A.B. 33.001.08.07.1221 : Achat des services 
ICT auprès d’IRISteam

On constate une augmentation très importante de plus de 
2 millions d’euros. Quels sont les services ICT concernés et 
quels objectifs précis poursuivent-ils ?

Réponse : Il est exact que les Initiaux 2019, 2020 
et 2021 n’ont pas évolué, mais les budgets ajustés bien. 
L’augmentation entre l’ajusté 2020, 2021 et l’Initial 2022 
est moindre et permet de pérenniser les activités liées aux 
développements du CIRB sur la digitalisation des permis 
d’urbanisme 
 
 

Question  : A.B. 33.001.11.03.7422 : Frais d’investis-
sement liés aux développements informatiques à l’intérieur 
d’urban.brussels : projets confiés au secteur privé

On constate également une énorme augmentation de 
2 millions. Quels sont les projets concernés ? Quels sont les 
acteurs privés partenaires et quels sont les objectifs précis 
poursuivis ?

Réponse : Pour les projets : voir les réponses 
précédentes. Les acteurs sont la CIRB (via contrat-cadre) 
et des prestataires de service qui sont désignés par marché 
public.

Het opleidingsaanbod voor volgend jaar zal sterk afhangen 
van de tenuitvoerlegging van het « learning management 
system « . (Bijlage V.)

Vraag : B.A. 33.001.08.05.1211 : Werkingskosten 
in verband met exploitatie van de informatica binnen 
Urban.brussels & 33.001.11.02.7422 : Investeringskosten 
in verband met de exploitatie van de informatica binnen 
Urban.brussels.

De middelen worden in 2022 verdubbeld, zowel op het 
vlak van de werking als van de investeringen. Welke nieu-
wigheden worden door deze verhoging gedekt ?

Antwoord : Voornamelijk de ontwikkelingen en de 
licentiekosten op het vlak van de digitalisering van de ver-
gunningsprocedures en de procedures die te maken hebben 
met de vergunningen en ook de procedures in verband met 
het BWRO (voorkoop) en de procedures in verband met 
de renovatiepremies (premies Renolution Urban.brussels, 
bevoegdheid van de minister-president) vergen meer 
uitgaven.

Vraag : B.A. 33.001.08.07.1221 : Aankoop van ICT-
diensten bij IRISteam

Men stelt een zeer grote stijging van meer dan 2 miljoen 
euro vast. Over welke ICT-diensten gaat het en welke 
specifieke doelstellingen worden ermee nagestreefd ?

Antwoord : Het is correct dat de Initiële begrotingen 
2019, 2020 en 2021 niet zijn geëvolueerd, maar de 
aangepaste begrotingen wel. De stijging tussen de 
aangepaste begroting voor 2020 en 2021 en de initiële 
begroting voor 2022 is kleiner en maakt het mogelijk de 
activiteiten in verband met de ontwikkelingen van het 
CIBG op het gebied van de digitalisering van de steden-
bouwkundige vergunningen voort te zetten.

Vraag : B.A. 33.001.11.03.7422 : Investeringskosten 
in verband met IT-ontwikkelingen binnen urban.brussels : 
projecten toevertrouwd aan de privé-sector

Er is ook een enorme stijging van 2 miljoen. Om welke 
projecten gaat het ? Wie zijn de partners uit de privé-sector 
en wat zijn de precieze doelstellingen ? 
 

Antwoord : Voor de projecten : zie vorige antwoorden. 
De actoren zijn het CIBG (via een kaderovereenkomst) 
en dienstverleners die via een overheidsopdracht worden 
aangesteld.
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Question  : Quelle est la différence exacte entre ces 
deux AB ? Pourquoi y a-t-il manifestement eu un rééqui-
librage des crédits entre ces 2 AB ?

Réponse : La règle d’utilisation des codes économiques 
des A.B. qui prend en compte le statut juridique des 
bénéficiaires de subventions facultatives a imposé la 
création d’une série de nouvelles AB avec répartition du 
budget entre ces AB. Il s’agit donc de rééquilibrage et de 
différences purement de technique budgétaire. Au travers 
des appels à projets de nouveaux rééquilibrages ou création 
d’A.B. seront peut-être nécessaires en 2022, en fonction du 
statut des lauréats. 
 

Question  : A.B. 33.003.08.04.1211 : Dépenses de fonc-
tionnement pour les frais d’études relatifs à l’urbanisme, 
pour la participation et l’organisation de concours, d’appels 
à projets, de conférences et d’expositions, pour la confection 
et la diffusion de documents scientifiques et d’information, 
pour la simplification administrative 
 

Une diminution de 500.000 euros en 2022 se constate. 
Quelles sont les raisons qui expliquent cette diminution pour 
soutenir différents frais d’études relatives à l’urbanisme ? 
 

Réponse : Le budget permet l’organisation de 
l’Archiweek (et autres actions de promotion de l’architec-
ture et urbanisme), les études juridiques et de fonds dans les 
matières urbanistiques (réforme CoBAT, réforme RRU…) 
et la gestion des archives de l’Urbanisme. 
 

L’année dernière, 500 000 euros de crédits ont été 
ajoutés dans le cadre du plan de relance en lien avec 
les règlements d’urbanisme. Ces ressources supplémen-
taires ne seront pas reprises dans le budget initial 2022. 
(Le plan de relance sera envoyé pour information aux 
commissaires.)

Question  : A.B. 33.005.08.02.1211 : Dépenses de 
fonctionnement pour les études techniques et scientifiques, 
y compris les fouilles archéologiques et leur publication 
1,5 millions d’euros de moins en 2022. Quelle est la jus-
tification de cette diminution du soutien aux fouilles 
archéologiques ?

Réponse : L’Initial 2021 (3,6 millions d’euros) avait 
été erronément alimenté de 1,5 million d’euros destinés 
au plan lumière des monuments classés (ce montant a été 
transféré courant 2021 vers la bonne AB). L’ajusté 2021, 
soit 2,6 millions d’euros a permis de maintenir la politique 

Vraag : Wat is het precieze verschil tussen deze twee 
BA’s ? Waarom heeft er kennelijk een nieuw evenwicht van 
de kredieten tussen deze twee AB’s plaatsgevonden ?

Antwoord : De regel voor het gebruik van de 
economische codes van de B.A.’s, die rekening houdt 
met het juridisch statuut van de begunstigden van facul-
tatieve subsidies, vereiste de oprichting van een reeks 
nieuwe B.A.’s, waarbij de begroting onder deze BA’s werd 
verdeeld. Het gaat dus om een nieuw evenwicht en om 
louter technische begrotingsverschillen. Door de oproepen 
tot het indienen van projecten zal het misschien nodig 
zijn in 2022 een nieuw evenwicht te vinden of BA’s op te 
richten, afhankelijk van de status van de laureaten.

Vraag : B.A. 33.003.08.04.1211 : Werkingsuitgaven 
voor de studiekosten met betrekking tot de stedenbouw, de 
deelname aan en de organisatie van wedstrijden, oproepen 
tot het indienen van projecten, conferenties en tentoonstel-
lingen, voor de opstelling en de verspreiding van weten-
schappelijke en informatieve documenten, voor de admi-
nistratieve vereenvoudiging.

Men stelt een vermindering met 500.000 euro in 2022 
vast. Wat zijn de redenen voor deze vermindering ter 
ondersteuning van verschillende studiekosten in verband 
met stedenbouw ?

Antwoord : De begroting maakt de organisatie mogelijk 
van de Archiweek (en andere acties ter bevordering van 
architectuur en stedenbouw), de juridische en studies ten 
gronde op het gebied van stedenbouw (hervorming BWRO, 
hervorming GSV..) en het beheer van het stedenbouwkun-
dig archief.

Vorig jaar is 500.000 euro aan kredieten toegevoegd 
in het kader van het herstelplan in verband met de steden-
bouwkundige voorschriften. Deze bijkomende middelen 
zullen niet in de initiële begroting voor 2022 worden 
opgenomen. (Het relanceplan wordt ter info overgemaakt 
aan de commissarissen.)

Vraag : B.A. 33.005.08.02.1211 : Werkingsuitgaven 
voor de technische en wetenschappelijke studies, met 
inbegrip van de archeologische opgravingen en de 
publicatie daarvan, 1,5 miljoen euro minder in 2022. Wat 
is de verantwoording voor deze vermindering van de steun 
voor archeologische opgravingen ?

Antwoord : Bij de initiële begroting voor 2021 
(3,6 miljoen euro) was per vergissing 1,5 miljoen euro 
gevoegd die bestemd was voor het Lichtplan voor de 
beschermde monumenten (dit bedrag werd in de loop van 
2021 overgedragen naar de correcte BA.). De begrotings-



 — 196 —A-452/3 - 2021/2022 (partie 2) A-452/3 - 2021/2022 (deel 2)

d’archéologie préventive et d’études patrimoniales. 
 
 

L’Initial 2022 maintient donc le crédit de 2021. Le 
crédit disponible imposera des choix et des opérations 
ciblées. 

Question  : A.B. 33.005.32.01.5310 : Subventions d’in-
vestissement aux personnes physiques pour des travaux de 
conservation relatifs à un bien classé et d’aide à la conser-
vation du petit patrimoine

La justification prétend que les moyens sont conservés, 
mais on constate une diminution de 1,5 million en crédits 
d’engagement pour 2022. Quelle est l’explication ? 
 

Réponse : Les moyens totaux alloués aux travaux de 
conservation relatifs à un bien classé et d’aide à la conser-
vation du petit patrimoine et les aides à l’investissement 
pour travaux de revalorisation et de rénovation réalisés 
dans le cadre d’une convention sont conservé. 
 

Néanmoins, la répartition entre les 11 AB dédiées à 
ces missions diffère d’une année à l’autre. En plus, depuis 
l’année 2019, le budget alloué dans ce cadre aux bénéfi-
ciaires privés est reparti sur trois AB (personnes physiques, 
associations privées, entreprises privées), alors qu’avant 
2019 tous les projets de subsides aux bénéficiaires privées 
étaient inscrits sur l’AB 33.005.32.01.5310, ce qui explique 
également la diminution.

Questions de M. Mathias Vanden Borre à M. Pascal 
Smet.

Questions générales : Le ministre des finances a annoncé 
des économies dans la presse. En 2022, 105 millions 
d’euros d’économies doivent être réalisées au total. Les 
différents ministres peuvent déterminer eux-mêmes où 
et comment ils réaliseront au juste ces économies. Où se 
situent les économies dans vos compétences en 2022, et 
pour quels montants ?

Réponse : Les objectifs d’économie convenus au 
sein du gouvernement pour les attributions du secrétaire 
d’État sont de 2,8 millions d’euros. Cette économie est 
réalisée en supprimant le crédit affecté à Be.Exemplary 
pour un montant correspondant, et en affectant le solde au 
programme 5, où les besoins sont élevés.

Question  : Le bâtiment du CCN-gebouw sera démoli et 
recevra une destination temporaire. En annexe de l’exposé 
général on peut lire que le gourvnement souhaite faciliter 

aanpassing 2021, dat wil zeggen 2,6 miljoen euro, heeft het 
mogelijk gemaakt het preventieve archeologiebeleid en erf-
goedonderzoek te handhaven.

De intitiële begroting 2022 behoudt dus het krediet van 
2021. Het beschikbare krediet zal keuzes en gerichte acties 
vergen.

Vraag : B.A. 33.005.32.01.5310 : Investeringssubsidies 
aan natuurlijke personen voor werkzaamheden voor het 
behoud van een beschermd goed en ter ondersteuning van 
het behoud van het klein erfgoed.

In de verantwoording wordt gesteld dat de middelen 
gehandhaafd blijven, maar men stelt een vermindering met 
1.5 miljoen euro aan vastleggingskredieten voor 2022 vast. 
Wat is de verklaring hiervoor ?

Antwoord : De totale middelen die zijn uitgetrok-
ken voor de werkzaamheden voor het behoud van een 
beschermd goed en ter ondersteuning van het behoud van 
het klein erfgoed en investeringssteun voor herwaarde-
rings- en renovatiewerkzaamheden die in het kader van een 
overeenkomst worden uitgevoerd, blijven behouden.

Niettemin verschilt de verdeling tussen de 11 BA’s. die 
aan deze opdrachten zijn gewijd van jaar tot jaar. Bovendien 
is de begroting die in dit kader sinds 2019 aan particuliere 
begunstigden wordt toegewezen, verdeeld over drie BA’s 
(natuurlijke personen, privéverenigingen, particuliere 
ondernemingen), terwijl vóór 2019 alle subsidieprojecten 
voor particuliere begunstigden werden ingeschreven op de 
BA 33.005.32.01.5310, wat ook de daling verklaart.

Vragen van de heer Mathias Vanden Borre aan de heer 
Pascal Smet.

Algemene vragen : De minister van Financiën kondigde 
in de pers een besparingsoefening aan. In 2022 moet er in 
totaal 105 miljoen euro bespaard worden. De verschil-
lende ministers mogen zelf invullen waar en hoe ze die 
besparingen juist gaan realiseren. Waar en ten behoeve 
van welke bedragen zitten de besparingen in 2022 voor uw 
bevoegdheden ?

Antwoord : De besparingsdoelstellingen die binnen 
de Regering voor de bevoegdheden van de staatssecreta-
ris werden afgesproken bedragen 2,8 miljoen euro. Deze 
besparing wordt bereikt door het krediet voor Be.Exemplary 
weg te laten voor een corresponderend bedrag, en het saldo 
in te zetten binnen, programma 5 waar de noden hoog zijn.

Vraag: Het CCN-gebouw zal afgebroken worden en 
zal een tijdelijke bestemming krijgen. In de bijlage van 
de algemene toelichting kan men lezen dat de regering 
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l’occupation temporaire par des mesures transitoires. 
Quelle sont ces mesures ? Quel est l’état de la question sur 
l’utilisation temporaire ? Quels sont les moyens et quel est 
le montant des moyens qui y sont affectés ?

Réponse : Les occupations temporaires relève du 
Ministre-Président Rudi Vervoort. Donc, c’est en principe 
une question pour lui.

En ce qui concerne le secrétaire d’État : le dossier de 
demande de démolition est en cours de traitement. Il ne peut 
pas donner de détails à ce sujet pour le moment. On sait 
que les promoteurs sont déjà en pourparlers pour trouver un 
contenu temporaire significatif à la « plateforme urbaine » 
qui sera créée après la démolition de la superstructure.

Question  : La tour Proximus sera redéployée. Il y aura 
des logements. Où en est actuellement ce dossier ? Y a-t-il 
des obstacles ?

Réponse : Le secrétaire d’État renvoie à sa réponse 
à la question sur l’« urban ruling ». Pour Proximus : dès 
l’annonce de la vente du site, le secrétaire d’État a immé-
diatement pris les mesures nécessaires pour faire établir les 
« project lines » en concertation avec toutes les instances et 
en collaboration avec Proximus elle-même. C’est particuliè-
rement important dans ce cas-ci, car la frontière communale 
entre Schaerbeek et Saint-Josse-ten-Noode traverse le site, 
et deux Plans particuliers d’affectation du sol communaux 
différents s’appliquent au site, qu’il y a lieu de modifier 
ou supprimer. Les « project lines » constituent donc non 
seulement le cadre pour Proximus, mais aussi pour les 
communes dans les trajectoires de leur PPAS, lequel n’est 
donc pas élaboré sur mesure pour un projet mais est dans un 
cadre général, co-construit et validé par elles.

Un premier succès réside dans le fait que Proximus 
elle-même reste sur le site. Le bon accompagnement urba-
nistique et nos projets ambitieux pour le quartier Nord a 
incité l’entreprise à rester sur le site. Elle a récemment 
conclu un accord avec le promoteur Immobel, qui reprendra 
le site, rénovera l’une des deux tours pour elle et la trans-
formera en un siège compact selon un modèle de « campus 
créatif », beaucoup plus ouvert sur le quartier. 
 

L’autre tour contiendra effectivement des logements. 
Afin de garantir une réalisation de haute qualité et 
innovante, Immobel lancera un concours international d’ar-
chitecture pour cette partie. Cet ensemble doit également 
comprendre des équipements et du commerce.

Grâce à notre approche active et à notre accompagne-
ment intensif, il n’y a actuellement aucun obstacle majeur. 
Le secrétaire d’État considère réellement ce site comme un 
projet pilote dans le domaine de l’« urban ruling » et une 

de tijdelijke bezettingen wil vergemakkelijken door 
tijdelijke maatregelen. Welke zijn deze maatregelen? Wat 
is de toestand van de tijdelijke bezettingen? Welke zijn de 
middelen die ertoe bestemd zijn?

Antwoord : Een deel van de tijdelijke bezettingen zit bij 
minister-president Rudi Vervoort. In principe is dit dus een 
vraag voor hem.

Voor wat de staatssecretaris betreft : het aanvraagdossier 
voor sloop is in behandeling. Daar kan hij nu geen details 
over geven. Bekend is dat de promotoren al gesprekken 
voeren om een zinvolle tijdelijke invulling te geven aan het 
«stedelijk platform » dat zal ontstaan na de afbraak van de 
bovenbouw.

Vraag : De Proximustoren wordt herontwikkeld. Er 
komen woningen. Wat is de stand van zaken rond dat 
dossier ? Zijn er bepaalde hinderpalen ?

Antwoord : De staatssecretaris verwijst naar zijn 
antwoord voor de vraag van «urban ruling ». Voor Proximus 
heeft de staatssecretaris, van zodra de verkoop van de site 
bekend werd, onmiddellijk de nodige acties ondernomen 
om in overleg met alle instanties én in samenwerking met 
Proximus zelf de zogenaamde «projectlines » te laten 
opstellen. In dit geval is dat extra belangrijk omdat de 
gemeentegrens tussen Schaarbeek en Sint-Joost-ten-Node 
dwars doorheen de site loopt, en 2 verschillende gemeen-
telijke bijzondere bestemmingsplannen gelden op de site, 
die aanpassing of afschaffing vereisen. De «projectlines » 
zijn dus niet enkel het kader voor Proximus, maar ook voor 
de gemeenten in de trajecten voor hun BBP, dat dus niet op 
maat van een project maar binnen een algemeen kader wordt 
uitgetekend, mee door hen opgebouwd en gevalideerd.

Een eerste succes is het feit dat Proximus zelf op de 
site blijft. De goede stedenbouwkundige begeleiding en 
onze ambitieuze plannen voor de Noordwijk hebben hen 
verleid om op de site te blijven. Onlangs hebben ze met 
ontwikkelaar Immobel een overeenkomst gesloten, die de 
site zal overnemen, hen voor hen een van de twee torens zal 
renoveren tot een compacte hoofdzetel volgens een model 
van «creative campus », met veel meer openheid naar de 
buurt.

In de andere toren komen inderdaad woningen. Om een 
hoge kwaliteit en een innovatieve invulling te garanderen 
zal Immobel voor dat gedeelte nog een internationale archi-
tectuurwedstrijd lanceren. In het geheel moeten ook voor-
zieningen en handel een plaats vinden.

Dankzij onze actieve aanpak en intense begeleiding, 
zijn er momenteel geen belangrijke hinderpalen. De staats-
secretaris beschouwt deze site echt als een pilootproject 
op het vlak van «urban ruling » en een meer pro-actieve, 
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approche plus proactive, concertée et cohérente de la part 
des pouvoirs publics concernés. Urban.brussels peut et va 
adopter davantage cette méthode de travail à l’avenir pour ce 
type de rôle, en étroite concertation avec le maître architecte, 
perspective.brussels et les responsables politiques.

Question  : Le projet Brouck’R sur la place De 
Brouckère se heurte à une vive opposition.

Réponse : En effet, un recours demandant la suspension 
et l’annulation du permis a récemment été introduit contre 
ce projet devant le Conseil d’État. Renseignements pris, le 
Conseil d’État n’a pas encore statué. À l’heure actuelle, il 
ne semble pas approprié, dans ma position, d’entamer des 
discussions actives avec l’une ou l’autre partie. 
 

On constate que le promoteur effectue actuellement 
différents travaux de démolition. Tant que le Conseil d’État 
n’a pas statué, il peut le faire, sous son entière responsabi-
lité bien sûr et dans les conditions du permis délivré. 
 

Question  : Le secrétaire d’État n’est pas d’accord avec 
les projets de la Ville de Bruxelles pour le square Marguerite 
Duras et il va élaborer une alternative avec sa collègue de 
parti, l’échevine bruxelloise Ans Persoons. Comment se 
déroule la concertation avec l’administration communale 
de Bruxelles ? Quelle alternative a-t-elle été développée 
avec l’échevine ? De quels leviers dispose le secrétaire 
d’État pour mettre en œuvre sa vision pour la place ?

Réponse : Ce dossier est pleinement en cours. Les 
discussions budgétaires ne semblent pas être le cadre 
approprié pour entrer dans le vif du sujet à ce stade. On 
veillera à effectuer un test qualité en collaboration avec la 
Ville de Bruxelles.

Question  : Afin de poursuivre sa politique active 
de recrutement, urban.brussels a pour objectif de porter 
la réalisation du plan de personnel à au moins 95 % 
(p. 19). Au 1er mai 2021, urban.brussels compte 76 % de 
membres du personnel francophones et 24 % de membres 
du personnel néerlandophones. Pour rappel, le cadre lin-
guistique prévoit un ratio de 71,71 % de francophones et 
28,28 % de néerlandophones. Dans la note d’orientation, je 
ne vois pas comment le secrétaire d’État entend s’attaquer à 
ce problème. Quelles actions le secrétaire d’État entrepren-
dra-t-il encore afin d’augmenter le nombre de travailleurs 
néerlandophones au sein d’urban.brussels ?

Réponse : Le secrétaire d’État renvoie à la question 
écrite n° 428 sur le même sujet.

Question  : L’objectif du gouvernement est d’auto-
matiser et de numériser progressivement la procédure 

overlegde en consistente aanpak vanuit de betrokken 
overheden. urban.brussels kan en zal in de toekomst voor 
dergelijke rol meer deze werkwijze hanteren, in goede 
afstemming met de bouwmeester, perspective.brussels en 
de politieke verantwoordelijken.

Vraag : Er is heel wat tegenstand tegen het Brouck’R-
project op het De Brouckèreplein.

Antwoord : Recent werd inderdaad beroep aangetekend 
bij de Raad van State tegen dit project, met verzoek tot 
schorsing en annulatie van de vergunning. Volgens de 
ingewonnen informatie heeft de Raad van State nog geen 
uitspraak gedaan. Het lijkt op dit moment niet gepast om 
vanuit mijn positie actief met de ene of de andere partij 
gesprekken aan te gaan.

Men stelt vast dat de ontwikkelaar momenteel een 
aantal afbraakwerken uitvoert. Zolang de Raad van State 
geen uitspraak heeft gedaan kan hij dit doen, vanzelfspre-
kend onder zijn volle verantwoordelijkheid en binnen de 
voorwaarden van de afgeleverde vergunning.

Vraag : De staatssecretaris gaat niet akkoord met de 
plannen van het Brussels stadsbestuur m.b.t. het Marguerite 
Durassquare en zal samen met zijn partijgenote en Brussels 
schepen Ans Persoons een alternatief uitwerken. Hoe 
verloopt het overleg met het Brussels stadsbestuur ? 
Welk alternatief werd met de schepen uitgewerkt ? Welke 
hefbomen heeft de staatssecretaris om zijn visie voor het 
plein uit te voeren ?

Antwoord : Dit dossier is volop in behandeling. De 
begrotingsbesprekingen lijken niet het kader om in deze 
fase op de inhoud in te gaan. Samen met de stad Brussel zal 
men toezien op een kwaliteitstoets. 
 

Vraag : Om haar actieve aanwervingsbeleid voort te 
zetten, beoogt urban.brussels de verwezenlijking van het 
Personeelsplan op te drijven naar minstens 95 % (p. 19). 
Op 1 mei 2021 telt urban.brussels 76 % personeelsleden 
van Franse taalrol en 24 % van Nederlandse taalrol. Ter 
herinnering : het taalkader bepaalt een ratio van 71,71 % 
Franstaligen en 28,28 % Nederlandstaligen. In de beleids-
brief kan ik niet opmaken hoe de staatssecretaris dat 
probleem zal aanpakken. Welke acties zal de staatsse-
cretaris nog ondernemen om het aantal Nederlandstalige 
werknemers binnen urban.brussels op te krikken ? 
 

Antwoord : De staatssecretaris verwijst hierbij naar de 
schriftelijke vraag nr. 428 hierover.

Vraag : Het is de bedoeling van de regering om een 
stapsgewijze automatisering en digitalisering van het ver-
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de délivrance des permis (p. 23). Il est notamment fait 
référence au plan de simplification administrative pour la 
période 2020-2025. Dans quelle mesure easy.brussels est-il 
impliqué dans le projet ?

Réponse : Easy.brussels fait partie du « sounding 
board » du projet My Permit et de la numérisation des ren-
seignements urbanistiques et du registre des permis. Il est 
donc consulté tout au long du processus, mais il ne fait pas 
directement partie de l’équipe qui travaille sur My Permit. 
 
 

Question  : L’objectif est qu’urban.brussels dispose 
d’un « centre d’interprétation du patrimoine culturel » d’ici 
2022 (p. 47). Qu’entend-on par centre d’interprétation ? 
Quel rôle ce centre jouera-t-il ?

Réponse : L’objectif n’est pas qu’urban.brussels dispose 
d’un centre d’interprétation dès 2022, mais de poursuivre 
la réflexion sur le développement d’un dépôt patrimonial 
régional pouvant être ouvert au public, combiné à un centre 
d’interprétation du patrimoine culturel. Après le déména-
gement du bâtiment CCN, urban.brussels a installé son 
dépôt et ses archives dans un lieu temporaire. Dans un 
premier temps, nous essaierons d’y ouvrir la collection à 
des occasions spécifiques.

Question  : M. Vanden Borre lit que les arrêtés 
concernant le patrimoine mobilier et immatériel seront 
approuvés l’année prochaine (p. 49). Que prévoient ces 
arrêtés ? Est-il tenu compte des remarques du Conseil 
d’État sur l’ordonnance relative au patrimoine culturel 
mobilier et immatériel, à savoir que le gouvernement agit 
comme si ses compétences en matière de biens immobiliers 
s’appliquaient désormais aussi aux biens mobiliers, sans 
tenir compte des limites des compétences de la Région en 
la matière (par rapport au Fédéral et aux Communautés) ? 
 

Réponse : Les arrêtés concernent l’exécution de l’or-
donnance du 25 avril 2019 relative au patrimoine culturel 
mobilier et immatériel de la Région de Bruxelles-Capitale. 
Bien qu’elle ait fait l’objet de recours, l’ordonnance n’a 
pas été annulée par le Conseil d’État. L’administration et 
son conseiller juridique suivent ce dossier de près. Les 
arrêtés d’exécution pourront en tout état de cause être mis 
en œuvre.

Budget initial 2022

Question  : Concernant les frais d’investissement 
liés aux développements informatiques à l’intérieur 
d’urban.brussels : projets confiés au secteur privé (A.B. 
33.001.11.03.7422) : les dépenses augmentent de quelque 

gunningstraject tot stand te brengen (p. 23). Er wordt o.m. 
verwezen naar het plan voor administratieve vereenvoudi-
ging voor de periode 2020-2025. In welke mate is easy.
brussels betrokken bij het project ?

Antwoord : Easy.brussels maakt deel uit van de 
zogenaamde «sounding board » (de klankbordgroep) van 
het My Permit project en van de digitalisering van de 
stedenbouwkundige inlichtingen en het vergunningenre-
gister. Ze worden dus geraadpleegd doorheen het proces, 
maar maken niet rechtstreeks deel uit van het team dat aan 
MyPermit werkt.

Vraag : Het is de bedoeling dat urban.brussels in 2022 
over een « interpretatiecentrum van het cultureel erfgoed » 
beschikt (p. 47). Wat wordt bedoeld met een interpretatie-
centrum ? Welke rol zal dat centrum spelen ?

Antwoord : De bedoeling is niet dat urban.brussels al in 
2022 over een interpretatiecentrum beschikt, maar wel dat de 
denkoefening wordt verder gezet op een regionaal erfgoed-
depot te ontwikkelen dat open kan staan voor het publiek, 
gecombineerd met een interpretatiecentrum van het cultureel 
erfgoed. Na de verhuizing uit het CCN-gebouw heeft urban.
brussels zijn depot en archieven ondergebracht in een 
tijdelijke locatie. In eerste instantie zullen we daar trachten 
de collectie bij specifieke gelegenheden open te stellen.

Vraag : De heer Vanden Borre leest dat de besluiten 
betreffende het roerend en immaterieel erfgoed 
goedgekeurd zullen worden volgend jaar (p. 49). Wat 
houden die besluiten in ? Wordt er rekening gehouden met 
de opmerkingen van de Raad van State op de ordonnantie 
betreffende het roerend en immaterieel cultureel erfgoed ?, 
nl. dat de Regering doet alsof haar bevoegdheden inzake 
onroerende goederen nu ook gelden voor roerende 
goederen, zonder dat daarbij rekening wordt gehouden met 
de grenzen van de bevoegdheden van het Gewest in die 
aangelegenheden (t.o.v. Federaal en de Gemeenschappen) ?

Antwoord : De besluiten betreffen uitvoering van de 
ordonnantie van 25 april 2019 betreffende het roerend 
en immaterieel cultureel erfgoed van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest. Hoewel er beroepen tegen zijn 
geweest, is de ordonnantie niet geannuleerd door de Raad 
van State. De administratie en haar juridisch adviseur 
volgen dit van dichtbij. De uitvoeringsbesluiten zullen in 
alle geval toegepast kunnen worden.

Initiële begroting 2022

Vraag : Investeringsuitgaven in verband met de infor-
maticaontwikkelingen binnen urban.brussels : projecten 
toevertrouwd aan de privé-sector (B.A. 33.001.11.03.7422). 
De uitgaven stijgen met zo’n 2 miljoen euro naar 2,7 miljoen 
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2 millions d’euros pour atteindre 2,7 millions d’euros. 
Quels projets cela concerne-t-il (OpenPermits, MyPermit, 
etc.) ?

Réponse : L’augmentation réelle par rapport aux crédits 
initiaux 2021 (et 2020) est moindre : 1 million euro en crédit 
C pour les projets à confier au secteur privé. Ces projets 
sont listés ci-dessus et concernent en effets les projets de 
digitalisation : myPermit, Openpermits, mais également : 
digitalisation de la préemption, des procédures d’infrac-
tion, amendes et sanctions urbanistiques, et le déploiement 
au niveau communal. 
 

Question  : Les dépenses en personnel montrent une 
évolution maîtrisée, de 12.191.000 à 12.533.000, soit 
342.000 euros. Tous les engagements prévus sont-ils 
réalisés ? Outre la pandémie quels sont les autres freins ? 
L’administration souffre-t-elle d«un manque d’attractivité 
auprès des personnes formées. Y a-t-il pénurie ? 

Réponse : Presque tous les engagements prévus ont été 
réalisés. Effectivement, urban éprouve encore des diffcicul-
tés à trouver des collaborateurs présentant les bonnes quali-
fications. Il s’agit d’un sujet important qui est indépendant 
du budget. Nous y reviendrons ultérieurement. 
 

Question  : Qu’est-ce qui justifie la hausse significa-
tive des frais d’investissements liés au développement 
informatique ?

Réponse : Le secrétaire d’État renvoie à ses réponses au 
sujet de la numérisation. C’est une mission très importante 
qui porte sur de nombreux processus et procédures. En 
outre, les budgets relevant de ma compétence incluent 
également les processus de numérisation des missions qui 
ressortissent au Ministre-Président. Les résultats jusqu’ici 
démontrent que les moyens sont nécessaires et utilisés à 
bon escient.

Questions du groupe Écolo

Question  : Le secrétaire d’État a indiqué récemment 
renoncer à appliquer dans le champ de vos compétences 
l’ordonnance de 2008 relative au soutien aux ASBL actives 
dans le domaine de la promotion de l’environnement urbain 
au bénéfice d’appels à projets. Quels sont les montants 
distribués dans le cadre de ces appels à projets ? Qui en 
sont les destinataires ? Quelle est la vocation de ces appels 
à projets ? Sont-ils ouverts à des sociétés commerciales, des 
organisateurs d’événements, des bureaux d’études privés ? 
 
 

euro. Over welke projecten gaat het (OpenPermits, 
MyPermit, enz.) ? 
 

Antwoord : De feitelijke verhoging ten opzichte van de 
initiële kredieten voor 2021 (en 2020) is minder : 1 miljoen 
euro aan C-kredieten voor de projecten die aan de particu-
liere sector moeten worden toevertrouwd. Deze projecten 
zijn hierboven opgesomd en betreffen inderdaad de digi-
taliseringsprojecten : MyPermit, OpenPermits, maar ook : 
de digitalisering van de voorkoop, van de procedures van 
overtredingen, boetes en stedenbouwkundige sancties, en 
de uitrol op gemeentelijk niveau.

Vraag : De personeelsuitgaven vertonen een beheerste 
evolutie, van 12.191.000 naar 12.533.000, hetzij 
342.000 euro. Worden alle geplande vastleggingen verwe-
zenlijkt ? Naast de pandemie, wat zijn de andere obstakels ? 
Lijdt de administratie onder een gebrek aan aantrekkings-
kracht bij de opgeleiden ? Is er een tekort ?

Antwoord : Bijna alle voorziene aanwervingen zijn 
inderdaad gerealiseerd. Het blijft voor urban.brussels 
inderdaad wel moeilijk medewerkers te vinden met de 
juiste kwalificaties. Het is een belangwekkend onderwerp 
dat evenwel los staat van de begroting. Mogelijk kunnen 
we hier op een later moment ten gronde op, terugkomen.

Vraag : Wat is de oorzaak van de aanzienlijke stijging 
van de investeringskosten voor de IT-ontwikkeling ? 
 

Antwoord : De staatssecretaris verwijst naar zijn 
antwoorden rond de digitalisering. Het is een erg belangrijke 
opdracht die vele procedures en processen omhelst. 
Bovendien omvatten de budgetten onder mijn bevoegdheid 
ook de digitaliseringsprocessen van de opdrachten die 
vallen onder de competentie van de minister-president. De 
resultaten tot heden bewijzen dat de middelen goed besteed 
en noodzakelijk zijn.

Vragen van de Ecolo-fractie

Vraag : De staatssecretaris heeft onlangs te kennen 
gegeven dat hij de ordonnantie van 2008 betreffende steun 
aan de vzw’s die actief zijn op het gebied van de bevordering 
van het stadsmilieu in uw bevoegdheidsgebied, niet zal 
toepassen ten gunste van oproepen tot het indienen van 
projecten. Wat zijn de bedragen die in het kader van deze 
oproepen tot het indienen van projecten zijn verdeeld ? 
Wie zijn de bestemmelingen ? Wat is het streefdoel van 
deze oproepen tot het indienen van projecten ? Zijn zij toe-
gankelijk voor commerciële bedrijven, organisatoren van 
evenementen, particuliere adviesbureaus ?
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Réponse : Le secrétaire d’État a demandé à urban.
brussels de publier sur son site Internet les différents 
montants et les associations subsidiées (pour un budget 
d’environ 800.000 euros en 2021). Il s’agit d’un budget des 
ministres Rudi Vervoort et Pascal Smet

L’appel à projets est à destination des associations qui 
proposent tout projet et initiative concourant à la sensi-
bilisation du public et à l’émulation du secteur (architec-
ture contemporaine, patrimoine culturel et aménagement 
urbain). Il en sera question au Brugov. 
 

Question  : Comment contribue le secrétaire d’État, à 
travers le puissant levier de la politique de l’urbanisme, 
aux objectifs climatiques ? urban.brussels a-t-il élaboré des 
lignes directrices en la matière ? Comment le réexamen 
des demandes de démolition-reconstruction s’inscrit-il 
dans cet objectif ? Quels sont les budgets consacrés aux 
objectifs climatiques ? Quels sont les projets spécifiques 
y consacrés ? Est-il envisagé de quantifier la consomma-
tion d’énergie liée au recours aux infrastructures souter-
raines qui exigent de profondes excavations, à l’instar des 
parkings souterrains ? Comment urban.brussels et d’autres 
acteurs contribuent-ils à Renolution ? Des groupes de 
travail spécifiques ont-ils été mis en place afin d’évaluer 
comment résoudre les questions pratiques posées par 
la mise en œuvre ? Un répertoire de FAQ est-il en cours 
d’élaboration ?

Concernant les ascenseurs anciens, le ministre fédéral 
a-t-il transmis au secrétaire d’État un projet d’arrêté royal ? 
Quel en est le contenu ? Le secrétaire d’État en est-il 
satisfait ? Est-il à même d’apporter une solution positive à 
cet important enjeu patrimonial et économique ? 
 

Réponse : Les Régions ont transféré d’une façon 
coordonnée leurs modifications souhaitées au cabinet 
Dermagne. Il y a deux semaines une réunion importante 
avec le cabinet Dermagne, le SPF Économie, le SPF emploi 
et les cabinets et administrations régionales a eu lieu. Lors 
de cette réunion, chaque proposition de modification a 
été présentée et discutée. Le Fédéral organisera dans les 
prochaines semaines une nouvelle réunion pour finaliser 
une proposition d’AR modifié. 
 

La proposition de créer un type d’ascenseur spécifique 
notamment « un ascenseur historique » dans l’AR est 
acceptée, les délais supplémentaires (2027 pour les 
ascenseurs historiques) également.

Les discussions qui se poursuivent se focalisent surtout 
sur des aspects techniques et des formulations légales qui 
doivent permettre de créer un contexte applicable/réalisable 
pour les SECT.

Antwoord : De staatssecretaris heeft urban.brussels 
gevraagd op zijn website de verschillende bedragen en 
de gesubsidieerde verenigingen te publiceren (voor een 
begroting van ongeveer 800.000 euro in 2021). Dit is een 
begroting van de ministers Rudi Vervoort en Pascal Smet.

De oproep tot het indienen van projecten is gericht tot 
verenigingen die een project of een initiatief voorstellen 
waarmee wordt bijgedragen tot de bewustmaking van het 
publiek en tot de emulatie van de sector (hedendaagse 
architectuur, cultureel erfgoed en stedelijke inrichting). Dit 
zal worden besproken op de Brugov.

Vraag : Hoe draagt de staatssecretaris bij aan de kli-
maatdoelstellingen via de krachtige hefboom van het ste-
denbouwkundig beleid ? Heeft urban.brussels hiervoor 
richtlijnen opgesteld ? Hoe past de herbeoordeling van 
sloop-nieuwbouwaanvragen in deze doelstelling ? Welke 
budgetten zijn bestemd voor de klimaatdoelstellingen ? 
Welke specifieke projecten zijn hieraan gewijd ? Zijn 
er plannen om het energieverbruik te kwantificeren dat 
verband houdt met het gebruik van ondergrondse infra-
structuren waarvoor diepe uitgravingen nodig zijn, in 
navolging van de ondergrondse parkeergarages ? Hoe 
dragen urban.brussels en andere actoren bij tot Renolution ? 
Zijn er specifieke werkgroepen opgericht om na te gaan hoe 
praktische uitvoeringskwesties moeten worden aangepakt ? 
Wordt er een lijst van FAQ’s opgesteld ? 
 

Heeft de federale minister een ontwerp van koninklijk 
besluit inzake historische liften aan de staatssecretaris 
gezonden ? Wat is de inhoud ? Is de staatssecretaris er 
tevreden mee ? Is hij in staat een positieve oplossing te 
bieden voor deze belangrijke erfgoed- en economische 
kwestie ?

Antwoord : De Gewesten hebben de door hen gewenste 
veranderingen op een gecoördineerde manier aan het 
kabinet Dermagne doorgegeven. Twee weken geleden 
vond een belangrijke vergadering plaats met het kabinet 
Dermagne, de FOD Economie, de FOD Werkgelegenheid 
en de kabinetten en gewestelijke besturen. Tijdens deze 
vergadering werd elk wijzigingsvoorstel gepresenteerd en 
besproken. De federale regering zal in de komende weken 
een nieuwe vergadering organiseren om een voorstel van 
gewijzigd KB af te ronden.

Het voorstel om in het koninklijk besluit een specifiek 
soort lift in te voeren, namelijk een « historische lift », werd 
aanvaard, evenals de bijkomende termijnen (2027 voor de 
historische liften).

De nog lopende besprekingen spitsen zich vooral toe 
op technische aspecten en de wettelijke formuleringen die 
het mogelijk moeten maken een toepasbare/realiseerbare 
context voor de EDTC’s te creëren.
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Le secrétaire d’État espère avoir un AR modifié (en 
1re lecture) au premier trimestre 2022. Le secrétaire d’État 
tient à remercier le ministre Deramgne qui a été un vrai 
partenaire en la matière.

Question du groupe cdH

Pour 2021

Question  : Programme 001 : Gestion de personnel et 
organisation.

A.. B33.001.08.01.1211 Dépenses générales de 
fonctionnement

Il y a revalorisation salariale, semble-t-il. Comment se 
répartit l’enveloppe entre les administrations régionales et 
assimilées ? Y a-t-il eu négociations avec ces instances ? 
Avec les syndicats ?

Réponse : Il revient au ministre Sven Gatz de répondre 
à cette question

Question  : A.B. 33.001.44.01.3441 Indemnités à des 
particuliers découlant de la responsabilité de la Région 
suite aux actes commis par ses organes et préposés 
 

Qu’est-ce qui a conduit à une augmentation d’indem-
nités à hauteur de 2.907.000 euros ? Pour Urban, s’agit-il 
d’une couverture pour la responsabilité civile des fonc-
tionnaires délégués et cadres de l’Administration (A3), qui 
actuellement ne sont pas couverts ?

Réponse : Non, la responsabilité civile est couverte par 
une police d’assurance conclue avec AXA ; la dépense est 
imputée sur les frais de fonctionnements (33.001.08.01) Il 
semblerait qu’un montant doit être corrigé sur cette AB 
 

Pour l’ajusté 2021 :

Programme 003 : Études, information et promotion 
en matière d’urbanisme et mesures prévues par le Code 
bruxellois de l’Aménagement du territoire

Question  : A.B. 33.003.08.04.1211 Dépenses de fonc-
tionnement pour les frais d’études relatifs à l’urbanisme, 
pour la participation et l’organisation de concours, 
d’appels à projets, de conférences et d’expositions, pour 
la confection et la diffusion de documents scientifiques et 
d’information,pour la simplification administrative 
 

De staatssecretaris hoopt in het eerste kwartaal van 
2022 een gewijzigd KB (1e lezing) te hebben. De staatsse-
cretaris dankt minister Dermagne, die zich op dit vlak als 
een echte partner heeft opgesteld.

Vraag van de cdH-fractie

Voor 2021

Vraag : programma 001 : Personeelsbeheer en 
-organisatie

B.A. 33.001.08.01.1211 Algemene werkingsuitgaven 
 

Het lijkt erop dat er een herwaardering van de lonen 
is. Hoe wordt de enveloppe verdeeld onder de gewestelijke 
en geassimileerde besturen ? Zijn er onderhandelingen 
geweest met deze instanties ? Met de vakbonden ?

Antwoord : Het is aan minister Sven Gatz om deze 
vraag te beantwoorden.

Vraag : B.A. 33.001.44.01.3441 Schadeloosstelling 
van particulieren wegens aansprakelijkheid van het 
Gewest voor feiten, begaan door zijn organen en zijn 
personeelsleden

Wat heeft geleid tot een verhoging van de vergoedin-
gen met 2 907 000 euro ? Voor Urban : geldt deze dekking 
voor de burgerlijke aansprakelijkheid van de gemachtigde 
ambtenaren en de leidinggevenden van de administratie 
(A3), die momenteel niet gedekt zijn ?

Antwoord : Neen, de burgerlijke aansprakelijkheid 
wordt gedekt door een verzekeringspolis die met AXA is 
gesloten ; de uitgaven komen ten laste van de werkingskos-
ten (33.001.08.01). Het lijkt erop dat een bedrag in de BA 
gewijzigd dient te worden.

Voor de aanpassing 2021 :

Programma 003 : Studies, voorlichting en promotie op 
het gebied van stedenbouw en maatregelen als bedoeld in 
het Brussels Wetboek van Ruimtelijke Ordening.

Vraag : BA 33.003.08.04.1211 Werkingsuitgaven 
voor de studiekosten voor stedenbouw, deelname aan en 
de organisatie van wedstrijden, oproepen tot het indienen 
van projecten, conferenties en tentoonstellingen, voor 
de opstelling en de verspreiding van wetenschappe-
lijke en informatieve documenten, de administratieve 
vereenvoudiging
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Comment se répartit l’enveloppe au niveau des sujets 
annoncés ? Qu’est-ce qui a présidé à ce choix ?

Réponse :

–    Archiweek et autres actions de promotion architecture 
et urbanisme : 700.000 ;

–    Études urbanistiques et juridiques : 660.000 ;

–    Gestion archives de l’urbanisme : 300.000. 
 

Les études urbanistiques et juridiques ainsi que la 
gestion des archives répondent à des besoins directs de 
l’administration et à notre politique.

Les actions de promotion de l’architecture et de 
l’urbanisme ont été développées pour répondre aux attentes 
du public et des professionnels du secteur. 
 

Programme 005 – Politique du Patrimoine, protection 
et restauration du patrimoine classé

Question  : AB 33.005.08.01.1211 Dépenses de fonc-
tionnement dans le cadre de la politique du patrimoine 
pour la participation et l’organisation de concours, de 
conférences et d’expositions, pour la confection et la 
diffusion de documents scientifiques, y compris des 
moyens audiovisuels, pour les frais d’études y compris les 
expérimentations et leur publication

Comment se répartit l’enveloppe au niveau des sujets 
annoncés ? Qu’est-ce qui a présidé à ce choix ?

Réponse :

–    Actions de promotion du patrimoine, soit « journées du 
patrimoine » : 500.000 ;

–    Publications imprimées et websites : 400.000 ;

–    Expositions : 300.000 ;

–    Gestion documentation et archives : 150.000.

Question  : AB 33.005.20.01.5111

Subventions d’investissement aux entreprises publiques 
non consolidées pour des travaux de conservation relatifs 
à un bien classé et d’aide à la conservation du petit 
patrimoine. N’y a-t-il aucun projet ?

Réponse : Urban.brussels ne peut évidemment pas 
connaître les dossiers qui lui seront déposés dans le futur ; 
aussi, le montant initial est estimé et réévalué en cours 

Hoe is de begroting verdeeld over de aangekondigde 
onderwerpen ? Wat was de reden voor deze keuze ?

Antwoord :

–    Archiweek en andere acties ter bevordering van archi-
tectuur en stedenbouw : 700.000 euro ;

–    Stedenbouw en juridische studies : 660.000 euro ;

–    Beheer van stedenbouwkundige archieven : 
300.000 euro.

De stedenbouwkundige en juridische studies en 
het beheer van de archieven beantwoorden aan directe 
behoeften van de administratie en aan ons beleid.

Er zijn acties ter bevordering van architectuur en 
stedenbouw ontwikkeld om tegemoet te komen aan de ver-
wachtingen van het publiek en de beroepsbeoefenaren in 
de sector.

Programma 005 – Erfgoedbeleid, bescherming en 
restauratie van het beschermd erfgoed

Vraag : BA 33.005.08.01.1211 Werkingsuitgaven in het 
kader van het erfgoedbeleid voor de deelname aan en de 
organisatie van wedstrijden, conferenties en tentoonstel-
lingen, voor de opstelling en de verspreiding van weten-
schappelijke documenten, met inbegrip van audiovisuele 
middelen, voor de studiekosten, inclusief experimenten, en 
de publicatie daarvan

Wat is de verdeling van de begroting over de aangekon-
digde onderwerpen ? Wat was de basis voor deze keuze ?

Antwoord :

–    Acties ter bevordering van het erfgoed, dat wil zeggen 
« erfgoeddagen » : 500.000 ;

–    Gedrukte publicaties en websites : 400.000 ;

–    Tentoonstellingen : 300.000 ;

–    Documentatie en archiefbeheer : 150.000.

Vraag : B.A 33.005.20.01.5111

Investeringssubsidies voor niet-geconsolideerde over-
heidsbedrijven voor werkzaamheden voor het behoud van 
een beschermd goed en ter ondersteuning van het behoud 
van het klein erfgoed. Zijn er geen projecten ?

Antwoord : Urban.brussels kan uiteraard niet weten 
welke dossiers in de toekomst zullen worden ingediend ; 
daarom wordt het initiële bedrag geraamd en in de loop 
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d’année en fonction des dossiers que les bénéficiaires intro-
duisent. Il sera tenté de mieux estimer cette dépense. 
 

Pour l’année 2022 :

Question  : AB 33.002.34.04.3300 Subventions de 
fonctionnement aux associations privées pour l’organi-
sation d’expositions et de conférences ainsi que pour des 
travaux et concours ayant trait à l’urbanisme

Réponse : Il n’y a pas de baisse, uniquement une réal-
location budgétaire en application des règles des codes 
économiques des AB en fonction du statut des bénéficiaires. 

Question  : AB 33.002.38.01.3132 Subventions de 
fonctionnement aux associations privées (assimilées aux 
entreprises privées au niveau du SEC) pour l’organisation 
d’expositions et de conférences ainsi que pour des travaux 
et concours ayant trait à l’urbanisme

A contrario, pour quels projets ou associations sont 
prévues ces subventions supplémentaires ? Quels justifica-
tifs dans les frais de fonctionnement ?

Réponse : Pas de baisse, uniquement une réallocation 
budgétaire en application des règles des codes économiques 
des AB en fonction du statut des bénéficiaires. 
 

Les justificatifs sont les copies des pièces comptables 
annotées témoignant des dépenses de fonctionnement 
(salaires, honoraires, fournitures, loyers, taxes, consom-
mables, etc.)

Enfin, le secrétaire d’État résume la situation comme 
suit :

–    Il existe une nouvelle politique claire pour la digitalisa-
tion des procédures. (4,7 millions d’euros) ;

–    Il faut faire des économies comme les autres membres 
du gouvernement. (2,9 millions d’euros) ;

–    Des moyens exceptionnels sont prévus grâce au Pont 
du Jubilé ;

–    Il y a une indexation pour les frais du personnel (plus 
342.000 euros) ;

–    Il y a une diminution de 500.000 euros pour les frais 
d’études de urban.brussels qui étaient des moyens de 
relance uniques en 2021.

Tout ceci résulte en une diminution totale de 2021 à 
2022 de 2,3 millions d’euros.

van het jaar opnieuw geëvalueerd in functie van de dossiers 
die de begunstigden indienen. Er zal getracht worden deze 
uitgave beter te ramen.

Voor het jaar 2022 :

Vraag : BA 33.002.34.04.3300 Werkingssubsidies 
aan particuliere verenigingen voor de organisatie van ten-
toonstellingen en conferenties en voor werkzaamheden en 
wedstrijden verband houdende met stedenbouw

Antwoord : Er is geen sprake van een vermindering, 
alleen van een herschikking van de begroting overeenkom-
stig de regels van de economische codes van de BA’s. in 
functie van het statuut van de begunstigden.

Vraag : BA 33.002.38.01.3132 Werkingssubsidies aan 
particuliere verenigingen (op ESR-niveau gelijkgesteld 
met particuliere ondernemingen) voor de organisatie van 
tentoonstellingen en conferenties, alsmede voor werkzaam-
heden en wedstrijden verband houdende met stedenbouw

A contrario, voor welke projecten of verenigingen 
worden deze bijkomende subsidies verstrekt ? Wat is de 
rechtvaardiging van de werkingskosten ?

Antwoord : Geen verlaging, alleen een andere 
budgettaire herbestemming in toepassing van de regels 
van de economische codes van de BA «s in functie van het 
statuut van de begunstigden.

De verantwoordingen zijn de kopieën van de geanno-
teerde boekhoudkundige stukken waaruit de werkingsuit-
gaven blijken (lonen, honoraria, leveringen, huurkosten, 
belastingen, verbruiksgoederen, enz.)

Tot slot vat de staatssecretaris de situatie als volgt 
samen :

–    Er is een duidelijk nieuw beleid voor de digitalisering 
van de procedures. (4,7 miljoen euro) ;

–    Er moet bezuinigd worden zoals bij de andere leden van 
de regering. (2,9 miljoen euro) ;

–    Uitzonderlijke middelen zijn beschikbaar dankzij de 
Jubelfeestbrug ;

–    Er is een indexering voor de personeelskosten (plus 
342.000 euro) ;

–    Er is een vermindering met 500.000 euro voor de 
studiekosten van urban.brussels, die in 2021 stimule-
ringsmaatregelen waren.

Dit alles resulteert in een totale daling van 2021 tot 
2022 met 2,3 miljoen euro.
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La Présidente Isabelle Emmery remercie le secrétaire 
d’État pour toutes ces réponses et donne la parole aux com-
missaires. Elle félicite le secrétaire d’État pour la qualité 
du travail fourni pour répondre aux nombreuses questions. 
Cette méthode de travail mérite une réflexion pour la suite.

M. Gaetan Van Goidsenhoven rappelle la nature 
des débats politiques en commission et estime qu’il ne 
faut pas qu’à l’avenir ils deviennent systématiques avec 
une procédure presque écrite qui fonctionne par mail. Le 
groupe MR s’est prêté à cet exercice de manière loyale, 
mais ne souhaite pas que cette méthode devienne pérenne. 
 

Des moyens supplémentaires sont dévolus à l’informa-
tique. Il faut espérer que ces 2 millions d’euros seront de 
nature à corriger le manquement majeur à Bruxelles dans 
les processus d’obtention des permis, manifestement en 
défaut d’efficacité. 

Il remercie de joindre la liste des formations proposées 
à l’AB susmentionnée. 
 

L’intervenant remercie le secrétaire d’État qui a pointé 
nettement que la précédente réforme du CoBAT a été un 
échec. Cela avait été dénoncé par ce groupe et aujourd’hui 
cela est avéré. Il faudra désormais éviter ces faux pas. 
 

M. Geoffroy Coomans de Brachène partage les avis 
de son collègue sur la méthodologie suivie aujourd’hui et 
qui ne devrait pas devenir une généralité. Ceci ferait perdre 
la richesse des débats. L’intervenant remercie néanmoins 
le secrétaire d’État pour les nombreuses réponses qu’il a 
fournies aux questions posées.

En comparant les dépenses 2022 pour le patrimoine avec 
les sommes dont dispose la Fondation Kanal, il constate 
que cette dernière prend plus du double que l’ensemble 
de la politique patrimoniale de la Région. M. Coomans de 
Brachène rappelle l’importance du patrimoine. Le Château 
des Trois Fontaines par exemple est classé, mais à l’abandon 
et sans budget. Il faut avoir un totem comme la Fondation 
Kanal, mais sans oublier d’autres choses importantes du 
patrimoine. 
 

On a longtemps peu investi dans le patrimoine et 
l’arriéré est gigantesque. Nous héritons d’un passif avec 
des destructions scandaleuses.

Le secrétaire d’État a indique que pour l’AB 
33.005.08.02.1211 l’Initial 2021 (3,6 millions d’euros) 
avait été erronément alimenté de 1,5 million d’euros 
destinés au plan lumière des monuments classés et que 

Voorzitster Isabelle Emmery dankt de staatssecretaris 
voor al zijn antwoorden en geeft het woord aan de commis-
sieleden. Zij feliciteert de staatssecretaris met de kwaliteit 
van het geleverde werk bij de beantwoording van de vele 
vragen. Deze werkwijze verdient verdere reflectie.

De heer Gaetan Van Goidsenhoven herinnert aan de 
aard van de politieke debatten in de commissie en meent dat 
deze in de toekomst niet systematisch moeten worden met 
een bijna schriftelijke procedure die via e-mail verloopt. 
De MR-fractie was bereid deel te nemen aan deze oefening 
op een loyale manier, maar wil niet dat deze methode 
permanent wordt.

Er worden bijkomende middelen uitgetrokken voor IT. 
Hopelijk zal die 2 miljoen euro de grote tekortkoming in 
Brussel in de duidelijk inefficiënte procedures voor het 
verkrijgen van een vergunning, verhelpen. 
 

Hij verzoekt om de bijvoeging van de lijst van 
opleidingen die aan bovengenoemde BA worden 
voorgesteld.

De spreker dankt de staatssecretaris die er duidelijk op 
heeft gewezen dat de vorige hervorming van het BWRO 
een mislukking is geweest. Dit was door zijn fractie aan de 
kaak gesteld en vandaag is dit waar gebleken. Van nu af aan 
moeten deze misstappen vermeden worden.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène deelt de 
mening van zijn collega over de thans gebruikte metho-
dologie, die geen algemene regel mag worden. Daardoor 
zou de rijkdom van de debatten verloren gaan. Hij dankt de 
staatssecretaris niettemin voor de vele antwoorden die hij 
op de gestelde vragen heeft gegeven.

Bij een vergelijking van de uitgaven voor het erfgoed 
in 2022 met de bedragen waarover de Stichting Kanal 
beschikt, stelt hij vast dat de stichting meer dan tweemaal 
zoveel middelen opslokt als het gehele erfgoedbeleid van 
het Gewest. De heer Coomans de Brachène herinnert aan 
het belang van het erfgoed. Het kasteel Drie Fonteinen, 
bijvoorbeeld, staat op de monumentenlijst, maar staat er 
verlaten bij en er is geen budget. Het is noodzakelijk een 
totem te hebben zoals de Stichting Kanal, maar zonder 
andere belangrijke zaken van het erfgoed te vergeten.

Er is lange tijd weinig geïnvesteerd in het erfgoed en de 
achterstand is enorm. We erven een passief met schandalige 
vernielingen.

De staatssecretaris geeft te kennen dat voor de BA 
33.005.08.02.1211 de Initiële begroting 2021 (3,6 miljoen 
euro) verkeerdelijk was voorzien van 1,5 miljoen euro 
bestemd voor het Lichtplan voor beschermde monumenten 
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ce montant a été transféré courant 2021 vers la bonne 
A.B. M. Coomans s’étonne qu’une erreur de 1,5 millions 
d’euros soit possible.

Enfin, l’orateur partage l’ambition du secrétaire d’État 
qui tient des propos inspirants. Ce qu’il dit est ce que répète 
le groupe MR depuis 2 ans. On manque de personnel et 
il faut plus de moyens pour l’informatique. L’UPSI le dit 
également. Il faut attendre 4 ans et 10 mois en moyenne 
pour un permis d’urbanisme. M. Coomans de Brachène 
indique que l’outil Nova 5 pose problème malgré les 
promesses faites. Pour cause de bugs, des administrations 
entières se retrouvent bloquées. Il faut espérer que les 
moyens donneront des résultats et que le délai puisse par 
exemple être réduit à 2 ans.

Mme Soetkin Hoessen remercie le secrétaire d’État 
pour les réponses complètes à ses questions. Pour 
son groupe, il est important de tenir compte des défis 
climatiques lors de la réforme des législations de base afin 
que nous soyons mieux préparés à les relever grâce à ces 
instruments. Il y a aussi des défis sociaux à relever. On l’a 
déjà fait dans le passé avec la « fast lane ».

La problématique de la déminéralisation et de la végé-
talisation des espaces publics et des zones extérieures 
des bâtiments est importante. Son groupe attend avec 
impatience les prochains développements à cet égard. La 
collaboration avec les autres membres du gouvernement 
sur la « Rénolution » est également très importante à cet 
égard.

On a évoqué la réflexion sur la question de savoir si la 
démolition est vraiment nécessaire et s’il est possible de 
rénover. Le secrétaire d’État a donné deux exemples de 
bâtiments et de la manière de travailler avec des bâtiments 
existants. L’oratrice est curieuse de voir comment cela sera 
formulé et intégré dans les nouveaux instruments.

L’oratrice se félicite également des efforts déployés en 
matière de simplification administrative. La numérisation 
est la voie à suivre. On a du retard et c’est un défi.

Enfin, l’oratrice remercie le secrétaire d’État pour 
ses réponses sur la décolonisation de l’espace public. En 
principe, une réunion avec le groupe de travail était encore 
prévue cette semaine en raison du covid. L’oratrice attend 
avec impatience le rapport du groupe de travail et les 
recommandations sur le fond qu’elle prévoit pour la fin du 
mois de janvier.

La Présidente Isabelle Emmery confirme qu’une 
rencontre entre la commission et le groupe de travail avait 
été prévue le 25, mais il a fallu la reprogrammer. Une 
version en visioconférence sera organisée plus tard.

en dat dit bedrag in de loop van 2021 naar de juiste A.B. is 
overgemaakt. De heer Coomans verbaast zich erover dat 
het mogelijk is een fout van 1,5 miljoen euro te maken.

Tot slot deelt de spreker de ambitie van de staatssecre-
taris, die enkele inspirerende betogen heeft gehouden. Wat 
hij zegt is wat de MR-fractie al twee jaar zegt. We hebben 
te weinig personeel en we hebben meer middelen nodig 
voor IT. Ook de BVS zegt dit. Het duurt gemiddeld 4 jaar 
en 10 maanden om een bouwvergunning te verkrijgen. De 
heer Coomans de Brachène zegt dat het instrument Nova 
5 problemen oplevert, ondanks de gedane beloften. Door 
bugs zijn hele administraties geblokkeerd. Het is te hopen 
dat de middelen resultaat zullen opleveren en dat de termijn 
kan worden teruggebracht tot bijvoorbeeld 2 jaar.

Mevrouw Soetkin Hoessen bedankt de staatssecre-
taris voor de volledige antwoorden op haar vragen. Voor 
haar fraktie is van belang dat bij het hervorming van de 
basiswetteksten er gewerkt wordt op de klimaatuitdagin-
gen zodat men via deze instrumenten er beter op voorbereid 
is. Er komen eveneens sociale uitdagingen op ons af. Dit 
gebeurde in het verleden reeds met de « fast lane ».

Van belang is hierbij de problematiek van de ontharding, 
de vergroening van de openbare ruimte en de buitenruimte 
van gebouwen. Haar fractie kijkt uit naar de verdere ont-
wikkelingen hierrond. Ook de samenwerking met andere 
leden van de regering rond « Renolution » zijn hierin erg 
van belang. 
 

De reflectie rond de vraag of afbraak echt nodig is en 
of men kan renoveren werd hierbij aangehaald. De staats-
secretaris gaf twee voorbeelden van gebouwen en over hoe 
men met bestaande gebouwen aan de slag kan gaan. De 
spreekster is benieuwd om te zien hoe dit geformuleerd en 
verankerd zal worden in de vernieuwde instrumenten.

Voorts is de spreekster blij dat er ingezet wordt op de 
administratieve vereenvoudiging. De digitalisering is de 
weg vooruit. Er is een achterstand en dit is een uitdaging.

Tot slot dankt de spreekster voor de antwoorden rond 
dekolonisering van de openbare ruimte. In principe was 
deze week nog een ontmoeting gepland met de werkgroep 
omwille van de Covid. De spreekster kijkt uit naar het 
rapport van de werkgroep en de inhoudelijke aanbevelin-
gen en voorziet dat dit voor eind januari is. 
 

Voorzitster Isabelle Emmery bevestigt dat een 
bijeenkomst tussen de commissie en werkgroepen gepland 
stond voor de 25e, maar dat ze moest worden verzet. Een 
videoconferentie-versie zal later worden georganiseerd.
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Mme Isabelle Pauthier remercie le secrétaire d’État 
pour ses réponses volontaristes. Comme jadis pour la 
mobilité, il s’agit de faire bouger l’usine à gaz urbaine. 
Trois cartes blanches (celle de l’UPSI, un groupe d’ar-
chitectes et d’urbanistes « Faire la Ville Autrement » dans 
Le Soir et la réponse de l’ASBL. La table ronde de l’ar-
chitecture) ont montré une insatisfaction par rapport à la 
politique de la ville dans Bruxelles notamment pour les 
permis d’urbanisme.

La crise du Covid a été une sorte d’opportunité pour 
mettre des moyens dans la numérisation et la formation 
des agents. Mme Pauthier remercie le secrétaire d’État de 
reconnaître que la réforme du CoBAT est imparfaite. Dans 
les communes, il est compliqué d’assumer nombre de dis-
positions tels les délais de rigueur.

La note d’orientation parle beaucoup de travail en réseau.

Est-il souhaitable de systématiser la procédure qui 
consiste à envoyer des questions à l’avance pour les 
discussions budgétaires ? Mme Pauthier note que l’exposé 
général du secrétaire d’État s’adapte aux questions reçues 
préalablement et que certaines questions ne ressortent plus 
dans ce texte.

Il est vrai que chaque groupe politique profite du débat 
budgétaire pour faire une tribune politique sur ses préoc-
cupations. On ne parle pas assez des questions budgétaires 
à proprement parler. Sans doute il existe d’autres moyens 
pour améliorer l’analyse du budget que de transmettre les 
questions au préalable.

Sur le CoBAT le secrétaire d’État admet que la réforme 
ne fait pas l’unanimité. Cette réforme s’engageait sur la 
simplification et l’accélération de la délivrance des permis. 
Cela ne marche pas du tout et personne n’est content. 
Le groupe Écolo fonde des espoirs sur la « fast lane ». 
Mme Pauthier remercie le secrétaire d’État d’avoir indiqué 
le nombre de dossiers en traitement. Ce sera un outil décisif 
pour inciter le privé à produire du logement accessible. La 
circulaire des charges d’urbanisme et d’autres actions du 
gouvernement doivent aller dans le même sens. 
 
 

À propos de la révision du RRU, le secrétaire d’État a 
annoncé une nouvelle culture. Le bâti représente 70 % des 
émissions de gaz à effet de serre dans la Région. En dehors 
des programmes adressés aux pouvoirs publics, la Région 
dépend des particuliers occupants ou bailleurs. Pour ces 
derniers il faudra s’inscrire dans un conventionnement des 
loyers. Il faudra veiller à la mise en œuvre, l’enclenche-
ment et les incitants et c’est pourquoi de nombreux groupes 
ont regretté le défaut de soutien à Be-Exemplary qui était 
un outil d’émulation, mais il fallait faire des économies et 
les arguments sont valides. Dans les groupes de travail de 

Mevrouw Isabelle Pauthier dankt de staatssecreta-
ris voor zijn voluntaristische antwoorden. Zoals destijds 
voor de mobiliteit, gaat het erom het stedelijke kluwen 
te ontwarren. Uit drie witte kaarten (van de BVS, een 
groep architecten en stedenbouwkundigen « Faire la Ville 
Autrement » in Le Soir en het antwoord van de VZW «la 
table ronde de l’architecture ») blijkt ontevredenheid over 
het stadsbeleid in Brussel, met name wat de stedenbouw-
kundige vergunningen betreft.

De Covid-crisis was een soort van gelegenheid om te 
investeren in digitalisering en de opleiding van de agenten. 
Mevrouw Pauthier dankt de staatssecretaris voor het feit 
dat hij erkent dat de BWRO-hervorming niet perfect is. In 
de gemeenten is het ingewikkeld om een aantal bepalingen, 
zoals de geldende termijnen, op zich te nemen.

De beleidsnota spreekt uitvoerig over netwerken.

Is het wenselijk de procedure voor het vooraf toezenden 
van vragen voor de begrotingsbesprekingen te systematise-
ren ? Mevrouw Pauthier merkt op dat de algemene uiteen-
zetting van de staatssecretaris zich aanpast aan de vooraf 
ontvangen vragen en dat sommige vragen in deze tekst niet 
meer voorkomen.

Het is waar dat elke politieke fractie het begrotings-
debat aangrijpt om de eigen politieke bekommernissen te 
uiten. Er wordt niet genoeg gesproken over de begrotings-
kwesties op zich. Er zijn ongetwijfeld andere manieren 
om de analyse van de begroting te verbeteren dan het op 
voorhand doorgeven van de vragen.

Met betrekking tot het BWRO geeft de staatssecretaris 
toe dat er geen unanimiteit is over de hervorming. Deze 
hervorming was erop gericht de afgifte van vergunningen 
te vereenvoudigen en te versnellen. Het werkt langs geen 
kanten en niemand is tevreden. De Ecolo-fractie heeft hoge 
verwachtingen van de « fast lane ». Mevrouw Pauthier 
dankt de staatssecretaris voor de mededeling van het aantal 
dossiers dat in behandeling is. Dit zal een doorslaggevend 
instrument zijn om de particuliere sector ertoe aan te zetten 
toegankelijke huisvesting te produceren. De omzendbrief 
over de stedenbouwkundige lasten en andere overheids-
maatregelen moeten in dezelfde richting gaan.

Over de herziening van de GSV kondigde de staatsse-
cretaris een nieuwe cultuur aan. De gebouwen zijn verant-
woordelijk voor 70 % van de broeikasgasemissies in het 
Gewest. Afgezien van de programma’s die tot de overheid 
zijn gericht, is het Gewest afhankelijk van particulieren die 
bewoners of verhuurders zijn. Voor deze laatsten zal men zich 
moeten inschrijven in een conventionering van de huurprijs. 
Daarom betreurden vele fracties het gebrek aan steun voor 
Be-Exemplary, dat een instrument voor navolging was, maar 
het was nodig om te bezuinigen en de argumenten zijn steek-
houdend. In de werkgroepen voor Renolution moeten we 
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Rénolution il faudrait réfléchir à la question comment donner 
pratiquement l’impulsion aux ménages. Tous ont à y gagner.

Mme Pauthier remercie le secrétaire d’État pour la 
réponse sur les ascenseurs historiques.

Mme Pauthier observe que l’on a fait l’impasse sur la 
note de genre. Ultérieurement, des questions seront dès lors 
déposées à ce sujet.

Enfin, les associations sont un sujet de taille. Les PAD 
montrent à quel point elles sont importantes. La note 
d’orientation, à presque chaque page, insiste sur la parti-
cipation et la concertation qui est la pierre angulaire de la 
politique du gouvernement. Mme Pauthier donne ensuite 
lecture de plusieurs passages concernant perspective.
brussels qui énoncent ce principe. Pour Ecolo, le soutien à 
la société civile organisée, indépendante, voire critique est 
important. Ces associations sont « le canari dans la mine ». 
Le poids des promoteurs privés est extrêmement fort. 
 

Aux yeux de l’intervenante, une meilleure consulta-
tion en amont aurait pu éviter un recours dans le projet 
de Brouckère. De nombreuses questions dans ce dossier 
auraient pu être déminées en amont. Le temps de prendre 
des décisions dans les cabinets et de les imposer au forcing 
est révolu. Les réseaux sociaux et la vitesse de proliféra-
tion des informations génèrent des colères sociales dans la 
population.

Actuelement à Anderlecht, il existe un mouvement 
d’occupation pour réagir contre la production de logements 
trop coûteux. Il faut s’appuyer sur les associations pour se 
concerter et déminer la question du logement accessible. 
 

La colère est en train de monter aussi contre la politique 
de la Covid.

Mme Marie Nagy est également d’avis que le secrétaire 
d’État donne le sentiment de dynamisme pour arranger 
les problèmes générés par ce qu’on appelle « l«usine à 
gaz » tant dans les textes que dans le fonctionnement de 
l’urbanisme à Bruxelles.

La réforme du CoBAT visait la simplification et plus 
de rapidité. De mauvais choix ont été faits principale-
ment pour ne pas avoir saisi ce qui est d’intérêt régional et 
communal. Mme Marie Nagy indique avoir introduit une 
question orale sur les délais dans la délivrance des permis. 
La situation est devenue absurde : à cause de la réforme, la 
procédure s’est allongée. 
 

nadenken over hoe we de huishoudens een praktische impuls 
kunnen geven. Iedereen heeft er iets bij te winnen.

Mevrouw Pauthier dankt de staatssecretaris voor het 
antwoord over de historische liften.

Mevrouw Pauthier merkt op dat de gendernota aan de 
zijkant werd gezet. Daarom zullen er op een later tijdstip 
vragen over dit onderwerp worden ingediend.

Tot slot zijn de verenigingen een belangrijk onderwerp. 
De RPA’s laten zien hoe belangrijk ze zijn. In de beleidsnota 
wordt op bijna elke bladzijde de nadruk gelegd op parti-
cipatie en overleg als hoeksteen van het regeringsbeleid. 
Mevrouw Pauthier leest vervolgens verschillende passages 
over perspective.brussels voor waarin dit beginsel wordt 
uiteengezet. Voor Ecolo is de steun voor een georganiseerd, 
onafhankelijk en zelfs kritisch maatschappelijk middenveld 
belangrijk. Deze verenigingen zijn « de kanarie in de 
koolmijn ». Het gewicht van particuliere projectontwikke-
laars is zeer groot.

Volgens de spreekster had een betere raadpleging 
in een vroeg stadium een beroep in het kader van het 
De Brouckère-project voorkomen kunnen worden. Veel 
vragen in dit dossier hadden van tevoren kunnen worden 
weggewerkt. kabinetsbeslissingen met dwang opleggen, 
is verleden tijd. Sociale netwerken en de snelheid van de 
informatieverspreiding wekken sociale woede op bij de 
bevolking.

Momenteel is er in Anderlecht een bezettingsbeweging 
aan de gang om te protesteren tegen de productie van te 
dure woningen. Wij moeten vertrouwen op de verenigingen 
om met hen te overleggen en de kwestie van toegankelijke 
huisvesting aan te pakken.

De woede stijgt ook tegen het COVID-beleid. 
 

Mevrouw Marie Nagy is ook van mening dat de staats-
secretaris de schijn van dynamiek wekt ter oplossing van de 
problemen die zijn ontstaan door het onontwarbare kluwen 
van teksten en stedenbouwkundige planning in Brussel. 
 

De hervorming van het BWRO was gericht op de 
vereenvoudiging en de snelheid. Er zijn slechte keuzes 
gemaakt, vooral omdat geen rekening is gehouden met 
de belangen van het gewest en de gemeenten. Mevrouw 
Marie Nagy deelt mee dat zij een mondelinge vraag over 
de afleveringstermijnen van vergunningen heeft ingediend. 
De situatie is absurd geworden : door de hervorming is de 
procedure langer geworden.
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Pour cette réforme, nous avons encouru un peu de 
retards par rapport à ce qui était annoncé dans la DPG. Il 
faut modifier le CoBAT et le RRU. La note qui concerne 
la réforme du RRU est intéressante dans la manière où elle 
aborde la construction et le bâtir en ville. Il faut travailler 
sur une insertion intelligente des nouveaux projets dans 
l’espace urbain sans rester dans ce qui fait le jeu de la 
spéculation. Celle-ci vient du fait que les critères permettent 
trop d’interprétations. Chacun espère obtenir plus. C’est ce 
qui a permis les augmentations de gabarits. Il faut œuvrer 
pour une approche qualitative et ceci demande une bonne 
qualification de la part de l’administration, de la réflexion 
et du consensus. 
 

Il reste un grand besoin en logements en RBC, 
évidemment accessibles, évidemment pour les classes 
moyennes et évidemment pour les jeunes. Certaines 
personnes sont dans des quartiers avec des logements 
surpeuplés. Beaucoup de ménages quittent la Région.

Mme Marie Nagy partage la philosophie du secrétaire 
d’État. Il faut une concertation au départ sur les programmes 
et sur les densités et ensuite on peut discuter sur la qualité. 
Il est important de jouer la transparence avec éventuelle-
ment une commission de concertation.

Les associations à Bruxelles représentent une capacité 
d’expertise et de réponses vis-à-vis de l’administra-
tion et des demandeurs privés. Retirer les financements 
des associations est de ce point de vue en contradiction 
avec le discours sur la co-construction. C’est pourquoi 
Mme Marie Nagy insiste sur l’application de l’ordonnance 
du 9 septembre 2008. Elle prévoit le financement des asso-
ciations et est basée sur le fait de leur activité reconnue 
dans un secteur. Il est étonnant que l’urbanisme soit le seul 
endroit où l’on n’applique pas cela. On le fait bien pour 
l’environnement. Or, l’ordonnance s’applique et il ne s’agit 
pas de faire un choix sur la base d’un appel à projets, mais 
bien sur la base de la mission de ces associations. D’où la 
nécessité d’examiner la demande d’Interenvironnment et le 
dossier de l’ARAU pour qu’ils puissent, comme le BRAL 
et d’autres associations, bénéficier d’un subside structurel. 
Ce sont des réservoirs d’idées. 
 
 

Mme Marie Nagy est favorable au maintien de 
Be.exemplary pour les projets des pouvoirs locaux ou pour 
des projets individuels. Pas pour des projets de sociétés 
privées, car la Région manque de moyens. L’application 
d’un label devrait suffire dans ce dernier cas. Cette pause 
obligée permet de réfléchir à la question. 
 

Le projet Rénolution a été beaucoup réfléchi en termes 
d’environnement, d’énergie, de PEB, mais pas en termes 

Bij deze hervorming hebben wij enige vertraging 
opgelopen ten opzichte van de aankondiging in de ABV. 
Het BWRO en de GSV moeten worden gewijzigd. De nota 
over de hervorming van de GSV is interessant door de 
manier waarop de bouw en het bouwen in de stad worden 
benaderd. Er moet worden gewerkt aan een intelligente 
inpassing van de nieuwe projecten in de stedelijke ruimte 
zonder te blijven steken in wat het spel van de speculatie 
maakt. Dit is te wijten aan het feit dat de criteria te veel 
ruimte voor interpretatie laten. Iedereen hoopt meer te 
verkrijgen. Dit heeft geleid tot de toename van de volumes. 
Wij moeten toewerken naar een kwalitatieve aanpak en dit 
vereist een goede kwalificatie vanwege de administratie, 
reflectie en consensus.

Er is nog steeds een grote behoefte aan woningen in 
het BHG, uiteraard toegankelijk, uiteraard voor de mid-
denklasse en uiteraard voor de jongeren. Sommige mensen 
wonen in buurten met overbevolkte woningen. Vele 
huishoudens verlaten dan ook het Gewest.

Mevrouw Marie Nagy deelt de filosofie van de staats-
secretaris. In het begin moet er overleg zijn over de 
programma’s en over de dichtheden en daarna kunnen we 
de kwaliteit bespreken. Het is belangrijk om transparant te 
zijn, eventueel met een overlegcomité.

De verenigingen in Brussel vertegenwoordigen een 
capaciteit van deskundigheid en antwoorden tegenover 
de administratie en de particuliere aanvragers. Vanuit dit 
gezichtspunt is het intrekken van de financiering van de 
verenigingen in strijd met het discours over co-constructie. 
Daarom dringt mevrouw Marie Nagy aan op de toepassing 
van de ordonnantie van 9 september 2008. Ze voorziet 
in de financiering van verenigingen en is gebaseerd op 
het feit dat zij erkend zijn als actief in een sector. Het is 
opmerkelijk dat de stedenbouw het enige gebied is waar 
dit niet wordt toegepast. Men doet het wel voor het 
leefmilieu. De ordonnantie is echter van toepassing en 
het gaat er niet om een keuze te maken op basis van een 
oproep tot het indienen van projecten, maar op basis van 
de missie van deze verenigingen. Vandaar dat de aanvraag 
van «Interenvironnement » en het dossier van «ARAU » 
moeten worden onderzocht, zodat zij, evenals BRAL en 
andere verenigingen, in aanmerking kunnen komen voor 
een structurele subsidie. Het zijn ideeënreservoirs.

Mevrouw Marie Nagy is voorstander van het behoud 
van Be.exemplary voor projecten van plaatselijke besturen 
of voor individuele projecten. Niet voor projecten van parti-
culiere ondernemingen, aangezien het Gewest onvoldoende 
middelen heeft. De toepassing van een labeling zou in dit 
laatste geval moeten gebeuren. Deze verplichte pauze geeft 
ons de gelegenheid om over de kwestie na te denken.

Bij het project Renolution is nagedacht over het milieu, 
de energie en de EPB, maar niet over de gevolgen voor de 
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d’impacts sur l’architecture ou sur l’urbanisme, sur l’âme 
de la ville avec toutes ces maisons qui font le charme et 
l’intérêt de la ville de Bruxelles. Ce n’est pas le grand 
patrimoine, mais bien le patrimoine collectif qui fait l’air 
de la ville. Rénolution aura un impact sur le marché de 
l’immobilier, son coût et l’architecture et il mériterait d’être 
affiné et trvaaillé avec les secteurs concernés.

Mme Marie Nagy félicite ensuite le secrétaire d’État 
sur la question des ascenseurs. C’est un long combat et les 
associations qui s’en sont occupées méritent un coup de 
chapeau. Le secrétaire d’État les a écoutés et il a réussi à 
faire le joint avec le Fédéral. Les syndics des immeubles 
veulent être sûrs d’être en ordre avec la loi. Il faut dès lors 
espérer que le ministre fédéral tiendra les délais et que l’on 
pourra rassurer chacun. 
 

Le secrétaire d’État a annoncé qu’il allait autoriser 
la démolition pour le projet CCN et ceci avant permis. 
Peut-être cela n’est pas le cas ici, mais cela peut être un 
précédent. Jadis ceci s’est déjà observé (démolition avant 
permis) et cela a occasionné des chancres. Cette façon de 
faire revient dans d’autres projets aussi, mais il faut être 
prudents. Il faut éviter que ce ne soit une politique du fait 
accompli. Il faut se dire que cela rend le réaménagement ou 
une occupation différente définitivement impossible. Il faut 
donc éviter d’en faire une politique générale, car cela n’est 
pas toujours bon pour Bruxelles. 
 

Enfin Mme Nagy regrette la faiblesse des crédits pour 
le patrimoine et elle espère que le secrétaire d’État sera 
malgré tout en mesure de « remplir un peu les caisses » 
pour être à la hauteur des enjeux.

Mme Céline Fremault indique que son groupe 
avait une série de questions sur l’élaboration du RRU et 
Good living. Elle espère que ce texte se déploiera avant 
l’adoption du budget de 2023 et que la configuration ne soit 
pas identique d’ici un an.

L’oratrice appelle une attention particulière à la 
question du handicap dans l’écriture de ce texte. Ici aussi, 
la question des associations est importante pour qu’ils se 
sentent à l’aise avec le texte proposé. 
 

L’évaluation approfondie de la réforme du CoBAT 2019 
est attendue depuis un certain temps. Une proposition avait 
été faite à propos de la question des PAD. Il convient d’y 
associer les différentes voies citoyennes.

Mme Fremault admet que la « fast lane » pour les 
logements sociaux a été adoptée il y a trop peu de temps 
pour pouvoir l’évaluer. L’oratrice rappelle qu’elle avait 

architectuur of de stedenbouw, voor de ziel van de stad met 
al die huizen die de stad Brussel zo charmant en interessant 
maken. Het is niet het grote erfgoed, maar het collectieve 
erfgoed dat de lucht van de stad maakt. Renolution zal 
gevolgen hebben voor de vastgoedmarkt, de kosten en de 
architectuur en verdient te worden verfijnd en uitgewerkt 
met de betrokken sectoren.

Mevrouw Marie Nagy feliciteert vervolgens de staats-
secretaris met de liftenkwestie. Het is een lange strijd 
geweest en de verenigingen die hierbij betrokken zijn 
geweest verdienen een schouderklopje. De staatssecretaris 
heeft naar hen geluisterd en is erin geslaagd de verbinding 
met de federale regering tot stand te brengen. De syndici 
willen er zeker van zijn dat ze in orde zijn met de wet. 
Het is dus te hopen dat de federale minister de termijnen 
respecteert, zodat iedereen gerustgesteld kan worden.

De staatssecretaris heeft aangekondigd dat hij 
toestemming zal geven voor de sloop van het CCN-project 
voordat de vergunning wordt afgeleverd. Dit is hier misschien 
niet het geval, maar het kan een precedent zijn. In het 
verleden is dit gebeurd (sloop vóór vergunning) en dit heeft 
kankers voortgebracht. Deze manier van werken komt ook 
in andere projecten voor, maar we moeten voorzichtig zijn. 
We moeten voorkomen dat dit een beleid van het voldongen 
feit wordt. We moeten beseffen dat dit de herinrichting of 
een verschillende bezetting definitief onmogelijk maakt. We 
moeten dus vermijden dat het een algemeen beleid wordt, 
want dat is niet altijd goed voor Brussel.

Tot slot betreurt mevrouw Nagy de geringe financie-
ring voor het erfgoed en ze hoopt dat de staatssecreta-
ris niettemin in staat zal zijn « de schatkist een beetje te 
vullen » om de uitdagingen het hoofd te bieden.

Mevrouw Céline Fremault zegt dat haar fractie een 
reeks vragen had over de ontwikkeling van de GSV en 
Good living. Zij hoopt dat dit vóór de aanneming van de 
begroting voor 2023 zal worden uitgerold en dat de confi-
guratie over een jaar niet meer dezelfde zou zijn.

De spreekster roept op om bij het schrijven van deze 
tekst bijzondere aandacht te besteden aan de gehandicap-
tenproblematiek. Ook hier is de kwestie van de verenigin-
gen van belang, zodat zij zich vertrouwd voelen met de 
voorgestelde tekst.

Er wordt al enige tijd gewacht op de grondige evaluatie 
van de hervorming van het BWRO 2019. Er is een voorstel 
gedaan over de kwestie van de RPA’s. De verschillende 
kanalen van de burgers moeten hierbij worden betrokken.

Mevrouw Fremault geeft toe dat de « fast lane » voor de 
sociale woningen nog te recent is om te kunnen evalueren. 
De spreekster herinnert eraan dat zij had gevraagd om er 
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demandé d’y inclure une série d’autres acteurs par exemple 
le logement moyen avec Citydev. Il s’agit ici d’une occasion 
manquée du Gouvernement.

La numérisation des demandes de permis d’urbanisme 
est un chantier important. De nombreuses questions ont été 
posées par rapport à l’outil NOVA. Il faudrait aussi que les 
administrations et les communes disposent d’une intendance 
de pointe pour pouvoir appliquer les textes du gouverne-
ment. Sinon c’est « la configuration de l’Arlésienne ».

Il faudra aussi que le budget 2022 permette au CIRB 
de relever le gant et que les communes soient soutenues à 
hauteur suffisante.

Pour parler très franchement : il n’y a pas de budget 
pour Be.Exemplary. Chacun a compris qu’il fallait faire 
une coupe dans ce projet. Il serait toutefois faux de 
penser que Rénolution sera de nature à compenser cette 
suppression. Rénolution est directement inspirée de la 
stratégie de la rénovation. Mme Nagy l’a dit : sa configu-
ration est différente de Be.exemplary. Il faut travailler sur 
une labellisation qui peut s’opérer pour faire connaître ces 
bâtiments. Be.exemplary a été une vitrine pour Bruxelles. 
Beaucoup s’en enorgueillissaient et en faisaient volontiers 
la promotion à l’étranger. Il serait dommage que le focus 
sur un atout d’aménagement du territoire couplé à un 
élément environnemental soit stoppé. Mme Fremault ne 
croit pas à la dissolution de Be.exemplary dans Rénolution, 
même s’il existe des objectifs communs. Il faudra prévoir 
une solution alternative dans un délai bref. 
 

Ensuite Mme Fremault s’associe aux remarques 
formulées sur le secteur associatif. Il s’agit d’un secteur 
historique. Il n’est pas toujours confortable quand on est 
ministre. Avec l’évolution des choses et notamment la crise 
Covid et les nouveaux enjeux, les associations doivent être 
des alliés et non des ennemis. Il faut partager des visions 
et des expertises sans attendre un « oui » sur tout. Leurs 
idées peuvent nourrir la réflexion du gouvernement. Il est 
de toute manière nécessaire de respecter la loi qui garantit 
un financement pérenne. Ils ne peuvent pas être interprétés 
par le biais d’un appel à projets.

Le secteur associatif par la voie citoyenne pour les 
PAD mérite d’être intégré dans un dispositif législatif. Il 
doit trouver sa place. Ainsi, les versions des différents PAD 
évoluent grâce à la pression citoyenne avec des enjeux 
environnementaux et climatiques que nous partageons tous.

Presque l’ensemble des partis a contribué à la mise en 
place de l’outil PAD. Il faut adapter ce qui a été fait jadis, car 
les choses ont évolué et les enjeux essentiels de durabilité, 
d’environnement et le climat sont venus au premier plan, 
surtout dans la vision de la ville et du lien entre le pouvoir 
politique et les citoyens qui a été fortement éprouvé dans 
la crise Covid.

een reeks andere actoren in op te nemen, bijvoorbeeld de 
middelgrote huisvesting met Citydev. Dit was een gemiste 
kans voor de regering.

De digitalisering van de vergunningsaanvragen is 
een belangrijk project. Er zijn veel vragen gesteld over 
het NOVA-instrument. De administraties en gemeenten 
moeten ook over een geavanceerde intendance beschikken 
om de teksten van de regering te kunnen toepassen. Zoniet 
wordt het « de onzichtbare configuratie ».

De begroting voor 2022 zal het CIBG ook in staat 
moeten stellen de handschoen op te nemen en de gemeenten 
zullen voldoende steun moeten krijgen.

Om het maar ronduit te zeggen : er is geen geld voor 
Be.Exemplary. Iedereen heeft begrepen dat er in dit project 
gesneden moest worden. Het zou echter onjuist zijn te 
denken dat Renolution in staat zal zijn deze bezuiniging 
te compenseren. Renolution is rechtstreeks geïnspireerd 
op de renovatiestrategie. Zoals mevrouw Nagy al zei, 
is de configuratie anders dan Be.exemplary. We moeten 
werken aan een labeling dat gebruikt kan worden om deze 
gebouwen onder de aandacht te brengen. Be.exemplary 
was een uitstalraam voor Brussel. Velen waren er trots op 
en wilden het graag in het buitenland promoten. Het zou 
jammer zijn als er een einde zou komen aan de focus op een 
ruimtelijke ordeningstroef gekoppeld aan een milieu-ele-
ment. Mevrouw Fremault gelooft niet in de ontbinding van 
Be.exemplary in Renolution, zelfs niet als er gemeenschap-
pelijke doelstellingen zijn. In de nabije toekomst zal een 
alternatieve oplossing moeten worden gevonden.

Mevrouw Fremault sluit zich vervolgens aan bij de 
opmerkingen over de verenigingssector. Het is een historische 
sector. Het is niet altijd comfortabel als minister. Gezien de 
huidige ontwikkelingen, met name de COVID-crisis en de 
nieuwe uitdagingen, moeten de verenigingen bondgenoten 
zijn en geen vijanden. Wij moeten visies en deskundigheid 
delen zonder een « ja » op alles te verwachten. Hun ideeën 
kunnen de reflectie van de regering voeden. In ieder geval 
moet de wet die duurzame financiering garandeert, worden 
nageleefd. Zij kunnen niet worden geïnterpreteerd via een 
oproep tot het indienen van projecten.

De verenigingssector via de burger voor de RPA’s 
verdient het in een wetgevingsregeling te worden geïnte-
greerd. Hij moet zijn plaats vinden. Zo evolueren de versies 
van de verschillende RPA’s dankzij de druk van de burgers 
met milieu- en klimaatkwesties die wij allen delen.

Bijna alle partijen hebben bijgedragen aan de uitvoering 
van het RPA-instrument. We moeten aanpassen wat 
destijds is gedaan, omdat de zaken geëvolueerd zijn en de 
essentiële kwesties van duurzaamheid, milieu en klimaat 
op de voorgrond zijn getreden, vooral in de visie van de 
stad en de band tussen de politieke macht en de burgers, die 
sterk op de proef is gesteld door de COVID-crisis.
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Sur les ascenseurs historiques, Mme Fremault indique 
que les associations ont une inquiétude sur le retard de 
la prise d’arrêté par le ministre fédéral Dermagne. Le 
secrétaire d’État peut-il se montrer rassurant à ce sujet ? 
 

Parmi le patrimoine et les dossiers plus petits, qui n’ont 
pas l’envergure des gros dossiers qui retiennent l’attention, 
Mme Fremault évoque la « Villa Dewin ». Cet endroit doit 
être préservé. C’est un bel espace et il pourrait être ouvert 
au public. Il mérite de devenir une vitrine. Le secteur 
associatif est extrêmement mobilisé et l’on peut imaginer 
une collaboration avec le gouvernement. 
 

Enfin, Mme Fremault souligne tout le mérite du 
secrétaire d’État pour Bright.Brussels et suggère que 
l’éclairage des statues soit un point d’attention. Il existe 
des contraintes énergétiques certes, mais de nombreux 
monuments et éléments du petit patrimoine méritent un 
éclairage amélioré.

Le secrétaire d’État Pascal Smet remercie les com-
missaires pour leurs réflexions. Il retient l’idée du petit 
patrimoine en de son éclairage. Un plan lumière avec 
Sibelga est en cours d’élaboration. Il convient en effet de 
mettre en avant le bâti exemplaire comme cela se faisait 
avec Be.Exemplary. La suggestion d’une labellisation est 
à retenir. Comme indiqué par Mme Nagy, il est moins 
indiqué de donner des primes aux grands promoteurs 
immobiliers. Il ajoute du reste qu’un prix d’architecture a 
été lancé. C’est une autre manière pour valoriser du travail 
architectural exemplaire. Les remarques sur Rénolution 
sont pertinentes. Sans doute est-il possible de faire quelque 
chose sur Be.Exemplary sans que ce soit trop onéreux.

Il conclut que l’échange d’idées avec la commission a 
été excellent et s’en félicite pour l’avenir. 
 

Discussion des allocations de base

MISSION 27 
Politique de la ville

Programme 14 – Fonctionnement BUP

Aucun membre ne demande la parole.

Vote

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 27.

Wat de historische liften betreft, verklaart mevrouw 
Fremault dat de verenigingen bezorgd zijn over de 
vertraging bij de uitvaardiging van het besluit door federaal 
minister Dermagne. Kan de staatssecretaris zich geruststel-
lend opstellen hierover ?

Onder het erfgoed en de kleinere dossiers, die niet zo 
omvangrijk zijn als de grote welke de aandacht trekken, 
vermeldt mevrouw Fremault de « Villa Dewin ». Deze 
plaats moet beschermd worden. Het is een prachtige ruimte 
die opengesteld zou kunnen worden voor het publiek. Het 
verdient het om bewonderd te kunnen worden. De ver-
enigingssector is zeer gemobiliseerd en men kan zich een 
samenwerking met de regering voorstellen.

Tot slot benadrukt mevrouw Fremault de verdienste 
van de staatssecretaris voor Bright.Brussels en suggereert 
zij dat de verlichting van de standbeelden een punt van 
aandacht zou zijn. Er zijn zeker energetische grenzen, 
maar veel monumenten en elementen van het klein erfgoed 
verdienen een betere verlichting.

Staatssecretaris Pascal Smet dankt de commissiele-
den voor hun gedachten. Hij behoudt het idee van het klein 
erfgoed en het verlichten ervan. Er wordt een lichtplan 
met Sibelga opgesteld. Het zou goed zijn om voorbeeldige 
gebouwen in de schijnwerpers te zetten, zoals is gedaan met 
Be.Exemplary. De suggestie van een labeling moet worden 
gehandhaafd. Zoals mevrouw Nagy heeft opgemerkt, is het 
minder geschikt om premies te geven aan grote projectont-
wikkelaars. Hij voegt eraan toe dat er een architectuurprijs 
is gelanceerd. Dit is een andere manier om voorbeeldig 
architecturaal werk te bevorderen. De opmerkingen over 
Renolution zijn relevant. Het is waarschijnlijk mogelijk om 
iets op Be.Exemplary te doen zonder dat het te duur is.

Hij concludeert dat de uitwisseling van ideeën met de 
commissie uitstekend is verlopen en juicht dit voor de 
toekomst toe.

Bespreking van de basisallocaties

OPDRACHT 27 
Stadsbeleid

Programma 14 – Werking BSE

Geen enkel lid vraagt het woord.

Stemming

De commissie brengt met 9 stemmen tegen 6 een gunstig 
advies uit aan de Commissie Financiën voor opdracht 27. 
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MISSION 33 
Urbanisme et patrimoine 

(compétences partagées entre le 
Ministre-Président Rudi Vervoort et 

le secrétaire d’État Pascal Smet)

Programme 1 – Gestion de personnel et organisation

Programme 2 – Subventions aux bénéficiaires en matière 
de développement territorial et d’urbanisme partim 
 

AB 33.002.34.03.3300 et AB 33.002.27.01.4340

Mme Isabelle Pauthier observe qu’il a été question de 
la Fondation Kanal et du CIVA, mais pas des acteurs qui 
vont mettre en œuvre les acteurs, tels Citydev. Est-ce que 
le secrétaire d’État confirme que les moyens pour Habitat 
sont maintenus ?

Le secrétaire d’État Pascal Smet répond que cela 
concerne le Ministre-Président.

Mme Isabelle Pauthier posera une question écrite au 
Ministre-Président

Programme 3 – Etudes information et promotion en 
matière d’urbanisme et mesures prévues par le 
CoBAT

Programme 4 – Politique du développement territorial 
de la rénovation urbaine et de la revitalisation 
urbaine

Programme 5 – Politique du Patrimoine protection et 
restauration du patrimoine classé

Aucun membre ne demande la parole.

Votes

La commission émet par 9 voix contre 6 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 33.

– Confiance est faite à la rapporteuse pour la rédaction 
du rapport.

OPDRACHT 33 
Stedenbouw en erfgoed 

(gedeelde bevoegdheden tussen 
minister-president Rudi Vervoort 
en staatssecretaris Pascal Smet)

Programma 1 – Personeelsbeheer en organisatie

Programma 2 – Subsidies aan de begunstigden op het 
vlak van territoriale ontwikkeling en stedenbouw 
partim

BA 33.002.34.03.3300 en BA 33.002.27.01.4340

Mevrouw Isabelle Pauthier merkt op dat de Stichting 
Kanal en CIVA waren vernoemd, maar niet de actoren die 
de actoren zouden uitvoeren, zoals Citydev. Heeft de staats-
secretaris bevestigd dat de middelen voor Habitat zullen 
worden gehandhaafd ?

Staatssecretaris Pascal Smet antwoordt dat dit de 
minister-president aanbelangt.

Mevrouw Isabelle Pauthier zal een schriftelijke vraag 
stellen aan de minister-president.

Programma 3 – Studies, voorlichting en promotie op 
het gebied van stedenbouw en maatregelen in het 
kader van het BWRO

Programma 4 – Beleid van de territoriale ontwikkeling, 
de stadsvernieuwing en de stadsherwaardering 
 

Programma 5 – Erfgoedbeleid bescherming en restau-
ratie van beschermd erfgoed

Geen enkel lid vraagt het woord.

Stemmingen

De commissie brengt met 9 stemmen tegen 6 een gunstig 
advies uit aan de Commissie Financiën voor opdracht 33. 
 

– Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.
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Annexe 1

Be.Connected : tranches restantes de travaux où il y a 
eu des retards

Annexe 2

Série de contrats de rénovation urbaine et leurs montants 
budgétaires

Annexe 3

AB 33.004.10.01.7112 et 33.004.10.02.7132

Budget de 2,5 millions d’euros pour l’acquisition 
d’immeubles auprès du secteur privé. La liste de ce qui est 
prévue.

Annexe 4

Contrats de quartiers

Annexe 5

AB 33.001.08.04.1211 formation du personnel urban 
- ventilation

Bijlage 1

Be.Connected : schijven met overblijvende werken 
waarvoor vertraging werd opgelopen

Bijlage 2

Reeks contracten voor stadsvernieuwing en bijbeho-
rende begroting

Bijlage 3

BA 33.004.10.01.7112 en 33.004.10.02.7132

Begroting van 2,5 miljoen euro voor de verwerving 
van onroerende goederen uit de privé sector. Lijst van de 
voorgenomen verwervingen.

Bijlage 4

Wijkcontracten

Bijlage 5

AB 33.001.08.04.1211 vorming van het personeel urban 
- ventilatie
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Annexes

Annexe 1 
BE CONNECTED 2021

ENGAGEMENTS 2021

Koptekst document Globaal Bedrag Beschikbaar 
bedrag

Verbruikt 
bedrag

Naam

staging laptops en gsm’s 15.609,00 15.609,00 0 ARHS TECHNOLOGY
Réalisation analyse de risque 20.691,00 0,01 20.690,99 ROBRECHTS & THIENPONT
Verhuis 78.828,63 49,68 78.778,95 DOCKX MOVERS
SMS Gateway 6.000,00 6.000,00 0 Q-MATIC BELGIUM
Etude Stores 12.100,00 6.655,00 5.445,00 AM EXPERT CONSTRUCT
Analyse waterlek betreft verzekeringen 29.282,00 0 29.282,00 DELOITTE CONSULTING
Suivi livraison 20.116,00 0 20.116,00 DELOITTE CONSULTING
Inrichting: Port de Bruxelles Archives 428.168,86 100.938,20 327.230,66 DELTA THERMIC
achat ordinateurs 460.840,60 247.648,75 213.191,85 ECONOCOM PRODUCTS 

& SOLUTIONS BELUX
Mobophonie 677.665,27 0,01 677.665,26 ECONOCOM PRODUCTS 

& SOLUTIONS BELUX
Digital signage (ecrans) / hardware 30.462,96 0 30.462,96 DIALOG C.P.S.
C&K_Livraison et montage de mobilier 22.848,96 22.848,96 0 Cushman & Wakefield Design & Build
Meubilair 294.622,67 294.622,67 0 Cushman & Wakefield Design & Build

Silver Tower 841.646,10 0,00 841.646,10 GHELAMCO

LIQUIDATIONS 2021

Société Type doc  Montant TOPIC
Dromeas F  580.450,00 € MEUBILAIR
Dromeas F  91.545,48 € MEUBILAIR
Irisnet F  6.172,82 € TELEFONIE
Dialog C.P.S. F  50.026,24 € Digital Signage
ARHS Technology F  2.879,80 € INSTALLATIE COMPUTERS
Dockx Movers F  2.952,40 € VERHUIS
ARHS Technology F  3.557,40 € INSTALLATIE COMPUTERS
ARHS Technology F  2.879,80 € INSTALLATIE COMPUTERS
Deloitte Consulting F  29.040,00 € Ondersteuning project
DELTA THERMIC F  144.607,09 € Installatie HVAC* port bruxelles
Eurodist F  3.582,80 € WELCOME PACK
Wakapop F  3.927,00 € WELCOME PACK
Irisnet F 617,28 € TELEFONIE
Irisnet F  1.438,19 € TELEFONIE
Irisnet NC – 2.504,70 € TELEFONIE
L’ATELIER DU TOTE BAG F 2.558,50 € WELCOME PACK
L’ATELIER DU TOTE BAG F 280,00 € WELCOME PACK
Irisnet F 8.303,02 € TELEFONIE
Irisnet F 8.833,00 € TELEFONIE
Irisnet F  7.596,38 € TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TELEFONIE
Irisnet F  35.332,00 € TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TELEFONIE
Irisnet F 515,75 € TELEFONIE
Irisnet F  5.555,53 € TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TELEFONIE

Bijlagen

Bijlage 1 
BE CONNECTED 2021 

VASTLEGGINGEN 2021

En-tête du document / Koptekst document Montant global / 
Globaal bedrag

Montant 
disponible / 
Beschikbaar 

bedrag

Montant 
consommé 
/ Verbruikt 

bedrag

Nom / Naam

Staging pc portables et GSM / 
Staging laptops en gsm’s

15.609,00 15.609,00 0 ARHS TECHNOLOGY

Réalisation analyse de risque / 
Uitvoering risicoanalyse

20.691,00 0,01 20.690,99 ROBRECHTS & THIENPONT

Déménagement / Verhuis 78.828,63 49,68 78.778,95 DOCKX MOVERS
SMS Gateway 6.000,00 6.000,00 0 Q-MATIC BELGIUM
Etude Stores / Studie Stores 12.100,00 6.655,00 5.445,00 AM EXPERT CONSTRUCT
Analyse fuite d’eau assurances / Analyse 
waterlek betreft verzekeringen

29.282,00 0 29.282,00 DELOITTE CONSULTING

Suivi livraison / Opvolging levering 20.116,00 0 20.116,00 DELOITTE CONSULTING
Aménagement: Port de Bruxelles Archives / 
Inrichting : Haven van Brussel Archieven

428.168,86 100.938,20 327.230,66 DELTA THERMIC

Achat ordinateurs / Aankoop computers 460.840,60 247.648,75 213.191,85 ECONOCOM PRODUCTS 
& SOLUTIONS BELUX

Mobophonie 677.665,27 0,01 677.665,26 ECONOCOM PRODUCTS 
& SOLUTIONS BELUX

Digital signage (ecrans / schermen) / hardware 30.462,96 0 30.462,96 DIALOG C.P.S.
C&K_Livraison et montage de mobilier / 
Levering en montage van meubilair

22.848,96 22.848,96 0 Cushman & Wakefield Design & Build

Mobilier / Meubilair 294.622,67 294.622,67 0 Cushman & Wakefield Design & Build
Silver Tower 841.646,10 0,00 841.646,10 GHELAMCO

VEREFFENINGEN 2021

Société / Bedrijf Type doc  Montant / Bedrag TOPIC / Onderwerp
Dromeas F  580.450,00 € MOBILIER / MEUBILAIR  
Dromeas F  91.545,48 € MOBILIER / MEUBILAIR 
Irisnet F  6.172,82 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE 
Dialog C.P.S. F  50.026,24 € Digital Signage
ARHS Technology F  2.879,80 € INSTALLATION ORDINATEURS / 

INSTALLATIE COMPUTERS 
Dockx Movers F  2.952,40 € DÉMÉNAGEMENT / VERHUIS
ARHS Technology F  3.557,40 € INSTALLATION ORDINATEURS  / 

INSTALLATIE COMPUTERS
ARHS Technology F  2.879,80 € INSTALLATION ORDINATEURS  / 

INSTALLATIE COMPUTERS
Deloitte Consulting F  29.040,00 € Support projet / Ondersteuning project
DELTA THERMIC F  144.607,09 € Installation HVAC* Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC* Haven van Brussel
Eurodist F  3.582,80 € WELCOME PACK
Wakapop F  3.927,00 € WELCOME PACK
Irisnet F 617,28 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  1.438,19 € TÉLÉPHONIE  / TELEFONIE
Irisnet NC – 2.504,70 € TÉLÉPHONIE  / TELEFONIE
L’ATELIER DU TOTE BAG F 2.558,50 € WELCOME PACK
L’ATELIER DU TOTE BAG F 280,00 € WELCOME PACK
Irisnet F 8.303,02 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 8.833,00 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  7.596,38 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  35.332,00 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
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Société Type doc  Montant TOPIC
Merak F 9.631,75 € Scannen archieven
Merak F 1.089,65 € Scannen archieven
Mozer F 213.547,03 € VERHUIS
DELTA THERMIC F 226.774,07 € Installatie HVAC port bruxelles
DELTA THERMIC F 534.412,63 € Installatie HVAC port bruxelles
Q-MATIC BELGIUM F 1.030,08 € LOKETTEN
Q-MATIC BELGIUM NC – 1.030,08 € LOKETTEN
Dialog C.P.S. F 1.185,80 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 1.089,00 € Digital Signage
Merak F 107,85 € Scannen archieven
Merak F 17.885,63 € Scannen archieven
Dialog C.P.S. F 871,20 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 7.919,45 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 62.356,50 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 4.510,88 € Digital Signage
Dockx Movers F 78.778,95 € VERHUIS
Deloitte consulting F  62.976,87 € Ondersteuning project
Bruynzeel Storage F 264.674,65 € RAYONNAGES MOBILES
Viva Verde F 1.657,10 € ENVELOPPEN
Mozer Belux F 174.260,35 € VERHUIS
Econocom F 21.384,09 € COMPUTERS
ROBRECHTS & THIENPONT F 2.495,61 € AUDIT SECURITE
DUPUIS VIOLAINE F 21.413,25 € WELCOME PACK
Merak F 857,04 € Scannen archieven
Irisnet F 573,94 € TELEFONIE
Irisnet F 515,75 € TELEFONIE
SILVER TOWER F 841.646,10 € INRICHTING IRISTOWER
DELTA THERMIC F  189.375,21 € Installatie HVAC port bruxelles
ROBRECHTS & THIENPONT F  7.203,29 € AUDIT SECURITE
Deloitte Consulting F  20.116,25 € Ondersteuning project
Deloitte Consulting F  29.282,00 € Ondersteuning project
Merak F  378,94 € Scannen archieven
Merak F  3.355,80 € Scannen archieven
ROBRECHTS & THIENPONT F  4.356,00 € AUDIT SECURITE
JANSEN - WIJSMULLER & BEUNS F  19.831,00 € ARCHIEFDOZEN
Irisnet NC  573,94 € TELEFONIE
Irisnet F  5.157,50 € TELEFONIE
Irisnet F  862,44 € TELEFONIE
DELTA THERMIC F  219.216,32 € Installatie HVAC port bruxelles
Q-MATIC F  29.288,09 € Configuratie software loketten
Q-MATIC F  18.538,00 € Configuratie software loketten
ROBRECHTS & THIENPONT F  843,75 € AUDIT SECURITE
DELTA THERMIC F  62.688,55 € Installatie HVAC port bruxelles
Econocom F  677.665,26 € COMPUTERS
ROBRECHTS & THIENPONT F  1.020,94 € AUDIT 
ROBRECHTS & THIENPONT NC  843,75 € AUDIT 
ROBRECHTS & THIENPONT F  3.083,24 € AUDIT 
Worldline F  3.377,17 € BETAALSYSTEEM LOKETTEN
Econocom F  132.017,05 € COMPUTERS
Econocom NC  3.630,00 € COMPUTERS
ROBRECHTS & THIENPONT F  2.531,91 € AUDIT
DELTA THERMIC F  37.376,98 € Installatie HVAC port bruxelles

DELTA THERMIC F  61.364,40 € Installatie HVAC port bruxelles
Irisnet F  573,94 € TELEFONIE
Econocom F  63.420,71 € COMPUTERS
AM EXPERT CONSTRUCT F  5.445,00 € STUDIE STORES

Société / Bedrijf Type doc  Montant / Bedrag TOPIC / Onderwerp
Irisnet F 515,75 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  5.555,53 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 617,28 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Merak F 9.631,75 € Scanning des archives / Scannen archieven
Merak F 1.089,65 € Scanning des archives / Scannen archieven
Mozer F 213.547,03 € DÉMÉNAGEMENT / VERHUIS
DELTA THERMIC F 226.774,07 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel 
DELTA THERMIC F 534.412,63 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
Q-MATIC BELGIUM F 1.030,08 € GUICHETS / LOKETTEN
Q-MATIC BELGIUM NC – 1.030,08 € GUICHETS / LOKETTEN
Dialog C.P.S. F 1.185,80 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 1.089,00 € Digital Signage
Merak F 107,85 € Scanning des archives / Scannen archieven
Merak F 17.885,63 € Scanning des archives / Scannen archieven
Dialog C.P.S. F 871,20 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 7.919,45 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 62.356,50 € Digital Signage
Dialog C.P.S. F 4.510,88 € Digital Signage
Dockx Movers F 78.778,95 € DÉMÉNAGEMENT / VERHUIS
Deloitte consulting F  62.976,87 € Support projet / Ondersteuning project
Bruynzeel Storage F 264.674,65 € RAYONNAGES MOBILES / 

MOBIELE REKKEN
Viva Verde F 1.657,10 € ENVELOPPES / ENVELOPPEN
Mozer Belux F 174.260,35 € DÉMÉNAGEMENT / VERHUIS
Econocom F 21.384,09 € ORDINATEURS / COMPUTERS
ROBRECHTS & THIENPONT F 2.495,61 € AUDIT SECURITE / VEILIGHEIDSAUDIT
DUPUIS VIOLAINE F 21.413,25 € WELCOME PACK
Merak F 857,04 € Scanning des archives / Scannen archieven
Irisnet F 573,94 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F 515,75 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
SILVER TOWER F 841.646,10 € AMÉNAGEMENT IRISTOWER / 

INRICHTING IRISTOWER
DELTA THERMIC F  189.375,21 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
ROBRECHTS & THIENPONT F  7.203,29 € AUDIT SECURITE / VEILIGHEIDSAUDIT
Deloitte Consulting F  20.116,25 € Support projet / Ondersteuning project
Deloitte Consulting F  29.282,00 € Support projet / Ondersteuning project
Merak F  378,94 € Scanning des archives  / Scannen archieven
Merak F  3.355,80 € Scanning des archives  / Scannen archieven
ROBRECHTS & THIENPONT F  4.356,00 € AUDIT SECURITE / VEILIGHEIDSAUDIT
JANSEN - WIJSMULLER & BEUNS F  19.831,00 € BOÎTES D’ARCHIVES / ARCHIEFDOZEN
Irisnet NC  573,94 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  5.157,50 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Irisnet F  862,44 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
DELTA THERMIC F  219.216,32 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
Q-MATIC F  29.288,09 € Configuration logiciel guichets / 

Configuratie software loketten
Q-MATIC F  18.538,00 € Configuration logiciel guichets / 

Configuratie software loketten
ROBRECHTS & THIENPONT F  843,75 € AUDIT SECURITE / VEILIGHEIDSAUDIT
DELTA THERMIC F  62.688,55 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
Econocom F  677.665,26 € ORDINATEURS / COMPUTERS
ROBRECHTS & THIENPONT F  1.020,94 € AUDIT 
ROBRECHTS & THIENPONT NC  843,75 € AUDIT 
ROBRECHTS & THIENPONT F  3.083,24 € AUDIT 
Worldline F  3.377,17 € SYSTÈME DE PAIEMENT GUICHETS 

/ BETAALSYSTEEM LOKETTEN
Econocom F  132.017,05 € ORDINATEURS / COMPUTERS
Econocom NC  3.630,00 € ORDINATEURS / COMPUTERS
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Société / Bedrijf Type doc  Montant / Bedrag TOPIC / Onderwerp
ROBRECHTS & THIENPONT F  2.531,91 € AUDIT
DELTA THERMIC F  37.376,98 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
DELTA THERMIC F  61.364,40 € Installation HVAC Port de Bruxelles / 

Installatie HVAC Haven van Brussel
Irisnet F  573,94 € TÉLÉPHONIE / TELEFONIE
Econocom F  63.420,71 € ORDINATEURS / COMPUTERS
AM EXPERT CONSTRUCT F  5.445,00 € ÉTUDE STORES / STUDIE STORES
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Annexe 2 
Liste des CRU actifs

1re série :

–       CRU 1 - Citroën Vergote (2017-2023 /2026) - Bruxelles / Molenbeek : 
22.032.911,00 euros

–       CRU 2 – Brabant Nord Saint-Lazare (2017-2023/2026) - Schaerbeek 
/ Saint-Josse : 22.000.000,35 euros

–       CRU 3 – Gare Ouest (2017-2023 / 2026) - Molenbeek / Anderlecht : 
21.999.740,00 euros

–       CRU 4 – Avenue du Roi (2017-2023 /2026) Forest / Saint-Gilles : 
21.990.008,65 euros

–       CRU 5 – Heyvaert Poincaré (2017-2023 /2026) - Anderlecht / 
Molenbeek / Bruxelles : 21.977,340,00 euros.

Les montants pour les CRU 1 à CRU 5 :

–       Lorsqu’il s’agissait de « subventions », pour la plupart engagées en 
2017, les montants sont répartis sur différentes AB en fonction des 
codes économiques ad hoc et en regard du statut de chaque pilote 
(bénéficiaires : communes, entités publiques consolidées, entités 
publiques non consolidés…). Dans le budget 2022, il s’agit donc 
surtout de crédits de liquidations pour les encours historiques des 
CRU 1 à CRU 5, calculés en fonction des états d’avancement des 
différents projets et en regard des justificatifs potentiels qu’introdui-
ront les bénéficiaires durant l’année 2022. 
 

–       Lorsqu’il s’agit de « financements » (c’est-à-dire lorsque le pilote 
est une entité régionale), les inscriptions en crédit d’engagement (C) 
et de liquidation (B) se font au fur et à mesure sur la base de l’état 
d’avancement des projets et en fonction des codes économiques ad 
hoc (acquisitions de biens, marché public d’études, marchés publics 
de travaux…).

2e série :

–       CRU 6 – Autour de Simonis (2021-2026 /2029) - Koekelberg / 
Molenbeek : 22.000.000,00 euros

–       CRU 7 – Autour de la Gare du Midi (2022-2027/2023) - Saint-Gilles / 
Anderlecht / Bruxelles : prévisionnellement 22.000.000,00 euros

–       CRU 8 : non encore sélectionné.

Les montants pour les CRU 6 et CRU 7 :

–       Le CRU 6 aurait dû être approuvé définitivement (et donc engagé) 
fin 2021 et le sera au printemps 2022. D’où doublement des crédits 
d’engagement pour les CRU en 2022. 
 

Pour les montants de liquidation, les CQD et les CRU ont subi, comme 
pour tous les projets, publics comme privés, des ralentissements liés au 
covid. Les communes et autres porteurs se sont néanmoins adaptés au fur 
et à mesure des fluctuations de possibilités tant en termes de participation 
citoyenne qu’en termes de marchés publics ou de gestion des chantiers. 
 w

Il y a eu un vrai ralentissement quant aux chantiers, voire même à 
certains moments des arrêts. Cet état de fait a eu comme conséquence une 
diminution du montant des factures émises et donc une diminution des 
justificatifs disponibles à introduire par les communes et autres porteurs 
de projet auprès de la Région. Ce qui explique certaines diminutions des 
crédits de liquidations nécessaires en 2022 pour les CQD et CRU.

Bijlage 2 
Lijst van de actieve SVC’s

Eerste reeks :

–       SVC 1 - Citroën - Vergote (2017-2023/2026) - Brussel / Molenbeek : 
22.032.911,00 euro

–       SVC 2 – Brabant - Noord - Sint-Lazarus (2017-2023/2026) - 
Schaarbeek / Sint-Joost : 22.000.000,35 euro

–       SVC 3 – Weststation (2017-2023/2026) - Molenbeek / Anderlecht : 
21.999.740,00 euro

–       SVC 4 – Koningslaan (2017-2023/2026) Vorst / Sint-Gillis : 
21.990.008,65 euro

–       SVC 5 – Heyvaert - Poincaré (2017-2023/2026) - Anderlecht / 
Molenbeek / Brussel : 21.977,340,00 euro.

De bedragen voor de SVC’s 1 tot 5 :

–       De bedragen van de subsidies, waarvan het merendeel in 2017 werd 
vastgelegd, zijn verdeeld over verschillende BA’s al naargelang van de 
overeenstemmende economische codes en afhankelijk van het statuut 
van de sturende instantie (begunstigden : gemeenten, geconsolideerde 
overheidsdiensten, niet-geconsolideerde overheidsdiensten, enz.). 
Op de begroting van 2022 zijn er dus vooral vereffeningskredieten 
geboekt voor de historische uitstaande bedragen van de SVC’s 1 tot 
5, berekend op basis van de vorderingsstaat van de verschillende 
projecten en rekening houdend met de mogelijke verantwoordings-
stukken die de begunstigden in 2022 zullen indienen.

–       Voor de financieringen (wanneer een gewestelijke dienst de 
sturende instantie is) worden (C-)vastleggingskredieten en 
(B)-vereffeningskredieten geboekt naarmate de projecten vorderen, 
rekening houdend met de overeenstemmende economische codes 
(aankoop van goederen, overheidsopdracht voor studies, overheids-
opdrachten voor aanneming van werken, enz.).

Tweede reeks :

–       SVC 6 – Rondom Simonis (2021-2026/2029) - Koekelberg / 
Molenbeek : 22.000.000,00 euro

–       SVC 7 – Rondom het Zuidstation (2022-2027/2023) - Sint-Gillis / 
Anderlecht / Brussel : naar raming 22.000.000,00 euro

–       SVC 8 : nog niet geselecteerd.

De bedragen voor de SVC’s 6 en 7 :

–       SVC 6 had eind 2021 definitief goedgekeurd (en dus vastgelegd) 
moeten worden. Dat zal nu gebeuren in het voorjaar van 2022. 
Vandaar de verdubbeling van de vastleggingskredieten voor de SVC’s 
in 2022.

De vereffening van de DWC’s en de SVC’s heeft, net zoals alle 
openbare en private projecten, vertraging opgelopen door de coronacrisis. 
De gemeenten en andere projectleiders hebben zich echter weten aan te 
passen aan de mogelijkheden van het moment om burgerparticipatie te 
laten plaatsvinden, overheidsopdrachten uit te schrijven en de bouwplaat-
sen te beheren.

De bouwwerken liepen heuse vertraging op en werden soms zelfs 
helemaal stilgelegd. Dat heeft tot gevolg gehad dat het bedrag van 
de uitgeschreven facturen lager uitviel en de gemeenten en de andere 
projectleiders dus minder verantwoordingsstukken konden indienen bij 
het Gewest. Dat verklaart waarom sommige vereffeningskredieten die in 
2022 voor de DWC’s en SVC’s nodig zijn, lager liggen.
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Annexe 3 
Liste des achats d’immeubles et de terrains en RU 

–       Pour l’AB 33.004.10.01.7112 - Acquisition de terrains dans le 
cadre de la revitalisation urbaine du secteur privé

Le montant de 1,5 million est le montant en crédit B, c’est-à-dire les 
crédits de liquidations. Elle concerne les acquisitions principalement 
dans 2 cadres :

–       La mise en œuvre des CRU en phase d’exécution (CRU 1 à 
CRU 5), en enquête publique (CRU6) et en phase d’élaboration 
(CRU 7)

–       Mais aussi les quotes-parts de la RBC dans les acquisitions 
financées par les accords de coopération Beliris – avenant 14. 
 

Ça couvre donc prévisionnellement les liquidations des acquisitions 
suivantes déjà en cours de négociations

–       CRU 4 – talus SNCB – projet promenade cyclo-piétonne

–       CRU 1 – terrain Port de Bruxelles – projet hall de sport Vergote 
 

–       CRU 3 – terrain SNCB –projet parc de l’ouest

Les crédits d’engagement et de liquidation permettent aussi d’avancer 
dans des opérations programmées. À titre d’exemples : 
 

–       CRU 5 : acquisitions terrains pour le « Parc de la Sennette » 
(cf. projets A.1a à A.1g) du CRU 5 Heyvaert lorsqu’il s’agit 
de « terrains ». Les frais d’acquisitions principaux sont pris en 
charge par un montant de l’avenant 13 de Beliris mais le solde et 
les acquisitions complémentaires sont à charge du CRU. 
 

–       CRU 6 : terrains liés à l’exécution du CRU 6 (Simonis 11-13, 
Talus Infrabel Lys-Beligica…)

–       Beliris avenant 14 : en fonction de l’état d’avancement des 
projets liés à la mise en œuvre de l’avenant 14 des accords de 
coopération beliris (part régionale (frais, indemnités remploi…) 
en complément à la part Beliris (valeur vénale). À titre d’exemples 
non exhaustifs : Terrains SNCB – site Charroi à Forest. 
 

–       Pour l’AB 33.004.10.02.7132 - Acquisition de biens immeubles 
dans le cadre de la revitalisation urbaine du secteur privé

Le montant de 2,5 millions est le montant en crédit B, c’est-à-dire 
les crédits de liquidations. Ça couvre donc prévisionnellement les 
liquidations des acquisitions déjà en cours de négociations : 
 

–       CRU 4 – talus SNCB

Les crédits d’engagement et de liquidation permettent aussi d’avancer 
dans des opérations programmées. À titre d’exemples : 
 

–       CRU 5 : acquisitions biens immeubles pour le « Parc de la 
Sennette » (cf. projets A.1a à A.1g) du CRU 5 Heyvaert lorsqu’il 
s’agit de « terrains ». Les frais d’acquisitions principaux sont pris 
en charge par un montant de l’avenant 13 de Beliris mais le solde 
et les acquisitions complémentaires sont à charge du CRU. 
 

–       CRU 6 : biens immeubles liés à l’exécution du CRU 6 (Léopold 
2, 184 / angle Lys – Pont de jette… ) 
 

–       CRU 2 : acquisitions dans le périmètre via le solde de l’enveloppe 
« acquisition du CRU 2

–       CRU 4 : acquisitions dans le périmètre via le solde de l’enveloppe 
« acquisition du CRU 4

Bijlage 3 
Lijst van de aangekochte gebouwen en 

gronden in het kader van de SH

–       Voor wat betreft BA 33.004.10.01.7112 - Aankoop van terreinen 
van de privé-sector in het kader van de stedelijke herwaardering

Het bedrag van 1,5 miljoen euro is het bedrag in B-kredieten, dat 
zijn de vereffeningskredieten. Het gaat hier voornamelijk om twee 
soorten aankopen :

–       De implementatie van de SVC’s in de uitvoeringsfase (SVC’s 1 
tot 5), in openbaar onderzoek (SVC 6) en in de uitwerkingsfase 
(SVC 7)

–       Maar ook de aandelen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
in de aankopen die gefinancierd worden via de veertiende bijakte 
van het samenwerkingsakkoord Beliris.

Het dekt dus op basis van prognoses de vereffening van de volgende 
aankopen waarover reeds onderhandelingen bezig zijn

–       SVC 4 – talud NMBS – plannen voor een fiets- en wandelpad

–       SVC 1 – terrein Haven van Brussel – plannen voor 
sporthal Vergote

–       SVC 3 – terrein NMBS – plannen voor Westpark

De vastleggings- en vereffeningskredieten maken het ook mogelijk 
om vooruitgang te boeken met geprogrammeerde operaties. 
Bijvoorbeeld :

–       SVC 5 : aankoop van gronden voor het « Park van de Kleine 
Zenne » (cf. projecten A.1a tot A.1g) van SVC 5 Heyvaert De 
hoofdkosten van de aankopen worden gedekt met een bedrag dat 
opgenomen is in de dertiende bijakte van Beliris, maar het saldo 
en de bijkomende aankopen worden ten laste genomen op het 
SVC.

–       SVC 6 : gronden nodig voor de uitvoering van SVC 6 (Simonis 
11-13, talud Infrabel Leie-Belgica, enz.)

–       Veertiende bijakte van Beliris : al naargelang van de vor-
deringsstaat van de projecten die kaderen in de uitvoering 
van de veertiende bijakte van het samenwerkingsakkoord 
Beliris (aandeel van het Gewest (kosten, wederbeleggingsver-
goedingen, enz.) naast een aandeel voor Beliris (verkoopwaarde). 
Enkele voorbeelden : Gronden NMBS – Gerij-site in Vorst.

–       Voor wat betreft BA 33.004.10.02.7132 - Aankoop van vastgoed 
van de privé-sector in het kader van de stedelijke herwaardering

Het bedrag van 2,5 miljoen euro is het bedrag in B-kredieten, dat 
zijn de vereffeningskredieten. Het dekt dus op basis van prognoses 
de vereffening van de aankopen waarover reeds onderhandelingen 
bezig zijn :

–       SVC 4 – talud NMBS

De vastleggings- en vereffeningskredieten maken het ook mogelijk 
om vooruitgang te boeken met geprogrammeerde operaties. 
Bijvoorbeeld :

–       SVC 5 : aankoop van onroerende goederen voor het « Park 
van de Kleine Zenne » (cf. projecten A.1a tot A.1g) van SVC 5 
Heyvaert. De hoofdkosten van de aankopen worden gedekt met 
een bedrag dat opgenomen is in de dertiende bijakte van Beliris, 
maar het saldo en de bijkomende aankopen worden ten laste 
genomen op het SVC.

–       SVC 6 : onroerende goederen die nodig zijn om SVC 6 uit te 
voeren (Leopold II 184 / hoek Leiestraat – Brug Jetsesteenweg, 
enz.)

–       SVC 2 : aankopen in de perimeter met het saldo van de enveloppe 
voor aankopen van SVC 2

–       SVC 4 : aankopen in de perimeter met het saldo van de enveloppe 
voor aankopen van SVC 4
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–       Beliris avenant 14 : en fonction de l’état d’avancement des 
projets liés à la mise en œuvre de l’avenant 14 des accords de 
coopération beliris (part régionale (frais, indemnités remploi…) 
en complément à la part Beliris (valeur vénale) : à titre 
d’exemples non exhaustifs : Ex : Rue Piers 93-97, Site LaFrance 
à Forest, Ateliers de la STIB à Saint-GIlles, Site Charroi à Forest 
(bâtiment convivial)

–       Pour l’AB 33.004.10.03.7132 - Acquisition de biens immeubles 
dans le cadre de l’exercice de la préemption du secteur privé 
 

Concernant la préemption généralisée, le Gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale a approuvé le 7 octobre 2021, en 1re lecture, 
un avant-projet d’ordonnance visant à modifier les dispositions du 
CoBAT relatives au droit de préemption en vue d’instaurer un droit 
de préemption généralisé à l’ensemble du territoire de la Région 
de Bruxelles-Capitale. Si ce dispositif devait être finalisé et activé 
en 2022, les moyens seront apportés par ventilation de crédits au 
cours de l’année. Par ailleurs, des crédits nécessaires à l’exercice 
du mécanisme sont prévus dans le cadre du plan d’urgence pour le 
logement abordable de Nawal Ben Hamou.

–       Veertiende bijakte van Beliris : al naargelang van de vorderings-
staat van de projecten die kaderen in de uitvoering van de veertiende 
bijakte van het samenwerkingsakkoord Beliris (aandeel van het 
Gewest (kosten, wederbeleggingsvergoedingen, enz.) naast een 
aandeel voor Beliris (verkoopwaarde) : enkele voorbeelden : Bij
v. : Piersstraat 93-97, site La France in Vorst, werkhuizen van de 
MIVB in Sint-Gillis, Gerij-site in Vorst (gebouw vzw Convivial)

–       Voor wat betreft BA 33.004.10.03.7132 - Aankoop van vastgoed 
van de privé-sector in het kader van de uitoefening van het 
voorkooprecht

Op 7 oktober 2021 keurde de Brusselse Hoofdstedelijke Regering in 
eerste lezing een voorontwerp van ordonnantie goed om de bepalingen 
van het BWRO over het voorkooprecht te wijzigen teneinde op het 
volledige grondgebied van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest een 
veralgemeend voorkooprecht in te voeren. Het is de bedoeling om 
dat instrument in 2022 te voltooien en te activeren. De middelen 
daarvoor zullen in de loop van het jaar door een kredietherverdeling 
beschikbaar worden gemaakt. Daarnaast worden via het noodplan 
voor betaalbare huisvesting van Nawal Ben Hamou de nodige 
kredieten voor de uitoefening van dat mechanisme u
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Bijlage 4 
Lijst van de actieve DWC’s

Voor BA AB 33.004.28.01.6321 - Investeringssubsidies aan de 
gemeenten voor de wijkcontracten

Twaalfde reeks van 2021 tot 2029 

2 Cités Vorst
Versailles Brussel
Moderne Wijk Berchem

Elfde reeks van 2020 tot 2028 

Helihaven-Antwerpen Brussel
Jacquet Koekelberg
Zwarte Vijvers Molenbeek

Tiende reeks van 2019 tot 2027 

Woonvriendelijke stationsbuurt Sint-Gillis
Bizet Anderlecht
Helling Groenstraat Schaarbeek

Negende reeks van 2017 tot 2026 

Westpark Molenbeek
Peterbos Anderlecht
Stephenson Schaarbeek

Achtste reeks van 2017 tot 2025 

Marollen Brussel
Magritte Jette
Wiels aan de Zenne Vorst

Zevende reeks van 2016 tot 2020/2023 

Atheneum Elsene
Pogge Schaarbeek

Zesde reeks van 2015 tot 2019/2022 

Voorplein Morichar Sint-Gillis
Biestebroek Anderlecht

Vijfde reeks van 2014 tot 2018/2021 (eindafrekening in 2022) 

Abdij Vorst
Jacht-Gray Etterbeek
Verbinding Brussel
Kleine Zenne Molenbeek

Vierde reeks van 2013 tot 2017/2020 (eindafrekening in 2021) 

As Leuven Sint-Joost
Bockstael Brussel
Passer Anderlecht
Maalbeek Elsene
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Annexe 4 
Liste des CQD actifs

Pour l’AB AB 33.004.28.01.6321 - Subventions d’investissement aux 
communes pour les contrats de quartiers

Série 12 de 2021 à 2029

Deux cités  Forest
Versailles  Bruxelles
Cité Moderne  Berchem

Série 11 de 2020 à 2028

Héliport-Anvers  Bruxelles
Jacquet  Koekelberg
Étangs-Noirs  Molenbeek

Série 10 de 2019 à 2027

Gare habitante  Saint-Gilles
Bizet  Anderelecht
Colline Verte  Schaerbeek

Série 9 de 2017 à 2026

Parc Ouest  Molenbeek
Peterbos  Anderelecht
Stephenson  Schaerbeek

Série 8 de 2017 à 2025

Marolles  Bruxelles
Magritte  Jette
Wiels sur Senne  Forest

Série 7 de 2016 à 2020 / 2023

Athénée  Ixelles
Pogge  Schaerbeek

Série 6 de 2015 à 2019 / 2022

Parvis Morichar  Saint-Gilles
Biestebroeck  Anderlecht

Série 5 de 2014 à 2018 / 2021 (décompte final en 2022)

Abbaye  Forest
Chasse-Gray  Etterbeek
Jonction Bruxelles
Petite Senne  Molenbeek

Série 4 de 2013 à 2017 / 2020 (décompte final en 2021)

Axe Louvain  Saint-Josse
Bockstael  Bruxelles
Compas  Anderlecht
Maelbeek  Ixelles

http://www.quartiers.irisnet.be/fr/quartiers/contrat/76
http://www.quartiers.irisnet.be/fr/quartiers/contrat/74
http://www.quartiers.irisnet.be/fr/quartiers/contrat/73
http://www.quartiers.irisnet.be/fr/quartiers/contrat/75
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Bijlage 5 
Opleidingen 2021 Urban

Formation / Opleiding Nombre de personnes 
/ Aantal personen Directie Institution / Instelling 

Cursus FR - HR Team 3 DPO BTL

Cursus NL - HR Team 4 DPO BTL

Journal des tribunaux -
Goederenrecht op het ogenblik van de inwerkingtreding van de hervorming 6 DAJ Larcier

Nieuwe regeling mandelige muren: voor een beter nabuurschap of een 
gemiste kans?  
(Lancier)

1 DAJ Larcier

Uitdaging schrijven zonder fout 2 DAJ Larcier

Integratie van de circulaire economie in overheidsop-
drachten (professionelen) - via Leefmilieu Brussel 1 DRU BXL Environment

Welke toekomst voor de historische en archeo-
logische kringen en verenigingen?
(Colloquium)

1 DKC Unamur

Vlaamse Codex 1 DAJ Intersentia

Congres Namur Bât Durable 2 DU CNBD 9

XR4 Heritage 2 DPC XR4 Heritage

Master Publieke Administratie 1 DAJ ULB

Master Stedenbouw &
Ruimtelijke Planning 1 DU VUB

Actualiteiten van het sociaal recht in de publieke sector -
nieuwe cyclus 2021-2022 2 DPO BECI

Master Architecturaal Erfgoed 1 DPC ULB

Master Arbeidswetenschappen 1 DPO ULB

Master Arbeidswetenschappen 1 DG ULB

Veerkrachtige stadsontwikkeling: werken met wat er al is 1

Master Urbanisme 1 DU ISURU

Specifieke theorie steen 1 DPC AWAP

Herstelling van steen 2 DPC AWAP

Reiniging van steen 1 DPC AWAP

Excel 5 DAJ ERAP

Gevel Parcours Facade 2 DU Constructcity.brussels

BWRO 16 DAJ & DU Abilways

XLS basismodule 3 DU ERAP

Archivering en vernietiging van documenten 4 DAJ Lexing & Larcier

Serres, grote glasdaken en metalen raamkaders - restauratie en aanpassingen 2 DPC AWAP + FABI

Techniek van glas-in-lood 2 DPC Le paix Deux

Annexe 5 
Formations 2021 Urban
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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie voor 
Gelijke Kansen en Vrouwenrechten

door Mme Delphine CHABBERT

RAPPORT

fait au nom de la commission de l’égalité 
des chances et des droits des femmes

par Mme Delphine CHABBERT (F)

Mesdames, Messieurs,

La commission de l’égalité des chances et des droits des 
femmes a examiné au cours de sa réunion du 23 novembre 
2021 la mission 05 du budget général des dépenses et la 
Note de genre 2021 (doc. n° A-453/4 − 2021/2022).

Confiance a été faite à la rapporteuse pour la rédaction 
du rapport.

Dames en Heren,

De commissie voor Gelijke Kansen en Vrouwenrechten 
heeft tijdens haar vergadering van 23 november 2021 de 
opdracht 05 van de algemene uitgavenbegroting en de 
Gendernota (stuk nr. A-453/4 − 2021/2022) onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden : mevr. Leila Agic, mevr. Delphine Chabbert, mevr. Nadia 
El Yousfi, mevr. Margaux De Ré, de heer John Pitseys, mevr. Viviane 
Teitelbaum, mevr. Nicole Bomélé Nketo, mevr. Ariane de Lobkowicz, 
mevr. Véronique Lefrancq, mevr. Lotte Stoops, mevr. Khadija Zamouri.

Plaatsvervangers :mevr. Farida Tahar, mevr. Latifa Aït Baala, mevr. 
Aurélie Czekalski, mevr. Hilde Sabbe, de heer Gilles Verstraeten.

Membres effectifs : Mmes Leila Agic, Mme Delphine Chabbert, Mme 
Nadia El Yousfi, Mme Margaux De Ré, M. John Pitseys, Mmes Viviane 
Teitelbaum, Nicole Bomélé Nketo, Mme Ariane de Lobkowicz, Mmes 
Véronique Lefrancq, Lotte Stoops, Mme Khadija Zamouri.

Membres suppléants : Mmes Farida Tahar, Mme Latifa Aït Baala, 
Mme Aurélie Czekalski, Mme Hilde Sabbe, M. Gilles Verstraeten.
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MISSION 05 
Égalité des chances

I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Nawal Ben Hamou

La Secrétaire d’État a tenu devant les commissaires le 
discours suivant :

« 2021, une deuxième année hors norme !

Frappée par la crise sanitaire, notre Région a dû faire 
face, se relancer et se renouveler.

Chaque jour, nous avons dû, toutes et tous, nous 
montrer flexibles, résiliants, faire face à l’impromptu, 
nous réinventer et redéfinir nos priorités pour répondre aux 
besoins et aux urgences vécues par les Bruxelloises et les 
Bruxellois.

Pour répondre aux enjeux majeurs de notre Région, 
qu’ils soient liés à la diversité, à l’égalité entre les femmes 
et les hommes, à la lutte contre le racisme, à l’inclusion 
des personnes LGBTQIA+, à l’accessibilité ou à la lutte 
contre les violences faites aux femmes, j’ai développé 
depuis le premier jour de mon mandat une approche trans-
versale inédite au travers de mes différents plans d’actions, 
approuvés, en construction et à venir.

Je suis convaincue que cette approche, couplée à 
une vision ambitieuse, permettra de relever le défi de la 
promotion et l’intégration de l’égalité des chances, quels 
que soient le genre, l’identité de genre, l’origine nationale 
ou ethnique, l’ascendance, l’orientation sexuelle, l’éventuel 
handicap ou l’origine et la situation sociales d’une personne.
 

Forte de cette volonté partagée par mes collègues du 
Gouvernement, j’entends continuer à mener, en 2022, une 
politique volontariste basée sur l’expérience développée 
ces deux dernières années.

J’ai souvent l’occasion de vous exposer les derniers 
développements de mes projets au sein de cette commission, 
avec des débats que j’estime être toujours respectueux, 
intéressants et emprunts de sororité et je voudrais vous 
remercier pour cela. Mon souhait pour 2022 est que nos 
débats soient moins intimistes et reflètent la transversa-
lité que je m’attèle à assurer au sein de cette politique de 
l’égalité des chances.

Mon action en 2022 sera répartie en quatre grands 
volets :

OPDRACHT 05 
Gelijke kansen

I. Inleidende uiteenzetting door 
staatssecretaris Nawal Ben Hamou

De staatssecretaris hield de volgende toespraak voor de 
commissarissen :

« 2021 is opnieuw een uitzonderlijk jaar !

Ons Gewest moest de gezondheidscrisis aanpakken, en 
moest zich herstellen en vernieuwen.

Elke dag opnieuw moesten we met z’n allen flexi-
biliteit en veerkracht aan de dag leggen, en omgaan met 
het onverwachte, onszelf opnieuw uitvinden en onze pri-
oriteiten opnieuw bepalen om tegemoet te komen aan de 
behoeften en dringende noden van de Brusselaars.

Om de grote uitdagingen van ons Gewest te kunnen 
aangaan – of het nu gaat om diversiteit, gelijkheid tussen 
vrouwen en mannen, de strijd tegen racisme, de inclusie van 
LGBTQIA+-personen, toegankelijkheid, of de bestrijding 
van geweld tegen vrouwen – heb ik vanaf de eerste dag van 
mijn mandaat een vernieuwende transversale benadering 
uitgewerkt via mijn verschillende actieplannen, die zijn 
goedgekeurd, worden voorbereid, of nog zullen komen.

Ik ben ervan overtuigd dat deze benadering, gekoppeld 
aan een ambitieuze visie, het mogelijk moet maken de 
uitdaging aan te gaan wat betreft de bevordering en de 
integratie van gelijke kansen voor iedereen, ongeacht 
gender, genderidentiteit, nationale of etnische achtergrond, 
seksuele oriëntatie, eventuele handicap en sociale afkomst 
en situatie van een persoon.

Vanuit deze ambitie, die door mijn collega’s van de 
Regering wordt gedeeld, ben ik van plan om in 2022 een 
daadkrachtig beleid te blijven voeren op basis van de 
ervaring diede voorbije twee jaren werd opgedaan.

Ik krijg vaak de kans om de laatste ontwikkelingen 
van mijn projecten toe te lichten in deze commissie, met 
debatten die ik altijd zeer respectvol en interessant vind en 
waaruit vrouwelijke solidariteit blijkt, en ik wil u daarvoor 
bedanken. Voor 2022 zou ik willen dat onze debatten 
minder intimistisch zijn en dat ze de transversaliteit weer-
spiegelen die ik in dit gelijkekansenbeleid nastreef. 
 

Mijn beleid in 2022 is verdeeld in vier grote onderdelen :
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–    Premièrement, la continuité des plans d’action ciblant 
les publics identifiés comme les plus vulnérables à 
Bruxelles et nécessitant une action politique spécifique :

Ainsi, 2022 verra la poursuite de la mise en œuvre du 
premier plan bruxellois de lutte contre les violences 
faites aux femmes et de ses 56 actions, dont 70 % 
sont sur les rails. Vous le savez, mon engagement et 
ma détermination sur cette question restent intacts, 
renforcés par les récentes actualités. Si nous sommes 
déjà fortement engagés dans la lutte contre les violences 
faites aux femmes à Bruxelles, j’ai estimé qu’il était 
important d’agir spécifiquement, rapidement et effica-
cement autour de ces événements. Le Gouvernement 
annoncera les mesures spécifiques à cette question en 
cette fin de semaine.

Approuvé il y a 4 mois, le premier plan bruxellois de 
soutien à la monoparentalité qui vous a récemment été 
présenté verra également ses premières actions réalisées 
dont le label kids friendly et le projet d’habitat groupé 
qui me tiennent particulièrement à cœur. 
 
 

En janvier 2022, le plan d’inclusion des personnes 
LGBTQIA+ sera approuvé en 2e lecture par le 
Gouvernement bruxellois. Au travers d’une trentaine 
d’actions transversales, le plan couvrira l’ensemble 
du territoire bruxellois. Une vigilance particulière 
sera apportée aux personnes les plus vulnérables et 
moins visibles. Le Plan LGBTQIA+ rassemble pour la 
première fois les différentes compétences de la Région 
bruxelloise et identifie des mesures concrètes pour 
prévenir et combattre la violence dans chacun de ces 
domaines de compétence. 
 

Sur la base des recommandations issues des « Assises 
de lutte contre le racisme » de votre Parlement, un 
plan bruxellois de lutte contre le racisme qui se 
voudra ambitieux sera également approuvé par le 
Gouvernement bruxellois en 2022.

Pour l’ensemble de ces plans d’actions, une méthode 
inédite a été mise en place, basée sur la concertation avec 
le secteur associatif et la création de partenariats forts 
avec chacune des institutions publiques concernées. En 
alliant responsabilisation politique et transversalité, ces 
plans permettront d’atteindre les résultats escomptés, 
allant jusqu’à inspirer d’autres entités, au sein de la CIM 
droits des femmes, dans la concertation interfédérale 
autour du plan interfédéral de lutte contre le racisme ou 
encore du PAN de lutte contre les violences de genre. 
 

–    Deuxièmement, des plans d’actions basés sur des 
obligations légales : le plan handistreaming et le plan 
gendermainstreaming. Le plan handistreaming devra 
permettre à la Région d’avancer vers une meilleure 
inclusion des personnes en situation de handicap par 
une attention spécifique à leurs besoins dans toutes les 

–    Ten eerste, de voortzetting van de actieplannen 
die gericht zijn op de meest kwetsbare Brusselse 
doelgroepen waarvoor specifieke beleidsmaatregelen 
nodig zijn :

Zo zal in 2022 verder gegaan worden met de uitvoering 
van het eerste Brusselse Plan ter bestrijding van geweld 
tegen vrouwen en van de 56 actiepunten daarvan, 
waarvan 70 % al op til staat. U weet dat mijn engagement 
en vastberadenheid op dit vlak niet afneemt, en juist 
versterkt wordt door de recente actualiteit. Hoewel we 
al sterk inzetten op de bestrijding van geweld tegen 
vrouwen in Brussel, vond ik het belangrijk om rond 
deze gebeurtenissen doelgericht, snel en daadkrachtig 
op te treden. De regering zal eind deze week specifieke 
maatregelen rond deze problematiek aankondigen.

Wat betreft het eerste Brusselse Plan ter ondersteuning 
van eenoudergezinnen, dat vier maanden geleden werd 
goedgekeurd en dat onlangs aan u werd voorgesteld, 
zullen ook de eerste acties worden uitgevoerd, 
waaronder het «kids friendly’-label en het cohousing-
project, twee acties die mij bijzonder na aan het hart 
liggen.

In januari 2022 zal het plan voor de inclusie van 
LGBTQIA+-personen in tweede lezing worden 
goedgekeurd door de Brusselse Regering. Aan de 
hand van een dertigtal transversale acties zal het plan 
betrekking hebben op het hele Brusselse grondgebied. 
Er zal bijzondere aandacht worden besteed aan de 
meest kwetsbare en minder zichtbare personen. In het 
Brussels LGBTQIA+-plan worden voor het eerst de 
verschillende bevoegdheden van het Brussels Gewest 
samengebracht en worden concrete maatregelen 
bepaald om in elk van deze bevoegdheidsdomeinen 
geweld te voorkomen en te bestrijden.

Op basis van de aanbevelingen van de « Assisen tegen 
Racisme » van uw Parlement zal de Brusselse Regering 
in 2022 ook een ambitieus Brussels plan voor racisme-
bestrijding goedkeuren. 
 

Voor al deze actieplannen werd een ongeziene methode 
toegepast die berust op overleg met de verenigingssec-
tor en op de uitbouw van sterke partnerschappen met elk 
van de betrokken overheidsinstellingen. Door politieke 
betrokkenheid en transversaliteit te combineren, zijn 
deze plannen gewapend om de verhoopte resultaten te 
verwezenlijken, waarbij ook andere entiteiten kunnen 
worden geïnspireerd, binnen de IMC Vrouwenrechten, 
in het interfederale overleg rond het interfederale plan 
ter bestrijding van racisme of het NAP ter bestrijding 
van gendergerelateerd geweld.

–    Ten tweede, actieplannen die uitgaan van wettelijke 
verplichtingen : het handistreamingplan en het plan 
omtrent gendermainstreaming. Met het handis-
treamingplan zet het Gewest een stap vooruit naar een 
betere inclusie van personen met een handicap door 
specifieke aandacht te besteden aan hun behoeften in 
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compétences régionales. Avec le plan gender mains-
treaming, il s’agira de mener une politique d’égalité 
de genre ambitieuse en luttant contre les inégalités 
par une prise en compte du genre en amont de chaque 
projet politique mais aussi en s’attaquant aux inégalités 
ancrées qui entrent dans le champ des compétences 
régionales.

    – Troisièmement le soutien au secteur associatif actif en 
matière de lutte contre le racisme et les discriminations, 
accessibilité et handicap, droits des femmes et lutte 
contre les violences faites aux femmes et LGBTQIA+ 
qui réalise un travail exceptionnel et qui nécessite un 
soutien financier accru et stabilisé.

    – Et enfin l’important et complexe projet de codification 
unique des législations bruxelloises relatives à la lutte 
contre le racisme et les discriminations et la promotion 
de la diversité : évaluer, renforcer et coordonner le cadre 
réglementaire est essentiel à la mise en œuvre effective 
de l’égalité des chances dans la Région. 
 

Budgétairement, comme est-ce que ceci se traduit ?

L’enjeu est de taille. Ma motivation également. Dès le 
premier jour de mon mandat, je vous ai indiqué avoir pour 
ambition de doubler le budget dédié à l’égalité des chances 
en Région bruxelloise. C’est chose faite ! Bruxelles dispose 
enfin d’un budget conséquent même s’il n’est probable-
ment pas encore à la mesure des défis qui sont les nôtres. 
 

Nos ambitions sont traduites dans une augmentation 
exceptionnelle dans le contexte budgétaire actuel.

A mon arrivée en 2019, le budget initial était de 
2.145.00 euros, il a été augmenté à 3.345.000 euros en 
2021 et il passe à 4.645.000 euros en 2022 via une aug-
mentation d’1 million 300 mille euros à l’initial 2022 ! 
 

2020 a connu d’importants bouleversements du 
programme des dépenses. De nombreux projets et 
évènements ont dû être annulés pour cause de confinement, 
retardés ou à tout le moins adaptés pour répondre à la 
situation sanitaire. 2021 aura permis de développer ma 
politique volontariste et ambitieuse en terme de soutien 
au secteur associatif. Je voudrais en profiter pour saluer 
le secteur associatif de l’égalité des chances, plus actif et 
vif que jamais, et qui a su se réinventer et continuer à se 
déployer malgré les circonstances. 
 

Cette augmentation budgétaire se traduira de la façon 
suivante.

alle gewestelijke bevoegdheden. Het doel van het plan 
omtrent gendermainstreaming is om een ambitieus 
gendergelijkheidsbeleid te voeren dat de ongelijkheid 
aanpakt door in een vroeg stadium van beleidsprojecten 
rekening te houden met de genderkwestie, maar ook 
door diepgewortelde vormen van ongelijkheid aan te 
pakken binnen de gewestelijke bevoegdheidsdomeinen.

–    Ten derde de steun aan de verenigingssector die 
actief is in de bestrijding van racisme en discriminatie, 
toegankelijkheid en handicap, vrouwenrechten en de 
bestrijding van geweld tegen vrouwen en LGBTQIA-
personen, die uitstekend werk levert en een sterkere en 
stabielere financiële ondersteuning nodig heeft.

–    En tot slot het grote en complexe project voor de 
unieke codificatie van de Brusselse wetgeving rond 
de bestrijding van racisme en discriminatie en de 
bevordering van diversiteit : om in het Gewest effectief 
te kunnen komen tot gelijkheid van kansen, is het 
essentieel om het regelgevend kader te evalueren, te 
versterken en te coördineren.

Hoe vertaalt zich dit op budgettair vlak ?

De uitdaging is groot. Mijn motivatie ook. Vanaf het 
begin van mijn mandaat, heb ik u te kennen gegeven dat 
het mijn ambitie was om het budget voor gelijke kansen 
in het Brussels Gewest te verdubbelen. Dat is nu gebeurd ! 
Brussel heeft eindelijk een ruim budget, ook al staat die 
waarschijnlijk nog niet in verhouding tot de uitdagingen 
die we moeten aangaan.

Onze ambities worden vertaald in een budgetverhoging 
die uitzonderlijk is in de huidige budgettaire context.

Bij mijn aantreden in 2019 bedroegen de middelen 
op de initiële begroting 2.145.00 euro. In 2021 werd het 
budget dan verhoogd tot 3.345.000 euro en in 2022 stijgt 
het tot 4.645.000 euro via een verhoging van 1 miljoen 
300 duizend euro op de initiële begroting van 2022 !

In 2020 is het uitgavenprogramma ingrijpend gewijzigd. 
Tal van projecten en evenementen moesten door de 
lockdown worden geannuleerd of uitgesteld of op zijn minst 
worden aangepast aan de gezondheidssituatie. In 2021 zal 
ik mijn daadkrachtig en ambitieus beleid ter ondersteuning 
van de verenigingssector hebben kunnen uitwerken. Ik wil 
van de gelegenheid gebruik maken om mijn waardering 
uit te spreken voor de verenigingen die zich inzetten voor 
gelijke kansen. Zij zijn actiever en dynamischer dan ooit, ze 
hebben zichzelf kunnen heruitvinden hebben zich ondanks 
de omstandigheden verder kunnen ontplooien.

Deze budgetverhoging zal op de volgende manier 
concreet worden.
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Dans le cadre de la lutte contre les discriminations 
basées sur le genre, l’identité de genre, l’origine nationale 
ou ethnique, l’orientation sexuelle, l’éventuel handicap, ou 
l’origine et la situation sociales, divers projets sont menés 
par mon administration, equal.brussels. 

En 2022, equal disposera d’un montant de 
936.000 euros pour ses frais de fonctionnement. Ces 
projets et activités sont multiples et couvrent notamment 
la mise en œuvre des trois plans d’actions régionaux déjà 
élaborés, des actions et campagnes de communication et 
sensibilisation en découlant, le support au nouveau comité 
régional pour l’égalité des chances et des coûts de fonc-
tionnement pour assurer la continuité des services d’equal, 
notamment en ce qui concerne ses outils de communica-
tion. Cette allocation budgétaire couvrira par exemple, la 
maintenance technique et thématique du site ParentsSolo, 
une formation à des destination de la police et des agents 
de protection sur des questions LGBTQIA+, la colla-
boration avec la Rainbouwhouse pour mieux identifier 
le sous rapportage aux services de police des incidents 
LBGTQIphobe, la Campagne Share The Color 2022, la 
formation sur les violences intrafamiliales à destination 
des métiers de la prévention et de la sécurité et du care, 
la future campagne de sensibilisation sur le harcèlement 
dans l’espace public, la réalisation d’une publication sur la 
prévention des violences, la création d’un site web régional 
sur les violences basées sur le genre, le soutien à l’élabora-
tion du plan de gender mainstreaming, la réalisation d’une 
étude sur les questions de genre et de logement, l’évalua-
tion du test d’égalité des chances et la réalisation d’études 
en support aux utilisateurs du test. Les projets ne manquent 
pas ! 
 

En parallèle de l’action d’equal, je suis convaincue que 
les pouvoirs locaux ont un rôle primordial à jouer. Afin de 
répondre à cet enjeu, j’ai obtenu le doublement du montant 
dévolu à la coordination égalité des chances de BPL qui 
couvre ses frais de fonctionnement dans le cadre des actions 
menées en matière d’égalité des chances entre femmes et 
hommes, passant de 52.000 euros à 104.000 euros. J’ai 
également obtenu le doublement du montant qui appuie 
les projets des communes autour des thématiques en lien 
avec l’égalité des chances passant de 175.000 euros à 
300.000 euros.

L’égalité des genres se doit d’être intégrée de façon 
transversale dans toutes les politiques locales. Pour ce faire, 
la cellule égalité des chances de BPL appuie les communes 
dans le gender mainstreaming et le gender budgeting, à 
travers, entre autres, l’accompagnement, la formation, et la 
création d’outils autour de cette thématique.

Par ailleurs, au fil des années, sous mon impulsion, 
l’action de la coordination égalité des chances de BPL 
s’est élargie bien au-delà de la promotion de l’égalité 
femmes-hommes.

Mijn bestuur, equal.brussels voert verschillende 
projecten uit in het kader van de strijd tegen discriminatie 
op grond van gender, genderidentiteit, nationale of etnische 
achtergrond, seksuele oriëntatie, eventuele handicap, of 
sociale afkomst en situatie.

In 2022 zal equal.brussels beschikken over een bedrag 
van 936.000 euro voor zijn werkingskosten. Het gaat 
om een groot aantal projecten die onder meer betrekking 
hebben op de uitvoering van de drie reeds opgestelde 
gewestelijke actieplannen, de daarmee samenhangende 
acties en campagnes voor communicatie en sensibili-
sering, de ondersteuning van het nieuwe gewestelijk 
comité voor gelijke kansen en de werkingskosten om de 
continuïteit van de diensten van Equal te waarborgen, 
met name wat de communicatietools betreft. Deze begro-
tingstoewijzing zal bijvoorbeeld betrekking hebben op 
het technische en thematische onderhoud van de website 
AlleenstaandeOuder, een opleiding voor de politie- en 
beschermingsagenten over LGBTQIA+-kwesties, de 
samenwerking met Rainbouwhouse om de onderrappor-
tage bij de politie van LBGTQI-fobe incidenten beter in 
kaart te brengen, de campagne Share The Color 2022, de 
opleiding over intrafamiliaal geweld voor preventie- en 
veiligheidswerkers en zorgprofessionals, de toekomstige 
bewustmakingscampagne over intimidatie in de openbare 
ruimte, de opstelling van een publicatie over geweldpre-
ventie, de aanmaak van een gewestelijke website over gen-
dergerelateerd geweld, de ondersteuning bij de opstelling 
van het gendermainstreamingplan, de uitvoering van een 
studie over gender- en huisvestingskwesties, de evaluatie 
van de gelijkekansentest en de uitvoering van studies ter 
ondersteuning van de gebruikers van de test. Aan projecten 
geen gebrek !

Naast de acties van equal, ben ik ervan overtuigd dat de 
lokale overheden een essentiële rol te spelen hebben. Om 
deze uitdaging te kunnen aangaan, heb ik ervoor gezorgd 
dat het bedrag voor de Coördinatie Gelijke Kansen van 
Brussel Plaatselijke Besturen, waarmee de werkingskosten 
in het kader van de acties op het vlak van gelijke kansen 
tussen vrouwen en mannen worden gedekt, is verdubbeld 
van 52.000 tot 104.000 euro. Ik heb er ook voor gezorgd 
dat het bedrag voor de steun aan gemeentelijke projecten 
rond thema’s in verband met gelijke kansen, verdubbeld is 
van 175.000 tot 300.000 euro.

Gendergelijkheid moet op transversale wijze in 
alle lokale beleidslijnen worden geïntegreerd. Daartoe 
ondersteunt de cel gelijke kansen van BPB de gemeenten 
bij gendermainstreaming en gender budgeting, onder meer 
via begeleiding, opleidingen en de ontwikkeling van instru-
menten rond dit thema.

Bovendien zijn de werkzaamheden van de coördinatie 
Gelijke Kansen van BPB in de loop der jaren, op mijn 
initiatief, sterk uitgebreid en gaan ze veel verder dan de 
bevordering van de gelijkheid tussen vrouwen en mannen.
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L’accompagnement fourni par BPL cible désormais 
également la lutte contre la discrimination à l’égard des 
personnes LGBTQIA+, la lutte contre les violences faites 
aux jeunes filles et aux femmes, le soutien aux familles 
monoparentales, la promotion du handistreaming et de 
l’accessibilité intégrale, la lutte contre le racisme et la 
promotion de la diversité de manière générale. Cette aug-
mentation budgétaire permettra de couvrir l’ensemble de 
ces thématiques. Il en est de même pour les appels à projets 
destinés aux communes sur ces thématiques.

Sur ces thèmes, je tiens à ce que BPL soutienne les 
échevin.es et les fonctionnaires communaux en charge 
de la matière « égalité des chances » en leur offrant des 
formations, des outils et des moments d’échanges autour 
des projets menés dans chaque commune. Dans une 
volonté de transversalité, BPL cible autant que possible 
d’autres services que les services en charge directement 
de l’égalité des chances, en sensibilisant les échevinats et 
fonctionnaires que toutes les compétences communales 
sont concernées par la mise en œuvre d’une démarche 
proactive en faveur de l’égalité des chances. La volonté 
est d’impulser une politique cohérente sur cette matière, 
et d’entretenir une mise en réseau favorable au développe-
ment de celle-ci.

En ce qui concerne les personnes en situation de 
handicap, les montants couvrant les frais de fonctionnement 
du Conseil Bruxellois des Personnes Handicapées ainsi que 
l’ensemble des frais dédiés à la mise en œuvre de l’ordon-
nance du 8 décembre 2016 « handistreaming » portant sur 
l’intégration de la dimension du handicap dans les lignes 
politiques de la Région sont maintenus et permettront 
ainsi d’assurer l’accompagnement à l’élaboration du plan 
régional, handistreaming qui est en cours d’exécution. 
 

Le deuxième Conseil dont les crédits dépendent de la 
mission 5 et d’equal est le Conseil Bruxellois de l’Egalité 
entre les femmes et les hommes. Vous le savez, je travaille 
main dans la main avec ce Conseil que ce soit pour l’éla-
boration des plans d’actions que pour leur mise en œuvre 
et leur évaluation. Afin d’aligner le montant nécessaire 
au fonction de ce conseil, le montant est augmenté afin 
d’être aligné sur celui du Conseil Bruxellois des Personnes 
Handicapées.

J’en viens à présent à l’allocation qui bénéficie de la 
plus grosse augmentation.

A mon arrivée, j’ai tout de suite compris que le secteur 
associatif était largement sous-financé. J’ai commencé 
mon mandat par un vaste tour de rencontres avec le secteur 
associatif actif en matière de lutte contre le racisme et 
les discriminations, accessibilité et handicap, droits des 
femmes et lutte contre les violences faites aux femmes et 

De door BPB verleende ondersteuning is nu ook 
gericht op de bestrijding van discriminatie ten aanzien 
van LGBTQIA+’ers, de bestrijding van geweld tegen 
jonge meisjes en vrouwen, steun aan eenoudergezinnen, 
de bevordering van handistreaming en volledige toeganke-
lijkheid, de bestrijding van racisme en de bevordering van 
diversiteit in het algemeen. Dankzij deze budgetverhoging 
kunnen al deze thema’s worden aangepakt. Hetzelfde geldt 
voor de projectoproepen bestemd voor de gemeenten met 
betrekking tot deze thema’s.

Wat deze thema’s betreft, sta ik erop dat BPB de 
schepenen en de gemeenteambtenaren ondersteunt die 
bevoegd zijn voor gelijke kansen door hen opleidingen, 
instrumenten en gespreksmomenten aan te bieden over de 
in hun gemeenten uitgevoerde projecten. In een streven naar 
transversaliteit richt BPB zich zoveel mogelijk tot andere 
diensten dan de diensten die rechtstreeks verantwoordelijk 
zijn voor gelijke kansen, door de schepenen en ambtenaren 
ervan bewust te maken dat alle gemeentelijke bevoegdhe-
den een proactieve aanpak ten behoeve van gelijke kansen 
moeten hanteren. Het doel is een samenhangend beleid op 
dit gebied te stimuleren en een netwerkvorming in stand 
te houden die bevorderlijk is voor de ontwikkeling van dit 
beleid.

Wat personen met een handicap betreft, worden de 
bedragen die de werkingskosten van de Brusselse Raad 
voor Personen met een Handicap dekken, alsook alle 
kosten gewijd aan de uitvoering van de ordonnantie 
« handistreaming » van 8 december 2016 betreffende de 
integratie van de handicapdimensie in de beleidslijnen van 
het Gewest, behouden. Bovendien zullen deze bedragen het 
dus mogelijk maken om te zorgen voor begeleiding bij de 
opstelling van het gewestelijk « handistreamingplan », die 
momenteel aan de gang is.

De tweede Raad waarvan de kredieten afhangen van 
opdracht 5 en van equal is de Brusselse Raad voor de 
gelijkheid van vrouwen en mannen. Zoals u weet, werk ik 
nauw samen met deze Raad, zowel voor de uitwerking van 
actieplannen als voor de uitvoering en evaluatie ervan. Om 
het bedrag dat nodig is voor de werking van deze raad in 
overeenstemming te brengen, wordt het bedrag verhoogd 
zodat het overeenstemt met dat van de Brusselse Raad voor 
Personen met een Handicap.

En dan kom ik nu bij de allocatie die de grootste bud-
getverhoging geniet.

Bij mijn aantreden besefte ik meteen dat de vereni-
gingssector zwaar ondergefinancierd was. Bij de start van 
mijn mandaat heb ik een uitgebreide reeks ontmoetingen 
geregeld met de verenigingssector die actief is op het gebied 
van de bestrijding van racisme en discriminatie, toeganke-
lijkheid en handicaps, vrouwenrechten, de bestrijding van 
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inclusion des personnes LGBTQIA+. Le point commun 
entre toutes ces rencontres : le sous-financement du secteur.
 

C’est pour cette raison que j’ai décidé d’allouer priori-
tairement l’augmentation budgétaire obtenue en mission 5 
aux associations. Concrètement, à mon arrivée, les associa-
tions actives dans les 5 secteurs mentionnés se partageaient 
un montant de 920.000  euros. En 2022, on atteindra 
presque 3 millions ! 

Vous le savez, afin de travailler en toute transparence 
et permettre au secteur associatif d’organiser ses activités 
sur l’année, nous publions chaque année sur le site internet 
d’equal.brussels le calendrier des appels à projets (certains 
thématiques, d’autres tout à fait ouverts). 
 

En complément et pour répondre à la demande du 
secteur, j’ai demandé à equal.brussels d’étudier le cadre 
réglementaire, c’est-à-dire la possibilité juridique et 
budgétaire de conventionner des associations sur plusieurs 
années. Je suis en attente de leur analyse à ce sujet. Celle-ci 
me permettra également de me positionner, tant par rapport 
à la faisabilité d’un tel soutien que par rapport à son intérêt 
pour la politique de l’égalité des chances. Je souhaite agir 
en priorité et via une première expérience qui concernerait 
les associations actives dans la lutte contre les violences 
faites aux femmes 
 

La logique actuelle des appels à projets présente tout 
de même des avantages car elle permet de répondre posi-
tivement à de très nombreuses demandes et d’orienter 
les appels à projets selon la conjoncture. Il peut être utile 
d’évoluer vers un système hybride permettant à la fois de 
répondre à des besoins structurels et à des besoins conjonc-
turels, y compris pour des associations récentes qui n’ont 
peut-être pas la stabilité de structures plus établies. 
 

J’espère pouvoir très prochainement proposer à mes 
collègues du Gouvernement, un texte juridique qui servira 
de base légale à un tel conventionnement. Il est essentiel 
pour moi de pouvoir répondre aux besoins du secteur 
associatif qui accomplit au quotidien un travail absolument 
nécessaire, tant en première ligne qu’en matière de sensi-
bilisation. Grâce à ce texte, le secteur associatif bruxellois 
actif en matière d’égalité des chances aura une base légale 
qui assurera son financement pérenne, une première ! 
 
 

Ce dont je me réjouis particulièrement, c’est le grand 
nombre de dossiers qui proposent des projets qui cadrent 
tout à fait avec les actions prioritaires issues de nos plans 
d’actions.

geweld tegen vrouwen en de inclusie van LGBTQIA+’ers. 
Het punt dat steeds weer naar voren komt tijdens al deze 
ontmoetingen, is dat de sector ondergefinancierd is.

Daarom heb ik besloten de bij opdracht 5 verkregen 
budgetverhoging prioritair toe te wijzen aan de verenigin-
gen. Concreet wil dit zeggen dat er, bij mijn aantreden, een 
bedrag van 920.000 euro werd verdeeld onder de vereni-
gingen die in de 5 vermelde sectoren actief zijn. In 2022 zal 
dit bedrag stijgen tot bijna 3 miljoen !

Om in volledige transparantie te werken en de vereni-
gingssector in staat te stellen zijn activiteiten doorheen het 
jaar te organiseren, publiceren wij – zoals u weet - elk jaar 
op de website van equal.brussels de kalender van de pro-
jectoproepen (waarvan sommige thematisch zijn, en andere 
volledig open).

Bovendien heb ik, in antwoord op het verzoek van 
de sector, aan equal.brussels gevraagd om het regelge-
vingskader te bestuderen, dat wil zeggen de juridische 
en budgettaire mogelijkheid om overeenkomsten voor 
meerdere jaren te sluiten met verenigingen. Ik wacht op hun 
analyse over dit onderwerp. Dit zal er ook voor zorgen dat 
ik een standpunt kan innemen, zowel over de haalbaarheid 
van een dergelijke steunmaatregel als over het belang ervan 
voor het gelijkekansenbeleid. Ik zou hier met prioriteit aan 
willen werken via een eerste experiment dat betrekking zou 
hebben op verenigingen die actief zijn in de strijd tegen 
geweld tegen vrouwen.

Het huidige systeem van projectoproepen heeft echter 
wel voordelen, aangezien het de mogelijkheid biedt positief 
te reageren op een groot aantal verzoeken en de projecto-
proepen uit te schrijven in functie van de conjunctuur. Het 
kan nuttig zijn om te evolueren naar een hybride systeemdat 
ons in staat stelt tegelijk in te spelen op zowel structurele 
als conjuncturele behoeften, ook voor recente verenigingen 
die wellicht niet beschikken over dezelfde stabiliteit als 
meer gevestigde structuren.

Ik hoop mijn collega’s van de regering zeer binnenkort 
een wetstekst te kunnen voorstellen die als rechtsgrondslag 
zal fungeren voor een dergelijke conventionering. Het is 
voor mij uiterst belangrijk om tegemoet te kunnen komen 
aan de behoeften van de verenigingssector. Deze sector 
verricht dagelijks broodnodig werk, zowel eerstelijns-
werk als bewustmakingsacties. Dankzij deze tekst zal de 
Brusselse verenigingssector die actief is op het gebied van 
gelijke kansen beschikken over een rechtsgrondslag die de 
duurzame financiering van deze sector zal verzekeren. Dit 
is een primeur !

Wat mij bijzonder verheugt, is het grote aantal 
dossiers waarin projecten worden voorgesteld die volledig 
aansluiten bij de prioritaire acties uit onze actieplannen. 
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Ces plans ont été élaborés en concertation avec le 
secteur associatif et c’est donc une grande réussite pour 
moi que de constater que le secteur tient à s’impliquer dans 
leur mise en œuvre.

J’en viens aux deux dernières allocations qui concernent 
le soutien structurel à UNIA et à l’IEFH. 
 

Nos collaborations avec UNIA et l’IEFH sont 
nombreuses et précieuses. Que ce soient des participations 
au nouvellement créé Comité Egalité des chances, à l’éva-
luation des précédents plans d’action, à l’élaboration des 
nouveaux ou à l’accompagnement dans nos campagnes de 
sensibilisation, ces deux institutions répondent toujours 
présentes.

Ces deux institutions procèdent également au suivi des 
plaintes entre les différents acteurs de la chaine des plaintes.
 

Unia et l’IEFH nous ont formulé une demande d’aug-
mentation budgétaire à hauteur de 75.000 euros pour UNIA 
afin de couvrir un ETP supplémentaire et de ½ ETP soit 
35.000 euros pour l’IEFH.

Ces deux institutions sont demandeuses d’une révision 
à la hausse du montant annuel alloué à l’exercice des 
missions du protocole en raison de l’augmentation considé-
rable de la charge de travail dévolue aux missions exercées 
pour Bruxelles, le nombre de signalements et de dossiers 
traités n’ayant eu de cesse d’augmenter ces dernières 
années.

J’ai souhaité d’ores et déjà budgétiser ces deux aug-
mentations mais elles ne seront définitivement approuvées 
qu’une fois qu’un processus d’évaluation sera réalisé.

Vous le savez, les accords et protocoles avec ces 
deux institutions couvrent l’ensemble des compétences 
régionales ce qui signifie que les missions exercées par 
Unia et l’IEFH dans ce cadre doivent pouvoir bénéficier 
équitablement à l’ensemble de ces compétences régionales 
et donc à l’ensemble des membres du Gouvernement. Le 
montant reste toutefois à charge du budget d’equal exclu-
sivement. Or, à l’heure actuelle, aucune centralisation des 
demandes n’existe. Celles-ci arrivent en ordre dispersé 
chez Unia et l’IEFH qui les traitent selon la logique du 
« premier arrivé, premier servi ». 
 

Dès lors, il m’a semblé qu’un processus de refonte de 
la méthodologie de travail en vue d’une rationalisation 
s’impose. Il est en effet nécessaire que la gestion de la col-
laboration entre Unia et l’IEFH et la Région soit centralisée 
afin de permettre une bonne cohérence des services rendus 

Deze plannen zijn uitgewerkt in overleg met de vereni-
gingssector en het is dan ook een groot succes voor mij 
om te zien dat de sector graag betrokken wil worden bij de 
uitvoering ervan.

Dan kom ik nu bij de laatste twee allocaties, die 
betrekking hebben op structurele steun voor UNIA en het 
IGVM.

We werken vaak samen met UNIA en het IGVM 
en dit zijn zeer waardevolle samenwerkingen. Of het nu 
gaat om de deelname aan het pas opgerichte Comité voor 
gelijke kansen, de evaluatie van eerdere actieplannen, de 
uitwerking van nieuwe campagnes of het bieden van onder-
steuning bij onze bewustmakingscampagnes, deze twee 
instellingen nemen altijd deel.

Deze twee instellingen zorgen ook voor de opvolging 
van de klachten tussen de verschillende actoren in de 
klachtenketen.

Unia en het IGVM hebben ons verzocht over te gaan tot 
een budgetverhoging van 75.000 euro voor UNIA om de 
kosten voor een extra VTE te dekken en van 35.000 euro 
voor het IGVM voor ½ VTE.

Deze twee instellingen verzoeken om een verhoging 
van het jaarlijkse bedrag dat wordt toegekend voor de 
uitoefening van de opdrachten van het samenwerkingspro-
tocol, omdat de werklast in verband met de voor Brussel 
verrichte opdrachten aanzienlijk is toegenomen. Het aantal 
meldingen en behandelde dossiers is de afgelopen jaren 
immers blijven toenemen.

Ik heb deze twee budgetverhogingen nu al in de 
begroting opgenomen, maar zij zullen pas definitief worden 
goedgekeurd van zodra een evaluatieprocedure is afgerond.

Zoals u weet, hebben de akkoorden en het samenwer-
kingsprotocol die met deze twee instellingen zijn gesloten 
betrekking op alle bevoegdheden van het gewest. Dat 
betekent dat alle gewestelijke bevoegdheidsdomeinen en 
dus ook alle regeringsleden evenveel baat moeten kunnen 
hebben bij de opdrachten die UNIA en het IGVM in dit 
verband uitvoert. Het bedrag blijft echter uitsluitend ten 
laste van het budget van equal. Momenteel bestaat er geen 
centralisering van de aanvragen. Deze aanvragen komen 
door elkaar binnen bij UNIA en bij het IGVM en worden 
behandeld volgens het principe « wie het eerst komt, het 
eerst maalt ».

Een herziening van de werkmethode met het oog op een 
rationalisering lijkt zich dan ook op te dringen. Het beheer 
van de samenwerking tussen Unia, het IGVM en het gewest 
moet worden gecentraliseerd om een goede samenhang van 
de in het kader van deze samenwerking verleende diensten 
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dans le cadre de cette collaboration, tant en ce qui concerne 
la congruence des actions que leur intégration dans les 
politiques régionales.  

Cette méthodologie a été proposée et approuvée par le 
Gouvernement le mois dernier pour l’IEFH et sera soumise 
au Gouvernement très prochainement pour UNIA. 
 

J’aimerais terminer par remercier pour leur précieux 
soutien mes administrations : Bruxelles Pouvoirs Locaux, 
d’abord, qui, malgré le contexte n’a pas ménagé ses efforts 
pour s’adapter aux circonstances pour le moins inédites 
et ensuite equal, qui est dotée, depuis cette année, d’une 
nouvelle direction efficace, pragmatique et engagée. 
 

Comme vous le constatez, les circonstances particu-
lières n’ont pas entamé ma détermination à faire de notre 
Région, une Région où la diversité est synonyme d’atouts, 
où l’égalité n’est pas un vain mot et où les aspirations 
citoyennes sont rencontrées.

Le vivre-ensemble et la lutte contre les discriminations 
feront toujours partie de mes priorités et je suis heureuse 
que ce budget traduisent nos ambitions. Notre région est 
riche de sa diversité et notre but est d’encore et toujours la 
mettre en valeur.

Le mainstreaming de l’égalité des chances, les plans 
d’actions, les campagnes et les relations avec les associa-
tions sont autant d’exemples de la valeur ajoutée qu’offre 
une approche engagée, inclusive et participative en faveur 
de plus d’égalité des chances dans la Région.

Je suis convaincue que les débats à venir au sein de 
cette commission permettront d’enrichir cette politique et 
je reste, comme toujours, à l’écoute de vos suggestions, 
commentaires et propositions ».

II. Discussion générale

Mme Viviane Teitelbaum rappelle que cette année 
supplémentaire de confinement a continué à exacerber 
les inégalités et les violences et que cette question est 
éminemment genrée : c’est d’ailleurs ce que pointent 
également BPS et l’IEFH. Elle salue l’inclusion que fait la 
secrétaire d’État, dans ses budgets et ses actions, du terrain, 
et, en particulier, du terrain associatif ainsi que les parte-
nariats mis en place. La politique d’égalité des chances a 
pour objet de protéger des discriminations pour garantir 
l’équité de traitement, qui est un droit absolu. Or l’égalité 
fait encore défaut à de nombreux égards, qu’il s’agisse 
d’accès à l’emploi, au logement, de racisme, d’antisémi-

mogelijk te maken, zowel op het vlak van congruentie van 
de acties als de integratie ervan in het gewestelijke beleid. 
 

Voor het IGVM werd deze methode vorige maand door 
de regering voorgesteld en goedgekeurd en voor Unia zal 
deze methode zeer binnenkort aan de regering worden 
voorgelegd.

Ik zou graag willen afronden door mijn besturen te 
bedanken voor hun waardevolle steun : Allereerst Brussel 
Plaatselijke Besturen, dat ondanks de context geen moeite 
heeft gespaard om zich aan te passen aan de ongeziene 
omstandigheden, en vervolgens equal, dat sinds dit jaar 
beschikt over een nieuwe, efficiënte, pragmatische en geën-
gageerde directie.

Zoals u ziet, hebben de bijzondere omstandigheden 
geen afbreuk gedaan aan mijn vastberadenheid om van ons 
gewest een gewest te maken waar diversiteit synoniem is 
voor troeven, waar gelijkheid geen hol begrip is en waar 
tegemoet wordt gekomen aan de wensen van de burgers.

Het samenleven en de strijd tegen discriminatie zullen 
altijd prioriteiten zijn voor mij en ik ben blij dat deze 
begroting is afgestemd op onze ambities. Ons Gewest 
kent een rijke diversiteit en ons doel is om die te blijven 
omarmen.

Mainstreaming van gelijke kansen, actieplannen, 
campagnes en contact met de verenigingen zijn stuk voor 
stuk voorbeelden van de meerwaarde die een geëngageerde, 
inclusieve en participatieve aanpak biedt op weg naar meer 
gelijke kansen in het Gewest.

Ik ben ervan overtuigd dat de komende debatten in 
deze commissie een verrijking zullen betekenen voor dit 
beleid en ik sta, zoals steeds, open voor uw suggesties, 
opmerkingen en voorstellen ».

II. Algemene bespreking

Mevrouw Viviane Teitelbaum herinnert eraan dat dit 
extra jaar lockdown de ongelijkheid en het geweld nog 
heeft verergerd en dat deze kwestie in hoge mate gender-
gebonden is : dit is ook wat BPV en het IGMV naar voren 
brengen. Zij is verheugd over het feit dat de staatssecretaris 
de actoren te velde, en met name de verenigingen, in haar 
begrotingen en acties heeft opgenomen, alsmede over de 
opgezette partnerschappen. Het doel van het gelijkekansen-
beleid is bescherming tegen discriminatie teneinde gelijke 
behandeling te waarborgen, hetgeen een absoluut recht is. 
Toch is er op veel gebieden nog steeds geen sprake van 
gelijkheid, of het nu gaat om toegang tot werkgelegen-
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tisme ou encore de sexisme, notamment en ce qui concerne 
le harcèlement et les violences faites aux femmes. Le 
groupe MR salue l’augmentation de 1,3 millions prévue au 
budget qui, dans les faits, double le montant alloué qui, s’il 
est encore insuffisant, permet de renforcer les actions mises 
en place. Néanmoins, dans l’exposé général, on peut lire : 
« l’engagement du gouvernement bruxellois pour garantir 
l’égalité des droits et lutter contre les discriminations et sa 
vision ambitieuse vise à relever le défi de la promotion de 
l’intégration de l’égalité des chances entre toutes et tous 
de façon transversale dans les politiques régionales quels 
que soient le genre, l’identité de genre, l’origine ethnique 
ou culturelle, l’orientation sexuelle, l’éventuel handicap, 
l’origine et la situation sociale d’une personne ». Elle 
s’indigne que le terme « sexe » ne soit pas expressément 
mentionné. Le genre est, certes, une construction sociale, 
mais le sexe ne peut être éliminé de l’énumération ! Et ce 
d’autant qu’à l’IEFH, les thèmes les plus fréquemment 
signalés sont le thème sexe pour 56 %, après lequel viennent 
les thèmes grossesse/maternité et transgenre. Concernant 
la politique en faveur de l’égalité entre les hommes et les 
femmes, elle reconnait que la secrétaire d’État a réussi à 
mettre le plan « famille monoparentale » sur la table du 
gouvernement, ce qui est une première, mais elle regrette 
que le budget ne soit pas plus disert quant aux projets en 
cours, aux montants attribués et leur ventilation. Elle a 
dès lors une question à ce sujet : quels budgets nécessaires 
ont déjà été débloqués en 2021 et quels sont ceux prévus 
pour 2022, ainsi que leur ventilation. Elle souhaite obtenir 
un document reprenant un budget pluriannuel, action par 
action, qui puisse être annexé au rapport. Pour compenser 
le déséquilibre dont sont victimes les familles mono-
parentales – essentiellement avec une femme à leur tête 
– elle estime que le tableau ne fait pas état clairement 
des subventions allouées à des projets ayant une portée 
spécifique par rapport au déconfinement. A cet égard, elle 
souhaite également des éclaircissements quant aux projets 
qui ont été concrètement soutenus et voudrait que cette 
liste soit également annexée au rapport, puisque 0,5 million 
d’euros y a été affecté. Elle a également une question plus 
technique concernant les montants destinés à financer des 
projets contre les violences entre partenaires : ceux-ci 
ont été transférés dans une AB concernant l’égalité des 
chances, mais, encore une fois, il n’y a plus de ventilation 
concernant les montants qui sont spécifiquement dédiés à 
la lutte contre les violences faites aux femmes par exemple. 
Elle ne comprend pas pourquoi tout cela se trouve réuni 
dans une AB mais souhaite en connaître la ventilation 
exacte. Concernant le code bruxellois de lutte contre les 
discriminations, elle relève qu’un prestataire a été désigné 
et désire en savoir davantage sur celui-ci, ainsi que sur le 
comité d’accompagnement constitué dans ce cadre. Pour 
ce qui concerne la politique gendermainstreaming - gen-
derbudgetting, elle relève l’affirmation suivant laquelle la 
secrétaire d’État s’engage pour qu’elle soit réalisée dans les 
délais prescrits, en collaboration avec Bruxelles Finances 
et Budget et s’étonne du montant de 26.000 euros prévu. 
En regard des 119.000 euros pour renforcer l’approche 
académique, ce montant lui paraît faible et elle souhaite 

heid, huisvesting, racisme, antisemitisme of seksisme, met 
name waar het gaat om intimidatie van en geweld tegen 
vrouwen. De MR-fractie is verheugd over de verhoging 
van de begroting met 1,3 miljoen, die in feite een verdub-
beling betekent van het toegekende bedrag, en die, hoewel 
nog ontoereikend, de versterking van de opgezette acties 
mogelijk maakt. In de algemene toelichting staat echter 
dat de verbintenis van de Brusselse Regering om gelijke 
rechten te waarborgen en discriminatie te bestrijden en 
haar ambitieuze visie erop gericht zijn de uitdaging aan te 
gaan om de integratie van gelijke kansen voor iedereen op 
transversale wijze in het gewestelijk beleid te bevorderen, 
ongeacht iemands geslacht, geslachtsidentiteit, etnische of 
culturele afkomst, seksuele geaardheid, eventuele handicap, 
afkomst en sociale situatie. Zij is verontwaardigd dat de 
term « Gender niet uitdrukkelijk wordt genoemd. Gender 
is zeker een sociale constructie, maar an niet uit de lijst 
worden geschrapt ! Dit is des te meer het geval daar in het 
IGVM de meest gerapporteerde thema’s gender zijn voor 
56 %, gevolgd door zwangerschap en transgender. Wat 
het beleid inzake de gelijkheid van mannen en vrouwen 
betreft, erkent zij dat de staatssecretaris erin geslaagd is het 
plan « eenoudergezinnen » op de tafel van de regering te 
krijgen, een primeur, maar zij betreurt het dat de begroting 
niet meer informatie bevat over de lopende projecten, de 
toegewezen bedragen en de verdeling daarvan. Daarom 
heeft zij een vraag over dit onderwerp : welke noodzake-
lijke budgetten zijn er al vrijgemaakt in 2021 en welke zijn 
er gepland voor 2022, alsmede de verdeling ervan ? Zij 
zou graag een document zien met een meerjarenbegroting, 
actie per actie, dat als bijlage bij het verslag zou kunnen 
worden gevoegd. Ter compensatie van de onevenwichtige 
situatie van eenoudergezinnen - waarvan de gezinshoofden 
hoofdzakelijk vrouwen zijn - meent zij dat in de tabel niet 
duidelijk is aangegeven welke subsidies zijn toegekend aan 
projecten met een specifieke werkingssfeer in verband met 
de afbouw van de lockdown. In dit verband zou zij ook 
graag verduidelijkt zien welke projecten daadwerkelijk zijn 
gesteund en zou zij graag zien dat deze lijst ook bij het 
verslag wordt gevoegd, aangezien er 0,5 miljoen euro voor 
is uitgetrokken. Zij had ook een meer technische vraag 
over de bedragen die bestemd zijn voor de financiering van 
projecten ter bestrijding van geweld tussen partners : deze 
zijn overgeheveld naar een BA voor gelijke kansen, maar 
ook hier is er geen uitsplitsing meer over de bedragen die 
specifiek bestemd zijn voor de bestrijding van geweld tegen 
vrouwen, bijvoorbeeld. Zij begrijpt niet waarom dit alles in 
een BA is samengebracht, maar wil de precieze uitsplitsing 
weten. Wat het Brusselse Wetboek ter bestrijding van discri-
minatie betreft, neemt zij er nota van dat een dienstverlener 
is aangewezen en wenst zij meer te weten over deze dienst, 
alsook over het in dit kader opgerichte begeleidingscomité. 
Wat het beleid inzake gendermainstreaming betreft, neemt 
zij nota van de verklaring dat de staatssecretaris zich ervoor 
zal inzetten dat dit beleid binnen de gestelde termijnen 
wordt uitgevoerd, in samenwerking met Brussel Financiën 
en Begroting, en is zij verbaasd over het voorziene bedrag 
van 26.000 euro. Gelet op de 119.000 om de academische 
aanpak te versterken, lijkt dit bedrag haar aan de lage kant en 



 — 233 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

des explications. Concernant le handistreaming, il y a 
peu d’informations ; or, il est indispensable de renforcer 
la sensibilisation. Elle voudrait connaître le montant total 
qui sera alloué à cette politique. Elle salue l’initative du 
plan LGBTQIA+, concernant la coordination et la mise en 
œuvre du plan régional en matière d’orientation sexuelle, 
l’identité et l’expression de genre, car on vit dans une 
région où l’on souhaite que chacun puisse vivre comme 
il aspire à le faire, que ce soit au quotidien, dans l’espace 
public, etc., et qu’il existe de grandes disparités entre les 
droits garantis et la réalité vécue. Elle souhaite néanmoins 
savoir pour quelle raison la deuxième lecture a été prévue 
en 2022, alors que c’était initialement planifié pour 2021 
et quel est le budget estimé pour la coordination de ce 
plan. Concernant le plan de lutte contre le racisme, peu de 
budget est prévu. Elle voudrait savoir si celui-ci n’a pas 
encore pu être estimé. Concernant le soutien à la société 
civile dans la lutte contre les discriminations, elle relève 
que la secrétaire d’État spécifie qu’équal.brussels a reçu 
un certain nombre de demandes dont certaines ont été 
retenues, mais sans autre précision. Elle demande que des 
précisions soient apportées. En ce qui concerne les associa-
tions qui n’ont pas pu réaliser leurs projets, elle demande 
également davantage d’informations, quelle part du budget 
a été reportée – le cas échéant – et comment ça se répercute 
sur le budget 2022. Concernant le plan spécifique de lutte 
contre les violences faites aux femmes, le groupe MR salue 
les mesures prises, et elle tient à le souligner, bien que son 
groupe soit dans l’opposition. Elle voudrait néanmoins 
davantage de détail sur le suivi du projet DPO car la 
détection, la prise en charge et l’orientation des victimes 
est essentielle, notamment par rapport aux évènements de 
la nuit. Par rapport au thème « genre et ville », elle voit que 
des formations ont été dispensées en 2021 et cette initiative 
sera poursuivie en 2022. Elle souhaite connaître le nombre 
de communes qui y ont participé, et lesquelles, et que ces 
informations soient annexées au rapport, avec la liste des 
formations données en 2021. Elle demande également si 
une évaluation des résultats a été réalisée et, au vu de la 
note de genre, suggère qu’urban.brussels suive également 
cette formation. Concernant les justifiations des tableaux 
relatifs à UNIA et à l’IEFH, elle attire l’attention de la 
secrétaire d’État sur le fait qu’il y a eu inversion : il convient 
d’adapter les tableaux en inversant les justifications. Elle 
suppose néanmoins que les montants sont corrects. Enfin, 
elle salue la note de genre qui est nettement plus exhaustive 
que les années précédentes. 
 
 
 

Mme Nadia El Yousfi rappelle la crise sanitaire sans 
précédent qui est en cours depuis mars 2020. Cette période 
a permis de mettre en évidence des élans de solidarité, mais 
a aussi accru les inégalités. Le dernier rapport d’UNIA 
l’indique quant à nos droits fondamentaux : attiser la 
peur et surfer sur la vague de la stigmatisation deviennent 
monnaie courante et cela se reflète dans les 30 % d’aug-
mentation des signalements depuis le début de la crise. Le 

zij zou graag een verklaring krijgen. Over handistreaming 
is er weinig informatie, maar toch is het van essentieel 
belang om het bewustzijn te vergroten. Zij wil weten welk 
totaalbedrag voor dit beleid zal worden uitgetrokken. Zij 
verwelkomt het initiatief van het LGBTQIA+-plan, dat 
betrekking heeft op de coördinatie en de uitvoering van het 
gewestelijk plan inzake seksuele geaardheid, genderidenti-
teit en -expressie, omdat wij leven in een gewest waar wij 
willen dat iedereen kan leven zoals hij of zij wil leven, in 
het dagelijks leven, in de openbare ruimte, enz. en er grote 
verschillen bestaan tussen de gewaarborgde rechten en de 
ervaren realiteit. Zij wenst echter te vernemen waarom 
de tweede lezing is gepland voor 2022, terwijl deze oor-
spronkelijk voor 2021 was gepland, en wat de geraamde 
begroting is voor de coördinatie van dit plan. Voor het plan 
ter bestrijding van racisme is weinig budget uitgetrokken. 
Ze wil weten of het nog niet geraamd is. Wat de steun aan 
de burgermaatschappij in de strijd tegen discriminatie 
betreft, neemt zij er nota van dat de staatssecretaris had 
aangegeven dat equal.brussels een aantal verzoeken had 
ontvangen, waarvan sommige waren ingewilligd, maar 
zonder verdere bijzonderheden. Ze vraagt om opheldering. 
Wat betreft de verenigingen die hun projecten niet hebben 
kunnen uitvoeren, vraagt zij ook om meer informatie, welk 
deel van de begroting eventueel is overgedragen en hoe dit 
in de begroting voor 2022 zal worden weerspiegeld. Wat het 
specifieke plan ter bestrijding van geweld tegen vrouwen 
betreft, is de MR-fractie ingenomen met de genomen 
maatregelen en zij wenst dit te benadrukken, hoewel haar 
fractie in de oppositie zit. Zij zou echter graag meer details 
zien over de follow-up van het DPO-project, aangezien de 
opsporing, verzorging en begeleiding van slachtoffers van 
essentieel belang is, met name in verband met nachtelijke 
evenementen. Wat het thema « gender en de stad » betreft, 
ziet zij dat er in 2021 een opleiding is verstrekt en dat dit 
initiatief in 2022 zal worden voortgezet. Zij wenst te weten 
hoeveel gemeenten hebben deelgenomen, en welke, en 
dat deze informatie bij het verslag wordt gevoegd, samen 
met de lijst van opleidingen die in 2021 worden gegeven. 
Zij vraagt tevens of er een evaluatie van de resultaten had 
plaatsgevonden en stelde, gezien de gendernota, voor dat 
urban.brussels ook deze opleiding zou volgen. Wat de 
motiveringen van de tabellen met betrekking tot UNIA en 
ht IGVM betreft, vestigt zij de aandacht van de staatsse-
cretaris op het feit dat er een omkering heeft plaatsgevon-
den : de tabellen moeten worden aangepast door de moti-
veringen om te keren. Zij gaat er niettemin van uit dat de 
bedragen juist zijn. Tot slot toont zij zich ingenomen met 
de gendernota, die veel uitgebreider is dan in voorgaande 
jaren.

Mevrouw Nadia El Yousfi herinnert aan de nooit 
eerder geziene gezondheidscrisis die sinds maart 2020 aan 
de gang is. Deze periode heeft uitingen van solidariteit naar 
voren gebracht, maar ook de ongelijkheden vergroot. Zoals 
uit het laatste UNIA-verslag blijkt met betrekking tot onze 
grondrechten, worden bangmakerij en meegaan op de golf 
van stigmatisering gemeengoed, wat blijkt uit het feit dat 
het aantal meldingen sinds het begin van de crisis met 30 % 
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lien entre la polarisation de notre société et cette pandémie 
pose la question des mesures qui ont été décidées et la 
communication qui a été faite. Des mesures à la hauteur 
des conséquences doivent être prises face à ces enjeux 
sociaux et sociétaux, qui doivent s’appuyer sur des parte-
nariats solides et une concertation sociale forte. Elle estime 
que la secrétaire d’État partage les mêmes constats, qui 
se reflètent au travers de ses projets et du budget. Selon 
elle, les augmentations démontrent clairement l’engage-
ment de la secrétaire d’État sur ces questions : avant son 
arrivée, le budget était de 2,145 millions d’euros et il 
passe progressivement à 4,6 millions en 2022. Le soutien 
aux associations et aux communes via des subsides aux 
projets promouvant l’égalité des chances est franc, avec 
1,3 million d’euros à l’initial. « Comment sont financés ces 
projets, comment s’opèrent les choix parmi les demandes, 
quel est le soutien apporté, quel est le nombre de projets 
introduits en comparaison avec les années précédentes, 
quel est le volume de projets complémentaires financés » 
sont autant de questions qu’elle se pose à cet égard. Les 
moyens octroyés à BPS en matière d’égalité des chances 
sont également doublés, tant pour les frais de fonction-
nement que pour soutenir financièrement les communes 
dans le développement de leur politique d’égalité des 
chances. Elle souhaite à cet égard savoir comment se 
passe la collaboration avec les communes et quels sont 
les projets innovants mis en place par les communes. Les 
crédits alloués à UNIA sont plus que doublés et ceux à 
l’IEFH sont presque doublés de manière à leur permettre 
de faire face aux demandes sans cesse croissantes qui leur 
sont adressées. Elle indique que son groupe considère la 
diversité bruxelloise comme une source de richesse sociale, 
économique et culturelle. Or, les droits fondamentaux 
d’accès à un emploi, un logement ou à la santé ne sont pas 
toujours respectés, faute de bénéficier des mêmes chances. 
Elle salue l’ambition de coordination que porte la secrétaire 
d’État en vue de développer une politique transversale 
ambitieuse en vue de faire appliquer ces droits dans tous 
les champs de compétence des services du gouvernement 
au travers d’un renforcement de la législation, de plans 
d’actions régionaux concrets et d’outils de mainstreaming 
d’égalité des chances. On constate une augmentation de la 
précarité depuis le début de la crise sanitaire : près de 40 % 
de la population bruxelloise se trouve en situation de risque 
de pauvreté, comme en témoigne le dernier baromètre 
social de l’observatoire de la santé et du social de Bruxelles-
Capitale, qui a mis en lumière les fortes inégalités sociales 
et de santé sur notre territoire – un chiffre que la crise a 
exacerbé. Certains publics sont particulièrement fragilisés : 
les femmes, les personnes âgées isolées, les personnes en 
situation de handicap, et les familles monoparentales. La 
note de genre démontre également que les femmes sont 
particulièrement touchées par la crise sanitaire, qui est 
un facteur de renforcement des inégalités. L’égalité entre 
les femmes et les hommes doit être au cœur de la relance 
post-covid et il paraît donc plus que jamais nécessaire 
d’intégrer la dimension de genre dans toutes les politiques de 
la région et de mettre en place des actions spécifiques. Une 
famille bruxelloise sur trois est monoparentale et un enfant 

is toegenomen. Het verband tussen de polarisatie van onze 
samenleving en deze pandemie doet de vraag rijzen naar 
de maatregelen die zijn genomen en de communicatie die 
is gevoerd. Er moeten maatregelen worden genomen die 
in verhouding staan tot de gevolgen van deze sociale en 
maatschappelijke uitdagingen, die gebaseerd moeten zijn 
op solide partnerschappen en een sterk sociaal overleg. Zij 
meent dat de staatssecretaris dezelfde opmerkingen heeft, 
die tot uiting komen in haar projecten en in de begroting. 
Volgens haar blijkt uit de verhogingen duidelijk dat de 
staatssecretaris zich voor deze zaken inzet : voor haar 
komst bedroeg het budget 2,145 miljoen euro en het stijgt 
geleidelijk tot 4,6 miljoen in 2022. De steun aan vereni-
gingen en gemeenten via subsidies voor projecten ter 
bevordering van gelijke kansen is duidelijk, met in eerste 
instantie 1,3 miljoen euro. « Hoe worden deze projecten 
gefinancierd, hoe worden de aanvragen geselecteerd, 
hoeveel steun wordt er gegeven, hoeveel projecten worden 
er ingevoerd in vergelijking met voorgaande jaren, hoeveel 
extra projecten worden er gefinancierd ? De middelen die 
aan BPV worden toegewezen voor gelijke kansen zijn 
ook verdubbeld, zowel voor de werkingskosten als voor 
de financiële ondersteuning van gemeenten bij de ontwik-
keling van hun gelijkekansenbeleid. In dit verband wil zij 
weten hoe de samenwerking met de gemeenten verloopt en 
welke innoverende projecten de gemeenten uitvoeren. De 
aan UNIA toegekende middelen zijn meer dan verdubbeld 
en die voor het IGVM zijn bijna verdubbeld om hen in staat 
te stellen te voldoen aan de steeds hogere eisen die aan hen 
worden gesteld. Zij verklaart dat haar fractie de diversiteit 
van Brussel als een bron van sociale, economische en 
culturele rijkdom beschouwt. De fundamentele rechten op 
toegang tot werkgelegenheid, huisvesting of gezondheids-
zorg worden echter niet altijd geëerbiedigd, omdat mensen 
niet dezelfde kansen krijgen. Zij is ingenomen met het 
streven van de staatssecretaris om de ontwikkeling van een 
ambitieus transversaal beleid te coördineren om ervoor te 
zorgen dat deze rechten op alle bevoegdheidsterreinen van 
de overheidsdiensten worden toegepast door middel van 
een versterking van de wetgeving, concrete gewestelijke 
actieplannen en instrumenten voor het mainstreamen van 
gelijke kansen. Sinds het begin van de gezondheidscrisis 
is de bestaansonzekerheid toegenomen : bijna 40 % van de 
Brusselse bevolking loopt een armoederisico, zoals blijkt 
uit de laatste sociale barometer van het Observatorium 
voor Gezondheid en Welzijn van Brussel-Hoofdstad, dat 
wijst op de grote sociale en gezondheidsverschillen op ons 
grondgebied - een cijfer dat nog is verergerd door de crisis. 
Bepaalde groepen zijn bijzonder kwetsbaar : vrouwen, 
alleenstaande ouderen, personen met een handicap en een-
oudergezinnen. Uit de gendernota blijkt ook dat vooral 
vrouwen door de gezondheidscrisis worden getroffen, 
hetgeen een factor is die de ongelijkheden versterkt. 
Gelijkheid van vrouwen en mannen moet centraal staan 
bij het herstel na de crisis en daarom lijkt het meer dan 
ooit noodzakelijk de genderdimensie in alle beleidsmaat-
regelen van het gewest te integreren en specifieke acties 
op te zetten. Een op de drie Brusselse gezinnen is een een-
oudergezin en een op de vier kinderen groeit op in zo’n 
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sur quatre grandit dans une telle famille. Dans l’ensemble, 
50 % des chefs de famille sont des femmes et elle souhaite 
féliciter la secrétaire d’État pour la mise en place du plan 
monoparentalité qui a pour objectif d’activer l’ensemble 
des leviers régionaux afin d’accompagner les parents solo 
et la mise à disposition d’un site internet pour leur venir en 
aide. Les personnes en situation de handicap ont vu leur 
situation et les disciminiations à leur égard s’aggraver. La 
campagne de sensibilisation menée en 2021 à cet égard voit 
ses budgets renouvelés pour 2022. Elle souhaite savoir ce 
qu’il en est du plan handistreaming. Les violences à l’égard 
des personnes LGBTQIA+ ont également augmenté 
durant l’année 2021. En 2020, en plus des appels à projets 
généraux dans lesquels des subventions sont accordées aux 
projets LGBTQIA+, il y a eu un appel à projets spécifique 
que le groupe PS souhaite souligner. Le plan LGBTQIA+ 
vise à tendre vers une région encore plus inclusive, quelles 
que soient l’orientation sexuelle, l’identité ou l’orientation 
de genre et les caractéristiques sexuelles. Pour la première 
fois, ce plan s’inscrira dans la logique mainstreaming en 
impliquant les services publics bruxellois et en abordant 
la question des droits des personnes LGBTQIA+, à travers 
de nombreuses compétences, dont le logement, l’emploi, 
l’urbanisme, le tourisme, la mobilité, la recherche scien-
tifique ou les relations internationales. La note d’orien-
tation relève qu’equal.brussels organisera, en 2022, une 
campagne de sensibilisation invitant les Bruxellois à créer 
dans leur quartier un cadre où les personnes LGBTQIA+ et 
leur famille se sentent incluses et en sécurité. Elle souhaite 
féliciter la ministre pour cette initiative et voudraient en 
savoir davantage à ce sujet. 

Enfin, elle souhaite savoir combien d’appels à projet 
ont été faits et combien d’associations ont été soutenues.

Mme Leila Agic rappelle que la réunion se tient à 
la veille de la journée internationale de lutte contre les 
violences faites aux femmes. Le contexte d’agressions 
sexuelles et de viols récemment mis au jour dans des 
bars bruxellois démontre la nécessité de mettre en place 
un cadre de prévention dès le plus jeune âge quant aux 
notions de consentement et d’égalité. Cette commission 
a longuement pu débattre de la thématique, ainsi que 
de l’augmentation importante des chiffres relatifs aux 
violences intrafamiliales durant le confinement. Elle se 
réjouit de la volonté clairement affirmée de la secrétaire 
d’État de lutter activement contre ces phénomènes, ainsi 
que de l’engagement d’equal.brussels de se pencher sur la 
problématique du harcèlement des femmes dans l’espace 
public, puisque des campagnes vont être mises en place 
avec des acteurs de la société civile actifs dans ce domaine. 
Elle souhaite connaitre les contours de cette campagne 
quant au public visé, au timing et aux méthodes de 
diffusion. Elle relève, dans la note d’orientation, le souhait 
de la secrétaire d’État d’établir un cadastre des formations 
existantes sur les violences et l’égalité entre les femmes 
et les hommes afin de mieux cerner l’offre et d’identifier 
les lacunes, ainsi que l’organisation d’un nouveau cycle de 

gezin. In totaal is 50 % van de gezinshoofden vrouw en 
zij feliciteert de staatssecretaris met de uitvoering van het 
plan voor eenoudergezinnen, dat erop gericht is alle gewes-
telijke hefbomen te activeren om alleenstaande ouders te 
ondersteunen, en met het opzetten van een website om 
hen te helpen. Personen met een handicap hebben hun 
situatie en de discriminatie jegens hen zien verslechte-
ren. Voor de bewustmakingscampagne die in 2021 in dit 
verband is gevoerd, worden de budgetten verlengd voor 
2022. Zij wenst te weten wat er gebeurde met het han-
distreaming-plan. Ook het geweld tegen LGBTQIA+ 
personen is in 2021 toegenomen. In 2020 was er, naast 
de algemene projectoproepen waarin subsidies worden 
gegeven aan LGBTQIA+-projecten, een specifieke oproep 
voor projecten die de PS-fractie onder de aandacht wil 
brengen. Met het LGBTQIA+-plan wordt gestreefd naar 
een nog inclusiever gewest, ongeacht seksuele geaardheid, 
genderidentiteit of geaardheid en geslachtskenmerken. 
Voor het eerst zal dit plan de mainstreaming-logica volgen 
door de Brusselse overheidsdiensten erbij te betrekken 
en de rechten van LGBTQIA+-personen aan de orde te 
stellen, over een breed scala van bevoegdheden, waaronder 
huisvesting, werkgelegenheid, stadsplanning, toerisme, 
mobiliteit, wetenschappelijk onderzoek of internationale 
betrekkingen. In de beleidsnota staat dat equal.brussels in 
2022 een sensibiliseringscampagne zal organiseren waarbij 
de Brusselaars worden uitgenodigd om in hun wijk een 
omgeving te creëren waarin LGBTQIA+-mensen en hun 
gezinnen zich opgenomen en veilig voelen. Zij feliciteert 
de minister met dit initiatief en zou er graag meer over te 
weten komen. 

Tenslotte wenst zij te weten hoeveel projectoproepen 
werden gedaan en hoeveel verenigingen werden gesteund.

Mevrouw Leila Agic herinnert eraan dat de vergadering 
wordt gehouden aan de vooravond van de Internationale 
Dag voor de uitbanning van geweld tegen vrouwen. De 
context van seksuele aanrandingen en verkrachtingen 
die onlangs in Brusselse bars aan het licht zijn gekomen, 
toont aan dat er een preventiekader moet worden opgezet 
vanaf zeer jonge leeftijd met betrekking tot de begrippen 
toestemming en gelijkheid. Deze commissie heeft een 
lange discussie gevoerd over dit onderwerp, alsook over 
de aanzienlijke stijging van de cijfers met betrekking 
tot intrafamiliaal geweld tijdens de lockdown. Zij is 
verheugd over de duidelijke intentie van de staatssecre-
taris om deze verschijnselen actief te bestrijden, alsook 
over de intentie van equal.brussels om de kwestie van 
intimidatie van vrouwen in de openbare ruimte aan te 
pakken, aangezien er campagnes zullen worden opgezet 
met actoren uit de civiele samenleving die op dit gebied 
actief zijn. Zij wenst de hoofdlijnen van deze campagne 
te vernemen wat betreft het doelpubliek, het tijdschema en 
de verspreidingsmethoden. In de beleidsnota heeft zij nota 
genomen van de wens van de staatssecretaris om een lijst 
op te stellen van bestaande opleidingen op het gebied van 
geweld en gelijkheid tussen vrouwen en mannen, teneinde 
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formations à destination des professions de la prévention 
et de la sécurité, ainsi que le développement d’une boite à 
outils et d’un kit de communication contenant de bonnes 
pratiques et de matériel « prêt à l’emploi » à destination des 
pouvoirs locaux et des institutions régionales, ou encore 
des formations multilingues sur la manière de signaler ou 
de déposer une plainte pour violence à grande échelle. Elle 
rappelle qu’à l’initiative de sa collègue Delphine Chabbert, 
une résolution visant à mettre en place un dispositif de 
signalement des violences via les pharmacies a été adoptée. 
Elle souhaite entendre la secrétaire d’État sur l’implé-
mentation et les mesures phares de cette campagne, dont 
la réalisation d’une brochure d’aide à l’orientation des 
victimes de violences conjugales, le fait de créer une 
cellule spécialisée dans les violences familiales et sexuelles 
dans chaque zone de police, pour les jeunes LGBTQIA+ 
ou encore la mise en place de formations et d’actions de 
sensibilisation et de soutien renforcé au secteur associatif. 
Elle rappelle la nécessité de poursuivre les différentes task 
forces mises en place sur ce sujet et l’outil de coordination 
nationale qui a débuté : la coordination interministérielle 
des droits des femmes. Depuis de nombreuses années, le 
besoin d’un code bruxellois de lutte contre les discrimina-
tions se fait sentir, afin de dresser un panorama complet des 
compétences régionales concernées par la lutte contre les 
discriminations et la promotion de la diversité, d’identifier 
les lacunes et les recoupements. Elle voudrait savoir où en 
est l’évolution du dossier, car UNIA recommande de prendre 
des mesures nécessaires et proportionnées qui n’ont pas 
d’impacts négatifs sur les groupes les plus vulnérables et 
de combattre toute forme de discrimination. C’est l’objectif 
poursuivi, par exemple, par le test égalité des chances mis 
en place sous la précédente législature. La politique trans-
versale de l’égalité des chances fait un grand pas en avant 
et ce test permet de se faire une idée quant à l’impact d’une 
mesure particulière sur les différents groupes sur lesquels 
se penche l’égalité des chances. Si l’on n’en tient pas 
compte, une mesure politique initialement bien intention-
née peut avoir un impact négatif sur certains groupes de la 
population. Enfin, ce 15 novembre marquait le lancement 
de la campagne de lutte contre le racisme : une campagne 
bien nécessaire et elle souhaite avoir des précisions sur sa 
durée et le public cible. S’en référant à Ghandi, elle rappelle 
que nous devons être les acteurs du changement que nous 
voulons voir et elle estime qu’une opportunité concrète 
est mise en place au sein de l’assemblée, via la tenue des 
« assises de lutte contre le racisme » pour alimenter le plan 
régional de lutte contre le racisme et les discriminations. 
L’urgence dans laquelle se trouve notre société, polarisée 
par la pandémie, conduit à souhaiter l’aboutissement rapide 
de ce processus basé sur des auditions de qualité et des 
recommandations importantes formulées par les acteurs de 
terrain. Le plan régional de lutte contre le racisme est plus 
que jamais essentiel. Elle salue avec enthousiasme l’aug-
mentation globale du budget de la mission 05 de l’égalité 
des chances. 
 

het aanbod beter te definiëren en lacunes vast te stellen, 
alsmede van de organisatie van een nieuwe opleidings-
cyclus voor preventie- en veiligheidsprofessionals, en de 
ontwikkeling van een toolkit en een communicatiekit met 
goede praktijken en kant-en-klaar materiaal voor lokale 
autoriteiten en gewestelijke instellingen, alsook meertalige 
opleiding over hoe grootschalig geweld te melden of er een 
klacht over in te dienen. Zij herinnert eraan dat op initiatief 
van haar collega Delphine Chabbert een resolutie werd 
aangenomen om een systeem in te voeren voor het melden 
van geweld via apotheken. Zij wenst te vernemen hoe de 
staatssecretaris denkt over de uitvoering en de belangrijkste 
maatregelen van deze campagne, waaronder de opstelling 
van een brochure om slachtoffers van huiselijk geweld te 
helpen hun weg te vinden, de oprichting van een gespe-
cialiseerde eenheid voor huiselijk en seksueel geweld in 
elke politiezone voor jonge LGBTQIA+-personen, en het 
opzetten van opleidings- en bewustmakingsactiviteiten en 
meer steun voor de vrijwilligerssector. Zij herinnert eraan 
dat de verschillende task forces die over dit onderwerp zijn 
opgericht, moeten worden voortgezet, evenals de nationale 
coördinatietool die in het leven is geroepen : de intermi-
nisteriële coördinatie van de rechten van de vrouw. Al vele 
jaren bestaat de behoefte aan een Brussels Wetboek ter 
bestrijding van discriminatie, om een volledig overzicht te 
krijgen van de gewestelijke bevoegdheden inzake de strijd 
tegen discriminatie en de bevordering van diversiteit, en om 
lacunes en overlappingen vast te stellen. Zij wenst te weten 
hoe het staat met dit dossier, aangezien UNIA aanbeveelt 
om noodzakelijke en evenredige maatregelen te nemen die 
geen negatieve gevolgen hebben voor de meest kwetsbare 
groepen en om alle vormen van discriminatie te bestrijden. 
Dit is het doel dat bijvoorbeeld wordt nagestreefd door de 
Gelijke-kansen-toets die tijdens de vorige zittingsperiode 
is ingesteld. Het transversale beleid inzake gelijke kansen 
maakt een grote stap voorwaarts en deze test geeft een idee 
van het effect van een bepaalde maatregel op de verschil-
lende groepen waar het gaat om gelijke kansen. Indien 
hiermee geen rekening wordt gehouden, kan een aanvan-
kelijk goedbedoelde beleidsmaatregel een negatief effect 
hebben op bepaalde bevolkingsgroepen. Tenslotte is op 
15 november de campagne tegen racisme van start gegaan : 
een broodnodige campagne en zij zou graag meer willen 
weten over de duur en de doelgroep ervan. Verwijzend 
naar Ghandi, herinnert zij eraan dat wij de actoren moeten 
zijn van de verandering die wij willen zien en zij is van 
mening dat de assemblee, door het houden van de assisen 
tegen racisme, een concrete mogelijkheid biedt om een 
bijdrage te leveren aan het gewestelijk plan ter bestrijding 
van racisme en discriminatie. De noodtoestand waarin onze 
samenleving zich bevindt, gepolariseerd door de pandemie, 
doet ons hopen dat dit proces, gebaseerd op kwalitatief 
hoogstaande hoorzittingen en belangrijke aanbevelingen 
van de actoren in het veld, snel zal worden afgerond. Het 
gewestelijk plan ter bestrijding van racisme is belangrijker 
dan ooit. Zij juicht de algemene verhoging van het budget 
voor opdracht 05 voor gelijke kansen van harte toe.
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Mme Lotte Stoops est ravie que le budget pour les 
subventions de projets en faveur d’associations privées soit 
presque doublé, que l’intersexualité soit prise en compte 
dans la note d’orientation et qu’aux critères protégés 
s’adjoigne une perspective intersectionnelle. Cela garantit 
la prise en compte des personnes qui sont victimes d’iné-
galités et de discriminations aux croisements de plusieurs 
facteurs de discrimination. L’oratrice s’enquiert ensuite du 
calendrier, du processus de mise en œuvre et de la colla-
boration avec la société civile en ce qui concerne le plan 
bruxellois de soutien aux familles monoparentales. 
 

L’oratrice se réfère à la prochaine campagne visant à 
lutter contre le harcèlement à l’égard des femmes dans 
l’espace public. Les interpellations citoyennes relatives 
au parc du Cinquantenaire et aux initiatives telles que 
« Balance ton bar » illustrent l’urgence de cette problé-
matique. Dans le cadre de cette campagne, on collaborera 
avec les acteurs de la société civile qui sont actifs dans le 
cadre de cette problématique. Il faut également miser sur la 
sensibilisation au rôle que peuvent jouer les personnes qui 
sont témoins d’une situation transgressive pour désamorcer 
celle-ci et soutenir les victimes.

L’oratrice se réjouit des efforts déployés pour combattre 
les stéréotypes de genre et promouvoir l’égalité entre filles 
et garçons par le biais de formations dans les crèches. 
Les stéréotypes de genre sont souvent intériorisés dès le 
plus jeune âge. Quelles sont les possibilités pour déployer 
ce projet dans les écoles ? L’oratrice juge également 
utile d’obliger les membres des jurys de recrutement et 
de sélection de hauts fonctionnaires à suivre une brève 
formation sur les stéréotypes. 
 

La crise sanitaire a durement frappé des groupes 
vulnérables, tels que les victimes de violences domestiques. 
Le rapport de Bruxelles Prévention & sécurité de février 
2021 montre que plus les mesures de restriction des 
activités, des contacts sociaux et des déplacements dans le 
cadre des mesures sanitaires sont strictes, plus la demande 
d’aide est forte. Le nombre d’appels aux lignes d’écoute 
a triplé pendant le premier confinement. Quels ensei-
gnements ont-ils été tirés de cette situation de crise afin 
de mieux atteindre et soutenir les groupes vulnérables ? 
L’oratrice attire également l’attention sur les hommes 
victimes de violences sexuelles. Les recherches menées 
par la professeure Ines Keygnaert révèlent que les hommes 
sont plus souvent victimes de violences sexuelles qu’on 
ne pense, et qu’ils en parlent moins qu’on ne s’y attend. 
Les hommes éprouvent d’autres difficultés à parler des 
violences sexuelles. Plusieurs sexologues ont pris l’initia-
tive de créer le site www.wijzienjewel.be afin d’informer 
les hommes victimes de violences sexuelles.

L’oratrice se félicite de la forte augmentation du 
nombre d’analyses de genre dans le cadre de la budgéti-

Mevrouw Lotte Stoops is verheugd dat het budget voor 
de projectsubsidies ten voordele van private verenigingen 
bijna wordt verdubbeld, dat interseksualiteit is opgenomen 
in de beleidsbrief, alsook dat de beschermde criteria 
worden aangevuld met een intersectioneel perspectief. Dit 
garandeert dat er rekening wordt gehouden met mensen 
die slachtoffer zijn van ongelijkheid en discriminatie op 
basis van meerdere discriminatiefactoren. De spreekster 
vraagt vervolgens naar de tijdslijn, het proces van de tot-
standkoming en de samenwerking met het middenveld 
ten aanzien van het Brussels plan ter ondersteuning van 
eenoudergezinnen.

De spreekster verwijst naar de aankomende campagne 
om intimidatie tegen te gaan van vrouwen in de openbare 
ruimte. De urgentie van deze problematiek wordt geïllus-
treerd aan de hand van de burgerinterpellaties rond het 
Jubelpark en initiatieven zoals « Balance ton bar ». In het 
kader van deze campagne wordt samengewerkt met actoren 
uit het middenveld die actief zijn inzake deze problema-
tiek. Er dient tevens te worden ingezet op de bewustmaking 
van de rol die omstaanders kunnen opnemen om grens-
overschrijdende situaties te ontmijnen en slachtoffers te 
ondersteunen.

De spreekster is opgetogen dat er zal worden ingezet op 
de bestrijding van genderstereotypen en de bevordering van 
de gelijkheid tussen meisjes en jongens door middel van 
opleidingen in kinderdagverblijven. Genderstereotypen 
worden vaak al van jongs af aan geïnternaliseerd. Wat zijn 
de mogelijkheden om dit project uit te rollen in scholen ? 
De spreekster acht het ook nuttig om de bijwoning van een 
korte opleiding « stereotypering » te verplichten voor de 
juryleden van wervings- en selectiecommissies voor hoge 
publieke functies.

De gezondheidscrisis heeft kwetsbare groepen zoals 
slachtoffers van huiselijk geweld zeer sterk geraakt. Uit 
het verslag van Brussel Preventie & Veiligheid van februari 
2021 blijkt dat hoe strikter de activiteits-, sociaal contact- 
en verplaatsingsbeperkingen in het kader van de gezond-
heidsmaatregelen, hoe groter de vraag naar hulpverlening. 
Het aantal oproepen naar hulplijnen is verdrievoudigd 
tijdens de eerste lockdown-periode. Welke lessen zijn 
getrokken uit die crisissituatie om kwetsbare groepen beter 
te bereiken en te ondersteunen ? De spreekster vestigt ook 
de aandacht op de mannelijke slachtoffers van seksueel 
geweld. Uit onderzoek van professor Ines Keygnaert 
blijkt dat mannen vaker dan verwacht slachtoffer zijn van 
seksueel geweld, en dit minder dan verwacht openbaar 
maken. Mannen ervaren andere obstakels om te praten over 
seksueel geweld. Enkele seksuologen hebben het privé-ini-
tiatief genomen om de website www.wijzienjewel.be op te 
richten om mannelijke slachtoffers van seksueel geweld te 
informeren.

De spreekster is blij met de sterke toename van het 
aantal genderanalyses binnen het kader van de genderbud-

http://www.wijzienjewel.be
http://www.wijzienjewel.be
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sation sensible au genre. Les administrations bruxelloises 
ont connu une hausse de 9 à 30 analyses et les organismes 
d’intérêt public une augmentation de 41 à 125 analyses. La 
question se pose de savoir si d’autres mesures sont encore 
prévues pour augmenter le nombre d’analyses de genre.

M. John Pitseys salue la secrétaire d’État pour le travail 
réalisé, compte tenu de la situation sanitaire et de l’impor-
tance des enjeux, et ce d’autant que les violences intrafa-
miliales ont considérablement augmenté dans ce contexte. 
Il se dit conscient que le contexte rend encore plus difficile 
la bonne collaboration avec le terrain et le pouvoir d’action 
dans l’espace public. 
 

Il relève que l’IEFH et UNIA rapportent une augmenta-
tion des signalements d’actes discriminatoires : en 5 ans, le 
nombre de signalements a plus que doublé et même s’il y 
a d’autres facteurs à prendre en compte qu’une hausse des 
actes au sens strict, comme le fait qu’UNIA soit désormais 
beaucoup plus connue du grand public et qu’une procédure 
simplifiée soit disponible, ce n’est, en tout état de cause, 
pas bon signe. Il salue l’augmentation considérable du 
budget et signale, même si le montant pourrait paraître 
moins impressionnant, l’augmentation de la subvention 
à l’IEFH qui est particulièrement bienvenue compte 
tenu des attaques auxquelles ce centre doit faire face au 
niveau fédéral. L’ambition est chiffrée et se ressent aussi 
dans la démarche : une partie importante de la population 
bruxelloise est en précarité et en risque d’exclusion sociale, 
puisque ce risque concerne plus d’une personne sur trois 
en Région bruxelloise et il rappelle, comme la Secrétaire 
d’État l’indique dans la note d’intention, que pour lutter 
contre ce phénomène d’exclusion, il est difficile de 
réfléchir à nos politiques de lutte contre les discriminations 
sans comprendre qu’elles sont à la fois le point terminal 
et un fait générateur de ces phénomènes : aucune réflexion 
n’est possible sur le phénomène d’exclusion sans réflexion 
sur les phénomènes de violence et sur les mécanismes de 
domination et de marginalisation qui en découlent et qui 
en sont à l’origine. Il salue la participation, à cet égard, 
de toutes les parties prenantes, à savoir les responsables 
politiques, les administrations, les entités fédérées, l’asso-
ciation des communes, le monde académique, les organes 
consultatifs, etc. 
 

Le groupe Ecolo a néanmoins une série de questions 
et notamment des questions techniques. A l’AB 
05.002.340.1330 concernant l’augmentation des subsides 
aux associations privées, nous sommes dans une logique 
de réponse aux appels à projets. Il souhaite savoir ce qui 
est prévu en terme de pérennisation des budgets et donc en 
termes de transition dans une logique de projets sur le long 
terme. Cela lui paraît nécessaire pour le confort des acteurs 
et des associations concernées. Il souhaite également 
savoir quel est le nombre de projets rentrés, les thèmes 
qui se dégagent de ces projets et les priorités spécifiques 

gettering. De Brusselse administraties kenden een stijging 
van 9 naar 30 analyses en de instellingen van openbaar nut 
een toename van 41 naar 125 analyses. De vraag rijst of er 
nog maatregelen worden voorzien om het aantal gendera-
nalyses te verhogen.

De heer John Pitseys prijst de staatssecretaris voor het 
werk dat zij heeft verricht, gezien de gezondheidssituatie 
en het belang van de besproken kwesties, vooral omdat 
huiselijk geweld in deze context aanzienlijk is toegenomen. 
Hij zegt zich ervan bewust te zijn dat de context het nog 
moeilijker maakt om goed samen te werken met de actoren 
op het terrein en om in de openbare ruimte te kunnen 
optreden. 

Hij merkte op dat het IGVM en UNIA melding maken 
van een toename van het aantal meldingen van discrimine-
rende handelingen : in 5 jaar is het aantal meldingen meer 
dan verdubbeld en ook al zijn er andere factoren waarmee 
rekening moet worden gehouden dan een toename van 
handelingen in strikte zin, zoals het feit dat het UNIA nu 
veel bekender is bij het grote publiek en dat er een ver-
eenvoudigde procedure beschikbaar is, is dit in ieder 
geval geen goed teken. Hij is verheugd over de aanzien-
lijke verhoging van de begroting en wijst op de verhoging 
van de subsidie aan het IGVM, die bijzonder welkom is 
gezien de aanvallen waarmee dit centrum op federaal 
niveau te maken krijgt, ook al lijkt het bedrag misschien 
minder indrukwekkend. De ambitie is gekwantificeerd en 
is ook voelbaar in de aanpak : een aanzienlijk deel van de 
Brusselse bevolking verkeert in onzekerheid en loopt het 
risico op sociale uitsluiting, aangezien dit risico meer dan 
één persoon op drie in het Brussels Gewest betreft, en hij 
herinnert eraan, zoals de staatssecretaris in de intentienota 
aangeeft, dat we, om dit verschijnsel van uitsluiting te 
bestrijden, moeilijk kunnen nadenken over ons antidiscri-
minatiebeleid zonder te beseffen dat dit zowel het eindpunt 
als een veroorzaker van deze fenomenen is : denkwerk over 
het verschijnsel uitsluiting is niet mogelijk zonder na te 
denken over het verschijnsel geweld, over de mechanismen 
van overheersing en marginalisering die daaruit voort-
vloeien en die eraan ten grondslag liggen. Hij verwelkomt 
de medewerking van alle belanghebbenden in dit verband, 
namelijk politici, administraties, gefedereerde entiteiten, de 
vereniging van gemeenten, de academische wereld, advies-
organen, enz. 

De Ecolo-fractie heeft echter nog een aantal vragen, 
met name van technische aard. Wat BA 05.002.340.1330 
over de verhoging van subsidies aan private verenigingen 
betreft, zitten wij in een logica van reacties op projectoproe-
pen. Hij wenst te weten wat de plannen zijn met betrekking 
tot de duurzaamheid van de budgetten en derhalve met 
betrekking tot de overgang naar een projectlogica op lange 
termijn. Dit lijkt hem noodzakelijk voor het comfort van de 
betrokken actoren en verenigingen. Hij wenst ook te weten 
hoeveel projecten er zijn ingediend, welke thema’s uit deze 
projecten naar voren zijn gekomen en welke specifieke pri-



 — 239 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

mises en place par l’exécutif. Peut-être n’a-t-il pas été 
décidé de définir à l’avance les axes prioritaires dans les 
choix des projets retenus, mais si c’est le cas, il souhaite 
en savoir davantage. Par ailleurs, un certain nombre d’AB 
semblent faire l’objet de transferts financiers vers cette AB 
05.002.340.1330. Il voudrait des garanties quant aux faits 
que certains des anciens projets ne sont plus retenus dans 
ce nouvel AB. En ce qui concerne l’AB 05.002.0801.1211 
qui est en début de l’exposé de la mission, on observe une 
légère baisse apparente. Il souhaite savoir si cette baisse 
est due au transfert vers l’AB précitée ou, à défaut, si des 
explications peuvent lui être fournies. Il voudrait aussi 
savoir pourquoi la justification de cette AB reste autonome, 
puisqu’elle semble se recouper avec l’AB 05.002.340.1330. 
De manière plus générale, la poursuite du test d’égalité des 
chances par les administrations et les organismes d’intérêt 
public renforce l’approche transversale et coordonnée de 
l’égalité des chances. Il relève avec enthousiasme qu’equal.
brussels entend simplifier le recours à ce test et permettre 
un meilleur traitement en le digitalisant. Il souhaite 
connaître les délais de cette mise en œuvre et savoir si la 
fracture numérique a été pensée et prise en compte dans ce 
processus. Parallèlement, il rappelle que le comité régional 
pour l’égalité des chances récemment constitué permettra 
de développer une approche critique du test d’égalité des 
chances et d’en améliorer à terme l’efficacité et l’approche 
transversale de l’égalité des chances dans tous les services 
publics régionaux. Il voudrait savoir si des éléments 
permettant de caractériser cette nouvelle approche sont 
déjà connus et, le cas échéant, quels sont les défis auxquels 
elle devra faire face et comment ce travail va s’articuler 
avec celui d’equal.brussels. 
 
 
 
 

Concernant les discriminations, il a hâte de découvrir 
le travail de codification de la législation antidiscrimina-
tion entamé en 2021 par equal.brussels de concert avec tous 
les services impliqués et espère que ce travail pourra être 
achevé en 2022. Il souhaite être informé de l’évolution de ce 
dossier, connaître la date butoir prévue pour la publication 
de cette codification, les axes principaux abordés ainsi que 
le processus de concertation établi à cet égard. 
 
 

En matière d’égalité de genre ou de sexe, il relève 
dans la note d’intention que celle-ci doit guider toutes les 
politiques régionales, mais aussi faire l’objet de mesures 
spécifiques pour tendre vers l’égalité entre les hommes et 
les femmes. Il est enchancté d’apprendre qu’equal.brussels 
organisera deux campagnes de sensibilisation, l’une visant 
à encourager les Bruxellois à créer dans leur quartier un 
cadre dans lequel les personnes LGBTQIA+ et leur famille 
se sentent incluses et en sécurité, mais aussi une campagne 
visant à lutter contre le harcèlement à l’égard de femmes 

oriteiten door de executieve zijn gesteld. Misschien werd 
er niet voor gekozen de prioritaire assen bij de keuze van 
de geselecteerde projecten van tevoren vast te stellen, maar 
als dit het geval is, zou hij graag meer willen weten. Voorts 
lijkt een aantal BA’s financieel te worden overgeheveld 
naar deze BA 05.002.340.1330. Hij zou graag garanties 
krijgen dat een aantal oude projecten niet langer in deze 
nieuwe BA worden gehandhaafd. Met betrekking tot BA 
05.002.0801.1211, dat aan het begin van de toelichting 
bij de opdracht staat, is er een duidelijke lichte daling. Hij 
wenst te weten of deze daling het gevolg is van de over-
schrijving naar de bovenvermelde BA, dan wel of, indien 
dit niet het geval was, hiervoor een verklaring kon worden 
gegeven. Hij zou ook graag willen weten waarom de ver-
antwoording bij deze BA autonoom blijft, aangezien zij 
lijkt te overlappen met BA 05.002.340.1330. Meer in het 
algemeen versterkt de voortzetting van de gelijkekansentest 
door overheidsdiensten en organisaties van openbaar belang 
de transversale en gecoördineerde benadering van gelijke 
kansen. Hij stelt met enthousiasme vast dat equal.brussels 
van plan is het gebruik van deze test te vereenvoudigen en 
een betere verwerking mogelijk te maken door hem te digi-
taliseren. Hij wenst het tijdschema voor deze uitvoering te 
kennen en te vernemen of de digitale kloof in dit proces 
in aanmerking is genomen en in aanmerking is genomen. 
Tegelijkertijd herinnert hij eraan dat het onlangs opgerichte 
regionale comité voor gelijke kansen het mogelijk zou 
maken een kritische benadering van de gelijkekansentoets 
te ontwikkelen en uiteindelijk de doeltreffendheid ervan en 
de transversale aanpak van gelijke kansen in alle gewes-
telijke overheidsdiensten te verbeteren. Hij wil weten of 
er reeds elementen bekend zijn die het mogelijk maken 
de kenmerken van deze nieuwe benadering aan te geven 
en, zo ja, welke uitdagingen zij moet aangaan en hoe deze 
werkzaamheden aan die van equal.brussels kunnen worden 
gekoppeld. 

Wat discriminatie betreft, kijkt hij uit naar de werk-
zaamheden voor de codificatie van de antidiscriminatie-
wetgeving waarmee equal.brussels in 2021 samen met 
alle betrokken diensten zal beginnen, en hoopt hij dat deze 
werkzaamheden in 2022 kunnen worden afgerond. Hij 
wenst op de hoogte te worden gehouden van de stand van 
de besprekingen over dit dossier, de uiterste datum voor 
de publicatie van deze codificatie, de hoofdlijnen van het 
overwogen optreden en het raadplegingsproces dat in dit 
verband is ingesteld.

 Wat de gelijkheid van mannen en vrouwen of van de 
geslachten betreft, merkt hij in de intentienota op dat deze 
als leidraad moet dienen voor alle gewestelijke beleidsmaat-
regelen, maar ook het voorwerp moet zijn van specifieke 
maatregelen om te komen tot gelijkheid van mannen en 
vrouwen. Hij is verheugd te vernemen dat equal.brussels 
twee sensibiliseringscampagnes zal organiseren, één om de 
Brusselaars aan te moedigen in hun wijken een omgeving 
te creëren waarin LGBTQIA+-mensen en hun gezinnen 
zich opgenomen en veilig voelen, maar ook een campagne 
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dans l’espace public. Par ailleurs, les services de la région 
travailleraient dans les prochains mois à l’élaboration d’un 
plan d’action régional axé sur ces deux dimensions com-
plémentaires. Il souhaite en savoir plus, avoir des informa-
tions en termes de calendrier, d’objectifs et de méthode. 
Enfin, la note cite une étude réalisée sur la violence envers 
les femmes réalisée en Région de Bruxelles-Capitale en 
2015 à la demande d’equal.brussels selon laquelle 52 % 
des femmes interrogées rapportent avoir subi au moins une 
forme de violence. Il souhaite connaître des chiffres à jour 
et, si ces chiffres ne sont pas connus, il se demande si la 
secrétaire d’État envisage de les faire actualiser. 
 
 

Mme Khadija Zamouri déclare que tout le monde 
doit jouir de l’égalité des chances en Région de Bruxelles-
Capitale. Le coronavirus a révélé et renforcé les inégalités 
de notre société à l’égard, entre autres, des « parents 
solo », des personnes pauvres, handicapées, sans abri, 
des personnes mentalement fragilisées et des victimes de 
violences intrafamiliales. L’oratrice s’enquiert des actions 
concrètes en matière d’égalité hommes-femmes que l’on 
peut attendre de ce budget supplémentaire. Des crédits 
d’engagement sont-ils prévus pour ces mesures ? Quels 
acteurs jouent-ils un rôle dans ce budget supplémentaire ? 
Se pose, en outre, la question du rôle concret des pouvoirs 
locaux dans ce domaine. Comment l’ambition du gouverne-
ment se traduit-elle, malgré la crise sanitaire actuelle, dans 
le budget actuel de la secrétaire d’État qui doit lutter contre 
ces problèmes ? Quelles bases la secrétaire d’État va-t-elle 
jeter afin de résoudre structurellement ces problèmes après 
la crise sanitaire ? 
 

L’oratrice souligne également que les enfants sont 
souvent les victimes mentales et physiques des violences 
intrafamiliales. Accordera-t-on l’attention requise à ces 
enfants dans le cadre de ce budget ? Où en est le plan de 
lutte contre le racisme et les discriminations 2021-2024, 
mentionné dans l’exposé général du budget de l’année 
dernière ?

Mme Nicole Bomélé Nketo s’enthousiasme pour le 
projet de budget et salue l’approche transversale telle 
qu’envisagée dans la note d’intention. Elle est heureuse de 
voir une conférence interministérielle se pencher sur les 
questions d’égalité entre les femmes et les hommes mais 
regrette néanmoins qu’elle ne soit pas plus transparente 
quant aux thématiques abordées et aux actions concrètes 
qui y sont menées. Elle s’étonne de la diminution du 
montant prévu au budget pour le financement de projets 
dans la politique pour l’égalité des chances, en ce sens que 
l’AB 05.002.0801.1211 enregistre une baisse dont la justifi-
cation ne lui paraît pas satisfaisante alors que de nombreux 
chantiers sont en cours.

om intimidatie van vrouwen in de openbare ruimte tegen te 
gaan. Bovendien zouden de diensten van het Gewest in de 
komende maanden werken aan een gewestelijk actieplan 
dat gericht is op deze twee complementaire dimensies. Hij 
zou meer willen weten, informatie willen zien in termen 
van tijdschema, doelstellingen en methode. Tot slot haalt 
de nota een studie aan over geweld tegen vrouwen die in 
2015 in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is uitgevoerd 
op verzoek van equal.brussels, volgens welke 52 % van de 
ondervraagde vrouwen aangeeft ten minste een vorm van 
geweld te hebben ervaren. Hij zou graag geactualiseerde 
cijfers vernemen en, indien deze cijfers niet bekend zijn, 
vraagt hij zich af of de staatssecretaris van plan is ze te 
laten actualiseren.

Mevrouw Khadija Zamouri geeft aan dat iedereen 
gelijke kansen moet krijgen in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. Het coronavirus heeft de ongelijkheden in onze 
samenleving blootgelegd en versterkt ten aanzien van 
onder meer alleenstaanden met kinderen, armeren, mensen 
met een handicap, daklozen, mensen die mentaal zwaar 
worden belast, en slachtoffers van intrafamiliaal geweld. 
De spreekster vraagt naar de concrete acties met betrekking 
tot de gelijkheid tussen mannen en vrouwen die mogen 
worden verwacht met dit extra budget. Zijn er vastleggings-
kredieten voorzien voor deze maatregelen ? Welke actoren 
spelen een rol bij dit extra budget ? Verder rijst de vraag 
naar de concretisering van de rol van de lokale besturen 
hierbij. Hoe vertaalt de ambitie van de Regering zich in 
de huidige begroting wat betreft de problemen die de 
Mevrouw de staatssecretaris dient te bestrijden, niettegen-
staande de huidige gezondheidscrisis ? Welke fundamenten 
zal Mevrouw de staatssecretaris leggen om deze problemen 
structureel op te lossen na de gezondheidscrisis ?

De spreekster wijst er verder op dat kinderen vaak 
mentaal en fysiek slachtoffer zijn van intrafamiliaal 
geweld. Zal de nodige aandacht worden besteed binnen 
deze begroting aan die kinderen ? Wat is de stand van zaken 
betreffende het plan ter bestrijding van antiracisme en dis-
criminatie 2021-2024 dat werd vermeld in de toelichting 
van de begroting van vorig jaar ?

Mevrouw Nicole Bomélé Nketo is enthousiast over 
de ontwerpbegroting en is ingenomen met de transversale 
benadering zoals die in de intentienota wordt beoogd. Zij is 
verheugd over het feit dat een interministeriële conferentie 
kwesties in verband met de gelijkheid van mannen en 
vrouwen behandelt, maar betreurt het dat deze conferentie 
niet transparanter is over de behandelde kwesties en de 
concrete acties die worden ondernomen. Zij is verbaasd 
over de verlaging van het bedrag dat is uitgetrokken voor de 
financiering van projecten in het kader van het gelijkekan-
senbeleid, in die zin dat BA 05.002.0801.1211 een daling 
vertoont, waarvan de verantwoording haar niet bevredigend 
lijkt, ook al zijn er veel projecten in uitvoering. 
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Elle salue les nombreux plans réalisés par la secrétaire 
d’État, qui permettent de mettre un cadre clair, et ne 
comprend dès lors pas la réduction du montant, sauf, bien 
sûr, si c’est justifié par un transfert vers le financement de 
projets par des associations privées. Elle est également 
préoccupée par le rôle qu’occupe le conseil consultatif 
pour l’égalité des chances : s’agit-il de la même chose que 
le conseil bruxellois pour l’égalité entre les femmes et 
les hommes ? Elle souhaite savoir combien d’organismes 
régionaux et pararégionaux s’occupent de cette question et 
dans quelle mesure leur activité est rendue publique. En 
ce qui concerne ce qu’elle appelle la menace de la culture 
de l’évaluation et du suivi : des évaluations sont prévues à 
mi-parcours, mais l’expérience démontre souvent que l’on 
ignore comment l’argent a été dépensé dans les faits et si 
le travail a réellement porté ses fruits. Il lui paraît indispen-
sable d’évaluer les actions menées de manière concrètes. En 
ce qui concerne le plan régional bruxellois sur les violences 
faites aux femmes, elle s’interroge sur des questions d’ordre 
statistique : pour son groupe, il est fondamental de se doter 
de statistiques précises et récentes qui permettront de 
mesurer concrètement l’ampleur du phénomène. Au niveau 
de la codification des législations sur la discrimination, elle 
se joint aux questions déjà posées par ses collègues. En ce 
qui concerne les assises contre le racisme, de nombreuses 
associations ont fait état du sous-financement des moyens 
alloués à la problématique. Elle souhaite être informée des 
moyens qui seront consacrés au milieu associatif qui se 
consacre à ces questions. 
 

Enfin, elle félicite la secrétaire d’État pour l’ampleur 
du travail mené et l’augmentation des budgets consacrés 
à la mission 05. Elle relève que la note prévoit que 60 % 
des projets sont déjà sur les rails et souhaite des précisions 
à cet égard.

Mme Hilde Sabbe est ravie de ce qui a déjà été entrepris 
en la matière. Le lien entre les discriminations, la pauvreté 
et la réalité économique doit être pris en compte. 
 

Mme Véronique Lefranq salue l’ambition de la 
politique mise en œuvre en 2021, avec la concrétisation 
du plan monoparentalité, la systématisation du système 
égalité des chances et pour tous les projets réglementaires 
et législatifs, la poursuite et la pérennisation des journées 
du matrimoine, la mise en œuvre des ordonnances gen-
dermainstreaming, une campagne de sensibilisation visant 
à lutter contre la violence faite aux femmes et la récente 
campagne « Bruxelles : you can do it » visant à encourager 
les témoins à réagir et les victimes à porter plainte, le ren-
forcement des associations privées via les subventions des 
projets, etc. Pour elle, il était important de rappeler ce qui 
a été réalisé. Les enjeux doivent faire l’objet de mesures 
pilotées et visibilisées par l’entremise de la secrétaire 

Zij is ingenomen met de vele plannen van de staats-
secretaris, die een duidelijk kader bieden, en heeft dan 
ook geen begrip voor de verlaging van het bedrag, tenzij 
deze natuurlijk wordt verantwoord door een overheveling 
naar projectfinanciering door private verenigingen. Zij is 
ook bezorgd over de rol van de Adviesraad voor gelijke 
kansen : is dit dezelfde als de Brusselse Raad voor de 
gelijkheid van vrouwen en mannen ? Zij wenste te weten 
hoeveel gewestelijke en semi-gewestelijke instanties zich 
met deze kwestie bezighouden en in hoeverre hun werk-
zaamheden openbaar worden gemaakt. Wat betreft wat zij 
de bedreiging van de evaluatie- en toezichtcultuur noemt : 
halverwege de looptijd worden evaluaties gepland, maar de 
ervaring leert vaak dat niet bekend is hoe het geld daadwer-
kelijk is besteed en of het werk werkelijk vruchten heeft 
afgeworpen. Het is van essentieel belang de uitgevoerde 
acties op concrete wijze te evalueren. Wat het Brussels 
Gewestelijk plan inzake geweld tegen vrouwen betreft, 
vraagt zij zich af hoe het staat met de statistieken : voor 
haar fractie is het van essentieel belang te beschikken over 
nauwkeurige en recente statistieken waarmee de omvang 
van het verschijnsel concreet kan worden gemeten. Wat de 
codificatie van de wetgeving inzake discriminatie betreft, 
sluit zij zich aan bij de vragen die reeds door haar collega’s 
werden gesteld. Wat de assisen tegen racisme betreft, 
hebben vele verenigingen gewezen op de ontoereikende 
middelen die voor dit probleem worden uitgetrokken. Zij 
wenst te worden geïnformeerd over de middelen die zullen 
worden toegewezen aan de verenigingen die zich met deze 
kwesties bezighouden.

 Tot slot feliciteert zij de staatssecretaris met de omvang 
van de verrichte werkzaamheden en de verhoging van de 
voor opdracht 05 uitgetrokken budgetten. Zij merkt op 
dat in de nota staat dat 60 % van de projecten reeds in 
uitvoering is en vraagt om verduidelijking op dit punt.

Mevrouw Hilde Sabbe is verheugd met wat er reeds 
ter zake werd ondernomen. Het verband tussen discrimi-
natie, armoede en de economische realiteit dient in acht te 
worden genomen.

Mevrouw Véronique Lefranq looft het ambitieuze 
beleid dat in 2021 is uitgevoerd, met de concretisering 
van het plan voor eenoudergezinnen, de systematisering 
van het systeem van gelijke kansen en alle regelgevings- 
en wetgevingsprojecten, de voortzetting en bestendiging 
van de erfgoeddagen, de uitvoering van de ordonnanties 
inzake gendermainstreaming, een bewustmakingscam-
pagne ter bestrijding van geweld tegen vrouwen en de 
recente campagne « Brussel : you can do it », die tot doel 
heeft getuigen aan te zetten tot reageren en slachtoffers 
tot het indienen van klachten, de versterking van private 
verenigingen via projectsubsidies, enz. Voor haar is het 
belangrijk om te herinneren aan wat er is bereikt. Er moeten 
maatregelen worden genomen die door de staatssecretaris 
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d’État mais sont aussi à coordonner avec les autres cabinets 
et administrations. 
 

Elle souhaite savoir quelles sont les actions de 2021 
qui ont fonctionné et méritent d’être poursuivies, et quelles 
sont les actions prévues qui ont manqué. Elle s’interroge 
sur l’évaluation du test égalité des chances pour tous les 
projets réglementaires et législatifs et sur la mise en œuvre 
des ordonnances gendermainstreaming. La mission 05 
connaît une augmentation de 38 % de son budget et elle 
en félicite la secrétaire d’État, compte tenu du contexte 
difficile. Elle estime que le soutien aux associations est 
nécessaire pour une politique ambitieuse, d’autant que la 
crise sanitaire exacerbe les tensions et les inégalités. 
 

Dans la ventilation, l’AB relative au financement des 
projets en matière d’égalité des chances entre les hommes 
et les femmes et concernant le fonctionnement de la cellule 
égalité des chances, elle constate que le budget se voit 
doublé : quels sont les objectifs visés par cette forte aug-
mentation, quels seront les nouveaux apports pour aider 
les communes dans le genderbudgeting – sachant qu’au 
niveau des communes, la conscientisation s’avère parfois 
complexe –, quelle est la collaboration avec les services 
régionaux en charge de cette matière pour les administra-
tions régionales afin de mutualiser les efforts et le partage 
d’expérience ?

En matière d’handistreaming, elle se demande quelle 
est l’assistance fournie aux communes pour leur permettre 
d’arriver au quota des personnes en situation de handicap 
employées, quel est le budget alloué à l’handistreaming. 
Elle rappelle que seules 3 communes ont atteint l’objectif. 
Elle signale que le milieu associatif fait également un travail 
remarquable et que certaines communes sont labellisées et 
se demande si des collaborations sont envisagées. Sur la 
question du plan diversité, elle estime que ce plan devrait 
répondre à des exigences plus ambitieuses, qui devraient 
conditionner certains marchés publics voire influencer la 
dotation aux communes. Concernant les différents plans 
qui doivent être mis en œuvre ou reconduits, elle souhaite 
comprendre, à l’instar de ses collègues, pourquoi un 
transfert a été fait entre AB, impliquant, selon elle une 
diminution du montant permettant de financer, par exemple, 
le plan de lutte contre les violences faites aux femmes. Elle 
souhaite savoir quel est le budget alloué par plan et par 
projet et pourquoi le budget a été diminué. Concernant le 
plan de lutte contre le racisme, elle demande quels sont les 
moyens qui y seront affectés. Elle se demande pourquoi 
il n’y a pas, en Région bruxelloise une plateforme des 
associations de lutte contre le racisme qui serait un acteur 
clé, dans un contexte de montée de discours populistes, de 
théories de grand remplacement, de racisme assumé dans 
l’armée, de fake news, etc. Concernant les violences faites 
aux femmes, l’actualité démontre encore une fois que les 
femmes restent des proies, que ce soit dans le monde de la 

worden aangestuurd en zichtbaar gemaakt, maar er moet 
ook worden samengewerkt met de andere kabinetten en 
administraties. 

Zij wenst te weten welke van de in 2021 ondernomen 
acties hebben gewerkt en het verdienen te worden 
voortgezet, en welke van de geplande acties niet werden 
uitgevoerd. Zij vraagt naar de evaluatie van de gelijke-
kansentest voor alle regelgevings- en wetgevingsprojec-
ten en naar de uitvoering van de besluiten inzake gender-
mainstreaming. Voor opdracht 05 is de begroting met 38 % 
verhoogd en zij feliciteert de staatssecretaris hiermee, 
gezien de moeilijke context. Zij is van mening dat steun aan 
verenigingen noodzakelijk is voor een ambitieus beleid, 
vooral omdat de gezondheidscrisis de spanningen en onge-
lijkheden vergroot. 

In de verdeling merkt zij op dat de BA betreffende de 
financiering van projecten op het gebied van gelijke kansen 
voor mannen en vrouwen en betreffende de werking van 
de eenheid gelijke kansen is verdubbeld : wat zijn de doel-
stellingen die met deze sterke stijging worden beoogd, 
wat zullen de nieuwe bijdragen zijn om de gemeenten te 
helpen bij het opstellen van genderbudgetten - wetende dat 
op het niveau van de gemeenten de bewustmaking soms 
ingewikkeld blijkt te zijn -, wat is de samenwerking met 
de gewestelijke diensten die op dit gebied voor de gewes-
telijke besturen bevoegd zijn, ten einde de inspanningen en 
de uitwisseling van ervaringen te bundelen. 

Met betrekking tot de handistreaming vraagt zij zich af 
welke steun aan de gemeenten wordt verleend om hen in 
staat te stellen het quotum van tewerkgestelde gehandicap-
ten te bereiken, en welk budget voor handistreaming wordt 
uitgetrokken. Zij herinnert eraan dat slechts 3 gemeenten 
het streefcijfer hadden gehaald.Zij wees erop dat ook de 
verenigingen opmerkelijk werk verrichten en dat sommige 
gemeenten het label hebben gekregen en vraagt zich af 
of samenwerking wordt overwogen. Wat het diversi-
teitsplan betreft, is zij van mening dat dit plan aan meer 
ambitieuze eisen zou moeten voldoen, die als voorwaarde 
zouden moeten gelden voor bepaalde overheidsopdrach-
ten en van invloed zouden moeten zijn op de dotatie aan 
de gemeenten. Wat de verschillende plannen betreft die 
moeten worden uitgevoerd of vernieuwd, wenst zij, evenals 
haar collega’s, te begrijpen waarom een overdracht tussen 
de BA’s heeft plaatsgevonden, hetgeen volgens haar een 
verlaging impliceert van het bedrag waarmee, bijvoor-
beeld, het plan ter bestrijding van geweld tegen vrouwen 
kan worden gefinancierd. Zij wenst te weten welk budget 
per plan en per project wordt uitgetrokken en waarom het 
budget verlaagd werd. Wat het plan ter bestrijding van 
racisme betreft, vraagt zij welke middelen daarvoor zullen 
worden uitgetrokken. Zij vraagt zich af waarom er in het 
Brusselse Gewest geen platform van antiracismeverenigin-
gen bestaat, dat een sleutelrol zou spelen, in een context 
van toenemend populistisch discours, theorieën van grote 
vervanging, verondersteld racisme in het leger, fake news, 
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nuit, de leur relation, de leur foyer et que quel que soit le 
travail accompli, dès qu’une crise survient, on recule. Elle 
encourage la secrétaire d’État dans son action et indique 
que son groupe apportera son soutien dans la lutte pour la 
diversité. 
 
 

La secrétaire d’État remercie les intervenants et leur 
répond en ces termes :

« Je vais commencer par les questions posées par 
Mme Teitelbaum.

Pour répondre à vos questions concernant le budget 
relatif au plan relatif à la monoparentalité, chaque ministre 
dans ses compétences a dégagé un budget dans le cadre de 
la responsabilisation. Un tableau détaillé a été transmis à 
l’Inspection des finances, nous pouvons vous le fournir si 
vous le souhaitez (annexe 1). 

Concernant les subventions qui sont venues soutenir 
des projets concernant la relance, l’appel à projets relance 
a été lancé en 2021, et 22 dossiers pour un montant de 
482.066,58 euros.

Concernant les AB fusionnées, il s’agit tant de l’AB 
relative aux violences entre partenaires mais aussi de l’AB 
relative à l’accessibilité. Courant 2021, equal.brussels 
a proposé de fusionner ces AB avec celle destinée plus 
largement aux différents projets de l’égalité des chances. 
En effet, cela devait permettre à la fois de mieux planifier 
les activités selon les priorités et d’intégrer l’intersection-
nalité en segmentant moins les dépenses en fonction d’un 
thème particulier. Il ne s’agit certainement pas d’invisibi-
liser ces 2 thématiques particulières mais bien de pouvoir 
augmenter la flexibilité du soutien financier apporté aux 
projets des associations.

Concernant la codification des dispositions régionales 
de lutte contre la discrimination sous une ordonnance-cadre, 
il faut savoir qu’il s’agit d’une recommandation formulée 
par Unia dès 2017.

J’ai donc chargé equal.brussels de la désignation d’un 
cabinet d’avocats pour l’assister dans ce projet.

Afin de structurer cette collaboration, un comité d’ac-
compagnement constitué d’un.e représentant.e de chaque 
cabinet ministériel concerné et de chaque administra-
tion concernée a été mis en place. Unia et l’IEFH et les 
hommes y sont également conviés en qualité d’experts.

Le premier comité d’accompagnement s’est réuni en 
mars 2021, le deuxième est convoqué pour janvier 2022.

enz. Wat geweld tegen vrouwen betreft, tonen de huidige 
gebeurtenissen eens te meer aan dat vrouwen een prooi 
blijven, of het nu in de nachtwereld is, in hun relaties of 
thuis, en dat we, hoeveel werk er ook wordt verzet, zodra er 
een crisis uitbreekt, achteruit gaan. Zij moedigt de staats-
secretaris aan in haar actie en zegt dat haar fractie haar zal 
steunen in de strijd voor diversiteit.

De staatssecretaris dankt de sprekers en geeft hen 
volgende antwoorden :

« Ik zal beginnen met de vragen die mevrouw 
Teitelbaum heeft gesteld.

Om uw vragen over het budget voor het plan voor een-
oudergezinnen te beantwoorden : elke minister heeft in het 
kader van zijn bevoegdheden een budget uitgetrokken in 
het kader van de verantwoording. Een gedetailleerde tabel 
werd aan de Inspectie van Financiën toegezonden, en wij 
kunnen u die bezorgen indien u dat wenst (bijlage 1).

Wat de subsidies ter ondersteuning van projecten in 
verband met de relance betreft, werd in 2021 een projec-
toproep voor de relance gelanceerd. Er werden 22 dossiers 
ingediend voor een bedrag van 482.066,58 euro.

Wat de samengevoegde BA’s betreft, gaat het zowel 
om de BA over geweld tussen partners als om de BA over 
toegankelijkheid. In de loop van 2021 heeft equal.brussels 
voorgesteld om deze BA’s samen te voegen met de BA 
voor de verschillende projecten inzake gelijke kansen. 
Dit moest een betere planning van de activiteiten volgens 
de prioriteiten mogelijk maken en de intersectoraliteit 
integreren door de uitgaven minder volgens een bepaald 
thema te segmenteren. Het gaat er zeker niet om deze twee 
specifieke thema’s te onzichtbaar te maken, maar veeleer 
om de flexibiliteit van de financiële steun aan de projecten 
van de verenigingen te kunnen vergroten.

Wat de codificatie van de gewestelijke antidiscrimi-
natiebepalingen in een kaderordonnantie betreft, zij erop 
gewezen dat dit een aanbeveling is die Unia al in 2017 heeft 
gedaan.

Daarom heb ik equal.brussels gevraagd een advocaten-
kantoor aan te wijzen om bij dit project te helpen.

Om deze samenwerking te structureren werd een bege-
leidingscomité opgericht dat bestond uit een vertegenwoor-
diger van elk betrokken ministerieel kabinet en van elke 
betrokken administratie. Unia en het IGVM worden ook als 
deskundigen uitgenodigd.

Het eerste begeleidingscomité is in maart 2021 bijeen-
gekomen, het tweede is gepland voor januari 2022.
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Le comité s’est accordé sur la nécessité d’une cartogra-
phie précise des outils législatifs de lutte contre la discri-
mination, de mise en œuvre proactive et des incitatifs ainsi 
que de suivi et de monitoring sera dressée. Elle permettra 
l’identification de ces outils et de leurs principales caracté-
ristiques. Cette cartographie constituera la base de l’analyse 
des outils existants en regard des obligations internatio-
nales et de la structure règlementaire régionale existante et 
du cadre fédéral. 
 

Les résultats de cet état des lieux seront présentés au 
comité d’accompagnement afin de recueillir ses observa-
tions début 2022.

Ces conclusions serviront de base à la rédaction d’une 
ordonnance conjointe à l’ensemble des institutions bruxel-
loises. Ce travail de codification sera à nouveau encadré 
par les apports du comité d’accompagnement en vue de 
l’élaboration d’un projet commenté qui identifiera, lorsque 
cela s’y prête, les différentes options possibles dans le but 
d’obtenir un corps de règles cohérent et structuré visant une 
harmonisation vers le haut de la protection du citoyen quel 
que soit le domaine régional de compétence concerné. 
 
 

Le cabinet d’avocats désigné travaille ardemment à la 
rédaction du Code en tant que tel : définitions des concepts 
et champ d’application, législation relative à la « non-dis-
crimination », législation relative à la « diversité » etc. Il 
s’agit d’une tâche ardue et complexe. Une première lecture 
de ce code sera proposée à l’été 2022 au Gouvernement 
bruxellois afin d’ensuite suivre son trajet parlementaire. 
 

Par rapport à votre question sur le gender mainstrea-
ming et le gender budgeting :

Effectivement 26 000 euros sont consacrés au marché 
d’accompagnement du processus de gender budgeting 
et pour 2022, nous souhaiterions lancer un marché pour 
tisser des liens plus rapprochés avec le secteur académique 
dans le cadre du gender mainstreaming : un marché est en 
préparation avec deux volets :

–    Volet 1 : offrir une formation sur les méthodes de déve-
loppement de statistiques de genre

–    Volet 2 : développement d’une bibliographie de genre 
par compétence régionale, d’une liste d’experts et d’un 
cycle de conférences sur le genre dans les différentes 
compétences régionales

Concernant le Handistreaming, le budget consacré au 
handicap pour 2022 est de 139 000 euros.

Het comité is het erover eens dat het nodig is de wet-
gevingsinstrumenten ter bestrijding van discriminatie, 
de proactieve uitvoering en de stimulansen, alsmede de 
follow-up en de monitoring nauwkeurig te inventarise-
ren. Dit zal het mogelijk maken deze instrumenten en 
hun voornaamste kenmerken aan te wijzen. Op basis 
hiervan zullen de bestaande instrumenten worden geana-
lyseerd in het licht van de internationale verplichtingen 
en de bestaande gewestelijke regelgevingsstructuur en het 
federale kader.

De resultaten van deze inventarisatie zullen begin 2022 
voor commentaar aan het begeleidingscomité worden 
voorgelegd.

Deze conclusies zullen als basis dienen voor de 
opstelling van een gezamenlijke ordonnantie voor alle 
Brusselse instellingen. Deze codificatiewerkzaamheden 
zullen opnieuw worden begeleid door de bijdragen van 
het begeleidendingscomité, met het oog op de opstelling 
van een ontwerp waarin, in voorkomend geval, de ver-
schillende mogelijke opties worden aangegeven, ten einde 
te komen tot een samenhangend en gestructureerd geheel 
van regels waarmee een opwaartse harmonisatie van de 
bescherming van de burger wordt beoogd, ongeacht het 
betrokken bevoegdheidsgebied van het Gewest.

Het aangewezen advocatenkantoor werkt hard aan 
de opstelling van het Wetboek als zodanig : definities 
van begrippen en toepassingsgebied, wetgeving inzake 
« niet-discriminatie « , wetgeving inzake « diversiteit « , 
enz. Dit is een moeilijke en ingewikkelde taak. Een eerste 
lezing van het Wetboek zal in de zomer van 2022 aan de 
Brusselse Regering worden voorgesteld, waarna het zijn 
parlementaire weg zal volgen.

Wat betreft uw vraag over gender mainstreaming en 
gender budgeting :

Een bedrag van 26.000 is inderdaad bestemd voor de 
opdracht voor de begeleiding van het genderbudgetterings-
proces en voor 2022 willen wij een opdracht lanceren voor 
nauwere samenwerking met de academische sector in het 
kader van gendermainstreaming : er wordt een opdracht 
voorbereid met twee onderdelen :

–    Onderdeel 1 : opleiding in methoden voor de ontwikke-
ling van genderstatistieken

–    Onderdeel 2 : ontwikkeling van een genderbibliografie 
per gewestelijke bevoegdheid, een lijst van deskundigen 
en een cyclus van conferenties over gender in de ver-
schillende gewestelijke bevoegdheden

Wat Handistreaming betreft, bedraagt de begroting voor 
handicaps voor 2022 139.000 euro.
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Sur ces 139 000 euros, 

–    30.000  euros sont dévolus au fonctionnement du 
conseil bruxellois des personnes handicapées

–    50.000  euros pour le Marché d’accompagnement de 
l’élaboration du plan handistreaming

–    30.000  euros pour des Actions et communication dans 
le cadre de ce futur plan :

–    Et 15.000  euros sur l’organisation de formation 
l’accessibilité

Concernant le plan d’inclusion des personnes 
LGBTQIA+, nous accusons effectivement un petit retard 
car j’aurais souhaité que l’avis de Brupartners et celui du 
CEFH soient rendus endéans un délai de 30 jours mais 
cela s’est avéré impossible car le CEFH vient de s’installer 
et que Brupartners a été fort pris avec le sommet social. 
J’espère recevoir ces avis mi-décembre et proposer à l’ap-
probation du Gouvernement ce plan fin janvier au plus tard.

Comme pour l’ensemble des plans, il s’agit d’un 
budget pluriannuel qui est réparti entre tous les ministres 
du Gouvernement, tant en termes de RH qu’en termes de 
moyens financiers.

En 2022, pour equal, les montants suivants sont prévus :

–    Formation à des destinations de la police et des agents de 
protection sur des questions LGBTQIA+ : 8000  euros

–    Collaboration avec un acteur de terrain pour mieux 
identifier les statistiques « grises » des incidents 
LBGTQIphobe : 50.000  euros

–    Formation des métiers de l’Horeca aux questions 
LGBTQIA+ : 50.000  euros

–    Cofinancement d’une enquête sur l’accueil des touristes 
LGBTQIA+ : 10.000  euros

–    Contribution financière au Rainbow Cities Network : le 
réseau des villes et des régions en matière des droits des 
personnes LGBTQI+ : 3200 euros

Concernant le plan de lutte contre le racisme :

Le budget pour 2022 n’est pas encore précisément 
estimé afin de ne pas risquer une sous-utilisation des 
montants puisqu’on ignore encore à ce stade la date précise 
de l’approbation de ce plan. 2023 sera l’année forte de la 
mise en œuvre des actions de ce plan. Bien entendu, en 
parallèle, le soutien au secteur associatif perdure. 
 

Concernant les appels à projets, cette année, nous 
avons lancé pour la 1re fois, 7 appels à projets à destination 
du secteur associatif. 208 projets ont été retenus pour un 
montant global de plus de 2.095.902  euros.

Van deze 139.000 euro

–    is 30.000 bestemd voor de werking van de Brusselse 
Raad voor Personen met een handicap

–    50.000 voor de markt ter begeleiding van de ontwikke-
ling van het plan voor handistreaming

–    30.000 voor acties en communicatie in het kader van dit 
toekomstig plan :

–    15.000 euro voor de organisatie van opleidingen over 
toegankelijkheid.

Wat het plan voor de integratie van LGBTQIA+ betreft, 
lopen we inderdaad een beetje achter, want ik had graag 
binnen 30 dagen het advies van Brupartners en het advies 
van de RGVM gehad, maar dat bleek onmogelijk omdat 
de RGVM net is opgericht en Brupartners druk bezig is 
geweest met de sociale topontmoeting. Ik hoop deze 
adviezen medio december te ontvangen en dit plan uiterlijk 
eind januari ter goedkeuring aan de regering voor te leggen.

Zoals bij alle plannen het geval is, gaat het om een 
meerjarenbegroting die door alle ministers wordt gedeeld, 
zowel wat de personele als de financiële middelen betreft. 
 

In 2022 zijn voor equal de volgende bedragen voorzien :

–    Opleiding voor politie- en beschermingsfunctionarissen 
over LGBTQIA+-kwesties : 8000 euro

–    Samenwerking met een veldspeler om de « grijze » 
statistieken van LBGTQI-fobische incidenten beter in 
kaart te brengen : 50.000 euro

–    Opleiding van vakmensen uit de Horeca over 
LGBTQIA+-kwesties : 50.000 euro

–    Cofinanciering van een enquête over het onthaal van 
LGBTQIA+-toeristen : 10.000 euro

–    Financiële bijdrage aan het Rainbow Cities Network : 
het netwerk van steden en regio’s voor LGBTQI+-
rechten : 3200 euro

Wat betreft het plan ter bestrijding van racisme :

De begroting voor 2022 is nog niet precies geraamd, 
om het risico van onderbesteding te vermijden, aangezien 
de precieze datum van goedkeuring van dit plan in dit 
stadium nog niet bekend is. 2023 wordt het sleuteljaar 
voor de uitvoering van de acties van dit plan. Uiteraard zal 
parallel daarmee de steun aan de verenigingssector worden 
voortgezet.

Dit jaar hebben we voor het eerst 7 projectoproepen 
voor de verenigingssector gelanceerd. Er werden 208 
projecten geselecteerd voor een totaalbedrag van meer dan 
2.095.902 euro.
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Voici le détail par appel :

1. Initiative : 48 projets retenus pour un montant de 
468.503  euros

2. Genre : 32 projets retenus pour un montant de 
298.378  euros

3. Violence : 21 projets retenus pour un montant de 
215.219  euros

4. Handicap : 34 projets retenus pour un montant de 
286.631  euros

5. Racisme : 32 projets retenus pour un montant de 
312.240  euros

6. LGBTQIA+ : 30 projets retenus pour un montant de 
277.431  euros

7. Monoparentalité : 11 projets retenus pour un montant 
de 237.500  euros

Au niveau du nombre de projets introduits par les asso-
ciations pour les années 2019, 2020 et 2021 :

–    En 2019, 94 projets nous sont parvenus avec une 
demande totale de de 1.086.685,3  euros.

–    En 2020, 222 projets nous sont parvenus avec une 
demande totale de de 3.816.378,83  euros.

–    En 2021, 290 projets nous sont parvenus avec une 
demande totale de de 5.063.796,54  euros.

Je tiens à disposition du secrétariat de la commission, la 
répartition des demandes par thématique ainsi que la liste 
des associations.

Comme vous le voyez, la progression est énorme, et 
ceci est dû non seulement à la mobilisation de mon admi-
nistration mais également, à mon contact quotidien avec 
les associations de terrain afin de faire connaître cette 
possibilité de soutien financier et que cette enveloppe 
budgétaire largement augmentée au fil des années puisse 
trouver adéquatement son public.

Concernant les associations qui n’ont pas pu réaliser 
leurs projets à cause du covid. Il est compliqué de vous 
répondre avec précision car nous devons encore recevoir 
les justificatifs. Il reste 300.000 euros de projets soutenus 
en 2020 à liquider en 2021, soit 24 % mais cela comprend 
aussi les projets finis pour lesquels nous attendons les 
pièces administratives. 
 

Pour 2021 à 2022, il est malheureusement trop tôt pour 
se prononcer. Certains projets n’ont pas commencé mais la 
question devrait moins se poser car nous avons veillé dans 
les appels à projets à ce que la situation sanitaire soit expli-
citement prise en compte.

Hier volgen de details per oproep :

1. Initiatief : 48 projecten geselecteerd voor een 
totaalbedrag van 468.503 euro

2. Gender : 32 projecten geselecteerd voor een bedrag van 
298.378 euro

3. Geweld : 21 projecten geselecteerd voor een bedrag van 
215.219 euro

4. Handicap : 34 projecten geselecteerd voor een bedrag 
van 286.631 euro

5. Racisme : 32 projecten geselecteerd voor een bedrag 
van 312 240 euro

6. LGBTQIA+ : 30 projecten geselecteerd voor een bedrag 
van 277.431 euro

7. Eenoudergezinnen : 11 projecten geselecteerd voor 
237.500 euro

Wat het aantal door de verenigingen ingediende 
projecten voor de jaren 2019, 2020 en 2021 betreft :

–    In 2019 zijn 94 projecten ontvangen voor een totaal 
bedrag van 1.086.685,3 euro.

–    In 2020 zijn 222 projecten ontvangen voor een totaal 
bedrag van 3.816.378,83 euro.

–    In 2021 zijn 290 projecten ontvangen voor een totaal 
bedrag van 5.063.796,54 euro.

Ik stel het secretariaat van de commissie de verdeling 
van de aanvragen per thema ter beschikking, alsmede de 
lijst van verenigingen.

Zoals u ziet is de vooruitgang enorm, en dit is niet 
alleen te danken aan de inzet van mijn administratie, 
maar ook aan mijn dagelijks contact met de verenigingen 
op het terrein om deze mogelijkheid van financiële steun 
bekend te maken en ervoor te zorgen dat deze begroting-
senveloppe, die in de loop der jaren sterk is verhoogd, op 
passende wijze zijn publiek kan vinden.

Wat betreft de verenigingen die hun projecten niet 
hebben kunnen uitvoeren wegens covid, is het moeilijk om 
u een precies antwoord te geven, omdat wij de bewijsstuk-
ken nog niet hebben ontvangen. Er is nog 300 000 euro aan 
in 2020 gesteunde projecten die in 2021 moeten worden 
vereffend, dat wil zeggen 24 %, maar dit omvat ook 
voltooide projecten waarvoor we wachten op de adminis-
tratieve documenten.

Voor 2021 tot 2022 is het helaas nog te vroeg om dat te 
zeggen. Sommige projecten zijn nog niet van start gegaan, 
maar de vraag zou minder relevant moeten zijn omdat wij er 
in de projectoproepen voor hebben gezorgd dat uitdrukke-
lijk rekening wordt gehouden met de gezondheidssituatie.
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Concernant le projet DPO, le début d’année 2020, 
equal.brussels a octroyé à la FLCPF une subvention de 
10.000 euros dans le cadre de l’appel à projets relatif au 
Plan bruxellois de lutte contre les violences faites aux 
femmes. Il s’agissait de répondre à la mesure 21 du Plan : 
« mise à disposition d’un kit de communication pour les 
administrations communales et régionales ».

Concrètement, la FLCPF a mobilisé un projet existant 
pour réaliser cette action, à savoir le projet DPO qui avait 
pour but de créer un outil pour aider les professionnels 
à mieux détecter les situations de violences, prendre en 
charge et accompagner les victimes, et les orienter. Pour 
répondre à l’action, 21 du plan violences, les administra-
tions bruxelloises (régionales et communales) ont invitées 
à rejoindre le projet : invitation aux panel-tests de mars 
2021 (pour tester la 1re maquette) et à l’évaluation de 
terrain (pour tester la 2e maquette de mai à août 2021). La 
FLCPF a ainsi pu intégrer quasi l’ensemble des administra-
tions communales bruxelloises, ainsi que plusieurs admi-
nistrations régionales (Actiris, STIB, Urban Brussels…) 
dans la phase des panel-tests. Pour l’évaluation de terrain, 
plusieurs communes ainsi que Bruxelles Environnement, 
Actiris, SIAMU… ont participé. A noter aussi qu’equal.
brussels est membre actif du groupe de pilotage DPO. 
 
 

Un colloque qui a eu lieu le 9 novembre a pour but la 
diffusion de l’outil DPO finalisé auprès des profession-
nels tout en développant les connaissances de ceux-ci en 
matière de violences faites aux femmes et de genre de par 
l’exploration approfondie d’une thématique en lien avec les 
violences. Plus précisément, la FLCPF a choisi de centrer 
le colloque DPO sur les violences conjugales et sexuelles 
subies par des personnes vulnérabilisées par notre société : 
les personnes en situation de handicap, de migration ainsi 
que les personnes LGBTQIA+.

Suite à ce colloque, la FLCPF va maintenant organiser, 
comme cela était prévu dans la demande de subvention 
à equal.brussels, des ateliers basés sur l’outil DPO, gratuits, 
qui permettront d’optimiser sa promotion et sa diffusion, et 
de poursuivre la sensibilisation des professionnels. L’outil 
n’étant disponible qu’à la fin de l’année, et cette période 
étant souvent chargée pour bon nombre de secteurs, ces 
ateliers seront planifiés début en 2022 pour les administra-
tions communales et régionales. C’est pourquoi la FLCPF 
a sollicité et obtenu l’autorisation d’equal.brussels de 
prolonger le projet et d’utiliser en 2022 une partie de la 
subvention pour l’organisation de ces ateliers (3500 euros).
 

Concernant enfin votre question relative au genre et la 
ville, ces formations ont toujours un certain succès et seront 
réitérées en 2022.

Wat het DPO-project betreft, heeft equal.brussels 
begin 2020 een subsidie van 10.000 euro toegekend aan de 
FLCPF in het kader van de projectoproep met betrekking 
tot het Brussels Plan ter bestrijding van geweld tegen 
vrouwen. Het doel was tegemoet te komen aan maatregel 
21 van het plan : « beschikbaarstelling van een communi-
catiepakket voor gemeentelijke en gewestelijke besturen ».

Concreet heeft FLCPF voor deze actie een bestaand 
project aangewend, namelijk het DPO-project, dat tot 
doel had een instrument te creëren waarmee beroepsbe-
oefenaars geweldsituaties beter kunnen opsporen, slacht-
offers kunnen opvangen en begeleiden, en hen kunnen 
doorverwijzen. Om tegemoet te komen aan actie 21 van 
het plan inzake geweld, werden de Brusselse administra-
ties (gewestelijke en gemeentelijke) uitgenodigd om deel 
te nemen aan het project : uitnodiging voor de paneltests 
in maart 2021 (om het eerste model te testen) en voor de 
evaluatie op het terrein (om het tweede model te testen 
van mei tot augustus 2021). Het FLCPF heeft aldus bijna 
alle Brusselse gemeentebesturen en verschillende gewes-
telijke besturen (Actiris, MIVB, Urban Brussels, enz.) in 
de paneltestfase kunnen betrekken. Aan de evaluatie op het 
terrein werd deelgenomen door verscheidene gemeenten, 
alsook door Leefmilieu Brussel, Actiris, DBDMH, enz. Er 
zij ook op gewezen dat equal.brussels een actief lid is van 
de DPO-stuurgroep.

Op 9 november werd een colloquium gehouden met 
als doel het definitieve DPO-instrument te verspreiden 
onder de beroepsbeoefenaars en tegelijkertijd hun kennis 
over geweld tegen vrouwen en gender te ontwikkelen door 
een thema in verband met geweld grondig te onderzoeken. 
Meer specifiek heeft de FLCPF ervoor gekozen de DPO-
conferentie toe te spitsen op huiselijk en seksueel geweld 
waarvan kwetsbare personen in onze samenleving het 
slachtoffer zijn : personen met een handicap, migranten en 
LGBTQIA+-personen.

Na deze conferentie zal de FLCPF, zoals voorzien in 
de subsidieaanvraag bij equal.brussels, gratis workshops 
organiseren op basis van het DPO-instrument, waardoor de 
promotie en de verspreiding ervan kunnen worden geop-
timaliseerd en de bewustmaking van professionals kan 
worden voortgezet. Aangezien het instrument pas aan het 
eind van het jaar beschikbaar is, en dit voor veel sectoren 
vaak een drukke periode is, zullen deze workshops begin 
2022 worden gepland voor lokale en regionale overheden. 
Daarom heeft de FLCPF aan equal.brussels de toestemming 
gevraagd en gekregen om het project te verlengen en een 
deel van de subsidie te gebruiken voor de organisatie van 
deze workshops in 2022 (3500 euro).

Met betrekking tot uw vraag over gender en de stad kan 
ik u ten slotte zeggen dat deze opleidingen altijd een succes 
zijn en in 2022 zullen worden herhaald.
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Une formation de 4 jours, qui est en fait la suite de la 
formation 2021 étendue à d’autres services sera dispensée 
aux services urbanisme et travaux d’aménagement du 
territoire et également à Urban. 

Nous prévoyons également une formation de 1 à 2 jours 
ayant pour but de se former à l’organisation des marches 
exploratoires. Urban pourra également bien sûr y être 
conviée.

Enfin, un voyage d’étude de deux jours à Paris est prévu 
avec les fonctionnaires égalité des chances et services 
travaux et/ou de l’urbanisme.

Je ne souhaite pas épingler les communes qui sont 
actives ou non sur ces questions. Je retiens le positif, le 
succès de ces formations et la participation déjà en 2021 de 
2 agents d’Urban.

Concernant le financement des projets promouvant 
l’égalité des chances, sachez que toutes les demandes font 
l’objet d’une analyse de recevabilité c’est-à-dire, d’une 
vérification de l’adéquation entre le projet et la thématique 
de l’appel à projets. Le projet doit en effet concerner la 
Région de Bruxelles-Capitale et doit avoir un lien avec les 
compétences régionales. 
 

Toutes les demandes recevables font ensuite l’objet 
d’une analyse qualitative du contenu du projet selon les 
critères suivants :

–    la description claire des résultats et effets souhaités et 
des activités,

–    le lien clair entre les activités et les résultats,

–    l’expertise et expérience afin d’assurer la mise en œuvre 
du projet,

–    la faisabilité du projet (réalisable en termes de budget, 
de personnel et de calendrier).

L’évaluation est effectuée par les membres d’equal.
brussels qui fournit ensuite un avis à mon cabinet qui prend 
la décision sur l’octroi ou le non-octroi de chaque demande.
 

L’évaluation des projets se fait uniquement sur la base 
des dossiers de liquidation, donc après la clôture des projets. 
Cela se fait tout au long de l’année, au fur et à mesure de 
leur réception.

Actuellement, la liquidation d’une subvention se fait en 
une ou deux tranches, en fonction du montant :

Een 4-daagse opleidingscursus, die in feite een voort-
zetting is van de opleidingscursus van 2021 die tot andere 
diensten is uitgebreid, zal worden gegeven aan de diensten 
voor stedenbouw en ruimtelijke ordening en ook aan Urban.

Wij plannen ook een opleidingscursus van 1 à 2 dagen 
om te leren hoe de verkennende wandelingen moeten 
worden georganiseerd. Urban zal uiteraard ook worden 
uitgenodigd om aanwezig te zijn.

Tenslotte is een tweedaagse studiereis naar Parijs 
gepland met ambtenaren die verantwoordelijk zijn voor 
gelijke kansen en diensten voor werken en/of stadsplanning.

Ik wil de gemeenten die al dan niet actief zijn op dit 
gebied, niet apart noemen. Positief is het succes van deze 
opleidingen en de deelname van twee medewerkers van 
Urban in 2021.

Wat de financiering van projecten ter bevordering van 
gelijke kansen betreft, moet u weten dat alle aanvragen 
worden onderworpen aan een ontvankelijkheidsana-
lyse, dat wil zeggen dat wordt nagegaan of het project in 
overeenstemming is met het thema van de projectoproep. 
Het project moet betrekking hebben op het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest en moet verband houden met de 
gewestelijke bevoegdheden.

Alle ontvankelijke aanvragen worden vervolgens 
onderworpen aan een kwalitatieve analyse van de projec-
tinhoud aan de hand van de volgende criteria :

–    de duidelijke beschrijving van de gewenste resultaten 
en effecten en van de activiteiten

–    het duidelijke verband tussen activiteiten en resultaten,

–    deskundigheid en ervaring om de uitvoering van het 
project te verzekeren,

–    haalbaarheid van het project (haalbaar qua begroting, 
personeel en tijdschema).

De evaluatie wordt uitgevoerd door de leden 
van equal.brussels, die vervolgens een advies uitbrengen 
aan mijn kabinet, dat de beslissing neemt over het al dan 
niet inwilligen van elke aanvraag.

De evaluatie van de projecten geschiedt uitsluitend op 
basis van de vereffeningsdossiers, dus na de afsluiting van 
de projecten. Dit gebeurt het hele jaar door, naarmate zij 
worden ontvangen.

Momenteel wordt een toelage in één of twee tranches 
uitbetaald, afhankelijk van het bedrag :
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1. Si le montant de la subvention est égal ou inférieur à 
3 100  euros, le paiement se fait en une tranche après 
la clôture du projet et après analyse du dossier de 
liquidation complet par equal.brussels ;

2. Si le montant approuvé de la subvention est supérieur à 
3 100  euros, le paiement se fait en deux tranches :
–  La première tranche de 80 % est considérée comme 

une avance.

–  Le solde est liquidé après la clôture du projet et l’in-
troduction d’un dossier de liquidation complet. 
 

Concernant le soutien apporté aux associations actives 
en la matière, je vous renvoie aux réponses apportées à 
Mme Teitelbaum.

En ce qui concerne la collaboration avec les communes, 
comme je l’ai indiqué, via la cellule égalité des chances de 
Bruxelles pouvoirs locaux, les communes sont largement 
associées à l’ensemble des travaux en égalité des chances 
et aux plans d’actions.

En 2021, la Région a mis pour 16e année consécutive, 
des fonds à disposition des communes. 
 

Par exemple, en mars 2021, BPL a lancé concomitam-
ment 2 appels à projets destinés aux communes et ayant 
pour objet :

–    la lutte contre le racisme et les discriminations

–    la promotion de la diversité et handicap / l’accessibilité
 .

22 projets pour un montant total de 251.022 euros 
ont été rentrés. 14 communes sur 19 ont proposé un ou 
plusieurs dossiers.

Je tiens à votre disposition bien entendu, le tableau 
des dossiers retenus, pour un montant de 175.000 euros 
(annexe 2).

Comme vous le savez, j’accorde une grande importance 
à la mise en réseau du niveau communal. Je tiens à ce que 
des groupes de travail,des formations, des colloques, et 
des échanges de bonnes pratiques sur les thématiques de 
l’égalité des chance soient organisés à cet effet. Je peux par 
exemple citer le récent colloque lançant notre brochure de 
prévention des mariages forcés début novembre 2021 ou 
le futur colloque relatif au cyberharcèlement replanifié en 
avril 2022.

Au niveau des collaborations mises en place avec 
UNIA et l’IEFH, je tiens à préciser que ces collaborations 
sont nombreuses.

1. Als het bedrag van de toelage gelijk is aan of lager is 
dan 3.100 euro, wordt de betaling in één keer gedaan 
na de afsluiting van het project en na analyse van het 
volledige vereffeningsdossier door equal.brussels ;

2. Als het goedgekeurde bedrag van de toelage hoger is dan 
3.100 euro, wordt de betaling in twee schijven verricht :
–  De eerste schijf van 80 % wordt beschouwd als een 

voorschot.

–  Het saldo zal worden betaald nadat het project is 
voltooid en een volledig vereffeningddossier is 
ingediend.

Wat de steun betreft aan verenigingen die op dit gebied 
actief zijn, verwijs ik u naar de antwoorden aan mevrouw 
Teitelbaum.

Wat de samenwerking met de gemeenten betreft, zijn de 
gemeenten, zoals ik al zei, via de Cel Gelijke Kansen van de 
Brusselse plaatselijke overheden in grote mate betrokken 
bij alle werkzaamheden op het gebied van gelijke kansen 
en de actieplannen.

In 2021 heeft het Gewest voor het zestiende opeen-
volgende jaar middelen ter beschikking van de gemeenten 
gesteld.

Zo lanceerde BPB in maart 2021 gelijktijdig 2 projecto-
proepen voor gemeenten met als onderwerp : 
 

–    de strijd tegen racisme en discriminatie

–    bevordering van diversiteit en handicap/
toegankelijkheid.

Er werden 22 projecten ontvangen voor een totaalbe-
drag van 251.022 euro. 14 van de 19 gemeenten stelden een 
of meer projecten voor.

Ik stel u uiteraard de tabel met de geselecteerde projecten 
ter beschikking, voor een totaalbedrag van 175.000 euro 
(bijlage 2).

Zoals u weet, hecht ik veel belang aan netwerken op 
gemeentelijk niveau. Ik zou graag zien dat met het oog 
hierop werkgroepen, opleidingscursussen, symposia en uit-
wisselingen van goede praktijken op het gebied van gelijke 
kansen worden georganiseerd. Ik kan bijvoorbeeld het 
recente symposium noemen waarbij begin november 2021 
onze brochure over de preventie van gedwongen huwelijken 
werd gelanceerd, of het toekomstige symposium over 
cyberpesten, dat gepland is voor april 2022.

Wat de samenwerking met UNIA en het IGVM 
betreft, zou ik erop willen wijzen dat er veel van dergelijke 
samenwerkingsverbanden zijn.
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Unia et l’IEFH sont par exemple membres :

–    du comité d’accompagnement de l’évaluation du 
précédent plan SOGI ;

–    du comité d’accompagnement du projet de codification 
unique

–    du comité d’accompagnement de la campagne Share 
the Colo

–    du comité régional de l’égalité des chances.

–    Et plus largement nous accompagnent dans toutes nos 
campagnes de sensibilisation.

Comme je l’ai indiqué, j’entends répondre favorable-
ment à leur demande d’augmentation budgétaire via un 
renfort en personnel, suite à une évaluation de la situation 
actuelle et l’établissement d’une méthodologie pour nos 
collaborations à venir.

Concernant le futur plan handistreaming son 
principe sera le suivant : il n’y a plus lieu de s’attendre à 
ce que les personnes en situation de handicap s’adaptent 
à leur environnement, c’est au législateur de prendre les 
mesures nécessaires pour rendre la société plus accessible 
aux personnes handicapées, et ce, dans tous les domaines 
de la politique régionale.

Cela implique que chaque Ministre ou Secrétaire d’État 
intègre l’attention spécifique aux droits des personnes en 
situation de handicap dans le cadre de ses compétences.

Étant donné que la prise en compte transversale des 
besoins des personnes handicapées nécessite une expertise 
spécifique, un marché d’accompagnement vient d’être 
attribué par equal.brussels au CAWaB (Collectif accessi-
bilité Wallonie-Bruxelles) afin d’aider chaque ministre et 
secrétaire d’État du Gouvernement à remplir ses obligations 
légales pour ce qui est du handistreaming.

Concernant les futures étapes de la confection du 
plan régional handistreaming, la mission d’accom-
pagnement par le CAWaB a débuté en octobre 2021. La 
première étape a consisté en l’organisation d’une mise en 
situation d’une demi-journée pour les différents correspon-
dants handicap au sein des administrations et cabinets. A 
l’occasion de celle-ci, les différents correspondants ont pu 
se mettre dans la peau d’une personne en chaise roulante et 
d’une personne aveugle.

Une demi-journée de formation au handistreaming en 
général et par grand champ de compétence régionale est 
ensuite prévue pour que les correspondants handicap mais 
aussi certains collaborateurs clés dans les cabinets et admi-
nistrations. 
 

Unia en het IGVM zijn bijvoorbeeld lid :

–    van het comité dat de evaluatie van het vorige 
SOGI-plan begeleidde ;

–    het comité dat het project inzake één enkele codificatie 
begeleidt

–    het begeleidingscomité voor de Share the 
Colo-campagne

–    het gewestelijk comité voor gelijke kansen.

–    En meer in het algemeen begeleiden ze ons in al onze 
bewustmakingscampagnes.

Zoals ik heb aangegeven, ben ik van plan om, na een 
evaluatie van de huidige situatie en de vaststelling van een 
methodologie voor onze toekomstige samenwerking, een 
gunstig gevolg te geven aan hun verzoek om een verhoging 
van de begroting via een versterking van het personeel.

Inzake het toekomstige plan voor handistreaming 
zal zij het volgende principe hanteren : van gehandicapten 
mag niet langer worden verwacht dat zij zich aanpassen 
aan hun omgeving, maar de wetgever moet de nodige 
maatregelen nemen om de samenleving op alle terreinen 
van het gewestelijk beleid toegankelijker te maken voor 
personen met een handicap.

Dit impliceert dat elke minister of staatssecretaris 
specifieke aandacht voor de rechten van personen met een 
handicap in zijn of haar bevoegdheden integreert.

Aangezien de transversale benadering van de behoeften 
van personen met een handicap een specifieke deskun-
digheid vereist, heeft equal.brussels onlangs een onder-
steuningsopdracht toegekend aan het CAWaB (Collectif 
accessibilité Wallonie-Bruxelles) om elke minister en 
staatssecretaris van de regering te helpen hun wettelijke 
verplichtingen inzake handistreaming na te komen.

Wat de toekomstige fasen van de opstelling van het 
gewestelijk plan voor handistreaming betreft, is de bege-
leidende opdracht van het CAWaB in oktober 2021 van start 
gegaan. De eerste fase bestond uit de organisatie van een 
opleidingssessie van een halve dag voor de verschillende 
correspondenten inzake handicaps binnen de administraties 
en kabinetten. Tijdens deze sessie konden de verschillende 
correspondenten zich in de plaats stellen van een persoon 
in een rolstoel en een blinde.

Vervolgens is een opleidingssessie van een halve 
dag gepland over handistreaming in het algemeen en per 
belangrijk gewestelijk bevoegdheidsgebied voor de cor-
respondenten inzake handicaps, maar ook voor bepaalde 
belangrijke medewerkers in de kabinetten en bij de 
overheidsdiensten.
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Après la première séance de formation et de mise en 
situation, les coordinateurs du CAWaB travailleront avec 
les référents cabinets et administrations, à la définition 
concrète des objectifs, et leur déclinaison sous forme de 
fiches d’actions à mettre en œuvre durant la législature. 
L’ambition est d’identifier au minimum un objectif opéra-
tionnel à atteindre par compétence durant la législature.

L’ensemble des fiches actions seront compilées en un 
plan d’action régional qui sera soumis à l’approbation du 
Gouvernement à l’automne 2022.

Concernant le plan LGBTQIA+, comme j’ai déjà eu 
l’occasion de vous l’exposer au sein de cette commission, 
une nouvelle édition de la campagne Share the Color sera 
lancée par mes soins en mai 2022.

Pour cette édition, l’accent sera mis sur les quartiers 
extérieurs au centre-ville, où les événements et activités 
LGBTQIA+ sont moins nombreux, mais où vivent de 
nombreuses personnes LGBTQIA+. Il est important que 
toute personne puisse et ose être elle-même, y compris à 
l’endroit où elle vit. Cette campagne se déroulera pendant 
quatre semaines, au mois de mai, en étroite collaboration 
avec la société civile.

Les personnes LGBTQIA+ plus âgées font partie d’un 
des quatre groupes prioritaires de la campagne, aux côtés 
des personnes intersexes, des personnes transgenres et des 
lesbiennes.

L’approche intersectionnelle est ici une fois encore 
mise en pratique avec le cumul de deux critères protégés : 
LGBTQIA+ et discrimination sur la base du critère protégé 
de l’âge par exemple.

Le marché vient d’être attribué à une agence de 
communication.

En ce qui concerne le prochain plan bruxellois 
d’inclusion des personnes LGBTQIA+ 2021-2025, sa 
trentaine d’actions sont issues du processus d’évaluation 
du précédent plan, des recommandations du secteur, des 
mémorandums des associations, des coupoles d’associa-
tions LGBTQIA+, d’UNIA et de l’IEFH ainsi que des 
recommandations internationales. Environ 25 associations 
ont participé aux focus groups.

Au cours du printemps 2021, plusieurs groupes 
de travail ont été organisés, répartis par compétence 
régionales et un groupe de travail avec les parties prenantes 
désireuses de soutenir les actions de la Région bruxelloise 
concernant l’inclusion des personnes LGTBQIA+, tels 
que UNIA, l’IEFH, Brupartners, ULB, VUB, la police et 
Rainbowhouse.

Na de eerste opleidingssessie zullen de CAWaB-
coördinatoren samen met de referenten in de kabinetten 
en administraties concrete doelstellingen vaststellen, en de 
uitvoering daarvan in de vorm van actiefiches die tijdens de 
zittingsperiode moeten worden uitgevoerd. Het doel is om 
per bevoegdheid tijdens de zittingsperiode ten minste één 
operationele doelstelling vast te stellen.

Alle fiches zullen worden gebundeld in een gewestelijk 
actieplan dat in het najaar van 2022ter goedkeuring aan de 
regering zal worden voorgelegd.

Wat het LGBTQIA+-plan betreft, zal ik, zoals ik 
u in deze commissie reeds heb uitgelegd, in mei 2022 
een nieuwe editie van de campagne « Share the Color » 
lanceren.

De nadruk van deze campagne ligt op gebieden buiten 
het stadscentrum, waar minder LGBTQIA+-evenementen 
en -activiteiten zijn, maar waar wel veel LGBTQIA+-
mensen wonen. Het is belangrijk dat iedereen zichzelf kan 
en durft te zijn, ook waar hij woont. De campagne zal in 
mei vier weken duren en in nauwe samenwerking met het 
maatschappelijk middenveld worden gevoerd. 
 

Oudere LGBTQIA+-ers zijn een van de vier prioritaire 
groepen in de campagne, samen met intersekse-, 
transgender- en lesbische mensen. 
 

De intersectorale benadering wordt opnieuw in de 
praktijk gebracht met de combinatie van twee beschermde 
criteria : LGBTQIA+ en discriminatie op grond van het 
beschermde criterium leeftijd bijvoorbeeld.

De opdracht werd onlangs gegund aan een 
communicatiebureau.

Het volgende Brusselse plan voor de integratie van 
LGBTQIA+ 2021-2025 bestaat uit een dertigtal acties die 
zijn afgeleid van het evaluatieproces van het vorige plan, 
aanbevelingen van de sector, memoranda van verenigin-
gen, koepels van LGBTQIA+-verenigingen, UNIA en het 
IGVM en internationale aanbevelingen. Ongeveer 25 ver-
enigingen hebben aan de focusgroepen deelgenomen. 
 

In het voorjaar van 2021 werden verschillende 
werkgroepen georganiseerd, verdeeld per gewestelijke 
bevoegdheid en een werkgroep met belanghebbenden 
die bereid zijn om de acties van het Brussels Gewest met 
betrekking tot de inclusie van LGTBQIA+ personen te 
ondersteunen, zoals UNIA, het IGVM, Brupartners, de 
ULB, de VUB, de politie en het Rainbowhouse.
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Le résultat final a été présenté à tous les partenaires, 
avant d’être détaillé sous la forme de fiches d’actions qui 
constituent le plan.

Le plan comprend 35 actions, réparties sur les différentes 
compétences régionales. Il a été approuvé en première 
lecture par le Gouvernement bruxellois le 29 octobre 
dernier et est actuellement soumis aux avis du CEFH et de 
Brupartners. La 2e et dernière lecture aura lieu début 2022. 
 

En ce qui concerne le soutien à la société civile 
liée à la thématique LGBTQIA+, par le biais du cycle 
de subventions générales et du cycle de subventions 
spécifiques LGBTQIA+ lancés en 2021, equal.brussels 
soutient 38 projets pour un total de 346.431  euros, ce qui 
représente une augmentation significative par rapport à 
2020 d’un peu plus de 35 % des moyens pour les projets 
LGBTQIA+.

Concernant les questions relatives au plan pour la 
lutte contre les violences faites aux femmes 2020-2024, 
comme vous le savez, pour la première fois, et je viens à le 
rappeler car c’était alors tout à fait inédit, tous les ministres 
et secrétaires d’État bruxellois ont collaboré pour lutter 
contre les violences à l’égard des femmes.

Concrètement, cela s’est traduit par la prise de 
56 mesures s’appliquant à toutes les compétences 
concernées de la Région bruxelloise.

Cette méthode innovante reflète la volonté de la Région 
de Bruxelles-Capitale de se conformer aux engagements 
internationaux pris par la Belgique, notamment, en ratifiant 
le texte de la convention d’Istanbul. 
 

Pour ce qui est de la mise en œuvre de ce plan, au total 
et après un an et demi :

–    15 actions sont finalisées

–    26 actions sont en phase d’exécution

–    15 actions n’ont pas encore démarré ou sont au début de 
leur phase préparatoire

Soit 70 % des actions qui sont d’ores et déjà réalisées 
ou en cours de réalisation. Le monitoring est constant et 
l’évaluation à mi-parcours débutera au printemps prochain 
pour aboutir début juillet 2022.

Concernant la campagne relative au harcèlement 
sexuel, je lancerai effectivement cette campagne de com-
munication à grande échelle en 2022. Je souhaite qu’elle 
soit également un moteur pour un changement de pratiques 
et qu’elle mène à des collaborations avec les zones de 

Het eindresultaat werd aan alle partners voorgelegd, 
waarna het werd uitgewerkt in de vorm van actiefiches die 
het plan vormen.

Het plan omvat 35 acties, verspreid over de verschil-
lende gewestelijke bevoegdheden. Het werd op 29 oktober 
jl. in eerste lezing goedgekeurd door de Brusselse Regering 
en wordt momenteel voor advies voorgelegd aan de RGVM 
en Brupartners. De tweede en laatste lezing zal begin 2022 
plaatsvinden.

Wat de steun aan het maatschappelijk middenveld 
met betrekking tot het LGBTQIA+-thema betreft, 
steunt equal.brussels via de algemene subsidiecyclus en 
de specifieke LGBTQIA+-subsidiecyclus die in 2021 van 
start is gegaan, 38 projecten voor een totaalbedrag van 
346 431 euro, wat een aanzienlijke stijging betekent ten 
opzichte van 2020 van iets meer dan 35 % van de middelen 
voor LGBTQIA+-projecten.

Wat betreft de kwesties die verband houden met 
het plan ter bestrijding van geweld tegen vrouwen 
2020-2024, hebben, zoals u weet, voor het eerst alle 
Brusselse ministers en staatssecretarissen samengewerkt 
om geweld tegen vrouwen te bestrijden, en ik wil u daaraan 
herinneren omdat dat toen volstrekt nieuw was.

Concreet heeft dit geleid tot het aannemen van 
56 maatregelen die van toepassing zijn op alle relevante 
bevoegdheden van het Brussels Gewest.

Deze vernieuwende methode beantwoordt aan de wens 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest om de internatio-
nale verbintenissen na te komen die België is aangegaan, 
met name door de tekst van het Verdrag van Istanbul te 
ratificeren.

Wat de uitvoering van dit plan betreft, zijn na anderhalf 
jaar in totaal 15 acties voltooid :

–    15 acties zijn afgerond

–    26 acties bevinden zich in de uitvoeringsfase

–    15 acties zijn nog niet begonnen of staan aan het begin 
van hun voorbereidende fase

Dat wil zeggen dat 70 % van de acties reeds is voltooid 
of in de afrondingsfase verkeert. De monitoring gaat door 
en de tussentijdse evaluatie zal volgend voorjaar beginnen 
en begin juli 2022 voltooid zijn.

Wat de campagne tegen ongewenste intimitei-
ten betreft, zal ik deze communicatiecampagne in 2022 
inderdaad op grote schaal lanceren. Ik hoop dat het ook een 
drijfveer zal zijn voor een verandering in de praktijken en 
dat het zal leiden tot samenwerking met de politiezones, 
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police, le Parquet et le Ministre de la Justice. Je collabo-
rerai à cet égard, avec le Ministre-Président et nos admi-
nistrations rédigeront très prochainement son cahier des 
charges.

Concernant la codification, je vous renvoie aux réponses 
apportées à Mme Teitelbaum.

Concernant les questions de Mme Stoops, ce que nous 
avons retiré du covid en termes d’égalité des chances, 
c’est la nécessité de soutenir de manière plus importante et 
surtout structurelle les associations.

C’est bien entendu aussi la nécessité de pérenniser 
les instances mises en place telles que la CIM droits des 
femmes et la task force intrabruxelloise. Ceci est bien 
entendu toujours à l’ordre du jour et ces 2 instances sont 
toujours actives.

Concernant votre question concernant fonctionnaires 
formés à l’égalité, Talent.brussels propose dans son offre 
de formations régionales, une formation spécifique aux 
femmes désireuses de progresser dans leur carrière. Cette 
formation appelée « Boost » est organisée tous les ans à 
destination des femmes de niveau A de la fonction publique 
régionale. Le but de cette session de développement des 
compétences est d’encourager l’accession des femmes à des 
postes de middle management, en se familiarisant avec les 
procédures de sélection usuelles pour les fonctions mana-
gériales. A la fin de la formation, les participantes auront 
appris à identifier leurs points forts et à les améliorer, à 
identifier les spécificités d’un entretien de sélection pour 
une fonction de middle management, à adopter les compor-
tements adéquats et à aborder en confiance, un entretien de 
sélection pour ce type et ce niveau de fonction. 
 

Par ailleurs, dans le cadre des actions du secrétariat du 
comité régional de la diversité dans la fonction publique 
régionale, Talent.brussels encourage les agentes régionales 
à participer au module « Top skills » organisé par le SPF 
BOSA au niveau de la fonction publique fédérale. Cette 
formation est destinée à outiller les femmes pour postuler 
à des postes de haut management est, en effet, accessible 
également aux fonctionnaires régionales. 
 

Concernant la pérennisation, M. Pitseys je pense avoir 
répondu dans mon exposé en vous présentant le projet 
hybride proposé.

Concernant le nombre de projets, je vous renvoie à la 
réponse apportée à Mme Teiltelbaum.

Les priorités couvrent les 5 thématiques citées, et 
j’essaye de garder un équilibre, difficile, entre ces 5 

het Parket en de Minister van Justitie. In dit verband zal ik 
samenwerken met de minister-president en onze adminis-
traties zullen zeer binnenkort het bestek ervan opstellen. 
 

Wat de codificatie betreft, verwijs ik u naar de 
antwoorden aan mevrouw Teitelbaum.

Wat de vragen van mevrouw Stoops betreft, hebben 
wij van covid op het gebied van gelijke kansen geleerd dat 
de verenigingen meer en vooral structurele steun moeten 
krijgen.

Uiteraard moeten ook de opgerichte instanties, zoals 
de IMC voor de rechten van de vrouw en de task force 
intra-België, worden bestendigd. Dit staat uiteraard nog 
steeds op de agenda en deze twee instanties zijn nog steeds 
actief.

Wat uw vraag over ambtenaren met een opleiding op het 
gebied van gelijkheid betreft, biedt Talent.brussels in zijn 
gewestelijk opleidingsprogramma een specifieke opleiding 
voor vrouwen die in hun loopbaan vooruit willen. Deze 
opleiding, « Boost » genaamd, wordt elk jaar georganiseerd 
voor vrouwen van niveau A van de gewestelijke overheids-
diensten. Het doel van deze sessie over de ontwikkeling 
van vaardigheden is vrouwen aan te moedigen door te 
stromen naar middenkaderfuncties, door hen vertrouwd 
te maken met de gebruikelijke selectieprocedures voor 
leidinggevende functies. Aan het einde van de opleiding 
zullen de deelnemers geleerd hebben hun sterke punten te 
identificeren en hoe ze die kunnen verbeteren, de specifieke 
kenmerken van een selectiegesprek voor een functie in het 
middenkader te identificeren, de juiste gedragingen aan te 
nemen en met vertrouwen een selectiegesprek voor dit type 
en niveau van functie te voeren.

Bovendien moedigt Talent.brussels, in het kader van de 
acties van het secretariaat van de gewestelijke commissie 
voor diversiteit in de gewestelijke overheidsdiensten, de 
gewestelijke agenten aan om deel te nemen aan de module 
« Top skills » die de FOD BOSA organiseert op het niveau 
van de federale overheidsdiensten. Deze opleiding is 
bedoeld om vrouwen in staat te stellen te solliciteren naar 
topmanagementfuncties en is in feite ook toegankelijk voor 
gewestelijke ambtenaren.

Wat de duurzaamheid betreft, mijnheer Pitseys, denk 
ik dat ik in mijn uiteenzetting heb geantwoord door u het 
voorgestelde hybride project voor te leggen.

Wat het aantal projecten betreft, verwijs ik u naar het 
antwoord aan mevrouw Teiltelbaum.

De prioriteiten hebben betrekking op de 5 genoemde 
thema’s, en ik probeer een evenwicht tussen deze 5 thema’s 
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thématiques. Pour les répartitions futures, equal me 
proposera des enveloppes estimatives sur la base des 
proportions des demandes pour chaque groupe cible.

Bien entendu, l’ensemble des budgets issus des AB 
violences et accessibilité est transmis vers l’AB générale 
projets sans aucune diminution.

Concernant la baisse relative à l’AB fonctionnement et 
pour répondre à une question posée par plusieurs groupes, 
en 2022, le budget de l’allocation de base 05.002.08.01.1211 
réservé aux projets dans le cadre de la politique d’EDC a 
fait l’objet d’une diminution de 162.000 euro passant de 
1.098.000 euro en 2021 à donc 936.000 euro. Cette baisse 
s’insère dans le cadre des efforts d’économies budgétaires 
demandés par le gouvernement lors de l’élaboration du 
budget initial 2022.

Toutefois, l’équipe d’equal.brussels ayant été tem-
porairement réduite en 2020 et début 2021, même si elle 
retrouve progressivement des effectifs plus complets 
puisque plusieurs engagements sont attendus début 2022, 
les projets menés ont été temporairement moindres. 
 

Concernant le test égalité des chances, le nouvel-
lement créé comité régional de l’égalité des chances, 
comprenant des représentants des ministres et secrétaires 
d’états, services publics et organismes d’intérêt public 
bruxellois est chargé de l’évaluation du test égalité des 
chances. Equal.brussels demande la digitalisation du test 
depuis 2020 et elle était programmée pour avril 2022 par la 
Direction IT du SPRB mais je n’ai pas de confirmation à ce 
stade malheureusement. Elle devrait, d’une part, simplifier 
l’utilisation du test par les utilisateurs et, d’autre part, 
permettre un meilleur traitement et un monitoring des tests. 
Je compte beaucoup sur ce projet. 
 

Concernant l’intersectionnalité, afin d’assurer la 
transversalité des actions de mainstreaming de l’égalité 
des chances et de bénéficier de leur précieuse expertise, 
différentes institutions sont également invitées en qualité 
d’observatrices au sein du comité égalité des chances. Il 
s’agit d’Unia, de l’Institut pour l’égalité entre les femmes 
et les hommes, du Conseil bruxellois pour l’égalité entre 
les femmes et les hommes, du Conseil bruxellois de la 
personne handicapée, du Comité de coordination régional 
en matière de diversité et de Brupartners.

Une des missions de ce comité sera en effet de se pencher 
sur l’évaluation du test égalité des chances et de formuler 
des propositions d’amélioration. Un travail de sondage des 
correspondants égalité des chances au sujet de ce test sera 
donc lancé dans la foulée de la digitalisation du test égalité 
des chances. Mais il ressort déjà des évaluations passées 
qu’il est nécessaire de mettre à disposition des correspon-

te bewaren, wat moeilijk is. Voor toekomstige verdelingen 
zullen gelijke bedragen worden voorgesteld op basis van 
het aandeel van de aanvragen voor elke doelgroep.

Uiteraard worden alle budgetten van de BA geweld en 
de BA toegankelijkheid zonder enige vermindering overge-
heveld naar de algemene BA voor projecten.

Wat de verlaging van de BA Werking betreft en om 
een vraag van verscheidene fracties te beantwoorden, is 
het budget van de basisallocatie 05.002.08.01.1211 voor 
projecten in het kader van het EOF-beleid in 2022 met 
162.000 euro verlaagd, van 1.098.000 euro in 2021 
tot 936.000 euro. Deze daling maakt deel uit van de 
budgettaire besparingsinspanningen waarom de regering 
bij de opstelling van de initiële begroting voor 2022 heeft 
verzocht.

Aangezien het team van equal.brussels in 2020 en 
begin 2021 echter tijdelijk was ingekrompen, hoewel het 
geleidelijk weer over een voller personeelsbestand beschikt 
omdat begin 2022 verschillende vastleggingen worden 
verwacht, waren de uitgevoerde projecten tijdelijk minder 
talrijk

De evaluatie van de gelijkekansentoets valt onder 
de bevoegdheid van de onlangs opgerichte gewestelijke 
commissie voor gelijke kansen, die bestaat uit vertegen-
woordigers van de Brusselse ministers en staatssecreta-
rissen, overheidsdiensten en organisaties van algemeen 
belang. Equal.brussels vraagt al sinds 2020 om de digitali-
sering van de test en deze zou volgens de planning in april 
2022 worden uitgevoerd door de IT-directie van de GOB, 
maar helaas heb ik in dit stadium nog geen bevestiging. Het 
moet enerzijds het gebruik van de test door de gebruikers 
vereenvoudigen en anderzijds een betere verwerking en 
monitoring van de tests mogelijk maken. Ik reken stellig 
op dit project.

Wat de intersectionaliteit betreft, worden, om de trans-
versaliteit van de acties voor mainstreaming van gelijke 
kansen te waarborgen en van hun waardevolle expertise 
te profiteren, ook diverse instellingen als waarnemers 
bij het comité voor gelijke kansen uitgenodigd. Het gaat 
om Unia, het Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen 
en Mannen, de Brusselse Raad voor de Gelijkheid van 
Vrouwen en Mannen, de Brusselse Raad voor Personen 
met een Handicap, het Gewestelijk Coördinatiecomité voor 
Diversiteit en Brupartners.

Een van de taken van dit comité zal zijn de evaluatie 
van de gelijkekansentoets te bestuderen en voorstellen ter 
verbetering te formuleren. In het kielzog van de digitalise-
ring van de gelijkekansentoets zal dan ook een enquête onder 
de correspondenten voor gelijke kansen over dit onderwerp 
worden gehouden. Uit eerdere evaluaties is echter al 
gebleken dat de correspondenten voor gelijke kansen de 
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dants égalité des chances, une base de données d’études sur 
les différentes dimensions de l’égalité des chances en lien 
avec les compétences régionales, cela sera déjà un élément 
qui figurera au centre du processus de révision du test égalité 
des chances. Ceci aussi dans l’optique de mieux outiller les 
correspondants à la question de l’intersectionnalité.

Concernant la fracture numérique, je suis bien entendu 
sensible à cette question, mais je ne suis pas sure de 
comprendre ce que vous visez ici puisque la cible du test 
EDC est les administrations.

Concernant la codification je vous renvoie aux réponses 
déjà apportées.

Concernant vos questions relatives au plan gender-
mainstreaming, je vous renvoie également aux réponses 
apportées au groupe PS.

Une enquête comme celle d’equal concernant les 
violences n’est pas un travail qui peut être réalisé chaque 
année au vu de son coût et de l’ampleur de la tâche. Les 
constats restent d’actualité. 

Toutefois, une excellente enquête complémentaire 
spécifique sur les violences en temps de confinement a été 
réalisée par BPS et est disponible sur leur site.

Concernant la question de Mme Zamouri relative à 
l’augmentation budgétaire.

Comme je l’ai mentionné, j’ai décidé d’allouer prio-
ritairement les montants aux associations. Notamment en 
vue du soutien et de la mise en œuvre des plans.

Pour ce qui des enfants témoins de violence, c’est 
bien entendu une dimension qui figure systématiquement 
dans nos initiatives de lutte contre les violences faites aux 
femmes. Ce point est notamment prioritaire dans le projet 
en cours de développement d’approche intersectorielle 
des violences intra familiales. Le projet est géré par BPS 
avec equal.brussels comme partenaire.

Dans ce projet, il est prévu de donner une place particu-
lière aux enfants victimes de VIF. Les enfants « témoins » 
doivent être considérées comme des victimes plus que 
comme des témoins. Il est prévu plus de collaboration 
entre les services qui s’occupent des mineurs et ceux qui 
s’occupent des majeurs (police, parquet, associations,…) et 
de renforcer l’accompagnement aux enfants victimes. 
 

Par ailleurs, la task force de lutte contre les violences 
intrafamiliales et dans la CIM droits des femmes, l’ONE 

beschikking moeten krijgen over een gegevensbank met 
studies over de verschillende dimensies van gelijke kansen 
in relatie tot de gewestelijke bevoegdheden, en dit zal een 
centraal element zijn in het proces van herziening van de 
gelijkekansentoets. Dit ook om de correspondenten beter 
toe te rusten met het thema intersectionaliteit.

Wat de digitale kloof betreft, ben ik uiteraard gevoelig 
voor deze kwestie, maar ik ben er niet zeker van dat ik 
begrijp wat u hier beoogt, aangezien het doel van de 
EDC-test de administraties zijn.

Wat de codificatie betreft, verwijs ik u naar de reeds 
gegeven antwoorden.

Wat uw vragen over het gendermainstreamingplan 
betreft, verwijs ik u ook naar de antwoorden die aan de 
PS-fractie zijn gegeven. 

Een enquête zoals die welke door equal is uitgevoerd 
over geweld is niet iets dat elk jaar kan worden uitgevoerd 
vanwege de kosten en de omvang van de taak. De 
bevindingen blijven geldig. 

BPV heeft echter een uitstekende enquête verricht over 
geweld tijdens een lockdown, die kan worden geraadpleegd 
op hun website.

Dan de vraag van mevrouw Zamouri over de verhoging 
van de begroting.

Zoals ik al zei, heb ik besloten de bedragen prioritair 
aan de verenigingen toe te wijzen. In het bijzonder voor de 
ondersteuning en uitvoering van de plannen.

Wat kinderen betreft die getuige zijn geweest van 
geweld, dit is uiteraard een dimensie die systematisch 
wordt meegenomen in onze initiatieven ter bestrijding van 
geweld tegen vrouwen. Dit is een prioriteit in het lopende 
project om een intersectorale aanpak van intrafamiliaal 
geweld te ontwikkelen. Het project wordt beheerd door 
BPV met equal.brussels als partner.

Het is de bedoeling om in dit project een speciale plaats 
in te ruimen voor kinderen die het slachtoffer zijn van IFG. 
Kindergetuigen moeten worden beschouwd als slachtof-
fers en niet als getuigen. Er is meer samenwerking gepland 
tussen de diensten die zich met minderjarigen bezighouden 
en de diensten die zich met volwassenen bezighouden 
(politie, Parket, verenigingen, enz.) en om de steun aan 
minderjarige slachtoffers te versterken.

Daarnaast zijn de task force voor de bestrijding van 
huiselijk geweld en in de IMC vrouwenrechten, Kind & 
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et Kind & Gezin, lorsque c’est pertinent est présent afin de 
garantir la prise en compte de cette dimension. 
 

Concernant le plan de lutte contre le racisme, 
Mme Zamouri, j’aurais aimé pouvoir vous répondre plus 
précisément mais je suis moi-même en attente du résultat 
des Assises, vous comprendrez qu’il serait contreproductif 
voire irrespectueux pour votre Parlement et pour les asso-
ciations entendues d’entamer les travaux gouvernementaux 
avant de recevoir vos recommandations. J’attends donc ces 
recommandations avant impatience et j’espère réellement 
en 2021.

Mme Bomele, concernant la baisse de l’AB fonction-
nement et projets, je vous renvoie à la réponse apportée à 
M. Pitseys.

Concernant le conseil à l’égalité entre les femmes 
et les hommes, oui il s’agit bien du conseil que vous 
mentionnez. Vous ne l’avez pas mentionné, mais j’ai 
décidé, afin d’aligner le montant nécessaire aux fonctions 
de ce conseil, cette AB est alignée sur celle du Conseil 
Bruxellois des Personnes Handicapées et est augmentée de 
5000 euros.

Enfin, concernant la méthode d’évaluation du plan 
violence, elle a été fixée de manière transparente dès 
l’adoption du plan.

Le suivi de la mise en œuvre du plan fera l’objet d’un 
rapport intermédiaire coordonné par le Conseil bruxellois 
à l’égalité entre les femmes et les hommes, reprenant 
notamment les réalisations en cours sur la base du tableau 
de bord, à mi-parcours, en 2022. Les adaptations pro-
grammatiques et budgétaires nécessaires pour permettre 
l’exécution des actions y seront mises en évidence, ainsi que 
les points bloquant des actions insuffisamment réalisées. 
Chaque membre du Gouvernement pilote et/ou partenaire 
de mesures fournira au CEFH l’ensemble des informations 
nécessaires à la réalisation de ce rapport. 
 

Une fois le rapport du CEFH présenté au Gouvernement, 
ce dernier s’accordera sur les adaptions nécessaires à 
apporter.

Une fois les adaptations intermédiaires approuvées par 
le Gouvernement, cet exercice de suivi fera l’objet d’une 
présentation individuelle par chacun.e des ministres et 
secrétaires d’État compétent.es concerné.e.s par des actions 
du plan, devant la Commission « égalité des chances et 
droits des femmes » du Parlement Bruxellois, assurant 
la transparence quant aux réalisations et aux adaptations 
décidées pour le 2e terme du plan. 
 

Gezin en het ONE, voor zover van toepassing, aanwezig 
om ervoor te zorgen dat met deze dimensie rekening 
wordt gehouden.

Wat het plan ter bestrijding van racisme betreft, 
mevrouw Zamouri, had ik u graag een nauwkeuriger 
antwoord gegeven, maar ik wacht zelf op de resultaten van 
de Assisen, zodat u zult begrijpen dat het contraproduc-
tief, zelfs respectloos zou zijn voor uw Parlement en voor 
de gehoorde verenigingen, om met regeringswerkzaam-
heden te beginnen alvorens uw aanbevelingen te hebben 
ontvangen. Ik kijk dan ook uit naar deze aanbevelingen en 
ik hoop echt dat ze in 2021 zullen verschijnen.

Mevrouw Bomele, wat de verlaging van de operationele 
en projectbegroting betreft, verwijs ik u naar het antwoord 
aan de heer Pitseys.

De Raad voor de gelijkheid van mannen en vrouwen 
is inderdaad de raad die u noemt. U hebt het niet vermeld, 
maar ik heb besloten om, teneinde het bedrag dat nodig is 
voor de functies van deze raad op één lijn te brengen, dit 
BA gelijk te trekken met dat van de Brusselse Raad voor 
Personen met een Handicap en te verhogen met 5000 euro.
 

Ten slotte is de methode voor de evaluatie van het plan 
inzake geweld op transparante wijze vastgesteld toen het 
plan werd goedgekeurd.

Over de follow-up van de uitvoering van het plan zal 
halverwege de looptijd, in 2022, een tussentijds verslag 
worden opgesteld, gecoördineerd door de Brusselse Raad 
voor de gelijkheid van vrouwen en mannen, met inbegrip 
van de lopende verwezenlijkingen op basis van het 
scorebord. De programmatische en budgettaire aanpassin-
gen die nodig zijn om de uitvoering van de acties mogelijk 
te maken, zullen worden belicht, evenals de blokkeerpunten 
van de acties die niet voldoende zijn uitgevoerd. Elk rege-
ringslid dat maatregelen uitvoert en/of daaraan deelneemt, 
zal de RGVM alle informatie verstrekken die nodig is om 
dit verslag op te stellen.

Zodra het CEFH-verslag aan de regering is voorgelegd, 
zal deze instemmen met de nodige aanpassingen. 
 

Zodra de tussentijdse aanpassingen door de regering zijn 
goedgekeurd, zal deze follow-up het voorwerp uitmaken 
van een individuele presentatie door elk van de bevoegde 
ministers en staatssecretarissen die bij de acties van het 
plan betrokken zijn, voor de Commissie « Gelijke kansen 
en rechten van de vrouw » van het Brussels Parlement, 
zodat de transparantie van de verwezenlijkingen en de aan-
passingen waartoe voor de tweede looptijd van het plan is 
besloten, gewaarborgd is.
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Pour ce qui est de la mise en œuvre concrète de ce plan, 
un exposé détaillé a été fait en commission en réponse à 
une question récente, au total et après un an et demi : 
 

–    15 actions sont finalisées

–    15 actions n’ont pas encore démarré ou sont au début de 
leur phase préparatoire

–    26 actions sont en phase d’exécution

Soit 70 % des actions qui sont d’ores et déjà réalisées 
ou en cours de réalisation. 

Je suis surprise de votre remarque quant au manque de 
transparence. A presque chaque commission j’ai l’occasion 
de vous faire un topo soit sur une action spécifique, soit 
sur une thématique spécifique. Je vous communique tout 
ce qui est en cours, ce qui doit être entamé et ce qui est 
déjà réalisé. N’hésitez pas si vous avez des questions plus 
précises.

Mme Lefrancq, concernant le soutien aux communes, 
comme je l’ai expliqué à vos collègues du groupe PS, des 
appels à projets ont été lancés en 2021 et le seront bien 
entendu encore en 2022.

Les actions prévues en 2022 de BPL couvrent largement 
les points que vous avez mentionné Mme Lefrancq. 
 

Outre les formations déjà mentionnées concernant 
genre et ville, toute une série d’actions sont prévues.

Un accompagnement au genderbudgeting est prévu 
pour les communes, comme celui proposé aux communes 
en 2021 par le Corif, et une sensibilisation de nouvelles 
communes est prévue afin de permettre aux communes 
d’assumer progressivement seules la mise en place systé-
matique du genderbudgeting dans leurs budgets. 
 

Il en est de même concernant la formation au han-
distreaming. Nous allons réitérer la formation approfondie 
pour les référents handistreaming, afin de toucher le plus 
grand nombre de communes

L’objet est de désigner un référent.e handistreaming 
au sein de chaque commune pour aider tous les services 
communaux concernés par des questions en lien avec le 
handicap (RH, jeunesse, culture, voiries…) et constituer à 
terme un réseau solide de personnes référentes en matière 
de handistreaming

Wat de concrete uitvoering van dit plan betreft, is in 
antwoord op een recente vraag in de commissie een gede-
tailleerde uiteenzetting gegeven, en wel in totaal en na 
anderhalf jaar :

–    15 acties zijn afgerond

–    15 acties zijn nog niet begonnen of staan aan het begin 
van hun voorbereidende fase

–    26 acties bevinden zich in de uitvoeringsfase

Dat wil zeggen dat 70 % van de acties reeds is voltooid 
of in de afrondingsfase verkeert.

Ik ben verbaasd over uw opmerking over het gebrek 
aan transparantie. Op bijna elke commissievergadering 
heb ik de gelegenheid om u verslag uit te brengen over 
een specifieke actie of over een specifiek thema. Ik breng 
u op de hoogte van alles wat aan de gang is, wat nog 
moet beginnen en wat al gedaan is. Aarzel niet als u meer 
specifieke vragen hebt.

Mevrouw Lefrancq, wat de steun aan de gemeenten 
betreft, zijn er, zoals ik aan uw collega’s van de PS-fractie 
heb uitgelegd, in 2021 projectoproepen gelanceerd en die 
zullen uiteraard in 2022 opnieuw worden gelanceerd.

De door BPV voor 2022 geplande acties bestrijken 
grotendeels de door u genoemde punten, mevrouw 
Lefrancq.

Naast de reeds genoemde opleidingscursussen over 
gender en de stad is een hele reeks acties gepland.

Er is steun voor genderbudgettering gepland voor de 
gemeenten, zoals die welke in 2021 door het Corif aan 
de gemeenten wordt aangeboden, en er is een bewustma-
kingscampagne voor nieuwe gemeenten gepland, zodat de 
gemeenten geleidelijk de taak op zich kunnen nemen om 
genderbudgettering systematisch in hun begroting op te 
nemen.

Hetzelfde geldt voor de opleiding in handistreaming. 
Wij zullen de grondige opleiding voor referenten terzake 
herhalen, om zoveel mogelijk gemeenten te bereiken 
 

Het doel is in elke gemeente een contactpersoon voor 
handistreaming aan te wijzen om alle gemeentelijke 
diensten die met gehandicapten te maken hebben (perso-
neelszaken, jeugdzaken, cultuur, wegen, enz.) te helpen en 
uiteindelijk een solide netwerk van contactpersonen voor 
handistreaming op te zetten
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Nous allons également proposer à tous les services 
communaux en contact avec du public cette formation en 1 
journée, le public cible est les services accueil, population, 
affaires sociales, jeunesse, culture…

L’objectif est de démystifier les handicaps et sensibi-
liser le plus grand nombre possible de fonctionnaires aux 
besoins en matière d’accueil des personnes en situation de 
handicap.

Nous prévoyons également une formation sur l’accessi-
bilité des bâtiments ouverts au public.

La mise à jour du « Guide du handistreaming au niveau 
local » publié par BPL en mars 2019 est prévue en 2022, 
avec de nouveaux témoignages et actualisation en fonction 
des changements d’habitudes, nouvelles obligations… 
 

Le réseau inter conseils consultatifs communaux de la 
personne en situation de handicap sera poursuivi, de même 
que les midis du handicap de BPL.

Enfin, je mettrai en place une plateforme d’échange 
d’informations autour du handistreaming afin d’amplifier 
la mise en réseau des fonctionnaires, partage d’information, 
renforcement du rôle de BPL comme pôle de ressources

Concernant le transfert et le plan racisme, je vous 
renvoie aux réponses déjà apportées ».

Mme Viviane Teitelbaum remercie la secrétaire d’État 
pour ses réponses et demande que la liste des projets 
soit transmise et jointe en annexe du rapport (annexe 3). 
Elle regrette le transfert de l’égalité femme homme vers 
l’égalité des chances, qui a pour effet d’invisibiliser, même 
si ce n’est pas le but initial : les questions d’égalité des 
sexes et celles de diversité sont tout aussi importantes, mais 
les secondes concernent des minorités, là où les premières 
concernent la majorité.

Mme Nadia El Yousfi remercie la secrétaire d’État pour 
ses réponses et l’assure de tout son soutien pour suivre de 
près les actions entamées dans le cadre de la commission. 
 

Mme Lotte Stoops remercie la secrétaire d’État pour 
ses réponses circonstanciées. Elle espère que les actions 
spécifiques ciblant les femmes dans des fonctions publiques 
seront prises en compte dans les actions en 2022. L’oratrice 
se réjouit que les enfants qui sont victimes de discrimina-
tions, de violences ou d’inégalités aient une place dans les 
projets.

Wij gaan deze eendaagse opleiding ook aanbieden 
aan alle gemeentelijke diensten die in contact staan met 
het publiek. De doelgroep bestaat uit de diensten onthaal, 
bevolking, sociale zaken, jeugd en cultuur.

Het doel is handicaps te demystificeren en zoveel 
mogelijk ambtenaren bewust te maken van de noodzaak 
personen met een handicap te verwelkomen. 
 

Wij plannen ook een opleiding over de toegankelijkheid 
van voor het publiek toegankelijke gebouwen.

De actualisering van de « Gids voor handistreaming 
op lokaal niveau » die BPV in maart 2019 heeft gepubli-
ceerd, is gepland voor 2022, met nieuwe getuigenissen en 
actualiseringen volgens veranderde gewoonten, nieuwe 
verplichtingen..

Het netwerk van gemeentelijke adviesraden voor 
personen met een handicap zal worden voortgezet, evenals 
de middagen van de handicap van BPV.

Ten slotte zal ik een informatie-uitwisselingsplat-
form rond handistreaming opzetten om de netwerken van 
ambtenaren te vergroten, informatie uit te wisselen en de 
rol van BPV als hulpcentrum te versterken

Wat de overdracht en het plan inzake racisme betreft, 
verwijs ik u naar de reeds gegeven antwoorden. »

Mevrouw Viviane Teitelbaum dankt de staatssecreta-
ris voor haar antwoorden en verzoekt om toezending van de 
lijst van projecten, als bijlage bij het verslag (bijlage 3). Zij 
betreurt de verschuiving van gendergelijkheid naar gelijke 
kansen, die tot gevolg heeft dat mensen onzichtbaar worden, 
ook al was dat oorspronkelijk niet de bedoeling : genderge-
lijkheid en diversiteitskwesties zijn even belangrijk, maar 
de laatste hebben betrekking op minderheden, terwijl de 
eerste de meerderheid betreffen.

Mevrouw Nadia El Yousfi dankt de staatssecretaris 
voor haar antwoorden en verzekert haar van haar volledige 
steun om de in het kader van de commissie gestarte acties 
van nabij te volgen.

Mevrouw Lotte Stoops dankt Mevrouw de staatssecre-
taris voor de grote hoeveelheid aan antwoorden. Zij hoopt 
dat de specifieke acties voor vrouwen in publieke functies 
worden meegenomen naar de acties in 2022. De spreekster 
is verheugd dat kinderen die slachtoffer zijn van discri-
minatie, geweld of ongelijkheid een rol krijgen binnen de 
plannen.
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Mme Farida Tahar remercie la secrétaire d’État pour 
ses réponses et souhaite également disposer de la liste des 
associations soutenues.

Mme Khadija Zamouri remercie la secrétaire d’État 
pour sa réponse détaillée et pour l’attention qu’elle porte 
aux enfants dans le cadre de ses projets.

Mme Véronique Lefranq salue l’exhaustivité de la 
secrétaire d’État et souligne combien les compétences en 
égalité des chances sont fondamentales et transversales. 
 

III. Discussion du programme 
 et des activités

Programme 002 : Projets dans le cadre de l’égalité des 
chances

AB 05.002.27.01.4321 – Subventions pour des projets 
aux communes en rapport avec la politique de l’égalité des 
chances

Mme Viviane Teitelbaum et Mme Farida Tahar 
insistent pour obtenir une ventilation du montant par 
commune (annexe 2).

La secrétaire d’État indique qu’en 2021, la Région a 
mis pour 16e année consécutive, des fonds à disposition des 
communes.

22 projets pour un montant total de 251.022 euros 
ont été rentrés. 14 communes sur 19 ont proposé un ou 
plusieurs dossiers.

Elle tient le tableau des dossiers retenus, pour un montant 
de 175.000 euros à la disposition de la commission. 
 

AB 05.002.34.01.3300 – Subventions pour des projets 
aux associations privées en rapport avec la politique de 
l’égalité des chances

Mme Farida Tahar demande également que soit fournie 
la liste des associations privées subventionnées.

La secrétaire d’État confirme que ce sera envoyé une 
fois le document traduit et précise qu’equal.brussels publie 
tous les projets soutenus sur son site internet (annexe 3). 
 

Mevrouw Farida Tahar dankt de staatssecretaris voor 
haar antwoorden en wenst ook de lijst van de gesteunde 
verenigingen te ontvangen.

Mevrouw Khadija Zamouri dankt de staatssecretaris 
voor haar uitgebreid antwoord, en haar aandacht binnen 
haar plannen voor het kind.

Mme Véronique Lefranq is verheugd over de uitvoe-
righeid van de staatssecretaris en benadrukt hoe funda-
menteel en transversaal bevoegdheden op het gebied van 
gelijke kansen zijn.

III. Bespreking van de 
programma’s en activiteiten

Programma 002 : Projecten in het kader van gelijkheid 
van kansen

BA 05.002.27.01.4321 – Projectsubsidies aan 
gemeenten inzake het gelijkekansenbeleid 
 

Mevrouw Viviane Teitelbaum en mevrouw Farida 
Tahar willen graag een opsplitsing van het bedrag per 
gemeente (bijlage 3).

De staatssecretaris zegt dat het Gewest in 2021 voor het 
16de opeenvolgende jaar middelen ter beschikking heeft 
gesteld van de gemeenten.

22 projecten voor een totaal bedrag van 251.022 euro 
werden ingediend. 14 gemeenten op 19 hebben een of meer 
dossiers voorgesteld.

Zij houdt het overzicht met de gekozen dossiers voor 
een bedrag van 175.000 euro ter beschikking van de 
commissie.

BA 05.002.34.01.3300 – Projectsubsidies aan privé ver-
enigingen inzake hetgelijkekansenbeleid 
 

Mevrouw Farida Tahar vraagt eveneens de lijst van de 
gesubsidieerde private verenigingen.

De staatssecretaris bevestigt dat dit zal worden 
toegezonden zodra het document is vertaald en preciseert 
dat equal.brussels alle gesubsidieerde projecten op zijn 
website publiceert (bijlage 3).
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AB 05.002.42.01.4540 – Subvention de fonctionnement 
au Centre interfédéral pour l’égalité des chances et la lutte 
contre le racisme et les discriminations

AB 05.002.42.02.4540 – Subvention de fonctionnement 
à l’Institut pour l’égalité des femmes et des hommes dans 
le cadre de la lutte contre les discriminations fondées sur 
le sexe

Mme Viviane Teitelbaum attire l’attention sur le fait 
qu’il y a eu inversion dans la justification des crédits entre 
le Centre interfédéral et l’Institut. 
 

IV. Vote

Par 10 voix contre 3, la commission émet un avis 
favorable à la commission des finances pour ce qui 
concerne la mission 05 – Développement d’une politique 
d’égalité des chances.

AB 05.002.42.01.4540 – Werkingssubsidie aan het 
interfederaal Centrum voor Gelijke Kansen en bestrijding 
van racisme en discriminatie

AB 05.002.42.02.4540 – Werkingssubsidie aan het 
Instituut Gelijke Kansen in het kader van de bestrijding van 
discriminatie op grond van het geslacht 
 

Mevrouw Viviane Teitelbaum vestigt de aandacht op 
het feit dat een omkering opgetreden is in de verantwoor-
ding van de kredieten tussen het Interfederaal Centrum en 
het Instituut.

IV. Stemming

Met 10 stemmen tegen 3 brengt de commissie een 
gunstig advies uit bij de commissie voor de Financiën 
met betrekking tot opdracht 05 – Ontwikkeling van een 
gelijkekansenbeleid.
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NOTE DE GENRE 2022

I. Discussion générale

La secrétaire d’État Nawal Ben Hamou a répondu aux 
questions qui lui ont été adressées préalablement dans les 
termes suivants :

« Tout comme vous, je suis convaincue que le genre doit 
être pris en compte dans chaque politique publique menée 
au sein de notre région afin d’éviter que, sans le vouloir, 
nous renforcions ou créions de nouvelles inégalités entre 
hommes et femmes.

Une évolution est sans conteste en marche et la 
dynamique de gender mainstreaming prend de plus en 
plus d’ampleur. Nous avançons peu à peu vers une prise 
de conscience d’une responsabilité politique partagée par 
toutes et tous, ce dont je me réjouis.

Malgré cela, il nous faut aller plus loin et il y a encore 
beaucoup de chemin à faire pour atteindre une véritable 
égalité entre les femmes et les hommes, d’autant que 
le Covid est passé par là. En effet, le Conseil bruxellois 
de l’égalité entre les femmes et les hommes s’est penché 
sur l’impact du Covid sur l’égalité femmes/hommes en 
réalisant une étude de plusieurs mois. Les résultats du 
rapport final de cette étude confirment que la crise a bel et 
bien renforcé les inégalités entre les femmes et les hommes. 
Il nous faut donc redoubler d’efforts. Et pour ce faire, le 
Conseil bruxellois pour l’égalité entre les femmes et les 
hommes a aussi formulé de nombreuses recommandations 
parmi lesquelles figure au premier rang, l’importance de 
mettre en œuvre une politique de gender mainstreaming et 
son corollaire, le gender budgeting.

Je suis donc ravie que la plupart des administrations et 
cabinets bruxellois aient pu collaborer à la rédaction de la 
présente note. Plus de trente collaborateurs se sont réunis 
afin de faire de l’égalité des genres une réelle priorité dans 
le budget 2022. Equal.brussels et Bruxelles Finances ont 
par ailleurs pris sur eux de rassembler toutes les informa-
tions nécessaires à la rédaction de la note que vous avez 
entre les mains aujourd’hui.

Comme vous le savez, Bruxelles a ancré légalement 
le gender mainstreaming au moyen de l’ordonnance du 
29 mars 2012 portant intégration de la dimension de genre 
dans les lignes politiques de la Région de Bruxelles-Capitale 
et de son arrêté d’exécution du 24 avril et de l’arrêté du 
14 juillet 2016 instaurant une méthode pour l’intégration 
de la dimension de genre dans l’élaboration des budgets 
régionaux.

GENDERNOTA 2022

I. Algemene bespreking

Staatssecretaris Nawal Ben Hamou heeft op de vragen 
die haar vooraf waren gesteld, als volgt geantwoord : 
 

« Net als u ben ik ervan overtuigd dat bij elk overheids-
beleid in onze regio rekening moet worden gehouden met 
het genderaspect, om te voorkomen dat de ongelijkheid 
tussen mannen en vrouwen ongewild wordt versterkt of 
nieuwe ongelijkheden worden gecreëerd.

Er is ongetwijfeld een evolutie aan de gang en de 
dynamiek van de gender mainstreaming wint aan kracht. 
Geleidelijk komen wij tot het besef van een door allen 
gedeelde politieke verantwoordelijkheid, hetgeen ik 
toejuich.

Desondanks moeten we verder gaan en is er nog een 
lange weg te gaan om echte gelijkheid tussen vrouwen 
en mannen te bereiken, vooral omdat COVID sporen 
heeft nagelaten. De Brusselse Raad voor de gelijkheid 
van vrouwen en mannen heeft de impact van COVID op 
de gelijkheid van vrouwen en mannen onderzocht aan 
de hand van een maandenlange studie. De resultaten van 
het eindverslag van deze studie bevestigen dat de crisis 
de ongelijkheden tussen vrouwen en mannen inderdaad 
heeft versterkt. Daarom moeten wij onze inspanningen 
verdubbelen. In dit verband heeft ook de Brusselse Raad 
voor de gelijkheid van vrouwen en mannen tal van aanbe-
velingen geformuleerd, met als hoofdaanbeveling de ten-
uitvoerlegging van een gender mainstreamingbeleid en het 
uitvloeisel daarvan, de genderbudgettering.

Ik ben dus blij dat de meeste Brusselse besturen en 
kabinetten hebben kunnen samenwerken aan de opstelling 
van deze nota. Meer dan dertig medewerkers zijn bijeen-
gekomen om van gendergelijkheid een echte prioriteit te 
maken in de begroting 2022. Equal.brussels en Brussel 
Financiën hebben bovendien de taak op zich genomen om 
alle informatie te verzamelen die nodig was om de nota op 
te stellen die u vandaag in handen heeft.

Zoals u weet, heeft Brussel gender mainstreaming 
wettelijk verankerd door middel van de ordonnantie van 
29 maart 2012 betreffende de integratie van de genderdi-
mensie in de beleidslijnen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest en het uitvoeringsbesluit van 24 april en het besluit 
van 14 juli 2016 tot vaststelling van een methode voor de 
integratie van de genderdimensie in de uitwerking van de 
gewestbegrotingen.
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Pour rappel, la méthode de budgétisation sensible au 
genre prévue dans cet arrêté implique le classement des 
toutes les allocations de base du budget régional en 3 
catégories :

–    Catégorie 1 : les allocations de base comportant 
uniquement des crédits relatifs aux dossiers qui ne 
présentent pas de dimension de genre

–    Catégorie 2 : les allocations de base comportant des 
crédits relatifs aux dossiers visant spécifiquement à 
promouvoir l’égalité entre les femmes et les hommes

–    Catégorie 3 : les allocations de base comportant 
des crédits relatifs aux dossiers qui présentent une 
éventuelle dimension de genre, c’est-à-dire toutes les 
autres allocations de base restantes.

Les crédits relatifs aux allocations de base de la 
catégorie 2 sont intégrés dans la note de genre annexée à 
l’exposé général relatif au budget des dépenses. 
 

Pour les crédits relatifs aux allocations de base de la 
catégorie 3, les agents chargés de l’estimation des crédits 
budgétaires sont tenus de rédiger par allocation de base 
une fiche justificative qui reprend le résultat de l’analyse 
de genre, et ce en concertation avec les correspondants de 
genre. Ces fiches sont également intégrées dans la note 
de genre annexée à l’exposé général relatif au budget des 
dépenses.

J’en viens maintenant aux réponses aux questions qui 
nous sont parvenues :

Le groupe PS m’a interrogée sur les changements 
apportés à la méthode en 2021. En effet, plusieurs 
nouveautés ont été introduites dans la méthodologie de 
travail cette année par rapport l’année dernière dans un 
but d’amélioration tant quantitative que qualitative du 
processus.

D’une part, equal.brussels a mandaté une association 
spécialisée pour accompagner les correspondants de 
genre dans les analyses de genre des AB sélectionnées 
et la rédaction de fiches actions par rapport aux constats 
observés. En effet, il est apparu qu’en sus d’une question 
de temps, les correspondants de genre se sentent parfois 
démunis face à l’exercice du gender budgeting. Il m’a donc 
semblé important de mettre à disposition un accompagne-
ment. 

Concrètement les correspondants genre des différentes 
administrations et cabinets ont bénéficié de l’expertise 
de l’ASBL Nesma Consulting pour les aider à réaliser 
les analyses de genre des allocations de base classées en 
catégorie 3.

Ter herinnering : de methode van gendergerichte 
budgeting waarin dit besluit voorziet, houdt in dat alle 
basisallocaties van de gewestbegroting in 3 categorieën 
worden ingedeeld :

–    Categorie 1 : de basisallocaties die alleen kredieten 
omvatten met betrekking tot dossiers die geen gender-
dimensie hebben

–    Categorie 2 : de basisallocaties met kredieten voor 
dossiers die specifiek gericht zijn op de bevordering van 
de gelijkheid van mannen en vrouwen

–    Categorie 3 : de basisallocaties met kredieten voor 
gevallen met een mogelijke genderdimensie, dat wil 
zeggen alle andere basisallocaties. 
 

De kredieten op de basisallocaties van categorie 
2 moeten worden opgenomen in de gendernota die bij 
de algemene toelichting van de uitgavenbegroting wordt 
gevoegd.

Voor de kredieten op de basisallocaties van categorie 
3 moeten de personeelsleden die instaan voor de raming 
van de begrotingskredieten, in overleg met de gender-
correspondenten, voor elke basisallocatie verplicht een 
verantwoordingsfiche opstellen waarin het resultaat van 
de genderanalyse is opgenomen. Deze fiches worden ook 
opgenomen in de gendernota die bij de algemene toelichting 
van de uitgavenbegroting is gevoegd.

Ik ga nu over tot de antwoorden op de vragen die we 
hebben ontvangen :

De PS-fractie vraagt naar de veranderingen van de 
methode in 2021. In de werkmethode zijn dit jaar namelijk 
verschillende nieuwigheden ingevoerd ten opzichte van 
vorig jaar om zowel de kwantiteit als de kwaliteit van het 
proces te verbeteren. 
 

Enerzijds heeft equal.brussels een gespecialiseerde 
vereniging gemandateerd om de gendercorrespondenten 
te begeleiden bij de genderanalyse van de geselecteerde 
BA’s en de opstelling van actiefiches in verband met de 
waargenomen vaststellingen. Het bleek inderdaad dat de 
gendercorrespondenten zich, behalve tijdgebrek, soms 
hulpeloos voelen bij het opstellen van de genderbegro-
ting. Daarom leek het mij belangrijk om een begeleiding 
te verlenen.

Concreet hebben de gendercorrespondenten van de ver-
schillende administraties en kabinetten een beroep gedaan 
op de expertise van vzw Nesma Consulting om hen te 
helpen bij de uitvoering van genderanalyses van de basisal-
locaties die in categorie 3 zijn ingedeeld.
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4 workshops ont été organisés au printemps 2021 pour 
donner aux correspondants les clés de la budgétisation 
sensible au genre et discuter des grands enjeux de genre 
dans les différents domaines de compétences ministé-
riels. Ensuite, les correspondants de genre se sont livrés 
à la rédaction de fiches d’analyse de genre de 20 % du 
budget lié à la catégorie 3 avec à la demande, un coaching 
individuel. 

Les différentes fiches d’analyse ont ensuite été 
compilées par equal.brussels avec l’aide de BFB.

Grâce à ce coaching, 30 AB ont été analysées pour le 
SPRB, contre 9 en 2020 et 125 AB ont été analysées pour 
les OIP contre 41 en 2020. Il y a donc en effet une nette 
progression et il semble évident que celle-ci est à attribuer 
au coaching que j’ai tenu à mettre en place. 
 

Par ailleurs, les correspondants de genre ont été 
encouragés à choisir les AB dans lesquelles, la pertinence 
de genre était la plus évidente, et ce, afin de pallier l’effet 
négatif potentiel du gender budgeting qui consiste à en 
faire un exercice technico-administratif qui s’exerce sur 
des allocations de base dont la pertinence de genre est 
ténue. L’objectif poursuivi notamment avec l’accompagne-
ment fourni, était de garder à tout prix le cap du gender 
budgeting en tant qu’outil de promotion de l’égalité entre 
hommes et femmes.

Une troisième nouveauté est que pour la première fois, 
les cabinets ont validé toutes les fiches d’analyse gender 
budgeting, ce qui n’était pas le cas précédemment. Ceci 
afin de responsabiliser chaque ministre. En effet, bien 
que le gender mainstreaming et donc le gender budgeting 
soient des politiques transversales, le réflexe de s’emparer 
politiquement de cet outil n’était pas encore véritablement 
présent chez l’ensemble des membres du Gouvernement.

Enfin, cette année, le processus de gender budgeting a 
démarré beaucoup plus tôt que les autres années afin de 
donner plus de temps aux correspondants de genre pour 
réaliser des analyses de qualité et bénéficier de l’accompa-
gnement des expertes de genre de l’ASBL désignée.

Concernant les leçons que nous pouvons tirer du 
processus du gender budgeting, s’il nous fallait retirer 
deux grands enseignements de ce processus cette année, le 
premier serait celui-ci :

Il est impératif de créer une culture de mainstreaming 
de genre. Adopter le prisme du genre, dans l’analyse et la 
confection des budgets mais aussi dans toutes les actions, 
doit devenir un réflexe. La note de genre doit cesser d’être 
vue comme une annexe au budget mais être perçue comme 

In het voorjaar van 2021 zijn 4 workshops georgani-
seerd om de correspondenten wegwijs te maken in gender-
gevoelige budgettering en de belangrijkste genderkwesties 
op de verschillende ministeriële bevoegdheidsterreinen te 
bespreken. De gendercorrespondenten hebben vervolgens 
genderanalysefiches opgesteld voor 20 % van de begroting 
met betrekking tot categorie 3, met individuele begeleiding 
op verzoek.

De verschillende analysefiches werden vervolgens 
door equal.brussels met de hulp van BFB samengesteld.

Dankzij deze coaching werden 30 BA’s geanalyseerd 
voor de GOB, tegen 9 in 2020, en werden 125 BA’s geana-
lyseerd voor de ION’s, tegen 41 in 2020. Er is dus wel 
degelijk sprake van een duidelijke progressie en het lijkt 
voor de hand te liggen dat dit te danken is aan de coaching 
die ik heb willen invoeren.

Bovendien werden de gendercorrespondenten aange-
moedigd de BA’s te kiezen waarin de genderrelevantie het 
duidelijkst was, ten einde het potentiële negatieve effect 
van genderbudgettering te verzachten, dat erin bestaat dat 
het een technisch-administratieve oefening wordt die wordt 
uitgevoerd op basisallocaties waarvan de genderrelevantie 
twijfelachtig is. Het doel dat werd nagestreefd, met name 
met de verleende begeleiding, was om de genderbudget-
tering koste wat het kost te behouden als instrument ter 
bevordering van de gelijkheid van mannen en vrouwen.

Een derde nieuwigheid is dat de kabinetten voor het 
eerst alle analysebladen inzake gender budgeting hebben 
gevalideerd, wat voorheen niet het geval was. Dit werd 
gedaan om elke minister verantwoordelijk te maken. 
Hoewel gender mainstreaming en dus ook genderbudget-
tering transversale beleidslijnen zijn, was de reflex om dit 
instrument politiek aan te grijpen immers nog niet echt 
aanwezig bij alle regeringsleden.

Tot slot is het genderbudgetteringsproces dit jaar veel 
vroeger van start gegaan dan in andere jaren, zodat de gen-
dercorrespondenten meer tijd hadden om kwaliteitsanaly-
ses uit te voeren en konden genieten van de steun van de 
genderdeskundigen van de aangestelde vzw.

Wat de lessen betreft die wij kunnen trekken uit het 
gender budgeting proces, als wij twee belangrijke lessen 
zouden moeten trekken uit het proces van dit jaar, zou de 
eerste de volgende zijn :

Het is absoluut noodzakelijk een cultuur van gender 
mainstreaming tot stand te brengen. Het hanteren van een 
genderprisma, niet alleen bij het analyseren en opstellen 
van begrotingen maar ook bij alle acties, moet een reflex 
worden. De gendernota moet niet langer worden beschouwd 
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une part intégrante du budget que chaque ministre doit être 
prêt à défendre. 
 

Le deuxième enseignement est qu’il faut continuer à 
investir dans la formation aux questions de genre.

Au-delà d’un accompagnement ponctuel, mon objectif 
est également de faire du capacity building au sein des 
organismes régionaux. Pour ce faire, il est prévu que le 
Comité régional de l’égalité des chances se penche sur la 
question des besoins en formation et un budget sera alloué 
pour concrétiser ceux-ci, en fonction des besoins identifiés.
 

Au niveau de l’évaluation du processus par les expertes, 
il est prévu une évaluation et un travail de rapportage sur 
les fiches gender budgeting sur la base d’échantillons. Cette 
évaluation est prévue une fois la note de genre présentée au 
Parlement et constituera la fin du marché public. Elle doit 
donc être livrée avant la fin de cette année. 
 

Cette évaluation pourrait être intéressante dans le cadre 
de nos travaux sur le plan gender mainstreaming. En effet, 
un des workshops de préparation du futur plan a pour but 
de se pencher sur des questions transversales de gender 
mainstreaming, notamment les statistiques de genre, la 
sensibilisation et la formation mais également, les outils du 
gender mainstreaming tels que le gender budgeting. Sur la 
base du rapport d’évaluation fourni, les correspondants de 
genre régionaux, réunis au travail de comité de l’égalité des 
chances pourront fournir de nouvelles pistes d’amélioration 
pour l’année prochaine. 
 

Pour répondre à la question de Mme Chabbert sur la 
collaboration avec mes homologues dans le cadre de ce 
processus, des progrès ont été constatés mais la marge de 
progression reste importante car le gender budgeting n’est 
pas encore un reflex général.

Mon administration et mon cabinet ont suivi de très 
près ces travaux afin d’en tirer le résultat le plus complet. 
 

Concernant la mise en place du Plan régional de gender 
mainstreaming, pour aboutir à ce plan, equal.brussels a 
mandaté une ASBL spécialisée afin d’accompagner les cor-
respondants de genre de chaque administration régionale 
tout au long du processus de construction du plan, et 
animer les différents workshops qui viendront alimenter la 
réflexion autour des actions.

Concrètement, nous avons choisi de travailler par 
workshops thématiques.

als een bijlage bij de begroting, maar als een integrerend 
deel van de begroting, dat elke minister bereid moet zijn te 
verdedigen.

De tweede les is dat we moeten blijven investeren in 
opleiding over genderkwesties.

Naast een punctuele begeleiding is het ook mijn doel 
om binnen gewestelijke organisaties aan capacity building 
te doen. Daartoe wordt van het Gewestelijk Comité voor 
gelijke kansen verwacht dat het de kwestie van de oplei-
dingsbehoeften onderzoekt en zal een budget worden 
toegewezen voor de tenuitvoerlegging van deze behoeften, 
op basis van de vastgestelde behoeften.

Wat de evaluatie van het proces door de deskundigen 
betreft, is een evaluatie en rapportage van de genderbud-
getteringsfiches gepland op basis van steekproeven. Deze 
evaluatie is gepland nadat de gendernota aan het Parlement 
is voorgelegd, ze zal het einde van de overheidsopdracht 
inluiden. Het zou dus voor het einde van dit jaar moeten 
worden geleverd.

Deze evaluatie zou interessant kunnen zijn in het kader 
van onze werkzaamheden met betrekking tot het plan voor 
gender mainstreaming. Een van de workshops ter voorbe-
reiding van het toekomstige plan is gericht op horizontale 
gender mainstreamingkwesties, waaronder genderstatistie-
ken, de bewustmaking en opleiding, maar ook de instru-
menten voor gender mainstreaming, zoals genderbudgette-
ring. Op basis van het voorgelegde evaluatieverslag zullen 
de gewestelijke gendercorrespondenten, die bijeenkomen 
in het kader van de werkzaamheden van het Comité voor 
gelijke kansen, voor volgend jaar nieuwe verbeteringsmo-
gelijkheden kunnen aanreiken.

Om de vraag van mevrouw Chabbert over de samen-
werking met mijn collega’s in dit proces te beantwoorden : 
er is vooruitgang geboekt, maar er is nog veel ruimte voor 
verbetering omdat genderbudgettering nog geen algemene 
reflex is.

Mijn administratie en mijn kabinet hebben deze werk-
zaamheden van zeer nabij opgevolgd om een zo volledig 
mogelijk resultaat te bereiken.

Wat de uitvoering van het Gewestelijk gender 
mainstreamingsplan betreft, heeft equal.brussels een gespe-
cialiseerde vzw de opdracht gegeven de gendercorrespon-
denten van elke gewestelijke administratie gedurende het 
hele proces van de opstelling van het plan te begeleiden, en 
de verschillende workshops te leiden die de reflectie over 
de acties zullen voeden.

Concreet hebben wij gekozen voor het werken in 
thematische workshops.
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Nous avons identifié 4 grandes thématiques qui feront 
chacune l’objet d’un workshop :

–    Emploi, l’économie et la fonction publique

–    Tout ce qui relève de l’espace public, de la mobilité et 
de l’environnement

–    Le logement

–    Et puis tout ce qui concerne la recherche scientifique, 
l’innovation et la transition numérique.

Chacune de ces grandes thématiques fera l’objet de 
deux workshops :

1. Un premier workshop de brainstorming qui réunit tous 
les membres des cabinets et administrations concernés, 
mais aussi, à ma demande et c’est une nouveauté, des 
membres d’associations féministes qui ont une expertise 
spécifique dans le domaine traité et qui peuvent fournir 
de la matière pour la réflexion et des idées d’action. 
 

2. Puis, il y aura chaque fois, un deuxième workshop 
par thématique) qui cette fois ne sera destiné qu’aux 
administrations et cabinets.

3. 3) Il y aura enfin un dernier workshop qui sera consacré 
à des dimensions plus transversales à savoir la question 
des statistiques de genre et de la sensibilisation.

Suite à ce dernier workshop, un premier draft du plan 
sera présenté au Gouvernement. Il sera ensuite soumis aux 
avis du CEFH, de Brupartners et du Conseil bruxellois 
au handicap. Suite à ces avis, une deuxième version sera 
soumise au Gouvernement pour adoption définitive à 
l’automne 2022. 
 

Concernant le projet Calico, l’inauguration de ce projet 
qui me tient vraiment à cœur a eu lieu en septembre dernier. 
L’ASBL Angela D, en plus de la gestion de 10 logements 
au sein de Calico dans une optique d’habitat solidaire 
féministe, poursuit son action de sensibilisation des autres 
partenaires du projet aux questions de genre.

Elle a effectivement organisé le 1er octobre dernier, un 
comité stratégique destiné à tous les partenaires du projet 
Calico, intitulé « Logement, Communauté, Quartier : 
Quel genre ? Vers une approche féministe des lieux 
habités ». L’objectif de la journée était de partager avec 
les différents partenaires du projet, les notions essentielles 
du genre et de voir comment les appliquer à des enjeux 
spatiaux, du logement à la ville.

Les recommandations concrètes issues des ateliers 
seront intégrées dans le guide pour un logement égalitaire 
actuellement en préparation par Angela D sur la base des 
résultats engrangés dans le cadre du projet Calico, lequel 
devrait être disponible début 2022.

Wij hebben 4 grote thema’s vastgesteld, die elk het 
onderwerp van een workshop zullen vormen :

–    Werkgelegenheid, economie en het openbaar ambt

–    Alles wat te maken heeft met de openbare ruimte, de 
mobiliteit en het leefmilieu

–    De huisvesting

–    En alles wat te maken heeft met wetenschappelijk 
onderzoek, de innovatie en de digitale overgang.

Elk van deze grote thema’s zal het onderwerp zijn van 
twee workshops :

1. Een eerste brainstormingworkshop waaraan alle leden 
van de betrokken kabinetten en administraties zullen 
deelnemen, maar ook, op mijn verzoek en dit is een 
primeur, leden van feministische verenigingen die over 
specifieke deskundigheid op het desbetreffende gebied 
beschikken en die stof tot nadenken en ideeën voor 
actie kunnen aanreiken.

2. Vervolgens zal er een tweede workshop per thema 
worden georganiseerd, die deze keer alleen voor 
administraties en kabinetten bestemd zal zijn.

3. Tot slot zal er een laatste workshop worden gewijd aan 
meer transversale dimensies, met name de kwestie van 
de genderstatistieken en de bewustmaking.

Na deze laatste workshop zal een eerste ontwerp van 
het plan aan de regering worden voorgelegd. Het zal 
vervolgens voor advies worden voorgelegd aan de RGVM, 
Brupartners en de Brusselse Raad voor personen met een 
handicap. Na deze adviezen zal een tweede versie aan de 
regering worden voorgelegd voor definitieve goedkeuring 
in het najaar van 2022.

Wat het Calico-project betreft : dit project, dat mij zeer 
na aan het hart ligt, is in september jongstleden van start 
gegaan. Naast het beheer van 10 woningen binnen Calico 
met het oog op feministische solidaire huisvesting, zet de 
vzw Angela D haar actie voort om de andere projectpart-
ners bewust te maken van de genderproblematiek.

Op 1 oktober organiseerde zij een strategisch comité 
voor alle projectpartners van Calico, getiteld « Huisvesting, 
Gemeenschap, Wijk : Welke gender ? Naar een femi-
nistische benadering van de bewoonde plaatsen ». Het 
doel van de dag was om met de verschillende partners van 
het project de essentiële begrippen van gender te delen en 
te zien hoe deze kunnen worden toegepast op ruimtelijke 
kwesties, van huisvesting tot de stad.

De concrete aanbevelingen van de workshops zullen 
worden opgenomen in de gids voor gelijke huisvesting 
die momenteel door Angela D wordt opgesteld op basis 
van de resultaten van het Calicoproject en die begin 2022 
beschikbaar moet zijn.



 — 266 —A-452/3 - 2021/2022 (deel 2) A-452/3 - 2021/2022 (partie 2)

Pour ce qui concerne l’intégration des femmes en 
situation de handicap, equal.brussels soutient activement le 
projet NO MEANS NO de l’ASBL Garance qui a pour but 
de prévenir les violences faites aux femmes en situation de 
handicap. En 2021, ce projet a été soutenu à hauteur de 14 
900 euros.

Pour ce qui est de la campagne « Brussels accessible to 
all » à laquelle vous faites référence et qui a été lancée en 
décembre 2020, cette campagne de sensibilisation visait la 
participation égale des personnes, notamment des femmes, 
handicapées à la vie en société, mais aussi leur autonomie.

À l’issue de la campagne, une évaluation a été effectuée 
et j’ai déjà pu la présenter au sein de votre commission le 
mois dernier.

Pour ce qui est de l’intégration de la dimension genrée 
dans la campagne :

–    Le comité d’accompagnement qui a été impliqué tout 
au long de la campagne était composé pour moitié de 
femmes, dont une en situation de handicap.

–    Les visuels de la campagne (affiches, vidéos,.) repré-
sentaient plusieurs femmes – en situation de handicap 
physique / mental ou non – et un des personnages 
centraux de la vidéo-teaser lancée le 3 décembre, est 
une femme en chaise roulante.

Au niveau des collaborations avec mes homologues 
sur le cumul des discriminations, Equal.brussels a lancé 
récemment, le processus d’élaboration d’un plan régional 
de handistreaming. Des correspondants handistreaming ont 
été désignés au sein de chaque cabinet et administration. 
 

Comme je vous l’ai dit, en réponse à l’une de vos 
questions précédentes relative au budget, un marché d’ac-
compagnement vient d’être attribué par equal.brussels au 
CAWaB afin d’aider chaque ministre et secrétaire d’État du 
Gouvernement à remplir ses obligations légales pour ce qui 
est du handistreaming, je ne reviendrai donc plus sur les 
détails.

Je précise cependant que le premier draft du plan 
d’action sera envoyé pour avis au Conseil bruxellois pour 
l’égalité entre les femmes et les hommes dans une optique 
d’intersectionnalité. Sur la base des recommandations de 
ce Conseil, chaque cabinet ministériel sera encouragé à 
développer des actions qui prennent en compte la situation 
spécifique de cumul des discriminations vécue par les 
femmes handicapées dans le cadre du plan handistreaming.
 

Wat de integratie van vrouwen met een handicap 
betreft, steunt equal.brussels actief het project NO MEANS 
NO van de vzw «Garance », dat tot doel heeft geweld tegen 
vrouwen met een handicap te voorkomen. In 2021 werd dit 
project gesteund met 14.900 euro.

Wat betreft de campagne « Brussels accessible to all » 
waarnaar u verwijst en die in december 2020 van start is 
gegaan, deze bewustmakingscampagne was gericht op de 
gelijkwaardige deelname van mensen, met name vrouwen, 
met een handicap aan de samenleving, maar ook op hun 
autonomie.

Aan het einde van de campagne is een evaluatie 
uitgevoerd, die ik vorige maand aan uw commissie heb 
kunnen presenteren.

Wat betreft de integratie van de genderdimensie in de 
campagne :

–    - Het begeleidingscomité dat gedurende de hele 
campagne betrokken was, bestond voor de helft uit 
vrouwen, onder wie één vrouw met een handicap.

–    Het beeldmateriaal van de campagne (posters, 
video’s,..) stelde verschillende vrouwen voor - met of 
zonder lichamelijke/geestelijke handicap - en een van 
de centrale personages in de op 3 december gelanceerde 
video-teaser is een vrouw in een rolstoel.

Wat de samenwerking met mijn collega’s op het 
gebied van de accumulatie van discriminatie betreft, 
heeft equal.brussels onlangs de aanzet gegeven tot de 
ontwikkeling van een gewestelijke handistreamingplan. 
Binnen elk kabinet en elke administratie zijn handis-
treamingcorrespondenten aangesteld.

Zoals ik u in antwoord op een van uw vorige vragen 
over de begroting heb gezegd, heeft equal.brussels onlangs 
een begeleidinsopdracht toegekend aan «CAWaB » om 
elke minister en staatssecretaris van de regering te helpen 
bij het nakomen van hun wettelijke verplichtingen met 
betrekking tot handistreaming, ik zal dus niet meer op de 
details terugkomen.

Ik zou er echter op willen wijzen dat het eerste ontwerp 
van het actieplan aan de Brusselse Raad voor de gelijkheid 
van vrouwen en mannen zal worden toegezonden voor 
advies vanuit intersectioneel perspectief. Op basis van 
de aanbevelingen van deze Raad zal elk ministerieel 
kabinet worden aangemoedigd om acties te ontwikkelen 
die rekening houden met de specifieke situatie van de 
cumulatieve discriminatie die vrouwen met een handicap 
ondervinden, in het kader van het handistreamingsplan.
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Dans le même état d’esprit le plan gender mainstrea-
ming sera quant à lui envoyé pour avis au conseil bruxellois 
au handicap.

Au niveau de l’intégration du handicap dans les analyses 
genrées, celle-ci est encore l’exception. Néanmoins, dans 
la cadre de la réflexion sur les outils du gender mainstrea-
ming qui aura lieu en vue de la préparation du futur plan 
gender mainstreaming, il pourra être envisagé d’améliorer 
l’outil que sont les fiches d’analyse gender budgeting afin 
d’encourager les administrations à se pencher plus spécifi-
quement sur la situation des femmes qui cumulent les dis-
criminations, comme par exemple, les femmes en situation 
de handicap.

Malgré tout, equal.brussels veille déjà à adopter une 
approche intersectionnelle et cela passe notamment par 
une explication de cette approche dans les GT des plans 
régionaux et par une attention particulière sur l’intersec-
tionnalité dans les analyses des demandes de subsides et le 
test égalité des chances.

Pour vos questions relatives au SIAMU, question de 
Mme Chabbert, celles-ci relèvent de la compétence de mon 
collègue M. Pascal Smet qui m’a fourni les éléments de 
réponse suivants :

Mon collègue est d’accord qu’une réflexion profonde 
concernant l’équilibre entre les femmes et les hommes 
au SIAMU est nécessaire. C’est la raison pour laquelle, 
il a demandé une analyse supplémentaire pour examiner 
le faible taux de réussite des femmes lors de la dernière 
procédure de recrutement au sein du SIAMU.

La conclusion principale est que non seulement les 
tests physiques mènent à l’abandon de la procédure, mais 
aussi les autres tests, comme les tests cognitifs et les tests 
de dextérité. Offrir un accompagnement ou un coaching 
supplémentaire aux candidats peut être une des solutions 
envisagées.

Les résultats de cette analyse supplémentaire ont 
été présentés au Conseil de direction du SIAMU le 
21 septembre dernier.

L’une des priorités consistera donc à augmenter le 
nombre de pompières au sein du corps bruxellois. Dans ce 
contexte il veillera, entre autres, à encourager un environ-
nement de travail favorable aux femmes.

Par ailleurs, le SIAMU a deux outils importants à 
disposition pour favoriser la diversité, dont l’équilibre des 
genres sur le lieu de travail : nouveau plan de diversité, 
d’une part, et le « plan de transformation », d’autre part. 
 

In dezelfde geest zal het plan voor gender mainstreaming 
voor advies aan de Brusselse Raad voor personen met een 
handicap worden toegezonden.

De integratie van de handicap in de genderanalyses is 
nog steeds een uitzondering. In het kader van de reflectie 
over de instrumenten voor gender mainstreaming dat 
ter voorbereiding van het toekomstige plan voor gender 
mainstreaming zal plaatsvinden, zou niettemin kunnen 
worden overwogen de analysefiches voor genderbudget-
tering te verbeteren om de overheidsdiensten ertoe aan te 
zetten meer specifiek te kijken naar de situatie van vrouwen 
die vaak gediscrimineerd worden, zoals vrouwen men een 
handipa.

Toch waakt equal.brussels nu al over een intersectionele 
aanpak, onder meer door een toelichting van deze aanpak 
in de WG’s van de gewestelijke plannen en door bijzondere 
aandacht te besteden aan intersectionaliteit in de analyses 
van subsidieaanvragen en de gelijke-kansen-toets. 
 

Wat uw vragen over de DBDMH betreft, vraag van 
mevrouw Chabbert : deze vallen onder de bevoegdheid van 
mijn collega Pascal Smet die mij de volgende elementen 
van antwoord heeft gegeven :

Mijn collega is het ermee eens dat een grondige 
reflectie over het evenwicht tussen mannen en vrouwen 
in de DBDMH noodzakelijk is. Daarom vroeg hij om een 
aanvullende analyse om het lage slagingspercentage van 
vrouwen bij de laatste aanwervingsprocedure binnen de 
DBDMH te onderzoeken.

De belangrijkste conclusie is dat niet alleen de fysieke 
tests tot uitval leiden, maar ook de andere tests, zoals de 
cognitieve en behendigheidstests. Het aanbieden van extra 
begeleiding of coaching aan kandidaten kan een van de 
overwogen oplossingen zijn. 
 

De resultaten van deze aanvullende analyse zijn op 
21 september aan de raad van bestuur van de DBDMH 
voorgelegd.

Een van de prioriteiten zal dan ook zijn ervoor te zorgen 
dat er meer vrouwelijke brandweerlieden in het Brusselse 
korps komen. In dit verband zal hij onder meer een voor 
vrouwen gunstig arbeidsklimaat aanmoedigen.

Bovendien beschikt de DBDMH over twee belangrijke 
instrumenten om de diversiteit, met inbegrip van het 
evenwicht tussen mannen en vrouwen op de werkplek, te 
bevorderen : het nieuwe diversiteitsplan enerzijds, en het 
« transformatieplan » anderzijds.
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Grâce au nouveau plan de diversité 2022-2023, une 
politique de diversité proactive sera mise en œuvre au 
sein du SIAMU. Ce plan sera présenté au COCOBA ce 
jeudi 25 novembre, et au Conseil de direction au mois de 
décembre.

Enfin, via le plan de transformation, le SIAMU mettra 
en œuvre plusieurs réformes organisationnelles, qui sont 
nécessaires afin de pouvoir mettre en œuvre une politique 
de diversité efficace.

Le plan de transformation sera validé par le Conseil de 
direction ce jour et sera présenté au COCOBA au mois de 
décembre.

Toujours concernant le SIAMU, Mme Teitelbaum, 
m’avez également demandé si Equal Brussels a été 
impliquée et si une collaboration a été prévue pour remédier 
à la situation en collaboration avec le Secrétaire d’État en 
charge du dossier (MR) :

Je peux vous répondre que suite à la transmission au 
Gouvernement en mai dernier de l’audit du SIAMU sur 
la diversité, les discriminations, le racisme et le sexisme, 
mon cabinet a spontanément pris contact avec le cabinet 
du Secrétaire d’État Pascal Smet pour lui proposer la col-
laboration d’equal.brussels sur ce dossier mais à ce stade 
la possibilité de faire appel à cette aide concrète n’a pas 
encore été formulée par le SIAMU.

Concernant vos questions relatives à Bruxelles Pouvoirs 
Locaux, celles-ci relèvent de la compétence de mon 
collègue M. Bernard Clerfayt qui m’a fourni les éléments 
de réponse suivants :

Au niveau de l’égalité professionnelle des fonction-
naires communaux (et non spécifiquement les fonctions 
supérieures), BPL a rédigé il y a quelques années, une 
brochure encourageant les fonctionnaires masculins à 
prendre leurs congés de paternité et parental, en expliquant 
cela sous l’angle de l’égalité des chances et de perspec-
tives de carrière des femmes, dans le cadre d’une meilleure 
répartition des tâches familiales. Cette brochure avait reçu 
un bon accueil dans les communes, qui l’ont distribuée en 
interne. BPL a également travaillé sur la place spécifique des 
femmes et des hommes dans les métiers de la Prévention. 
Mais pas au niveau des postes de cadres. 
 

Il est à préciser qu’au vu de l’autonomie communale 
sur les règlements concernant le statut du personnel des 
communes, BPL n’a jamais eu qu’un rôle d’information, 
impulsion, motivation… 
 

Met het nieuwe diversiteitsplan 2022-2023 zal binnen 
de DBDMH een proactief diversiteitsbeleid worden 
ingevoerd. Dit plan zal op donderdag 25 november aan het 
BOC worden voorgelegd en in december aan de Raad van 
Bestuur.

Tot slot zal de DBDMH via het transformatieplan ver-
scheidene organisatorische hervormingen doorvoeren, die 
nodig zijn om een doeltreffend diversiteitsbeleid te kunnen 
voeren.

Het transformatieplan wordt vandaag door de directie-
raad gevalideerd en zal in december aan het BOC worden 
voorgelegd.

Nog steeds wat de DBDMH betreft, vraagt mevrouw 
Teitelbaum mij ook of Equal Brussel hierbij betrokken is 
geweest en of er een samenwerking is met de staatssecre-
taris die belast is met het dossier (MR) om de situatie te 
verhelpen :

Ik kan u antwoorden dat na de overhandiging aan de 
Regering in mei laatstleden van de audit van de DBDMH 
over diversiteit, discriminatie, racisme en seksisme, mijn 
kabinet spontaan contact heeft opgenomen met het kabinet 
van de staatssecretaris Pascal Smet om de medewerking 
van equal.brussels in dit dossier voor te stellen, maar in dit 
stadium is de mogelijkheid om een beroep te doen op deze 
concrete hulp nog niet geformuleerd door de DBDMH.

Wat uw vragen over de Brussel Plaatselijke besturen 
betreft, die vallen onder de bevoegdheid van mijn collega 
Bernard Clerfayt, die mij de volgende antwoorden heeft 
verstrekt :

Wat de professionele gelijkheid voor gemeenteamb-
tenaren betreft (en niet specifiek de hogere functies), 
heeft BPB enkele jaren geleden een brochure opgesteld 
waarin mannelijke ambtenaren worden aangemoedigd 
vaderschaps- en ouderschapsverlof op te nemen, en waarin 
dit wordt toegelicht vanuit het oogpunt van gelijke kansen 
en carrièremogelijkheden voor vrouwen, in het kader van 
een betere verdeling van de gezinstaken. Deze brochure is 
goed ontvangen door de gemeenten, die hem intern hebben 
verspreid. BPB heeft zich ook beziggehouden met de 
specifieke plaats van vrouwen en mannen in de beroepen 
op het vlak van Preventie. Maar niet op het niveau van de 
kaderfuncties.

Er zij op gewezen dat BPB, gezien de autonomie van 
de gemeenten met betrekking tot de reglementen inzake 
het statuut van het gemeentepersoneel, slechts een rol 
heeft gespeeld op het gebied van voorlichting, stimulering, 
motivering, enz.
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Au niveau de la collecte de données, BPL publie chaque 
année un focus sur le personnel communal qui reflète entre 
autres la répartition du personnel selon le genre, le grade,…. 
Ce focus se base sur des données émanant des communes. 
 

J’en viens à présent aux questions qui m’ont été posées 
par le groupe MR.

Concernant vos questions relatives à la STIB, celles-ci 
relèvent de la compétence de ma collègue Mme Van den 
Brandt qui m’a fourni les informations suivantes :

Concernant les femmes dans les postes à responsabili-
tés, je vous transmettrai un tableau à ce sujet (annexe 4).

Pour rappel, la STIB mène des politiques actives afin 
d’augmenter le nombre de femmes au sein de l’entreprise, 
et ce, depuis des années. Ces actions portent petit à petit 
leurs fruits, le nombre de femmes augmentant chaque 
année.

Il y a moins de femmes dans les fonctions techniques, 
car il y a actuellement peu de femmes qui sortent des écoles 
techniques.

Les statuts administratifs et pécuniaires de la STIB 
garantissent un traitement égal entre hommes et femmes. En 
fonction des classes de fonctions, il n’y a pas de différence 
homme/femme. Hommes et femmes ont le même salaire, à 
conditions égales.

En ce qui concerne le plan d’action de la STIB, comme 
indiqué à plusieurs reprises en réponse à des questions par-
lementaires posées à ma collègue, la STIB dispose d’un 
plan d’action stratégique, qui court jusqu’en 2021. Elle est 
en train de finaliser l’élaboration du plan d’action suivant. 
C’est prévu au premier trimestre 2022.

Enfin, la composition du conseil d’administration de 
la STIB est disponible en ligne, directement sur son site 
internet, dans l’onglet « structure et gouvernance ». Il y a 8 
femmes parmi les 22 membres du conseil d’administration.

Concernant Urban, mon collègue Pascal Smet m’a 
informée que l’administration a réalisé une analyse de son 
budget à la lumière du genre en 2021. Cependant, comme 
cette analyse est arrivée en retard, Bruxelles Finances n’a 
pas pu l’inclure dans la note. Cette analyse a donné lieu à 
une note sur le budget de rémunération du personnel et trois 
notes sur les contrats de quartier durable.

L’analyse du budget de la rémunération du personnel a 
été faite sur la base de données de la commission diversité 
mis en regard avec les indicateurs de discrimination 

Wat het verzamelen van gegevens betreft, publiceert 
BPB een jaarlijks overzicht van het gemeentepersoneel, 
waarin onder meer de verdeling van het personeel naar 
gender, rang,.. Deze focus is gebaseerd op gegevens van 
de gemeenten.

Ik zal nu ingaan op de vragen die mij door de MR-fractie 
zijn gesteld.

Wat uw vragen over de MIVB betreft, deze vallen onder 
de bevoegdheid van mijn collega mevrouw Van den Brandt, 
die mij de volgende informatie heeft verstrekt :

Wat de vrouwen in verantwoordelijke functies betreft, 
zal ik u een tabel over dit onderwerp toezenden (bijlage 4).

Ter herinnering : de MIVB voert al jaren een actief 
beleid om het aantal vrouwen in de onderneming te 
verhogen. Deze acties werpen geleidelijk vruchten af : het 
aantal vrouwen neemt elk jaar toe. 
 

Er zijn minder vrouwen in technische functies, 
aangezien er momenteel weinig vrouwen afstuderen aan 
technische scholen.

De administratieve en financiële statuten van de 
MIVB garanderen een gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen. Er is geen verschil tussen mannen en vrouwen 
wat de functiewaardering betreft. Mannen en vrouwen 
krijgen hetzelfde loon onder dezelfde voorwaarden.

Wat het actieplan van de MIVB betreft, heeft de MIVB 
een strategisch actieplan dat loopt tot 2021, zoals reeds her-
haaldelijk is gezegd in antwoord op parlementaire vragen 
die aan mijn collega zijn gesteld. Zij legt momenteel de 
laatste hand aan het volgende actieplan. Dit is gepland voor 
het eerste trimester van 2022.

Tot slot is de samenstelling van de raad van bestuur van 
de MIVB online beschikbaar, rechtstreeks op haar website, 
onder het tabblad « structuur en beheer ». Onder de 22 
leden van de raad van bestuur zijn er 8 vrouwen.

Wat Urban betreft, heeft mijn collega Pascal Smet mij 
meegedeeld dat de administratie een genderanalyse heeft 
gemaakt van haar begroting voor 2021. Aangezien deze 
analyse echter te laat kwam, kon Brussel Financiën ze niet 
in de nota opnemen. Deze analyse resulteerde in één nota 
over de begroting van de bezoldiging van het personeel en 
drie nota’s over duurzame wijkcontracten.

De analyse van begroting van de bezoldiging van 
het personeel is gemaakt op basis van gegevens van de 
Commissie Diversiteit, vergeleken met de indicatoren voor 
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genrée relevés dans le Rapport 2021 sur l’écart salarial en 
Belgique. Le manque de données ventilées par sexe au sein 
des ressources humaines fait l’objet d’une action spécifique 
du plan de la commission diversité 2021-2023. Ces données 
permettront de définir des actions ciblées. 
 

Je vous fournirai un tableau reprenant la ventilation par 
sexe et par niveau des postes au sein d’Urban (annexe 5).

Par ailleurs, Urban a organisé plusieurs formations 
sur le genre en 2021 - et des formations spécifiques aux 
métiers d’Urban sont prévues dans le plan d’action de la 
commission diversité.

Quant à l’analyse de genre faite par Urban pour les 3 
contrats de quartiers durables, celle-ci dégage toute une 
série de recommandations pour la rénovation urbaine : 
besoin de données ventilées par sexe pour tous les âges de 
la population, participation des femmes à l’ensemble du 
processus décisionnel,…

Vous m’avez également demandé à quelle date vous 
aurez accès à l’analyse de genre de talent. Mon collègue 
M. Sven Gatz m’a informée que les données concernant 
cette analyse genre ont bien été validées et encodées mais 
uniquement en français. Dès lors, il faudra attendre la 
traduction en néerlandais pour que vous puissiez y avoir 
accès. Mais je n’ai pas de date précise à vous transmettre.

Pour vos questions relatives à Bruxelles Économie et 
Emploi, celles-ci relevant de la compétence de M. Clerfayt, 
voici les éléments de réponse qu’il m’a apportés : 
 

Tous les formulaires de candidature tant pour l’appel 
à projets « anti-discrimination à l’embauche et promotion 
de la diversité » que celui consacré à « l’économie sociale 
en appui de la transition numérique inclusive » gérés par 
le Service Emploi de Bruxelles Économie et Emploi, 
contiennent des questions relatives à l’égalité des chances, 
dont la thématique du genre. 
 

Un test égalité des chances basé sur l’ensemble des 
données reprises dans le formulaire des candidats a été 
présenté au Gouvernement avec le dossier d’octroi des 
subventions aux lauréats.

Concernant les chiffres relatifs au secteur des Titres-
Services, le Service Emploi de BEE ne dispose pas encore 
des chiffres 2021 car les entreprises peuvent remettre leurs 
demandes de remboursement jusqu’au 30 juin 2022.

genderdiscriminatie uit het rapport 2021 over de loonkloof 
in België. Het ontbreken van naar gender uitgesplitste 
gegevens over menselijke middelen is het onderwerp 
van een specifieke actie in het plan 2021-2023 van de 
Commissie Diversiteit. Deze gegevens zullen worden 
gebruikt om gerichte acties op te zetten.

Ik zal u een tabel bezorgen met de verdeling naar 
geslacht en niveau van de functies binnen Urban (bijlage 5).

Bovendien heeft Urban in 2021 een aantal genderge-
richte opleidingen georganiseerd - en specifieke opleidingen 
voor de functies van Urban zijn opgenomen in het actieplan 
van de Commissie Diversiteit.

Urban’s genderanalyse van de drie duurzame wijkcon-
tracten heeft geleid tot een aantal aanbevelingen voor de 
stadsvernieuwing : de noodzaak van naar sekse uitgesplitste 
gegevens voor alle leeftijden van de bevolking, de partici-
patie van vrouwen aan het hele besluitvormingsproces, enz.

U vroeg me ook wanneer u toegang zult krijgen tot de 
genderanalyse talent. Mijn collega Sven Gatz heeft mij 
meegedeeld dat de gegevens betreffende deze gendera-
nalyse zijn gevalideerd en gecodeerd, maar alleen in het 
Frans. Daarom zult u moeten wachten op de vertaling in het 
Nederlands voordat u er toegang toe krijgt. Maar ik kan u 
geen precieze datum geven.

Voor uw vragen over Brussel Economie en 
Werkgelegenheid, die onder de verantwoordelijkheid van 
de heer Clerfayt vallen, zijn dit de antwoorden die hij mij 
heeft gegeven :

Alle aanvraagformulieren voor zowel de oproep tot 
het indienen van projecten « Discriminatiebestrijding 
bij aanwerving en bevordering van de diversiteit » als de 
oproep die gewijd is aan « De sociale economie ter onder-
steuning van de inclusieve digitale transitie » en die wordt 
beheerd door de dienst Werkgelegenheid van Brussel 
Economie en Werkgelegenheid, bevatten vragen over 
gelijke kansen, waaronder de genderkwestie.

Een gelijkekansentoets op basis van alle in het formulier 
van de kandidaten vermelde gegevens werd aan de regering 
voorgelegd samen met het dossier over de toekenning van 
subsidies aan de laureaten.

Wat de cijfers voor de dienstenchequesector betreft, 
beschikt de dienst Werkgelegenheid van BEW nog niet over 
de cijfers voor 2021 omdat de bedrijven hun aanvragen tot 
terugbetaling tot 30 juni 2022 kunnen indienen.
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Je vous fournirai les tableaux transmis par mon collègue 
pour les chiffres de 2019, ainsi que les données provisoires 
de 2020 (annexes 6 et 7).

Par ailleurs, sachez que BEE ne peut se prononcer sur 
l’issue effective des formations suivies. En effet, ils ne 
reçoivent pas de données qualitatives sur les formations 
dispensées et les bénéfices tirés à court et moyen terme par 
les travailleurs et travailleuses.

La dernière évaluation réalisée précisait que la très 
grande majorité des aides ménagères jugent que les 
formations auxquelles elles ont eu accès, étaient de bonne 
qualité (85,6 %) et utiles (85,2 %). De plus, 78,5 % des 
aide-ménagères déclarent que les formations suivies leur 
ont permis de concrètement améliorer leurs pratiques de 
travail.

Enfin, pour répondre à votre question relative aux 
données genrées quant aux subventions octroyées dans le 
cadre des appels à projets en matière de discrimination, je 
vous donnerai un tableau que M. Clerfayt m’a fourni à ce 
sujet. Vous constaterez que les projets subventionnés ont 
ciblé majoritairement un public féminin. 
 

Il rappelle par ailleurs que les subsides octroyés visent 
l’inclusion, l’insertion et l’intégration durable sur le marché 
de l’emploi des groupes-cibles les plus fragilisés. 
 

Via la promotion d’une approche intersectionnelle dans 
le traitement des dossiers, les différents subsides bénéficient 
ainsi généralement à l’inclusion des femmes sur le marché 
du travail, la promotion d’un emploi durable et de qualité 
ainsi qu’à une meilleure conciliation vie professionnelle et 
vie privée.

Les activités proposées dans les projets sélectionnés 
sont adaptées aux différents critères de discrimination dont 
celui lié au genre. L’appel à projets « anti-discrimination 
à l’embauche et promotion de la diversité » Edition 2020 
faisait d’ailleurs un focus particulier sur le genre. 
 

Au niveau du soutien à l’entreprenariat féminin, ma 
collègue Barbara Trachte m’a informée que le soutien du 
Gouvernement passe par plusieurs canaux, à savoir : 
 

1. les appels à projets de BEE, qui permettent de soutenir 
des projets portés par des entrepreneuses et des projets 
d’accompagnement à l’entrepreneuriat, pour certains 
avec un focus particulier sur l’entrepreneuriat féminin. 
Pour l’appel à projets « soutien aux entrepreneurs et 
entrepreneuses et accompagnement à la transition 

Ik zal u de door mijn collega toegezonden tabellen voor 
de cijfers van 2019 doen toekomen, alsook de voorlopige 
gegevens voor 2020 (bijlage 6 en 7).

Voorts kan BEW zich niet uitlaten over het daadwer-
kelijke resultaat van de opleiding. Zij ontvangen immers 
geen kwalitatieve gegevens over de verstrekte opleiding en 
de voordelen voor de werknemers op korte en middellange 
termijn.

Uit de laatste evaluatie bleek dat de overgrote 
meerderheid van de huishoudhulpen van mening is dat de 
opleidingen waartoe zij toegang hadden gehad van goede 
kwaliteit (85,6 %) en nuttig (85,2 %) waren. Bovendien 
verklaart 78,5 % van de huishoudhulpen dat de opleidingen 
die zij gevolgd hadden, hen in staat hadden gesteld hun 
werkpraktijken concreet te verbeteren.

Tot slot, om uw vraag te beantwoorden over genderge-
gevens op het vlak van subsidies die zijn toegekend in het 
kader van oproepen tot het indienen van projecten inzake 
discriminatie, geef ik u een tabel die de heer Clerfayt 
mij over dit onderwerp heeft verstrekt. U zult zien dat 
het merendeel van de gesubsidieerde projecten op een 
vrouwelijk publiek is gericht.

Hij herinnert er ook aan dat de toegekende subsidies 
gericht zijn op de inclusie de inschakeling en de duurzame 
integratie op de arbeidsmarkt van de meest kwetsbare 
doelgroepen.

Door de bevordering van een intersectionele aanpak 
bij de behandeling van dossiers komen de verschillende 
subsidies in het algemeen ten goede aan de inclusie van 
vrouwen op de arbeidsmarkt, de bevordering van duurzame 
en kwaliteitsvolle werkgelegenheid en een betere verenig-
baarheid tussen het beroeps- en privéleven.

De in de geselecteerde projecten voorgestelde activitei-
ten zijn aangepast aan de verschillende criteria van discri-
minatie, waaronder het geslacht. De oproep tot het indienen 
van projecten « Discriminatiebestrijding bij aanwerving 
en bevordering van diversiteit » 2020 had ook bijzondere 
aandacht voor gender.

Wat de steun voor het vrouwelijk ondernemerschap 
betreft, deelde mijn collega Barbara Trachte mij mee dat de 
steun van de regering via verschillende kanalen verloopt, 
namelijk

1. de oproepen van BEW tot het indienen van projecten, 
die het mogelijk maken steun te verlenen aan door 
vrouwelijke ondernemers geleide projecten en aan 
projecten ter ondersteuning van het ondernemerschap, 
waarvan sommige met bijzondere aandacht voor het 
vrouwelijk ondernemerschap. Voor de oproep tot het 
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économique » 2021, ma collègue a attribué un point 
bonus aux projets d’accompagnement à l’entrepreneuriat 
féminin. 
 

2. Le travail de sensibilisation et de coordination de 
l’écosystème réalisé par Women in business-Women 
in tech, la plateforme de hub.brussels dédiée à 
l’entrepreneuriat féminin, notamment dans le secteur 
numérique. Cette plateforme organise des événements 
et mène actuellement une campagne de sensibilisation 
à l’entrepreneuriat et aux métiers STEM à travers des 
interviews de femmes-entrepreneuses et scientifiques 
qui évoluent et grandissent à Bruxelles. 
 

3. Innoviris soutient également l’entrepreneuriat féminin 
dans les matières STEM, notamment avec le prix 
WATS. Il s’agit d’octroyer tous les deux ans, un montant 
de 10.000 euros à une femme scientifique bruxelloise 
qui se distingue par ses activités de sensibilisation aux 
sciences vers les jeunes, et notamment les jeunes filles. 
 

Concernant les chiffres en termes de femmes indé-
pendantes et d’entrepreneuses en Région bruxelloise, 
Mme Trachte m’a fourni les informations suivantes : 
 

Les derniers chiffres à sa disposition figurent dans 
le baromètre 2019 de hub.brussels sur l’entrepreneuriat 
féminin. Ils révèlent que :

–    1 femme sur 10 est indépendante en Région de 
Bruxelles-Capitale, soit le taux le plus élevé de Belgique. 
Toutefois, le nombre d’hommes qui ont entamé une 
activité indépendante en Région bruxelloise en 2019 
reste 2,5 fois plus élevé que le nombre de femmes.

–    Le monde entrepreneurial bruxellois a enregistré, en dix 
ans, une hausse de 30 % des femmes indépendantes à 
titre principal et même de 50 % pour celles qui exercent 
leur activité à titre complémentaire. Ainsi, en 2019, 
3 entrepreneurs sur 10 sont des femmes, dont les 2/3 
présentent un niveau d’éducation élevé. 
 

Un nouveau baromètre sortira en 2022, ce qui permettra 
de mettre à jour ces chiffres et observer l’évolution. 
 

Au niveau de l’étude commandée à JUMP sur le 
SIAMU, mon collègue Pascal Smet vous informe que les 
recommandations de JUMP sont semblables aux recom-
mandations du consultant, et seront intégrées dans le 
nouveau plan de diversité, et dans le plan de transformation 
global. Les différentes analyses indiquent qu’au fil des ans, 
une culture organisationnelle s’est développée, tolérant les 

indienen van projecten « Steun voor ondernemers en 
steun voor de economische overgang » 2021 heeft mijn 
collega een bonuspunt toegekend aan projecten ter 
ondersteuning van het vrouwelijk ondernemerschap.

2. Het bewustmakings- en coördinatiewerk van het 
ecosysteem dat wordt uitgevoerd door Women in 
business-Women in tech, het hub.brussels platform 
gewijd aan het vrouwelijk ondernemerschap, in 
het bijzonder in de digitale sector. Dit platform 
organiseert evenementen en voert momenteel een 
bewustmakingscampagne over het ondernemerschap 
en STEM-beroepen aan de hand van interviews met 
vrouwelijke ondernemers en wetenschappers die in 
Brussel groeien.

3. Innoviris steunt ook het vrouwelijk ondernemerschap 
op het vlak van STEM, met name met de WATS-
prijs. Het gaat erom om de twee jaar een bedrag 
van 10.000 euro toe te kennen aan een Brusselse 
vrouwelijke wetenschapper die zich onderscheidt door 
haar activiteiten om jongeren, en in het bijzonder jonge 
meisjes, bewust te maken van de wetenschap.

Wat de cijfers over de vrouwelijke zelfstandigen en 
vrouwelijke ondernemers in het Brussels Gewest betreft, 
heeft mevrouw Trachte mij de volgende informatie 
verstrekt :

De recentste cijfers waarover zij beschikt, zijn 
opgenomen in de hub.brussels barometer 2019 over het 
vrouwelijk ondernemerschap. Ze onthullen dat :

–    1 op de 10 vrouwen in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest zelfstandige is, het hoogste percentage in 
België. Het aantal mannen dat in 2019 in het Brussels 
Gewest een zelfstandige activiteit startte, blijft 2,5 keer 
hoger dan het aantal vrouwen.

–    De Brusselse ondernemingswereld heeft opgetekend 
dat in tien jaar tijd het aantal vrouwen dat als zelf-
standige in hoofdberoep werkt, met 30 % gestegen is 
en het aantal vrouwen dat als zelfstandige in bijberoep 
werkt, zelfs met 50 % gestegen is. In 2019 zijn 3 op 
de 10 ondernemers vrouwen, van wie 2/3 een hoog 
opleidingsniveau heeft.

In 2022 komt er een nieuwe barometer, die het mogelijk 
zal maken deze cijfers bij te werken en de evolutie te 
observeren.

Wat de studie over de DBDMH betreft die aan JUMP 
werd opgedragen, deelt mijn collega Pascal Smet u mee 
dat de aanbevelingen van JUMP vergelijkbaar zijn met de 
aanbevelingen van de consultant en dat ze zullen worden 
geïntegreerd in het nieuwe diversiteitsplan en in het 
algemene transformatieplan. Uit de verschillende analyses 
blijkt dat er zich in de loop der jaren een organisatiecultuur 
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remarques sexistes. Le problème n’est pas récent, mais 
s’est développé historiquement. 
 

Pour y remédier, un travail important est à faire afin 
de changer la culture organisationnelle, et d’adapter 
les processus et procédures internes. La transformation 
culturelle du SIAMU doit être impulsée et portée par les 
membres de la direction. 

Concernant les OIP qui ne se sont pas prêtées à 
l’exercice de la note de genre :

J’aimerais rappeler tout d’abord qu’il y a eu un progrès 
manifeste par rapport à l’année dernière. En effet, au départ, 
certains organismes n’étaient pas conscients qu’ils avaient 
ces obligations. C’est notamment le cas de Bruxelles 
International, visit.brussels ou Brugel.

Afin de les informer et de les sensibiliser, equal.brussels 
a réalisé un gros travail pédagogique. Suite à cela, des 
personnes de références ont été désignées au sein de ces 
organismes, ce qui est déjà un avancement par rapport à 
l’année précédente. Ces personnes ont été invitées aux 
formations des expertes et ont reçu toute la documentation 
concernant le processus et la procédure. 
 

Par ailleurs, tous les organismes ont reçu la commu-
nication sur gender budgeting par l’intermédiaire de leurs 
correspondants budgétaires, et des correspondants de genre 
s’ils sont indiqués et connus, respectifs depuis un certain 
temps. Au moins une fois par an, il leur est demandé de 
mettre à jour ou de compléter la catégorisation de leurs 
AB. Il est toujours précisé qu’il s’agit d’une activité dans 
le cadre de gender budgeting et ils reçoivent toujours le 
manuel joint.

Bien entendu, il est compréhensible que toutes les orga-
nisations ne puissent pas prendre les mesures nécessaires. 
En effet, j’aimerais insister sur le fait que, d’une part, Visit.
brussels et Brugel, au départ peu informés, se sont montrés, 
au final, volontaires. De plus, ce sont de petites structures 
qui n’ont pas toujours les moyens de répondre dans des 
délais. Maintenant qu’elles ont des coordinateur.trices de 
genre, elles évoluent dans le bon sens. 

Concernant spécifiquement Brugel, la coordinatrice 
genre a été désignée et a été en contact avec equal.brussels à 
plusieurs reprises. Il est important de souligner que Brugel 
a bien pris conscience de son obligation et de son intérêt 
mais a sans doute été pris au dépourvu par les délais. 
 

Concernant spécifiquement visit.brussels, la désignation 
d’une correspondante genre étant arrivée tardivement par 

heeft ontwikkeld waarin seksistische opmerkingen worden 
getolereerd. Het probleem is niet nieuw, maar heeft zich 
historisch ontwikkeld.

Om dit te verhelpen moet er veel gebeuren om de orga-
nisatiecultuur te veranderen en de interne processen en 
procedures aan te passen. De culturele transformatie van 
de DBDMH moet worden aangedreven en gesteund door 
de directieleden.

Wat betreft de ION’s die niet hebben deelgenomen aan 
de oefening op het vlak van de gendernota :

Ik wil u er allereerst aan herinneren dat er een duidelijke 
vooruitgang is geboekt ten opzichte van vorig jaar. In het 
begin waren sommige instellingen er zich niet van bewust 
dat zij deze verplichtingen hadden. Dit is het geval voor 
Brussels International, visit.brussels en Brugel.

Om hen te informeren en te sensibiliseren, 
heeft equal.brussels veel educatief werk verricht. Als 
gevolg daarvan werden binnen deze organisaties referen-
tiepersonen aangesteld, hetgeen reeds een vooruitgang 
is ten opzichte van het voorgaande jaar. Deze mensen 
werden uitgenodigd voor de opleidingen door deskundigen 
en ontvingen alle documentatie over het proces en de 
procedure.

Bovendien hebben alle instellingen de communicatie 
over genderbudgettering sinds enige tijd ontvangen via 
hun respectieve begrotingscorrespondenten, en gendercor-
respondenten indien deze zijn aangewezen en bekend zijn. 
Minstens één keer per jaar wordt hun gevraagd de cate-
gorisering van hun BA’s bij te werken of aan te vullen. Er 
wordt altijd duidelijk gemaakt dat dit een genderbudget-
teringsactiviteit is en zij ontvangen altijd de bijgevoegde 
handleiding.

Het is natuurlijk begrijpelijk dat niet alle instellingen 
de nodige stappen kunnen zetten. Ik wil er toch op wijzen 
dat enerzijds visit.brussels en Brugel, die aanvankelijk niet 
goed geïnformeerd waren, uiteindelijk wel bereidwillig 
waren. Bovendien gaat het om de kleine structuren die niet 
altijd over de middelen beschikken om binnen de termijnen 
te reageren. Nu ze gendercoördinatoren hebben, gaan ze de 
goede kant op.

Wat meer bepaald Brugel betreft, is de gendercoördi-
nator aangesteld en heeft hij herhaaldelijk contact gehad 
met equal.brussels. Het is belangrijk te benadrukken dat 
Brugel zich terdege bewust is geworden van haar verplich-
ting en haar belang, maar ongetwijfeld verrast werd door 
de termijnen.

Wat meer bepaald visit.brussels betreft, kwam de 
aanstelling van een gendercorrespondent te laat voor de 
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rapport à l’exercice, elle n’a pas pu bénéficier de l’accom-
pagnement offert par equal.brussels et n’a pas reçu les ins-
tructions suffisantes pour réaliser l’exercice. Visit.brussels 
est cependant volontaire pour faire l’exercice à l’avenir. 
 

Concernant le rapport d’Unia sur les signalements 
reçus, il est inexact de considérer que les chiffres des signa-
lements d’UNIA ne sont pas ventilés par région et donc 
pour la Région bruxelloise.

Ils le sont particulièrement dans leur « rapport chiffres » 
disponible publiquement et publié séparément du rapport 
annuel.

Par ailleurs, un outil interactif est accessible en ligne. 
Il permet d’avoir une vision précise par région, critères, 
domaines d’action, genre, langue, dossiers et signalements.
 

Une première page de l’outil permet de d’avoir une vue 
d’ensemble des dossiers ouverts par critère.

La deuxième page de l’outil permet de faire de même 
pour les dossiers par domaines.

La 3e page, idem pour les signalements par critère

La 4e page, idem pour les signalements par domaine

La 5e page, idem pour les signalements et dossiers par 
année.

En conclusion, je voudrais dire que le gender budgeting 
est un outil du gender mainstreaming qui est parfois 
mal compris. Il est encore trop souvent vu comme une 
obligation administrative et budgétaire et non pas comme 
un véritable outil de promotion de l’égalité entre hommes 
et femmes. Pour que l’implémentation de la budgétisation 
sensible au genre dans une administration publique puisse 
être couronnée de succès, l’implication des agents et des 
cabinets ministériels sera décisive. Il s’agit donc de susciter 
l’adhésion et cela passe par la formation. 
 

Par ailleurs, le gender budgeting ne peut réussir sans 
une véritable caution politique. Cet engagement réel va 
d’ailleurs avec la mise à disposition de moyens appropriés, 
qu’ils soient humains ou financiers Ma volonté est donc 
clairement de continuer à prévoir les moyens nécessaires 
dans cette politique et à continuer sans relâche, à plaider 
l’importance de celle-ci auprès de toutes et tous. ».

Mme Viviane Teitelbaum remercie la secrétaire d’État 
pour son engagement dans le genderbudgeting, qui génère 
beaucoup de résistance au sein des administrations. Elle 
constate qu’il reste encore beaucoup à faire, au niveau des 
indicateurs, des analyses, etc., mais elle est heureuse que 
cela progresse. Au niveau d’Urban.brussels, elle estime 

oefening en kon er geen gebruik gemaakt worden van de 
door equal.brussels geboden ondersteuning en ontving zij 
niet voldoende instructies om de oefening uit te voeren. 
Visit.brussels is echter bereid de oefening in de toekomst 
uit te voeren.

Wat het Unia-verslag over de ontvangen meldingen 
betreft, is het onjuist te oordelen dat de meldingscijfers 
van UNIA niet zijn uitgesplitst per gewest en dus voor het 
Brussels Gewest.

Zij zijn zeker uitgesplitst in hun voor het publiek 
toegankelijke « cijferverslag », dat afzonderlijk van het 
jaarverslag wordt gepubliceerd.

Bovendien is online een interactief instrument 
beschikbaar. Het biedt een nauwkeurig overzicht per 
gewest, criteria, actieterreinen, gender, taal, gevallen en 
meldingen.

De eerste pagina van het instrument geeft een overzicht 
van de geopende dossiers per criterium.

De tweede pagina van de tool laat toe om hetzelfde te 
doen voor de dossiers per domein.

De 3e pagina, idem voor de meldingen per criterium

De 4e pagina, idem voor de meldingen per domein

De 5e pagina, idem voor de meldingen en dossiers per 
jaar.

Tot slot zou ik willen zeggen dat genderbudgettering 
een instrument voor gender mainstreaming is dat soms 
verkeerd wordt begrepen. Het wordt nog te vaak gezien 
als een administratieve en budgettaire verplichting en niet 
als een echt instrument om de gelijkheid tussen mannen en 
vrouwen te bevorderen. Wil men de gendergevoelige bud-
gettering met succes in een overheidsdienst doorvoeren, 
dan zal de betrokkenheid van ambtenaren en ministeriële 
kabinetten van doorslaggevend belang zijn. Het gaat er 
dus om hen aan boord te krijgen, en dat kan niet zonder 
opleiding.

Voorts kan genderbudgettering niet slagen zonder 
echte politieke ruggensteun. Dit reële engagement gaat 
hand in hand met het ter beschikking stellen van de nodige 
middelen, zowel menselijke als financiële. Het is dan ook 
mijn uitdrukkelijke wens dat de nodige middelen voor dit 
beleid ter beschikking worden gesteld en dat het belang 
ervan onophoudelijk bij iedereen wordt bepleit. ».

Mevrouw Viviane Teitelbaum dankt de staatssecre-
taris voor haar inzet op het vlak van genderbudgettering, 
die binnen de administraties veel weerstand oproept. Zij 
merkt op dat er nog veel moet gebeuren op het gebied van 
indicatoren, analyses, enz. maar zij is blij dat er vooruitgang 
wordt geboekt. Op het niveau van Urban.brussels moet er 
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que beaucoup de sensibilisation doit être faite, de même 
qu’auprès de Brupartners. Dans sa communication, cette 
dernière affirme qu’il n’y a pas d’impact sur l’égalité 
femmes hommes alors qu’il suffit de consulter ses publi-
cations pour constater qu’il y a un manque manifeste de 
sensibilisation à ces questions.

Mme Delphine Chabbert relève le saut qualitatif sur 
la note genre par rapport à l’année précédente. Elle reste 
néanmoins convaincue que, toute seule, la secrétaire d’État 
ne parviendra pas à réaliser l’effort de transversalité qui doit 
être fait : l’ensemble des membres du gouvernement doivent 
être amenés à répondre aux questions sur la note genre pour 
ce qui relève de leurs attributions respectives. Elle enjoint 
ses collègues à interroger les membres de l’exécutif dans 
chacune des commissions concernées. Durant la crise 
Covid, les femmes sont davantages touchées, et elle espère 
que des moyens supplémentaires seront dégagés pour 
pallier cette situation. Concernant la formation des agents 
sur le genderbudgeting, un grand effort a été réalisé et elle 
encourage la poursuite de cette dynamique. 
 
 

Mme Lotte Stoops remercie la secrétaire d’État et son 
cabinet pour leur zèle à répondre aux députés et à rattraper 
le retard en matière d’analyses de genre. L’oratrice juge 
important d’investir, pour les administrations, dans des 
formations d’apprentissage par les pairs sur la manière de 
réaliser des analyses de genre. Lorsque les fonctionnaires 
qui ont déjà réalisé une première analyse de genre au sein 
de leur administration partagent leurs expériences avec 
les agents d’administrations qui n’ont pas encore rédigé 
d’analyse de genre, cela peut entraîner une augmenta-
tion des analyses de genre à l’avenir. Les processus de la 
démocratie délibérative ont un effet similaire. 
 

Mme Farida Tahar s’enthousiasme de la qualité du 
rapport en regard de ce qui avait été fait l’année précédente 
et insiste sur la nécessité de sensibiliser et de former les 
agents. Elle suggère que tous les députés interrogent les 
ministres en adoptant l’angle du genre pour évaluer les 
budgets dans chacune des compétences. 
 

Mme Khadija Zamouri se réfère à la page 22 de la 
note de genre et fait remarquer que les hommes signalent la 
discrimination 12 % de plus que les femmes. Est-ce dû au 
fait que les hommes sont plus souvent victimes de discri-
minations ou s’agit-il d’une sous-déclaration de la part des 
femmes ? L’oratrice demande qu’on lui explique pourquoi, 
à la page 16 de la note de genre, le sexe ne figure pas parmi 
les critères de discrimination. En ce qui concerne la page 
66, elle se demande pourquoi le Fonds n’a pas collecté 
de chiffres sur les violences entre partenaires pendant 
le confinement. Les lignes d’écoute ont reçu davantage 
d’appels à ce sujet au cours de cette période. La secrétaire 

volgens haar nog heel wat gesensibiliseerd worden, net 
als bij Brupartners. In haar mededeling stelt Brupartners 
dat er geen gevolgen zijn voor de gelijkheid van mannen 
en vrouwen, terwijl men maar naar de publicaties hoeft te 
kijken om te zien dat er een duidelijk gebrek aan bewustzijn 
is ten aanzien van deze kwesties.

Mevrouw Delphine Chabbert neemt nota van de kwa-
litatieve sprong voorwaarts van de gendernota ten opzichte 
van het voorgaande jaar. Zij blijft er echter van overtuigd 
dat de staatssecretaris de transversale inspanning die moet 
worden geleverd, niet in haar eentje zal kunnen leveren : 
alle regeringsleden dienen te worden verzocht vragen 
te beantwoorden over de gendernota op hun respectieve 
bevoegdheidsterreinen. Zij draagt haar collega’s op de 
leden van de uitvoerende macht in elk van de betrokken 
commissies te ondervragen. Tijdens de COVID-crisis 
werden vooral vrouwen getroffen, en zij hoopt dat extra 
middelen beschikbaar zouden worden gesteld om deze 
situatie recht te trekken. Wat de opleiding van het personeel 
inzake genderbudgettering betreft, is een grote inspanning 
geleverd en zij moedigt de voortzetting van deze dynamiek 
aan.

Mevrouw Lotte Stoops dankt de staatssecretaris en 
haar kabinet voor hun inzet om de parlementsleden van 
antwoord te dienen en om de inhaalbeweging te maken 
inzake genderanalyses. De spreekster acht het van belang 
om te investeren in learning by peers-opleidingen voor de 
administraties inzake de uitvoering van genderanalyses. 
Wanneer ambtenaren die reeds een eerste genderanalyse 
hebben gemaakt binnen hun administratie, hun ervaringen 
delen met ambtenaren van administraties die nog geen gen-
deranalyse hebben opgesteld, dan kan dit leiden tot een 
toename aan genderanalyses in de toekomst. De processen 
rond deliberatieve democratie tonen een gelijkaardig effect 
aan.

Mevrouw Farida Tahar is enthousiast over de 
kwaliteit van het verslag in vergelijking met wat er het jaar 
voordien was gedaan en dringt aan op de noodzaak van 
bewustmaking en opleiding van ambtenaren. Zij stelt voor 
dat alle volkvertegenwoordigers de ministers vanuit een 
genderperspectief zouden ondervragen ter evaluatie van de 
begrotingen voor elk van de bevoegdheden.

Mevrouw Khadija Zamouri verwijst naar pagina 22 
van de gendernota en merkt op dat mannen 12 % meer 
melding maken van discriminatie dan vrouwen. Ligt dit 
aan het feit dat mannen vaker worden gediscrimineerd 
of is er sprake van onderaangifte door vrouwen ? De 
spreekster vraagt naar de verklaring waarom op pagina 16 
van de gendernota geslacht niet wordt vermeld tussen de 
discriminatiecriteria. Wat betreft pagina 66 rijst de vraag 
waarom het Fonds geen cijfers heeft opgehaald inzake 
partnergeweld tijdens de lockdown ? Hulplijnen werden 
in die periode vaker gecontacteerd rond die problema-
tiek. De staatssecretaris antwoordt dat zij een studie ter 
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d’État répond qu’elle mettra une étude à disposition. 
L’oratrice salue l’initiative de l’ASBL Garance d’organiser 
des marches exploratoires au cours desquelles on montre 
les endroits où les femmes ne se sentent pas en sécurité. À 
la page 82 de la note de genre, le service de taxis collectifs 
Collecto est mentionné. Ce service est accessible à tous, 
il a du succès et il est intéressant pour les jeunes femmes. 
L’oratrice fait remarquer que Collecto n’est plus disponible 
depuis la crise sanitaire.

Mme Véronique Lefranq confirme qu’il faut s’engager 
à interroger sous l’angle du genre et remercie ses collègues 
pour leur vigilance sur ces questions. 
 

La Secrétaire d’État renvoie les députées qui ont posé 
des questions en dehors de son champ de compétence vers 
les ministres compétents, conformément à ce qui avait été 
convenu.

La Rapporteuse, La Présidente,

Delphine CHABBERT Margaux DE RÉ

beschikking zal stellen. De spreekster huldigt het initiatief 
van de vzw Garance om wandeltochten te organiseren 
waarbij de plaatsen worden getoond waar vrouwen zich 
onveilig voelen. Op pagina 82 van de gendernota wordt 
de collectieve taxidienst Collecto vermeld. Deze dienst is 
toegankelijk voor iedereen, succesvol en interessant voor 
jonge vrouwen. De spreekster merkt op dat Collecto niet 
meer beschikbaar is sinds de gezondheidscrisis. 
 

Mevrouw Véronique Lefranq bevestigt dat het nood-
zakelijk is zich in te zetten voor het stellen van vragen 
vanuit een genderperspectief en bedankt haar collega’s 
voor hun opmerkzaamheid ten aanzien van deze kwesties.

De staatssecretaris heeft de volksvertegenwoordi-
gers die vragen gesteld hebben buiten haar bevoegdheid, 
verwezen naar de bevoegde ministers zoals overeengeko-
men werd.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Delphine CHABBERT Margaux DE RÉ
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Annexe 2

 

Bijlage 2 

Gemeenten Ingediende projecten Geselecteerde 
projecten

Toegekende 
bedragen

Categorie toege-
kende uitgaven Intersectionaliteit

Anderlecht Aanleg van een inclusieve tuin 
en aanmaak van toegankelijke 
pedagogische hulpmiddelen

X 20.000,00 € vergoedingen aan derden personen met een handicap, 
ouderen, de gemeente houdt 
rekening met genderkwesties 
bij handistreamingprojecten

Oprichting van een groep 
FALC-vertalers en -nalezers

X 2.460,00 € vergoedingen aan derden de gemeente houdt rekening 
met genderkwesties bij 
handistreamingprojecten

Berchem « Anders ? ! Ja en dan ? 
Groeien in vertrouwen, 
Groeien naar tolerantie »

X 11.160,00 € promotie- en publicatiekosten
administratieve kosten
vergoedingen aan derden

meervoudige discri-
minatie : seksisme en 
racisme, seksisme en 
LGBTQIA+-fobie, racisme 
en LGBTQIA+-fobie

Evere « Et ta sœur » X 5.270,00 € kosten van het toneelstuk
auteursrechten
promotie- en publicatiekosten

het project gaat hoofdzakelijk 
over racisme, maar ook over 
meervoudige discriminatie

Opleiding in Franse geba-
rentaal voor het administra-
tief gemeentepersoneel

X 6.550,00 € honoraria
verplaatsingskosten
promotie- en publicatiekosten

Ganshoren Multiculturele dag X 6.100,00 € huur en huurlasten
promotie- en publicatiekosten
vergoedingen aan derden

multiculturaliteit en 
transgenerationeel

Elsene Verbetering van de toeganke-
lijkheid van gemeentediensten 
voor doven en slechthorenden

X 9.500,00 € promotie- en publicatiekosten
administratieve kosten
vergoedingen aan derden

Koekelberg Asielzoekers X 10.000,00 € huur en huurlasten
promotie- en publicatiekosten
vergoedingen aan derden
andere uitgaven (klein 
materiaal voor
expo, materiaal voor 
de werkplaatsen)

Chais'art beeldhouwwerk X 15.000,00 € vergoedingen aan derden
Molenbeek Inclusion des personnes en 

situation de handicap/Inclusie 
van personen met een handicap

X 27.000,00 € vergoedingen aan derden

La Chance pour tous / 
Geluk voor iedereen

X 6.900,00 € promotie- en publicatiekosten
administratieve kosten
kosten voor voertuigen 
en verplaatsingskosten
vergoedingen aan derden

Racisme en werkzoekenden

Sint-Joost « Inclusie voor iedereen!” X 10.180,00 € conferentie
verhalenvertelsters
opleiding

Schaarbeek « DRARI : podcast over de 
Brusselse Maghrebijnse jeugd

X 14.710,00 € huur en huurlasten
promotie- en publicatiekosten
administratieve kosten
kosten voor voertuigen 
en verplaatsingskosten
vergoedingen aan derden

Gender en racisme

Commerces pour tous 
(Winkels voor iedereen)

X 15.000,00 € vergoedingen aan derden

Ukkel À la découverte de la langue des 
signes (Gebarentaal ontdekken)

X 5.800,00 € promotie- en publicatiekosten
administratieve kosten
kosten voor voertuigen 
en verplaatsingskosten
vergoedingen aan derden

SLW Woluwé-Saint-Lambert agit pour 
plus d'inclusion (Sint-Lambrechts-
Woluwe ijvert voor meer inclusie)

X 6.720,00 € administratieve kosten
vergoedingen aan derden

SPW Verbetering van de digitale toegan-
kelijkheid van het gemeentebestuur

X 2.450,00 € promotie- en publicatiekosten
vergoedingen aan derden

Totalen 174.800,00 €
Budget toegewezen aan deze projectoproep : 175 000,00 €
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Communes Projets réceptionnés Projets 
retenus

Montants 
attribués Catégorie de dépenses accordées Intersectionnalité

Anderlecht Aménagement d'un jardin 
inclusif et création d'outils 
pédagogiques accessibles

X 20.000,00 € rétributions de tiers personnes en situation de 
handicap, aînés, la commune 
tient compte des questions 
de genre dans les projets 
de handistreaming

Création d'un groupe de traduc-
teurs, relecteurs en FALC

X 2.460,00 € rétributions de tiers la commune tient compte des 
questions de genre dans les 
projets de handistreaming

Berchem « Anders ? ! Ja en dan ? Groeien in 
vertrouwen, Groeien naar tolerantie »

X 11.160,00 € frais de promotion et de publication
frais administratifs
rétributions de tiers

discriminations multi-
ples : sexisme et racisme, 
sexisme et homophobie, 
racisme et homophobie

Evere « Et ta sœur » X 5.270,00 € frais de la pièces de théâtre
droits d'auteur
frais de promotion et de publication

le projet traite surtout du 
racisme mais également des 
discriminations multiples

Formation à la langue des signes 
française pour le personnel 
communal administratif

X 6.550,00 € honoraires
frais de déplacement
frais de promotion et de publication

Ganshoren Journée multiculturelle X 6.100,00 € loyers et charges locatives
frais de promotion et de publication
rétributions de tiers

multiculturalité et 
transgénérationnel

Ixelles Amélioration de l'accessibi-
lité des services communaux 
aux personnes sourdes et
malentendantes

X 9.500,00 € frais de promotion et de publication
frais administratifs
rétributions de tiers

Koekelberg Demandeurs d'asile X 10.000,00 € loyers et charges locatives
frais de promotion et de publication
rétributions de tiers
autres dépenses (petit matériel pour
expo, matériel pour les ateliers)

Sculpture Chais'art X 15.000,00 € rétributions de tiers
Molenbeek Inclusion des personnes en 

situation de handicap/Integratie 
van mensen met een handicap

X 27.000,00 € rétributions de tiers

La Chance pour tous / 
Geluk voor iedereen

X 6.900,00 € frais de promotion et de publication
frais administratifs
frais de véhicule et de déplacement
rétributions de tiers

Racisme et cher-
cheurs d'emploi

Saint-Josse « Inclusion pour tou.te.s!» X 10.180,00 € conférence
conteuses
formation

Schaerbeek « DRARI : le podcast sur la 
jeunesse maghrébine bruxelloise

X 14.710,00 € loyers et charges locatives
frais de promotion et de publication
frais administratifs
frais de véhicule et de déplacement
rétributions de tiers

Genre et racisme

Commerces pour tous X 15.000,00 € rétributions de tiers
Uccle À la découverte de la 

langue des signes
X 5.800,00 € frais de promotion et de publication

frais administratifs
frais de véhicule et de déplacement
rétributions de tiers

WSL Woluwé-Saint-Lambert agit 
pour plus d'inclusion

X 6.720,00 € frais administratifs
rétributions de tiers

WSP Amélioration de l'accessibilité numé-
rique de l'administration communale

X 2.450,00 € frais de promotion et de publication
rétributions de tiers

Totaux 174.800,00 €
Budget alloué à cet appel à projets : 175 000,00 €
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Bijlage 3 

VZW Evenement FR/NL Oproep Toegekend 
bedrag

Explore.Brussels Brussels Biennale of Eclectic Architecture (BBEA) 2021 Algemene oproep 9.000 €
Women of the World Wij zijn allen ondernemers Algemene oproep 10.000 €
Autonomia Webipairs Algemene oproep 4.000 €
Le Troisième Oeil Digit-All Algemene oproep 14.999 €
Réseau Mariage et Migration Pedagogische en methodologische tool - EVRAS : 

Geweldplegingen in verband met eer
Algemene oproep 6.000 €

Les Nouveaux Disparus Het « Mimouna »-project : workshops en festivals Algemene oproep 10.000 €
Genres pluriels Trans* j'avance pour une diversité des genres Algemene oproep 20.000 €
Genre d'à Côté Festival Pink Screen 2021 Algemene oproep 8.000 €
Singa Buddy Algemene oproep 14.999 €
Elles Tourent-Dames Draaien International Women’s Film Festival en gedecentraliseerde voorstellingen Algemene oproep 8.000 €
Garance Vrouwen van 55+, zelf opkomen voor hun eigen veiligheid − 2021 Algemene oproep 12.890 €
im·pertinentes vzw Workshops rond de bewustmaking voor gender-

gelijkheid bestemd voor kinderen
Algemene oproep 7.330 €

Klak vzw Toegankelijk maken van verschillende vormen van welzijnsontwik-
keling door middel van gebarentaal en kennis van de dovencultuur, 
door doven, slechthorenden en horenden hierbij te betrekken.

Algemene oproep 1.900 €

RainbowHouse Brussels PrideFestival 2021 Algemene oproep 14.900 €
The Belgian Pride The Belgian Pride 2021 Algemene oproep 6.000 €
En-Gaje Video « Femmes journalistes en exil » Algemene oproep 9.120 €
Productions Associées vzw Feministische wandelingen in Elsene en in het centrum van Brussel Algemene oproep 10.630 €
RainbowHouse Brussels Collective energy Algemene oproep 5.100 €
Cabaret Mademoiselle Cabaret Mademoiselle - PAS POUR LES ADULTES ! Algemene oproep 3.000 €
Cocoricoeur La diversité s'invite dans nos salons Algemene oproep 14.999 €
Womenpreneur GenerationW 2021 Algemene oproep 14.999 €
La Garçonnière Prod. Homografia / Homography #7 Algemene oproep 6.000 €
Belgium Bearpride Belgium Bearpride 2021 Algemene oproep 1.000 €
Filemon Filem'On 2021 Algemene oproep 14.500 €
Too fit for you vzw MDF - The label Algemene oproep 5.000 €
Unie van sekswerkers georgani-
seerd voor onafhankelijkheid

Opleidings- en voorlichtingscyclus Algemene oproep 14.999 €

Le Foyer des Jeunes des Marolles Empowerment, initiatie mediatechnieken en realisatie van een kortfilm Algemene oproep 6.450 €
Mouvement pour l'Egalité entre 
les Femmes et les Hommes

MOOC_Entreprise Algemene oproep 10.000 €

Volksuniversiteit Anderlecht Luttes & interculturalité : laboratoires des savoirs (-faire) populaires Algemene oproep 14.999 €
Pro Vélo Labeling Brussel toegankelijk met de fiets Algemene oproep 5.000 €
Fédération des centres plura-
listes de planning familial

Drukken van de brochure « Que se passe-t-il dans nos culottes » Algemene oproep 3.200 €

Genepi Belgique vzw Verschillen in behandeling verbonden aan etnische, cultu-
rele en religieuze diversiteit binnen het strafrechte-
lijk systeem en meer specifiek tijdens detentie

Algemene oproep 2.000 €

Archief- en Onderzoekscentrum voor 
Vrouwengeschiedenis – Centre 
d’Archives et de 
Recherches pour l’Histoire des Femmes

Landschapstekening gendererfgoed in Brussel : organisaties van vrouwen 
met migratieroots en intersectionele feministische collectieven

Algemene oproep 7.425 €

Université des femmes Les femmes qui lisent sont dangereuses - 
Vrouwen die lezen zijn gevaarlijk

Algemene oproep 5.300 €

Ecarlate La Compagnie Buddy Body Algemene oproep 8.000 €
Mac Kam Prod. So What ? ? ! + Kali Lab Algemene oproep 2.000 €
Coordination Nationale pour 
la Paix et la Démocratie

Décolonisons-nous ! Algemene oproep 8.000 €

Tel Quels 34e Tel Quels Festival Algemene oproep 5.000 €
vzw Les Pissenlits Les Pissenlits- Journal intime d’un groupe de femmes : 

Traduction en LFSB et diffusion d’un recueil au féminin :
Algemene oproep 20.000 €

End FGM European Network Chain Algemene oproep 21.034 €
Techity L'IA pour l'inclusion - AI voor inclusie Algemene oproep 20.000 €
SYNDIGAY BELGIUM  (future 
Brussels Rainbow Federation)

Organisatie van verschillende evenementen Algemene oproep 5.000 €

Angela D. Groepswonen Angela D. Algemene oproep 17.000 €
La compagnie qui pétille Theatrale improvisatie als instrument voor sociale verandering Algemene oproep 4.930 €
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VZW Evenement FR/NL Oproep Toegekend 
bedrag

BePax 10 podcasts over de invloed van iconografische voorstellingen op de 
(re)productie van racistische stereotypen en koloniale denkbeelden

Algemene oproep 20.000 €

Ras El Hanout La Schoule de Molenbeek Algemene oproep 10.000 €
CAP CAW Family Eenoudergezinnen’thuis - Ontwikkeling van opleidingen en 

lokale hulpposten/gedelokaliseerde permanentiedienst
Algemene oproep 19.600 €

Kunstenfestivaldesarts Opvoering van een livevoorstelling in Frans-Belgische gebarentaal Algemene oproep 6.200 €
Werkwijze Rekening houden met diversiteit in het Brusselse culturele leven Oproep racisme 5.000 €
Koekelberg Promotion Koekelberg tijdens de bezetting : Shoah en Verzet Oproep racisme 14.000 €
Association Socialiste de la 
Personne Handicapée

Laten we de onzichtbaren zichtbaar maken - Campagne 2021 Oproep handicap 5.000 €

Des Racines pour Grandir Des Racines pour Grandir Oproep racisme 10.000 €
Fédération des Centres de Planning familial 
des Femmes Prévoyantes Socialistes

De hyperseksualisering van het lichaam op sociale netwerken 
en de impact ervan op de mentale gezondheid van vrouwen

Oproep gender 4.000 €

Autonomia Validisme Oproep handicap 10.000 €
Le Palace Installatie van magnetische inductielussen met 

een « zender/ontvanger »-systeem
Oproep handicap 10.582 €

ULB - ULB Culture Tentoonstelling « heksen ! » Oproep gender 10.000 €
Explore.Brussels Brussels art Nouveau et Art Déco (BANAD) - Festival 2022 : acti-

viteiten voor en activering van personen met een handicap
Oproep handicap 4.000 €

Azwi Cinq minutes de gras Oproep gender 13.859 €
Autonomia Een gemeente, een beeld voor inclusie Oproep handicap 14.500 €
Techity vzw Diapason Oproep racisme 14.500 €
LEAD Belgium Women Who Lead Oproep racisme 10.000 €
Infor Jeunes Laken Kan er sprake zijn van gelijkheid tussen 

mannen en vrouwen in Covidtijden ?
Oproep gender 10.000 €

AMO de NOH Voorbij de muren : gelijkheid ! Oproep racisme 3.000 €
O'Yes Mosselen en frieten Oproep gender 5.000 €
Réseau Mariage et Migration Website Oproep geweld 6.500 €
Sophia Colloquium : « Gender studies in Belgium : a state of the art » Oproep gender 2.000 €
Brailleliga BrailleTech - Technologieweek voor blinden en slechtzienden Oproep handicap 8.403 €
Association Sportive des Ecoles 
de la Ville de Bruxelles

Bewustmakingsdagen over de verschillende soorten handicaps Oproep handicap 9.500 €

Garance NO MEANS NO - geweld tegen vrouwen met 
een handicap voorkomen - fase 2

Oproep handicap 14.900 €

I See Opleiding in beeldvertaling Oproep handicap 8.000 €
Woman'Do Thematische workshops voor vrouwen die het slachtoffer zijn van geweld Oproep geweld 13.683 €
Koekelberg Promotion Revenge Porn Oproep geweld 7.000 €
Koekelberg Promotion Sensibiliseringsweek rond Autisme Spectrum Stoornis (ASS) Oproep handicap 10.000 €
Formation Action Militantisme Campagne kansarmoede en fiscale rechtvaardigheid 2021 Oproep gender 5.000 €
Bruxelles Enseignement Traject van feministische activiteiten Oproep gender 12.000 €
Bruxelles Enseignement Opleiding over seksueel geweld Oproep geweld 900 €
Farrago production Fatima, Redwane et moi Oproep geweld 4.000 €
vzw SIF Festival Les équinoxes Oproep gender 14.500 €
Centre régional du libre examen Festival - Féministe toi-même, 8ste editie Oproep gender 2.400 €
Femmes Fières EntreprenHer Oproep gender 14.900 €
Elles Tournent-Dames Draaien Dames Draaien en de ontmoetingen van Graines de Cinéastes Oproep gender 9.500 €
Angela D. Gender en huisvesting : pedagogische fiches Oproep gender 10.000 €
Les handikapables Laten we het hebben over handicap ! Oproep handicap 6.000 €
La Soucoupe Respijtzorg met het oog op redelijke integratie Oproep handicap 10.000 €
Douzerome De kunst van inclusie Oproep handicap 3.100 €
La Fonderie Werk en Handicap - FASE 1 Oproep handicap 6.000 €
Collectief tegen Islamofobie in België #BrussArt Oproep racisme 5.000 €
Brussels Museums vzw Sensibilisatietraject rond inclusie en diversifiëring van eigen projecten Oproep racisme 14.500 €
Bruxelles Enseignement traject over het doorbreken van het koloniale discours Oproep racisme 12.000 €
Fédération des maisons d'accueil et des 
services d'aide aux sans-abri (AMA)

Welke gevolgen zal de Covid-19-gezondheidscrisis 
hebben voor slachtoffers van intrafamiliaal en partner-
geweld in de sector voor hulp aan daklozen ?

Oproep geweld 20.000 €

Maison de jeunes Bien ou Bien Liefde of geweld ? Oproep geweld 10.000 €
Unie van sekswerkers georganiseerd 
voor onafhankelijkheid (UTOPSI)

Bestrijding van geweld tegen sekswerkers Oproep geweld 14.900 €

Femme et Santé Veroordeling en bestrijding van gynaecologisch en verloskundig geweld Oproep geweld 14.900 €
Nederlandstalige Vrouwenraad Sensibiliseringscampagne : gendergerela-

teerd geweld in collectieve asielopvangen
Oproep geweld 5.450 €
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bedrag

Centre de Prévention des violences 
conjugales et familiales

45 uur om uit de greep van partner- en familiaal geweld te ontsnappen Oproep geweld 8.000 €

Productions Associées Feministische wandelingen in Brussel Oproep gender 2.500 €
Arts&Publics GenderGames Oproep gender 8.000 €
Urbanpreneurs Woman In Urbanism (WiU) Oproep gender 5.000 €
WYDE - Women, Youths, 
Diversity Enhanced

Bewustmakingscampagne Oproep gender 14.500 €

Vzw Pianofabriek Filmfestival - System.D Oproep gender 2.500 €
Plateforme Prévention Sida Actieonderzoek naar de behoeften van Afro-latino-

Caribische vrouwen wat betreft plaatsen en diensten ter 
bevordering van een positieve seksuele gezondheid

Oproep gender 14.500 €

Brocoli Théâtre vzw Workshops Human Beatbox Oproep handicap 3.000 €
Access-i Access-i.be : HET platform over de toegankelijkheid van 

goederen en diensten voor mensen met specifieke behoeften
Oproep handicap 14.900 €

European Network on Independent 
Living Brussels Office

SLIM (samen leven in een INCLUSIEVE samenleving) POST COVID Oproep handicap 10.000 €

Arts&Publics Insert+ Oproep handicap 5.000 €
CAWaB Gids met goede praktijken voor de toegan-

kelijkheid van verkoopautomaten
Oproep handicap 14.000 €

Toegang en Mobiliteit voor allen Voor 100 % toegankelijke wijken : experimenten met voetgangerslussen Oproep handicap 10.000 €
Belgïk MoJaik Het feest van SaintsMauNic in Anderlecht Oproep racisme 14.000 €
Centre régional du libre examen Voorbij de taboes Oproep racisme 6.000 €
Pianofabriek Documentaire : Les grandes remplaçantes ? 

Solidarité. Intersectionnalité. Radicalité
Oproep racisme 14.000 €

Les Albelges Plateforme MODE F ! Oproep geweld 14.900 €
le Mouvement pour l'Egalité entre 
les Femmes et les Hommes

Gedwongen zelfmoorden in verband met partnergeweld - SF-Eur Oproep geweld 10.000 €

Conseil des Femmes 
Francophones de Belgique

Verwondingen van vrouwen - België Oproep geweld 14.900 €

Bricophonik No(t)Te Oproep geweld 7.000 €
Pour La Solidarité Ontwikkeling van het unieke Belgische CEASE-netwerk, 

bewustmaking van het personeel en opleiding
Oproep geweld 10.000 €

Youngthinkers Oprichting van een filosofiekring voor jongeren van 15 
tot 20 jaar - Slotevenement op 4 november tijdens de 
Internationale dag tegen geweld en pesterijen op school

Oproep geweld 14.840 €

Maison de l'Initiative Citoyenne Campagne om vrouwelijk huispersoneel bewust te maken van het geweld 
waarmee zij tijdens de uitoefening van hun werk worden geconfron-
teerd (in de woning van derden of in de woning van de werkgever)

Oproep geweld 6.550 €

Centre d'Appui Bruxellois Gendergebonden studie over seksueel geweld dat gerechtelijk 
vervolgd wordt in het Brussels Gewest : stereotypen, verkrachtings-
cultuur en aanbevelingen voor een sensibiliseringscampagne

Oproep geweld 14.900 €

FEMMESProd Workshop - Preventie van secundaire traumatisering Oproep geweld 2.800 €
Elles sans frontières vzw Elles pour Elles. Brise le silence - Kobiety dla kobiet. Przelam cisze. Oproep geweld 13.996 €
Youngthinkers Oprichting van filosofiekringen voor jongeren van 15 tot 

20 jaar - Evenement op 21 maart 2022 rond de Internationale 
Dag voor de Uitbanning van Rassendiscriminatie

Oproep racisme 14.840 €

Universitair Centrum voor 
Ontwikkelingssamenwerking

WeDecolonizeVUB Oproep racisme 10.000 €

Singa Activiteit/Bazar Oproep racisme 10.000 €
Agence Alter Bruxitizen 2021/2022 Oproep racisme 10.000 €
Unie van Joodse Progressieven van België Het Joodse Pasen en het einde van de slavernij Oproep racisme 6.000 €
Forum Lisanga Racisme en gender : gevallen van vrouwen van 

Afrikaanse afkomst op de arbeidsmarkt
Oproep racisme 6.000 €

Unie van Joodse Progressieven van België La chanson de Sarah Oproep racisme 7.000 €
BePax Sudalisme : Opleidingsmodule en -kit Oproep racisme 20.000 €
BePax « La Persona » - rondtrekkende en interactieve installatie Oproep racisme 5.000 €
Ras El Hanout Waarom heb ik geen klacht ingediend ? Oproep racisme 10.000 €
vzw ITECO Een rondetafelgesprek organiseren en een gesprek op gang 

brengen tussen overheidsinstanties en woonwagenbewoners
Oproep racisme 3.400 €

Lamina Programma antiracisme en queer identiteit Oproep racisme 10.000 €
Habiba Ahmed Foundation Pedagogische kit « herinneringsplicht tegen racisme » Oproep racisme 14.000 €
Les Voyageurs sans bagage Een jaar voor « La Bagagerie, un voyage vers les autres » Oproep racisme 8.500 €
Mekeskidi? Actrices van Afrikaanse afkomst Oproep racisme 10.000 €
De Overmolen JobauBuntu - Afrodescendenten en de aarbeidsmarkt Oproep racisme 10.000 €
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bedrag

UCOBEL De Staten Generaal van de gemeenschap van personen 
van Afrikaanse afkomst over racisme

Oproep racisme 5.000 €

Mouvement Contre la Racisme, l'An-
tisémitisme et la Xénophobie

Mijn roots kennen Oproep racisme 11.000 €

Alors On Tourne Lucky Lulu en de Dalmatiërs Oproep racisme 14.500,00
Les Briques du GAMP Book Box Oproep handicap 2.000,00
Emino Reboot Brussel Oproep handicap 14.500,00
Happycurien Festival de la Trisomie 21 Oproep handicap 14.500,00
Happycurien Voorstelling - Le Soldat Rose Oproep handicap 7.000,00
Happycurien Documentaire - Capable autrement Oproep handicap 7.000,00
De nationale federatie voor gehan-
dicaptenzorg (NFGZ)

Participatieve workshop - radio-verhalen in de vorm van een podcast Oproep handicap 3.100,00

DiversiCom 3 coachingsessies voor werkzoekenden met een handicap Oproep handicap 3.000,00
Association des Parents d'Enfants 
Déficients Auditif Francophones

Verbetering van de website van de APEDAF Oproep handicap 2.000,00

Plateforme Handicap Europe-Afrique Sensibilisering over visuele handicaps in de gemeente-
scholen van Sint-Joost-Ten-Node - Schooljaar 2021-2022

Oproep handicap 6.000,00

Jeugdhuis Bakayaro Stripverhaal maken Oproep handicap 6.000,00
AlterEducs Caméra à l'oreille Oproep handicap 10.646,00
Alternatieve en Augmentatieve 
Communicatie (COMALSO)

Opstellen van een lexigram Oproep handicap 14.500,00

{fluide} vzw Organisatie van een collaboratief laborato-
rium zonder therapeutische ambitie

Oproep handicap 5.000,00

SUJE Een volledig door dove mensen en voor dove kinderen en jongeren 
ontwikkelde interactieve applicatie met informatieve video's in 
gebarentaal over verschillende thema's van onze samenleving.

Oproep handicap 14.500,00

Youngthinkers Oprichting van filosofiekringen voor jongeren van 15 tot 20 jaar - 
Slotevenement op 8 maart met de Internationale Vrouwendag

Oproep gender 14.840,00

Les Pouces « Intersections » Oproep gender 14.900,00
Service d'Education et de 
Formation Populaire

Ontwikkeling van een pedagogisch instrument voor professionals 
van jongerencentra en vzw's, ter bevordering van gelijke kansen

Oproep gender 10.000,00

Féfération des Amis de la Morale Laïque Stop genderongelijkheid : laten we één groep vormen Oproep gender 8.579,00
Nederlandstalige Vrouwenraad The Next Wave Academy Oproep gender 14.000,00
FilmFilm vzw Podcast - Arrête ton cinéma ! Oproep gender 5.000 €
Centre Tefo Inclusie van vrouwen bij Digitalisering Oproep gender 7.500 €
Bamko Afrilientes II : vrouwen van Afrikaanse afkomst veer-

krachtig tegenover racisme en misogynie
Oproep racisme 5.000 €

Women 100 Woman 100 - Women bridging Brussels Oproep gender 20.000 €
Diaspora Media Communication DIGIT'L Oproep gender 1.500 €
Ecalate La Compagnie De tweede scène - akte 5 - Biënnale van het matrimonium Oproep gender 7.000 €
FEMMESProd Zorra Oproep gender 10.000 €
Stronger With Words Unify Oproep gender 14.900 €

ASBL Evenement FR/NL Appel Montant 
accordé

Explore.Brussels Brussels Biennale of Eclectic Architecture (BBEA) 2021 Appel général 9.000 €
Women of the World Nous sommes toutes Entrepreneurs Appel général 10.000 €
Autonomia Webipairs Appel général 4.000 €
Le Troisième Oeil Digit-All Appel général 14.999 €
Réseau Mariage et Migration Outil pédagogique et méthodologique - 

EVRAS : Violences liées à l'honneur
Appel général 6.000 €

Les Nouveaux Disparus Le projet « Mimouna » : ateliers et festivals Appel général 10.000 €
Genres Pluriels Trans* j'avance pour une diversité des genres Appel général 20.000 €
Genres d'à côté Festival Pink Screen 2021 Appel général 8.000 €
Singa Buddy Appel général 14.999 €
Elles Tourent-Dames Draaien Festival International de films de femmes et projections

décentralisées
Appel général 8.000 €

Garance Femmes 55+, actrices de leur sécurité − 2021 Appel général 12.890 €
im·pertinentes ASBL Ateliers de sensibilisation à l’égalité des genres à destination des enfants Appel général 7.330 €
Klak ASBL Rendre accessible diverses formes de développement du bien-être par 

la langue des signes et la connaissance de la culture sourde, grâce à 
l'inclusion des personnes sourdes, malentendantes et entendantes.

Appel général 1.900 €

RainbowHouse Brussels PrideFestival 2021 Appel général 14.900 €
The Belgian Pride The Belgian Pride 2021 Appel général 6.000 €
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En-Gaje Vidéo « Femmes journalistes en exil » Appel général 9.120 €
Productions Associées ASBL Balade féministes à Ixelles et dans le Centre de Bruxelles Appel général 10.630 €
RainbowHouse Brussels Collective energy Appel général 5.100 €
Cabaret Mademoiselle Cabaret Mademoiselle - PAS POUR LES ADULTES ! Appel général 3.000 €
Cocoricoeur La diversité s'invite dans nos salons Appel général 14.999 €
Womenpreneur GenerationW 2021 Appel général 14.999 €
la Garçonnière Prod. Homografia / Homography #7 Appel général 6.000 €
Belgium Bearpride Belgium Bearpride 2021 Appel général 1.000 €
Filemon Filem'On 2021 Appel général 14.500 €
Too fit for you asbl MDF - The label Appel général 5.000 €
Union des Travailleur.euse.s du Sexe 
Organisé.e.s pour l'Indépendance

Cycle formatif et informatif Appel général 14.999 €

Le Foyer des Jeunes des Marolles Empowerment, initiation à des techniques media 
et réalisation d'un court métrage

Appel général 6.450 €

Mouvement pour l'Egalité entre 
les Femmes et les Hommes

MOOC_Entreprise Appel général 10.000 €

Université populaire d'Anderlecht Luttes & interculturalité : laboratoires des savoirs (-faire) populaires Appel général 14.999 €
Pro Vélo Labélisation de Bruxelles accessible à vélo Appel général 5.000 €
Fédération des centres plura-
listes de planning familial

Impression de la brochure « Que se passe-t-il dans nos culottes » Appel général 3.200 €

Genepi Belgique ASBL Les différences de traitement liées à la diversité 
ethnique, culturelle et religieuse, au sein du système 
pénal et plus précisément durant la détention

Appel général 2.000 €

Archief- en Onderzoekscentrum voor 
Vrouwengeschiedenis – Centre 
d’Archives et de 
Recherches pour l’Histoire des Femmes

Landschapstekening gendererfgoed in Brussel : organisaties van vrouwen 
met migratieroots en intersectionele feministische collectieven

Appel général 7.425 €

Université des Femmes Les femmes qui lisent sont dangereuses Appel général 5.300 €
Ecarlate La Compagnie Buddy Body Appel général 8.000 €
Mac Kam Prod. So What ? ? ! + Kali Lab Appel général 2.000 €
Coordination Nationale pour 
la Paix et la Démocratie

Décolonisons-nous ! Appel général 8.000 €

Tel Quels 34e Tel Quels Festival Appel général 5.000 €
ASBL Les Pissenlits Journal intime d’un groupe de femmes : Traduction 

en LFSB et diffusion d’un recueil au féminin
Appel général 20.000 €

End FGM European Network Chain Appel général 21.034 €
Techity L'IA pour l'inclusion Appel général 20.000 €
SYNDIGAY BELGIUM  (future 
Brussels Rainbow Federation)

Organisation de différents évènements Appel général 5.000 €

Angela D. Habitat groupé Angela D. Appel général 17.000 €
La compagnie qui pétille L'improvisation théâtrale comme outil de changement social Appel général 4.930 €
BePax 10 podcasts traitant de l’impact des représentations iconographiques 

dans la (re)production de stéréotypes racistes et d’imaginaires coloniaux
Appel général 20.000 €

Ras El Hanout La Schoule de Molenbeek Appel général 10.000 €
CAP CAW Family Maison des parents solos - Création de formation et 

Développemement d'antennes locales/permanence délocalisée
Appel général 19.600 €

Kunstenfestivaldesarts Interprétation d'une représentation de spectacle vivant 
en Langue des Signes de Belgique Francophone

Appel général 6.200 €

Marche à suivre Intégration de la diversité dans le champs culturel bruxellois.e.s Appel racisme 5.000 €
Koekelberg Promotion Koekelberg sous l'occupation : Shoah et Résistance Appel racisme 14.000 €
Association Socialiste de la 
Personne Handicapée

Rendons visibles les invisibles - Campagne 2021 Appel handicap 5.000 €

Des Racines pour Grandir Des Racines pour Grandir Appel racisme 10.000 €
Fédération des Centres de Planning familial 
des Femmes Prévoyantes Socialistes

L'hypersexualisation des corps sur les réseaux sociaux 
et son impact sur la santé mentale des femmes

Appel genre 4.000 €

Autonomia Validisme Appel handicap 10.000 €
Le Palace Installation d'une BIM avec système émetteur/récepteur Appel handicap 10.582 €
ULB - ULB Culture Exposition « Sorcières!» Appel genre 10.000 €
Explore.Brussels Brussels art Nouveau et Art Déco (BANAD) - Festival 2022 : 

activités et mise au travail pour personnes handicapées
Appel handicap 4.000 €

Azwi Cinq minutes de gras Appel genre 13.859 €
Autonomia Une commune, une sculpture pour l'inclusion Appel handicap 14.500 €
Techity asbl Diapason Appel racisme 14.500 €
LEAD Belgium Women Who Lead Appel racisme 10.000 €
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Infor Jeunes Laeken L'égalité homme femme est-elle soluble dans le Covid ? Appel genre 10.000 €
AMO de NOH Au-delà des murs : l'égalité ! Appel racisme 3.000 €
O'Yes Moules Frites Appel genre 5.000 €
Réseau Mariage et Migration Site internet Appel violences 6.500 €
Sophia Colloque : « Gender studies in Belgium : a state of the art » Appel genre 2.000 €
Ligue Braille BrailleTech - Semaine des technologies pour les 

personnes aveugles et malvoyantes
Appel handicap 8.403 €

Association Sportive des Ecoles 
de la Ville de Bruxelles

Journées de sensibilisation aux différents types de handicap Appel handicap 9.500 €

Garance NO MEANS NO - prévenir les violences faites aux 
femmes en situation de handicap - phase 2

Appel handicap 14.900 €

I See Formations en traduction d'images Appel handicap 8.000 €
Woman'Do Ateliers thématiques à destination des femmes victimes de violences Appel violences 13.683 €
Koekelberg Promotion Revenge Porn Appel violences 7.000 €
Koekelberg Promotion Semaine de sensibilisation aux troubles du spectre de l'autisme (TSA) Appel handicap 10.000 €
Formation Action Militantisme Campagne précarité et justice fiscale 2021 Appel genre 5.000 €
Bruxelles Enseignement Parcours d'activités féministes Appel genre 12.000 €
Bruxelles Enseignement Formation sur les violences sexuelles Appel violences 900 €
Farrago production Fatima, Redwane et moi Appel violences 4.000 €
SIF asbl Les équinoxes Festival Appel genre 14.500 €
Centre Régional du Libre Examen Festival - Féministe toi-même, 8e édition Appel genre 2.400 €
Femmes Fières EntreprenHer Appel genre 14.900 €
Elles Tournent-Dames Draaien Elles tournent et les rencontres de Graines de cinéastes Appel genre 9.500 €
Angela D. Genre & Logement : fiches pédagogiques Appel genre 10.000 €
Les handikapables Parlons du handicap ! Appel handicap 6.000 €
La Soucoupe Répit d'inclusion raisonnable Appel handicap 10.000 €
Douzerome L'art de l'inclusion Appel handicap 3.100 €
la Fonderie Travail et Handicap - PHASE 1 Appel handicap 6.000 €
Collectif Contre l'Islamophobie en Belgique #BrussArt Appel racisme 5.000 €
Brussels Museums vzw Sensibilisatietraject rond inclusie en diversifiëring van eigen projecten Appel racisme 14.500 €
Bruxelles Enseignement Parcours de déconstruction du discours colonial Appel racisme 12.000 €
Fédération des maisons d'accueil et des 
services d'aide aux sans-abri (AMA)

Quels impacts la crise sanitaire « Covid19 » laissera sur les 
victimes de violences conjugales et intrafamiliales présentent 
dans les services du secteur de l'aide aux sans-abri ?

Appel violences 20.000 €

Maison de jeunes Bien ou Bien Amour ou violence ? Appel violences 10.000 €
Union des Travailleu®ses du Sexe 
Organisé.e.s pour l'Indépendance (UTOPSI)

Lutte contre les violences faites aux travailleur.euses du sexe (TDS) Appel violences 14.900 €

Femme et Santé Dénonciation et lutte contre les violences gynécologiques et obstétricales Appel violences 14.900 €
Nederlandstalige Vrouwenraad Sensibiliseringscampagne : gendergerelateerd 

geweld in collectieve asielopvangen
Appel violences 5.450 €

Centre de Prévention des Violences 
Conjugales et Familiales

45 H pour sortir de l'enfermement des Violences conjugales et familiales Appel violences 8.000 €

Productions Associées Ballades féministes dans Bruxelles Appel genre 2.500 €
Arts&Publics GenderGames Appel genre 8.000 €
Urbanpreneurs Woman In Urbanism (WiU) Appel genre 5.000 €
WYDE - Women, Youths, 
Diversity Enhanced

Campagne de sensibilisation Appel genre 14.500 €

Vzw Pianofabriek Filmfestival - System.D Appel genre 2.500 €
Plateforme Prévention Sida Recherche Action sur les besoins des femmes afro-lation-caribéennes en 

terme de lieux et de service de promotion d'une santé sexuelle positive
Appel genre 14.500 €

Brocoli Théâtre asbl Ateliers de Human Beatbox Appel handicap 3.000 €
Access-I Access-i.be : LA plateforme sur l'accessibilité des biens et 

des services pour les personnes à beoins spécifiques
Appel handicap 14.900 €

European Network on Independent 
Living Brussels Office

SLIM (vivre-ensemble dans une société INCLISIVE) POST COVID Appel handicap 10.000 €

Arts&Publics Insert+ Appel handicap 5.000 €
CAWaB Guide de bonnes pratiques pour l'accessibilité des automates de vente Appel handicap 14.000 €
Accès et mobilité pour tous Pour des quartiers 100 % accessibles : expé-

rimentation de boucles piétonnes
Appel handicap 10.000 €

Belgïk Mojaik La fête de SaintsMauNic à Anderlecht Appel racisme 14.000 €
Centre Régional du Libre Examen Au-delà des tabous Appel racisme 6.000 €
Pianofabriek Documentaire : Les grandes remplaçantes ? 

Solidarité. Intersectionnalité. Radicalité
Appel racisme 14.000 €
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Les Albelges Plateforme MODE F ! Appel violences 14.900 €
le Mouvement pour l'Egalité entre 
les Femmes et les Hommes

Les suicides forcés liés aux violences au sein du couple - SF-Eur Appel violences 10.000 €

Conseil des Femmes 
Francophones de Belgique

Blessures de Femmes - Belgique Appel violences 14.900 €

Bricophonik No(t)Te Appel violences 7.000 €
Pour La Solidarité Développement du réseau unique belge CEASE, 

Sensibilisation du personnel et Formation
Appel violences 10.000 €

Youngthinkers Création de cercle de philosophie pour les jeunes de 15 à 20 ans - 
Evènement de clôture le 4 novembre lors de la journée Mondiale 
contre la violence et le harcèlement en milieu scolaire

Appel violences 14.840 €

Maison de l'Initiative Citoyenne Campagne de sensibilisation des travailleuses domes-
tiques aux violences rencontrées durant l'exécution du 
travail ( chez les tiers ou au domicile de l'employeur)

Appel violences 6.550 €

Centre d'Appui Bruxellois Etude genrée des violences sexuelles judiciarisées dans la 
Région bruxelloise : stéréotypes, culture du viol et recom-
mandation en vue d'une campagne de sensibilisation

Appel violences 14.900 €

FEMMESProd Workshop - Prévention de la traumatisation secondaire Appel violences 2.800 €
Elles sans frontières ASBL Elles pour Elles. Brise le silence - Kobiety dla kobiet. Przelam cisze. Appel violences 13.996 €
Youngthinkers Création de cercles de philosophie pour les jeunes de 15 à 

20 ans - Evènement le 21 mars 2022 autour de la journée inter-
nationale pour l'élimination des discriminations raciales

Appel racisme 14.840 €

Universitair Centrum voor 
Ontwikkelingssamenwerking (UCOS)

WeDecolonizeVUB Appel racisme 10.000 €

Singa Activité/Bazar Appel racisme 10.000 €
Agence Alter Bruxitizen 2021/2022 Appel racisme 10.000 €
Union des Progressistes Juifs de Belgique La Pâque Juive et la fin de l'esclavage Appel racisme 6.000 €
Forum Lisanga Racisme et genre : cas des femmes afrodes-

cendantes sur le marché de l'emploi
Appel racisme 6.000 €

Union Progressite des juifs de Belgique La chanson de Sarah Appel racisme 7.000 €
BePax Le Sudalisme : Module et kit de formation Appel racisme 20.000 €
BePax « La Persona » - installation itinérante et interactive Appel racisme 5.000 €
Ras El Hanout Pourquoi je n'ai pas porté plainte ? Appel racisme 10.000 €
ITECO asbl Organiser une table ronde et amorcer une concertation 

entre les autorités publiques et les Gens du Voyage
Appel racisme 3.400 €

Lamina Programme anti racisme et identité queer Appel racisme 10.000 €
Habiba Ahmed Foundation Kit Pédagogique « Devoir de Mémoire Contre le Racisme » Appel racisme 14.000 €
Les Voyageurs Sans Bagage Une année pour « La Bagagerie, un voyage vers les autres » Appel racisme 8.500 €
Mekeskidi? Actrices afro-descendantes Appel racisme 10.000 €
De Overmolen JobauBuntu - Afrodescendenten en de aarbeidsmarkt Appel racisme 10.000 €
UCOBEL Les États Généraux de la Communauté 

Afrodescendante sur le Racisme (EGCAR)
Appel racisme 5.000 €

Mouvement Contre la Racisme, l'An-
tisémitisme et la Xénophobie

Connaitre mes origines Appel racisme 11.000 €

Alors On Tourne Lucky Lulu et les dalmatiens Appel racisme 14.500,00
Les Briques du GAMP Book Box Appel handicap 2.000,00
Emino Reboot Brussel Appel handicap 14.500,00
Happycurien Festival de la Trisomie 21 Appel handicap 14.500,00
Happycurien Spectacle - Le Soldat Rose Appel handicap 7.000,00
Happycurien Documentaire - Capable autrement Appel handicap 7.000,00
Fédération Nationale de promo-
tion des handicapés (FNPH)

Atelier participatif - conte radiophonique sous forme de podcast Appel handicap 3.100,00

DiversiCom 3 sessions de coaching pour des candidats cher-
cheurs d'emploi en situation de handicap

Appel handicap 3.000,00

Association des Parents d'Enfants 
Déficients Auditif Francophones

Amélioration du site Internet de l'APEDAF Appel handicap 2.000,00

Plateforme Handicap Europe-Afrique Sensibilisation sur le handicap visuel dans les écoles commu-
nales de Saint-Josse-ten-Noode - Année scolaire 2021-2022

Appel handicap 6.000,00

Maison de jeune Bakayaro Création de bande dessinée Appel handicap 6.000,00
AlterEducs Caméra à l'oreille Appel handicap 10.646,00
Communication Alternative et 
Augmentative (COMALSO)

Création d'un lexigramme Appel handicap 14.500,00

{fluide} asbl Organisation d'un laboratoire collaboratif hors 
de toute ambition thérapeutique

Appel handicap 5.000,00
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SUJE Développement d’une application interactive et entière-
ment produite par des personnes sourdes et pour les enfants 
et jeunes sourds reprenant des vidéos informatives en 
langue des signes sur divers thèmes de notre société.

Appel handicap 14.500,00

Youngthinkers Création de cercles de philosophie pour les jeunes 
de 15 à 20 ans - Evènement de clôture le 08 mars 
avec la Journée international des femmes

Appel Genre 14.840,00

Les Pouces « Intersections » Appel genre 14.900,00
Service d'Education et de 
Formation Populaire

Création d'un outil pédagogique destiné tant aux professionnels de 
Centres de Jeunes et d’ASBL, favorisant l’égalité des chances

Appel genre 10.000,00

Féfération des Amis de la Morale Laïque Stop aux inégalités de genre : formons-nous Appel genre 8.579,00
Nederlandstalige Vrouwenraad The Next Wave Academy Appel genre 14.000,00
FilmFilm asbl Podcast - Arrête ton cinéma ! Appel genre 5.000 €
Centre Tefo Inclusion des femmes dans la transition numérique Appel genre 7.500 €
Bamko Afrilientes II : afrodescendantes en rési-

lience face au racisme et à la misogynie
Appel racisme 5.000 €

Women 100 Woman 100 - Women bridging Brussels Appel genre 20.000 €
Diaspora Media Communication DIGIT'L Appel genre 1.500 €
Ecalate La Compagnie La deuxième Scène - Acte 5 - Biennale du matrimoine Appel genre 7.000 €
FEMMESProd Zorra Appel genre 10.000 €
Stronger With Words Unify Appel genre 14.900 €
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Annexe 4

Tous les collaborateurs
Niveaux Masculin Féminin

Personnel de direction 75.8 % 24.2 %
Cadre 69.7 % 30.3 %
Employé 83.3 % 16.7 %
Conduite 91.4 % 8.6 %
Ouvrier hors conduite 97.5 % 2.5 %
Grand Total 88.8 % 11.2 %

Bijlage 4 

Alle medewerkers
Niveaus Man Vrouw

Directiepersoneel 75.8 % 24.2 %
Kader 69.7 % 30.3 %
Bedienden 83.3 % 16.7 %
Bestuurders 91.4 % 8.6 %
Arbeiders 97.5 % 2.5 %
Algemeen totaal 88.8 % 11.2 %
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Ensemble du 
personnel

Niveau 
D

Niveau 
C

Niveau 
B

Niveau 
A

Niveau A 
Management Total

17 50 55 147 21 291
Genre
Femmes 9 41 35 96 12 193
Hommes 8 9 20 51 10 98
Total 17 50 55 147 22 291

Bijlage 5 

Voltallige 
personeel

Niveau 
D

Niveau 
C

Niveau 
B

Niveau 
A

Niveau A 
Directie Totaal

17 50 55 147 21 291
Geslacht
Vrouwen 9 41 35 96 12 193
Mannen 8 9 20 51 10 98
Totaal 17 50 55 147 22 291
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Voici  la synthèse des résultats :

Projet subventionné 2020 Hommes % Femmes %
ATIS 0 100
Interface 3 30 70
Pour La Solidarité 60 40
Randstad 48 52
AWSA 40 60
Ella nb nb
Molengeek 55 45
Group One 40 60
Bruxeo 32 68
Emino 20 80
Lead 20 80
JUMP nb nb
Bepax 49 51
Cobeff 0 100
Infor Jeunes 50 50
Divers-City 33 67
Keep Dreaming 50 50
Tyn 43 57

Bijlage 6 

Hieronder volgt de samenvatting van de resultaten :

Gesubsidieerd project in 2020 Mannen% Vrouwen%
ATIS 0 100
Interface 3 30 70
Pour La Solidarité 60 40
Randstad 48 52
AWSA 40 60
Ella nb nb
Molengeek 55 45
Group One 40 60
Bruxeo 32 68
Emino 20 80
Lead 20 80
JUMP nb nb
Bepax 49 51
Cobeff 0 100
Infor Jeunes 50 50
Divers-City 33 67
Keep Dreaming 50 50
Tyn 43 57
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Pour l’année 2019, nous pouvons donner les informations complètes 
suivantes :

Nombre de travailleurs formés en 2019 : 
Par catégorie de formation

F H Total

Assertivité 2 0 2
Attitude 413 13 426
Communication 183 2 185
Ergonomie 1.513 16 1.529
Langue 416 1 417
Organisation efficace 1.755 30 1.785
Savoir-faire avec les clients 253 8 261
Secourisme 245 11 256
Sécurité - Hygiène 2.050 42 2.092
Mobilité professionnelle 19 0 19
Total 6.849 123 6.972

Les données provisoires de 2020 (année marquée par l’arrêt des 
formations plusieurs mois) sont les suivantes :

Nombre de travailleurs formés en 2020 : 
Par catégorie de formation

F H Total

Assertivité 4 0 4
Attitude 286 7 293
Communication 346 0 346
Ergonomie 690 8 698
Langue 336 1 337
Organisation efficace 1.081 13 1.094
Savoir-faire avec les clients 109 1 110
Secourisme 48 1 49
Sécurité - Hygiène 1.223 21 1.244
Mobilité professionnelle 57 0 57
Totaal 4.180 52 4.232

Pour 2020, il s’agit d’une projection étant donné que l’ensemble des 
dossiers et données n’ont pas encore fait l’objet d’une validation définitive.

Bijlage 7 

Voor 2019 kunnen we de volgende volledige informatie geven : 
 

Aantal opgeleide werknemers in 2019 :
Per categorie van opleiding

V H Totaal

Assertiviteit 2 0 2
Houding 413 13 426
Communicatie 183 2 185
Ergonomie 1.513 16 1.529
Taal 416 1 417
Efficiënt organiseren 1.755 30 1.785
Omgaan met klanten 253 8 261
EHBO 245 11 256
Veiligheid - Hygiëne 2.050 42 2.092
Arbeidsmobiliteit 19 0 19
Totaal 6.849 123 6.972

Hieronder volgen de voorlopige gegevens voor 2020 (een jaar waarin 
de opleiding enkele maanden werd stilgelegd) :

Aantal opgeleide werknemers in 2020 :
Per categorie van opleiding

V M Totaal

Assertiviteit 4 0 4
Houding 286 7 293
Communicatie 346 0 346
Ergonomie 690 8 698
Taal 336 1 337
Efficiënt organiseren 1.081 13 1.094
Omgaan met klanten 109 1 110
EHBO 48 1 49
Veiligheid - Hygiëne 1.223 21 1.244
Arbeidsmobiliteit 57 0 57
Totaal 4.180 52 4.232

Voor 2020 gaat het om een prognose, aangezien nog niet alle dossiers 
en gegevens definitief gevalideerd werden.


